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Αθήνα, σήµερα στις 13 Ιουλίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.35’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11-7-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΝ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 11
Ιουλίου 2017.)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 14 Ιουλίου 2017.

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1207/11-7-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννας - Μισέλ Ασηµακο-
πούλου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Μέτρα πρόληψης και καταπολέµησης
κυβερνοεπιθέσεων».

2. Η µε αριθµό 1191/11-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, µε θέµα: «Ήλθε η ώρα να προκηρύξει το ΕΣΡ τις επτά τηλε-
οπτικές άδειες, µε γνώµονα την υπεράσπιση του δηµοσίου
συµφέροντος».

3. Η µε αριθµό 1124/4-7-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγ-
γελίας (Βάλιας) Βαγιωνάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, σχετικά µε τη θεσµική προστασία της περιοχής
του Ελαφονησίου Χανίων.

4. Η µε αριθµό 1121/3-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Εντεί-
νεται η δράση της «Ziraat Bank» µετά τον πλειστηριασµό ελληνι-
κής περιουσίας στη Ρόδο».

5. Η µε αριθµό 1122/3-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Διακοπές
ηλεκτρικού ρεύµατος στη Ρόδο εν µέσω καύσωνα και τουριστικής
περιόδου».

6. Η µε αριθµό 1036/16-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Θα δοθεί επι-
τέλους λύση στο θέµα της «ΑΜΙΑΝΤΙΤ»;».

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 1210/11-7-2017 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τα προβλήµατα λειτουργίας και το σχέδιο κλεισίµατος του Θε-
ραπευτηρίου Χρόνιων Παθήσεων Παίδων Σκαραµαγκά.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γίνεται λόγος για το Θεραπευτήριο Χρόνιων Παθήσεων Ατό-

µων µε Ειδικές Ανάγκες στον Σκαραµαγκά, το οποίο λειτουργεί
εδώ και περίπου είκοσι οκτώ χρόνια, φιλοξενώντας άτοµα µε σο-
βαρές αναπηρίες.

Σήµερα φιλοξενούνται είκοσι εννέα άτοµα -οι δυνατότητες, µε
βάση τις κτηριακές υποδοµές, επιτρέπουν τη φιλοξενία περισ-
σότερων- σε ένα κτήριο που χρήζει, όµως, συγκεκριµένων πα-
ρεµβάσεων στην κατεύθυνση συντήρησης, επισκευής, αφού έχει
στην ουσία εγκαταλειφθεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Παράλληλα, τεράστιο παραµένει το πρόβληµα των ελλείψεων
σε προσωπικό, για παράδειγµα σε νοσηλευτές -σήµερα υπάρ-
χουν µόνο είκοσι- σε ψυχίατρο, παιδοψυχίατρο, ψυχολόγους και
άλλες ειδικότητες, ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες των φιλοξε-
νούµενων.

Αποτέλεσµα αυτής της κατάστασης είναι η πληµµελής φρον-
τίδα των φιλοξενούµενων και ειδικά στην εξατοµικευµένη φρον-
τίδα, που είναι απαραίτητη για αυτά τα άτοµα, ενώ παράλληλα η
εντατικοποίηση της δουλειάς λόγω του ελλιπούς προσωπικού
των εργαζοµένων, έχει τραγικές επιπτώσεις και στους ίδιους
λόγω βαριών περιστατικών που φιλοξενούνται σε αυτή τη Μο-
νάδα.

Με πρόσχηµα την κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί στη συγ-
κεκριµένη δοµή, απόρροια της συνειδητής απαξίωσης διαχρο-
νικά και µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων -των προηγούµενων,
αλλά και της σηµερινής- αποφασίστηκε από το διοικητικό συµ-
βούλιο του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Αττικής,
η κατάργηση της συγκεκριµένης Μονάδας και η µεταφορά των
φιλοξενούµενων σε άλλες µονάδες.

Στη βάση, λοιπόν, αυτής της εξέλιξης, αλλά και µε τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει η συγκεκριµένη δοµή, τα ερωτήµατα
προς την Υπουργό είναι τα εξής: Πρώτον, θα γίνουν όλες οι απα-
ραίτητες παρεµβάσεις-εργασίες στη συγκεκριµένη Μονάδα,
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ώστε να βελτιωθούν οι κτηριακές εγκαταστάσεις; Δεύτερον, τι
κινήσεις θα γίνουν, τι πρωτοβουλίες θα πάρει η Κυβέρνηση, τι
µέτρα, προκειµένου να προσληφθεί το αναγκαίο προσωπικό,
ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες των φιλοξενούµενων και να µπο-
ρέσουν έτσι να γίνουν και άλλες εισαγωγές λόγω των τεράστιων
ελλείψεων σε τέτοιες προνοιακές δοµές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα απαντήσει η
Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Φωτίου.

Παρακαλώ, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ο Σκαραµαγκάς, κύριε συνάδελφε, είναι µια περίπτωση -ίσως
η πιο αιχµηρή- από µια κατάσταση που υπάρχει γενικώς στη
χώρα µας σε επίπεδο ιδρυµάτων και στην άποψη η οποία είχε
διαµορφωθεί για χρόνια, ότι είναι καλό να έχουµε µεγάλα ιδρύ-
µατα, πολυπληθή ιδρύµατα, αν θέλετε, ατόµων µε αναπηρίες ή
ατόµων µε νοητική υστέρηση ή ατόµων που βρίσκονται στο
φάσµα του αυτισµού, η περίπτωση του Σκαραµαγκά δηλαδή.
Στην περίπτωση του Σκαραµαγκά έχουµε είκοσι έξι άτοµα µε
βαριά νοητική υστέρηση και άλλες περιπτώσεις στο φάσµα του
αυτισµού.

Αυτή, λοιπόν, η κατάσταση µας έχει δηµιουργήσει από παλιό-
τερα µια αντίληψη ότι είναι καλό να έχουµε τέτοια µεγάλα ιδρύ-
µατα.

Σήµερα, σε όλον τον κόσµο, σε όλη την Ευρώπη, αλλά και στη
χώρα µας, όλες οι επιστηµονικές µονάδες θεωρούν ότι είναι
λάθος να συνεχίζουµε την πολιτική της ασυλοποίησης και ότι
είναι λάθος να έχουµε µονάδες στις οποίες βρίσκονται άτοµα τα
οποία είναι περισσότερα από είκοσι, τριάντα, κλπ.. 

Εποµένως, για να έχουµε µια εξατοµικευµένη φροντίδα πρέπει
να δηµιουργήσουµε µικρές οµάδες, για να σπάσουµε την κατά-
σταση της ασυλοποίησης.

Αναφερόµενοι στον Σκαραµαγκά, µπορεί ο Σκαραµαγκάς να
φτιαχτεί, να εκσυγχρονιστεί, να εξοπλιστεί; Τι µπορεί να κάνει
ακριβώς; Ας πάρουµε τον Σκαραµαγκά κατ’ αρχάς ως κτήριο. Ο
Σκαραµαγκάς αυτή τη στιγµή είναι κοµµάτι ενός παλιού εκπαι-
δευτηρίου -ένα κοµµάτι, δηλαδή, κατέχεται από αυτή τη Μονάδα-
το οποίο είναι ισόγειο και τέσσερις όροφοι. Ο κάθε όροφος είναι
680 τετραγωνικά µέτρα και είναι 3.500 τετραγωνικά µέτρα µαζί
µε το υπόγειο. 

Σήµερα οι δυο όροφοι είναι κενοί. Θα είχε νόηµα να φτιάξουµε
τον Σκαραµαγκά και να βάλουµε άλλα είκοσι έξι παιδιά; Λέµε παι-
διά, αλλά είναι όλοι από τριάντα πέντε χρονών έως πενήντα. 

Όταν εµείς αναλάβαµε, δυο παιδιά, δηλαδή ανήλικα, τα µετα-
φέραµε σε άλλα θεραπευτήρια µε συναίνεση και των γονιών
τους, γιατί ενδιαφερόµαστε όλα όσα κάνουµε να έχουν και τη
συναίνεση όλων, δηλαδή και των εργαζοµένων και των ειδικών
και των γονιών. Τα παιδιά έχουν αλλάξει εντελώς. Αυτό που µας
λένε οι γονείς, οι ειδικοί κλπ., είναι ότι άλλαξε η ζωή τους και ότι
βρίσκονται σε ένα νέο περιβάλλον, το οποίο πράγµατι τα φρον-
τίζει και αλλάζει την κατάστασή τους.

Εποµένως, αν σήµερα φτιάχναµε τον Σκαραµαγκά, δεν θα τον
φτιάχναµε για να γίνει ένα µεγάλο άσυλο. Δεν είναι αυτή η σύγ-
χρονη αντίληψη. Δεν είναι αυτή η άποψη του Συνηγόρου του Πο-
λίτη και του Παιδιού, ο οποίος µας έχει στείλει εκτεταµένη
έκθεση -την οποία θα καταθέσω στο τέλος στα Πρακτικά- όπου
προτείνει και ο ίδιος τη µετεγκατάσταση. Η µετεγκατάσταση
είναι µια ιστορία η οποία θέλει χρόνο και πολλαπλές συναινέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα συνεχίσω στη δεύτερη φάση
της οµιλίας µου. 

Ένας από τους λόγους που ο Σκαραµαγκάς, εκτός των άλλων,
είναι ακατάλληλος γι’ αυτού του τύπου τις µονάδες, είναι γιατί
είναι εκτός οικιστικού ιστού. Το συγκρότηµα βρίσκεται στο Σχι-
στό και είναι αποµονωµένο. Δεν είναι αντίληψή µας ότι αυτά τα
συγκροτήµατα πρέπει να είναι αποθήκες ψυχών εκτός οικιστικού
ιστού. Πρέπει να είναι µέσα στον οικιστικό ιστό, πρέπει να είναι
ανοικτά στην κοινωνία, η κοινωνία να µπαίνει µέσα σε αυτά και

αυτά να προσφέρουν δράσεις στην κοινωνία, ώστε αυτά τα
άτοµα να εντάσσονται σιγά-σιγά και να αρχίζει η αποκατάστασή
τους, εν µέρει, όσο αντέχουν. 

Αυτή είναι η αντίληψή µας και για τα Λεχαινά και γι’ αυτό το
πρόγραµµα που έχουµε κάνει µέχρι σήµερα στα Λεχαινά. Ανοίγει
σιγά-σιγά την πιο ακραία περίπτωση στην κοινωνία για τα άτοµα
αυτά, για τα οποία απαιτείται πολύχρονη και άλλου τύπου προ-
στασία, καθώς και ειδικές ενέργειες. 

Αυτή είναι η πρόθεσή µας και θα σας εξηγήσω στο δεύτερο
κοµµάτι της οµιλίας µου πώς θα γίνει και ποιοι είναι σήµερα στον
Σκαραµαγκά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Λαµπρούλη, ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Άκουσα µε προσοχή την κυρία Υπουργό. Δείτε, αυτή η εξέλιξη
-µε όσα προείπα και στην πρωτολογία µου- δικαίως, κυρία
Υπουργέ, δηµιουργεί τις έντονες ανησυχίες και διαµαρτυρίες
των γονέων και κηδεµόνων, αλλά και του Αγωνιστικού Αναπηρι-
κού Κινήµατος, οι οποίοι εναντιώνονται στο κλείσιµο της συγκε-
κριµένης Μονάδας του Σκαραµαγκά και στη µεταφορά των
περιθαλπόµενων σε άλλες µονάδες. Τι διεκδικούν; Διεκδικούν
αυτό που είπα και στην πρωτολογία µου, δηλαδή τη βελτίωση
των συνθηκών της υφιστάµενης δοµής -κτηριακά κλπ.- την ενί-
σχυση µε επαρκές προσωπικό, ώστε να ανταποκρίνονται στις
ανάγκες αυτών των «παιδιών» και από εκεί και πέρα να έχουν
όλες εκείνες τις παροχές που µπορεί να τους προσφέρει σήµερα
η επιστήµη και η πρόοδος που υπάρχει στον τοµέα -ή στους το-
µείς, αν θέλετε- παροχής τέτοιου τύπου υπηρεσιών «προνοι-
ακού», αν θέλετε, χαρακτήρα.

Βεβαίως, αναδεικνύεται και µε τη σηµερινή κουβέντα για το
Σκαραµαγκά ένα ζήτηµα που δεν είναι σηµερινό, αλλά έρχεται
από χρόνια. Αναδεικνύεται η ανάγκη δηµιουργίας και λειτουρ-
γίας, κατά τη γνώµη µας, δηµόσιων δοµών φιλοξενίας αντιµετώ-
πισης τέτοιου είδους περιστατικών ατόµων µε χρόνιες παθήσεις,
ατόµων µε ειδικές ανάγκες, για παράδειγµα του αυτιστικού φά-
σµατος. Όµως, δεν είναι µόνο του αυτιστικού φάσµατος.

Ποτέ το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν συνηγόρησε -και νοµίζω ότι
το ξέρετε αυτό πολύ καλά- όταν ακόµα ξεκίνησε και η περίφηµη
συζήτηση για την αποασυλοποίηση. Όµως, δείτε το εξής: Απα-
ξιώθηκαν, εξαθλιώθηκαν συνειδητά -και το επαναλαµβάνω, είναι
διαχρονικό ζήτηµα και ευθύνες έχουν όλες οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις- µια σειρά από τέτοιες δοµές και παράλληλα µε αυ-
τούς και οι ευεργετούµενοι -ας το πούµε έτσι- τα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες, µε αποτέλεσµα όντως να καταντήσουν άσυλα,
µε τις τραγικές εικόνες και µε όλα αυτά που έχουµε δει στο πα-
ρελθόν.

Εάν αντίστοιχα είχαν ληφθεί τα µέτρα αποκατάστασης ζηµιών,
βλαβών, ενίσχυσης µε προσωπικό, µε προγράµµατα τα οποία θα
µπορούσαν να ακολουθήσουν τα άτοµα αυτά, θα µπορούσαν να
ανταπεξέλθουν στη ζωή τους, γιατί πολλά από αυτά ή ένα µέρος
από αυτά εντάσσονται και στην κοινωνία σταδιακά.

Άρα, εδώ µιλάµε για µια συγκεκριµένη κατάσταση, όπου υπάρ-
χουν ευθύνες διαχρονικά. Και, βεβαίως, υπάρχει έντονη ανησυ-
χία, µε βάση την εξέλιξη αυτή σε ό,τι αφορά τη απόφαση για το
κλείσιµο και τη µεταφορά αυτών των «παιδιών», ότι ενδεχοµένως
µέσα στο καλοκαίρι, από ό,τι ειπώθηκε προφορικά, να υπάρξει
αυτή η κίνηση µεταφοράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Υπουργέ,
πριν σας δώσω τον λόγο, θα ήθελα µια ανακοίνωση προς το
Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω ότι
η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού «Συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, χορήγηση πολυεδαφι-
κών αδειών για επιγραµµικές χρήσεις µουσικών έργων και άλλα
θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Παναγιώτης (Νότης) Μητα-
ράκης από τη Νέα Δηµοκρατία ζητά άδεια ολιγοήµερης απου-
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σίας για µετάβαση στο εξωτερικό από Τετάρτη 13 Σεπτεµβρίου
έως Τετάρτη 20 Σεπτεµβρίου του 2017 και από την Τρίτη 24
Οκτωβρίου έως Κυριακή 29 Οκτωβρίου του 2017. Η Βουλή εγ-
κρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, η απαξίωση, αν θέλετε, των ιδρυµάτων
αυτών ως αποτέλεσµα της κρίσης µέσα από συγχωνεύσεις που
έγιναν, όπως ξέρετε, σε δεκατρία κέντρα κοινωνικής προστασία
σε όλη την Ελλάδα εξήντα τριών ιδρυµάτων -ο Σκαραµαγκάς
είναι ένα εκ των ιδρυµάτων που συγχωνεύτηκαν στο Κέντρο Κοι-
νωνικής Προστασίας Αττικής, µαζί µε τα υπόλοιπα ιδρύµατα που
το απαρτίζουν- είναι η µία εικόνα της συγχώνευσης της διοικητι-
κής. 

Παρ’ όλα αυτά ο Σκαραµαγκάς έχει αυτή τη στιγµή -και πρέπει
να το πούµε- τριάντα επτά εργαζόµενους για είκοσι έξι άτοµα,
όπως σας είπα. Είναι είκοσι νοσηλευτές και βοηθοί νοσηλευτών
και τα υπόλοιπα δεκαεπτά άτοµα γενικότερα της διοίκησης ή
άλλων εξυπηρετήσεων. Είναι αρκετά; Όχι, δεν είναι. Θέλουµε πιο
εξειδικευµένους ανθρώπους για να εξυπηρετούν τα είκοσι έξι
άτοµα; Θέλουµε. 

Όπως, όµως, σας εξήγησα στο πρώτο µέρος, δεν είναι εκεί το
πρόβληµα, να βρούµε, δηλαδή, άλλους δέκα ανθρώπους, παρ’
όλο που ξέρετε ότι είναι πάρα πολύ δύσκολο να διοριστούν δέκα
νέοι άνθρωποι στη Μονάδα του Σκαραµαγκά και κατ’ επέκταση
σε όλες τις µονάδες του κράτους, στις εξήντα τρεις αυτές µονά-
δες του κράτους. Το πρόβληµα, όπως σας εξήγησα, είναι πρό-
βληµα αντίληψης. Σκοπεύουµε να κάνουµε µεγάλα άσυλα, να
έχουµε στοιβαγµένους ανθρώπους και µη στοιβαγµένους; Διότι
εδώ το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι έχουµε ένα τεράστιο συγκρό-
τηµα -έξι στρέµµατα υπαίθριου χώρου- όπου είναι αδύνατον να
παρακολουθήσεις τους ωφελούµενους του Σκαραµαγκά να αυ-
λίζονται. Εξ ου και τον περισσότερο χρόνο µένουν µέσα. 

Υπάρχει, λοιπόν, θέµα κλίµακος. Πρέπει να δηµιουργηθούν
στην Ελλάδα, όπως σε όλο τον κόσµο, µικρότερα ιδρύµατα που
να προσοµοιάζουν µε µεγάλα σπίτια και να είναι µέσα στον
αστικό ιστό ή κοντά στον αστικό ιστό, ώστε αυτά τα µεγάλα σπί-
τια να είναι ανοιχτά στην κοινότητα. Η ένταξή τους στην κοινό-
τητα και στην εργασία κατ’ επέκταση, είναι δικαίωµα των ατόµων
µε αναπηρία, σύµφωνα µε τις συνθήκες του ΟΗΕ που έχουµε
υπογράψει σαν χώρα.

Εγώ σας λέω το εξής: Εάν αυτές οι µονάδες δεν αρχίσουν να
γίνονται πιο µικρές, πιο ευέλικτες και µέσα στον αστικό ιστό, δεν
πρόκειται να έχουµε αλλαγή της νοοτροπίας που θεωρεί ότι όλα
αυτά τα άτοµα πρέπει να είναι αποµονωµένα κάπου, όπου η κοι-
νωνία να µην τα βλέπει, αν θέλετε. Έχουµε άλλη αντίληψη. Ο
Σκαραµαγκάς είναι ένα εξαιρετικό παράδειγµα. Δεν σκοπεύουµε
να προβούµε σε βεβιασµένες ενέργειες. Αν θέλαµε να το κά-
νουµε, θα το είχαµε κάνει. Και θα είχαµε επιλύσει, αν θέλετε, επι-
στηµονικά ορθότερα το πρόβληµα, όπως λένε όλοι οι ειδικοί και
ο Συνήγορος του Παιδιού. Έτσι µας λέει και ο Συνήγορος του
Παιδιού, ότι πρέπει να µετεγκαταστήσουµε τους ωφελούµενους
του Σκαραµαγκά. Θα το είχαµε κάνει.

Προσπαθούµε να έχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση.
Οι εργαζόµενοι  το επιθυµούν να βρεθούν σε µικρότερες µονά-
δες, να βρεθούν µε οκτώ παιδιά. Οι εργαζόµενοι πρέπει να δου-
λέψουν αλλιώς. Έχουν εξαντληθεί. Όλες αυτές οι ιστορίες είναι
πολύ ψυχοφθόρες. Πρέπει να αλλάξει εντελώς όλη η αντίληψη. 

Εγώ θα συνεχίσω να το υποστηρίζω µετά πάθους, ότι πρέπει
να αλλάξουµε το προνοιακό τοπίο της χώρας µας. Γι’ αυτό φέρ-
νουµε και τον νόµο για την αναδοχή και υιοθεσία µέσα στο κα-
λοκαίρι στη Βουλή. Θα τον φέρουµε, γιατί ακριβώς πιστεύουµε
ότι η πρώτη κίνηση είναι να µην µπαίνουν τα παιδιά στα ιδρύµατα
-αυτή είναι η πιο σοβαρή κίνηση- και µετά, βεβαίως, τα ιδρύµατα
σιγά-σιγά να γίνονται ολοένα και πιο µικρές µονάδες και να δη-
µιουργούν στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης, όπου ανά τέσ-

σερα, ανά πέντε, τα άτοµα αυτά θα µπορούν να ζουν µέσα στον
κοινωνικό ιστό. Όχι όλα, αλλά κάποια από αυτά, µαζί µε το κα-
τάλληλο προσωπικό.

Αυτό είναι το σχέδιο. Και ή το βάζουµε όλα τα κόµµατα µπρο-
στά µε συναίνεση, έχοντας και όλη την επιστηµονική κοινότητα
στο πλάι µας ή, νοµίζω, η χώρα µας δεν κάνει βήµατα µπροστά
σ’ αυτό τον τοµέα. Και ελπίζω και στη συνεργασία του ΚΚΕ, αλλά
και όλων των πτερύγων της Βουλής, για να αλλάξουµε επί της
ουσίας το προνοιακό τοπίο της χώρας. Αυτό πρέπει να το κά-
νουµε. Ακόµη και σε συνθήκες κρίσης µπορούµε να το κάνουµε.
Φτάνει να θέλουµε, όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 1213/11-7-2017 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Αντί για µέτρα στήριξης της ελληνικής κτηνοτροφίας,
εξαίρεση των σύνθετων ζωοτροφών από τη µείωση του ΦΠΑ».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Τσιρώνης. 

Παρακαλώ, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η ελληνική κτη-

νοτροφία περνά µια δύσκολη φάση, κατά την οποία παρατηρείται
αύξηση του κόστους και ταυτόχρονα µείωση των τιµών. Η αύ-
ξηση του κόστους έχει να κάνει, βεβαίως, µε την αύξηση της φο-
ρολογίας, τη σταδιακή αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών και,
βεβαίως, την αύξηση των απαραιτήτων ζωοτροφών. Ταυτόχρονα,
και ενώ έχουµε µειωµένη λόγω διαφόρων -καιρικών κυρίως- συν-
θηκών παραγωγή του γάλακτος, οι τιµές µειώνονται. 

Έτσι, λοιπόν, αυτή η κατάσταση οδηγεί σε αδιέξοδο τους κτη-
νοτρόφους µας, οι οποίοι θεωρούν ακατανόητη -και είναι ακατα-
νόητη- την εξαίρεση από τη µείωση του ΦΠΑ των σύνθετων
ζωοτροφών, των ελληνικών δηλαδή επεξεργασµένων θηραµάτων
και ζωοτροφών, που είναι απαραίτητες για την ελληνική κτηνο-
τροφία και που αποτελούν κατά το µέγιστο ποσοστό τις ζωοτρο-
φές που χρησιµοποιούν οι Έλληνες κτηνοτρόφοι. 

Βεβαίως, υπάρχουν ονοµαστικές συλλογικές και ατοµικές κα-
ταγγελίες για τις ελληνοποιήσεις γάλακτος, οι οποίες οδηγούν
και στη µείωση των τιµών του γάλακτος. 

Για όλα αυτά σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, εάν προτίθεστε και
µε ποιον τρόπο, ως Κυβέρνηση αλλά και ως Υπουργείο, να επα-
νεξετάσετε την άποψή σας και τη θέση σας για την εξαίρεση από
τη µείωση του ΦΠΑ των σύνθετων επεξεργασµένων ζωοτροφών,
ώστε να ενταχθούν και αυτές στον ΦΠΑ 13%. 

Και, βεβαίως, να µας ενηµερώσετε εάν έχετε λάβει γνώση των
καταγγελιών για τις ελληνοποιήσεις γάλακτος και ποιες είναι οι
ενέργειες στις οποίες έχετε προβεί µέχρι τώρα ή προτίθεστε να
προβείτε, προκειµένου να προστατευτούν η ελληνική κτηνοτρο-
φία και οι Έλληνες παραγωγοί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Κεγκέρογλου θίγει ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό, την

παραγωγικότητα και τη βιωσιµότητα της ελληνικής γαλακτοπα-
ραγωγής, που είναι µια συζήτηση πάρα πολύ µεγάλη, γιατί ξέ-
ρουµε ότι η χώρα µας δεν είναι αυτάρκης στο γάλα και µάλιστα
δέχεται πολύ σκληρή επίθεση από ανταγωνιστικά προϊόντα
άλλων χωρών. Πρέπει, λοιπόν, να δούµε τις αιτίες που αυτή τη
στιγµή δυσκολεύουν την ελληνική παραγωγή. 

Βέβαια, κάποια νούµερα τα οποία επικαλέστηκε ο κ. Κεγκέρο-
γλου δεν είναι ακριβή. Θα αναφέρω συγκεκριµένα στοιχεία για
την παραγωγή αγελαδινού γάλακτος: Το 2013 ήταν 607.000
τόνοι, το 2014 ήταν 610.000 τόνοι, το 2015 ήταν 602.000 τόνοι
και το 2016 ήταν 600.000 τόνοι. 

Όπως βλέπετε, δεν έχουµε κάποια σηµαντική µείωση, ώστε να
λέµε ότι αυτή τη στιγµή έχουµε αυτό που ονοµάζουµε «κατάρ-
ρευση της παραγωγής». Ξαναλέω ότι όλα αυτά τα χρόνια η Ελ-
λάδα δεν είναι αυτάρκης σε γάλα. Δεν το θεωρούµε αυτό το
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πράγµα καλό νούµερο, αλλά δεν µιλάµε για µειωµένη παραγωγή. 
Στο δε αιγοπρόβειο, που είναι και η κορωνίδα µας, γιατί εκεί

πέρα στηρίζεται η δική µας παραγωγή και αυτό είναι το ιδιαίτερο
προϊόν µας, το 2016 είχαµε 10% αύξηση της παραγωγής, δηλαδή
είχαµε 606.000 τόνους πρόβειο και 141.000 τόνους γίδινο, ενώ
το 2015 είχαµε 549.000 τόνους πρόβειο και 129.000 τόνους γί-
δινο. Είχαµε, δηλαδή, µια αύξηση της παραγωγής, χωρίς πάλι
αυτό να σηµαίνει ότι είµαστε ικανοποιηµένοι µε αυτά τα νούµερα. 

Γυρίζω τώρα στο κοµµάτι του αυξηµένου κόστους. Είναι φα-
νερό ότι το αυξηµένο κόστος δεν αφορά την αύξηση της φορο-
λογίας επί των κερδών. Η δε αύξηση του ΦΠΑ στις εισροές
ξέρετε ότι δεν είναι κόστος για τον παραγωγό. Είναι απλώς µια
κακή πίστωση, η οποία µειώθηκε τώρα. Θα εξηγηθώ και στο θέµα
αυτό για τη φορολογική κλάση 2309. 

Αυξηµένο κόστος έχουµε πράγµατι στις ζωοτροφές, γιατί η
Ελλάδα δυστυχώς -και θα το εξηγήσω στη δευτερολογία µου-
εξαρτάται από τις ζωοτροφές. Το 70% του κόστους είναι η ζωο-
τροφή, το πραγµατικό κόστος ζωοτροφής, όχι ο φόρος. Αυτό δεν
ισχύει, δεν είναι εκεί το πρόβληµα.

Κλείνω µε την κλάση. Ναι, το Υπουργείο απαντά καταφατικά.
Το Υπουργείο Οικονοµικών µελετάει αυτήν τη στιγµή να µπουν
και οι σύνθετες ζωοτροφές µέσα στο χαµηλό ΦΠΑ, το οποίο πε-
τύχαµε σε συνεργασία µε τους θεσµούς από 24% σε 13% για όλα
τα άλλα προϊόντα. Η δυσκολία σε αυτήν την κλάση, στην 2309,
δεν οφείλεται στο ότι ήθελε η Κυβέρνηση ή κάποιος άλλος να
την εξαιρέσει, αλλά στο ότι σε αυτήν την κλάση υπάγονται και οι
ζωοτροφές των κατοικίδιων ζώων, που όντως πρέπει να έχουν –
δεν νοµίζω να έχει αντίρρηση κανένας- 24% ΦΠΑ, γιατί είναι κα-
ταναλωτικό προϊόν, δεν αφορά την παραγωγή, δεν αφορά τα
παραγωγικά ζώα. Και επειδή στην κλάση 2309 είναι και αυτές οι
ζωοτροφές, αυτά που αγοράζουµε δηλαδή για τα σκυλάκια και
τα γατάκια, ήταν φανερό ότι το Υπουργείο επεξεργάζεται µια
τροπολογία ώστε να µπορέσουµε να εξαιρέσουµε τις σύνθετες
ζωοτροφές και να πάνε και αυτές στην κατηγορία 13%.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Κεγκέρογλου, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για το θέµα που έχει να κάνει µε τις σύνθετες ζωοτροφές, που

αποτελούν βασικό παράγοντα για την ελληνική κτηνοτροφία, νο-
µίζω ότι η αποδοχή του λάθους της Κυβέρνησης µπορεί να οδη-
γήσει, εάν είναι πραγµατικά το Υπουργείο Οικονοµικών διατεθει-
µένο να επεξεργαστεί την άρση αυτής της αδικίας, σε µια σωστή
απόφαση. Αναµένουµε για να δούµε τι ακριβώς θα γίνει µε αυτήν
την ιστορία. Όµως, δεν είναι δικαιολογία οι ζωοτροφές για τα σκυ-
λάκια και τα γατάκια. Αυτό νοµίζω τώρα ότι είναι µια δικαιολογία
της στιγµής. Δεν χρειάζεται να χρησιµοποιούµε τέτοια επιχειρή-
µατα, κύριε Υπουργέ. Είναι λάθος της Κυβέρνησης και η αύξηση
του ΦΠΑ, η οποία έγινε συνολικά, και η εξαίρεση από τη µείωση
για τις σύνθετες ζωοτροφές. Απλά πράγµατα. Θα το εξετάσει το
Υπουργείο. Είπατε ότι θα το δει εκ των υστέρων. Εντάξει, δεχόµα-
στε αυτήν την ειλικρινή στάση. Από εκεί και πέρα, δεν µπορεί να
υπάρξει δικαιολογία για γατάκια, σκυλάκια κλπ..

Όσον αφορά το θέµα των ελληνοποιήσεων γάλακτος, οι κα-
ταγγελίες οι οποίες έγιναν σε εσάς προσωπικά και στον εκπρό-
σωπο του Οργανισµού «ΔΗΜΗΤΡΑ» από τους εκπροσώπους των
κτηνοτρόφων δεν βρήκαν ικανοποιητικές τις απαντήσεις σας και
βέβαια και εγώ σήµερα δεν άκουσα µια ικανοποιητική απάντηση
για τον τρόπο αντιµετώπισης του προβλήµατος. Κοιτάξτε, το ότι
οι γαλακτοβιοµήχανοι έχουν δηλώσει υψηλά αποθέµατα για να
έχουν τη δυνατότητα να εισάγουν από Βουλγαρία κλπ., δεν ση-
µαίνει ότι υπήρξε αύξηση της παραγωγής, ιδιαίτερα για αιγοπρό-
βειο γάλα. Το ισοζύγιο δεν λειτουργεί. Το σύστηµα «ΑΡΤΕΜΙΣ»
δεν λειτουργεί. Ή µήπως λειτουργεί;

Τι γίνεται µε όλα αυτά τα οποία σας έχουν καταγγείλει µέχρι
τώρα; Έτσι τα ξεπερνάµε; Δεν µπορεί. Δεν µπαίνω στο θέµα που
έχει να κάνει µε τη φέτα, παρά µόνο στην ανάγκη να προχωρή-
σουµε περαιτέρω, σύµφωνα µε το αίτηµα που έχει γίνει και στη
δηµιουργία διεπαγγελµατικής οργάνωσης. Και δεν µπαίνω στο
θέµα που έχει να κάνει µε τη φέτα, διότι υπάρχουν λεπτά ζητή-
µατα, τα οποία πρέπει να τα εξετάσετε εσείς, χωρίς να υπάρχει

η ανάγκη καταγγελιών ή οποιονδήποτε άλλων στοιχείων. Νοµίζω
ότι σας έχουν διατεθεί αυτά τα στοιχεία και πρέπει να προχωρή-
σετε στον έλεγχο και βεβαίως σε συγκεκριµένες ενέργειες και
πράξεις που µπορούν να οδηγήσουν στην αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος των ελληνοποιήσεων γάλακτος, που δεν είναι βέβαια
µόνο για την παραγωγή τυροκοµικών. Σε αυτό έχει συµβάλει και
η αύξηση των ηµερών για το φρέσκο γάλα που δίνει τη δυνατό-
τητα εισαγωγών και άλλοι παράγοντες.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σ’ αυτό θα πρέπει να κάνετε συγκεκριµένες
ενέργειες και -αν δεν είστε έτοιµος σήµερα, εντάξει- να µας ενη-
µερώσετε ποιες είναι αυτές οι ενέργειες σε µια επόµενη φάση.
Όµως, να µην κρύβουµε το πρόβληµα κάτω από το χαλί. Είναι
τεράστιο το πρόβληµα. 

Βεβαίως, να επανέλθω στο ζήτηµα των ζωοτροφών –και να
κλείσω µε αυτό- και να πω ότι όσο καθυστερούµε τόσο ευνοούµε
τις εισαγόµενες ζωοτροφές, όσο καθυστερούµε τόσο ευνοούµε
τη µεταλλαγµένη σόγια. Και ειδικά εσείς, που προέρχεστε από
τους οικολόγους και έχετε δείξει ευαισθησία στα θέµατα των γε-
νετικά τροποποιηµένων τροφίµων, αλλά και ζωοτροφών, θα πρέ-
πει αυτό να το αντιµετωπίσετε. Στη γενετικά µεταλλαγµένη σόγια
µειώθηκε το ΦΠΑ στο 13%. Αυτό είναι ένα ευνοϊκό καθεστώς για
κάτι το οποίο δεν το θέλουµε νοµίζω. Πρέπει να δούµε και πολύ
γρήγορα αυτήν τη διαδικασία εξέτασης που είπατε για τον ΦΠΑ
πώς θα κατέβει στο 13%.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ  (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δήλωσα και το επιβεβαιώνω ότι είµαστε σε στενή συνεργασία

µε το Υπουργείο Οικονοµικών –για να το κλείσουµε αυτό το
θέµα- να λυθεί αυτό το ζήτηµα µε τη συγκεκριµένη κλάση και να
πάρουν οι αγρότες και σε αυτές τις σύνθετες ζωοτροφές το ΦΠΑ
το δίκαιο, αυτό που έχουν το ΦΠΑ για όλα.

Όµως, λέω ξανά ότι το ΦΠΑ στις εισροές -και οποιοσδήποτε
έχει έστω και µια πολύ µικρή επιχείρηση ή είναι αγρότης το ξέρει-
δεν είναι κόστος. Δεν µετράει το ΦΠΑ στο κόστος. Είναι έλλειψη
ρευστότητας πιθανά, είναι πρόβληµα, δεν είναι κόστος. Να µι-
λάµε µε στοιχειώδη οικονοµικά και µε στοιχειώδη αριθµητική. Το
ΦΠΑ συµψηφίζεται. Το ξέρετε όλοι. Άρα, δεν µπορεί να προκαλεί
κόστος. Έτσι;

Από εκεί και πέρα, λοιπόν, γυρίζω στο ουσιαστικό, γιατί το ου-
σιαστικό δεν είναι το ΦΠΑ. Το λέω ξανά. Είναι πρόβληµα ρευστό-
τητας, αλλά δεν είναι το ουσιαστικό. Το κόστος στην Ελλάδα
δηµιουργείται από δύο βασικές αιτίες και εδώ να µπούµε στη
ρίζα του κακού.

Η µία βασική αιτία είναι ότι εµείς εισάγουµε ζωοτροφές. Οι
Σαρδήνοι συνάδελφοι µας -Ιταλία είναι η Σαρδηνία, δεν είναι
Τουρκία, δεν είναι τρίτη χώρα, είναι Ευρώπη, ελεύθερη διακίνηση
αγαθών- πουλάει 0,65. Φτάνει, δηλαδή, το κόστος για την ελλη-
νική επιχείρηση στην πόρτα της κάτω από 0,80. Αυτό είναι µια
πραγµατικότητα. Ας δούµε, λοιπόν, κι εµείς τι έκαναν αυτοί και
µείωσαν τα κόστη, ώστε κι εµείς να τα µειώσουµε και ξέρουµε τι
έκαναν. Έφτιαξαν βοσκήσιµες γαίες. Έριξαν ψυχανθή σε σταρο-
χώραφα που δεν τους ενδιέφεραν γιατί δεν κέρδιζαν από εκεί
και δεν εισάγουν ζωοτροφές. Μείωσαν πάρα πολύ τις εισαγόµε-
νες ζωοτροφές.

Λοιπόν, εδώ πέρα είναι είδηση για σήµερα ότι χθες, στις 3 του
µηνός για την ακρίβεια –χθες το αναγγείλαµε και στον Τύπο- επι-
τέλους ξεκινάµε στη Ελλάδα τα διαχειριστικά σχέδια για τις βο-
σκήσιµες γαίες. Διαχειριστικά σχέδια σηµαίνει πολύ περισσότερες
βοσκήσιµες γαίες, πολύ µεγαλύτερη αειφορική διαχείρισή τους,
να γίνουν ξανά τα ΑΔ, αυτά που δασώθηκαν, οι αγροί που δασώ-
θηκαν και εγκαταλείφθηκαν να γίνουν ξανά βοσκότοποι, να µπο-
ρέσουν να γυρίσουν, ώστε να έχουµε υψηλής ποιότητας προϊόντα,
τα οποία είναι τα ζωοτροφικά προϊόντα, όπως είναι η χαρουπιά,
όπως είναι τα ψυχανθή, να γυρίσουµε και να έχουµε πάρα πολύ
χαµηλά κόστη. Αυτή είναι η µεγάλη µάχη. Η µεγάλη µάχη είναι να
µειώσουµε σηµαντικά το κόστος της ζωοτροφής. 

Μια άλλη µεγάλη µάχη -και εκεί δουλεύουµε αυτήν τη στιγµή-
είναι να µειώσουµε το κόστος των διαφόρων φαρµάκων. Δεν
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είναι δυνατόν, για παράδειγµα, ένα φάρµακο κτηνοτροφικό στην
Ιταλία να κάνει 30 ευρώ και στην Ελλάδα 130. Τι να τον κάνω εγώ
τον ΦΠΑ να είναι 13% και 0%, όταν πληρώνω τη βασική τιµή και
ο Ιταλός πληρώνει µε 30; Και 50 να ήταν ο ΦΠΑ στην Ιταλία, θα
το αγόραζε 45 ευρώ κι εµείς το αγοράζουµε 130.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Το τελευταίο ζήτηµα -αλλά λέω το τελευταίο, γιατί το πρώτο

είναι να γίνουµε ανταγωνιστικοί, να γίνουµε  παραγωγικότεροι
και αυτό συζητάµε µε τις αγρότισσες και τους αγρότες µας- είναι
οι έλεγχοι.

Πράγµατι, το «ΑΡΤΕΜΙΣ» αυτήν τη στιγµή είναι αδύνατον, έτσι
όπως λειτουργεί, να πιάσει όλη την διακίνηση και να την κάνει
συνεχή, να πιάσει όλα τα ισοζύγια. Χρειάζεται, οπωσδήποτε ένα
cloud, ένα πρόγραµµα δηλαδή, το οποίο να είναι µια βάση δεδο-
µένων, που να καλύπτει όλη την παραγωγή. Αυτό δουλεύουµε
και προσπαθούµε να φτιάξουµε τώρα και το δουλεύουµε σε συ-
νεργασία µε τις επαγγελµατικές ενώσεις, ώστε να αποκλείεται
πραγµατικά µε το που µια εταιρεία δηλώνει ότι έφερε γάλα από
την Ιταλία και έφερε δέκα τόνους και µια άλλη εταιρεία δηλώνει
ότι έφερε πενήντα να δούµε τι έγινε αυτό το γάλα, πώς έφτασε
στην κατανάλωση.

Θα ήθελα να κλείσω µε ένα πράγµα το οποίο ακούστηκε και
δεν είναι ακριβές. Εγώ είµαι κάθετα αντίθετος στην αύξηση των
ηµερών. Το δηλώνω, δεν είναι στην πολιτική µου άποψη. Ήταν
µια πίεση που δεχθήκαµε –το ξέρετε- από την εργαλειοθήκη του
ΟΟΣΑ. Δεν είναι της πολιτικής µου. 

Όµως, ξεκαθαρίζω –και φαίνεται από τα στοιχεία- ότι δεν άλ-
λαξε η εισαγωγή νωπού αγελαδινού γάλακτος από αυτή την αύ-
ξηση των ηµερών. Άλλωστε, οι περισσότερες εταιρείες δεν την
έκαναν αυτή την αύξηση, γιατί σέβονται τον καταναλωτή τους.
Ξέρετε ότι και ο καταναλωτής αυτή τη στιγµή ξέρει τι σηµαίνει
ποιότητα. Όσο λιγότερες είναι οι ηµέρες, τόσο χαµηλότερη η πα-
στερίωση, που σηµαίνει γευστικά ότι το γάλα των πέντε ηµερών
είναι πολύ καλύτερο από το γάλα των επτά ηµερών, των έντεκα
ηµερών, του ενός µήνα. Με αυτή την έννοια, οι ίδιες οι γαλακτο-
βιοµηχανίες δεν θέλουν να αυξήσουν αυτές τις ηµέρες, γιατί το
γάλα δεν βγαίνει στην αγορά πάρα πολύ καλό. 

Το µόνο πλεονέκτηµα ίσως που δηµιουργεί το να είναι το γάλα
περισσότερων ηµερών, επτά αντί για πέντε ηµέρες, είναι ότι µπο-
ρούν τα σούπερ µάρκετ να το βγάλουν τις τελευταίες δυο ηµέ-
ρες που πάει να λήξει µε πολύ χαµηλότερη τιµή, αλλά από ό,τι
µας λένε τα δικά µας στατιστικά στοιχεία –και αυτό γίνεται, θα
το έχετε δει στην κατανάλωση- δεν έχει επηρεάσει αυτό σηµαν-
τικά –το λέω γιατί έχει µια πολύ µικρή µείωση- τουλάχιστον την
τιµή του αγελαδινού γάλακτος, η οποία έχει χάσει τα τελευταία
δυο χρόνια γύρω στα 4 λεπτά. Άρα, δεν µπορεί να συσχετίσουµε
τα δυο γεγονότα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω ότι ο Γενικός Γραµµατέας της

Κυβέρνησης, ο κ. Καλογήρου, γνωστοποιεί προς τη Βουλή ότι
δεν θα συζητηθούν µια σειρά επίκαιρων ερωτήσεων εξαιτίας δια-
φόρων λόγων. 

Κατ’ αρχάς, δεν θα συζητηθεί η ένατη µε αριθµό 1178/5-7-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασό-
πουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την άµεση
σύνδεση του φράγµατος Γαδουρά µε το δίκτυο ύδρευσης της
Ρόδου, διότι αρµόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών. 

Επίσης, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων
Υπουργών και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση οι ακόλου-
θες επίκαιρες ερωτήσεις:

Δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1183/7-7-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Συνεχιζόµενες τροµοκρατικές επιθέσεις
κατά διµοιριών των ΜΑΤ από παρακρατικά στοιχεία», λόγω κω-

λύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών κ. Τόσκα που
θα βρίσκεται στη Θεσσαλονίκη. 

Δεν θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1179/6-7-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αττικής της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστο-
φιλοπούλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την
προστασία και την ασφάλεια των κατοίκων των Αχαρνών.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1184/7-7-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η βεβήλωση του ιερού
µνηµείου του Αγνώστου Στρατιώτου, ως αποτέλεσµα συνεχούς
ατιµωρησίας».

Δεν θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 1190/11-7-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Καραγιαννίδη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη δράση των «Ανένταχτων
Μαιάνδρων Εθνικιστών» και της «Combat 18 Hellas» στο Μενίδι.

Ταυτόχρονα, δεν θα συζητηθεί η ενδέκατη µε αριθµό 1175/4-
7-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’
Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η µειωµένη
χρηµατοδότηση του Πυροσβεστικού Σώµατος δηµιουργεί µε-
γάλα προβλήµατα στο έργο των πυροσβεστών και στην πυρό-
σβεση».

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1186/10-7-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου
Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Σήµα
κινδύνου εκπέµπει ο Θερµαϊκός Κόλπος, επείγει πρόγραµµα άµε-
σης δραστικής παρέµβασης», λόγω κωλύµατος της Υφυπουργού
Εσωτερικών κ. Κόλλια-Τσαρουχά που έχει ως αιτία την τριµερή
σύσκεψη Ελλάδας-Σερβίας-Βουλγαρίας στο Ανώτατο Συµβούλιο
Εργασίας στο Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης. 

Παράλληλα, δεν θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 1211/11-7-
2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Τάσσου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Να παρ-
θούν άµεσα µέτρα για την άµεση αποζηµίωση των σεισµοπαθών
και την αποκατάσταση των ζηµιών στη Λέσβο» λόγω κωλύµατος
του Υπουργού Μεταφορών και Υποδοµών κ. Σπίρτζη που θα βρί-
σκεται στη Θεσσαλονίκη µε τον Πρωθυπουργό και τη σέρβικη
αντιπροσωπεία.  

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 1110/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου
- Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς την Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Στα πρόθυρα της καταρρεύσεως η
οικία του Ήρωα της Εθνεγερσίας «Ανδρέα Μιαούλη»», δεν συζη-
τείται λόγω κωλύµατος της Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού κ. Λυδίας Κονιόρδου.

Επίσης, η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 1123/3-7-2017 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Λαϊκού Συνδέσµου -Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Κατάχρηση του
ονόµατος «Μακεδονία» σε αθλητικές οργανώσεις», δεν συζητεί-
ται.

Επίσης, η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 1031/15-6-2017 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Ο Δήµος Καβάλας νοµιµοποιεί το ψευδο-
κράτος σε τουριστική έκθεση στην Κωνσταντινούπολη», δεν συ-
ζητείται.

Επίσης, δεν συζητείται η δωδέκατη µε αριθµό 1212/11-7-2017
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Οξυµµένο πρόβληµα
µε το πόσιµο νερό σε πολλά χωριά του Δήµου Μύκης στην Περι-
φερειακή Ενότητα Ξάνθης», εξαιτίας κωλύµατος του Υπουργού
Εσωτερικών κ. Σκουρλέτη, λόγω έλλειψης χρόνου για τη συγκέν-
τρωση των απαραιτήτων στοιχείων. Ο Υπουργός προτίθεται να
απαντήσει γραπτώς στην µε αριθµό 6948 ερώτηση του Βουλευτή
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που αναφέρεται στο ίδιο θέµα.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1185/10-7-2017 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, µε θέµα: «Στελέχωση των Τµηµάτων Επιθεώρησης
Εργασίας».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός κ. Ευτυχία
Αχτσιόγλου.

Κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας συµβάλλει

καθοριστικά στην αντιµετώπιση της αδήλωτης και υποδηλωµέ-
νης εργασίας µέσω των ελέγχων που διενεργεί. Για να καλύψει,
όµως, αποτελεσµατικά την αγορά εργασίας σε όλο της το
φάσµα, σε όλο της το εύρος και να ανταπεξέλθει στις ανάγκες
εργαζοµένων και επιχειρήσεων καθίσταται επιτακτική η ενίσχυση
της στελέχωσης των τµηµάτων επιθεώρησης εργασίας. 

Επειδή η καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας αποτελεί βα-
σική προτεραιότητα της Κυβέρνησης, άµεσα τα περιφερειακά
τµήµατα ΣΕΠΕ πρέπει να στηριχθούν µε σοβαρές παρεµβάσεις,
γιατί η προσπάθεια που καταβάλλουν οι εργαζόµενοι είναι πραγ-
µατικά αξιόλογη. 

Επίσης, θα ενταθούν οι προσπάθειες για ακόµη πιο αποτελε-
σµατικούς ελέγχους που θα προστατεύουν τους εργαζόµενους
και θα αποτελέσουν ουσιαστική στήριξη του ασφαλιστικού συ-
στήµατος; Επιπλέον, για την εύρυθµη λειτουργία των υπηρεσιών
του ΣΕΠΕ θα εγκρίνονται οι αναγκαίες πιστώσεις για καύσιµα και
υλικοτεχνικές υποδοµές έγκαιρα;

Κυρία Υπουργέ, το σίγουρο είναι ότι µέσα από έναν σχεδιασµό
σοβαρού και συγκροτηµένου πλαισίου µπορούµε να αντιµετωπί-
σουµε αποτελεσµατικά την παραβατικότητα στην αγορά εργα-
σίας και θεωρώ ότι όλοι µας θα βοηθήσουµε σε οποιαδήποτε
προσπάθεια του Υπουργείου Εργασίας για την αναβάθµιση του
ΣΕΠΕ και γενικότερα για την ενεργοποίηση και στελέχωση των
ελεγκτικών µηχανισµών, ώστε να καταπολεµηθεί η ανασφάλιστη
και µαύρη εργασία που πλέον τείνει να γίνει µάστιγα της εποχής
µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριοι Βουλευτές, είναι ιδι-
αίτερα κρίσιµο και νοµίζω ότι σήµερα σηµειώνεται µια πάρα πολύ
θετική δυναµική σε ό,τι αφορά την ανεργία και από αυτό θέλω
να ξεκινήσω.

Είδαµε ότι τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ έδειξαν το διορθωµένο πο-
σοστό της ανεργίας για τον Απρίλιο του 2017, που είναι 21,7%.
Είναι περίπου δύο µονάδες κάτω από το αντίστοιχο ποσοστό που
περσινού Απριλίου και είναι περίπου πέντε µονάδες κάτω από το
ποσοστό ανεργίας µε το οποίο ξεκίνησε αυτή η Κυβέρνηση το
έργο της.

Η θετική δυναµική που σηµειώνεται στο ζήτηµα της καταπο-
λέµησης της ανεργίας πρέπει να συµπληρωθεί οπωσδήποτε και
από ισχυρές παρεµβάσεις στην ποιότητα των εργασιακών σχέ-
σεων. Και εδώ είναι που το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας κάνει
πραγµατικά µια πολύ µεγάλη προσπάθεια για να βελτιώσει αυτό
το ζήτηµα, δηλαδή να βελτιώσει την ίδια την ποιότητα των εργα-
σιακών σχέσεων. 

Η Επιθεώρηση Εργασίας, µέσα στην κρίση από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις, υποβαθµίστηκε ουσιαστικά και νοµίζω πως
αυτό δεν ήταν τυχαίο. Ήταν µία συνειδητή πολιτική επιλογή, διότι
συνολικά η προσέγγιση της προηγούµενης κυβέρνησης στο ζή-
τηµα των εργασιακών σχέσεων ήταν µία προσέγγιση, η οποία θε-
ωρούσε ότι τα εργασιακά δικαιώµατα αποτελούν τροχοπέδη
στην ανάπτυξη. Ότι η ανάπτυξη, δηλαδή, θα έρθει µέσα από τη
συµπίεση του εργατικού κόστους και των εργασιακών δικαιωµά-
των ήταν το βασικό αφήγηµα το οποίο υιοθετούταν από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Παράδειγµα που δείχνει αυτή την
υποβάθµιση, το οργανόγραµµα που υιοθέτησε η προηγούµενη
κυβέρνηση το 2014 για το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, που κα-

τήργησε διακόσιες εννιά οργανικές θέσεις και είκοσι έξι οργανι-
κές µονάδες, εννέα διευθύνσεις και δεκαεπτά τµήµατα. 

Και επειδή πολλές φορές τα νούµερα µπορεί να µη λένε αυτό
ακριβώς που χρειάζεται, δίνω µόνο δύο παραδείγµατα. Από την
προηγούµενη κυβέρνηση καταργήθηκαν το Τµήµα Νοµικής Στή-
ριξης του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας και το Τµήµα Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας.
Είναι προφανές ότι αποτελεί παγκόσµια πρωτοτυπία να προσπα-
θήσει ένας ελεγκτικός µηχανισµός να λειτουργήσει χωρίς νοµική
στήριξη και χωρίς πληροφοριακό σύστηµα.

Εµείς τι κάνουµε από τη στιγµή που αναλάβαµε και λόγω της
µεγάλης βαρύτητας που δίνουµε στη δράση του Σώµατος Επι-
θεώρησης Εργασίας για να επιφέρει την νοµιµότητα στους χώ-
ρους δουλειάς; Επτά παρεµβάσεις θα αναφέρω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Θα ξεκινήσω και ελπίζω να προλάβω να ολοκληρώσω στη δευ-
τερολογία µου. 

Με το νέο οργανόγραµµα οι οργανικές θέσεις αυξάνονται
κατά εκατόν σαράντα. Δηµιουργούµε εννέα νέες οργανικές µο-
νάδες, δύο διευθύνσεις και επτά τµήµατα. Έχουν ήδη γίνει πε-
νήντα προσλήψεις στο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και ελπίζω
ότι µέσα στο επόµενο διάστηµα θα είµαστε σε ευχάριστη θέση
να ανακοινώσουµε περισσότερες. Ενίσχυση κυρίως του τµήµα-
τος της υγείας και της ασφάλειας στην εργασία, στο οποίο έχουν
να γίνουν προσλήψεις εδώ και δεκαεπτά χρόνια.

Το δεύτερο πολύ κρίσιµο στοιχείο για την αναβάθµιση της λει-
τουργίας του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας είναι η έγκριση
ενός συνολικού σχεδίου δράσης µε χρηµατοδότηση από το
ΕΣΠΑ 7.600.000 ευρώ, ο συνολικός προϋπολογισµός. Το συγκε-
κριµένο σχέδιο περιλαµβάνει χρηµατοδότηση πιλοτικών προ-
γραµµάτων ελέγχων σε κλάδους υψηλής παραβατικότητας,
αναβάθµιση των υπηρεσιών ενηµέρωσης και νοµικών συµβουλών
προς τους εργαζόµενους, αναβάθµιση των πληροφοριακών συ-
στηµάτων και προγράµµατα εκπαίδευσης των επιθεωρητών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου µε τα υπόλοιπα σηµεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Βαρδάκης

έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ξέρουµε ότι πράγµατι είναι δύσκολο οι υπη-

ρεσίες και οι οργανισµοί που απαξιώθηκαν και διαλύθηκαν πραγ-
µατικά –το βιώσαµε στο πετσί µας από ανισόρροπες πολιτικές
τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια- να λειτουργήσουν για την απρό-
σκοπτη εξυπηρέτηση του κοινωνικού συνόλου σε δύο χρόνια.
Όµως, αυτό για εµάς, για την Κυβέρνησή µας, σε καµµία των πε-
ριπτώσεων δεν πρέπει να αποτελεί άλλοθι.

Προέχει άµεσα η αποκατάσταση των αρνητικότατων µεταβο-
λών και της απαξίωσης που προέκυψαν, όπως σας είπα προ-
ηγουµένως, από τις πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων,
συγχωνεύσεις, απενεργοποιήσεις, δοµών του ΣΕΠΕ, καµµία
φορά και σκόπιµα, µε αποτέλεσµα το 2013, το 2014 και το 2015
η µαύρη και ανασφάλιστη εργασία να εκτοξευθεί στο 30%.

Περιµένουµε τις δικές σας ενέργειες, κυρία Υπουργέ, τις επό-
µενες ηµέρες, ενέργειες που θα δηµιουργήσουν άµεσα προοπτι-
κές ασφάλειας και εργασιακής αξιοπρέπειας της ελληνικής
κοινωνίας. Σε αυτές τις προσπάθειες να ξέρετε ότι εµείς θα εί-
µαστε αρωγοί, αλλά άµεσα θα πρέπει να γίνουν αυτές οι προ-
σπάθειες, για να µη συµβεί ό,τι συνέβαινε τα προηγούµενα δέκα
χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κυρία Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Συνεχίζω ουσιαστικά να παραθέτω τους βασικούς άξονες της
ενίσχυσης του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας. Είναι οι άξονες
οι οποίοι δείχνουν ότι ενισχύουµε το Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας µε προσωπικό, µε το αναγκαίο πληροφοριακό σύστηµα,
προκειµένου να γίνονται στοχευµένα οι έλεγχοι και να είναι πε-
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ρισσότερο αποτελεσµατικοί, αλλά και µε ένα σύνολο θεσµικών
παρεµβάσεων, τις οποίες θα φέρουµε σύντοµα στη Βουλή. Και
αυτό είναι η τρίτη βασική παρέµβαση. Ήδη µπαίνουµε στο τελικό
στάδιο για την ολοκλήρωση των διαδικασιών για τους ελέγχους
σε αγροτικές περιοχές. Η θολή νοµοθεσία που επέτρεπε και η
πολιτική απραξία που ανεχόταν τις «Μανωλάδες» έχει τελειώσει.

Ήδη, σε λειτουργία από την αρχή του έτους βρίσκεται το Ολο-
κληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα του Σώµατος Επιθεώρησης
Εργασίας, που µέσα από ένα πρόγραµµα ανάλυσης κινδύνου δεί-
χνει ποιες επιχειρήσεις είναι περισσότερο πιθανό να παρανοµή-
σουν, ώστε οι έλεγχοι να γίνονται εκεί στοχευµένα. Και οι
στοχευµένοι έλεγχοι φέρουν αποτέλεσµα. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα είναι ότι στους κλάδους υψηλής παραβατικότητας η
αδήλωτη εργασία έπεσε από 19,17% το 2014 στο 13,5% το 2016. 

Σε επιχειρησιακό επίπεδο αναβαθµίζουµε τη δράση του Σώµα-
τος Επιθεώρησης Εργασίας. Αυτή τη στιγµή υλοποιούνται προ-
γράµµατα στοχευµένων ελέγχων στον τουρισµό. Έχει γίνει ήδη,
για παράδειγµα, µια παρέµβαση τον τελευταίο µήνα των Ειδικών
Επιθεωρητών µε διακόσιους ελέγχους σε τουριστικές περιοχές,
όπου στο 50% επιβλήθηκε πρόστιµο ή βρίσκονται στη διαδικασία
των γραπτών εξηγήσεων. 

Θέτουµε στο στόχαστρο για πρώτη φορά την υποδηλωµένη
εργασία. Πριν από λίγο διάστηµα είχαµε αναφέρει το πρόστιµο
του 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ που επιβλήθηκε σε µεγάλη τράπεζα
για περιπτώσεις υποδηλωµένης εργασίας, για περίπου εκατό πα-
ραβάσεις και χθες το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας ανακοίνωσε
και πάλι πρόστιµο σε µεγάλη τράπεζα ύψους 250.000 ευρώ για
παραβάσεις των χρονικών ορίων εργασίας, υπερωρίες δηλαδή
και υπερεργασίες. 

Τέλος, αναβαθµίζουµε και τον επιχειρησιακό συντονισµό των
ελεγκτικών σωµάτων, ώστε πλέον να δρουν από κοινού το ΣΕΠΕ,
το ΣΔΟΕ, η Οικονοµική Αστυνοµία και τα ελεγκτικά όργανα του
ΕΦΚΑ. Έχει ήδη ξεκινήσει πιλοτικά στην Περιφέρεια Αττικής
αυτή η λειτουργία των τεσσάρων σωµάτων και θα ολοκληρωθεί
τον Σεπτέµβριο. 

Επίσης, σχεδιάζουµε ένα σύνολο θεσµικών παρεµβάσεων -
αυτή είναι η τελευταία παρέµβαση- ένα σύνολο θεσµικών αλλα-
γών, νοµοθετικό έργο δηλαδή, που θα το δείτε σύντοµα στη
Βουλή. Ήδη, έχουµε θεσπίσει την υποχρεωτική καταβολή του µι-
σθού µέσω τράπεζας, κάτι το οποίο βοηθά πάρα πολύ στον
έλεγχο της καταβολής των δεδουλευµένων αποδοχών στους ερ-
γαζόµενους και το επόµενο διάστηµα θα θεσπίσουµε ένα σύ-
στηµα αποκλεισµού πρόσβασης σε δηµόσιο χρήµα ή σε
κοινοτικά κονδύλια των επιχειρήσεων που συστηµατικά παραβιά-
ζουν την εργατική νοµοθεσία και θα διορθώσουµε µια σειρά από
«τυφλά» σηµεία που έχει το σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» σε ό,τι αφορά
ιδίως το σύστηµα των υπερωριών, προκειµένου να γίνεται πολύ
καλύτερος ο έλεγχος της τήρησης των χρονικών ορίων της ερ-
γασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Νοµίζω ότι απ’ όσα πρόλαβα να αναφέρω δείχνουµε ότι αυτή
η Κυβέρνηση έχει σίγουρα τη βούληση και έχει και ένα πολύ συγ-
κροτηµένο σχέδιο για την επιβολή της νοµιµότητας στους χώ-
ρους δουλειάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οι επόµενες επί-
καιρες ερωτήσεις, επειδή έχουν κοινό θέµα, θα συζητηθούν µαζί.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1205/11-7-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Παναγιώτη (Νότη) Μηταράκη προς την Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε
θέµα: «Συνεχίζεται η ταλαιπωρία για όσους αναµένουν τη σύν-
ταξή τους και χάνονται οι διαθέσιµοι πόροι». 

Επίσης, θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 1214/11-7-2017 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγ-
κέρογλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Με τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ
προβλέπονται ευτελείς συντάξεις ενώ παραµένουν και εκατον-
τάδες χιλιάδες σε εκκρεµότητα». 

Επίσης, θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 1180/6-7-2017 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αττικής της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χρι-
στοφιλοπούλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις καθυστε-
ρήσεις στην απονοµή συντάξεων και την απώλεια πόρων για την
κοινωνική ασφάλιση. 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Πετρόπουλος. 

Κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σηµειώσω

κατ’ αρχάς ότι είστε πάντα επιµελής στο να απαντάτε επίκαιρες
ερωτήσεις και επερωτήσεις, δεν είστε επιµελής στο να απαντάτε
τις γραπτές ερωτήσεις. Το είχα θίξει και την προηγούµενη φορά
που µιλήσαµε στη Βουλή και θα ήθελα κάποια στιγµή, εάν έχετε
την καλοσύνη, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε στις τριάντα µία
ερωτήσεις που εκκρεµούν. 

Να πάµε, όµως, στην ουσία του θέµατος. Είναι µεγάλο πλέον
κοινωνικό πρόβληµα η καθυστέρηση στην απονοµή κύριων και
επικουρικών συντάξεων για δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας, οι
οποίοι ολοκλήρωσαν τον εργασιακό τους βίο σ’ αυτές τις δύσκο-
λες συνθήκες και περιµένουν να εκδοθεί η σύνταξή τους και όσο
αυτή εκκρεµεί, τους δηµιουργεί σηµαντικότατα προβλήµατα επι-
βίωσης. 

Φέρατε έναν άδικο νόµο, κύριε Υπουργέ, και είναι προβληµα-
τική σήµερα στην πράξη η εφαρµογή του. Φέρατε τα πάνω-κάτω
στην κοινωνική ασφάλιση, αυξήσατε τις εισφορές για την παρα-
γωγική Ελλάδα, περικόψατε τις συντάξεις, αλλά ακόµα και αυτές
τις µειωµένες συντάξεις στην πράξη δεν είστε σε θέση να τις εκ-
δώσετε. 

Ο ηµερολογιακός στόχος για την έκδοση αυτών των συντά-
ξεων αποτελεί κινούµενη άµµο. Κάθε φορά, κάθε τόσο, αλλάζει
η στοχοθεσία και εκδόθηκε και µια υπουργική απόφαση πριν από
λίγες ηµέρες που µετέβαλε τους στόχους αποπληρωµής των
συντάξεων το 2017 για το 2018 µε επιπλέον κόστος 325 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Από τα στοιχεία που µας έδωσε ο Διοικητής του ΕΦΚΑ, εκκρε-
µούν εξήντα µία χιλιάδες αιτήσεις προ του νόµου Κατρούγκαλου,
αλλά εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες -πολύ περισσότερες- µετά την
ψήφιση του νόµου Κατρούγκαλου. Εκκρεµούν, βεβαίως, και εκα-
τόν είκοσι έξι χιλιάδες αιτήσεις για επικουρικές και εξήντα δύο
χιλιάδες αιτήσεις για εφάπαξ. Συνολικά, κύριε Υπουργέ, εκκρε-
µούν τριακόσιες είκοσι επτά χιλιάδες αιτήσεις συνταξιοδότησης. 

Και όπως τόνισα, επειδή η Κυβέρνησή σας αντί να κυβερνά
προτιµά πολλές φορές να κάνει αντιπολίτευση στην Αντιπολί-
τευση, και σας σηµείωσα ήδη –και σας προλαβαίνω φαντάζοµαι-
οι νέες αιτήσεις που εκκρεµούν µετά την ανάληψη των καθηκόν-
των σας είναι πολύ περισσότερες από αυτές που εκκρεµούσαν
πριν. 

Σας πήρε έναν χρόνο να καταλάβετε ότι δεν λειτουργεί ο µα-
θηµατικός τύπος για τις κύριες συντάξεις. Ακόµα δεν έχετε εκ-
δώσει τον µαθηµατικό τύπο για τις επικουρικές και έχετε δώσει
εντολή να µην εκδοθεί καµµία νέα επικουρική µετά την 1η Ια-
νουαρίου του 2015. Επί δυόµισι χρόνια, δηλαδή, δεν υπάρχει έκ-
δοση επικουρικών.

Πείτε µας, κύριε Υπουργέ, ποιος είναι ο νέος στόχος και κυ-
ρίως πείσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι είστε σε θέση µε συγ-
κεκριµένους πόρους που έχετε δεσµεύσει, µε συγκεκριµένες
διαδικασίες πλέον που λειτουργούν, να καλύψετε τον νέο ανα-
νεωµένο στόχο σας.

Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου, για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ -παρουσία βε-

βαίως της κυρίας Υπουργού, πρέπει να σας λέµε κύριο Υφυ-
πουργό, αλλά νοµίζω ότι ενιαία λειτουργείτε- είστε πλέον η
µακροβιότερη µνηµονιακή κυβέρνηση. Αυτό δεν σας δίνει το δι-
καίωµα να αναζητείται άλλοθι σε οτιδήποτε αρνητικό υπήρχε από
τα πολλά αρνητικά που υπήρχαν και θα υπάρχουν πάντα σε κάθε
τοµέα της πολιτικής.

Συγκεκριµένα, για το θέµα που συζητάµε, οι τριακόσιες και
πλέον χιλιάδες αιτήσεις για κύριες, επικουρικές και εφάπαξ είναι
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ένα θέµα που εδώ και καιρό σάς έχουµε ζητήσει να το αντιµετω-
πίσετε. Έχετε δεσµευτεί µε µεγάλες κουβέντες ότι τον Οκτώβρη
θα είναι τα πάντα λυµένα -αν θυµάµαι καλά- και βεβαίως έχετε
δεσµευτεί και µε το µνηµόνιο, προκειµένου να µην χαθούν συγ-
κεκριµένα χρήµατα σε χρονοδιάγραµµα έκδοσης αυτών των συν-
τάξεων, των εφάπαξ, των κύριων και των επικουρικών. 

Κύριε Υπουργέ, χθες ο κ. Μπακαλέξης, ο ΕΦΚΑ ανακοίνωσε
εσπευσµένα ένα πριµ για τους εργαζοµένους, προκειµένου να
βγει το χρονοδιάγραµµα, υποθέτω. Αυτή είναι µια κίνηση πανικού
µπροστά στην αδράνεια που είχατε δείξει µέχρι τώρα και στο τε-
ράστιο πρόβληµα το οποίο συσσωρεύτηκε.

Θα θέλαµε να µας εξηγήσετε γιατί µέχρι τώρα δεν είχατε λάβει
µέτρα αντίστοιχα ή άλλα που θα οδηγούσαν στην εξέταση των
εκκρεµουσών αιτήσεων. 

Και βεβαίως να µας πείτε τι θα κάνετε για τις ευτελείς συντά-
ξεις οι οποίες έχουν αρχίσει και βγαίνουν και αφορούν αιτήσεις
που έγιναν το διάστηµα από 1-1-2015 ως 12-5-2016, πριν δηλαδή
από την εφαρµογή του νόµου Κατρούγκαλου, που λόγω των µέ-
τρων τα οποία ψηφίστηκαν το καλοκαίρι του 2015, οδηγούν σε
συντάξεις του τύπου -θα σας καταθέσω τα αντίστοιχα έγγραφα-
121 ευρώ σύνταξη σε εξηντατετράχρονη ασφαλισµένη για δε-
καεπτά χρόνια εργασίας. Σας το έχω γράψει αναλυτικά στην
ερώτηση. Και όταν θα φθάσει στα εξήντα επτά, θα πάρει και τη
λεγόµενη εθνική σύνταξη, το µέρος που της αναλογεί, δηλαδή
346 ευρώ ή δεν ξέρω πόσα άλλα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό το φαινόµενο δεν αφορά µία, δύο, τρεις ή κάποιες µεµο-
νωµένες περιπτώσεις, ούτε καν τις τριάντα χιλιάδες που αφορά
σε αυτό το διάστηµα. Θα είναι ένα διαρκές φαινόµενο από εδώ
και πέρα. 

Άρα, πρέπει να µας πείτε τι θα κάνετε άµεσα για την έκδοση
των συντάξεων και αν σκέφτεστε να επανεξετάσετε αυτή την κοι-
νωνικά ανάλγητη ρύθµιση την οποία ψηφίσατε –εισηγηθήκατε
εσείς, υποθέτω, και όχι η τρόικα και ψήφισαν οι εκατόν πενήντα
τρεις συνάδελφοι της Πλειοψηφίας- που λέει ότι µέχρι τα εξήντα
επτά µπορείς να ζεις και µε άλλους τρόπους, σε γυναίκες ή άν-
δρες ή οποιοσδήποτε άλλος είχε καταβάλλει τις εισφορές. Και
να µας υποδείξετε και µε ποιους άλλους τρόπους θα ζήσουν
µέχρι τα εξήντα επτά, αφού έχετε ψηφίσει αυτή τη ρύθµιση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, συνε-

χίζω κι εγώ µε τις δικές µου σκέψεις και τα δικά µου στοιχεία
πάνω στα θέµατα που ήδη έθεσαν οι δύο προηγούµενοι συνά-
δελφοι. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν αυτή τη στιγµή συνταξιούχοι –και
το γνωρίζετε- που ενώ έχουν βγει στη σύνταξη, παραδείγµατος
χάριν από τον δηµόσιο τοµέα, στις αρχές του χρόνου, δεν έχουν
καν πάρει την προσωρινή σύνταξη. 

Και καλούνται αυτοί οι άνθρωποι –πολλοί από τους τριακόσιες
χιλιάδες που ήδη αναφέρθηκαν- να πληρώσουν τον ΕΝΦΙΑ και
τους φόρους, δηλαδή να είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις τους
προς το κράτος και την ίδια ώρα να ζήσουν, να καλύψουν τις
προσωπικές τους ανάγκες και τις οικογενειακές τους ανάγκες.
Υπάρχει δηλαδή ζήτηµα ουσίας και επιβίωσης στο θέµα αυτό. 

Και επανέρχοµαι σε αυτά που ήδη κατατέθηκαν, για να ζητήσω
και κάτι επιπλέον. Όντως, λοιπόν, έχετε καθυστερήσει πάρα
πολύ στην έκδοση νέων συντάξεων. Ήδη το κονδύλι των 859 εκα-
τοµµυρίων ευρώ -υποτίθεται ότι µέχρι τον Οκτώβριο του 2017 θα
δίνονταν οι συντάξεις και είχατε το κονδύλι αυτό, το είχατε εξα-
σφαλίσει- παίρνει παράταση. 

Πείτε µας εδώ στη Βουλή γιατί ήταν ανάγκη να πάρει παρά-
ταση και εν πάση περιπτώσει, πότε οι συνταξιούχοι θα πάρουν
τα λεφτά τους και εν τω µεταξύ, τι θα κάνετε για να εκδίδονται
οι προσωρινές συντάξεις.

Διότι, κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι η νοµοθεσία του 2011
έγινε για να διευκολύνει. Και αντί να πάµε µπροστά –γιατί κάθε

κυβέρνηση παραλαµβάνει και προβλήµατα και θετικά- στην ιστο-
ρία αυτή, πήγαµε πίσω. 

Και εξηγούµαι. Όχι µόνο έχουµε χαµηλότερο πλαφόν στις
προσωρινές συντάξεις, αλλά σήµερα που µιλάµε έχουµε –και το
γνωρίζετε- πολλούς δικαιούχους συντάξεων του ΟΑΕΕ και άλλων
παλαιών ταµείων, οι οποίοι δεν παίρνουν καν προσωρινή σύν-
ταξη. 

Πόσοι είναι αυτοί, κύριε Υπουργέ, και πότε αυτοί οι άνθρωποι
θα πάρουν τουλάχιστον την προσωρινή τους σύνταξη, αυτή την
πετσοκοµµένη; Γιατί δεν καταργήσατε µόνο το ΕΚΑΣ και τα πε-
τσοκόψατε, αλλά δεχθήκατε όλες τις δικές µας περικοπές και εί-
πατε ότι δεν είναι αρκετές, και για να καλύψουµε τα capital
controls και τη «βαρουφάκειο» διαδροµή, έπρεπε να κάνουµε και
άλλες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θέλω απλώς να ανα-
φέρω το ζήτηµα αυτής της περιόδου που ανέφερε και ο κ. Κεγ-
κέρογλου, διότι η περίοδος των συνταξιούχων µεταξύ Ιουλίου
του 2015 και Μαΐου του 2016 είναι οι µεγάλοι χαµένοι του συστή-
µατος. Είναι περίπου τριάντα χιλιάδες, όπως υπολογίζουµε µε τα
στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας, κύριε Υπουργέ. Τριάντα
χιλιάδες άνθρωποι παίρνουν ή δεν παίρνουν καν ή θα πάρουν,
όταν πάρουν, συντάξεις πείνας. Εκεί πρέπει να κάντε κάτι να
διορθώστε την αδικία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο, για εννέα λεπτά συνολικά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μηταράκη, να ενηµερώσετε τον αρµόδιο τοµεάρχη σας
για την αλήθεια, όσον αφορά τα κονδύλια που έχει εξασφαλίσει
η χώρα από τις χρηµατορροές που µετά την επιτυχή αξιολόγηση,
ανοίγουν προς τη χώρα µας, για να καλυφθούν και αυτές οι
ανάγκες των παλαιών ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων εκ µέρους
της πολιτείας προς τους ασφαλισµένους. Δηλαδή δεν είναι αλη-
θές αυτό που λέει και περιφέρεται και το λέει ξανά και ξανά, πως
χάσαµε αυτά τα κονδύλια, ότι θα αναγκαστούµε τα µισά να τα
δώσουµε εµείς.

Σωστά εσείς τοποθετήσατε το ερώτηµα, δεν ακολουθείτε αυτό
το ψεύδος που περιφέρει ο αρµόδιος τοµεάρχης σας, διότι
πράγµατι αυτό που έχει συµφωνηθεί είναι να έχουµε 859 εκατοµ-
µύρια από αυτές τις χρηµατορροές για το διάστηµα που αναφε-
ρόταν αρχικά, από τον Οκτώβριο. Πήραµε µια παράταση µε
πρόσθετα 325 εκατοµµύρια, που επεκτείνει και τη χρονική πε-
ρίοδο καταβολής συντάξεων µέχρι τον Ιούνιο του 2018. Έχουµε,
πράγµατι, σκοπό και θα το πετύχουµε το ήµισυ αυτού του ποσού
επιπλέον να το καταβάλουµε από ίδιους πόρους.

Έτσι, λοιπόν, θα εξασφαλίσουµε την κάλυψη όλων των συντά-
ξεων που εκκρεµούν. Εποµένως και τα 325 εκατοµµύρια για τα
οποία µιλήσατε εσείς ως κόστος που επιβαρύνεται η χώρα, είναι
ένα επιπλέον ποσό χρηµατοδότησης, δεν είναι κόστος για τη
χώρα. Είναι, επίσης, ένα επιπλέον ποσό που θα έρθει από τη χρη-
µατορροή που έχουµε εκ µέρους των δανειστών.

Τα νούµερα είναι αµείλικτα, πράγµατι. Αν είναι εκρηκτικό το
φαινόµενο του να έχουµε αυτή τη στιγµή περίπου εκατόν τριάντα
εννιά χιλιάδες εκκρεµείς συντάξεις, τότε οι εκατόν εξήντα χιλιά-
δες εκκρεµείς που ήταν, όταν παραλάβαµε εµείς την Κυβέρνηση,
τι έκρηξη σηµαίνει; Εικοσιπέντε χιλιάδες περίπου παραπάνω εκ-
κρεµούσαν από παλιά. Αν µιλήσουµε για τα εφάπαξ που εκκρε-
µούσαν από τον Αύγουστο του 2013, που δεν καταβάλλονταν
ποτέ και άρχισαν να καταβάλλονται από εµάς, τι φαινόµενο εκρη-
κτικό είναι αυτό από τη µεγάλη σώρευση των παλαιών συντάξεων
που σας είπα;

Πρόκειται για ποσά τα οποία ήταν σε όρια τα οποία δεν ήταν
διαχειρίσιµα. Πάνω από εκατόν εξήντα χιλιάδες πεντακόσιες εκ-
κρεµείς κύριες συντάξεις ήταν τον Γενάρη του 2015. Και επειδή
τα αθροίζετε όλα µαζί, κύριες, επικουρικές και εφάπαξ, για να
βγάλετε ένα µεγάλο ποσό και να ακούγεται, ας επιµερίσουµε τα
ποσά και να έχουµε λογαριασµό σωστό. Αυτή τη στιγµή εκκρε-
µούν εκατόν τριάντα εννιά χιλιάδες και µέσα στη διετία 2015-
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2016 εξυπηρετήσαµε διακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες εξακόσιες κύ-
ριες συντάξεις, µε προσωρινές και οριστικές εκδόσεις αποφά-
σεων.

Εποµένως, µιλάµε για ένα έργο το οποίο στην πραγµατικό-
τητα, αν κάνουµε σωστά τους λογαριασµούς και όχι µε αλχη-
µείες, φαίνεται ότι προωθήθηκε στην περίοδο της δικής µας
διακυβέρνησής σε σύγκριση µε τις καθυστερήσεις που υπήρχαν
στις συντάξεις του προηγούµενου διαστήµατος.

«Πώς επιβιώνουν;», ρωτήσατε, κυρία Χριστοφιλοπούλου. Πώς
επιβίωναν όλα αυτά τα χρόνια που περίµεναν τέσσερα και πέντε
χρόνια τη σύνταξη και πώς επιβίωναν αυτοί οι πολύ περισσότεροι
σε αναµονή συνταξιούχοι σε σχέση µε εκείνους που είναι σε ανα-
µονή σήµερα; Πράγµατι, εκείνο που κάνουµε είναι να πετύχουµε
τον εκµηδενισµό της χρονικής απόστασης από την αίτηση µέχρι
τη χορήγηση της σύνταξης. Αυτό θα φανεί στην ολοκλήρωση της
εφαρµογής των µηχανογραφικών συστηµάτων, τα οποία ήδη
επεξεργαζόµαστε µε ταχύ ρυθµό και γι’ αυτό θα έχουµε γρήγορα
τα θετικά αποτελέσµατα στην έκδοση αυτών των συντάξεων.

Εποµένως, όλες σας οι ερωτήσεις αφορούν το παρελθόν σας:
Γιατί καθυστερούσατε τόσο πολύ τις συντάξεις, γιατί δεν δίνατε
εφάπαξ, γιατί δηµιουργούσατε αυτό το πρόβληµα στην οικονο-
µία, η οποία πραγµατικά δεν µπορούσε µε τέτοιο µέγεθος ανερ-
γίας, µε τέτοια τεράστια ελλείµµατα που υπήρχαν στο σύστηµα
κοινωνικής ασφάλισης όλα τα προηγούµενα χρόνια, ελλείµµατα
που προστίθεντο από χρόνο σε χρόνο. Αυτά ανακόπηκαν πια και
έχουµε για πρώτη φορά πλεονάσµατα. Με µετρήσεις πλέον του
προηγούµενου µήνα 140 εκατοµµύρια έχει φτάσει το πλεόνασµα
στον ΕΦΚΑ, παρά τις δικές µας αρχικές προβλέψεις για ελλείµ-
µατα.

Έχουµε πετύχει πλεονάσµατα. Αυτό οφείλεται, φυσικά, ως ένα
µεγάλο βαθµό στα στοιχεία που σας ανέφερε πριν από λίγο η
Υπουργός κυρία Αχτσιόγλου σε σχέση µε το θέµα της ανεργίας.

Το πρόβληµα της περίπτωσης της σύνταξης που αναφέρατε,
κύριε Κεγκέρογλου, αφορά τη σύνταξη µε τον ν.4336/2015. Υπεν-
θυµίζω ότι είναι ο νόµος που εσείς, οι δυνάµεις της Αντιπολίτευ-
σης, επιβάλατε ασµένως να αποδεχθούµε και να προχωρήσουµε
ταχύτατα στην υπογραφή τέτοιων αξιώσεων. Πράγµατι, ήταν µία
επιλογή εκείνης της περιόδου δική σας –κυρίως δική σας- καθώς
φωνάζατε όλοι µαζί για την εσπευσµένη υπογραφή αυτών των
δεσµεύσεων. Δεν ήταν επιλογή της Κυβέρνησής µας. 

Άρα, το ποσό για το οποίο µιλάτε, δηλαδή το ποσό των 121,68
εκατοµµυρίων ευρώ –τόσο είναι ακριβώς- είναι αληθές, αλλά ως
αποτέλεσµα ενός νόµου που ασµένως θέλατε να ψηφίσετε και
εσείς. Δεν κρατιόσασταν µε τίποτα. Μάλιστα, κατηγορούσατε
εµάς που στη συνέχεια µε τους Βουλευτές µας ψηφίσαµε τον
ν.4387/2016, έναν νόµο ο οποίος οδηγεί σε άλλο αποτέλεσµα
σύνταξης για τη συγκεκριµένη περίπτωση που µιλάτε. Με βάση
τον ν.4387/2016 αντιστοιχούν 418 ευρώ στην περίπτωση αυτή
που τώρα αποδίδει 121 ευρώ µε βάση τον ν.4336/2015 που εσείς
θέλατε να ψηφίσουµε. Τον ν.4387/2016 που δίνει 418 ευρώ δεν
τον ψηφίσατε. Τον νόµο που δίνει 121 ευρώ τον θέλατε. Αυτή
είναι η διαφορά. 

Πράγµατι, ο ν.4387/2016 είναι ολόκληρος δικός µας, ενώ τα
121 ευρώ είναι η αξίωσή σας να υπογράψουµε γρήγορα-γρή-
γορα την περίοδο εκείνη του 2015, τη δύσκολη αυτή περίοδο του
2015 που ήµασταν εξαναγκασµένοι να δεχθούµε µε την υπό-
σχεση ότι στο επόµενο διάστηµα θα αλλάξουµε τα πράγµατα.
Αυτήν την υπόσχεση την τηρήσαµε, λοιπόν, µε τον ν.4387/2016.
Η σύνταξη, λοιπόν, που δικαιούνται αυτοί οι άνθρωποι στην κα-
τώτατη κατηγορία στην οποία αναφερθήκατε –εσείς µιλάτε για
τριάντα χιλιάδες ανθρώπους, αλλά εµείς λέµε για όσους είναι,
τέλος πάντων- πλέον είναι 418 ευρώ. 

Βεβαίως, θα αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα πριν φτάσουµε σε
εκείνη τη χρονική στιγµή της συµπλήρωσης των εξήντα επτά
ετών, σύµφωνα µε την οποία η εθνική σύνταξη θα δίνεται πια ακέ-
ραιη και χωρίς περικοπές. Αυτό έχουµε τον τρόπο να το πετύ-
χουµε και όλοι αυτοί οι ασφαλισµένοι που βρέθηκαν σε αυτή τη
δύσκολη κατάσταση θα ενηµερωθούν. Θα βρούµε την κατάλ-
ληλη λύση για να έχουµε πραγµατικά, µια σωστή, δίκαιη και ισό-
τιµη αντιµετώπιση µε τους άλλους ασφαλισµένους που
υπάγονται στις διατάξεις του ν.4387/2016.

Η νοµοθεσία του 2011, λέτε, πήγαινε µπροστά. Δεν εφαρµό-
στηκε ποτέ. Τι σηµαίνει «πήγαινε µπροστά» µετά από τόσο µε-
γάλο έλλειµµα έκδοσης συντάξεων και τόσο µεγάλο κεφαλαιακό
έλλειµµα στα ταµεία των φορέων; Όταν εµείς αναλάβαµε τη δια-
κυβέρνηση της χώρας υπήρχαν ελλείµµατα παντού, ελλείµµατα
τα οποία έφτασαν να οδηγούν, παρά τις µειώσεις που είχαν επέλ-
θει στις συντάξεις, σε ένα τεράστιο ποσό και εν τέλει η ίδια η δα-
πάνη να φτάνει στο 17% του ΑΕΠ. 

Συνεπώς, επειδή τα νούµερα είναι πράγµατι αµείλικτα, αλλά
σε βάρος της δικής σας πολιτικής των προηγούµενων ετών, θα
απαντήσουµε και γραπτώς, κύριε Μηταράκη, στα γραπτά ζητή-
µατα που θέτετε, τα οποία, όπως ξέρετε, συντάσσονται από τους
υπαλλήλους του Υπουργείου. Εγώ έρχοµαι εδώ και απαντώ
πάντα κατευθείαν σε όλες τις ερωτήσεις. Αυτά τα στοιχεία συν-
τάσσονται από το Υπουργείο, του οποίου οι υπάλληλοι έχουν
αποδεκατιστεί, όπως έχουν αποδεκατιστεί και οι υπάλληλοι των
φορέων κοινωνικής ασφάλισης που από δεκαπέντε χιλιάδες πε-
ρίπου που ήταν το 2010, έχουν φτάσει σήµερα τους οκτώ χιλιά-
δες τριακόσιους. 

Παρ’ όλα αυτά, µε τόσο περιορισµένο αριθµό υπαλλήλων, µε
αποδεκατισµένες τις υπηρεσίες των φορέων κοινωνικής ασφά-
λισης –εφτά χιλιάδες λιγότεροι απ’ ό,τι ήταν το 2015- καταφέ-
ραµε το θαύµα να έχουµε εκδώσει περισσότερες συντάξεις και
να προχωράµε στην καλύτερη οργάνωση του φορέα. 

Αξίζουν έπαινοι σε αυτούς τους ανθρώπους. Αξίζουν έπαινοι
στα στελέχη και στους υπαλλήλους που, παρά τις δυσκολίες, κά-
νουν αυτόν τον αγώνα µαζί µας. Θα έλεγα να συνταχθείτε και
εσείς, επιτέλους, στον αγώνα αυτόν που κάνουν και οι υπάλληλοι
των φορέων κοινωνικής ασφάλισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Μηταράκη, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως είπα στην πρωτολογία µου, φτιάξατε

έναν άδικο νόµο και δεν είστε σε θέση να τον εφαρµόσετε. Θα
µπορούσατε να πείτε σήµερα µε γενναιότητα ότι δεν πιάσατε τον
στόχο της έκδοσης των εκκρεµών συντάξεων το 2017, που ήταν
δικός σας στόχος.

Το φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, το οποίο θα κα-
ταθέσω για τα Πρακτικά, µε ηµεροµηνία 4 Ιουλίου του 2017, µε
την υπογραφή της κ. Αχτσιόγλου, πρώτον, επιβεβαιώνει την πρό-
σθετη δαπάνη για τον κρατικό προϋπολογισµό των 325 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και, δεύτερον, µεταθέτει τον στόχο για την
αποπληρωµή των συντάξεων για την 30 Ιουνίου του 2018.

Το πιο σηµαντικό, όµως -και αυτό περιµένω να ακούσω, κύριε
Υπουργέ, στη δευτερολογία σας- είναι να εξηγήσετε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία συγκεκριµένα πώς έχετε οργανώσει τις υπηρε-
σίες του Υπουργείου σας, τις οποίες µόλις απαξιώσατε µε το
σχόλιο που κάνατε, για να µπορέσετε να πιάσετε τον νέο δικό
σας στόχο.

Πάντως εγώ θυµάµαι την προηγούµενη περίοδο όπου, παρα-
δείγµατος χάριν, στα εφάπαξ δόθηκαν 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ
την περίοδο 2011-2014. Πείτε µας αυτή η Κυβέρνηση τι έχει εκ-
δώσει αντίστοιχα για εφάπαξ και επικουρικές από τον Ιανουάριο
του 2015; 

Κάνατε έντονη κριτική στην Αντιπολίτευση, πάγια τακτική των
Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, πλέον, κύριε Υπουργέ, έχουν πε-
ράσει δυόµισι χρόνια και πλέον δεν µπορείτε να κάντε αντιπολί-
τευση στην Αντιπολίτευση, πλέον κρίνεστε για τα δικά σας
πεπραγµένα. Και θέλουµε να µας πείτε εσείς τι θα κάνετε για να
εκδώσετε τις τριακόσιες είκοσι επτά χιλιάδες εκκρεµείς συντά-
ξεις, που όπως σας είπα, το στοκ, οι νέες συντάξεις που εκκρε-
µούν µετά την ψήφιση του νόµου Κατρούγκαλου, είναι πλέον
πολύ περισσότερες από το στοκ που υπήρχε πριν από αυτόν.

Βέβαια, υπάρχει και ένα ποιοτικό θέµα. Όπως µαθαίνουµε από
υπηρεσιακούς παράγοντες, εκδίδονται κατά κανόνα οι εύκολες
συντάξεις, παραδείγµατος χάριν, αυτές που δεν έχουν θέµατα
διαδοχικής ασφάλισης, πλασµατικών ετών κλπ.. Το επιβεβαι-
ώνετε αυτό; Επιβεβαιώνετε ότι υπάρχει τεράστια δυσανάλογη
καθυστέρηση και έλλειψη ενδιαφέροντος από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου, λόγω των ποσοτικών στόχων, για αυτές τις πιο πο-
λύπλοκες συντάξεις;
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Επίσης, να ρωτήσω κάτι ακόµα. Εκδόθηκε η υπ’ αριθµόν 24 εγ-
κύκλιος του ΕΦΚΑ τον Μάιο του 2017, που λέει ότι οι νέες συν-
τάξεις που εκδίδονται, εκδίδονται και αυτές µε επιφύλαξη. Γιατί;
Ακόµα δεν υπάρχει ορθός τρόπος εφαρµογής του µαθηµατικού
τύπου; Εξακολουθούν δηλαδή να υπάρχουν οι ατέλειες του αρ-
χικού νόµου Κατρούγκαλου; 

Βέβαια, δεν µας είπατε τι κάνατε οργανωτικά όλους αυτούς
τους µήνες, όλα αυτά τα δυόµισι χρόνια για να µπορέσετε να αν-
τιµετωπίσετε το πρόβληµα των εκκρεµών συντάξεων. 

Την προηγούµενη εβδοµάδα –λέει- αποφασίσατε να δώσετε
ένα έκτακτο µπόνους στους εργαζοµένους. Δεν θα το κρίνω.
Όµως, αν χρειαζόταν, γιατί δεν το σκεφτήκατε πριν; Αν δεν χρει-
άζεται, έχετε φτάσει σε αδιέξοδο και τώρα ψάχνετε να βρείτε
τρόπο µε υπερωρίες να καλύψετε την οργανωτική αδυναµία του
ΕΦΚΑ, το συστηµικό σας πρόβληµα; 

Είναι συγκεκριµένα τα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ. Θέλω να
µας πείτε συγκεκριµένα τι στόχο έχετε για αυτές τις τριακόσιες
είκοσι επτά χιλιάδες συντάξεις; Πότε θα τις εκδώσετε; Και το πιο
σηµαντικό, πώς; Τι είναι αυτές οι οργανωτικές αλλαγές που θα
κάνετε τώρα για να διορθώσετε αυτά που έγιναν την προηγού-
µενη περίοδο, περίοδο που απέτυχε η έκδοση των εκκρεµών συν-
τάξεων;

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Νότης) Μητα-

ράκης  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν περίµενα

άλλη απάντηση, γιατί βεβαίως υπάρχουν άνθρωποι που µπερ-
δεύουν τα «fake news» µε τα «fuck news», υπάρχουν άνθρωποι
που µπερδεύουν τις κραυγές αγωνίας των επαγγελµατοβιοτε-
χνών και των εµπόρων και τις θεωρούν επευφηµίες. Και άρα, τι
απαντήσεις να περιµένεις, όταν υπάρχει τέτοια σύγχυση στο
µυαλό αυτών που διαχειρίζονται τα δηµόσια πράγµατα; 

Έρχοµαι τώρα στον Υφυπουργό κ. Πετρόπουλο να του θυµίσω
ότι µε δικιά τους απόφαση -αυτός µπορεί να ήταν τότε Πρόεδρος
στον ΟΑΕΕ- υπήρξε Υφυπουργός των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ο οποίος
κατήργησε τα κατώτερα όρια των συντάξεων. Και το αποτέλεσµα
των 121 ευρώ είναι αποτέλεσµα της κατάργησης µε υπουργική
απόφαση του κ. Χαϊκάλη, την οποία συνεχίσατε, και βεβαίως της
µείωσης κατά 22% των κατώτατων ορίων συντάξεων, η οποία
ισχύει από το εξηκοστό έβδοµο έτος της ηλικίας και µετά. 

Άρα, µην ψάχνετε άλλοθι. Είστε οι καλύτεροι υποτακτικοί µνη-
µονιακοί, που δεν είχατε καν την ευαισθησία να πείτε ότι «εν πάση
περιπτώσει, διαφωνούσαµε, αλλά το κάναµε και θα κοιτάξουµε να
το διορθώσουµε». Ήρθατε, όµως, µε τον νόµο Κατρούγκαλου και
το επιβεβαιώσατε για άλλη µια φορά. Επιβεβαιώσατε όλη αυτή την
κατάσταση, αντί να την διορθώσετε. Και σήµερα ψάχνετε άλλοθι.

Εγώ κατέθεσα το εκκαθαριστικό που προκαλεί πράγµατι σοκ
και σας ζήτησα να µου πείτε η εξηντατετράχρονη µέχρι τα 67 της
µε ποια εργασία θα µπορέσει να επιβιώσει, µε ποια ποσά. Ακόµα
και αν απευθυνθεί στο δηµόσιο, είναι πλέον άµισθοι οι σύµβουλοι
ή οτιδήποτε άλλο, αν θα µπορούσατε να την πάρετε για σύµ-
βουλο, όπως µας λέτε. Είναι µια κατάφωρη αδικία για την ίδια,
γιατί έχει καταβάλει ασφαλιστικές εισφορές για συγκεκριµένα
χρόνια και πρέπει να πάρει τα ανάλογα.

Αναφερθήκατε σε ένα χρονοδιάγραµµα για τον Ιούνιο του
2018. Μέχρι προχθές µας λέγατε εδώ ότι το χρονοδιάγραµµα
µέχρι τον Οκτώβριο θα τηρηθεί και ότι είναι όλα έτοιµα και τα
έχετε προβλέψει. Άλλος ήταν αυτός ο Υφυπουργός, ο κ. Πετρό-
πουλος, που µας έλεγε ότι µέχρι τον Οκτώβριο θα τα έχει τακτο-
ποιήσει όλα; Ήταν ψευδείς ειδήσεις, κατασκευασµένες; Και
τώρα έρχονται οι πραγµατικές που λένε για τον Ιούνιο του 2018;
Νοµίζετε ότι µπορείτε να κοροϊδεύετε τον κόσµο; Δεν έχετε το
θάρρος να πείτε µε ειλικρίνεια «πέσαµε έξω και στις προβλέ-
ψεις»; Μόνο έρχεστε να ρίξετε έµµεσα τις ευθύνες στους εργα-
ζόµενους και να πείτε ότι οι εργαζόµενοι δεν δουλεύουν, αλλά
τους δίνουµε τώρα ένα γρηγορόσηµο για να δουλέψουν; 

Αυτή ακριβώς η εξήγηση δίνεται από την κοινή γνώµη, όταν
έρχεστε µετά από καιρό -και αφού αποτύχατε ως πολιτική ηγεσία
και ως διοίκηση του ΕΦΚΑ, να δροµολογήσετε τα πράγµατα- να
ρίξετε τις ευθύνες έµµεσα στους εργαζόµενους. Και να λέει η
κοινή γνώµη «καλά, θέλουν επιπλέον λεφτά οι εργαζόµενοι για
να βγάλουν τις συντάξεις;». Και αυτό είναι κάτι που δεν ισχύει,
γιατί στην ουσία πρόκειται περί εργασίας η οποία θα είναι επι-
πλέον. Και θα δουλέψουν οι άνθρωποι επιπλέον για να βγάλουν
αυτές τις συντάξεις. Αυτό, όµως, δεν οφείλεται προφανώς µόνο
σε οποιαδήποτε κατάσταση έχει να κάνει µε τους εργαζόµενους,
αλλά και στη γενικότερη δική σας αδράνεια και αστοχία.

Και πείτε µου επί τη ευκαιρία: Τον Οκτώβρη του 2016 θα ολο-
κληρωνόταν η ψηφιοποίηση του ασφαλιστικού βίου των Ελλήνων
ασφαλισµένων. Η ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης τον Οκτώβρη
του 2016 θα σήµαινε ότι µπορούσε εντός εβδοµάδος να εκδοθεί
η σύνταξη. Γιατί την καθυστερήσατε; Ήταν σκόπιµο, γιατί δεν
υπήρχαν τα αντίστοιχα χρήµατα; Γιατί το κάνατε αυτό; Με ποιο
δικαίωµα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώνετε, κύριε Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
την τοποθέτησή µου, γιατί το θέµα δεν ολοκληρώνεται. Είναι
τόσες πολλές οι αστοχίες, οι αδυναµίες, οι σκοπιµότητες και όλα
αυτά, για τα οποία η πολιτική ηγεσία θέλει να ρίξει σε άλλους τις
ευθύνες, που σήµερα δεν µπορούν να εξαντληθούν στο πλαίσιο
µιας ερώτησης. 

Αν είχε ολοκληρωθεί αυτό το έργο της ψηφιοποίησης στην
ώρα του, τότε πραγµατικά σήµερα θα µπορούσε να υλοποιηθεί
µέσα στους χρόνους η έκδοση αυτών των εκκρεµουσών συντά-
ξεων. Αυτή είναι η διαφορά του σήµερα µε το παρελθόν: Αν αυτό
είχε ολοκληρωθεί, θα µπορούσε να αντιµετωπιστεί άµεσα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Πετρόπουλε, προσπαθώντας να µου απαντήσετε –που

δεν µου απαντήσατε- µου είπατε πώς ζουν σήµερα οι συνταξιού-
χοι χωρίς σύνταξη και χωρίς προσωρινή σύνταξη και πώς ζούσαν
επί των ηµερών µας. Και άκουσα να λέτε και πάλι ότι για όλα
φταίνε οι «κακοί παλιοί». 

Αυτό δεν είναι µόνο ένδειξη πολιτικής δειλίας, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ένδειξη µιας κυβέρνησης, η οποία ζει από το ψέµα, το οποίο
όµως έχει κοντά ποδάρια.

Θέλω να σας θυµίσω –αιδώς!- για τότε που φωνάζατε -και
σωστά κάνατε ως Αντιπολίτευση- ότι καθυστερούν οι συντάξεις.
Διότι εµείς θεσµοθετήσαµε την προσωρινή σύνταξη το 2011,
κύριε Πετρόπουλε. Μιλάγαµε το πολύ για έναν χρόνο και οµο-
λογώ ότι ήταν πολύ, γιατί εγώ δεν θα ωραιοποιήσω, ούτε «fake
news». Δεν είµαι λαϊκίστρια, δεν είµαι ΣΥΡΙΖΑ -  ΑΝΕΛ και δεν θα
είµαι ποτέ. 

Τότε, λοιπόν, φωνάζατε -και σωστά λέω εγώ- και προσπαθού-
σαµε, γιατί υπήρχαν περιπτώσεις που έφταναν τον έναν χρόνο.
Τώρα µιλάµε για τρία. Έχετε συναίσθηση της κατάστασης;
Έχετε µιλήσει µε συνταξιούχους; Έχετε καταλάβει ότι όχι µόνο
αποδεχθήκατε τις δικές µας περικοπές των µνηµονίων που έγι-
ναν ελλείµµατα, αλλά και τις περικοπές των δικών σας, όταν πα-
ραλάβατε πλεονάσµατα; Και είχαµε µόνο την υποχρέωση ενός
κονδυλίου κάτω του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ για το ασφαλι-
στικό. Ήταν πολύ κάτω, ήταν γύρω στο µισό δισεκατοµµύριο η
επιπλέον υποχρέωση για το ασφαλιστικό της χώρας. 

Αυτή τη στιγµή µε τα αλλεπάλληλα µνηµόνια το ασφαλιστικό
έχει επιβαρυνθεί µέχρι στιγµής µε 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και
αν βάλουµε κι αυτά που ψηφίσατε για το 2019, θα πάµε στα 5,6
δισεκατοµµύρια ευρώ. Και τολµάτε και λέτε για τους παλιούς;
Δεν ντρέπεστε καθόλου; Μόνο το ΕΚΑΣ; Μόνο οι συντάξεις;
Μόνο οι επικουρικές; Το πετσόκοµµα που κάνατε, τα βάρη που
σωρεύσατε; Διότι αυτά τα πληρώνει ο Έλληνας συνταξιούχος, ο
οποίος την ίδια ώρα –ξαναλέω- πληρώνει ΕΝΦΙΑ, πληρώνει φό-

10154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρους, είναι το υποζύγιο. Και τολµάτε κι έρχεστε εδώ, όταν έχετε
σωρεύσει αυτά στις πλάτες των ασφαλισµένων; 

Για παράδειγµα –για να δούµε το µέγεθος της ανικανότητάς
σας- οι επικουρικές. Βγάλατε τώρα τον Μάη νέα εγκύκλιο. Συνε-
χίζεται η αναστολή χορήγησης των επικουρικών συντάξεων. Σας
τα είπαν και οι άλλοι συνάδελφοι. Γιατί; Είναι τεχνικοί οι λόγοι;
Πάλι φταίνε οι παλιοί; Και για τα καινούργια φταίνε οι παλιοί; Ξέ-
ρετε, αυτό το παραµυθάκι δεν µπορεί να σας πάει µακριά. 

Τελειώνω λέγοντας ότι εδώ τώρα ήρθαν και οι συνάδελφοι που
είναι της δικής σας παράταξης και των ΑΝΕΛ να κλάψουν και να
ζητήσουν προστασία για τους συνταξιούχους. Είναι σαν τον άν-
θρωπο που πάει στο δικαστήριο και λέει, είµαι ορφανός, κύριε
Πρόεδρε και είχε σκοτώσει τον πατέρα του. Γιατί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ζητάνε σωστά αυτό που η Δηµοκρατική Συµπαράταξη εδώ και

καιρό έχει καταθέσει και σε πρόταση νόµου και σε τροπολογίες
και µονίµως το αρνείστε. Να πάει το ακατάσχετο στα 1.500 ευρώ.
Τα τσακίσατε όλα! Τα αφορολόγητα, τα ακατάσχετα, τις περικο-
πές, τα ΕΚΑΣ, όλα! Ισοπεδώσατε τα πάντα. Είστε, όπως είπε ο κ.
Κεγκέρογλου, οι καλύτεροι µνηµονιακοί. 

Αιδώς, λοιπόν! Μην µας απαντήσετε πάλι έτσι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις Ελληνοαµερικανοί φοιτητές και φοιτήτριες του Πα-
νεπιστηµίου Νέας Υόρκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κατηγορή-
θηκα για πολιτική δειλία. Θα περίµενα να απαντήσετε επί της
ουσίας των όσων εγώ ανέπτυξα. Και θα ήθελα πράγµατι, αν το
επιτρέπει και ο κύριος Πρόεδρος, να µου έλεγε ο κ. Κεγκέρογλου
-µια και πέρασε από το αρµόδιο χαρτοφυλάκιο- τι ποσοστό είχε
ψηφιοποιηθεί, που αν το αφήναµε λιγάκι θα τελείωνε το 2016,
πότε είπατε. Πόσο είχε ψηφιοποιηθεί από το πρόγραµµα ψηφιο-
ποίησης όλων των προηγούµενων ετών; Ξεπερνούσε το 5%, που
θα γινόταν ξαφνικά µόλις ήρθε η Κυβέρνηση 100% και το εµπο-
δίσαµε εµείς; Από πού και ως πού; 

Το χειρότερο πράγµα που κόστισε πάρα πολύ και δεν λειτούρ-
γησε ποτέ. Αντιθέτως, προσλαµβάνονταν άτοµα που θα έκαναν
δήθεν την ψηφιοποίηση και διοχετεύονταν σε άλλου είδους κοµ-
µατικές ανάγκες και αντί να δουλέψουν για την ψηφιοποίηση έκα-
ναν άλλα πράγµατα, αποδεκατιζόµενοι εν τω µεταξύ οι φορείς
και το Υπουργείο µε µείωση υπαλλήλων και στελεχών. 

Και αντί να απαντήσετε στη δευτερολογία σας επί εκείνων που
εγώ µε νούµερα και απόλυτη πιστότητα κατέδειξα, επαναλαµβά-
νετε τα ίδια ψέµατα και παραποιείτε και αυτά που είπα. 

Αυτό που είπα µε τη φράση «αποδεκατίσατε τις υπηρεσίες» το
µεταφράσατε σε υποτίµηση εκ µέρους µου των υπαλλήλων και
στελεχών ότι δεν δουλεύουν, ενώ είπα το αντίθετο, ότι πρέπει να
τους επαινέσετε και να σταθείτε και εσείς δίπλα σ’ αυτή την προ-
σπάθεια. Δεν είναι αυτό ψόγος, έπαινος είναι. Σας ψέγω για
διαρκή ψέµατα, τα οποία τελικά είναι η µόνιµη καταφυγή σας. 

Διαφωνείτε µε το µπόνους; Γιατί όλοι µαζί λέτε: «Μπόνους για
τι;» Πείτε το, εάν διαφωνείτε, γιατί εγώ δεν θέλω να βγω µε τον
αγύρτικο τρόπο που εσείς µιλάτε και να πω κατευθείαν ότι δεν
θέλετε να δοθεί το µπόνους στους ανθρώπους που θα δου-
λεύουν τα απογεύµατα. Γι’ αυτό και σας ρωτώ και στο τέλος του-
λάχιστον να µου πείτε: Είστε εναντίον της χρηµατικής ενίσχυσης
εκείνων που δουλεύουν παραπάνω, για να βγουν αυτές οι υπο-
χρεώσεις; Μισοί είναι απ’ αυτούς που ήταν πριν και πρέπει πραγ-
µατικά να ενισχύσουµε εκείνους που θα διαθέσουν χρόνο και τα
απογεύµατα, για να βγουν αυτές οι συντάξεις.

Η κατάργηση των κατωτάτων ορίων δεν έγινε µε την εγκύκλιο

Χαϊκάλη. Ο ν.4336, που εσείς απαιτούσατε να ψηφίσουµε, όρισε
έτσι το ύψος της σύνταξης. Και γι’ αυτό επαναλαµβάνω ότι µε
τον ν.4387 εµείς τηρήσαµε την υπόσχεσή µας, την υπόσχεση που
δώσαµε από τότε ότι θα αλλάξουµε τα πράγµατα. Οι συντάξεις
αυτές, πράγµατι, µε τον ν.4387 αυξάνονται περίπου κατά 300
ευρώ σε σχέση µε τον ν.4336, που εσείς επιµένατε να ψηφί-
σουµε. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση εµείς να µην προσπαθή-
σουµε να αλλάξουµε αυτά τα πράγµατα και µάλιστα άµεσα µε
τις νέες διατάξεις του ν.4387. 

Η ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης θα γίνει. Και θα γίνει στο
επόµενο διάστηµα µέσα από την ενοποίηση των ίδιων των φο-
ρέων και οι φάκελοι συγκεντρώνονται πλέον στον ΕΦΚΑ, στον
Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης. Δεν υπάρχει, λοιπόν, λόγος
να µιλάτε για µια κατάσταση, η οποία πράγµατι επιβράδυνε τον
ρυθµό έκδοσης των συντάξεων, διότι η διαδοχική ασφάλιση είχε
αυτή τη συνέπεια, αυτό το αποτέλεσµα, να συγκεντρώνεις από
διαφορετικά ταµεία ασφαλιστικό χρόνο, ενώ τώρα συγκεντρώ-
νονται όλα στον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης.

Πρέπει να σας εξηγήσω ότι κάθε µηχανογραφικό σύστηµα λει-
τουργεί µε βάση τους κανόνες δικαίου που έχουµε µπροστά µας
για εφαρµογή. Ο ν.4387 έβαλε τελείως διαφορετικές διατάξεις
και αυτές οι διατάξεις µπαίνουν µέσα στο σύστηµα της µηχανορ-
γάνωσης, για να εκδοθούν οι συντάξεις. 

Παραποιήσατε, επίσης, τη σχετική εγκύκλιο σχετικά µε τις επι-
κουρικές συντάξεις που εκδίδονται ακόµη, γιατί υπάρχουν παλιές
υποχρεώσεις, µέχρι τον Γενάρη του 2015. Η εγκύκλιος ούτε ανέ-
στειλε ούτε ανακάλεσε συντάξεις. Σε καµία περίπτωση δεν συ-
νέβη αυτό και είναι ένα από τα ψεύδη που διοχετεύατε στα µέσα
ενηµέρωσης, ότι τάχα θα κληθούν όσοι πήραν επικουρικές συν-
τάξεις να τις επιστρέψουν. Τίποτε ψευδέστερο! Και αυταπόδει-
κτα ψευδές, διότι εκείνο που λέει η εγκύκλιος είναι ότι οι
συντάξεις που ήδη έχουν εκδοθεί µε τις παλιές διατάξεις θα επα-
νυπολογιστούν µε τις νέες και θα προκύψει µάλιστα σε πολλές
περιπτώσεις αύξηση στη χορήγηση αυτών των συντάξεων. 

Πάντως, πρέπει να εφαρµοστεί µε κανόνες νοµιµότητας ο νέος
νόµος, ο ν.4387, ο οποίος απέτρεψε τη ρήτρα µηδενικού ελλείµ-
µατος και τις ολέθριες συνέπειες που θα είχε η εφαρµογή της
στις επικουρικές συντάξεις που είχαν ήδη µειωθεί κατά πολύ.

Κύριε Μηταράκη, πρέπει να συνεννοηθείτε µε τον εαυτό σας.
Τι θα είναι τελικά εκατόν τριάντα εννέα χιλιάδες οι συντάξεις ή
τριακόσιες χιλιάδες; 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είπα τριακόσιες είκοσι επτά χιλιάδες.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εσείς λέτε
τριακόσιες είκοσι επτά, άλλος είπε τριακόσιες σαράντα επτά. Ε,
δεν γίνεται αυτό. Ήδη οι ερωτώντες της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης προσδιόρισαν µε ακρίβεια το ποσό: Εκατόν τριάντα
εννέα χιλιάδες αντί εκατόν εξήντα χιλιάδες πεντακόσιες που ήταν
οι εκκρεµείς επί των ηµερών σας. Λιγότερες είναι. Όλοι το λένε.
Εσείς επιµένετε στις τριακόσιες τριάντα επτά. 

Αυτή η γραµµή ψεύδους που έχει η Νέα Δηµοκρατία µετά τη
«συµφωνία αλήθειας» που ποτέ δεν είδαµε, δεν µπορεί να παρα-
ποιεί και νούµερα τα οποία η ίδια η πλευρά των πτερύγων που
αντιπολιτεύονται την Κυβέρνηση παραδέχεται µε ακρίβεια. Δεν
υπάρχει αυτό το νούµερο. Και, επιτέλους, µην επαναλαµβάνετε
συνεχώς ψεύδη τα οποία νοµίζετε ότι θα γίνουν πιστευτά, όπως
αυτά τα οποία λέτε ότι «σφαγιάσαµε» τους ασφαλισµένους, διότι
τους παίρνουµε πάρα πολλές εισφορές. 

Ακόµα επιµένετε να το λέτε αυτό, όταν όλοι πια ξέρουν τι είναι
αυτό που καταβάλλουν. Και έχουµε πει ότι το αποτέλεσµα το θε-
τικό που έχουµε στην αύξηση των εσόδων του Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης, θα µας επιτρέψει στο επόµενο διάστηµα να βρούµε
λύσεις για εκείνες τις κατηγορίες που µε υπέρµετρο τρόπο επι-
βαρύνονται στις εισφορές αυτές. Είναι µια υποχρέωση της Κυ-
βέρνηση που θα εφαρµόσει, καθώς θα ολοκληρώνεται το σχέδιο
της ανάσχεσης της πτώσης που είχε το σύστηµα κοινωνικής
ασφάλισης και της ανάκτησης των δυνάµεων που πρέπει να έχει
ο Ενιαίος Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης, πράγµα που επιτυγχά-
νουµε κάθε µέρα µε τα βήµατα τα οποία έχουµε και στην οικο-
νοµική διαχείριση του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Όµως, όσο λέτε ψέµατα, τόσο περισσότερο φαίνεται η αλή-
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θεια µας. Γιατί οι αγρότες διαπιστώνουν την αλήθεια και ξέρουν,
γι’ αυτό κάθε µήνα πηγαίνουν και καταβάλλουν την εισφορά
τους. Και µπορούν να την καταβάλλουν. Το 90% του πληθυσµού
των αγροτών πηγαίνει κάθε µήνα και καταβάλλει, παρά τις συνή-
θειες του, τις εισφορές αυτές. Και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες
πια το ξέρουν. Στη γειτονιά σας δεν έχετε κανένα µαγαζάκι να
ρωτήσετε πόσο πληρώνει τελικά; Γιατί εγώ, επειδή άρχισα να
λέω µήπως δεν καταλαβαίνω καλά τι βλέπω ή µου λένε ψέµατα
οι δικοί µου, όπου κι αν πάω έχω τη συνήθεια πια να ρωτώ, «Τι
πληρώνετε σε εισφορά;» και όλοι µου λένε, «Ένα πάρα πολύ
µικρό ποσό». 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Εξακολουθούν να σας ζητούν στον
δρόµο να πληρώνουν περισσότερο; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το «µας χει-
ροκροτούν», δεν το είπαµε ποτέ. Θα µου το πείτε ξανά ότι πάλι
σήµερα έλεγα ότι µε χειροκροτούν. Λέω ότι όσο πιο πολλά ψέ-
µατα λέτε, τόσο πιο πολύ φαίνεται η αλήθεια µας. Και φαίνεται
πόσο αναξιόπιστη είναι η πολιτική την οποία υπόσχεστε για το
µέλλον, διότι στην πραγµατικότητα δεν λέτε τίποτα από όσα θα
µπορούσατε ίσως να ψελλίσετε σε απάντηση αυτών που εµείς
υποστηρίζουµε και εφαρµόζουµε. 

Να είστε βέβαιοι ότι στο επόµενο διάστηµα ο Φορέας Κοινω-
νικής Ασφάλισης, ο ΕΦΚΑ, θα αποδώσει τα µέγιστα. Οργανώνε-
ται συνεχώς, ενοποιούνται τα συστήµατα και διευκολύνονται
ακόµη περισσότερο οι ασφαλισµένοι. Και τα αποτελέσµατα αυτά
θα φαίνονται σιγά-σιγά όλο και πιο πολύ. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Προχωρούµε στην δέκατη µε αριθµό 1177/5-7-2017 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης µε θέµα: «Τραγελαφική η κατάσταση στις διαδικα-
σίες συνταξιοδότησης των νέων συνταξιούχων αγροτών και κτη-
νοτρόφων». 

Παρακαλώ, κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριε Υπουργέ, µε τον ν.4387, γνωστό ως «νόµος Κατρούγκα-

λου», ψηφίσατε και τη δηµιουργία του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης, του ΕΦΚΑ. Η βιαστική και εσπευσµένη εφαρµογή του
από αρχές του 2017 απεδείχθη ότι ήταν χωρίς σχέδιο, γι’ αυτό
και εξελίσσεται ο ΕΦΚΑ σε µια µόνιµη πηγή δηµιουργίας σοβα-
ρών προβληµάτων. Έτσι, είχαµε το ίδιο αποτέλεσµα και µε τους
ασφαλισµένους αγρότες στον ΟΓΑ. Με τη διάλυση του ΟΓΑ και
την ενσωµάτωσή του στον ΕΦΚΑ, αυτή τη στιγµή υπάρχει σύγ-
χυση, αγωνία και οι αγρότες βρίσκονται στο απόλυτο σκοτάδι.
Γιατί; Διότι οι γεννηθέντες αγρότες του 1950, που θα έπρεπε να
συνταξιοδοτηθούν την 1-7-2017, ακόµη και σήµερα δεν έχουν
καµµία σοβαρή και υπεύθυνη ενηµέρωση. Σήµερα έχουµε 13 Ιου-
λίου και οι αγρότες θα έπρεπε να έχουν πληρωθεί. Δεν ξέρουν,
όµως, πότε θα πληρωθούν. Και γνωρίζετε πάρα, µα πάρα πολύ
καλά ότι οι ασφαλισµένοι αγρότες στον ΟΓΑ καταθέτουν την αί-
τηση συνταξιοδότησής τους λόγω γήρατος, µε όλα τα απαραί-
τητα δικαιολογητικά, στις αρχές του έτους κατά το οποίο
συµπλήρωσαν το 67ο έτος της ηλικίας τους. Αυτό έκαναν και
αυτήν τη φορά. Μάλιστα, πλήρωσαν προκαταβολικά τις αντίστοι-
χες ασφαλιστικές εισφορές. 

Για να γνωρίζετε πολύ καλά το πόσο πρόχειρα λειτουργεί ο
ΕΦΚΑ, θα σας πω το εξής: Ενώ στις 31-12-2016 έληξε η ασφαλι-
στική διάρκεια όλων των γεννηθέντων του 1950, συνέχισε ο
ΕΦΚΑ να τους στέλνει µηνιαίες ασφαλιστικές εισφορές αρκετούς
µήνες µετέπειτα, κάτι το οποίο αντιληφθήκατε και το συµµαζέ-
ψατε, µπορώ να πω, αρκετά γρήγορα.

Παράλληλα, υπήρξε και µια σύγχυση σε αυτό το χρονικό διά-
στηµα µε τον «κόφτη» του 60%, αν θα αφορούσε στις συντάξεις
των αγροτών, εάν και εφόσον συνέχιζαν τις καλλιέργειές τους.
Όταν δόθηκε από εσάς η διευκρίνιση ότι αυτό πηγαίνει το 2024,
ήταν ήδη αργά. Είχαν περάσει τέσσερις, πέντε µήνες. Και πολλοί
υπό συνταξιοδότηση νέοι αγρότες µετέφεραν είτε τα δικαιώµατά

τους είτε ακόµα και τις καλλιέργειές τους και σήµερα βρίσκονται
χωρίς εισόδηµα.

Και θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, εξαιτίας όλων αυτών
των προβληµάτων που προέκυψαν σε µια κοινωνική οµάδα -διότι
µέχρι τώρα δεν είχε ο ΟΓΑ ούτε καθυστερήσεις στις απονοµές
συντάξεων και ήξεραν οι αγρότες πότε θα πληρωθούν- το εξής:
Πότε θα πληρωθούν -να µας το πείτε υπεύθυνα- οι γεννηθέντες
του 1950 δικαιούχοι - νέοι συνταξιούχοι αγρότες; Και εάν δεν
είναι δυνατόν να πληρωθούν άµεσα, υπάρχει πρόθεση να δοθεί
το 80% της προκαταβολής της δικαιούµενης σύνταξής τους,
όπως γίνεται και για τις υπόλοιπες κοινωνικές οµάδες των συν-
ταξιούχων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Τζελέπη, θεωρώ ότι ρωτάτε καλόπιστα. Σας βρίσκω,
όµως, λίγο αδιάβαστο, γιατί για τους αγρότες έχω απαντήσει
από το 2016. Και έχω απαντήσει πάρα πολλές φορές ότι τα δι-
καιώµατα σε καµµία περίπτωση δεν θα επηρεάσουν ούτε τη σύν-
ταξη ούτε τη θέση τους ως συνταξιούχων. Μάλιστα, µε εγκύκλιό
µου και απόφασή µου υπουργική, µε απάντηση στον τότε ΟΓΑ,
ορίστηκε µε σαφήνεια -άλλωστε προέκυπτε και απ’ τον νόµο- ότι
οι αγρότες από 1-1-2017 εντάσσονται σε ό,τι τους αφορά, µε-
ταξύ αυτών και το ζήτηµα των δικαιωµάτων.

Όµως, και προτού εκδώσω τις απανωτές υπουργικές αποφά-
σεις, είχα δηλώσει, µε ευκαιρία διάφορες ερωτήσεις που υπο-
βάλλονταν από την πλευρά της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
συνήθως, ότι δεν υπάρχει περίπτωση οι αγρότες να έχουν οποι-
αδήποτε συνέπεια επειδή θα δηλώσουν τα δικαιώµατά τους. Και
τους καλούσα να µην ακούν τις φήµες που διέσπειραν ανά την
Ελλάδα διάφοροι, ότι να µην κάνουν δηλώσεις, διότι θα τους κό-
ψουν τις συντάξεις. Έλεγα ότι δεν πρόκειται να γίνει, αλλά δυ-
στυχώς η υπεύθυνη Κυβέρνηση δεν ακούγεται. Ακούγονται
εκείνοι οι οποίοι διασπείρουν διαρκώς ψευδείς ειδήσεις.

Και για να µην το ξεχάσω, πείτε στον κ. Κεγκέρογλου ότι είναι
νέος όρος αυτός για τον οποίο µίλησε και καθιερώνεται σιγά-
σιγά δίπλα στα «fake news». Και καλό είναι να είµαστε -τουλάχι-
στον εµείς εδώ στο Κοινοβούλιο- ειλικρινείς πάνω στα θέµατα τα
οποία αντιµετωπίζουµε για τον ελληνικό λαό και τα προβλήµατα
τα οποία πραγµατικά αντιµετωπίζει ο ελληνικός λαός.

Και να έρθω τώρα στην ερώτησή σας. Ποτέ δεν δόθηκαν σε
όλους οι συντάξεις µέσα στον Ιούλιο. Πάντα δίνονταν στη διάρ-
κεια των επόµενων µηνών µέχρι και τον Δεκέµβριο. Φέτος έχουµε
τέσσερις χιλιάδες παραπάνω συντάξεις προς τους αγρότες σε
σχέση µε τις προηγούµενες χρονιές, τα τελευταία δύο έτη. Και
για να είµαι ακριβής, χορηγούνται δύο χιλιάδες τριακόσιες πα-
ραπάνω συντάξεις από το 2016 και τρεις χιλιάδες παραπάνω
συντάξεις από το 2015. 

Είναι προφανές ότι ο ν.4387 αυτή τη στιγµή διαχωρίζει δύο
χρονικές περιόδους για τον υπολογισµό των συντάξεων των
αγροτών. Το ένα µέρος αυτή τη στιγµή είναι περίπου στο 94%
µε τις παλιές διατάξεις και το 6,20% είναι µε τις νέες διατάξεις.
Του χρόνου αυτό το 6,20% θα γίνει 12,30% και κάθε χρόνο η
σχέση αυτή θα µετατοπίζεται προς τον ν.4387, αλλάζοντας τα
ποσοστά.

Είναι προφανές ότι η εφαρµογή του Ολοκληρωµένου Πληρο-
φοριακού Συστήµατος, που βγάζει τις συντάξεις στον ΕΦΚΑ,
πρέπει αυτή την πληροφορία να την συγκεκριµενοποιήσει και να
µπορεί να την κάνει εφαρµόσιµη, όπως για όλους τους συνταξι-
ούχους, διότι πια δεν εκδίδεται από την ΗΔΙΚΑ, όπως εκδιδόταν
παλιά, αλλά από το νέο σύστηµα.

Αυτό, πράγµατι, επέφερε µία καθυστέρηση -το παραδέχοµαι,
έτσι είναι- µε αποτέλεσµα να δώσουµε τον µήνα Αύγουστο χίλιες
συντάξεις. Πέρυσι είχαν δοθεί τέσσερις ή πέντε χιλιάδες -δεν θυ-
µάµαι- µέσα στην περίοδο αυτή. Τον Σεπτέµβριο θα δοθούν τέσ-
σερις χιλιάδες συντάξεις και κάθε έναν από τους επόµενους
µήνες θα δοθούν από τρεις χιλιάδες. Δηλαδή, στο τέλος του Δε-
κέµβρη θα έχουµε χορηγήσει δεκατέσσερις χιλιάδες συντάξεις.
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Αυτός είναι ο σχεδιασµός.
Θεωρώ ότι αυτός ο σχεδιασµός είναι επιτεύξιµος. Πραγµατικά,

θα παρακολουθήσω µε ιδιαίτερη προσοχή αν τα συστήµατα θα
αποδώσουν αυτούς τους στόχους. Είναι στόχοι που θεωρώ ότι
πρέπει να τους πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζελέπη,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν είµαι αδιάβαστος. Μάλλον εσείς δεν

παρακολουθείτε ή δεν γνωρίζετε τα θέµατα γύρω από τα δικαιώ-
µατα ή τον νόµο που ψηφίσατε. 

Πρώτον, οι παλιοί συνταξιούχοι αγρότες, δεν είχαν κανένα
θέµα. Δεύτερον, σας απευθύνθηκα για τους νέους συνταξιού-
χους αγρότες. Πότε βγάλατε την εγκύκλιο ότι και αυτοί εντάσ-
σονται στο 2014; Πριν δεκαπέντε µέρες. Έχουµε Ιούλιο. Από τον
Ιανουάριο οι νέοι συνταξιούχοι αγρότες δεν ήξεραν τι θα κάνουν.
Μήπως νοµίζετε ότι έχουν εµπιστοσύνη στις διαρροές από την
πλευρά της Κυβερνήσεως; Καµµία. 

Εγώ προσωπικά κατέθετα επανειληµµένως ερωτήσεις. Η τε-
λευταία ήταν στις 23 Μαΐου και ακόµη δεν έχει απαντηθεί. Γι’
αυτό και την έκανα επίκαιρη. Άρα, λοιπόν, µην λέτε ότι είµαστε
αδιάβαστοί, ούτε καν καλοπροαίρετοι. 

Από την άλλη πλευρά, µένω έκπληκτος που βάζετε τώρα έναν
προγραµµατισµό και λέτε ότι τον Αύγουστο θα πληρώσετε περί-
που χίλιες συντάξεις, τον Σεπτέµβριο άλλες τρεις χιλιάδες και
θα ολοκληρώσετε τον Δεκέµβριο.

Αυτοί οι αγρότες συνταξιούχοι είναι χωρίς εισοδήµατα πλέον.
Το γνωρίζατε, όµως, ότι οι συνταξιούχοι αγρότες έπρεπε 1-7-
2017 να πάρουν τη σύνταξη. Τι κάνετε έξι µήνες τώρα; Ποιος
είναι ο προγραµµατισµός; Τώρα τρέχετε να βγάλετε σχετικές εγ-
κυκλίους για το πώς θα βγουν οι συγκεκριµένες συντάξεις. 

Μάλιστα, δεν υπάρχει ακόµη σαφήνεια σε σχέση µε τους
αγρότες που είτε έχουν διαδοχική ασφάλιση και σε άλλα ταµεία,
είτε έχουν ασφάλιση και στο εξωτερικό. Καλό θα ήταν να δώσετε
και εδώ διευκρινίσεις για να αρχίσουν να «τρέχουν» οι εργασίες
από την πλευρά των αρµοδίων υπηρεσιών, µήπως προλάβετε
µέσα στο 2017 να δώσετε κάποιες συντάξεις. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, υπάρχει πραγµατικά ένα σοβαρό κοινω-
νικό πρόβληµα. Το τόνισα επανειληµµένα, γι’ αυτό και κάναµε
αυτές τις επίκαιρες ερωτήσεις, τις ερωτήσεις πιο µπροστά, εδώ
και δύο, τρεις µήνες. Μιλάµε για Έλληνες αγρότες, που λόγω
του θολού τοπίου που επικρατούσε, αναγκάστηκαν να µεταβιβά-
σουν δικαιώµατα και περιουσίες. Έχουν πρόβληµα επιβίωσης
αυτή την στιγµή. Μεριµνήστε, τουλάχιστον, γι’ αυτές τις χιλιάδες
αγροτών να δοθεί τάχιστα το 80% ως προκαταβολή για να µπο-
ρέσουν να επιβιώσουν και αφήστε τους σχεδιασµούς στα χαρτιά.
Δεν θα σας βγουν. Εδώ θα είµαστε και πάλι. 

Μακάρι να σας βγουν. Όµως, γνωρίζετε πολύ καλά ότι ακόµα
και σήµερα που µιλάµε, τα περιφερειακά υποκαταστήµατα του
πρώην ΟΓΑ δεν ξεκίνησαν καν τη διαδικασία, δεν έχουν εισαχθεί
στο σύστηµα ούτε καν το πόσοι είναι οι συνταξιούχοι αγρότες,
δεν έχουν βγει οι σχετικές εγκύκλιοι και τι θα γίνει µε τη διαδο-
χική και τι γίνεται µε αυτούς, που έχουν ασφαλίσεις στο εξωτε-
ρικό.

Πραγµατικά, κάνω έκκληση γι’ αυτήν την κοινωνική οµάδα των
αγροτών να µην αντιµετωπιστεί όπως ακούσαµε προηγουµένως,
µε τον µεγάλο αριθµό των εκκρεµών συντάξεων στις υπόλοιπες
κοινωνικές τάξεις. Εδώ, ενώ δεν υπήρχε πρόβληµα, µε τον ΕΦΚΑ
δηµιουργείται ένα µείζον θέµα, κοινωνικό πλέον στην ελληνική
περιφέρεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Τζε-
λέπη, επειδή ενοχληθήκατε που σας είπα καλοπροαίρετο, δεν θα
το κάνω ξανά, δεν θα ξαναπώ ότι είστε καλοπροαίρετος. Κατ’
αρχάς, δεν περίµενα να πείτε αυτά που είπατε στη δευτερολογία
σας. Εισόδηµα µπορούν να έχουν οι αγρότες. Αγρότες ήταν, κτη-
νοτρόφοι ήταν, αλιείς ήταν. Μπορούν να συνεχίσουν να δου-
λεύουν όπως δουλεύαν και να ζουν µια χαρά, παίρνοντας και µία

σύνταξη επιπλέον, προσαυξάνοντας το εισόδηµά τους. Δεν
υπάρχει αφαίρεση εδώ. Είναι η µόνη κατηγορία, η οποία εδώ…

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Γιατί δεν βγάλατε νωρίτερα την εγκύ-
κλιο; Πέντε µήνες ήταν στον αέρα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ακούστε,
κύριε Τζελέπη. Εσείς και οι άλλοι συνάδελφοί σας από την Αντι-
πολίτευση φροντίζετε να διασπείρετε σε όλη τη χώρα την ψευδή
είδηση ότι πρόκειται να περικοπούν οι συντάξεις, παρά τις επα-
νειληµµένες δικές µου διαβεβαιώσεις ότι δεν πρόκειται να περι-
κοπούν και πως δεν υπάρχει ζήτηµα συσχετισµού των δικαιωµά-
των µε τις συντάξεις. 

Ο υπεύθυνος να δεσµεύεται είµαι εγώ, δεν είστε εσείς. Όµως,
η δική µου φωνή κρυβόταν από τον ελληνικό λαό. Δεν ακούστηκε
πουθενά. Ακουγόταν η δική σας και όλων όσων φρόντιζαν να
σπέρνουν τον πανικό και να προκαλούν αυτήν τη ζηµιά. Με αυτόν
τον τρόπο δήλωνα τη θλίψη µου και την οργή µου σε άλλες το-
ποθετήσεις µου, γιατί προκαλείτε τέτοια ζηµιά σ’ αυτόν τον
κόσµο και παραποιείτε την αλήθεια και τους ωθείτε στο να µην
κάνουν δηλώσεις. Και τώρα έρχεστε και διαµαρτύρεστε γιατί
τους παραπλανήσατε -µάλλον πολλούς, δεν ξέρω, εσείς ξέρετε
πόσους- και δεν έκαναν δηλώσεις. Και ρωτάτε εµένα γιατί δεν
έκαναν. Γιατί εσείς τους λέγατε ψέµατα. Γι’ αυτό δεν έκαναν.

Το 80% δεν θα το δώσουµε. Θα δώσουµε το 100%. Και θα δώ-
σουµε το 100% ο κόσµος να χαλάσει µέχρι το τέλος του χρόνου.
Όπως το έκανε ο πρώην ΟΓΑ, αυτό θα γίνει και τώρα µε τον
ΕΦΚΑ. Υπάρχει υποχρέωση απέναντι στους ασφαλισµένους µας
να κάνουµε σωστά τη δουλειά µας, µε τα νέα συστήµατα και τους
νέους υπολογισµούς. Και θα επιστραφούν τα ποσά που κατέβαλ-
λαν µέσα στο 2017, ως αχρεωστήτως καταβληθέντα, σε όλους
τους αγρότες που δικαιούνται σύνταξη µέσα στο 2017 ως ασφα-
λισµένοι του 1950. Θα επιστραφεί, λοιπόν, και αυτό το ποσό για
όσους κατέβαλλαν αυτό το ποσό µέσα στο 2017.

Ακούστε και την άλλη καλή είδηση και υποστηρίξτε, επιτέλους,
τα καλά πράγµατα που κάνουµε.

Η ταλαιπωρία των ασφαλισµένων που ζητούσαν σύνταξη ως
αγρότες και τους τις έκοβε ο ΟΓΑ στο παρελθόν, διότι δεν
έβλεπε στο σχετικό φύλλο της εφορίας ότι δηλώθηκε εισόδηµα
αγροτικό ή κτηνοτροφικό, τελείωσε. Με την τυπική ασφάλιση
λαµβάνουν όλοι σύνταξη. Τέλειωσε αυτή η περιπέτεια και πρέπει
να δούµε πώς θα λύσουµε και τα προβλήµατα που η πολιτική των
προηγούµενων ετών δηµιουργούσε σε αυτούς τους ανθρώπους.

Συνεπώς, κύριε Τζελέπη, η ερώτησή σας το µόνο καλό, που
έκανε είναι να µάθουν για µια φορά ακόµη οι ασφαλισµένοι του
πρώην ΟΓΑ τα καλά νέα, τα οποία ανέφερα από τούτο το Βήµα
και ελπίζω τα µέσα ενηµέρωσης να τα προβάλλουν. Ελπίζω! Κι
αν καταδείξουν και τα ψεύδη σας, που έχετε την ευθύνη για όλα
όσα συνέβησαν για όσους δεν κάνουν δηλώσεις, θα τις κάνουν
του χρόνο. Ελπίζω να µην έχασαν πολλά οι άνθρωποι µε τη ζηµία
που τους προκαλέσατε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε στη

δεύτερη µε αριθµό 1206/11-7-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστα-
σίου Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα λειτουργίας των ΤΟΕΒ
(Τοπικός Οργανισµός Εγγείων Βελτιώσεων) - ΓΟΕΒ (Γενικός Ορ-
γανισµός Εγγείων Βελτιώσεων)».

Στην ερώτηση του κ. Δηµοσχάκη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, τα πληµµυρικά φαινόµενα του 2014-2015

στον Έβρο προκάλεσαν µεγάλες ζηµιές, µεγάλες καταστροφές,
οι οποίες πραγµατικά ήταν πρωτόγνωρες, αφού η περιοχή µας
είχε να αντιµετωπίσει παρόµοιες εδώ και τριάντα χρόνια. 

Οι τοπικές αρχές στο σύνολό τους, µαζί µε τους κατοίκους, κι-
νητοποιήθηκαν άµεσα. Εξασφάλισαν τις απαιτούµενες πιστώσεις
και αποκατέστησαν τις ζηµιές που πραγµατικά ήταν καίριες σε
ό,τι αφορά τα αναχώµατα τόσο κατά µήκος του ποταµού Έβρου
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όσο και κατά µήκος των παραποτάµων του Άρδα και Ερυθροπό-
ταµου του Διδυµότειχου. 

Τα έντονα, όµως, καιρικά φαινόµενα κατέστρεψαν και υποδοµές
γύρω από το αρδευτικό µας σύστηµα, αλλά ταυτόχρονα κατέ-
στρεψαν, µε φερτά υλικά, ολόκληρες καλλιεργήσιµες εκτάσεις.
Επίσης, µε φερτά υλικά γέµισαν όλα τα κανάλια, τα οποία, ως γνω-
στό, χρησιµοποιούνται για τις αρδεύσιµες γαίες. 

Οι κατά τόπους ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ, δηλαδή οι Τοπικοί Οργανι-
σµοί Εγγείων Βελτιώσεων -για αυτούς που µας παρακολουθούν-
και ο Γενικός Οργανισµός Εγγείων Βελτιώσεων της Ορεστιάδας
σήκωσαν το βάρος της αποκατάστασης της καταστροφής, που
υπέστησαν οι υποδοµές των περιοχών αυτών, χωρίς, όµως, απο-
τέλεσµα στο σύνολό τους. 

Η φορολογική και φοροληστρική επιδροµή, που πραγµατικά
έχετε εξαπολύσει στα αγροτικά εισοδήµατα, έχει ως αποτέλεσµα
να αδυνατεί ο αγροτικός κόσµος να ανταποκριθεί στην πληρωµή
των εισφορών. Οι ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ είναι πλέον αποδυναµωµένοι,
καθώς η πηγή των εσόδων τους είναι οι αγροτικές εισφορές.
Αυτό έχει ως συνέπεια να µην µπορούν να ανταποκριθούν στις
υποχρεώσεις τους και επίσης, να µην µπορούν να πληρώσουν τα
χρωστούµενα στη ΔΕΗ. Υπάρχει κίνδυνος διακοπής ηλεκτροδό-
τησης. 

Άλλωστε, σας είχα κάνει και γραπτή ερώτηση, όπου στη γρα-
πτή απάντηση που µας δώσατε, µας πληροφορήσατε ότι το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µπορεί να ενισχύει οικονοµικά
αυτούς τους οργανισµούς και κυρίως τις παραµεθόριες περιο-
χές, σε ό,τι αφορά τη συντήρηση, τη διοίκηση, την εποπτεία και
την αποκατάσταση των ζηµιών. 

Δυστυχώς, όµως, µέχρι σήµερα δεν έχετε προβεί σε ενέρ-
γειες. Οφείλετε να µας πείτε, λοιπόν, σε ποιες πρωτοβουλίες θα
προχωρήσετε για τη χρηµατοδότηση των ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ και τι
θα κάνετε µε το θέµα των ληξιπρόθεσµων οφειλών προς τη ΔΕΗ.
Υπάρχει σχεδιασµός για την αποκατάσταση των υποδοµών, των
καναλιών, των φραγµάτων, καθώς επίσης και των αγροτεµαχίων,
τα οποία έχουν αµµολόφους; Μάλιστα, στo Σουφλί είναι εµφα-
νείς για όποιον περνάει από την περιοχή µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Βουλευτά, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, τα
έργα των εγγείων βελτιώσεων ανήκουν αποκλειστικά στην αρµο-
διότητα του ελληνικού δηµοσίου µέσω των Υπουργείων Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, αλλά και του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών. 

Το συγκεκριµένο Υπουργείο µέσω των φορέων των Οργανι-
σµών Εγγείων Βελτιώσεων έχουν την ευθύνη για τη λειτουργία,
τη συντήρηση των έργων. Οι δαπάνες για τη λειτουργία και τη
συντήρηση καλύπτονται µέσω των ανταποδοτικών αρδευτικών
τελών από τους ωφελούµενους. 

Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσουµε λίγο όσον αφορά στις ζηµιές
που, πράγµατι, ήταν πολύ µεγάλες και εκτεταµένες το 2014-
2015. Στις καλλιέργειες είναι αρµόδιος ο ΕΛΓΑ. Όσον αφορά στη
ΔΕΗ, οι Οργανισµοί Εγγείων Βελτιώσεων υπάγονται στο αγρο-
τικό µειωµένο τιµολόγιο. 

Και όσοι Οργανισµοί Εγγείων Βελτιώσεων έχουν αιτηθεί τον
διακανονισµό των οφειλών, τον έχουν πετύχει µε τη ΔΕΗ, όσον
αφορά, δηλαδή, τη διακοπή της ηλεκτροδότησης.

Πάµε να δούµε τι έχει κάνει το 2015 και το 2016 το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και η αρµόδια διεύθυνση για
την αποκατάσταση των ζηµιών και τι πρόκειται να κάνει.

Κατ’ αρχάς µε σχετικό έγγραφο της αρµόδιας διεύθυνσης
υπενθυµίζεται ότι το 2016 το Υπουργείο µεριµνά για την έκδοση
αποφάσεων συµµετοχής του δηµοσίου στις δαπάνες διοίκησης,
λειτουργίας και συντήρησης των εγγειοβελτιωτικών έργων δι-
καιοδοσίας των ΟΕΒ, όταν το έργο βρίσκεται σε περίοδο ανά-
πτυξης ή στις παραµεθόριες περιοχές, καθώς και για τη
συµµετοχή του δηµοσίου στις δαπάνες αποκατάστασης των ζη-
µιών από πληµµύρες ή άλλη αιτία.

Σε αυτό το πλαίσιο, το 2016 εξεδόθη σχετική κοινή υπουργική
απόφαση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και του Υπουρ-

γείου Οικονοµικών, µε την οποία εγκρίθηκε το ποσό των 40.000
ευρώ, βάσει του ν.414/76, για την αποκατάσταση ή πρόληψη ζη-
µιών από πληµµύρες στα εγγειοβελτιωτικά έργα του ΓΟΕΒ Ορε-
στιάδας του Νοµού Έβρου. Το 2015 εγκρίθηκαν από πιστώσεις
του τακτικού προϋπολογισµού συνολικά 168.000 ευρώ για την
περιοχή του Νοµού Έβρου. Αναλυτικά εγκρίθηκαν 100.000 ευρώ
στον ΓΟΕΒ Ορεστιάδας, 9.000 ευρώ στον ΤΟΕΒ βόρειας περιο-
χής Άρδα, 20.000 ευρώ στον ΤΟΕΒ Ερυθροποτάµου Έβρου,
9.000 ευρώ στον ΤΟΕΒ Λαγυνών, 25.000 ευρώ στον ΤΟΕΒ Πυ-
θίου Ορεστιάδας και 14.000 ευρώ στον ΤΟΕΒ Τυχερού της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Έβρου. 

Για το τρέχον έτος δεν έχει υποβληθεί αίτηµα, κύριε Βουλευτά,
και είναι µια καλή αφορµή η επίκαιρη ερώτησή σας να µεταβιβά-
σετε στους φορείς την πρόσκλησή µας να υποβάλουν τα σχετικά
αιτήµατα, διότι η αρµόδια υπηρεσία εφόσον το αίτηµα είναι στοι-
χειοθετηµένο και αποδεικνύεται από σχετικά έγγραφα και παρα-
στατικά ότι έχουν υποστεί ζηµιές το ικανοποιούν άµεσα.

Επίσης, στην Περιφερειακή Ενότητα Έβρου κατανεµήθηκε
από τους κοινούς αυτοτελείς πόρους του 2016 για κάλυψη δα-
πανών συνολικά ποσό ύψους 3.237.000 ευρώ. 

Όσον αφορά στα υπόλοιπα που θέσατε, για το ποιες πρωτο-
βουλίες έχει πάρει η Κυβέρνηση όσον αφορά στους Οργανι-
σµούς Εγγείων Βελτιώσεων, θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας, για τρία
λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υφυπουργέ, ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µέσα

από µία εγκύκλιο κάνατε τη γνωστοποίηση της διαθεσιµότητας
από πλευράς Υπουργείου. Γιατί δεν το πράττετε και για το 2017;
Ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, δεν γνωρίζουν οι άνθρωποί µας, οι αγροτοκτηνο-
τρόφοι, που ως γνωστόν είναι µέλη των διοικητικών συµβουλίων,
ότι θα πρέπει να ζητούν κατ’ έτος τη δική σας οικονοµική ενί-
σχυση, τη χρηµατοδότηση, όπως οφείλετε και όπως το περιγρά-
ψατε στον σχετικό νόµο, αλλά και στη σχετική γραπτή απάντηση.

Για να είµαι εδώ, όµως, και να µετατρέπω µία γραπτή ερώτηση
σε επίκαιρη σηµαίνει ότι τα προβλήµατά µας δεν έχουν αντιµε-
τωπιστεί. Οι εκκρεµότητες παραµένουν και γι’ αυτό, µια και το
συζητάµε, µπορείτε να εκδώσετε µία εγκύκλιο του Υπουργείου
σας, που θα απευθύνεται στα ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ του Έβρου. Ταυ-
τόχρονα, όµως, πιστεύω ότι και µέσα από αυτήν τη διαδικασία
θα ενηµερωθούν.

Το µπάζωµα των αρδευτικών και των αποστραγγιστικών κανα-
λιών, το γέµισµα των γεωτρήσεων από φερτά υλικά είναι πάρα
πολύ έντονο. Θα σας παρακαλέσω πολύ να προγραµµατίσετε µία
επίσκεψη είτε εσείς είτε οι δύο Υπουργοί σας, να δείτε από κοντά
ότι για να αποκατασταθεί ένα στρέµµα από αυτά που έχουν τους
αµµόλοφους, που προανέφερα, χρειάζονται 2.000 ευρώ. Η αξία
του στρέµµατος είναι 600 ευρώ. Αντιλαµβάνεστε ότι δεν έχουν
τις αντοχές οι άνθρωποι αυτοί να αποκαταστήσουν την καλλιερ-
γήσιµη γη που είχαν µέχρι πρότινος στα χέρια τους. 

Και θα πρέπει εσείς να αναλάβετε πρωτοβουλία ως αρµόδιο
Υπουργείο και να λύσετε πάγια προβλήµατα και αιτήµατα τα
οποία πραγµατικά δηµιουργήθηκαν εξαιτίας των πληµµυρικών
φαινοµένων.

Κι επίσης δε, θα ήθελα να σας ενηµερώσω κι εσάς, κύριε Πρό-
εδρε, και το Σώµα ότι το 80% της καλλιεργήσιµης γης του Έβρου
καλλιεργείται. Το 60% αυτής της καλλιεργήσιµης γης αρδεύεται. 

Εφόσον αυτή τη στιγµή ετοιµάζει το ελληνικό κράτος και κυ-
ρίως το Υπουργείο σας τη χρήση του νέου προγράµµατος ΕΣΠΑ,
θα πρέπει να συµπεριλάβετε εκτάσεις οι οποίες έχουν, πραγµα-
τικά, ανάγκη άρδευσης και υπάρχει η τεχνική δυνατότητα, τόσο
στην περιοχή της Ορεστιάδος όσο και στις περιοχές του Διδυ-
µοτείχου, του Σουφλίου, του Τυχερού, των Φερών και της Αλε-
ξανδρούπολης. Το έχουν ανάγκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ ολο-
κληρώνετε, κύριε Δηµοσχάκη.
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε,
και κλείνω.

Θέλω να σας πω ότι η λεκάνη απορροής του Έβρου και η πε-
διάδα αυτού είναι η µεγαλύτερη της βαλκανικής και µπορεί
αυτός ο κάµπος του Έβρου να σιτίσει τη µισή Ελλάδα. Νοµίζω
ότι το στοίχηµα είναι µεγάλο. Κι εσείς, µια και κατάγεστε από πε-
ριοχή του κάµπου της Θεσσαλίας, νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε την
προστιθέµενη αξία που θα έχει για την περιοχή µας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο, για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, όσον αφορά τα νέα αιτήµατα για νέα έργα, η υπη-

ρεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης συλλέγει τα αιτή-
µατα, ώστε αυτά να ενταχθούν στο µέτρο 4.3.1. Υποδοµής
Εγγείων Βελτιώσεων στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Γι’ αυτά τα οποία, όµως, έχουν υποστεί ζηµιές, κύριε Βου-
λευτά, είπατε πριν ότι «όπως διαθέσατε το 2015 και το 2016 τα
σχετικά ποσά, να τα διαθέσετε και τώρα». Αν δεν υποβληθεί αί-
τηµα, πώς θα διατεθούν χρήµατα; Σας είπα, επαναλαµβάνω, ότι
για το έτος 2017 δεν υποβλήθηκε αίτηµα. Εφόσον το αίτηµα είναι
στοιχειοθετηµένο και θεµελιώνεται µε παραστατικά για ζηµιές, η
υπηρεσία και το Υπουργείο είναι κοντά και ικανοποιείται, πρώ-
τον.

Δεύτερον, αναφερθήκατε στις πρωτοβουλίες, που έχει πάρει
η Κυβέρνηση, όσον αφορά στη διαχείριση των Οργανισµών Εγ-
γείων Βελτιώσεων και των ΤΟΕΒ. Τώρα αναγκαστικά πρέπει να
πω ότι και οι ΓΟΕΒ και οι ΤΟΕΒ είναι χρεωµένοι. Είχαν µια κακο-
διαχείριση. Έχουν ανάγκη από προσωπικό. Είχαν ανάγκη από
προσωπικό για να κάνει αυτά τα έργα και στον Έβρο και τη Λά-
ρισα, παντού. Θέλει µηχανικούς και γεωπόνους.

Γι’ αυτό και τον Μάρτη του 2017 κατατέθηκε µια τροπολογία,
η οποία ενσωµατώθηκε εν τέλει στο ν.4456/2017 κι έλαβε το
άρθρο 46, µε την επικεφαλίδα: «Ρυθµίσεις θεµάτων έργων και
Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων». Με αυτό το άρθρο δίνουµε
τη δυνατότητα στους ΟΕΒ να προσλάβουν προσωπικό χωρίς τις
εξαιρέσεις του ν.3833/2010, για να κάνουν τα έργα. Και το κόµµα
σας δεν ψήφισε αυτή την τροπολογία, µε την οποία διευκολύνον-
ται οι ΟΕΒ. 

Σύντοµα θα έρθει τροπολογία για την είσπραξη των οφειλών,
αφ’ ενός να προστατεύονται οι παραγωγοί κι αφ’ ετέρου να
υπάρχει βιωσιµότητα αυτών των οργανισµών. Ελπίζουµε αυτή
την τροπολογία να την ψηφίσετε. Γιατί όταν ενδιαφερόµαστε,

πραγµατικά, για θέµατα γενικού ενδιαφέροντος, όπως είναι η
αγρότες, πρέπει και να γνωρίζουµε το τι έχουµε πράξει. 

Σας είπαµε: Πρώτον, Διαθέσαµε αυτά τα ποσά για την αποκα-
τάσταση των ζηµιών. Υποβάλετε τα αιτήµατα και θα είµαστε
κοντά σας. Δεύτερον, για τους ΟΕΒ, διευκολύνουµε για το προ-
σωπικό. Τρίτον, σύντοµα η τροπολογία.

Κι επειδή αναφέρατε τη φοροµπηχτική πολιτική στους αγρό-
τες, να σας θυµίσω ότι ο κατά κύριο επάγγελµα αγρότης µε τον
ν.4337/2016 έχει έκπτωση φόρου, κύριε Βουλευτά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εσω-

τερικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υγείας, Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Υποδοµών και Μεταφορών, Του-
ρισµού, Μεταναστευτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί Εσωτερικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Οικονοµικών, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών
κατέθεσαν στις 12-7-2017 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για τον εκ-
συγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας
των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.)
- Ρυθµίσεις σχετικές µε την οργάνωση, τη λειτουργία, τα οικονο-
µικά και το προσωπικό των Ο.Τ.Α. - Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής
Συνεργασίας - Μητρώο Πολιτών και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, ο συνάδελφος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κωνσταντί-

νος Δουζίνας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό
από την Τρίτη 18 Ιουλίου έως την Τετάρτη 19 Ιουλίου 2017. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-

γασίας, διακόπτουµε τη συνεδρίασή µας για λίγα λεπτά.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, χορήγηση πολυεδαφι-
κών αδειών για επιγραµµικές χρήσεις µουσικών έργων και άλλα
θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού».

Το ανωτέρω νοµοσχέδιο χαρακτηρίστηκε από την Κυβέρνηση
ως επείγον και η αρµόδια Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων αποδέχθηκε κατά πλειοψηφία τον χαρακτηρισµό του ως
επείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 110 του Κανονισµού της Βου-
λής. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 10 Ιουλίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µια έως
δυο συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σκουρολιάκος για

δώδεκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέ-

διο για τη συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιο-
κτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων. Πρόκειται για ένα σχέδιο
νόµου, που ενσωµατώνει την ευρωπαϊκή οδηγία του 2014 και δια-
δέχεται τον προ εικοσαετίας ν.2121/1993 που έκλεισε τον λει-
τουργικό του χρόνο. Τα δεδοµένα έχουν αλλάξει, τα εργαλεία
είναι διαφορετικά και έχουµε ανάγκη για έναν νέο νόµο, που κα-
τοχυρώνει τη διαφάνεια, τη λογοδοσία και τη συµµετοχή σε ένα
τοπίο, πραγµατικά, δοκιµασµένο και ταλαιπωρηµένο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αφορά δεκαεπτά οργανισµούς, που
δραστηριοποιούνται στη συλλογή και διανοµή πνευµατικών και
συγγενικών δικαιωµάτων των µελών τους. Είναι ενώσεις ηθο-
ποιών, σκηνοθετών, σεναριογράφων, φωτογράφων και λοιπά.
Αφορά και την ελληνική ιδιαιτερότητα, πρωτοτυπία, παθογένεια
που ονοµάζεται ΑΕΠΙ µια ιδιωτική εταιρεία, που από το 1935 δια-
χειρίζεται τα δικαιώµατα των συνθετών και στιχουργών αδιαφα-
νώς και αρκούντως αυθαιρέτως. Αυτή η ιδιαιτερότητα βάρυνε το
νοµοσχέδιο και το έκανε οµολογουµένως διάσηµο. 

Παρακάµπτοντας, λοιπόν, ένα τοπίο αυθαιρεσίας και µη νοµι-
µότητας έρχεται για πρώτη φορά το παρόν νοµοσχέδιο να φέρει
για πρώτη φορά στο προσκήνιο τους δηµιουργούς, να τους κα-
ταστήσει αποφασιστικούς παράγοντες σ’ ό,τι αφορά την εκµε-
τάλλευση του ταλέντου, της έµπνευσης και της εργασίας τους.
Μονότονα επαναλαµβάνω: για πρώτη φορά! 

Το νοµοσχέδιο ενθαρρύνει τον έλεγχο των οργανισµών, όχι
µόνο από το κράτος που τους εποπτεύει, αλλά και από τους ίδι-
ους τους δηµιουργούς που πρέπει να γνωρίζουν την πορεία, που
ακολουθεί και τα αποτελέσµατα που φέρει η οικονοµική εκµε-
τάλλευση των δικαιωµάτων τους. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό το κράτος, από την πλευρά του, αυ-
ξάνει την εποπτεία στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης
και επιβάλλει αυστηρές κυρώσεις σε όσους δεν τηρούν τις προ-
ϋποθέσεις του νόµου, κυρώσεις όπως πρόστιµα σε περιπτώσεις
παραβίασης των κανόνων διαφάνειας και λογοδοσίας, αλλά και
προσωρινής ή οριστικής ανάκλησης της άδειας των οργανισµών.
Υπήρχαν και στον προηγούµενο νόµο, αλλά δυστυχώς σπάνια -
σπανιότατα, θα έλεγα- εφαρµόζονταν. 

Με το νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα προστίθεται ένα επι-
πλέον διοικητικό µέτρο ελέγχου των οργανισµών, η δυνατότητα
ορισµού επιτρόπου εξυγίανσης σε οργανισµό συλλογικής δια-
χείρισης ή ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης ως έσχατη επιλογή
πριν την οριστική ανάκληση της αδείας του, µε µόνο γνώµονα

την προστασία των δικαιωµάτων των δηµιουργών. 
Επιβάλλει στους πάντες, ακόµα και σε εκείνους τους οργανι-

σµούς, που µέχρι σήµερα κατάφερναν να διαφεύγουν του νόµου,
διαφάνεια, λογοδοσία και χρηστή διοίκηση, έτσι ώστε να προ-
στατεύονται οι δηµιουργοί και να εξασφαλίζονται τα χρήµατα
που δικαιούνται.

Μια βασική αλλαγή-µεταρρύθµιση είναι πως οι οργανισµοί
συλλογικής διαχείρισης, ανεξαρτήτως της νοµικής µορφής τους,
πρέπει να προβλέψουν τη γενική συνέλευση των µελών τους και
τη δηµιουργία εποπτικού συµβουλίου που θα εκλεγεί από τη συ-
νέλευση, προκειµένου οι δικαιούχοι να γνωρίζουν και να συµµε-
τέχουν ενεργά στη διοίκηση και τον έλεγχο των οργανισµών. Οι
οργανισµοί διαχειρίζονται δικαιώµατα και χρήµατα των δηµιουρ-
γών. Ήρθε, λοιπόν, η ώρα οι ίδιοι οι δηµιουργοί να έχουν λόγο
για πρώτη φορά.

Δεύτερη µεγάλη αλλαγή στο µέχρι σήµερα τοπίο είναι πώς κα-
θιερώνεται ένα όριο 20% στις διαχειριστικές δαπάνες των οργα-
νισµών. που σε κάποιες περιπτώσεις έφταναν το 30%, το 35%,
το 37% -υπάρχει οργανισµός ο οποίος παρακρατεί το 50% των
αµοιβών από τους δηµιουργούς ως προµήθεια-, που εν τέλει λει-
τουργούν ως κερδοσκοπικές επιχειρήσεις. Το ποσοστό αυτό,
που επιπλέον είναι σύµφωνο µε τις πρόσφατες δικαστικές απο-
φάσεις, το 20%, επιβάλλει τη χρηστή διαχείριση των χρηµάτων,
που εισπράττονται από τους οργανισµούς, οδηγώντας σε περιο-
ρισµό υπερβολικών λειτουργικών εξόδων και υπέρογκων µισθών
στα στελέχη των διοικήσεων. 

Επίσης, αν κρίνεται σκόπιµο για τη βιωσιµότητα του οργανι-
σµού συλλογικής διαχείρισης, του ΟΣΔ, δίνεται δυνατότητα
υπέρβασης του 20% των διαχειριστικών εξόδων, απαιτείται όµως
η σύµφωνη γνώµη της γενικής συνέλευσης και του εποπτικού
συµβουλίου, µαζί µε κάποια έκθεση που θα αναφέρει το θέµα και
θα δικαιολογεί την αύξηση.

Πρόσθετα, εξασφαλίζεται η διαφάνεια στα έσοδα από τη
χρήση των έργων των δηµιουργών, διότι πλέον θα κατατίθενται
σε ξεχωριστούς τραπεζικούς λογαριασµούς από τα περιουσιακά
στοιχεία της εταιρείας και θα αποδίδονται στους δικαιούχους
χωρίς καθυστερήσεις. Έτσι θα είναι ξεκάθαρο τι ανήκει στην
εταιρεία και τι στους δικαιούχους.

Σηµαντική θεωρούµε πως είναι και η πρόβλεψη η κάθε συναλ-
λαγή να γίνεται µέσω τραπέζης ή ηλεκτρονικά, έτσι ώστε να
υπάρχει πλήρης διαφάνεια. Για πρώτη φορά και αυτό. 

Κανόνες µπαίνουν και στη διαχείριση και χρήση των αδιανέµη-
των. Είναι ποσοστά δηµιουργών, που δεν βρέθηκαν ή αναζητούν-
ται, ούτως ώστε να µην χρησιµοποιούνται για την κάλυψη άλλων
σκοπών της εταιρείας, αγνώστων στους δηµιουργούς. Να πω ότι
σκόπιµα έχουµε περιπτώσεις όπου αναφέρεται ένα έργο του
Σούµαν µε 3 εκατοµµύρια δικαιώµατα. Λανθασµένα αναφέρεται
ο τίτλος του έργου. Και πόσες φορές παίχτηκε αυτός ο Σούµαν
στα ραδιόφωνα, ώστε να συγκεντρώσει δικαιώµατα 3 εκατοµµυ-
ρίων, τα  οποία λιµνάζουν στο ταµείο της εταιρείας και χρησιµο-
ποιούνται κατά το δοκούν; Θα το συζητήσουµε παρακάτω. 

Γι’ αυτό λέµε ότι το νοµοσχέδιο για την πνευµατική και συγγε-
νική ιδιοκτησία, που συζητούµε σήµερα, κλήθηκε να αντιµετωπί-
σει και ένα πρόβληµα, που στοιχειώνει χρόνια τώρα τη χώρα.
Πρόκειται για την ελληνική, όπως είπαµε, ιδιαιτερότητα που τα-
λανίζει τόσο τους δηµιουργούς όσο και εκείνους, που κάνουν
χρήση των έργων τους. Πρόκειται για την Ανώνυµη Εταιρεία
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, τη γνωστή «ΑΕΠΙ», που ιδρύθηκε το
1935. Αµέσως µετά τις εκλογές του Ιανουαρίου του 2015 η νέα
Κυβέρνηση εκφράζει τη βούλησή της να θέσει κανόνες σε αυτό
το σκοτεινό τοπίο και βρίσκεται αντιµέτωπη µε ένα σταυρόλεξο
για απίστευτα δυνατούς λύτες, όπως έχω ξαναπεί. 

Όσοι ασχοληθήκαµε µε τη σύνταξη του νοµοσχεδίου για τα
πνευµατικά και συγγενικά δικαιώµατα, και η Υπουργός στο γρα-
φείο της και εµείς, συζητήσαµε µε τους πάντες: συνθέτες, στι-
χουργούς, τραγουδιστές µεµονωµένα, αλλά και µε τις συλλογικό-
τητές τους, µε την ίδια την «ΑΕΠΙ», µε όποιον τέλος πάντων είχε
κάποια σχέση µε το θέµα. Ξέραµε ήδη πολλά. Ακούσαµε και µά-
θαµε ακόµα περισσότερα.

Υπήρχαν καταγγελίες πως η «ΑΕΠΙ», ενώ εισπράττει µεγάλα
ποσά, αποδίδει ελάχιστα. Πως κάποια µέλη του ΔΣ της αµείβον-
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ται πλουσιοπάροχα. Το ίδιο και η διοίκηση, που ανήκει σε µία οι-
κογένεια. Εισπράτταµε την οργή για τις πρακτικές της, αλλά και
την αγωνία των δηµιουργών και των κληρονόµων τους να µην
κλείσει η στρόφιγγα που τροφοδοτεί, αναιµικά έστω, τη µεγάλη
τους πλειοψηφία. 

Όλα αυτά, όµως, ήταν στη σφαίρα της αναπόδειχτης πληρο-
φορίας, έως ότου ήρθε το πόρισµα του ειδικού διαχειριστικού
ελέγχου για την «ΑΕΠΙ», το οποίο είχαν παραγγείλει οι κύριοι Αρι-
στείδης Μπαλτάς και Νικόλαος Ξυδάκης από τις τότε κυβερνη-
τικές θέσεις τους. Ο έλεγχος διεξήχθη από την εταιρεία «ERNST
AND YOUNG HELLAS» για την περίοδο 2011-2014. Χρειάστηκε,
µάλιστα, να επιβληθεί µε τη βοήθεια του εισαγγελέα και µετά από
κύρωση προστίµου στην εταιρεία, η οποία αρνείτο να δώσει στοι-
χεία.

Όντως είναι µεγάλες οι αµοιβές των µελών του ΔΣ. Ο ιδιοκτή-
της, για παράδειγµα, εισέπραξε για αυτό το διάστηµα ποσά, που
κυµαίνονται από 514.061 ευρώ έως 625.565 ευρώ κατ’ έτος.
Άλλα τέσσερα µέλη του ΔΣ, της οικογενείας δηλαδή, εισέπραξαν
ποσά από 44.109 ευρώ έως 466.266 ευρώ. Το σύνολο των αµοι-
βών του ΔΣ, της ιδίας οικογενείας όπως είπαµε, για όλα αυτά τα
χρόνια ανέρχεται στο ποσό των 7.434.976 ευρώ εν µέσω οικονο-
µικής κρίσης. Βεβαίως, θα αντιτείνει κάποιος πως ανώνυµη εται-
ρεία είναι, βγάζει χρήµατα, όπως θέλει τα διαθέτει. Ας απαντήσει
σε ηθικό επίπεδο µόνο, δυστυχώς, σε όλους αυτούς που αντι-
προσωπεύει και των οποίων την έµπνευση, το ταλέντο και την ερ-
γασία διαχειρίζεται για το αν είναι δίκαιη απέναντί τους. 

Υπάρχουν ωστόσο και πιο τυπικές παραβιάσεις του νόµου:
άτοκα δάνεια και άλλες παροχές προς τα µέλη του ΔΣ, της οικο-
γενείας όπως είπαµε, υπό τη µορφή δανειακών συµβάσεων, κάτι
που απαγορεύεται ρητά από τον νόµο περί ανωνύµων εταιρειών.
Και όµως, µεγάλα ποσά εκταµιεύονταν ως δάνεια. Ακόµη χειρό-
τερα, ο ένοχος αποκάλυψε πως γύρω από την «ΑΕΠΙ» είχε στηθεί
ένα πανηγύρι θυγατρικών εταιρειών, οι οποίες ανήκαν στα ίδια
πρόσωπα και συναλλάσσονταν αποκλειστικά µαζί της. Εταιρείες
που µε υπερκοστολογήσεις των υπηρεσιών τους και άλλες διευ-
θετήσεις στα όρια της νοµιµότητας είναι σήµερα υγιείς, κερδο-
φόρες και έχουν δηµιουργήσει και µεγάλη περιουσία.

Μόλις πρόσφατα µάθαµε για το ακίνητο στη Θεσσαλονίκη που
αγοράστηκε πριν από δύο χρόνια νοµίζω µε χρήµατα της «ΑΕΠΙ»,
των δηµιουργών δηλαδή, για να καταλήξει σε µία από τις τέσσε-
ρις θυγατρικές της, την «ΕΔΥΣ Α.Ε.». 

Όµως, η µητέρα εταιρεία η οποία µοιράζει αστρονοµικά ποσά
στη διοίκησή της και τροφοδοτεί τις επιχειρήσεις δορυφόρους,
όχι απλώς δεν είναι µια υγιής εταιρεία, αλλά βρίσκεται στο χείλος
της καταστροφής. Έχει 19,9 εκατοµµύρια αρνητικά κεφάλαια,
πράγµα που σηµαίνει πώς αδυνατεί να εξοφλήσει τις υποχρεώ-
σεις της προς τους δηµιουργούς και τους άλλους δικαιούχους.
Την ίδια στιγµή έχει συγκεντρώσει 46 εκατοµµύρια ευρώ από
αδιανέµητα κεφάλαια, ποσά που αντιστοιχούν στους διάφορους
Σούµπερτ, όπως είπα προηγουµένως. Αυτά είναι χρήµατα για δι-
καιώµατα των οποίων οι δικαιούχοι δεν βρέθηκαν ή αναζητούν-
ται. 

Η Υπουργός Πολιτισµού, λοιπόν, η κ. Κονιόρδου, έστειλε το
πόρισµα στον εισαγγελέα, η δικαιοσύνη θα κάνει το καθήκον της,
η πολιτεία πρέπει να κάνει το δικό της. Το παρόν νοµοσχέδιο που
καταθέτει το Υπουργείο Πολιτισµού ενσωµατώνει την ευρωπαϊκή
οδηγία και ταυτόχρονα προστατεύει, δίνει φωνή και δυνατότητα
σε ελέγχους στους πνευµατικούς και συγγενικούς δηµιουργούς.
Ακόµα, σε περίπτωση πτώχευσης των εταιρειών φροντίζει για την
ασφαλή διαχείρισή τους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η «ΑΕΠΙ», το πόρισµα και το πρό-
βληµα της είναι άλλο πράγµα και το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης
είναι ένα άλλο πράγµα, µε την έννοια ότι αφορά και τους υπό-
λοιπους δεκαεπτά οργανισµούς, που δραστηριοποιούνται στον
χώρο. Επιτέλους, µε το παρόν νοµοσχέδιο εξασφαλίζεται για
πρώτη φορά µετά από ογδόντα χρόνια η ουσιαστική προστασία
και ο λόγος στους καλλιτέχνες, που περνούν κυριολεκτικά τη ζωή
τους στο έλεος αυτών που φροντίζουν για αυτούς, χωρίς αυ-
τούς. 

Υπάρχουν και παράπονα, βέβαια, από την πλευρά των χρη-
στών, των άλλων εµπλεκοµένων. Καταγγέλλουν αυθαιρεσίες από

την εταιρεία, υπέρογκα τιµολόγια, βιοµηχανία µηνύσεων. Κινούν-
ται, λένε, αυτόφωρα για 100 ευρώ ή για 200 ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ) 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα
νοµοσχέδιο ειλικρινούς ισορροπίας. Εξισορροπεί τις έντονες αν-
τιθέσεις που υπάρχουν, έχει συγκεράσει τις επιµέρους διαφορο-
ποιήσεις ανάµεσα στα πνευµατικά και στα συγγενικά δικαιώµατα,
έχει επιτύχει να υπάρξει φροντίδα και για τον δηµιουργό και για
τον χρήστη, είτε ο χρήστης έχει έναν καφενέ στην παραµεθόριο,
είτε έχει ένα µπαρ στη Μύκονο, είτε ο δηµιουργός-εκτελεστής
έχει ένα πολυπληθές φαν κλαµπ, είτε είναι ένας ταπεινός δηµι-
ουργός ενός πολύ µικρού ρεπερτορίου. 

Ενσωµατώνοντας πολλές τέτοιες προτάσεις των διάφορων φε-
ρόµενων και των φορέων τους, που συζητήσαµε όλον αυτόν τον
καιρό, οι οποίοι µε υποδειγµατικό, ήπιο και ουσιαστικό τρόπο συ-
νεργάστηκαν µαζί µας όλο το διάστηµα αλλά και στη χθεσινή
ακρόαση των φορέων, βλέπουµε ότι  αποτελεί υπόδειγµα φρον-
τίδας για τους δηµιουργούς και δικαιοσύνη για τους χρήστες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι δηµιουργοί έρχονται πια στο
προσκήνιο. Γιατί αν δεν υπήρχε η πνευµατική τους παραγωγή και
η περιουσία, οι µη κερδοσκοπικές συλλογικότητες αλλά και οι
ιδιωτικές εταιρείες δεν θα υπήρχαν. Με διαφάνεια, λοιπόν πλη-
ροφορούνται τα πάντα και παρεµβαίνουν όπου και όταν πρέπει,
προκειµένου να υπερασπιστούν τον πνευµατικό τους µόχθο και
τις εξ αυτού οικονοµικές απολαβές. 

Η δικαιοσύνη στο χώρο των πνευµατικών δικαιωµάτων, που
ήταν ζητούµενο όλα αυτά τα χρόνια, επιτέλους αποκαθίσταται.
Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο, εγ-
καινιάζοντας µια νέα εποχή στον χώρο των πνευµατικών και συγ-
γενικών δικαιωµάτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Πάνο Σκουρολιάκο. 
Παρακαλώ τώρα την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Όλγα  Κεφαλογιάννη να πάρει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µε ρωτάγατε τον Ιανουάριο

του 2015 να σας πω έναν τοµέα που η νέα τότε κυβέρνηση της
Αριστεράς –θα εξαιρούσα για προφανείς λόγους τους ΑΝΕΛ- θα
µπορούσε να έχει κάποια θετικά αποτελέσµατα, θα σας έλεγα
αυθόρµητα και µε µεγάλη ειλικρίνεια τον πολιτισµό. Όχι γιατί
είναι ένας εύκολος τοµέας, το αντίθετο. Είναι ένας εξαιρετικά
δύσκολος, απαιτητικός και σύνθετος τοµέας, που απαιτεί συστη-
µατική δουλειά, µεγάλη επιµονή και ανοιχτά µυαλά, µακριά από
ιδεοληψίες πάσης φύσεως και εµµονές. Ούτε φυσικά γιατί είχατε
κάποιο συγκεκριµένο πρόγραµµα για τον πολιτισµό, σχέδιο προς
υλοποίηση.

Είχατε, όµως, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, συστηµατικά
και πολύ προσεκτικά καλλιεργήσει έναν ωραίο µύθο µιας υποτι-
θέµενης ακόµα υπεροχής, ενός ακόµη πλεονεκτήµατος, µιας
ισχυρής παράδοσης που γκρεµίστηκε πολύ γρήγορα σαν χάρτι-
νος πύργος. 

Οι αλλεπάλληλες κρίσεις που δηµιουργήσατε στον χώρο του
πολιτισµού αυτό µαρτυρούν. Δεν θα µπορούσα ποτέ να πιστέψω
ότι µέσα σε δυόµισι χρόνια µπορούσατε να κάνετε τόσο λίγα
καλά και τόσα πολλά κακά στον πολιτισµό. Ο κατάλογος είναι
µακρύς και δεν θα ήθελα να επεκταθώ, για να µην χάσω και την
ουσία της συζήτησης. Δεν θα µπορούσα, όµως, ποτέ να φαντα-
στώ ότι απογοητεύσατε τόσο, πολλούς, σοβαρούς, από τον
χώρο της Αριστεράς, ανθρώπους τόσο γρήγορα.

Η νοµοθετική τερατογένεση, που συζητούµε σήµερα και
αφορά τα πνευµατικά δικαιώµατα, αποτελεί την κορυφή, το επι-
στέγασµα, µιας µεγάλης συνολικής αποτυχίας. Οι όποιες καλές
προθέσεις υπήρχαν χάθηκαν πολύ γρήγορα µέσα σε ένα σύν-
νεφο προβληµάτων που επισκίαζε τα πάντα. Κοµµατικός συγκεν-
τρωτισµός, διευθέτηση συµφερόντων, συγκρούσεις φατριών,
έλλειψη επαφής µε την πραγµατικότητα, αδιαφορία για τα προ-
βλήµατα, αλαζονεία και πλέον µια ιδιότυπη επιτροπεία του κόµ-
µατος στη σηµερινή Υπουργό, που δεν ξέρω εάν τη θέλει, αλλά
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το σίγουρο είναι ότι δεν µπορεί να ξεφύγει απ’ αυτήν.
Παρ’ όλα τα δέκα χρόνια που βρίσκοµαι στη Βουλή, θα χρει-

αστώ τη βοήθεια παλαιότερων κοινοβουλευτικών, για να αναζη-
τήσουµε περίπτωση νοµοσχεδίου σαν και αυτό, που συζητάµε
σήµερα στην Ολοµέλεια, ενός νοµοσχεδίου που αποδοµήθηκε
µε τον πιο αποκαλυπτικό τρόπο κατά τη διαδικασία ακρόασης
των φορέων στην επιτροπή, ενός νοµοσχεδίου που η αµήχανη
Συµπολίτευση δυσκολεύεται να το υπερασπιστεί και να µας πεί-
σει για τους σκοπούς και την αποτελεσµατικότητά του. Κανένα
επιχείρηµα, καµµία στρατηγική υπεράσπισής του, ιδίως τώρα,
µετά και την καθοριστική συµβολή όλων των φορέων που απο-
δόµησαν το τερατούργηµά σας. Ενός νοµοσχεδίου, που φέρνει
απέναντι από την Κυβέρνηση σχεδόν το σύνολο των Ελλήνων δη-
µιουργών, αλλά και των χρηστών.

Θέλω να επαναλάβω και στην Ολοµέλεια µια βασική µου απο-
ρία, η οποία σε καµµία περίπτωση δεν απαντήθηκε κατά τη διάρ-
κεια των διαδικασιών στην επιτροπή, παρ’ όλο που ετέθη από
πολλούς συναδέλφους και φυσικά από πολλούς δηµιουργούς.
Είναι απορίας άξιο, πώς µια εναρµόνιση στο Εθνικό Δίκαιο µιας
κοινοτικής οδηγίας, πώς µια ορθή, παράλληλη κίνηση του τότε
Αναπληρωτή Υπουργού Πολιτισµού κ. Ξυδάκη για έλεγχο της
«ΑΕΠΙ» εξελίχθηκε σε ένα µείζον πρόβληµα για το εσωτερικό του
ΣΥΡΙΖΑ, σε ένα µείζον τελικά πρόβληµα κυβερνητικής αξιοπι-
στίας απέναντι τόσο σε δηµιουργούς όσο και σε χρήστες. Πώς
ένα νοµοσχέδιο, που έχει δοθεί στη διαβούλευση από τον Δεκέµ-
βριο του 2015 χρειάζεται τρεις Υπουργούς Πολιτισµού και τόσο
µεγάλο χρονικό διάστηµα, για να καταλήξει εδώ που κατέληξε;
Πώς ένα νοµοσχέδιο, που έχει περάσει µε επιτυχία από τη δια-
βούλευση, έχει κερδίσει την εµπιστοσύνη των ενδιαφερόµενων,
τελικά αποσύρεται, εξαφανίζεται, µεταλλάσσεται σε κάτι διαφο-
ρετικό και µας παρουσιάζεται σήµερα ως ένα ακατανόητο νοµο-
θετικό τερατούργηµα; 

Τα ερωτήµατα παραµένουν: Γιατί αποσύρθηκε το νοµοσχέδιο
Μπαλτά τον Ιούλιο του 2016; Τι µεσολάβησε; Από πού ασκήθη-
καν πιέσεις; Σε ποιον οφείλεται αυτή η απόσυρση; Ποιος ωφε-
λείται απ’ αυτή την απόσυρση;

Όλες οι απορίες λύνονται, εάν δει κανείς προσεκτικά τις αλ-
λαγές των δύο κειµένων, του κειµένου Μπαλτά του Ιουλίου 2016
και του σηµερινού. Αυτές οι αλλαγές αφορούν, φωτογραφίζουν
και υποδεικνύουν την «ΑΕΠΙ». Όλες οι απορίες θα λυθούν και σε
εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ γρήγορα, πολύ εύ-
κολα, όταν θα ακούσετε προσεκτικά την πλήρη αποδόµηση
αυτής της απίστευτης ιστορίας που βάζει σε κίνδυνο το σύνολο
των Ελλήνων δηµιουργών, που παίζει µε το µέλλον του ελληνικού
τραγουδιού, τον βιοπορισµό των Ελλήνων δηµιουργών, την τύχη
χιλιάδων ανθρώπων.

Η κόκκινη γραµµή για εµάς ήταν σαφής και ξεκάθαρη από την
αρχή. Διαφάνεια, λογοδοσία, υπεράσπιση δηµοσίου συµφέρον-
τος, εναρµόνιση µε την κοινοτική οδηγία και εξυγίανση της
«ΑΕΠΙ». 

Τίποτε απ’ όλα τα παραπάνω δεν εξυπηρετείται. Γι’ αυτό και
στεκόµαστε µε επιχειρήµατα και απόλυτη βεβαιότητα απέναντι
σ’ αυτό το αρνητικό νοµοθετικό τερατούργηµά σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την Τρίτη που ξεκίνησε η
συζήτησή του τονίσαµε την ανάγκη να κληθούν όλοι ανεξαιρέτως
οι φορείς. Είπαµε ότι υπάρχουν νέες διατάξεις, που δεν είχαν
καν περάσει από τη διαβούλευση, όπως οι διατάξεις του άρθρου
55 παράγραφοι 3 και 4, διατάξεις αλλαγµένες, λανθασµένες δια-
τάξεις, προχειρογραµµένες ρυθµίσεις, που δεν εξυπηρετούσαν
τον στόχο της ενσωµάτωσης της κοινοτικής οδηγίας.

Τονίσαµε ότι αυτές θα προσθέσουν περισσότερα προβλήµατα
από αυτά που έρχονται να λύσουν. Θα φέρουν σε αδιέξοδο καλ-
λιτέχνες, χρήστες, όλους τους ενδιαφερόµενους µε ανυπολόγι-
στες συνέπιες. 

Όπου βλέπαµε βέβαια θετικά, σας τα επισηµαίναµε. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα είναι αυτό της ρύθµισης για την πειρατεία
στο διαδίκτυο, που ήρθε όντως να καλύψει ένα νοµοθετικό κενό. 

Από την πρώτη στιγµή εξηγήσαµε ότι σε σχέση µε τους οργα-
νισµούς συλλογικής διαχείρισης, τους ΟΣΔ, έγινε µια κατά κά-
ποιον τρόπο αντιγραφή, χωρίς ιδιαίτερη επεξεργασία της
οδηγίας, που παρέχει ασφάλεια και διαφάνεια. Αντίθετα, σε

σχέση µε τις ΑΟΔ,  φαίνεται ότι η προσαρµογή δεν είναι επαρ-
κής. Είπαµε ότι δεν υπάρχει αιτιολόγηση για τη θέσπιση µε το
άρθρο 51 κανόνα δικαίου που διαχωρίζει τις ΑΟΔ µε δεσπόζουσα
θέση. 

Σας θέσαµε ερωτήµατα που δεν απαντήσατε και τα οποία σας
θυµίζω για άλλη µια φορά. Γιατί προστατεύονται καλύτερα οι
ΑΟΔ µε δεσπόζουσα θέση; Γιατί δεν τους προστατεύετε όλους;
Γιατί δεν βάζετε κριτήρια διαφάνειας για όλους; 

Σας ζητήσαµε να µας ξεκαθαρίσετε αν υπάρχει ίση µεταχεί-
ριση στα δικαιώµατα και στα προνόµια και ιδιαίτερη µεταχείριση
στις υποχρεώσεις. Επισηµαίναµε αδυναµίες για να τις βελτιώ-
σετε. Ζητήσαµε να µας πείτε αν έχετε σχέδιο εξυγίανσης της
«ΑΕΠΙ» και τι ισχύει για τις διανοµές στους δικαιούχους. Δεν
απαντήσατε σε τίποτα από όλα αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χθεσινή επιτροπή ακρόασης
φορέων ήταν πραγµατικά αποκαλυπτική. Ήταν µια µέρα κατά την
οποία φορείς που εκπροσωπούσαν τους χρήστες, τους δηµιουρ-
γούς και άλλους ενδιαφερόµενους προσπαθούσαν µέσα σε πε-
ριορισµένο χρόνο, ως αποτέλεσµα της επείγουσας διαδικασίας
που εσείς επιλέξατε, να σας εξηγήσουν τα προβλήµατα που πρέ-
πει να αντιµετωπιστούν. Σας είπαν ευθέως πόσα πρέπει να αλ-
λάξουν σε αυτό το σχέδιο νόµου προκειµένου να είναι δίκαιο και
αποτελεσµατικό για όλους. 

Η στάση σας σε όλη αυτή την καταιγιστική εµφάνιση των φο-
ρέων ήταν το λιγότερο αµήχανη. Δεν µπορέσατε ούτε µια στιγµή
να υποστηρίξετε το νοµοσχέδιο που εσείς, κυρία Υπουργέ, φέρ-
νετε τελικά προς ψήφιση. Έλλειψη επιχειρηµάτων, αδυναµία
απαντήσεων, έλλειψη κεντρικής θέσης απέναντι στα πολλά προ-
βλήµατα, που προέκυψαν και δεκάδες φορείς που επιβεβαίωσαν
τις θέσεις µας, ότι δηλαδή αυτό το σχέδιο νόµου δεν εξυπηρετεί
τους στόχους του. 

Τα ζητήµατα που προέκυψαν ήταν ακόµη περισσότερα από
αυτά που φανταζόµασταν στην αρχή. Οι φορείς σάς είπαν ότι
δεν είναι επαρκής η ενσωµάτωση της κοινοτικής οδηγίας, ότι δη-
µιουργούνται ΑΟΔ δύο ταχυτήτων, ότι το καθεστώς της «ΑΕΠΙ»
δεν υπάρχει σε καµµία άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης,  ότι
στηρίζετε περισσότερο την «ΑΕΠΙ» παρά τους δηµιουργούς µε
το παρόν σχέδιο νόµου. Σας είπαν για τη βελτίωση της λειτουρ-
γίας του εποπτικού συµβουλίου, για τη µορφή του πρώτου επο-
πτικού, ώστε να µην υπάρξουν αποκλεισµοί και για τον αριθµό
των µελών του. 

Μιλήσαµε αναλυτικά για το άρθρο 45, γιατί ενώ θα έπρεπε να
είχε πρόβλεψη για υποχρεωτικές διαπραγµατεύσεις µεταξύ των
οργανισµών συλλογικής διαχείρισης που εκπροσωπούν τη µου-
σική και των αντιπροσωπευτικών φορέων των χρηστών, διατη-
ρείτε το άρθρο µεν, αλλά µε τέτοιο τρόπο που την ίδια ώρα
καθίσταται ανενεργό, αποδυναµωµένο, προσθέτοντας περισσό-
τερα προβλήµατα από αυτά που έρχεται να αντιµετωπίσει,
καθώς µεταξύ άλλων απαλείφεται η επιτροπή διαµεσολάβησης,
που προβλεπόταν ανάµεσα στις διαπραγµατεύσεις µε τους δι-
καιούχους και το εφετείο και η οποία θα είχε την τεχνογνωσία να
προτείνει αµοιβές για όλη τη χώρα. 

Ποιος θα αποφασίζει τώρα τις αµοιβές για όλη τη χώρα; Το
εφετείο; Με ποια τεχνογνωσία; Στο προηγούµενο στάδιο, σε
προηγούµενο σχέδιο προβλεπόταν εµπεριστατωµένη γνωµοδό-
τηση από την επιτροπή διαµεσολάβησης. Και εκεί ήταν η αξία
της επιτροπής, δηλαδή να υπάρχει µια επιτροπή µε εµπειρογνώ-
µονες και συµµετοχή των εµπλεκόµενων φορέων, που θα µπο-
ρούσε να εκδώσει µια γνωµοδότηση που θα διευκόλυνε το
εφετείο να καταλήξει σε µια σωστή δίκαιη κι ισορροπηµένη από-
φαση. Η διαδικασία τώρα είναι προαιρετική, ενώ θα έπρεπε να
είναι υποχρεωτική. 

Οπότε, θα ζήσουµε χαοτικές καταστάσεις, όπως σας τις εξέ-
θεσα και τις ανέλυσα και χθες. Και µάλιστα τη στιγµή που το ζή-
τηµα της δηµόσιας εκτέλεσης έχει ρυθµιστεί σε άλλες χώρες µε
αντίστοιχες υποχρεωτικές διαδικασίες. Πρέπει, κυρία Υπουργέ,
να γίνουν οι απαραίτητες διορθώσεις. 

Ενηµερωθήκαµε για την παράγραφο 2 στο άρθρο 55. Συγκε-
κριµένα, λόγω του ότι αναµένεται η έκδοση σύστασης, που θα
εναρµονίσει και θα ενιαιοποιεί τους κανόνες θέσπισης και εί-
σπραξης των αµοιβών υπέρ των δηµιουργών για την ιδιωτική
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αναπαραγωγή έργων τους, είναι απολύτως εύλογο για τη χώρα
µας να περιµένει πρώτα την έκδοση της σύστασης αυτής από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, πριν σπεύσει να νοµοθετήσει. 

Επίσης, στις 11 Ιουλίου η Επιτροπή Πολιτισµού του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου εξέδωσε τη γνωµοδότησή της και τις τροπο-
λογίες στο σχέδιο οδηγίας για τα δικαιώµατα πνευµατικής
ιδιοκτησίας στην ψηφιακή ενιαία αγορά. 

Γιατί άραγε να νοµοθετήσουµε κάτι το οποίο αύριο µπορεί να
τροποποιηθεί και να είµαστε ανακόλουθοι;

Για το άρθρο 55 και τις παραγράφους 3 και 4, επειδή είπατε
χθες ότι θα κάνετε κάποιες αλλαγές, δεν θα τοποθετηθώ, πα-
ρόλο που είναι ανήκουστο να επιχειρείται εντελώς αιφνιδιαστικά
η κατάργηση πνευµατικών δικαιωµάτων συγγραφέων και εκδο-
τών µε ρυθµίσεις που δεν πέρασαν καν από δηµόσια διαβού-
λευση.

Και µετά από όλα αυτά, που ακούσαµε στην επιτροπή ακρόα-
σης των φορέων και συζητήσαµε, από τα σηµειώµατα των φο-
ρέων που διαβάσαµε που δεν ήταν δυνατόν να κληθούν λόγω,
ξαναλέω, της επείγουσας διαδικασίας, παραµένει το ερώτηµα το
οποίο θα επαναλάβω: Τι σας έκανε να εξαφανίσετε µε πρωτο-
φανή τρόπο ένα σχέδιο νόµου που από τη χθεσινή διαδικασία
φάνηκε ότι ήταν στη σωστή κατεύθυνση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το φάντασµα του πρώτου σχεδίου Μπαλτά πλανάται ακόµα
από πάνω σας και θα πλανάται για πολύ ακόµα µαζί µε τις σκιές
και τα ερωτήµατα γύρω από την απόσυρσή του. Σας εξήγησαν
οι ενδιαφερόµενοι ότι ο ελέφαντας στο δωµάτιο ονοµάζεται
«ΑΕΠΙ» κι εσείς αρνείστε µέχρι τώρα να το δείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Σας λέµε ότι σε καµµία περίπτωση δεν εξυπηρετείται το τρί-
πτυχο που είχαµε θέσει ως βασική µας αρχή: διαφάνεια, λογοδο-
σία, υπεράσπιση δηµοσίου συµφέροντος. Και σας ζητήσαµε να
προχωρήσετε, έστω και αργά, στις κρίσιµες αλλαγές που χρει-
άζονται για να σωθεί η χαµένη τιµή των Ελλήνων δηµιουργών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο δεύτερο µέρος του σχεδίου
νόµου, που αφορά σε άλλες διατάξεις του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, που βρήκατε την ευκαιρία να κάνετε πα-
κέτο µε το θέµα των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων,
προκειµένου να καλύψετε τη νοµοθετική και πολιτική ακινησία
τόσων πολλών µηνών…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν κλείνετε
το κουδούνι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το κουδούνι χτυ-
πάει, ξέρετε, γιατί δεν έχει ζητηθεί- που θα παρέχω, βεβαίως, µε
πολύ µεγάλη άνεση-  ανανέωση του χρόνου.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Επειδή τον δώσατε αυτοµάτως στον
εισηγητή της Πλειοψηφίας, θεώρησα ότι αυτοµάτως θα τον δώ-
σετε και στην εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Το ζήτησα, δεν
έγινε αυτοµάτως.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Έγινε αυτόµατα, κύριε Σκουρολιάκο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ζητάτε όσον χρόνο

θέλετε…
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, αφού θέ-

λετε να σας το ζητήσω, θα το κάνω. 
Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι πολύ µεγάλο το νοµοσχέδιο, θα

χρειαστώ λίγη ώρα ακόµα. Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ζητάµε, κυρία Κε-

φαλογιάννη, όσον χρόνο θέλουµε...
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Θέλω τρία λεπτά ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία. Τα

έχετε.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ο κοινός παρονοµαστής για αυτές

τις ρυθµίσεις είναι ότι θα έπρεπε να έχετε αντιµετωπίσει θέµατα
που βρήκατε έτοιµα από την προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά
εσείς τα αφήσατε και φτάσαµε δυόµισι χρόνια µετά να συζητάµε
ακόµα για αυτά.

Η σηµαντικότερη είναι αυτή, που αφορά την κρατική εγγύηση,
µια εκκρεµότητα που έπρεπε να ρυθµιστεί, καθώς ισχύει στις πε-
ρισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η διάταξη είχε προ-
ετοιµαστεί από το 2014. Επρόκειτο να εισαχθεί στη Βουλή.
Μεσολάβησε η εκλογή Προέδρου Δηµοκρατίας, οπότε δεν προ-
χώρησε. Επισηµαίνουµε ότι είχε παραδοθεί έτοιµη στη νέα ηγε-
σία του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού από τον
Ιανουάριο του 2015, όπως επίσης και η διάταξη για τον εκσυγ-
χρονισµό της Κρατικής Σχολής Ορχηστρικής Τέχνης. Επαναλαµ-
βάνει σχεδόν αυτούσια αυτήν τη διάταξη, που σας παραδώσαµε,
επίσης το 2015, και η οποία επρόκειτο να εισαχθεί στο ίδιο σχέ-
διο νόµου µε την κρατική εγγύηση.

Οι λοιπές διατάξεις ρυθµίζουν τεχνικά κυρίως θέµατα για τη
λειτουργία των υπηρεσιών και των οργανισµών του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού και πολλές επαναλαµβάνουν δικό
µας θεσµικό πλαίσιο, που απαιτούσε επικαιροποίηση ή συµπλή-
ρωση ή πράγµατα που εσείς αλλάξατε και τα επαναφέρατε στην
προηγούµενη κατάσταση.

Στο σηµείο, όµως, αυτό δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ
σε αυτήν την ασταµάτητη, την ασυγκράτητη ροπή σας να κατα-
θέτετε τροπολογίες. Σας το είπαµε και στην επιτροπή και µάλι-
στα από την πρώτη στιγµή. Τα θέµατα είναι τόσα πολλά, τόσο
σηµαντικά. Βάλτε έναν κόφτη στις τροπολογίες. Το ότι η κυρία
Υπουργός τόσον καιρό δεν αποφάσιζε να ασχοληθεί µε το νοµο-
θετικό έργο, δεν σηµαίνει ότι πρέπει να έχουµε αυτήν τη διαδι-
κασία, η οποία υποβαθµίζει ακόµα παραπάνω τη λειτουργία του
Κοινοβουλίου. Άλλωστε, αν έχετε πρόθεση να συζητήσετε κάτι
από όλα αυτά τα θέµατα, θα είχατε µεριµνήσει να ασχοληθείτε
έγκαιρα. Το ίδιο ισχύει, το ξεκαθαρίζω, και για τις βουλευτικές
τροπολογίες, αυτήν την άθλια νοµοθέτηση, που έχετε αποφασί-
σει τον τελευταίο καιρό να υιοθετήσετε και την οποία δεν θα πα-
ρακολουθήσουµε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ολοκλή-
ρωση της σηµερινής συζήτησης και την ψήφιση του νοµοσχεδίου
αναλαµβάνετε µια ιδιαίτερα µεγάλη ευθύνη απέναντι στους Έλ-
ληνες δηµιουργούς, καλλιτέχνες, συγγραφείς, διανοούµενους,
ανθρώπους των γραµµάτων και των τεχνών, µια ευθύνη, που έχει
να κάνει µε το παρόν και το µέλλον αυτών των ανθρώπων. Δεν
θέλω να είµαι µάντης κακών ειδήσεων, αλλά πολύ φοβάµαι ότι
τα προβλήµατα είναι µπροστά µας.

Σύντοµα κινδυνεύετε να κληθείτε να διαχειριστείτε µια µεγάλη
κρίση στον χώρο των δικαιωµάτων, αν όχι εσείς προσωπικά κά-
ποιος άλλος. Και αυτό δυστυχώς, είναι και το βασικό συµπέρα-
σµα από αυτήν την εξαντλητική διαδικασία, ότι το νοµοσχέδιό
σας δεν λύνει, όπως όφειλε, προβλήµατα, αλλά δηµιουργεί
ακόµα περισσότερα και δεν εναρµονίζει, όπως πολύ απλά θα
µπορούσε να κάνει µε την κοινοτική οδηγία, αλλά απορυθµίζει
σε συνδυασµό µε την κλιµακούµενη κρίση στην «ΑΕΠΙ».

Αυτή η κρίσιµη κατάσταση µας έκανε να ακολουθήσουµε έναν
συγκεκριµένο δρόµο, αυτόν της αντιπολίτευσης µε συγκεκριµέ-
νες προτάσεις και θέσεις που σας έδιναν την εναλλακτική δυνα-
τότητα διευθέτησης. 

Είχατε µέχρι και πριν από λίγο την ευκαιρία να µην προχωρή-
σετε στην ψήφιση αυτού του τερατουργήµατος, να προστατεύ-
σετε τους δηµιουργούς και τους χρήστες, να βάλετε τις βάσεις
για έναν αναγκαίο εκσυγχρονισµό που θα υπηρετούσε τα δικαιώ-
µατα των ενδιαφεροµένων και το δηµόσιο συµφέρον. Είχατε την
ευκαιρία να προχωρήσετε σε µια ουσιαστική και οριστική κά-
θαρση µιας ιδιαίτερα δυσάρεστης ιστορίας. Η ευκαιρία, όµως,
χάθηκε και µαζί της χάθηκαν πολλά και σηµαντικά πράγµατα: πο-
λύτιµος χρόνος, δηµιουργοί που θα στήριζαν µια γενναία τοµή,
η διαρκής ανάγκη για διαφάνεια, λογοδοσία και εξυπηρέτηση
του δηµοσίου συµφέροντος. 

Αποτύχατε παταγωδώς σε όλα. Και πιστέψτε µε, αυτό µε στε-
νοχωρεί ιδιαίτερα. Το µόνο που µπορούµε να κάνουµε τώρα είναι
να σας πούµε ένα βέβαιο και ηχηρό «όχι» σε αυτή την πρωτο-
φανή αποτυχία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε την
ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Χαρά Κε-
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φαλίδου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινάω µε τα λόγια της ίδιας της κ. Κονιόρδου. «Ήρθε λοιπόν,

η στιγµή να τεθούν σαφείς κανόνες στη λειτουργία των οργανι-
σµών συλλογικής διαχείρισης, να αποδοθούν ευθύνες και να
προστατευθεί πραγµατικά η πνευµατική δηµιουργία». Και έφερε
το σχέδιο νόµου νύχτα στην κυριολεξία, και ως συνήθως επείγον.
Επί δύο χρόνια αυτή η Κυβέρνηση «κοιλοπονάει» για τα πνευµα-
τικά δικαιώµατα. 

Κυρία Υπουργέ, κατασπαταλήσατε όλο τον χρόνο και σήµερα
µε µια επιλεχθείσα διαδικασία επείγοντος λοιδορείτε και το Κοι-
νοβούλιο. Αρνηθήκατε τη διαβούλευση. Προφανώς τη φοβόσα-
σταν πολύ και εκ του αποτελέσµατος δεν σας αδικώ.
Προσπαθούσατε κάτι να κρύψετε; Κάποιους να εξυπηρετήσετε
µε αυτή την επιλογή; Το σίγουρο είναι ότι µε αυτό που επιλέξατε
δεν εξυπηρετείτε ούτε τους δηµιουργούς ούτε τους χρήστες,
πλην ενδεχοµένως συγκεκριµένων προτιµήσεων ΣΥΡΙΖΑ. Είναι
κρίµα τόσος χρόνος, τόσος πόνος για να γεννηθεί άλλο ένα τε-
ρατούργηµα της Κυβέρνησης σας.

Μας έχετε συνηθίσει. Αυτή είναι, ας το πάρουµε χαµπάρι, η
νοµοθέτηση στην εποχή ΣΥΡΙΖΑ: Ξυνόµεθα, συζητάµε πίσω από
κλειστές πόρτες, µαγειρεύουµε, ξαναµαγειρεύουµε τα νοµοσχέ-
δια, µιλάµε και µε µερικούς κολλητούς µας και τα σερβίρουµε
ζεστά µε την υπόδειξη πάντα να τα καταπιεί γρήγορα και αµά-
σητα το Κοινοβούλιο και ο ελληνικός λαός από την άλλη, που
έτσι κι αλλιώς τον έχετε εξασκήσει αρκούντως στη βρώση σανού.

Και κάπως έτσι εν µέσω καύσωνα βρήκε το δρόµο του για το
Κοινοβούλιο κι αυτό το νοµοσχέδιο το πολύπαθο που ξεκίνησε
από πέρσι να έρχεται στη Βουλή και τελικά έχασε το GPS, έχασε
τον προσανατολισµό του, χάθηκε στα τρία οικοδοµικά τετρά-
γωνα που µας χωρίζουν από το Γενικό Λογιστήριο και από πέρσι
τον Μάρτη κατέληξε στα χέρια µας φέτος. 

Η διαδικασία είναι ανεκδιήγητη, το ίδιο κι εσείς, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Συνεχίζετε το ίδιο βιολί της άθλιας νοµοθέτησης, της
γελοιοποίησης κάθε κοινοβουλευτικής διαδικασίας και µε πε-
ρισσό κοµπασµό δεν χάνετε ευκαιρία να δείξετε πόσο τα έχετε
όλα αυτά γραµµένα στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας. Και
είναι τέτοια η φόρα που έχετε πάρει και τόση η έξη στην απα-
ξίωση των κοινοβουλευτικών θεσµών, που τους περιφρονείτε
ακόµη κι όταν αυτό δεν το χρειάζεστε.

Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εσχάτως σας έχει κατακλύσει ένα κύµα συναίνεσης, ή µάλλον -
για να το πω πιο σωστά- µια πρεµούρα συναίνεσης και αγωνιάτε
και κόπτεστε. Με τι προσόντα έρχεστε και µιλάτε για συναινέ-
σεις;

Με κάτι τέτοια νοµοσχέδια, που σέρνονται έναν χρόνο και στή-
νονται σε µια νύχτα; Που κατατίθενται νύχτα και φροντίζετε να
τα φέρετε µε διαδικασίες εξπρές, µήπως και περάσουν ανώδυνα
µέσα στη ζαλάδα από τα σαραντάρια του καλοκαιριού και ψηφι-
στούν και γρήγορα;

Θυµίζετε τις µαµάδες που προσπαθούν να µπουκώσουν το
πικρό χάπι σε υποψιασµένα πια πεντάχρονα και εκείνα αντι-
δρούν. Κλείνετε τα µάτια, κάνετε υποµονή για τρεις ηµέρες, όσο
διαρκεί η διαδικασία νοµοθέτησης και µετά απτόητοι συνεχίζετε.
Κι ας λέµε εµείς πόσο προσβλητικές είναι τελικά για όλους µας
αυτές οι διαδικασίες και ο τρόπος νοµοθέτησης. Εσείς, επειδή
ξέρετε πολύ καλά τι έχετε σχεδιάσει, θέλετε ένα σύντοµο µαρ-
τύριο, γιατί γνωρίζετε ότι δεν θα βρεθεί κανείς για να σας υπε-
ρασπιστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, στεναχω-
ριέµαι γιατί είστε υποχρεωµένοι, να κάνετε εσείς οι ίδιοι το ανά-
χωµα σε µια κοινοβουλευτική διαδικασία, που άστοχα έχει
επιλεγεί από το Υπουργείο και σας εκθέτει ανεπανόρθωτα. Προ-
σπαθείτε να µας πείσετε για τον επείγοντα χαρακτήρα του νοµο-
σχεδίου και παρακάµπτετε τις όποιες διαδικασίες διαλόγου, τις
όποιες διαδικασίες διαβούλευσης. 

Αναρωτιέµαι: Θεωρείτε ότι είναι ασήµαντες λεπτοµέρειες; Λες
και έχετε ξεµάθει ή, για να είµαι πιο ακριβής, δεν µάθατε ποτέ
να λειτουργείτε σε συνθήκες οµαλότητας. Μόνοι σας δυναµιτί-
ζετε τη συναίνεση, που από την άλλη την αναζητάτε αγωνιωδώς.
Η πόλωση, που συστηµατικά και συνειδητά χτίζετε, συµφέρει

όταν είναι κανείς ψηλά. Και εσείς τελευταία βρίσκεστε σε ελεύ-
θερη πτώση. Βουλιάζετε στα ρηχά και απαρατήρητοι.

Θυµίζω ότι αυτή η προσπάθεια για ρύθµιση του τοπίου της δια-
χείρισης των πνευµατικών δικαιωµάτων είναι µια πολύ παλιά ιστο-
ρία. Στη χώρα µας η όποια προσπάθεια εναρµόνισης µε το
Κοινοτικό Δίκαιο µοιραία ακουµπά και στην «ΑΕΠΙ». Όσο τεχνικό
κι αν µοιάζει ως θέµα, άλλο τόσο σηµαντικό είναι, γιατί αγγίζει
πάρα πολλούς και γιατί τα χρήµατα που διακινούνται είναι πάρα
πολλά για να υποθάλπει η πολιτεία, έστω και άθελά της, τα συµ-
φέροντα µιας οικογένειας ή κάποιων ευνοηµένων, όποιοι και αν
είναι αυτοί. 

Και εκεί ξεκινάει η περιπέτεια της δικής σας Κυβέρνησης. Εί-
µαστε Αύγουστος του 2015. Ο κ. Ξυδάκης µαζί µε τον κ. Μπαλτά
έχουν την τόλµη να προχωρήσουν τον διαχειριστικό έλεγχο στην
«ΑΕΠΙ». Λόγω της άρνησης συνεργασίας της «ΑΕΠΙ», οι εργασίες
«παγώνουν» πριν καν ακόµη αρχίσουν. Και ξεκινάνε µόνο µετά
από την επιβολή προστίµου τον Σεπτέµβριο του 2016. Ο έλεγχος
ολοκληρώνεται στις 6 Φεβρουαρίου του 2017 και αφορά την
τριετία 2011-2015. Χθες µάθαµε µε χαρά από την επίτροπο ότι
θα συνεχιστεί αυτός ο έλεγχος και για το 2015-2016. 

Το πόρισµα είναι αποκαλυπτικό, εξαιρετικά αποκαλυπτικό θα
σας έλεγα: Αρνητικά κεφάλαια ύψους πολλών εκατοµµυρίων
ευρώ και, εποµένως, αδυναµία εξόφλησης των υποχρεώσεών
της, λειτουργικά έξοδα υψηλότερα από τα έσοδά της και, άρα,
ζηµίες και άρα κακοδιαχείριση και πάει λέγοντας.

Η αντίδραση της «ΑΕΠΙ» µε την κατάθεση του πρώτου δικού
σας νοµοσχεδίου ήταν η εξωχώρια µετακίνησή της στην Κύπρο.
Ως ανώνυµη εταιρεία κοίταξε τα συµφέροντά της και προσπά-
θησε να παρακάµψει τη νοµική ρύθµιση του Υπουργείου, που
προφανώς δεν την ευνοούσε. Και η «ΑΕΠΙ» ως ανώνυµη κερδο-
σκοπική εταιρεία πάρα πολύ καλά έκανε. Υπερασπίστηκε τα συµ-
φέροντά της και τον εαυτό της. Το θέµα για εµάς είναι τι κάνει
το κράτος.

Στις 5 Ιουλίου του 2016 κατατίθεται στη Βουλή άλλο νοµοσχέ-
διο, διαφορετικό αυτήν τη φορά, µε περιεχόµενο ευνοϊκό για την
«ΑΕΠΙ» και λίγες ώρες µετά το αποσύρετε, γιατί κατανοείτε τον
κίνδυνο να εκτεθείτε ανεπανόρθωτα. Έτσι, φτάνουµε αισίως Φλε-
βάρη το 2017 µε µια νέα µορφή σχεδίου νόµου, που κυκλοφορεί
και ανακοινώνεται η κατάθεσή του στη Βουλή.

Συγχρόνως, το χωρίς προηγούµενο σκάνδαλο της «ΑΕΠΙ» έχει
φουντώσει για τα καλά µε τεράστια οικονοµικά συµφέροντα και
µε πλήθος φορέων να αγωνιούν από τους δηµιουργούς µέχρι και
τον τελευταίο χρήστη.

Η θέση µας είναι καθαρή από την πρώτη ώρα. Σας είπαµε µε
ευθύτητα -και ήµασταν οι µόνοι- τι θεωρούµε εµείς στοιχειώδες:
Να προχωρήσει άµεσα η εξυγίανση της «ΑΕΠΙ».

Ο µόνος τρόπος είναι η τοποθέτηση κρατικού επιτρόπου. Η
ευρωπαϊκή οδηγία στο άρθρο 36 αυτό επιβάλλει.

Πρότυπα είχατε. Σας είπαµε να δείτε τι γίνεται στις τράπεζες
και τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα και προχωρήστε. Ονοµάστε
τον όπως εσείς νοµίζετε, αλλά, προς Θεού, δώστε του ενισχυµέ-
νες και αποφασιστικές αρµοδιότητες. 

Στόχος είναι να µην καταρρεύσει η «ΑΕΠΙ» και να µην συµπα-
ρασύρει το σύνολο σχεδόν δηµιουργών και χρηστών, γιατί αυτό
θα είχε ανυπολόγιστες συνέπειες. 

Εσείς κάνατε τις δικές σας επιλογές και σήµερα οι χρήστες
έχουν σταµατήσει να πληρώνουν, έχοντας ακλόνητο άλλοθι τις
ατασθαλίες της «ΑΕΠΙ». Και κάθε µέρα που περνά χάνονται –και
το ξέρετε πολύ καλά- λεφτά που θα έπρεπε να έχουν δοθεί
στους χιλιάδες δηµιουργούς που τελούν σε οµηρία. 

Το κλίµα στη χθεσινή ακρόαση φορέων ήταν αποκαλυπτικό για
το µέλλον του νοµοσχεδίου. Ποιος εξαντλητικός διάλογος και
ποια συνεννόηση και ποια άµβλυνση των αντιθέσεων; Αποκαθη-
λώθηκε και το τελευταίο επιχείρηµα της Κυβέρνησης και έγινε
κατανοητό γιατί η διαβούλευση έπρεπε να παρακαµφθεί. 

Η µόνη βεβαιότητα που έχουµε είναι ότι το νοµοσχέδιο θα ψη-
φιστεί. Θα ψηφιστεί από τους εκατόν πενήντα τρεις. Άλλωστε,
σε αυτό ποντάρει και η Κυβέρνηση και οι Υπουργοί της και δεν
σέβονται καµµία απολύτως κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Η απορία µου, όµως, παραµένει. Σας ενδιαφέρει µόνο να φύγει
από πάνω σας το άχθος; Πώς περιµένετε να υλοποιηθούν οι νο-
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µοθετικές σας πρωτοβουλίες, όταν δεν απαντούν στα πραγµα-
τικά προβλήµατα των φορέων; Δεν σας ανησυχεί ότι ούτε ένας
δεν βρέθηκε να υπερασπιστεί το νοµοθέτηµά σας και µάλιστα,
σας προέτρεψαν άπαντες να το αλλάξετε; Τότε, εξηγήστε µου
για ποιους νοµοθετείτε; 

Επειδή δεν υπήρξε καµµία διαβούλευση, επειδή το αποτέλε-
σµα έχει τεράστια προβλήµατα και παρ’ όλο που θα το ψηφίσετε,
δεν είναι σίγουρο ότι στην πράξη θα είναι υλοποιήσιµο, επειδή η
καθυστέρηση ήταν µεγάλη και εσείς οφείλατε να είστε πιο προ-
σεκτικοί στη διαβούλευση, γιατί ενόσω «έτρεχε» εξελισσόταν και
το µεγάλο σκάνδαλο της «ΑΕΠΙ», επειδή όταν υπάρχει ένα τόσο
σοβαρό θέµα κακοδιαχείρισης, το σκάνδαλο που «έτρεξε» επη-
ρεάζει τις ζωές πολλών ανθρώπων και τελικά µας ξεπερνά όλους,
οφείλατε να έχετε ζητήσει διακοµµατική συνεννόηση. 

Οι δηµιουργοί δεν ανήκουν πουθενά. Ανήκουν µόνο στην τέχνη
τους και στον πολιτισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα επιπλέον λεπτό πέρα από τα
δώδεκα λεπτά. 

Επειδή καµµία ενσωµάτωση κοινοτικής οδηγίας δεν έχει γίνει,
πέρα από µια α λα καρτ κοπτοραπτική µέσα σε όλο το νοµοσχέ-
διο -µε αυτό πιστεύουµε ότι θέλετε να θολώσετε το τοπίο και να
παραπλανήσετε- αποφασίσαµε να µη συνεχίσουµε άλλο αυτή την
κωµωδία και καταψηφίζουµε όλο το πρώτο µέρος του νοµοσχε-
δίου. 

Ωστόσο, µέσα σε αυτό το περιβάλλον και για να µην αδικείται
κανείς και για να µην υπάρχουν άνωθεν παρεµβάσεις, σας προ-
τείνουµε τη δηµιουργία ενός ανεξάρτητου ΟΠΙ, που πραγµατικά
θα λειτουργεί ως ρυθµιστική αρχή και όχι απλώς ως ένα νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου που θα εξαρτάται τόσο από το
Υπουργείο όσο και από τις σχέσεις του µε τους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης. 

Η πρωτοπορία σας, πάντως, στα κοινοβουλευτικά ήθη συνεχί-
ζεται και όπως ψηφίσατε µε τροπολογία το µνηµόνιο σε νοµο-
σχέδιο για τα ψάρια, φέρνετε σήµερα εναρµόνιση κοινοτικής
οδηγίας µαζί µε διατάξεις περί πνευµατικών δικαιωµάτων και
άλλα. Απολύτως σουρεαλιστικές διαδικασίες!

Στο δεύτερο µέρος, λοιπόν, του νοµοσχεδίου, εκεί, στα «Άλλα
θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού» ρυθµίζετε ζητή-
µατα που αφορούν µεγάλο εύρος εποπτευόµενων φορέων του
Υπουργείου Πολιτισµού. 

Επιγραµµατικά: Κρατική Σχολή Ορχηστρικής Τέχνης, Εθνικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέ-
χνης, Μουσείο Λαϊκών Οργάνων «Φοίβος Ανωγειανάκης», Ελλη-
νικό Κέντρο Κινηµατογράφου, Οργανισµός Μεγάρου Μουσικής
Θεσσαλονίκης, Οργανισµός Μεγάρου Μουσικής Αθηνών, Ταινιο-
θήκη της Ελλάδος, Επιµελητήριο Εικαστικών Τεχνών Ελλάδος
και συνεχίζεται ο κατάλογος. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να κάνω κάποιες παρατηρήσεις.
Παρατήρηση πρώτη: Έχει να κάνει µε το πόσο πρόχειρα και

στο πόδι νοµοθετείτε. Αφού έχετε φέρει όποια εκκρεµότητα θέ-
λετε να τακτοποιήσετε στο Υπουργείο σας, σε αυτό το δεύτερο
µέρος, ξεχάσατε και κάποιους και από εχθές ξεκίνησε χορός
τροπολογιών, µε το ελληνικό φεστιβάλ, µε αποσπάσεις υπαλλή-
λων στο Μέγαρο Μουσικής και βλέπω ότι και βουλευτικές τρο-
πολογίες σήµερα. 

Και τι περίεργο! Ενώ εσείς νοµοθετείτε στο άρθρο 72 για το
Μέγαρο Μουσικής, φέρνετε και τροπολογία για αποσπάσεις
υπαλλήλων στο Μέγαρο Μουσικής. Αυτό, όµως, γίνεται σκοπί-
µως, για να µην «καρφώνεστε» για το πόσο «φωτογραφικά» νο-
µοθετείτε.

Παρατήρηση δεύτερη: Είναι λυπηρό να δίνετε τόσο λίγη ση-
µασία σε αυτούς τους φορείς, που τους τσουβαλιάζετε σε ένα
νοµοσχέδιο. Ούτε καν θα προλάβουµε να τους κατονοµάσουµε,
ούτε καν θα προλάβουµε να συζητήσουµε τα θέµατα που προ-
τείνονται προς νοµοθέτηση. Είναι άδικο για τους φορείς που
έχουν τόσο σηµαντική παρουσία όχι µόνον στο Υπουργείο σας,
αλλά κυρίως στην ελληνική κοινωνία, µε µεγάλη προσφορά και
διαχρονική παρουσία. 

Τελευταία παρατήρηση: Έχει να κάνει µε τη γνωστή τακτική

της Κυβέρνησης να αφήνει έτοιµα νοµοσχέδια στα συρτάρια να
τα τρώει ο σκόρος και κάποια στιγµή να τα παρουσιάζει ασθµαί-
νοντας. 

Η κυρία Υπουργός γνωρίζει ότι όλο το υλικό, που καλύπτει το
δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, έχει δοθεί έτοιµο από τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Το σίγουρο είναι πως άλλη µία φορά,
µε την επίφαση της ανταπόκρισης της Κυβέρνησής σας σε ση-
µαντικά θέµατα, εσείς επιλέξατε να «κλείσετε το µάτι» στους κοµ-
µατικούς σας φίλους, να θολώσετε το τοπίο, να βολέψετε
καταστάσεις, χάνοντας άλλη µια ευκαιρία να αφήσετε κάτι ου-
σιαστικό πίσω σας. Την τακτική σας αυτήν τη µάθαµε, τη βαρε-
θήκαµε και εµείς και οι πολίτες. Φτάνει πια! Καταψηφίζουµε επί
της αρχής το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ.

Αντώνιος Γρέγος, για δώδεκα λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ένα ακόµα νοµοσχέδιο µε τη µορφή του επείγοντος. Και τα

υπόλοιπα νοµοσχέδια που θα έρθουν, µε αυτήν τη µορφή θα έρ-
θουν. Το καταγγείλαµε και στην επιτροπή. Είχαµε τη δυνατότητα
να ακούσουµε τριάντα φορείς, για όσο πρόλαβαν να µιλήσουν.
Μαθαίνω ότι υπάρχουν κάποιες αλλαγές. Θα πρέπει να µας ενη-
µερώσει η κυρία Υπουργός ποια άρθρα αλλάζουν και τι αλλαγές
προτίθεται να κάνει, για να είµαστε ενηµερωµένοι, έστω και την
τελευταία στιγµή.

Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο χωρίζεται σε δύο τµήµατα.
Το πρώτο και σηµαντικότερο, τα άρθρα 1 έως 55, αφορά στην

τροποποίηση του θεσµικού πλαισίου του νόµου περί πνευµατικής
ιδιοκτησίας. Η αλλαγή του νόµου αυτού, του ν.2121/93, καθώς
και του συνόλου του νοµικού πλαισίου για τους οργανισµούς
πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων των δηµιουργών
έπρεπε εδώ και χρόνια να έχει αλλάξει και µάλιστα µε τρόπο µο-
νοµερή από την πλευρά της συντεταγµένης πολιτείας. 

Το αίσχος που επικρατούσε για χρόνια στους οργανισµούς αυ-
τούς και από την «ΑΕΠΙ» -κορυφή του παγόβουνου αποτελούν τα
οικονοµικά σκάνδαλα που πρόσφατα αποκαλύφθηκαν και διερευ-
νώνται από τη δικαιοσύνης- ήταν γνωστό σε όλους όσοι είχαν
ελάχιστη επαφή µε το αντικείµενο από πλευράς δικαστικής. 

Ειδικότερα, η αυθαιρεσία των οργανισµών αυτών, που µε τη
συνενοχή του κράτους διαχεόταν σε ολόκληρη την κοινωνία,
µπορούσε να αποτυπωθεί εύκολα, αν κάποιος τύχαινε να παρα-
κολουθήσει την εκδίκαση µιας υπόθεσης πνευµατικών δικαιωµά-
των σε δικαστική αίθουσα.

Εκεί θα παρατηρούσε ότι, µέσα σε ελάχιστο χρόνο και µε
δήθεν «αυτόπτη µάρτυρα» κάποιον εκπρόσωπο ενός τέτοιου εκ-
βιαστικού «οργανισµού δηµιουργών», που προσερχόταν στο
ακροατήριο, καταλογίζονταν τεράστια ποσά σε απλούς επιχει-
ρηµατίες -από περιπτεράδες και ιδιοκτήτες καταστηµάτων ρού-
χων, µέχρι καφετέριες και λογιστικά γραφεία-, επειδή δήθεν κατά
την επίσκεψη του µάρτυρα–«φαντοµά» στον χώρο, ακουγόταν
τραγούδι του τάδε ή του δείνα δηµιουργού ή τραγουδιστή –συ-
χνότατα αλλοδαπού καλλιτέχνη- τον οποίο δήθεν εκπροσωπούσε
ο προσφεύγων οργανισµός, χωρίς ποτέ να έχει προσκοµίσει σχε-
τική εξουσιοδότηση και χωρίς να το ξέρει ο ίδιος ο καλλιτέχνης
ή η εταιρεία του.

Με αυτήν τη νόµιµη απάτη, στην οποία συνεργούσε όλο το σύ-
στηµα και ολόκληρη η πολιτεία, παρά τις συνεχείς διαµαρτυρίες
των νοµίµων ενώσεων, που εκπροσωπούσαν τα καταστήµατα, ο
µέσος ελεύθερος επαγγελµατίας αναγκαζόταν ή να ενδώσει
στους εκβιασµούς των νταβατζήδων των οργανισµών, που εν
είδει µπράβων εισέπρατταν «µηνιάτικο» από κάθε κατάστηµα,
είτε να οδηγηθεί στα δικαστήρια, τα οποία καταλόγιζαν τεράστια
ποσά.

Η απάτη συνίστατο στο ότι τα ποσά αυτά, όχι µόνο δεν κατέ-
ληγαν στις τσέπες των δηµιουργών, των καλλιτεχνών ή των συγ-
γενών τους, κατά τους ορισµούς του νόµου, αλλά αντίθετα, στις
τσέπες των απατεώνων και του κυκλώµατος που είχαν στήσει µε
την ευθύνη και τη συνενοχή της πολιτείας. Μέρος όλων αυτών
των δεκάδων εκατοµµυρίων που εισέπρατταν κάθε µήνα κατέ-
ληγε στην «ΑΕΠΙ», ουσιαστικά σε µια οικογένεια, που σήµερα βρί-
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σκεται υπό δικαστική κρίση για τα έκτροπα στον χώρο των πνευ-
µατικών δικαιωµάτων.

Εποµένως, είναι σαφές ότι ήταν απολύτως απαραίτητη η αλ-
λαγή του νοµικού πλαισίου και ο εκσυγχρονισµός του καθεστώ-
τος αυθαιρεσίας, που επικρατούσε στον χώρο, έστω και αν αυτό
έπρεπε να γίνει µέσω µιας ευρωπαϊκής οδηγίας του 2014, την
οποία υιοθετεί χωρίς καµµιά τροποποίηση η Κυβέρνηση.

Πάντως, κατά την γνώµη της Χρυσής Αυγής η οποία έχει δια-
τυπωθεί και σε ανάλογες περιπτώσεις, η αντιγραφή διατάξεων
από τις οδηγίες µέσω της µετάφρασής τους χωρίς τη µεσολά-
βηση της προσαρµογής τους στα ελληνικά δεδοµένα, µπορεί να
είναι η ευκολότερη µέθοδος νοµοθέτησης για την Κυβέρνησή
σας, αλλά δεν είναι και η ασφαλέστερη, αφού η πείρα έχει δείξει
ότι ελάχιστες φορές κάτι που έχει νοµοθετηθεί στο εξωτερικό
µπορεί να εφαρµοστεί και να αποδώσει στο εσωτερικό.

Εποµένως, σε γενικές γραµµές, αν και η παρούσα οδηγία την
οποία έχετε ενσωµατώσει στο σύνολό της στο νοµοθέτηµα, κα-
λύπτει τα κενά και τις παραλείψεις του ν.2121/1993, θα έπρεπε,
όπως θα πούµε στον κατάλληλο τόπο, να διαµορφωθεί καταλλή-
λως για να µπορέσει να υλοποιηθεί. Διαφορετικά, θα παραµείνει
κενό γράµµα και θα καταπέσει στην πράξη. Ενδέχεται µάλιστα
να αναγκαστείτε να κάνετε νέα ενσωµάτωση σε νέα ευρωπαϊκή
οδηγία.

Και έρχοµαι τώρα επί των άρθρων. Τα άρθρα 1 ως 55 έχουν
εφαρµογή στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης στην Ελ-
λάδα και το εξωτερικό, εντός κι εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφό-
σον υπάρχει δραστηριοποίησή τους εντός της ελληνικής
επικράτειας, στη διαχείριση και την προστασία των δικαιωµάτων
των συγγενών των δηµιουργών –συγγενικά δικαιώµατα- καθώς
και στα νοµικά πρόσωπα που ασχολούνται ως αντικείµενο µε τη
συλλογική διαχείριση, δηλαδή, τη διαχείριση των δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας περισσοτέρων φυσικών προσώπων δη-
µιουργών.

Το πιο σηµαντικό είναι ότι υπάρχει επανακαθορισµός της δια-
δικασίας για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας των διαφόρων
αυτών οργανισµών διαχείρισης δικαιωµάτων, µε συγκεκριµένη
διαδικασία που ορίζεται µε τρόπο αυστηρό από την οδηγία
(άρθρα 4 ως 7). 

Οι κανόνες για τη λειτουργία των οργανισµών αυτών που ήταν
το ζητούµενο στη χαώδη κατάσταση που παραπάνω περιγρά-
ψαµε, φαίνεται να διασφαλίζονται εν µέρει από διάφορες πρό-
νοιες, όπως το εποπτικό συµβούλιο που θεσπίζεται, οι οποίες
όµως µόνες τους δεν µπορούν να λειτουργήσουν, αν δεν υφίστα-
ται κεντρικός έλεγχος και κυρίαρχη βούληση από την πλευρά της
πολιτείας για την εφαρµογή τους (άρθρα 8 ως 10).

Η διαχείριση των εσόδων και των εξόδων των οργανισµών
αυτών, που είναι και το ζητούµενο, δεδοµένης της αδιαφάνειας
που επικρατούσε και της λογικής της «αρπαχτής», που είχε κυ-
ριαρχήσει από τους τυχάρπαστους διαχειριστές έναντι των ιδιω-
τών επιχειρηµατιών, φαίνεται να ορίζεται µε πιο ειδικό τρόπο,
ορίζοντας ανώτατο πλαφόν εξόδων, προθεσµίες για τη διανοµή
των συγκεκριµένων ποσών στους δικαιούχους (άρθρα 17 ως 21).

Σηµαντική καινοτοµία είναι αυτή που εισάγεται µε το άρθρο 12
παράγραφος 1, κατά την οποία οι δικαιούχοι δηµιουργοί έχουν το
δικαίωµα να αναθέτουν σε οργανισµό να διαχειρίζεται το περιου-
σιακό δικαίωµα και όχι την υποχρέωση. Με άλλα λόγια, ο δηµιουρ-
γός µπορεί να επιλέξει να διαχειρίζεται ο ίδιος τα περιουσιακά
δικαιώµατα, που απορρέουν από τη δηµιουργία του, χωρίς να τα
αναθέτει σε κάποια συλλογική οντότητα.

Ο δεύτερος πυλώνας που είχε υποστεί την εκµετάλλευση από
τους διάφορους δήθεν οργανισµούς ήταν οι χρήστες, δηλαδή,
οι επιχειρηµατίες που εξαναγκάζονταν χωρίς κανένα µέτρο να
παρέχουν διάφορα ποσά που δεν προσδιορίζονταν από κανέναν,
παρά µόνο από την όρεξη των εταιρειών διαχείρισης. 

Πλέον µε το νέο σύστηµα που εισάγεται, φαίνεται ότι τυπικά
προστατεύουν τους δηµιουργούς, οι οποίοι όµως από την άλλη,
µε την υπογραφή συµβάσεων εκπροσώπησης δίδουν το δι-
καίωµα στους οργανισµούς διαχείρισης να διαχειρίζονται τα δι-
καιώµατά τους, µε το κόστος της παρακράτησης σχετικών
χρηµατικών ποσών, το ύψους των οποίων είναι δυσθεώρητο για
το πώς καθορίζεται (άρθρα 20 και 21).

Αντίστοιχα, τα άρθρα 22, 23 και 24 φαίνεται ότι τείνουν να ρυθ-
µίσουν νοµοθετικά τα θέµατα που άπτονται των αµοιβών των δι-
καιούχων, πλην όµως παρατηρούµε σε αρκετά σηµεία αοριστίες
οι οποίες πιθανόν να συγκεκριµενοποιηθούν µε ύστερες υπουρ-
γικές αποφάσεις.

Ο οδηγία εισερχόµενη στην ουσία του προβλήµατος της αντι-
προσωπευτικότητας του κάθε οργανισµού, µε τα άρθρα 25 ως
30 φαίνεται να υπάρχει µια πρόθεση να αναδεικνύεται η ανα-
γκαιότητα της ύπαρξης διαφανών διαδικασιών.

Συνηγορούµε υπέρ αυτής της προθέσεως, γνωρίζοντας όµως
ότι, αν δεν υπάρξει κατάλληλη στελέχωση, τότε δυστυχώς θα δη-
µιουργηθούν τα γνωστά «µαγαζάκια» εκµετάλλευσης καλλιτε-
χνών και δηµιουργών.

Οι ίδιοι οργανισµοί ορίζεται επίσης στο άρθρο 33 ότι µπορεί
να χορηγούν άδειες για περισσότερες επικράτειες εντός της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης -πολυεδαφικές άδειες- για on line υπηρεσίες,
τα λεγόµενα επιγραµµικά δικαιώµατα, που προκύπτουν από την
αναπαραγωγή έργων µέσω του διαδικτύου, διασφαλίζοντας την
ακρίβεια των πληροφοριών -άρθρο 35- την υποβολή συγκεκρι-
µένων αναφορών για τη χρήση των on line υπηρεσιών, τις συµ-
φωνίες µεταξύ των οργανισµών -άρθρο 38- και την τιµολόγηση
των προϊόντων -άρθρο 37- που δεν θα µπορεί να είναι αυθαίρε-
τες.

Κρίσιµο είναι και το άρθρο 46, µε το οποίο διατυπώνεται η αυ-
τονόητη δυνατότητα απάντων των αντισυµβαλλοµένων να διεκδι-
κήσουν διά της δικαστικής οδού την προστασία των δικαιωµάτων
τους.

Χρήζουν βελτίωσης οι διατάξεις που προβλέπουν «Επίτροπο
Εξυγίανσης»   -µιλάµε για άρθρο 52- ο οποίος, αν και προσοµοι-
άζει µε τον άλλοτε γνωστό σύνδικο της πτώχευσης, δεν µπορεί
σε καµµία περίπτωση να λειτουργήσει µε τρόπο αποτελεσµατικό
υπό το προτεινόµενο πλαίσιο και πρέπει ή να αντικατασταθεί ή
να υπαχθεί στη διαδικασία που προβλέπει ο Κώδικας Πολιτικής
Δικονοµίας για τη διοίκηση σωµατείου που δεν έχει ΔΣ.

Προβληµατικό είναι και το άρθρο 53 όχι µόνο λόγω της ελλι-
πούς διατύπωσής του, αλλά και λόγω της ουσίας του, αφού
εξαρτά τη λειτουργία των δήθεν διαδικτυακών προσβολών από
τις αρµοδιότητες µιας επιτροπής η οποία θα δηµιουργηθεί κα-
τόπιν έκδοσης ΚΥΑ, η οποία δεν πρόκειται ποτέ να λειτουργήσει
µε σωστό τρόπο, αν λάβουµε υπ’ όψιν µας τις ανάλογες εµπει-
ρίες του παρελθόντος, καθώς και τις αυξηµένες απαιτήσεις του
νοµοσχεδίου για αυτή.

Συµπερασµατικά, για το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, που
αφορά την τροποποίηση του ν.2121/1993, έχουµε συγκεκριµένες
ενστάσεις σε άρθρα, όπως αναλυτικά εκθέσαµε και στην επι-
τροπή.

Όσες από τις επόµενες διατάξεις του δευτέρου µέρους του
νοµοσχέδιου δεν είναι καθαρά ή µε υπόνοιες ρουσφετολογικές
και στοχεύουσες σε ικανοποίηση της ευρύτερης κοµµατικής πε-
λατείας της Κυβέρνησης, ασφαλώς τις καταψηφίζουµε ή θα ψη-
φίσουµε «παρών», εφόσον δεν προκαλείται δαπάνη σε βάρος του
κρατικού προϋπολογισµού, όπως τα άρθρα 56 έως 60.

Υπάρχουν άρθρα που είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, όπως
είναι το άρθρο 65, µε το οποίο συγκροτείται επιτροπή για τον
έλεγχο της κατάστασης των λεγόµενων κινητών µνηµείων -αυτο-
κινήτων ή σκαφών- και ρυθµίζονται σχετικά θέµατα.

Είναι απαραίτητο το έµψυχο δυναµικό της επιτροπής αυτής να
αποτελείται αποκλειστικά από υπαλλήλους του αρµοδίου Υπουρ-
γείου, ώστε να µην υπάρξει επιβάρυνση του κρατικού προϋπο-
λογισµού. Έµπειροι εµπειρογνώµονες, όπως αναφέρει η
διάταξη, µπορούν να εξευρεθούν και εντός του κρατικού µηχα-
νισµού.

Στο άρθρο 66 ρυθµίζονται θέµατα ασφάλειας και εγγυήσεων
µουσειακών εκθεµάτων τα οποία εκτίθενται είτε στην ηµεδαπή
είτε στην αλλοδαπή. Προβλέπεται η παροχή εγγύησης εκ µέρους
του ελληνικού δηµοσίου για περιπτώσεις απώλειας ή φθοράς
των εκθεµάτων.

Οτιδήποτε αποσκοπεί στην προστασία και στη διαφύλαξη της
πολιτιστικής µας κληρονοµιάς κινείται προς τη θετική κατεύ-
θυνση. Απαραίτητη, βέβαια, προϋπόθεση αποτελεί η απόλυτη
διαφάνεια κατά τη διαχείριση των σχετικών κονδυλίων.
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Στα άρθρα 67, 68, 73 προβλέπονται περιπτώσεις ανανέωσης
ή παράτασης συµβάσεων ορισµένου χρόνου για υπαλλήλους του
Υπουργείου Πολιτισµού, στο πλαίσιο προφανώς της γνωστής τα-
κτικής πελατειακής εξυπηρέτησης της Κυβέρνησης.

Αντίθετα, είµαστε υπέρ της ειδικής πρόσθετης αµοιβής για
τους καταδυόµενους υπαλλήλους της Εφορίας Εναλίων Αρχαι-
οτήτων που εκτελούν εργασίες σε αντίξοες συνθήκες. Μιλάω για
το άρθρο 69.

Τα άρθρα 72 και 76, που αφορούν τις θέσεις στο Μέγαρο Μου-
σικής Αθηνών και τις συµβάσεις για το Μέγαρο Μουσικής Θεσ-
σαλονίκης, είναι άρθρα που δεν πρόκειται να στηρίξουµε για
προφανείς λόγους, αντίθετα µε διατάξεις που στοχεύουν στη
διαχείριση υπαρχόντων ζητηµάτων στα πλαίσια ευθύνης του
Υπουργείου Πολιτισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα ή δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, µόνο.
Από την τοποθέτηση της Υπουργού και των εισηγητών της

Πλειοψηφίας στην επιτροπή για τα ζητήµατα του εξεταζόµενου
νοµοσχεδίου, χρήσιµο θα ήταν να τονιστούν συµπληρωµατικά
στα όσα είπαµε χθες και τα ακόλουθα. Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ
και η κυρία Υπουργός αναφέρθηκαν στα τεράστια όρια διαχειρι-
στικών δαπανών των εταιρειών διαχείρισης που δρούσαν επί δε-
καετίες ανεξέλεγκτες και έφταναν σε ορισµένες περιπτώσεις
µέχρι το 50%, ενώ µετά την ψήφιση του νόµου θα κυµαίνονται
µε όριο το 20%. Η υποτιθέµενη ασφαλιστική δικλίδα που θέτει
το νοµοσχέδιο είναι το εποπτικό συµβούλιο.

Το ερώτηµα το οποίο µένει αναπάντητο και πρέπει να απαντή-
σετε, είναι το εξής: Ποιος ελέγχει την αντιπροσωπευτικότητα του
εποπτικού συµβουλίου σε σχέση µε όσους δηµιουργούς συµµε-
τέχουν στον οργανισµό διαχείρισης;

Ποιος κρατικός ελεγκτικός µηχανισµός είναι εκείνος που θα
κρίνει και θα αποφασίζει κατά πόσο η αύξηση στα διαχειριστικά
έξοδα του οργανισµού που θα εισηγείται η γενική συνέλευση
είναι πραγµατική ή πλασµατική; Αυτό που κάνετε εδώ είναι να
µεταθέτετε το πρόβληµα από το επίπεδο της διοίκησης του ορ-
γανισµού στο επίπεδο της αντιπροσώπευσης αυτού µέσω των
οργάνων του, χωρίς όµως να έχετε εισηγηθεί άρθρο που να την
ελέγχει και να την αξιολογεί.

Εποµένως, αυτό που εν ολίγοις προτείνουµε εµείς είναι να
τεθεί ένα όριο  µελών-δηµιουργών που να αντιπροσωπεύονται
στη γενική συνέλευση και να µπορούν να εισηγούνται πλειοψη-
φικά αλλαγές στα διαχειριστικά έσοδα –για παράδειγµα, άνω του
60% των µελών- και όχι αυθαίρετα, όπως αφήνετε να εννοηθεί.

Η υποκρισία της Νέας Δηµοκρατίας ακόµα και σε αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι άνευ προηγουµένου. Ακούσαµε εχθές την ειση-
γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεφαλογιάννη να µιλάει για
κανόνες διαφάνειας και νοµιµότητας, στους οποίους η Νέα Δη-
µοκρατία είναι πιστή, όταν επί κυβερνήσεών της και µάλιστα επί
διακυβέρνησης Σαµαρά που είχε θητεύσει επί χρόνια Υπουργός
Πολιτισµού εφάρµοζε κατά γράµµα το σύστηµα της ασυδοσίας,
που τώρα δήθεν κατακρίνει. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν ει-
σέφερε ούτε µια πρόταση στα ζητήµατα του εξεταζοµένου νο-
µοσχεδίου για τον απλούστατο λόγο ότι πάντα αποτελούσε τον
θιασώτη της αδιαφάνειας και της συναλλαγής στον χώρο και των
πνευµατικών δικαιωµάτων. Δεν είχε καν την ευθιξία να παραδεχ-
θεί την πλήρη αποτυχία της ακόµα και στο να παραπέµψει στη
δικαιοσύνη τα στελέχη της «ΑΕΠΙ» που λυµαίνονταν τον χώρο
των δηµιουργών και ήταν εκείνη που ανεχόταν επί των ηµερών
της τους «νταβατζήδες» που εισέρχονταν στα εµπορικά καταστή-
µατα για να επιβάλουν πολλές φορές µαζί µε τη συνδροµή της
Αστυνοµίας «πρόστιµα» στους «εγκληµατίες» που είχαν τρανζι-
στοράκι στο µαγαζί τους.

Το θέµα του λεγόµενου επιτρόπου που έχει θεσµοθετηθεί µε
τροπολογία από την Κυβέρνησή σας, είναι προβληµατικό, όπως
απεδείχθη. Τόσο τα ανατεθειµένα καθήκοντα, όσο και οι παρεµ-
βάσεις του, δεν διέπονται από σαφείς κανόνες και ήδη δηµιουρ-
γούνται προβλήµατα εφαρµογής. 

Τέθηκε το αναπάντητο ερώτηµα: «Ποιος αποφασίζει τελικά για
τις νόµιµες αµοιβές των δηµιουργών;». Σ’ αυτό δεν έχετε απάν-

τηση και παραπέµπετε αόριστα στο εφετείο, το οποίο µέσα από
µια αµφιλεγόµενη ως προς την ουσία της διαδικασία θα αποφα-
σίζει για όλα τα κρίσιµα θέµατα που εσείς αποφεύγετε να θίξετε.

Στο αντίστοιχο άρθρο χαρακτηρίσαµε τον επίτροπο ως σύν-
δικο µε βάση τα κρατούντα στην πολιτική δικονοµία. Η διαφορά
είναι πως εκεί υπάρχουν συγκεκριµένες αρµοδιότητες, ενώ εδώ
µια γενική αοριστία η οποία ήδη προσµετράται ως αρνητική εξέ-
λιξη στα ισχύοντα στα πνευµατικά δικαιώµατα.

Επανήλθε η συζήτηση από κάποιους εισηγητές για το άρθρο
45 του νοµοσχεδίου. Οφείλουµε να επισηµάνουµε τη σηµαντική
ατέλεια ότι η διαβούλευση, που εισάγει µε τους καταστηµατάρ-
χες εν γένει δεν είναι, όπως είπε η Υπουργός, υποχρεωτική, αλλά
µόνο προαιρετική, για να µην καθυστερήσει η διαδικασία. Αυτό
είναι λάθος. Κατά την εκτίµησή µας, η διαβούλευση όχι µόνο
πρέπει να είναι υποχρεωτική, αλλά πρέπει να ορίζεται ρητά και
µε αυστηρές διατάξεις ως προς το περιεχόµενό της και τους φο-
ρείς που θα συµµετέχουν και θα πρέπει στην κατάληξή της, µετά
από συγκεκριµένη προθεσµία, να υπάρχει πρακτικό το οποίο να
συντάσσεται και να συνυπογράφεται από τους συµµετέχοντες.
Μόνο έτσι θα διασφαλιστεί απόλυτα τόσο το περιεχόµενο της
υποχρέωσης των καταστηµάτων απέναντι στις εταιρείες διαχεί-
ρισης δικαιωµάτων, αλλά και το ύψος αυτής, το ποια καταστή-
µατα υπάγονται στην υποχρέωση, κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε, πα-
ρακαλώ.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μιλήσαµε για πνευµατικά δικαιώµατα και πειρατείες και το

µυαλό µας πάει σε όλους αυτούς που πουλούσαν και συνεχίζουν
να πουλάνε ανεξέλεγκτα cd, dvd, βιβλία, κ.λπ., οπουδήποτε
χωρίς άδεια. Φυσικά, ξέρετε ποιους εννοώ. Χιλιάδες χρήστες
οδηγήθηκαν στα δικαστήρια και πολλοί καταστράφηκαν οικονο-
µικά –κυρίως µικρές επιχειρήσεις- εξαιτίας της «ΑΕΠΙ» και µε ευ-
θύνη των κυβερνήσεων. Υπάρχουν πάρα πολλά δηµοσιεύµατα
που αναγράφουν ονόµατα και ποσά, µεγάλα ποσά. Μέσα σ’ αυτά
τα δηµοσιεύµατα διαβάζω και το όνοµα Διονύσης Τσακνής µέλος
του ΔΣ της «ΑΕΠΙ», συνθέτης, στιχουργός, σηµερινός Πρόεδρος
της ΕΡΤ και γνωστός λογοκριτής της Χρυσής Αυγής.

Είχαµε επισηµάνει το σκάνδαλο µε συγκεκριµένη ερώτηση που
κατέθεσαν οι κύριοι Κασιδιάρης και Ηλιόπουλος, αλλά το Υπουρ-
γείο δήλωσε αναρµοδιότητα. 

Επειδή έχετε αποδείξει ότι, όπως και οι προηγούµενοι, δεν
µπορείτε να εγγυηθείτε ούτε τη διαφάνεια ούτε την πολυφωνία
ούτε τη νοµιµότητα και την κάθαρση σε κανέναν χώρο και βάσει
των θέσεων των φορέων στην επιτροπή, δεν µπορούµε να ψηφί-
σουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Περιµένουµε τη δικαιοσύνη να πρά-
ξει το καθήκον της για την κάθαρση του χώρου. 

Κάποιοι ονόµασαν το νοµοσχέδιο «τερατούργηµα» και «κό-
λαφο». Δεν συµµερίζοµαι κάτι τέτοιο. Τέτοιοι νόµοι ήταν ο νόµος
για την ιθαγένεια και ο αντιρατσιστικός νόµος. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον
ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ.
Ιωάννη Δελή, για δώδεκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, βολική συνήθεια σας έγιναν εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ

οι επείγουσες διαδικασίες στη Βουλή. Όµως, για το σηµερινό νο-
µοσχέδιο δεν υπάρχει η παραµικρή δικαιολογία. Τη συζήτηση θέ-
λατε να αποφύγετε και τίποτα άλλο. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο για τα πνευµατικά δικαιώµατα, που
ενσωµατώνει και τη σχετική κοινοτική οδηγία, αποτελεί βασικό
µοχλό της κυβερνητικής πολιτικής στον χώρο της τέχνης και του
πολιτισµού. Η κυβερνητική πολιτική, η οποία, όπως και στους
υπόλοιπους τοµείς, µε σηµαία πάντα την ανάπτυξη των καπιτα-
λιστικών κερδών, τσακίζει τα εργατικά και λαϊκά δικαιώµατα, έτσι
και στον χώρο της τέχνης ετοιµάζεται να θυσιάσει τα πνευµατικά
και συγγενικά δικαιώµατα των δηµιουργών, καλλιτεχνών στον
βωµό των κερδών του κεφαλαίου που δραστηριοποιείται ολοένα
και πιο έντονα στον πολιτισµό, πλήττοντας ταυτόχρονα και το δι-
καίωµα του λαού σε αυτόν. 

Δεν θα µπορούσε, όµως, να είναι και αλλιώς. Η αντιλαϊκότητα
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της κυβερνητικής πολιτικής είναι ενιαία τόσο στην εσωτερική,
όσο και στην εξωτερική πολιτική. Γι’ αυτό και δεν προλαβαίνετε
να παίρνετε τα «µπράβο» από τους θεσµούς, το ΝΑΤΟ, τις Ηνω-
µένες Πολιτείες και, βεβαίως, τις άλλοτε «χορευταρούδες» αγο-
ρές! 

Το θέµα των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων, βε-
βαίως, είναι ένα πάρα πολύ σύνθετο ζήτηµα. Η αναγκαιότητα του
καλλιτέχνη, δηµιουργού, ερµηνευτή, εκτελεστή να υπερασπιστεί
το έργο του από φυσική, ηθική ή όποια άλλη φθορά, η ανάγκη
µέσα στην καπιταλιστική αγορά να µπορεί να διεκδικεί το µερίδιο
από τη µεταπώληση, την εκµετάλλευση, τη δηµόσια εκτέλεση
της δηµιουργίας του και της ερµηνείας του, υποχρεώνει τους
καλλιτέχνες να διεκδικούν τον σεβασµό των υπολοίπων στα δι-
καιώµατα αυτά. Με τα µονοπώλια να είναι κυρίαρχα -όπως τώρα-
σε όλες τις σφαίρες της παραγωγής και της διανοµής, οι πιο
πάνω αναγκαιότητες ασφαλώς και γίνονται και επιτακτικότερες.

Το καλλιτεχνικό έργο, όµως, δεν είναι απλά µια εµπορευµατική
αξία που παίρνει τον δρόµο της αγοράς. Αυτό το χαρακτηριστικό
της εµπορευµατικής αξίας το αποκτά από τη φύση του καπιταλι-
στικού συστήµατος που µετατρέπει όλα τα αγαθά -ακόµα και τα
πιο πολύτιµα για τη ζωή του ανθρώπου- σε απλά εµπορεύµατα. 

Από την άλλη, ο καλλιτέχνης είναι υποχρεωµένος να προσαρ-
µοστεί σε αυτή την πραγµατικότητα -δεν µπορεί να την αγνοή-
σει-, αν θέλει να εξασφαλίσει την επιβίωσή του, τη φυσική, αλλά
και την καλλιτεχνική.

Η πραγµατικότητα, όµως, αυτή εξελίσσεται και έτσι µε την
ολοένα και µεγαλύτερη ανάπτυξη της τεχνολογίας, την έκρηξη
του διαδικτύου, αλλά και το ξέσπασµα της κρίσης και την όξυνση
των ανταγωνισµών, η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι αστικές κυβερ-
νήσεις επικεντρώνονται πιο συστηµατικά τα τελευταία χρόνια
στον πολιτισµό, αφού βλέπουν όχι µόνο οικονοµικά κέρδη, αλλά,
ταυτόχρονα, ιδεολογικά και προπαγανδιστικά κέρδη. Με ένα
σµπάρο δυο τρυγόνια! 

Στις συνθήκες αυτές τα πνευµατικά και συγγενικά δικαιώµατα
βγαίνουν στο προσκήνιο, αφού σχετίζονται άµεσα µε το θεµε-
λιακό ζήτηµα της ιδιοκτησίας στην πνευµατική και καλλιτεχνική
παραγωγή.  

Και στο ζήτηµα αυτό, όµως, δυο αντιλήψεις υπάρχουν και συγ-
κρούονται. Και αυτό δεν αφορά απλώς τον χώρο των ιδεών. Δεν
είναι, δηλαδή, µια απλή θεωρητική συζήτηση, γιατί η υιοθέτηση
της µιας ή της άλλης έχει και πάρα πολλές πρακτικές συνέπειες,
πραγµατικές συνέπειες στην κοινωνική ζωή. Από τη µια η αντί-
ληψη του ΚΚΕ που θεωρεί ότι τα πνευµατικά δικαιώµατα ενός
δηµιουργού, καλλιτέχνη θεµελιώνονται, εκπορεύονται και συναρ-
τώνται από την ίδια την καλλιτεχνική του δηµιουργία και από την
άλλη, η αντίληψη όλων σας, ανεξαιρέτως, ότι τα πνευµατικά δι-
καιώµατα πηγάζουν αποκλειστικά από την ιδιοκτησία του καλλι-
τεχνικού έργου. Γι’ αυτό, άλλωστε, και καθόλου τυχαία
χρησιµοποιείτε και τον όρο «πνευµατική ιδιοκτησία». 

Ασφαλώς και η διαφορά ανάµεσα σε αυτές τις δύο αντιλήψεις
είναι αβυσσαλέα. Η αντίληψη του ΚΚΕ αναφέρεται στο δικαίωµα
του δηµιουργού πάνω στο έργο του, στην προστασία του από
κάθε είδους προσπάθεια αλλοίωσης της ουσίας και της ποιότη-
τάς του. Κοντολογίς, πρόκειται για αναφαίρετο δικαίωµα που δεν
µπορεί να γίνει αντικείµενο οποιασδήποτε εµπορικής συναλλα-
γής. 

Η δική σας αντίληψη µετατρέπει το δικαίωµα σε ατοµική ιδιο-
κτησία. Άρα, αποτελεί αντικείµενο αγοραπωλησίας που αργά ή
γρήγορα -έτσι γίνεται- περνά στα χέρια του κεφαλαίου, το οποίο
βέβαια και το µεταχειρίζεται ανάλογα µε τις τρέχουσες οικονο-
µικές, πολιτικές και ιδεολογικές του σκοπιµότητες. 

Αυτό ακριβώς επιδιώκει και η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και το νοµοσχέδιο που την ενσωµατώνει. Γι’ αυτό και η κριτική
των υπόλοιπων αστικών κοµµάτων στο κυβερνητικό νοµοσχέδιο,
που συµφωνούν απόλυτα µε την ουσία και τη στόχευσή του, ανα-
λώνεται κυρίως σε δευτερεύοντα ζητήµατα διαδικαστικού χαρα-
κτήρα. Και ο καυγάς γίνεται και επικεντρώνεται µονάχα για την
«αµαρτωλή» «ΑΕΠΙ», που δυσφηµεί την «αθώα» επιχειρηµατικό-
τητα. 

Κι, όµως, αυτή η επιχειρηµατικότητα που θέλετε να γιγαντώ-
σετε στον χώρο της τέχνης, αυτή ακριβώς είναι και το πρόβληµα.

Και το παράδειγµα της «ΑΕΠΙ» δείχνει µε τον πιο κραυγαλέο
τρόπο το πού µπορεί να οδηγήσει αυτή. Και αφήστε, επιτέλους,
τις υποκριτικές κορώνες για την «ΑΕΠΙ». Φέρτε τώρα µια νοµο-
θετική ρύθµιση και αφού εξυγιανθεί η «ΑΕΠΙ», να περάσει στα
χέρια των ίδιων των δηµιουργών, διατηρώντας τη συνέχειά της,
χωρίς απώλειες των οφειλόµενων δικαιωµάτων στους δηµιουρ-
γούς, χωρίς κατάρρευση του εισπρακτικού της µηχανισµού και
χωρίς κινδύνους για τους εργαζόµενους σε αυτήν. 

Άλλα, όµως, έχετε στο µυαλό σας. Και εδώ καλό είναι να µην
επαναπαύονται οι δηµιουργοί και οι εργαζόµενοι.

Τι κάνει, λοιπόν, η οδηγία και το νοµοσχέδιο; Πολύ απλά, πα-
ρεµβαίνουν για τη δηµιουργία µιας ανταγωνιστικής αγοράς πνευ-
µατικών δικαιωµάτων που θα οδηγήσει σε µεγαλύτερη συγκέντρω-
ση και συγκεντροποίηση του κεφαλαίου, επιτρέποντας να ιδρυ-
θούν στην επικράτεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης πολλές κερδοσκο-
πικές επιχειρήσεις µε αντικείµενο της οικονοµικής τους
δραστηριότητας τη διαχείριση των πνευµατικών και συγγενικών
δικαιωµάτων. Αποτέλεσµα; Το βάθεµα της εµπορευµατοποίησης
στον χώρο του πολιτισµού. 

Πώς, όµως, θα γίνει αυτό, όταν είναι γνωστό ότι εδώ και είκοσι
χρόνια, εκτός από την κερδοσκοπική «ΑΕΠΙ», υπάρχουν στη
χώρα µας και οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης πνευµατικών
δικαιωµάτων σε όλο το φάσµα της τέχνης, οι οποίοι λειτουργούν
σε συνεταιριστική βάση, µε αυτοδιαχείριση και χωρίς οποιαδή-
ποτε κερδοσκοπική λογική; Μιλώ για τους ΟΣΔ, γι’ αυτούς που
ιδρύθηκαν από τους ίδιους τους καλλιτέχνες στην προσπάθειά
τους να υπερασπιστούν το έργο τους από τη µονοπωλιακή ασυ-
δοσία που τους δείχνει τα δόντια. Δεν µιλώ, βέβαια, για τις ανε-
ξάρτητες οντότητες διαχείρισης πνευµατικών δικαιωµάτων, αυτό
το καινούριο φρούτο που προβλέπεται από το νοµοσχέδιο, γιατί
αυτές είναι ήδη και λειτουργούν ως αµιγώς κερδοσκοπικές, δη-
λαδή καπιταλιστικές, επιχειρήσεις, διαχειριζόµενες τα πνευµα-
τικά και συγγενικά δικαιώµατα των καλλιτεχνών-πελατών τους,
που εναποθέτουν, βεβαίως, τα συµφέροντα και τις τύχες τους
στους κερδοσκόπους.

Αυτούς, λοιπόν, τους ΟΣΔ, τους οργανισµούς συλλογικής δια-
χείρισης, που επιµένουν ακόµα να λειτουργούν ως µη κερδοσκο-
πικοί συλλογικοί φορείς διαχείρισης, η οδηγία και το νοµοσχέδιό
σας τους ωθεί ή στο να αλλάξουν τον χαρακτήρα τους και να µε-
τατραπούν σε καπιταλιστικές επιχειρήσεις ή να κλείσουν, για να
γίνουν ανταγωνιστικοί. Γι’ αυτό τους ωθείτε να επενδύουν χωρίς
όρια τόσο τα έσοδα από τα δικαιώµατα, όσο ακόµα και το 50%
των αδιανέµητων εσόδων ακόµα και στο Χρηµατιστήριο, όταν
είναι ακόµη νωπή στη µνήµη η λεηλασία των αποθεµατικών των
ασφαλιστικών ταµείων σ’ αυτό. 

Γι’ αυτό στρώνετε το έδαφος, για τη συγκρότηση µεγάλων
κερδοσκοπικών ΟΣΔ, οι οποίοι µπορεί να έχουν ως µέλη ακόµα
και µόνο επιχειρήσεις παραγωγής, ΑΟΔ δηλαδή, αλλά και ισχυ-
ρούς οικονοµικά καλλιτέχνες που είναι συνδεδεµένοι µε αυτούς
τους παραγωγούς. Γι’ αυτό και εντείνετε τον καπιταλιστικό αν-
ταγωνισµό µε τους εισαγόµενους ΟΣΔ και ΑΟΔ που λειτουργούν
ήδη σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µπορούν πια
να λειτουργήσουν ελεύθερα και στη χώρα µας, παρέχοντας τη
δυνατότητα σε έναν καλλιτέχνη να ενταχθεί σε οποιονδήποτε
ΟΣΔ ή ΑΟΔ θέλει, ακόµα και αν αυτός ο οργανισµός δεν δρα-
στηριοποιείται στην χώρα µας. Γι’ αυτό µε το νοµοσχέδιο βάζετε
τέτοιες και τόσο µεγάλες προϋποθέσεις στους ΟΣΔ, που θα θε-
λήσουν να διαχειριστούν πνευµατικά δικαιώµατα στο διαδίκτυο,
που κυριαρχεί πια, ώστε αναγκαστικά αυτό τους το δικαίωµα να
το παραχωρήσουν, θέλοντας και µη σε άλλον, πιο ισχυρό ΟΣΔ,
που έχει αυτή τη δυνατότητα. Τέτοιους οργανισµούς, τέτοιους
ΟΣΔ δηλαδή, ήδη τους λειτουργούν οι µονοπωλιακοί όµιλοι,
ελέγχοντας όλο και περισσότερο το τι θα βλέπουµε και το τι θα
ακούµε στο διαδίκτυο. 

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, το νοµοσχέδιο και η οδηγία µε-
ροληπτούν απροκάλυπτα υπέρ των ΑΟΔ έναντι των ΟΣΔ. Χαλα-
ρός, όσο γίνεται πιο χαλαρός ο κρατικός έλεγχος και «χάδια» οι
κυρώσεις για τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης, τις καπιτα-
λιστικές δηλαδή επιχειρήσεις, αλλά ασφυκτικός, αµείλικτος ο
έλεγχος για τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης.

Για παράδειγµα, καµµία υποχρέωση δεν προβλέπεται για τις
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ΑΟΔ, όπως ακόµη και το να δηµοσιοποιούν εκθέσεις διαφάνειας
για το πώς διαχειρίζονται τα ποσά που παρακρατούν, που δεν
είναι και λίγα. Αντίθετα, είναι εξοντωτικά τα πρόστιµα για τους
ΟΣΔ, που φτάνουν µέχρι και 200.000 ευρώ και οι κυρώσεις, που
φτάνουν µέχρι και την οριστική ανάκληση της ίδιας τους της λει-
τουργίας. 

Εδώ, εκτός από τους καλλιτέχνες που θα πέσουν θύµατα του
καπιταλιστικού ανταγωνισµού, υπάρχουν και αρκετοί εργαζόµε-
νοι στην «ΑΕΠΙ» και τους άλλους οργανισµούς. Ποια θα είναι η
τύχη των µισθών τους, των δικαιωµάτων τους, της ίδιας της ερ-
γασίας τους, όταν βάζετε ανώτατο όριο λειτουργικών εξόδων
στους ΟΣΔ το 20% των ακαθάριστων εσόδων και µέσα σ’ αυτό
το 20% στριµώχνετε, εκτός από τους µισθούς τους και τα υπέ-
ρογκα πρόστιµα που νοµοθετείτε; Να, γιατί λέµε εµείς ότι τα
πρόστιµα δεν πρέπει να συνυπολογίζονται στα λειτουργικά
έξοδα και ρωτάµε τι θα απογίνουν αυτοί οι εργαζόµενοι σε περί-
πτωση πτώχευσης ενός ΟΣΔ, σενάριο πολύ πιθανό σε ένα τέτοιο
ανταγωνιστικό τοπίο, όταν µε βάση και τον νέο Πτωχευτικό Κώ-
δικα που εσείς ψηφίσατε αυτοί οι εργαζόµενοι που θα βρεθούν
ξαφνικά στον δρόµο δεν θα έχουν την παραµικρή δυνατότητα να
διεκδικήσουν τυχόν δεδουλευµένα και αποζηµιώσεις απόλυσης. 

Σχετικά τώρα µε το υπουργικό δικαίωµα να διορίζει επίτροπο,
παρεµβαίνοντας ωµά στη λειτουργία οποιουδήποτε ΟΣΔ και
µόνο µε την πιθανολόγηση –προσέξτε, αρκεί και µόνο η πιθανο-
λόγηση- ότι αυτός ο ΟΣΔ δεν µπορεί να ανταποκριθεί στις ευθύ-
νες του, αυτή η νοµοθετική ρύθµιση στην πραγµατικότητα
αποκαλύπτει το εξής: Αλήθεια, τι θα τον χρειάζονταν τον επί-
τροπο οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης, εάν τους βλέπατε
ως απλούς συλλογικούς διαχειριστικούς και µη κερδοσκοπικούς
οργανισµούς; Πώς είναι δυνατόν να πτωχεύσουν τέτοιοι ΟΣΔ,
εάν απλά εισπράττουν έσοδα για λογαριασµό των µελών τους;
Θα αρκούσε εδώ ίσως µια απλή απαγόρευση κερδοσκοπικής λει-
τουργίας των ΟΣΔ. Δεν τους βλέπετε όµως έτσι, αλλά σαν καπι-
ταλιστικές επιχειρήσεις, σαν ΑΟΔ δηλαδή και γι’ αυτό προβλέ-
πετε και τον διορισµό επιτρόπου. Την ίδια στιγµή δεν περνά κα-
θόλου απαρατήρητη η διάταξη, σύµφωνα µε την οποία στους δι-
καιούχους δηµιουργούς των εσόδων από ηλεκτρονικούς
υπολογιστές, tablets και smartphones συµπεριλαµβάνετε και
τους επιχειρηµατίες εκδότες καλλιτεχνικών έργων.

Αλήθεια, τι σχέση έχουν αυτοί µε την καλλιτεχνική δηµιουργία;
Όσο για τις βιβλιοθήκες, δηµόσιες και πανεπιστηµιακές, αν θέ-
λουµε πραγµατικά να λειτουργούν ως τέτοιες, δεν είναι δυνατόν
να δεχτούµε στην αξιοποίησή τους από τους ενδιαφερόµενους
να επιβάλλεται το οποιοδήποτε κόστος.

Η ταξικότητα της πολιτικής σας αποτυπώνεται και στις λοιπές
διατάξεις του νοµοσχεδίου. Υπάρχει µια πανσπερµία κυριολε-
κτικά διατάξεων. Αντί να στηρίξετε την Κρατική Σχολή Ορχηστρι-
κής Τέχνης και τη λειτουργία της αποκλειστικά από τον κρατικό
προϋπολογισµό, εσείς εµπορευµατοποιείτε τις σπουδές της, την
ωθείτε στην επιχειρηµατικότητα -αυτήν την επιχειρηµατικότητα
την σκέφτεστε παντού και για τα πάντα- και τη σέρνετε στα πόδια
των χορηγών. 

Σε ό,τι αφορά το Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης και παρά
τα όσα ευφάνταστα ακούστηκαν χθες στη Βουλή από βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι τάχα ανοίγει τις πύλες του στον λαό, η αλήθεια
είναι ότι όχι µόνο εξακολουθεί να είναι απροσπέλαστο και απο-
ξενωµένο για τα πλατιά λαϊκά στρώµατα της πόλης –και πώς να
µην είναι, όταν ένα εισιτήριο κοστίζει 50 ευρώ ή το κόστος ενοι-
κίασης του Μεγάρου είναι εξωπραγµατικό κυριολεκτικά για τους
λαϊκούς φορείς της πόλης- αλλά επιδιώκεται µε αυτό το άρθρο
να ανοίξει για τα καλά αυτό το Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης
για τις ΜΚΟ -κοινωνία των πολιτών το λέτε, αλλά εµείς σας κα-
ταλαβαίνουµε- ενισχύοντας παραπέρα ακόµα περισσότερο την
επιχειρηµατική του λειτουργία. 

Συµπερασµατικά, ούτε η οδηγία ούτε το νοµοσχέδιο προστα-
τεύουν τα πνευµατικά και συγγενικά δικαιώµατα των δηµιουρ-
γών-καλλιτεχνών. Αντίθετα, αποτελούν µεγάλο βήµα για την
καπιταλιστική απαλλοτρίωση και είναι κίνδυνος για κάθε πνευµα-
τικό πολιτιστικό αγαθό, όπως –και ας µην το υποτιµήσουµε αυτό-
είναι κίνδυνος-θάνατος και για την ίδια την πολιτιστική µας κλη-
ρονοµιά και την πρόσβαση του λαού µας σ’ αυτήν. Ήταν χαρα-

κτηριστική η κραυγή αγωνίας χθες στην επιτροπή των Ελλήνων
µουσικών δηµιουργών.

Για όλους, βεβαίως, τους παραπάνω λόγους είµαστε αντίθετοι
ως ΚΚΕ µε το νοµοσχέδιο. Εµείς, το ΚΚΕ, εντάσσουµε το θέµα
των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων στον αγώνα για
την κατάργηση των καπιταλιστικών σχέσεων παραγωγής, της οι-
κονοµικής και πνευµατικής εκµετάλλευσης των λαϊκών στρωµά-
των. 

Η εργατική εξουσία στόχο έχει να καταργήσει την ουσία αυτής
της βαθιάς ταξικής πολιτιστικής πολιτικής, ακυρώνοντας την οι-
κονοµικής της βάση, δηλαδή την καπιταλιστική ιδιοκτησία στα
µέσα παραγωγής και διάδοσης της τέχνης. Μόνο µε αυτόν τον
τρόπο και κανέναν άλλον εξασφαλίζεται και η θεµελιακή προϋπό-
θεση για να µπορεί ο καλλιτέχνης να δηµιουργεί πραγµατικά
ελεύθερα, χωρίς τις µεσολαβήσεις των κάθε είδους «παραγω-
γών» και προαγωγών µε ή χωρίς εισαγωγικά. Ελεύθερα, υπό έναν
και µόνο όρο: Το έργο του να ψυχαγωγεί, να εξυψώνει το δια-
νοητικό, συναισθηµατικό, αισθητικό κόσµο των ανθρώπων, αντί
ευχάριστα να τους αποκοιµίζει και να τους χειραγωγεί. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της εργατικής εξουσίας όλοι οι δη-
µιουργοί-καλλιτέχνες θα είναι απαλλαγµένοι από τις βιοποριστι-
κές έγνοιες, αφού θα τους εξασφαλίζονται, όπως και σε όλους,
σταθερή εργασία και µισθός και οι διαχειριστικοί µηχανισµοί
αυτού του είδους θα αχρηστεύουν, δεν θα χρειάζονται, αφού η
έννοια του αναφαίρετου πνευµατικού δικαιώµατος θα εξαγνιστεί
από τους κερδοσκοπικούς σκοπούς και θα δικαιωθεί πραγµατικά,
αποκτώντας το πραγµατικό ηθικό και µόνο ηθικό νόηµά της. 

Στις σηµερινές, όµως, συνθήκες που οι καλλιτέχνες προσπα-
θούν να επιβιώσουν µε όρους αποτρεπτικούς για την καλλιτε-
χνική δηµιουργία πιστεύουµε ότι οι καλλιτέχνες, ενταγµένοι στον
αντιµονοπωλιακό, αντικαπιταλιστικό αγώνα, µπορούν να αποκτή-
σουν µία πρώτη ασπίδα των δικαιωµάτων τους, απορρίπτοντας
καταρχάς την καταστροφική για αυτούς οδηγία και αρνούµενοι
τη συστράτευσή τους µε τους εκµεταλλευτές της δηµιουργίας
τους. 

Κριτήριό τους να µην είναι µόνο η κατάσταση στην «ΑΕΠΙ»,
γιατί η ευρωπαϊκή οδηγία ανοίγει διάπλατα τον δρόµο για την
ίδρυση πολλών «ΑΕΠΙ» και σε όλους τους χώρους, αλλά µαζί µε
τον λαό να πουν «όχι» στους κερδοσκοπικούς ΟΣΔ, να αντιταχ-
θούν αποφασιστικά στην ίδρυση των ανεξαρτήτων οντοτήτων
διαχείρισης και να διεκδικήσουν έναν και µη κερδοσκοπικό ΟΣΔ
για κάθε κλάδο καλλιτεχνικών δικαιωµάτων και την υποχρεωτική
µετατροπή βέβαια της «ΑΕΠΙ», του µοναδικού µέχρι σήµερα κερ-
δοσκοπικού οργανισµού στην Ελλάδα, σε ΟΣΔ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα χρει-
αστώ µισό λεπτό ακόµα.

Να αποκλειστούν ως µη δικαιούχοι από το πνευµατικό δι-
καίωµα των καλλιτεχνών, δηµιουργών, ερµηνευτών, εκτελεστών
όλοι οι επιχειρηµατίες εκµεταλλευτές τους, που είναι αµέτοχοι
σ’ αυτή καθαυτή την καλλιτεχνική δηµιουργία και δεν έχουν απο-
λύτως καµία σχέση µε αυτή. 

Ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτησίας να µετατραπεί σε νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Δεν µπορεί ένας φορέας ιδιω-
τικού δικαίου να ασκεί έλεγχο και να έχει δικαίωµα εισήγησης
επιβολής ποινών. Βασικός του στόχος πρέπει να είναι η εποπτεία
και η στήριξη των ΟΣΔ στον αγώνα τους για την προστασία και
τη διαχείριση των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων των
καλλιτεχνών. 

Να προβλεφθούν κριτήρια, όσο το δυνατόν αντικειµενικά,
ώστε οι αµοιβές των καλλιτεχνών από τη δηµόσια εκτέλεση ή
χρήση των έργων τους να είναι ικανοποιητικές και από την άλλη,
να διευκολύνουν τη συνεργασία µε τους χρήστες µε βάση την
αναλογική χρήση των κριτηρίων. Να διευκολυνθούν οι χρήστες
µικρής οικονοµικής επιφάνειας, οι αυτοαπασχολούµενοι, που µε
δυσκολία κατορθώνουν να επιβιώνουν. Άλλο ένα καφενείο στο
χωριό και άλλο ένα µεγάλο τηλεοπτικό κανάλι ή ένα µεγάλο
κλαµπ εκατοντάδων θαµώνων. Πρέπει, επιτέλους, κάποια στιγµή
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να ληφθούν και µέτρα, ώστε να υποχρεώνονται όλοι οι µεγαλοε-
πιχειρηµατίες χρήστες, όπως οι ξενοδοχειακοί όµιλοι, τα κέντρα
διασκέδασης, να καταβάλλουν τα καθορισµένα ποσοστά αµοιβής
των καλλιτεχνών που αρνούνται σήµερα να τα καταβάλουν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ίδια η ζωή, η ίδια η ιστορία της
τέχνης, δείχνει ότι η τέχνη γονιµοποιείται και ο καλλιτέχνης ολο-
κληρώνεται, όταν συναντά και εκφράζει τον λαό, τις ανάγκες του
και τους αγώνες του. 

Στους σηµερινούς ταξικούς αγώνες, λοιπόν, οι καλλιτέχνες
έχουν χρέος να συµβάλλουν και µε το όπλο της τέχνης τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελή, ειδικό αγορητή του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή των Ανεξάρτητων Ελλή-

νων κ. Γιώργο Λαζαρίδη για δώδεκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα για ένα σχέ-

διο νόµου, µία νοµοθετική πρωτοβουλία του αρµόδιου Υπουρ-
γείου Πολιτισµού για τη συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων. 

Ο ανοιχτός διάλογος που διεξήχθη χθες ήταν πολύ εποικοδο-
µητικός, καθώς µέσα από αυτόν ετέθησαν από διαφορετικές
πλευρές παρατηρήσεις και προτάσεις, οι οποίες εν τέλει ενσω-
µατώθηκαν στο νοµοσχέδιο και όλα αυτά µεταξύ ανθρώπων καλ-
λιτεχνών και επαγγελµατιών, συγγενών µε τον χώρο. 

Η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη συλλογική διαχεί-
ριση ήταν για τη χώρα µας ευκαιρία ή καλύτερα η αφορµή για
να µπει µία τάξη και να αποκτήσουµε ένα ρυθµιστικό πλαίσιο, το
οποίο θα επιβάλλει διαφάνεια, λογοδοσία και συµµετοχή των δη-
µιουργών στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, κάτι το
οποίο εξασφαλίζεται σήµερα. 

Το νοµοσχέδιο βάζει µετά από δεκαετίες τάξη στο τοπίο των
πνευµατικών δικαιωµάτων, εξασφαλίζει διαφάνεια, λογοδοσία και
έλεγχο των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης, εναρµονίζει
τους κανόνες διαφάνειας και ελέγχου στους ανώνυµους οργανι-
σµούς διαχείρισης και ενισχύει τον έλεγχο από τους ίδιους τους
δηµιουργούς, ενισχύοντας τις αρµοδιότητες των συλλογικών ορ-
γάνων και του Εποπτικού Συµβουλίου, πάγια αιτήµατα η µη υλο-
ποίηση των οποίων είχε οδηγήσει τον καλλιτεχνικό χώρο σε
αδιέξοδο. 

Η ιδιαιτερότητα του χώρου, η συνύπαρξη διαφόρων επαγγελ-
µατιών και ερασιτεχνών καλλιτεχνών σε µια κατηγορία ορίζει ξε-
κάθαρα και τον µεγάλο βαθµό δυσκολίας πάνω στον οποίο
έπρεπε να εργαστούν όλες οι πλευρές, που τελικώς και µέσα από
µία µακρά διαδικασία και ουσιαστική ανταλλαγή απόψεων, οδη-
γηθήκαµε σε αυτές τις ρυθµίσεις, οι οποίες µας φέρνουν πιο
κοντά στο ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό τίθενται κάποιοι σηµαντικοί κανόνες
λειτουργίας και ρυθµίζονται θέµατα εποπτείας, καθώς ορίζεται
σε ποιους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης εφαρµόζονται
οι διατάξεις του. Επανακαθορίζονται οι σχέσεις µεταξύ των ορ-
γανισµών συλλογικής διαχείρισης και των δικαιούχων. 

Προσδιορίζονται για τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρι-
σης και τις ανεξάρτητες οντότητες ο τρόπος διαχείρισης των
εσόδων από τα δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας και επιβολής
των κρατήσεων επ’ αυτών, οι προθεσµίες για τη διανοµή των
οφειλόµενων ποσών σε δικαιούχους ή σε άλλους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης και οι διαδικασίες για τη διαχείριση οφει-
λόµενων ποσών σε δικαιούχους που δεν εντοπίζονται. 

Επίσης, εισάγονται δικονοµικά τεκµήρια υπέρ των οργανισµών
συλλογικής διαχείρισης για τη διευκόλυνση των σκοπών τους,
καθότι οι εσωτερικές δοµές των οργανισµών συλλογικής διαχεί-
ρισης είναι θεµελιώδους σηµασίας για την αναγνώριση και τη νο-
µιµοποίηση της δράσης τους, αλλά και για την αποτελεσµατική
τους λειτουργία. 

Ακόµη, τίθενται οι διατάξεις που διασφαλίζουν ότι οι οργανι-
σµοί συλλογικής διαχείρισης λειτουργούν σύµφωνα µε τις αρχές
της διαφάνειας και της συµµετοχικότητας, ενώ για να µπορούν
οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης να διαχειρίζονται αποτε-
λεσµατικά τα δικαιώµατα που τους έχουν ανατεθεί, εισάγεται
ρύθµιση, βάσει της οποίας θα πρέπει να λαµβάνουν και να επα-

ληθεύουν τα απαραίτητα στοιχεία από τους δικαιούχους. 
Όσον αφορά τη µουσική στο διαδίκτυο, όπου ο κανόνας εξα-

κολουθεί να είναι η συλλογική διαχείριση των δικαιωµάτων του
δηµιουργού ανά επικράτεια, µέσω του παρόντος κεφαλαίου δη-
µιουργήθηκαν οι συνθήκες που ευνοούν τις πλέον αποτελεσµα-
τικές πρακτικές αδειοδότησης σε ένα ολοένα αυξανόµενο και
χωρίς σύνορα πλαίσιο.

Εν κατακλείδι, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο επιχειρείται να
µπει µία τάξη στο τοπίο αυτό που λέγεται «πνευµατικά και συγ-
γενικά δικαιώµατα» και που χρήζει άµεσης επικαιροποίησης, όχι
µόνο εξαιτίας του χρόνου που έχει παρέλθει από την προηγού-
µενη ρύθµιση, αλλά και εξαιτίας των ραγδαίων τεχνολογικών εξε-
λίξεων που έχουν αλλάξει µερικώς το ύφος και το πλαίσιο
εργασίας πολλών εκ των καλλιτεχνών και επαγγελµατιών κάθε
είδους.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γιώργο Λαζαρίδη, Βουλευτή και ειδικό αγορητή των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων.

Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας, ειδικός αγο-
ρητής από την Ένωση Κεντρώων, για δώδεκα λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά δεν ήθελα να πω αυτά σή-
µερα. Ωστόσο, οι ανάγκες το επιτάσσουν, καθώς όταν ακολου-
θούµε fast track διαδικασίες νοµοθέτησης, θα πρέπει και οι
αντιδράσεις µας να είναι ανάλογες, γιατί αλλιώς δεν διατελούµε
σωστά το έργο µας ως νοµοθέτες. Δεν γίνεται να αλλάζουµε συ-
νεχώς άρθρα, διατάξεις, να αφαιρούµε, να προσθέτουµε και να
µην υπάρχει κατάλληλη ενηµέρωση προς τους Βουλευτές, γιατί
έτσι δεν µπορούµε να κάνουµε και σωστά τη δουλειά µας.

Συζήτησα µε τους υπόλοιπους εισηγητές, συζήτησα και µε
τους συνεργάτες της κυρίας Υπουργού. Θα έπρεπε να υπάρχει
ένας πίνακας µαζί µε το σώµα του νοµοσχεδίου που µας δόθηκε
σήµερα, που να µπορούµε να βλέπουµε αναλυτικά τι γίνεται και
ποιες ακριβώς είναι οι αλλαγές. Μπορεί να µας δόθηκαν κάποιες
νοµοθετικές βελτιώσεις µέσα στις επιτροπές. Ωστόσο, είναι πολύ
δύσκολο για κάποιον αν λάβει το σώµα σήµερα, να εξετάσει ακρι-
βώς πώς έγιναν οι αλλαγές. Εποµένως, θα πρέπει να το ρυθµί-
σετε αυτό.

Είδαµε στις επιτροπές και ειδικότερα στην επιτροπή που φι-
λοξενήθηκαν οι φορείς να µην γίνεται ουσιαστικός διάλογος,
γιατί είχαν πάρα πολύ λίγο χρόνο. Δεν κλήθηκαν όλοι οι φορείς,
καθώς εβδοµήντα προτάθηκαν. Ήρθαν πάλι αρκετοί, αλλά δεν
ήταν όσοι θα έπρεπε. Είδαµε ότι η πλειοψηφία, αν όχι όλοι οι φο-
ρείς, ήταν αρνητικοί προς αυτό το νοµοσχέδιο και δεν καταλα-
βαίνω γιατί αποσύρατε ένα νοµοσχέδιο του κ. Μπαλτά και του κ.
Ξυδάκη, το οποίο είχε αποδεχτεί γενικά ο κόσµος της δηµιουρ-
γίας και του πολιτισµού. Αυτό µόνο ασυνέχεια, όχι του κράτους,
αλλά της Κυβέρνησης δείχνει. Θα πρέπει να αναρωτηθείτε γιατί
συµβαίνουν όλα αυτά. Γιατί να ερχόµαστε κάθε φορά στο Βήµα
όλοι εµείς της Αντιπολίτευσης και να κάνουµε κριτική; Δεν υπάρ-
χει ένα νοµοσχέδιο, όχι µόνο από το Υπουργείο σας, αλλά και
από τα υπόλοιπα Υπουργεία, στο οποίο να υπάρχει µία ευρύτερη
συµφωνία.

Το γεγονός ότι δεν υπήρχε διαβούλευση φαίνεται και από την
επιστολή που στάλθηκε στον Πρωθυπουργό. Θα την καταθέσω
για τα Πρακτικά. Μέχρι σήµερα που µιλάµε δεν έχει γίνει αλλαγή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστα-
κας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γνωρίζω, έχοντας µάθει, ότι θα γίνει κάποια αλλαγή στο άρθρο
55. Ελπίζω να γίνει. Αν υπήρχε ουσιαστικός διάλογος πριν κατα-
τεθεί το νοµοσχέδιο, δεν θα ερχόµασταν αυτήν τη στιγµή σε
αυτή τη θέση.

Είδαµε και διάφορες άλλες αλλαγές, όπως στο άρθρο 72 στις
επιτροπές, σήµερα άρθρο 71 µετά τις αλλαγές, όπου εµείς φω-
νάζαµε και λέγαµε ότι δεν θα έπρεπε να ορίζονται από το διοικη-
τικό συµβούλιο οι αποδοχές και όντως το αλλάξατε και ορίζονται
πλέον µε κοινή υπουργική απόφαση. Δεν ξέρω γιατί συµβαίνει
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αυτό. Ελπίζω να µην πάνε προς τα πάνω. Ίσως θα έπρεπε να δια-
τηρηθούν στο ποσό που είχαν στην προηγούµενη υπηρεσία, γιατί
ξέρουµε όλοι ότι ο Οργανισµός του Μεγάρου Μουσικής Αθηνών
είναι ένας πτωχευµένος οργανισµός.

Πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να το διατηρήσουµε.
Γιατί τι µας έχει µείνει στη χώρα; Ο πολιτισµός είναι κάτι που πρέ-
πει να το διαφυλάξουµε και είµαστε σύµφωνοι σε όλη αυτή την
προσπάθεια. Ωστόσο όλα αυτά πρέπει να γίνουν µε τον σωστό
τρόπο.

Είδαµε τα τελευταία χρόνια -και δεν φταίτε φυσικά εσείς σε
αυτό- καλλιτέχνες και µεγάλους δηµιουργούς στα βαθιά γερά-
µατά τους να πεινούν, να µην έχουν ούτε τα απαραίτητα προς το
ζην και τους τελευταίους µήνες είδαµε γιατί. Γιατί υπήρχε µία
επιχείρηση, µία εταιρεία η οποία κατασπαταλούσε τα χρήµατα
των δηµιουργών, των µουσικών, των στιχουργών, όλων αυτών
που µας χάρισαν εµάς πολύ όµορφες στιγµές µε τα έργα τους,
για να είναι αυτοί καλά και κάποιοι δικοί τους δηµιουργοί και στι-
χουργοί και «µεγάλοι καλλιτέχνες». Το βάζω σε εισαγωγικά, γιατί
οι καλλιτέχνες πρέπει να διατελούν και άλλο έργο πέρα από αυτό
του πολιτισµού. Θα πρέπει να φροντίζουν και για τους συναδέλ-
φους και για όλους τους υπόλοιπους της δικής τους «συνοµοτα-
ξίας». 

Ο κόσµος είναι αγανακτισµένος. Το νοµοσχέδιο αυτό θα
έπρεπε κι εσείς να το έχετε φέρει πολύ πιο πριν, καθώς είναι νο-
µίζω ίσως το πιο σηµαντικό που φέρνει το Υπουργείο Πολιτισµού
από τότε που αναλάβατε Κυβέρνηση. Είχατε χρόνο και το 2015,
καθώς η οδηγία κατατέθηκε το 2014. Είχατε χρόνο και το 2015
και το 2016 και τις αρχές του 2017, γιατί έχουµε διανύσει πλέον
του µισού έτους του 2017. 

Πρέπει να έχουµε άµεσες αντιδράσεις στα ουσιαστικά και µε-
γάλα προβλήµατα αυτής της χώρας. Ένα από αυτά είναι κι αυτό
που θέλετε να λύσετε µέσα από αυτό το σχέδιο νόµου. Εµείς θα
είµαστε εδώ να ελέγχουµε το τι αλλάζετε και τι όχι και πώς το
εφαρµόζετε και γιατί πρέπει να γίνονται οι αλλαγές. Δυστυχώς,
ακολουθώντας αυτές τις τακτικές, δεν µπορούµε να ανακτή-
σουµε τον σεβασµό του κόσµου, του ελληνικού λαού, ο οποίος
εφτά χρόνια παλεύει µέσα στα µνηµόνια. Το µέλλον, δυστυχώς,
δεν προβλέπεται ευοίωνο. 

Εµείς δεν κάνουµε ούτε το ελάχιστο, να προσφέρουµε τουλά-
χιστον στον ελληνικό λαό έναν ουσιαστικό διάλογο και ουσιαστι-
κές λύσεις. Δεν θέλουµε στο τέλος αυτού του νοµοσχεδίου να
υπάρχει µία στοιχειώδης ρύθµιση του θέµατος, όπως είπε ο ει-
σηγητής της συγκυβέρνησης χθες, θέλουµε οριστικές λύσεις κι
αυτές δεν δίνονται στο πόδι.

Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί να συµβαίνουν όλα αυτά. Πραγ-
µατικά υπάρχουν πολλές θετικές διατάξεις µέσα στο νοµοσχέ-
διο. Υπάρχουν ακόµη και στις κάποιες τροπολογίες που φέρατε
κάποια θετικά στοιχεία. Ωστόσο θα έπρεπε να γίνονται πιο µελε-
τηµένα. Δηλαδή, κανένας δεν µπορεί να αρνηθεί την ασφάλεια
στο καταδιωκόµενο προσωπικό, κανένας δεν µπορεί να διαφω-
νήσει µε το βραβείο «Μόραλης», κανένας δεν θα διαφωνήσει µε
το να ρυθµιστούν τα θέµατα της ΕΠΟ, µε το να αναβαθµιστεί ή
τουλάχιστον να προσπαθήσουµε να βελτιώσουµε την κατάσταση
στο ΝΟΜΑ. Ωστόσο πρέπει να γίνεται µε έναν σωστό τρόπο, τον
οποίο εσείς µάλλον δεν τον έχετε βρει. 

Κλείνοντας θέλω να αναρωτηθούµε όλοι εδώ µέσα το εξής: Αν
µε το καλό υπερψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο, που αυτό θα γίνει,
από τη συµπαγή οµάδα της συγκυβέρνησης, θα έχουν λυθεί επι-
τέλους τα προβλήµατα των δηµιουργών; Εγώ πολύ φοβάµαι ότι
αυτό δεν τους το εξασφαλίζουµε. Ελπίζω για το καλύτερο και θα
επανατοποθετηθούµε µόλις δούµε και τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις που θα φέρετε σήµερα, που νοµίζω ότι αναµένουµε όλοι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αναστάσιο Μεγαλοµύστακα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω
µία παρέµβαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μία παρέµβαση γε-
νικώς;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για  ένα θέµα που έχει προκύ-

ψει και νοµίζω ότι πρέπει να ασχοληθείτε κι εσείς και η κυρία
Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ακούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ προκύπτει ότι από την έκ-

θεση που συντάχθηκε για τη συζήτηση στην αρµόδια κοινοβου-
λευτική επιτροπή του νοµοσχεδίου αυτού, έχει απαλειφθεί το
άρθρο 61 του νοµοσχεδίου που κατατέθηκε και στη θέση του ως
61 έχει τοποθετηθεί το άρθρο 62 του νοµοσχεδίου κι έχει γίνει
αναρίθµηση όλων των διατάξεων µέχρι το τέλος. Μετά δε, την
ενσωµάτωση και των τριών τροπολογιών που έγιναν δεκτές, θα
έπρεπε τα άρθρα να είναι ογδόντα, αλλά είναι εβδοµήντα εννέα.

Αυτή η διάταξη είναι σηµαντική και µάλιστα κάποιοι εκ των ει-
σηγητών είχαν εξάρει και είχαν επαινέσει αυτήν την πρωτοβουλία
του να καταργηθεί η υποχρέωση του να κατατίθεται αντίγραφο
κινηµατογραφικών έργων όχι στο Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστι-
κών και Κινηµατογράφου, που είχε ιδρύσει ο κ. Παππάς µε τον
ν.4339, αλλά όπως προέβλεπε ο νόµος περί κινηµατογράφου
3405/1910, στην Εθνική Ταινιοθήκη. Πράγµατι, υπάρχει ανάγκη
προστασίας αυτού του φορέα που λέγεται Εθνική Ταινιοθήκη και
µάλιστα από πολύ καιρό όλοι όσοι έχουν ασχοληθεί µε τον πολι-
τισµό, θεωρούν ότι ο φυσικός φορέας, το λεγόµενο depot legal,
όπως το λένε εδώ οι κινηµατογραφιστές, πρέπει να είναι η Εθνική
Ταινιοθήκη.

Δυστυχώς, αυτή η διάταξη έχει εξαφανιστεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Να µην κό-

ψουµε τον ειρµό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να τοποθετηθεί η Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως. Θα τοπο-

θετηθεί. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μπορεί να κάνουµε και λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να δώσουµε τον

λόγο στον τελευταίο από τους ειδικούς αγορητές, τον κ. Γρηγό-
ριο Ψαριανό από το Ποτάµι, και αµέσως µετά θα έχει τον λόγο η
κυρία Υπουργός για να τοποθετηθεί και να απαντήσει και στην
ερώτηση που µόλις θέσατε.

Παρακαλώ, κύριε Ψαριανέ, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, εδώ και δεκαετίες η Αριστερά είχε επεξεργασµένες

προτάσεις για την υγεία, για την παιδεία, για τη δικαιοσύνη, για
τις σχέσεις κράτους-εκκλησίας και για τον πολιτισµό και για τα
ανθρώπινα δικαιώµατα και για την αντιµετώπιση της διαφθοράς
και της διαπλοκής, για τα λαθρεµπόρια καπνών, πετρελαίων, φυ-
σικού αερίου κ.λπ.. Είχε επεξεργασµένες προτάσεις και είχε δι-
καίως έναν καταγγελτικό λόγο προς τους προηγούµενους
κυβερνήσαντες όλων των αποχρώσεων και όλων των πολιτικών
σχεδιασµών.

Είχε, λοιπόν, και ένα ολοκληρωµένο σχέδιο και προτάσεις για
τα πνευµατικά δικαιώµατα και για τη διασφάλισή τους, όταν µά-
λιστα στη χώρα επί δεκαετίες γινόταν µια ανεξέλεγκτη λεηλασία
των πνευµατικών δικαιωµάτων, µια ληστεία από µία, ας πούµε
φαµίλια, που θα λέγαµε σε άλλες µεσογειακές χώρες, όπως στη
νότια Ιταλία ας πούµε, η οποία από το 1938 ελυµαίνετο τα πνευ-
µατικά δικαιώµατα, κυνηγούσε τις ταβερνούλες και τα καφενε-
δάκια σε όλα τα χωριά, όπου πηγαίναν διάφοροι εισπράκτορες–
νταβατζήδες και έπαιρναν ανεξέλεγκτα χρήµατα από µικρά κα-
φενεδάκια σε όλα τα χωριά και σε όλα τα νησιά και παντού σε
όλη την Ελλάδα, σε όλα τα µαγαζιά, σε όλα τα καταστήµατα υγει-
ονοµικού ενδιαφέροντος µε µουσικές που έπαιζαν ή δεν έπαιζαν
ή µε ραδιοφωνάκι που ακουγόταν και ένα καφενεδάκι µε τρεις
πελάτες ξαφνικά έβλεπε έναν τύπο, ας πούµε, σχεδόν µαφιόζο,
ο οποίος πήγαινε εκεί και έλεγε «θέλουµε ένα χιλιάρικο τον µήνα»
ή «50.000» σε δραχµές ή «500 ευρώ».

Αυτά τα ξέρουν όλα τα µαγαζιά της Ελλάδος επί δεκαετίες,
όχι µόνο οι µαγαζάτορες, αλλά και οι πελάτες και όλοι. Αυτή η
ανεξέλεγκτη λεηλασία, λοιπόν, των πνευµατικών δικαιωµάτων
είχε τεράστιες εισπράξεις, τεράστια απόδοση κερδών, όχι για
τους ιδιοκτήτες των πνευµατικών δικαιωµάτων, όχι για τους δη-
µιουργούς, για τους συνθέτες, τους στιχουργούς ή ακόµα και
τους συγγραφείς, τους εικαστικούς σε όλες τις µορφές τέχνης.
Ας επικεντρώσουµε, όµως, στη µουσική, µια και µιλάµε για την
περίφηµη «ΑΕΠΙ», της οποίας το σκάνδαλο έσκασε πριν από µε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡNA’ - 13 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10171



ρικούς µήνες και κάναµε όλοι ότι ήµασταν έκπληκτοι. Μείναµε
όλοι άναυδοι από αυτά που ακούγαµε, λες και δεν τα ξέραµε.

Η Αριστερά, λοιπόν, ήλθε µε τη µορφή ενός δώρου από τον
Μεγαλοδύναµο, µε τη βοήθεια του λαού στην εξουσία µε το δε-
κανίκι µιας ψεκασµένης Δεξιάς, µε την οποία συνεργάζεται
άψογα και άριστα και χειροκροτεί ο ένας τον άλλον, ο αριστερός
τον δεξιό και ο δεξιός τον αριστερό, προκαλώντας µία µόνιµη
απορία στον κόσµο πώς µπορούν αυτοί να συνεργάζονται. Μια
χαρά µπορούν να συνεργάζονται. Όταν τρώµε, δεν µιλάµε, δη-
λαδή δεν συνεργαζόµαστε και κάνουµε δουλειές, business as
usual. 

Έτσι, λοιπόν, τώρα ερχόµαστε να διαχειριστούµε τα πνευµα-
τικά δικαιώµατα και µια γάγγραινα που επί χρόνια «έτρωγε» τον
πνευµατικό κόσµο της χώρας. Με την οργή και την αγανάκτηση
του αριστερού πας να διαχειριστείς και να εξορθολογίσεις το
τοπίο και να καθαρίσεις την κόπρο του Αυγεία. Τι κάνεις; Ανοίγεις
την πόρτα να έρθουν και άλλες «ΑΕΠΙ», δίνεις στην «ΑΕΠΙ» το δι-
καίωµα να µεταφέρει την έδρα της στην Κύπρο, χωρίς να την
ελέγξεις. Έχεις µια επίτροπο, ή πάνε και κάτι λογιστές, κάτι ορ-
κωτοί, οι οποίοι θα κάνουν έναν έλεγχο. 

Βέβαια, ελπίζω αυτή η φαµίλια να επιστρέψει τα χρήµατα που
µάζευε από τον κοσµάκη και να τα µοιράσει στους πνευµατικούς
δηµιουργούς κάποια στιγµή, έστω µε δικαστικές αποφάσεις,
έστω µε ένα ανηλεές κυνηγητό. Θα το κάνουµε αυτό; Δεν νοµίζω.
Μάλλον πάµε να το κουκουλώσουµε και να ανοίξουµε την πόρτα
να έρθουν και άλλες τέτοιες εταιρειούλες, να διαχειρίζονται µε
κερδοσκοπικό τρόπο και να λεηλατούν τα πνευµατικά δικαιώ-
µατα. 

Έχουµε, λοιπόν, ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας. Η ενσω-
µάτωση, αυτή η πολύ συνηθισµένη διαδικασία, έχει γίνει πάγια
τακτική σε αυτή την Κυβέρνηση, εκτός από τις αθρόες τροπολο-
γίες που φέρνει σε όλα τα νοµοσχέδια. Τώρα έχουµε άρθρα
µέσα στο δεύτερο µέρος από αυτοδύτες εναλίων αρχαιοτήτων,
έχουµε τοποθετήσεις και αποσπάσεις και διορισµούς στο Μέ-
γαρο Μουσικής. Έχουµε τακτοποιήσεις δίκαιων αιτηµάτων ερ-
γαζοµένων στο Φεστιβάλ Αθηνών. Έχουµε πολλά πράγµατα, εκ
των οποίων µερικά είναι και θετικά και θα τα ψηφίζαµε. Μερικά,
δύο, τρία, τέσσερα, πέντε το πολύ θα τα ψηφίσουµε. 

Όµως, όλο αυτό το πακέτο µε τη διαδικασία του επείγοντος,
µε έναν διάλογο που δεν έγινε ποτέ! Χθες, παραµονή που θα ψη-
φιζόταν το νοµοσχέδιο ήρθαν –είχαµε προτείνει συνολικά περί-
που εβδοµήντα εκπροσώπους φορέων- πάνω από τριάντα. Είναι
πολύ µεγάλος αριθµός, από τους µεγαλύτερους αριθµούς εκ-
προσώπων φορέων που έχουν έρθει. Από τους τριάντα, ας
πούµε, οι είκοσι οκτώ «βοµβάρδισαν» το νοµοσχέδιο. Ήταν ορ-
γισµένοι, έξαλλοι, κατήγγελλαν το νοµοσχέδιο και µόνο ένας,
δυο εκπρόσωποι φορέων, οι οποίοι ήταν και υποψήφιοι σε ψη-
φοδέλτια του ΣΥΡΙΖΑ κάποτε, είχαν σχέσεις µε τις κοµµατικές
δοµές του ΣΥΡΙΖΑ –από τους ΑΝΕΛ, από τις κοµµατικές δοµές
δεν εµφανίστηκαν στα πνευµατικά δικαιώµατα, δεν ξέρω γιατί,
δεν θα είναι η ειδικότητά τους, φαίνεται- ζήτησαν να ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο. Ένας, δυο στους τριάντα! Οι υπόλοιποι το κατακε-
ραύνωσαν. 

Κυρία Υπουργέ, έχουµε οµοβροντία αντιθέσεων, καταγγελιών,
καταγγελτικού λόγου. Είκοσι οκτώ στους τριάντα, τριάντα ένας
στους τριάντα πέντε ωρύονταν, άλλοι έλεγαν ότι δεν κλήθηκαν,
άλλοι ότι δεν µπορούσαν να µιλήσουν µέσα σε τέσσερα λεπτά
σε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα έπρεπε να έχει ενάµιση χρόνο
µπροστά του διαβούλευση και τον είχε, διότι είχαµε ένα νοµο-
σχέδιο για την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας, αλλά και
για τη διευθέτηση των πνευµατικών δικαιωµάτων. 

Τον Δεκέµβριο του 2015 είχε αναρτηθεί στη Βουλή, ήταν σε
δηµόσια διαβούλευση το νοµοσχέδιο για τη συλλογική διαχεί-
ριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και είχε καταληκτική
ηµεροµηνία τον Απρίλιο του 2016. Κατατέθηκε τον Δεκέµβριο
του 2015. Έγινε η διαβούλευση, ήταν µακροχρόνια, σε κανονικό
χρονικό διάστηµα, χωρίς επείγοντα τρόπο, χωρίς υπερεπείγου-
σες διαδικασίες. Τον Μάιο του 2016 κατατέθηκε στη Βουλή, πέ-
ρασε από νοµοπαρασκευαστική επιτροπή και πήγαινε για
ψήφιση. Είχαν συµφωνήσει σχεδόν όλοι οι φορείς, όλοι αυτοί
που χθες ήταν έξαλλοι και διαφωνούσαν. Τότε σχεδόν όλοι είχαν

συµφωνήσει. 
Ξαφνικά τον Ιούλιο του 2016 το νοµοσχέδιο, νύχτα µάλλον,

αποσύρθηκε, ενώ είχε την πλήρη στήριξη των φορέων. Γιατί απο-
σύρθηκε; Ρώτησα, περιµένω απαντήσεις και από τον κ. Ξυδάκη
και από τον κ. Μπαλτά γιατί αποσύρθηκε αυτό το νοµοσχέδιο,
ποιος ζήτησε την απόσυρσή του. Έχουµε αλληλοσπαρασσόµε-
νες φατρίες, από τις οποίες πολλές διαφωνούσαν και είπαν
«πάρτε το πίσω αυτό, να τακτοποιήσουµε κάτι θεµατάκια;».  

Έπρεπε να τακτοποιηθεί το ζήτηµα της «ΑΕΠΙ», να κουκουλω-
θεί και να το δούµε; Θεωρητικά την καταγγέλλουµε, αλλά στην
πραγµατικότητα την αφήνουµε να έχει βγάλει τα φράγκα έξω, να
έχει πάει την έδρα στην Κύπρο, να µην έχει διανείµει τίποτα
στους πνευµατικούς δηµιουργούς, ενώ µερικοί βέβαια κορυφαίοι
και επώνυµοι –πέντε, έξι, επτά- έπαιρναν αρκετά χρήµατα από
την «ΑΕΠΙ» και δεν µιλούσαν κιόλας, γιατί, ξέρετε, ο µπουκωµέ-
νος δεν µιλάει.

Εκατοντάδες χιλιάδες παιδιά, όµως, που έπαιζαν µουσικές,
που έγραφαν, εκατοντάδες παιδιά ηθοποιοί, συγγραφείς, σενα-
ριογράφοι, σκηνοθέτες, τραγουδιστές, τραγουδοποιοί έπαιρναν
ψίχουλα από την «ΑΕΠΙ» και µερικοί δεν έπαιρναν τίποτα! 

Αυτό αντί να το τακτοποιήσουµε, το «ψιλοκουκουλώνουµε»;
Θα το καταγγείλουµε; Θα λεηλατήσουµε τη λεηλασία;

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Εσείς ήσασταν συγκυβέρνηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Δεν µπορώ να ακούω από κάτω διά-

φορους να λένε διάφορα πράγµατα, οι οποίοι µάλιστα κάνουν
παράπονα ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως. Έχετε
δίκιο. Συνεχίστε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Δεν θέλω να συνεχίσω τώρα επί
προσωπικού για να µην πούµε θέµατα «χοντρά». Δεν θέλω να µι-
λήσω γι’ αυτό.

Στις αρχές Σεπτεµβρίου του 2016, ενώ τον Ιούλιο του 2016
αποσύρθηκε το νοµοσχέδιο στο οποίο σχεδόν όλοι συµφώνησαν,
εµφανίστηκε ένα νέο νοµοσχέδιο και τον Φλεβάρη του 2017
έσκασε η βόµβα της «ΑΕΠΙ».

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Έσκασε από µόνη της;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Καθόλου από µόνη της. Μην πετά-

γεστε. Μπορείτε να πείτε µετά ό,τι θέλετε, ότι εξετάσατε και βρή-
κατε και αποκαλύψατε και µπορείτε να επανορθώσετε. Να µας
τα πείτε εδώ. Να µας πείτε γιατί αποσύρατε το προηγούµενο νο-
µοσχέδιο.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Μπορείτε να µας πείτε τι κάνατε γι’ αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην διακόπτετε

από κάτω. Σας παρακαλώ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν απευθύνοµαι

σε εσάς, κύριε Ψαριανέ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Από κάτω σας πα-

ρακαλώ!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μπορούµε να µάθουµε γιατί απο-

σύρθηκε το προηγούµενο νοµοσχέδιο; Θα µας απαντήσει κά-
ποιος ευθέως; 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Εσείς θα µας πείτε γιατί ως συγκυβέρνηση
δεν κάνατε τίποτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βαγενά, δεν
είναι σωστό αυτό που κάνετε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Για όλη αυτήν τη λεηλασία, τα εκα-
τοµµύρια που εξαφανίστηκαν, τις αµοιβές της φαµίλιας και των
συνεργατών της και για όλα αυτά τα πράγµατα, εκκρεµούν ιστο-
ρίες οι οποίες πρέπει να αποκαλυφθούν και να αποκατασταθούν.

Την Παρασκευή, λοιπόν, κατατίθεται το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε σήµερα, χωρίς καµµία διαβούλευση. Μας είπε ένας από
τους τριάντα τόσους εκπροσώπους φορέων που ήρθαν χθες
στην επιτροπή ότι έγινε διαβούλευση. «Εµείς πήγαµε» είπε µάλι-
στα «στο γραφείο της Υπουργού και συζητήσαµε». 

Ήρθαν εκπρόσωποι, εβδοµήντα εκπρόσωποι, στο γραφείο
σας, κυρία Υπουργέ, και συζητήσατε διεξοδικά και αναλυτικά για
όλα τα θέµατα του νοµοσχεδίου; Γιατί µας το απέκρυψαν εχθές
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οι εκπρόσωποι των φορέων και δεν µας είπε κανείς πού συναν-
τηθήκατε, πού έγινε αυτή η διαβούλευση, αν έγινε σε «γιάφκες»
-το ρώτησα και εχθές στην επιτροπή-, αν έγινε τηλεφωνικώς, αν
υπήρξαν συµφωνίες ή διαφωνίες; Πού έγινε αυτή η διαβούλευση
για ένα νοµοσχέδιο που κατατέθηκε προχθές, για το οποίο δεν
ξέρουµε ακόµα ποιες αλλαγές σε άρθρα έχουν γίνει; Μέχρι σή-
µερα που το ψηφίζουµε δεν ξέρουµε εάν το 34 θα είναι 34, αν
απαλείφθηκε, αν το 72 έγινε 73. Δεν ξέρουµε ποιες αλλαγές
έχουν γίνει.

Το σύνολο αυτού του τερατουργήµατος ερχόµαστε να το ψη-
φίσουµε συναινετικά µάλιστα, όλοι οι «γερµανοτσολιάδες» και οι
«δωσίλογοι» και οι «προδότες» οι προηγούµενοι που είχαν δύο
µνηµόνια και εσείς, η «ψεκασµένη» αριστεροδεξιά κυβέρνηση
που έχετε πέντε, έξι µνηµόνια στο πρόγραµµα και τα υπογρά-
φετε εύκολα. 

Ξέρετε, κατηγορούσατε τους άλλους ότι υπέγραφαν ό,τι τους
έδιναν. Εσείς υπογράφετε και ό,τι δεν σας δίνουν. Χαλαρά, δη-
λαδή! Αρκεί να κάνουµε δουλειές! Αρκεί να τοποθετούµε υπαλ-
λήλους από το Υπουργείο Οικονοµικών στο Μέγαρο Μουσικής,
ενώ ήταν µόνο από το Υπουργείο Πολιτισµού. Το βάλατε µε τρο-
πολογία. Δεν µας δώσατε τις φωτογραφίες και τα ονόµατα
αυτών που θέλετε να πάτε από το Υπουργείο Οικονοµικών στο
Μέγαρο Μουσικής.

Έχουµε συνεχώς βουλευτικές τροπολογίες που ζητούν διευ-
θετήσεις και τακτοποιήσεις, όπως, ας πούµε, τους φόρους τής
ΣΕΚΑΠ. Βουλευτική τροπολογία ήταν. Πέρασε από δω εν µία
νυκτί, κρυφίως πώς. Το µάθαµε από τις εφηµερίδες µετά από
µέρες, ότι κάποιος επιχειρηµατίας απαλλασσόταν από καµιά
τριανταοχταριά εκατοµµύρια πρόστιµα για να πάρει µία εταιρεία
«ανάλαφρη» και «τζαµπέ». Δηλαδή αυτές οι τροπολογίες που έρ-
χονται εδώ βροχηδόν περιµένετε να τις ψηφίσουµε; 

Τα προηγούµενα κόµµατα των «δωσίλογων», «γερµανοτσολιά-
δων» «µερκελιστών», τα καταγγέλλατε και τα καταχεριάζατε, αρι-
στεροί σύντροφοι, και τους δείχνατε ως προδότες και λέγατε
«κρεµάλες» και «Γουδί», και τώρα έχετε πάρει το «Γουδί» και το
«γουδοχέρι» και φτιάχνετε σκορδαλιά και ό,τι θέλετε βάζετε
µέσα, από µελιτζάνες µέχρι βερίκοκα, ό,τι γουστάρετε!

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Είσαι θεός!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Είστε εκατόν πενήντα τρεις και θα

µείνετε εκατόν πενήντα τρεις, κόλαση να γίνει. Δεν πρόκειται να
κουνηθεί φύλλο. Διότι business as usual. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Για πρόσεχε λίγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βαγενά, σας

παρακαλώ!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Οι προηγούµενοι «γερµανοτσολιά-

δες» που λεηλάτησαν τη χώρα έχαναν από καµµιά δεκαριά, ει-
κοσαριά, τριανταριά Βουλευτές. Το κάθε κόµµα έχανε είκοσι και
τριάντα Βουλευτές, κυρίες µου και κύριοι, σε κάθε ψήφιση µνη-
µονίου.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Είσαι ανεξέλεγκτος πια! Δεν ξέρεις τι σου γί-
νεται.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Εσείς τα κάνετε γαργάρα, κάνετε
την πάπια και θα µείνετε εκατόν πενήντα τρεις µέχρι να πέσετε
και οι εκατόν πενήντα τρεις.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Κι αυτό σε πειράζει!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κι όταν πέσετε, θα δούµε τι θα κά-

νουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε σας

παρακαλώ, κύριε Ψαριανέ. 
Κυρία Βαγενά, σας παρακαλώ!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κυρία Βαγενά, θέλετε να φέρετε κα-

νένα κασετοφωνάκι εδώ να µας παίξετε αντιµνηµονιακά άσµατα;
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ναι, θα φέρω. Κακό είναι; Αυτό έχω. Κασετό-

φωνο. Δεν έχω ακριβά µηχανήµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θέλετε να µας φέρετε κανένα τραν-

ζιστοράκι, να µας παίξετε για τη Μέρκελ να της πείτε «Go home»,
ε;

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Αυτό έχω. Κασετόφωνο έχω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Ψαριανέ,

ολοκληρώστε σας παρακαλώ την τοποθέτησή σας.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα ολοκληρώσω, λέγοντας ότι ως
αριστερός ή ως πρώην αριστερός, αν θέλετε, γιατί για εµένα δεν
είναι η διαδροµή αν θα πάµε αριστερά ή δεξιά, είναι αν θα πάµε
ένα βήµα µπροστά, αν αυτή η χώρα θα γίνει µία κανονική ευρω-
παϊκή χώρα, να µην είναι πια «Κατσαπλιαδιστάν». Δεν θέλουµε
να γίνει ούτε Καράκας, ούτε «µακάρι να ήµασταν Βενεζουέλα»,
ούτε «µακάρι να ήµασταν Αργεντινή», που έλεγε ο παλιός µου
σύντροφος, ο Ξάκης. Γιατί έχουµε τον Ξάκη και τον Κούλη.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Αυτό σε καίει, µωρέ;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Να προσέχουµε, λοιπόν, πού πετα-

γόµαστε και σε ποιον µιλάµε.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Αυτό δεν µπορείς να καταπιείς, ότι ο παλιός

σου σύντροφος έγινε πρωθυπουργός!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Business as usual. Να προσέχετε τι

ψηφίζετε και να θυµάστε τι ψηφίσατε. Γιατί η ιστορία τα γράφει
και κρατάει ονόµατα, διευθύνσεις, τηλέφωνα και αξιοπρέπειες.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Παρακαλώ πολύ να το ανακαλέσει αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Καταψηφίζουµε µετά βδελυγµίας το

κατασκεύασµα.
Είπαµε να αποσύρει η κυρία Υπουργός το νοµοσχέδιο αυτό

και να φέρει το προηγούµενο που δεν ήταν δικό µας, το νοµο-
σχέδιο Ξυδάκη-Μπαλτά, µε τη δική της υπογραφή, µε την ενσω-
µάτωση των ευρωπαϊκών οδηγιών. Να µην βάζουµε «τσόντες»
στις ευρωπαϊκές οδηγίες, κατσαπλιανδίστικες οδηγίες δικές µας
για τακτοποιήσεις. Φέρτε το προηγούµενο δικό σας νοµοσχέδιο
που αποσύρατε νύχτα να το ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Ψα-
ριανέ.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Αυτό το καταψηφίζουµε. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. Ντα σβιν-

τάνια.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε την
τοποθέτηση της Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λυδίας
Κονιόρδου, για δώδεκα λεπτά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ντροπή!
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ντροπή δική σου! Ήσουν στη συγκυβέρνηση.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Υπόγραψε τα µνηµόνια και µετά µι-

λάµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Λίγο ησυχία, κυρία

Βαγενά. Λίγο ησυχία, σας παρακαλώ, να µιλήσει η κυρία Υπουρ-
γός.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Δεν µπορείς να καταπιείς ότι δεν ήσουν στον
ΣΥΡΙΖΑ, ενώ έγινε Κυβέρνηση. Αυτό σε τρώει. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα παίξετε τραγωδία σήµερα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βαγενά, λίγο

ησυχία να µιλήσει η Υπουργός. Σας παρακαλώ! Κύριε Ψαριανέ,
κι εσείς ησυχία.

Ελάτε, κυρία Υπουργέ.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Δεν µπορεί να καταπιεί ότι δεν ήταν στον ΣΥ-

ΡΙΖΑ ενώ έγινε Κυβέρνηση. Έχασε το τρένο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα παίξετε τραγωδία ή κωµωδία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Βαγενά, δεν

βοηθάτε τώρα! Έχουµε µπει στη διαδικασία να τοποθετηθεί η
κυρία Υπουργός.

Κυρία Υπουργέ, σας ακούµε.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, τι να πει κανείς στην προκλη-
τική προσπάθεια καταστροφής, τώρα που η πολιτεία έρχεται,
µετά από χρόνια αδράνειας και αδιαφορίας, κατά γενική οµολο-
γία, να στηρίξει τα συµφέροντα των δηµιουργών και να ρυθµίσει
τις σχέσεις µε τους χρήστες;

Τι να πει κανείς στην πλήρη έλλειψη ουσιαστικών προτάσεων
και σοβαρών επιχειρηµάτων; Βλέπουµε µόνο προσπάθεια εκµε-
τάλλευσης θεµάτων µε αρκετή δόση διαστρέβλωσης, όπως και
ρηχής και ανεύθυνης αντιµετώπισης.

Αναφέροµαι σε κάτι που είπε χθες η κ. Κεφαλογιάννη, που δυ-
στυχώς δεν είναι εδώ να το ακούσει: Γνωρίζατε χρόνια αυτόν τον
ελέφαντα µέσα στο δωµάτιο, κάτι στο οποίο αναφερθήκατε. Το
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γνωρίζατε χρόνια όλοι και αδρανούσατε και αδιαφορούσατε.
Ποιος, λοιπόν, σήµερα ή τόσα χρόνια κουκούλωνε ή συγκάλυ-
πτε;

Η Κυβέρνηση αυτή είναι η πρώτη που άνοιξε το κεφάλαιο που
όλοι ξέραµε και το εξέθεσε στο φως. Δεν θα ενδώσουµε στις
προκλήσεις. Θα κρατήσουµε ψηλά το επίπεδο του πολιτισµού,
εφόσον αυτό υπηρετούµε, τον σεβασµό στον δηµοκρατικό διά-
λογο, τον σεβασµό στους πολίτες, τον σεβασµό στους δηµιουρ-
γούς και χρήστες που αγωνιούν, τον σεβασµό στον πολιτισµό
που υπηρετώ µε αφοσίωση και ανιδιοτέλεια εδώ και σαράντα
χρόνια. Ο πολιτισµός θα έπρεπε να γεφυρώνει αντιθέσεις και όχι
να γίνεται αντικείµενο πολιτικής εκµετάλλευσης.

Το νοµοσχέδιο που επεξεργαστήκαµε, το παραλάβαµε από
τον κ. Μπαλτά. Διατηρούσε πολλά άρθρα από το αρχικό. Εν όψει
των εξελίξεων που γνωρίζαµε, το θέσαµε σε νέο κύκλο διαβού-
λευσης, ως οφείλαµε.

Ως προς την Επίτροπο που τοποθετήθηκε προσωρινά µε τρο-
πολογία που εσείς εδώ µέσα, δυστυχώς καταψηφίσατε, χαίροµαι
που τώρα, εκ των υστέρων επικροτείτε, κυρία Κεφαλίδου, τα
αποτελέσµατά της παρέµβασής της στην ΑΕΠΙ, τα αυξηµένα
έσοδα που κατάφερε να συγκεντρώσει σε λιγότερο από δύο
µήνες υπέρ των δηµιουργών, πολύ περισσότερο από το αντί-
στοιχο χρονικό διάστηµα της προηγούµενης χρονιάς, την απο-
κάλυψη σοβαρών διαχειριστικών και οικονοµικών στοιχείων.

Ας γίνουν συγκεκριµένες προτάσεις. Ποιος θα αναλάβει τα
χρέη; Ο Έλληνας φορολογούµενος, όπως έκανε µε τον τρόπο
που διαχειριστήκατε το Μέγαρο Μουσικής; Ποιος θα αναλάβει
όλα αυτά τα χρέη; Πείτε προτάσεις συγκεκριµένες, όχι επικοινω-
νιακά πυροτεχνήµατα.

Σε τι άλλο να προλάβουµε να αναφερθούµε; Στην πολεµική
στην οποία συµβάλατε για την τοποθέτηση προσωρινού Επιτρό-
που; Στην τροπολογία που περίµεναν τα ΔΗΠΕΘΕ εδώ και µήνες,
σχετικά µε τα τυπικά προσόντα των καλλιτεχνικών διευθυντών,
που µόνο µε το έργο τους θα έπρεπε να κρίνονται και όχι µε τα
πτυχία; Στο γεγονός ότι αποκρύψατε, ενώ θα έπρεπε να το γνω-
ρίζετε, ότι ουδείς ηθοποιός εδώ και δεκαετίες δεν γίνεται δεκτός
σε σχολή χωρίς απολυτήριο λυκείου; Στην προσπάθεια απόκρυ-
ψης των θεµάτων για τις βιβλιοθήκες και τους συγγραφείς και
εκδότες; Ευτυχώς, µε δική µας παραίνεση οι δύο πλευρές συ-
ναντήθηκαν και συζήτησαν.

Το γεγονός ότι δεν προλάβαµε να κάνουµε διαβούλευση, κύ-
ριοι Βουλευτές, ήταν γιατί και εµείς αιφνιδιαστήκαµε µε µία απει-
λητική επιστολή προς όλες τις βιβλιοθήκες της Ελλάδας ότι θα
έπρεπε να πληρώσουν αναδροµικά, αλλιώς θα αντιµετώπιζαν νό-
µιµες κυρώσεις. Οφείλαµε να αντιδράσουµε, γιατί θα είχαµε απέ-
ναντί µας όλη την ακαδηµαϊκή κοινότητα και τους φοιτητές.

Εµείς προχωράµε µπροστά, πρόσω ολοταχώς, παρά όλο αυτό
τον κακόφωνο χορό των Ερινύων.

Σήµερα καλείστε να ψηφίσετε σχέδιο νόµου για τη συλλογική
διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών
δικαιωµάτων, χορήγηση πολυεδαφικών αδειών για επιγραµµικές
χρήσεις µουσικών έργων και άλλα θέµατα αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Είναι πολύ σηµαντική ηµέρα γιατί µετά από είκοσι τέσσερα
χρόνια µπαίνουν νέοι εκσυγχρονισµένοι κανόνες στα πνευµατικά
δικαιώµατα, µε την ευκαιρία της ενσωµάτωσης της σχετικής κοι-
νοτικής οδηγίας. Το νοµοσχέδιο έγινε αντικείµενο µεγάλης επε-
ξεργασίας, νόµιµα, µέσα στο Υπουργείο Πολιτισµού, σε καµµία
γιάφκα, σε κανένα καφενείο. Είναι αποτέλεσµα µακράς διαβού-
λευσης και διαλόγου, από τον προηγούµενο Υπουργό Πολιτι-
σµού και από τη δική µου ώρα της ανάληψης αυτής της θέσης.

Στη διάρκεια των τελευταίων έξι µηνών έγινε εντατική και κο-
πιώδης διαβούλευση σε συναντήσεις στο Υπουργείο Πολιτισµού
µε την πλειοψηφία των εκπροσώπων των φορέων, τους οποίους
αφορά το νοµοσχέδιο. Οι παρατηρήσεις των φορέων που κατα-
τέθηκαν και ήταν σωστές και δίκαιες ενσωµατώθηκαν στο νοµο-
σχέδιο που κατατίθεται. Για άρθρα που υπήρχαν διχογνωµίες
έγινε επιπλέον διαβούλευση και επεξεργασία, για να αποτυπωθεί
η πιο δίκαιη λύση. Όσα δεν µπορέσαµε να ενσωµατώσουµε ετέ-
θησαν εδώ εχθές από τους φορείς. Διατηρήθηκε ίση απόσταση
από όλους τους φορείς και δεν ευνοήθηκε καµία πλευρά, παρά

τις όποιες πιέσεις λόγω διαφορετικών συµφερόντων που εκφρά-
ζονταν συχνά έντονα και δηµόσια.

Ενδεικτικό της επεξεργασίας που έχει γίνει είναι το γεγονός
ότι στη χθεσινή διαβούλευση µε τους φορείς στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, από τα εβδοµήντα επτά άρθρα του νο-
µοσχεδίου, µόνο τα πέντε άρθρα ήταν αντικείµενο αντιπαράθε-
σης. Ακόµα τονίζω το γεγονός ότι µε δική µας πρωτοβουλία
εκλήθησαν να µιλήσουν τριάντα πέντε αντιπροσωπευτικοί φο-
ρείς, πάρα πολλοί, όπως παραδεχθήκατε, σε σχέση µ’ αυτό που
προβλέπεται. Μίλησαν τριάντα –και µε δευτερολογίες- αντί των
δέκα που προβλεπόταν. Η συζήτηση ολοκληρώθηκε οµαλά,
χωρίς φωνές και κραυγές, εντός του προβλεπόµενου χρόνου. 

Από τις προτάσεις που κατατέθηκαν, έγιναν αντικείµενο επε-
ξεργασίας και ενσωµατώνονται οι εξής: 

Στο άρθρο 9 του σχεδίου νόµου, επέρχονται οι εξής νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις: Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 5, δηλαδή
η πρόταση «Εφόσον υφίσταται σύγκρουση συµφερόντων, απο-
κλείεται η συµµετοχή των µελών αυτών στη γενική συνέλευση
των µελών», διαγράφεται.

Στο τελευταίο εδάφιο της περιόδου α’ της παραγράφου 9,
µετά τη λέξη «δέκα (10)», η λέξη «δηµιουργών» αντικαθίσταται
από τη λέξη «µελών».

Στο πρώτο εδάφιο της περιόδου β’ της παραγράφου 9, µετά
τη φράση «από το 1/25 των…» η λέξη «δηµιουργών» αντικαθίστα-
ται από τη λέξη «µελών».

Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 9, µετά τη φράση «ή του
1/25 των…» η λέξη «δηµιουργών» αντικαθίσταται από τη λέξη
«µελών».

Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 5, ισχύει το ίδιο, δηλαδή
µετά τη φράση «τουλάχιστον το 1/25 των…» η λέξη «δηµιουρ-
γών» αντικαθίσταται από τη λέξη «µελών».

Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 10 του
σχεδίου νόµου η φράση «έως πέντε» αντικαθίσταται, όπως ζητή-
θηκε, από τη φράση «έως εννέα».

Στο άρθρο 18 του σχεδίου νόµου, µετά την παράγραφο 3 προ-
στίθεται η παράγραφος 4 ως εξής: «4. Για τους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης, των οποίων τα ετήσια ακαθάριστα
έσοδά τους δεν υπερβαίνουν το ποσό των 500.000 ευρώ, τα
έξοδα διαχείρισης δεν πρέπει να υπερβαίνουν συνολικά κατά
µέσο όρο ποσοστό 25% των ακαθάριστων εσόδων του οργανι-
σµού συλλογικής διαχείρισης».

Στο άρθρο 45 του σχεδίου νόµου επέρχονται οι εξής νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις: Στον τίτλο µετά τη λέξη «καταστήµατα» προ-
στίθεται η λέξη «και επιχειρήσεις». Στο δεύτερο εδάφιο της
παραγράφου 3 µετά τη λέξη «οι ανωτέρω» προστίθενται οι λέξεις
«τρεις πρώτοι». 

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 51 του σχεδίου νόµου µετά τη
λέξη «διαχείρισης που», προστίθεται η φράση «είτε προϋπάρ-
χουν, είτε συσταθούν µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου και οι οποίες….» κ.λπ.. Στο πρώτο εδάφιο της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 52 του σχεδίου νόµου επέρχονται οι εξής νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. 

Είναι αρκετές οι βελτιώσεις, κύριε Πρόεδρε, να προχωρήσω;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να µας τις δώσετε, κυρία

Υπουργέ.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προφανώς και θα

τις δώσει, αλλά τις εξηγεί, αν χρειαστεί κάτι. Συνεχίζουµε, κυρία
Υπουργέ.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Τις λέµε ενδεικτικά, γιατί θέλουµε να τονίσουµε ότι η χθεσινή δια-
βούλευση µε τους φορείς δεν ήταν προσχηµατική, αλλά ουσια-
στική. Ενσωµατώθηκαν και πολλές δίκαιες παρατηρήσεις από
τους φορείς αυτούς. Είναι πολλές αυτές. Θα τις πάρετε, εποµέ-
νως, για να µην παίρνω τον χρόνο.

Το πνεύµα του νοµοσχεδίου εξασφαλίζει διαφάνεια, δικαιο-
σύνη, λογοδοσία και έλεγχο σε ένα τοπίο που είχε αφεθεί επί
χρόνια ανεξέλεγκτο και ως εκ τούτου είχαν δηµιουργηθεί σοβα-
ρές παθογένειες και δυσλειτουργίες. 

Με την ευκαιρία της ενσωµάτωσης της κοινοτικής οδηγίας
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έγινε σοβαρή εργασία για την αντιµετώπιση αυτών των παθογε-
νειών. Ακόµα, έγινε εφαρµογή της οδηγίας µε παράλληλη πρό-
βλεψη για τις ιδιαιτερότητες της ελληνικής πραγµατικότητας,
σύµφωνα µε την πρόβλεψη της ίδιας της κοινοτικής οδηγίας.

Ένα βασικό θέµα που έπρεπε να αντιµετωπιστεί, ήταν η ιδιαί-
τερη περίπτωση της «ΑΕΠΙ», ανώνυµης εταιρείας κερδοσκοπικού
χαρακτήρα µε δεσπόζουσα θέση στα πνευµατικά δικαιώµατα των
δηµιουργών. Το καθεστώς λειτουργίας της έπρεπε να εναρµονι-
στεί µε αυτό των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης ως προς
τη διαφάνεια, προς τους δικαιούχους και τους χρήστες, στη λο-
γοδοσία, στη συµµετοχή των δηµιουργών και δικαιούχων στα
συλλογικά όργανα και στο εποπτικό συµβούλιο µε διευρυµένες
αρµοδιότητες. Αναλυτικά στοιχεία έχει ήδη καταθέσει ο Πάνος
Σκουρολιάκος στην οµιλία του. Δεν θα επεκταθώ περισσότερο.

Εξάλλου εξασφαλίζεται ο έλεγχος σαν έσχατη λύση όλων των
οργανισµών µε την τοποθέτηση επιτρόπου ή συνδίκου εξυγίαν-
σης. Για πρώτη φορά δίνεται εξίσου η δυνατότητα σε όλους τους
δηµιουργούς να έχουν λόγο και να ελέγχουν επιτέλους τους ορ-
γανισµούς που διαχειρίζονται τα πνευµατικά τους δικαιώµατα. 

Εδώ θα ήθελα, αν µου επιτρέπετε, να παραθέσω ένα σύντοµο
ιστορικό που δείχνει ακόµα πιο γλαφυρά τη δυσκολία και τη συν-
θετότητα του εγχειρήµατος. Η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη
έκανε σοβαρή προσπάθεια να εξυγιάνει το τοπίο. Όµως, δυστυ-
χώς, τότε δεν υποστηρίχθηκε αρκετά στο έργο αυτό. Έγιναν
προσπάθειες µέσα στα χρόνια να δηµιουργηθούν άλλοι οργανι-
σµοί από τους ίδιους τους δηµιουργούς που, δυστυχώς, επίσης
δεν ευοδώθηκαν. Ψηφίστηκε τον Φεβρουάριο του ’93 ο νόµος
που όλοι γνωρίζουµε, ο ν.2121, µετά από επεξεργασία που ξεκί-
νησε τον Νοέµβριο του 1991. Το τονίζω αυτό. Είναι ενδεικτικό
της απαραίτητης, µακρόχρονης επεξεργασίας που απαιτείται για
αυτό το θέµα. 

Κατατέθηκε αγωγή το ’93 από την οµάδα Ξαρχάκου, Μαµαγ-
κάκη, Κυπουργού, Κουµεντάκη και άλλων, για υπέρογκες προ-
µήθειες της «ΑΕΠΙ» που τώρα δικαιώθηκαν. Δικαιώθηκαν τώρα
και αυτό δεν είναι καθόλου τυχαίο. 

Με την ανάληψη της Κυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ, σύµφωνα
µε τη δέσµευση του Πρωθυπουργού για διαφάνεια και δικαιο-
σύνη, ξεκίνησε από τους προκατόχους µου διαχειριστικός έλεγ-
χος των ετών 2011-2014 που συνεχίζεται τώρα µε δική µας
παραίνεση, µε δικό µας αίτηµα για τα έτη 2015-2016. 

Χαίροµαι, κυρία Κεφαλίδου, που επικροτείτε αυτόν τον έλεγχο.
Όµως, κάποιοι τον διέταξαν. Δεν έγινε από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Το πόρισµα ήταν αποκαλυπτικό, γι’ αυτό και εστάλη
στον εισαγγελέα.

Το νοµοσχέδιο έπρεπε να καλύψει τα νέα δεδοµένα και να
προβλέψει πιθανές εξελίξεις και όχι επιπόλαια να κατατεθεί πριν
ωριµάσουν όλες οι προβλέψεις. 

Όµως, το νοµοσχέδιο δεν αφορά µόνο την περίπτωση της
«ΑΕΠΙ». Θέτει κανόνες διαφάνειας για όλους τους οργανισµούς.
Ρυθµίζει και οµαλοποιεί τις σχέσεις µεταξύ των δικαιούχων και
των χρηστών. Για πρώτη φορά οι συναλλαγές θα είναι διαφανείς.
Με την υποχρεωτική ένταξή τους στο τραπεζικό σύστηµα µέσω
καρτών το «µαύρο χρήµα» θα είναι πλέον παρελθόν. 

Το νοµοσχέδιο εξασφαλίζει πολλούς και εναλλακτικούς τρό-
πους διαβούλευσης και διαπραγµάτευσης µεταξύ των οργανι-
σµών των δικαιούχων και των χρηστών, στάδια διαβούλευσης,
διαµεσολάβησης, διαιτησίας, πριν από την προσφυγή στη δικαιο-
σύνη. 

Το νοµοσχέδιο προωθεί το ελεύθερο πνεύµα διαλόγου που
υπάρχει στις άλλες χώρες και δυστυχώς δεν έχει καλλιεργηθεί
όλα τα προηγούµενα χρόνια µε δική σας ευθύνη. Προωθεί επί-
σης πνεύµα διαλόγου, διαβούλευσης, ώστε να αποφεύγεται η
µαζική προσφυγή στα δικαστήρια. 

Μειώνει τα υπέρογκα και ανεξέλεγκτα διαχειριστικά έξοδα που
στερούσαν από τους δηµιουργούς την είσπραξη των δικαιωµά-
των τους. Αντιµετωπίζει επιτέλους της αδιανέµητα ποσά υπέρ
των δικαιούχων. 

Με το νοµοσχέδιο εκτός από τα πνευµατικά δικαιώµατα ρυθ-
µίζονται και θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού, που ήταν χρόνια προβλήµατα. Ήταν εκκρεµότη-
τες που έπρεπε να αντιµετωπιστούν επειγόντως. Πού θα έπρεπε

να αντιµετωπιστούν αυτά παρά σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Τέλος, αφού ευχαριστήσω όλους όσους συµµετείχαν και συ-
νέβαλαν στον ουσιαστικό και δηµοκρατικό διάλογο, σας καλώ να
στηρίξετε το νοµοσχέδιο αυτό για τα πνευµατικά δικαιώµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Γε-

ώργιος Αµυράς έχει τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, µήπως µπορώ να πω ποιες βου-
λευτικές τροπολογίες κάνω δεκτές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Βεβαίως, κυρία
Υπουργέ. 

Κύριε Αµυρά, περιµένετε σας παρακαλώ, µισό λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Μήπως θέλετε να µιλήσετε πρώτα, κύριε Αµυρά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Προτιµώ να ακούσω πρώτα, κυρία

Υπουργέ, ποιες τροπολογίες θα κάνετε δεκτές. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Σας ευχαριστώ.
Οι τροπολογίες, λοιπόν, που κατατίθενται είναι η 1096…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να µας λέτε και τι λένε, κυρία

Υπουργέ. Την περίληψη.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ναι, να σας πω.
Αυτή η τροπολογία κατατίθεται από την κυρία Βαγενά και τον

κ. Παπαδόπουλο και αφορά την ίδρυση Εθνικού Μουσείου Αγρο-
τικού Κινήµατος ΚΙΛΕΛΕΡ. 

Επίσης, η τροπολογία 1097 από την κ. Γεωργοπούλου-Σαλ-
τάρη και τον κ. Σκουρολιάκο και έχει τίτλο «Εκπαιδευτικές άδειες
υπαλλήλων Εθνικής Πινακοθήκης». 

Ακόµα, η τροπολογία 1098 που κατατίθεται από τους κυρίους
Φίλη, Μπαλτά, Ακριώτη και άλλους µε τίτλο «Σχολές Καλλιτεχνι-
κής Εκπαίδευσης».

Επιπλέον, η τροπολογία 1099 που κατατίθεται από τον κ. Δελή,
τον κ. Συντυχάκη, τον κ. Γκιόκα, για την εικαστική παρέµβαση
στα δηµόσια κτήρια. Ή µάλλον όχι, αυτή δεν ισχύει. Τις προηγού-
µενες κάνω δεκτές. Η τελευταία νοµίζω ότι είναι εκπρόθεσµη. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όλες είναι εκπρόθεσµες,
κυρία Υπουργέ.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Η τελευταία είναι σε διαδικασία συζήτησης. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Θα µας πείτε αργότερα; 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θα σας πω αργότερα. 
Επίσης, η τροπολογία για το Μέγαρο Μουσικής Αθηνών, όπου

επιχειρείται η κάλυψη πραγµατικών υπηρεσιακών αναγκών σε
συνδυασµό µε τη βέλτιστη διαχείριση των ανθρώπινων πόρων
της ευρύτερης δηµόσιας διοίκησης, µε αποσπάσεις προσωπικού
από το Υπουργείο Οικονοµικών ή το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού.

Όσον αφορά την τροπολογία-προσθήκη για την εύρυθµη λει-
τουργία και ασφάλεια των αρχαιολογικών χώρων, γίνεται αποδε-
κτή και αυτή. 

Έχουµε την τροπολογία για το Ελληνικό Φεστιβάλ, για να µπο-
ρεί να καλύψει το προσωπικό που απασχολεί υπερωριακά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, αυτές
έχουν γίνει δεκτές στην Επιτροπή και έχουν ενσωµατωθεί ως
άρθρα. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Έχουν ενσωµατωθεί. 

Η τελευταία είναι εισήγηση από το Υφυπουργείο Αθλητισµού,
κατόπιν της διενέργειας της καταστατικής γενικής συνέλευσης,
για την αντικατάσταση της παραγράφου 12 του άρθρου 24. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, έχετε
τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, θα µου επιτρέ-
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ψετε να σχολιάσω κάποια από τα σηµεία της τοποθέτησής σας
και να σας ζητήσω κάποιες απαντήσεις. 

Μιλήσατε για µακρά και εντατική διαβούλευση της Κυβέρνη-
σης, του Υπουργείου σας, µε τους φορείς εν όψει της συζήτησης
και ψήφισης του παρόντος σχεδίου νόµου. Θα ήθελα, λοιπόν, να
µου πείτε πόσους και ποιους φορείς είδατε στο γραφείο σας,
διότι όλοι οι φορείς χθες διαµαρτυρήθηκαν είτε γιατί βρέθηκαν
αποκλεισµένοι από την επικοινωνία διαλόγου µαζί σας είτε γιατί
το χθεσινό τετράλεπτο που είχε έκαστος από τους τριάντα φο-
ρείς δεν ήταν αρκετό. 

Γίνοµαι πιο συγκεκριµένος, κυρία Υπουργέ. 
Όσον αφορά την Ελληνική Ένωση Εκδοτών Μουσικής, οι εκ-

δότες µουσικής θα αποκλείονται από τη συµµετοχή στα όργανα
λήψεως του κυρίαρχου πλέον οργάνου της συλλογικής διαχείρι-
σης που διαχειρίζεται τα δικαιώµατά τους. 

Αυτό συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ολόκληρη
την Ευρώπη µόνο στη Λιθουανία, τη Ρουµανία και τη Σλοβενία.
Η δε Κοµισιόν έχει επισηµάνει ως παθογένεια τον αποκλεισµό
αυτής της οµάδας καλλιτεχνών, που είναι πολλοί και σηµαντικοί,
δηλαδή των εκδοτών µουσικής, από τη λήψη αποφάσεων που
έχουν να κάνουν µε τα δικά τους δικαιώµατα. Παρακαλώ, προ-
σέξτε το. 

Ένας δεύτερος οργανισµός, που ούτε καν εκλήθη στους φο-
ρείς, αν και εµείς προτείναµε να κληθεί, γιατί πιστεύουµε ότι είχε
πράγµατα να πει, είναι ο Σύνδεσµος Ελλήνων Παραγωγών Κινη-
µατογράφου, Τηλεόρασης Βίντεο και Πολυµέσων. Καταθέτω εγώ
το υπόµνηµά τους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ώστε να ενη-
µερωθείτε και για να δείτε τις δικές τους προτάσεις και εσείς,
κυρία Υπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κάνουν προτάσεις, που πιστεύω ότι είναι βελτιωτικές. Θα σας
βοηθούσε να βλέπατε κάποια από τα σηµεία που επισηµαίνουν. 

Αυτά µε τους φορείς. Έρχοµαι σε ένα δεύτερο θέµα, κυρία
Υπουργέ. Είπατε ότι η διαδικασία του επείγοντος υπεβλήθη από
την ανάγκη του να µην αντιµετωπίσουµε ένα σοβαρό πρόβληµα
που ανέκυψε από µια απειλητική επιστολή προς τις ελληνικές βι-
βλιοθήκες. Από ποιον είναι η απειλητική επιστολή; Δεν το κατά-
λαβα. Από την Κοµισιόν; 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Όχι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι. Από ποιον είναι; Ποιοι έλαβαν αυτήν
την επιστολή και τι έλεγε που ήταν τόσο απειλητική που ανάγ-
κασε την Κυβέρνηση να ξεπεράσει την απλή πάγια κοινοβουλευ-
τική διαδικασία και να φέρει αυτό το σχέδιο νόµου να το
συζητήσουµε µε διαδικασίες επείγοντος; Δεν θα µας καταθέσετε
στα Πρακτικά αυτήν την επιστολή; Έτσι θα µας κάνετε όλους σο-
φότερους. 

Τρίτο θέµα από τα σχόλια που αυθορµήτως προέκυψαν στο
µυαλό µου µετά την οµιλία σας, κυρία Υπουργέ. Θα σας πω για
το Μέγαρο Μουσικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ, µην ξύνετε
πληγές που οι ίδιοι έχετε προκαλέσει στο σώµα γενικότερα της
ελληνικής κοινωνίας. Ξέρουµε ότι µε απόφαση Χουλιαράκη το
ελληνικό δηµόσιο ανέλαβε τα χρέη ύψους 113 εκατοµµυρίων
ευρώ του Μεγάρου Μουσικής. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Όχι, λάθος κάνετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σας παρακαλώ! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ήταν 350 εκατοµ-

µύρια από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είστε βαθιά νυχτωµένος που µου λέτε

αυτά τα πράγµατα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Να µην γίνεται διάλο-

γος. 
Κύριε Σκουρολιάκο, σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για ακούστε, λοιπόν. Την ανάληψη και

ένταξη στο χρέος της κεντρικής διοίκησης από την 1η Ιανουα-
ρίου 2017 του ανεξόφλητου κεφαλαίου…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Λάθος κάνετε! Το

δηµόσιο ήταν πρωτεγγυητής από τους προηγούµενους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σκουρολιάκο,

δεν µιλά µαζί σας.
Κύριε Αµυρά, δεν έχει σηµασία. Παρενέβη ο κ. Σκουρολιάκος,

αλλά εσείς απευθύνεστε στην Ολοµέλεια και όχι στον κ. Σκουρο-
λιάκο.

Συνεχίστε, σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έχετε απόλυτο δίκιο. Απλώς, προσπαθώ

να πω στον κ. Σκουρολιάκο το εξής: Κρατήστε την επαναστατι-
κότητά σας για κάπου αλλού. 

Διότι ο κ. Τσίπρας, ο Αρχηγός σας, δήλωνε πως όταν κλείνουν
νοσοκοµεία, γιατί δεν έχουµε να δώσουµε 23 εκατοµµύρια ευρώ,
την ίδια στιγµή για κάποια κτήρια που είναι απέναντι από το «Αι-
γινήτειο» και το «Αρεταίειο», δηλαδή το Μέγαρο Μουσικής, χα-
ρίζουµε 100 εκατοµµύρια ευρώ σε εγγυήσεις. Πρέπει να
αποφασίσουµε τι προέχει, έλεγε ο κ. Τσίπρας, κύριε Σκουρο-
λιάκο. Να µας πείτε εσείς τι προέχει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Θα σας απαντήσω. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Η κοινωνική συνοχή και να προασπί-

σουµε τον αδύναµο ή -έλεγε ο κ. Τσίπρας- να προασπίσουµε τα
συµφέροντα των λίγων και εκλεκτών της οικονοµικής ολιγαρχίας
αυτού του τόπου; 

Ένα χρόνο µετά, αναλαµβάνει η Κυβέρνησή του τα 113 εκα-
τοµµύρια ευρώ χρέος του Μεγάρου Μουσικής και τα φορτώνει
στον οργανισµό διαχείρισης δηµοσίου χρέους. Αυτή είναι η επα-
ναστατικότητά σας, λοιπόν. Τρέχει από τα µπατζάκια σας, αλλά
ξέρετε να χαρίζετε τα χρέη εκεί που υποτίθεται ενδεχοµένως να
υπήρχε και να υπάρχει διαπλοκή. Ή υπάρχει διαπλοκή ή δεν
υπάρχει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Να µην φύγετε
µετά. Να καθίσετε να ακούσετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και αν θέλετε τη δική µου πρόταση για το
Μέγαρο Μουσικής, κυρία Υπουργέ, θα σας την πω ευθαρσώς. Την
έχω πει και στις επιτροπές. Την έχω πει και στην Ολοµέλεια. Εάν
το Μέγαρο Μουσικής δεν µπορεί να σταθεί µε τις δικές του δυνά-
µεις, να κλείσει. Να κλείσει για να κάνει µια νέα αρχή, όχι πάνω
στις πλάτες των δανείων και των χρηµάτων που οι φορολογούµε-
νοι θα βγάλουν από την τσέπη τους. Έτσι, µε ξένα κόλλυβα, εγώ
ξέρω να σου λειτουργήσω δεκαπέντε Μέγαρα Μουσικής! 

Λοιπόν, αυτή είναι η δική µου άποψη. Ας έκανε µία νέα αρχή,
µε βάση τις ανάγκες του και τους πόρους που το ίδιο µπορεί να
αντλήσει και να προχωρήσει. Όχι που µου κάνετε τους επανα-
στάτες και την ίδια στιγµή χαρίζετε 100 εκατοµµύρια ευρώ στο
Μέγαρο Μουσικής. 

Πάµε παρακάτω. Επίσης, µία µικρή επισήµανση, κυρία
Υπουργέ, µε όλη µου την εκτίµηση, είπατε ότι δεν ήταν τυχαίο
το γεγονός ότι η προσφυγή Ξαρχάκου τελεσφόρησε τώρα. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Είκοσι τέσσερα χρόνια µετά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είκοσι τέσσερα χρόνια µετά. Πού είναι
ακριβώς το µη τυχαίο; Δεν πιστεύω να λέτε ότι κάτι υπάρχει µε
τη δικαιοσύνη και ότι µπορεί κάπως να επηρεαστεί η δικαιοσύνη;
Διότι θα µας ακούσει η κ. Θάνου και θα φρίξει! Αλλά τι λέω; Τώρα
η κ. Θάνου είναι συνάδελφος του κ. Καρανίκα στο Μέγαρο Μα-
ξίµου.

Συνεχίζω. Έρχοµαι σε δύο άλλα θέµατα..                                                                                                                                                                                           
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Μη διαβάλλεις… 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μην γίνεστε τόσο λαϊκιστής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σας παρακαλώ!
Πάµε στην ουσία του σχεδίου νόµου. Προβλέπεται 1% χαρά-

τσι, τέλος, στην αξία των κινητών, των tablets, των τηλεοράσεων
µε εσωτερική µνήµη RAM ή όταν είναι άνω των 4GB. Θα σας πω
πολύ απλά τι σηµαίνουν αυτά. Επίσης, βάζετε χαράτσι 6% επί
της αξίας των συσκευών ήχου-εικόνας, όπως των τηλεοράσεων
για παράδειγµα και 4% χαράτσι επί της αξίας των φωτοτυπικών
συσκευών, των σαρωτών, των εκτυπωτών και του χαρτιού Α4. 

Διότι, τι µας λέει η Κυβέρνηση; Ότι βάζω προληπτικά ένα χα-
ράτσι. Θα πας να αγοράσεις κινητό; Θα πας να αγοράσεις τηλε-
όραση; Θα προπληρώσεις 1-6%, διότι η επίσηµη πολιτεία σε
θεωρεί εν δυνάµει πειρατή, κλέφτη. Τα κατεβάζεις παράνοµα.
Οπότε, προπλήρωσε από πριν την ενδεχόµενη υποθετική σου πα-
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ρανοµία. 
Ναι, αλλά µε αυτή τη λογική, κυρία Υπουργέ µου, δεν λέτε

στον κόσµο στην ουσία ότι εµµέσως νοµιµοποιώ το παράνοµο
downloading, το κατέβασµα αρχείων; Στην ουσία λέτε ότι κάθε
συσκευή θα χρησιµοποιηθεί παράνοµα. Δώστε µου από τώρα
χρήµατα, γιατί εγώ δεν µπορώ να µαζέψω την πειρατεία, δεν
µπορώ να βρω αυτούς που κατεβάζουν παράνοµα -εγώ και οι
εταιρείες και οι οργανισµοί και οι συλλογικότητες αυτών των
εταιριών. Αυτή, λοιπόν, είναι µία στρεβλή, µία κακή αντιµετώπιση
του περιεχοµένου της προστασίας των πνευµατικών δικαιωµά-
των. 

Εδώ, για να γίνουµε ελαφρώς σοφότεροι, θα καταθέσω, αγα-
πητοί συνάδελφοι, ένα άρθρο που βρήκα από το Κόµµα Πειρα-
τών Ελλάδος. Το είχε βγάλει τον Δεκέµβριο του 2011. Έχει την
προϊστορία -αν θέλετε- και την ιστορία, που φτάνει ως το σή-
µερα, της εξαπάτησης σχετικά µε τα πνευµατικά δικαιώµατα. 

Όλα άρχισαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1905, όταν το
αυτόµατο πιάνο εµφανίστηκε στην αγορά. Τότε όσοι πουλούσαν
παρτιτούρες, ισχυρίστηκαν ότι θα χάσουν τη δουλειά τους, δε-
δοµένου ότι δεν θα χρειάζεται κανείς πια να παίρνει την παρτι-
τούρα, διότι θα έχει ενσωµατωµένη τη µελωδία και τον ρυθµό το
αυτόµατο πιάνο και έτσι θα µείνουν οι άνθρωποι στον άσσο. Ε,
από εκεί ξεκινάει, λοιπόν, η -θα το πω- προστασία -και καταλα-
βαίνετε την έννοια της λέξης «προστασία»- πέριξ των πνευµατι-
κών δικαιωµάτων. 

Καταθέτω λοιπόν, «Τα λόµπι του κοπυράτι-ένας αιώνας εξα-
πάτηση» από το Κόµµα Πειρατών και πιστεύω ότι αν το διαβά-
σετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας οδηγήσει σε
καλύτερα αποτελέσµατα και σκέψεις σε σχέση µε το σηµερινό
σχέδιο νόµου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να πούµε τώρα για το σχέδιο νόµου κάτι. Κυρία Υπουργέ,
πάµε να δούµε λίγο την Οδύσσεια του νοµοσχεδίου; Στις 23 Δε-
κεµβρίου του 2015 αναρτάται σε δηµόσια διαβούλευση. Τον
Μάιο του 2016 κατατίθεται, µπαίνει στη νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή και οδεύει προς ψήφιση. Έχει την κοινή αποδοχή όλων
των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης εκτός της «ΑΕΠΙ». Ως
εκ θαύµατος, τον Ιούλιο του 2016 αποσύρεται εσπευσµένα.
Αρχές Σεπτεµβρίου του 2016 υποβάλλεται ένα νέο σχέδιο νόµου
κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα της «ΑΕΠΙ». Της δίνει περισσό-
τερα δικαιώµατα και τη δυνατότητα να λειτουργεί πιο ασύδοτα
απ’ ότι πριν. Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, συζητείται και για κάποι-
ους λόγους αποσύρεται.

Το νοµοσχέδιο Μπαλτά δεν ευδοκίµησε να φτάσει σε αυτήν
την Αίθουσα. Σας είπε ο Γρηγόρης Ψαριανός και επέµεινε να µας
δώσει µία εξήγηση για ποιον λόγο αποσύρθηκε, εξαφανίστηκε
εκείνο που είχε µεγαλύτερη αποδοχή απ’ ό,τι το σηµερινό και
είχε, κατά τη δική µου άποψη, πολύ καλύτερες ρυθµίσεις. Για
ποιον λόγο το αποσύρατε; Τι συνέβη;

Φτάνουµε στο σήµερα, στην επείγουσα διαδικασία. Εσείς που
δεν το βρίζατε γιατί το αποσύρατε, αφού ήσασταν υπερήφανοι;
Ή δεν ήσασταν υπερήφανοι για τα έργα και ηµέρες των προ-
ηγούµενων Υπουργών σας; Αποφασίστε, λοιπόν, µε ποιον είστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τεχνολογία τρέχει, καλπάζει,
καλπάζει, καλπάζει. Ένας εικοσάχρονος σήµερα είναι διακόσια
χρόνια µπροστά από εµάς τους υπόλοιπους. Αυτός ο εικοσάχρο-
νος σε δέκα χρόνια θα έχει µείνει πολύ πίσω σε σχέση µε τους
σηµερινούς δεκάχρονους. Αντί, λοιπόν, να ακολουθήσουµε κι
εµείς το άρµα της τεχνολογίας και του τρόπου διαχείρισής της,
του τρόπου ελέγχου της όπου πρέπει, του τρόπου προστασίας
της, φτάνουµε σε ένα κακογραµµένο, πρόχειρο, κολοβό σχέδιο
νόµου που εµείς θα το καταψηφίσουµε, κυρία Υπουργέ.

Καταλήγω, για να σας υπενθυµίσω τα ερωτήµατά µας. Πείτε
µου, σας παρακαλώ, µε ποιους έγινε η µακρά διαβούλευση, µε
ποιους φορείς. Πείτε µου αν θα λάβετε υπ’ όψιν το υπόµνηµα της
Ελληνικής Ένωσης Εκδοτών Μουσικής. Πείτε µου, σας παρα-
καλώ, γιατί δεν ήταν τυχαίο ότι τώρα τελεσφόρησε δικαστικώς η
προσφυγή Ξαρχάκου. Επιπλέον, θα ήθελα να ξέρω εάν τα 100

εκατοµµύρια που χαρίστηκαν από την Κυβέρνησή σας σε εγγυή-
σεις στο Μέγαρο Μουσικής είναι επαναστατική πολιτική ή είναι
µία πολιτική των λίγων και εκλεκτών της οικονοµικής ολιγαρχίας
αυτού του τόπου, όπως το ακούσαµε από τα χείλη του κ. Τσίπρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για
ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Γιατί πράγµα, κυρία
συνάδελφε;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για κάτι που είπε ο κ. Αµυράς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι είναι αυτό; Σας

αφορά προσωπικά;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αφορά το Μέγαρο Μουσικής. Δεν µπορεί να

ακούγονται τέτοιες στρεβλώσεις σε αυτήν την Αίθουσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα µιλήσετε για το

Μέγαρο; Κυρία Βάκη, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Ειλικρινά, δεν
µπορεί να γίνεται αυτό. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θέλω κι εγώ τον λόγο επί προσωπι-
κού, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ξέρετε πολύ καλά ότι
δεν σχολιάζουµε τις οµιλίες. Σας ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Ψαριανέ, ούτε εσείς έχετε το δικαίωµα να µιλήσετε. Κα-
θίστε παρακαλώ.

Μπαίνουµε στον κατάλογο των οµιλητών µε µία σειρά συγκε-
κριµένη. Πρότεινε ο κ. Καµατερός και η κ. Αντωνίου κάθε δύο µε
τρεις οµιλητές, συναδέλφους Βουλευτές, να µπαίνει ένας κοινο-
βουλευτικός εκπρόσωπος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε, αλλά ζητάω εγώ τότε τον λόγο επί προσωπικού,
γιατί αναφέρθηκε στο όνοµά µου ο κ. Αµυράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το όνοµά σας ανέ-
φερε. Δεν σας έθιξε σε τίποτα. Μισό λεπτό, να προσδιορίσουµε
λίγο την έννοια του προσωπικού. Δεν έχει προσωπικό όποιος
αναφέρεται το όνοµά του, αλλά εάν λέγεται κάτι που τον θίγει.
Σας έθιξε σε τίποτα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Αναφέρθηκε στο
όνοµά µου και θέλω να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σκουρολιάκο,
δεν θα τσακωθούµε για αυτό. Πάρτε τον λόγο για ένα λεπτό.
Αλλά, παρακαλώ, για ένα λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τότε θέλω κι εγώ µετά
να πάρω τον λόγο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κι εγώ θέλω τον λόγο επί προσωπι-
κού.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Έτσι, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να απαν-
τήσουν και οι υπόλοιποι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα αρχίσουµε αυτήν
την ιστορία τώρα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Θα ήθελα να απαν-
τήσω και να ανταπαντήσει ο κ. Αµυράς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σκουρολιάκο,
δεν θα ανοίξουµε τέτοια κουβέντα τώρα. Μην εκµεταλλεύεστε
την ανοχή του Προεδρείου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για ένα λεπτό µόνο.
Δεν υπάρχει απάντηση, κύριε Αµυρά. Σας παρακαλώ πολύ!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Επί προσωπικού θέλω κι εγώ τον

λόγο. Αναφέρθηκε και το δικό µου όνοµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εύσηµα σας έδωσε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Πότε σας ανέ-

φερα;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Δύο φορές.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ποτέ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θέλετε το βίντεο; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ποτέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι κάνετε τώρα, κύριοι

συνάδελφοι; Λίγη στοιχειώδη σοβαρότητα, σας παρακαλώ.
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Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Θα είναι αυ-
στηρά για ένα λεπτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Είτε κλείσει είτε
δεν κλείσει το Μέγαρο, το Ελληνικό δηµόσιο έχει εγγυηθεί για
τα χρέη του. Είναι πρωτεγγυητής µε τροπολογία του κ. Βενιζέλου
από το 2012. Ήταν πρωτεγγυητής το δηµόσιο και έτσι το παρέ-
λαβε αυτή η Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Μπαίνουµε στον κατάλογο των οµιλητών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, θα ήθελα

τον λόγο για είκοσι δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, µα δεν

είπε τίποτα ο κ. Σκουρολιάκος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μόνο για είκοσι δευτερόλεπτα, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, πείτε µας τι

θέλετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε και αγαπητέ συνάδελφε,

κύριε Σκουρολιάκο, πάτε να διαφύγετε µέσω του κ. Βενιζέλου;
Εγώ σας φέρνω απόφαση του κ. Χουλιαράκη, µε την οποία προ-
καλείται δαπάνη σε βάρος του Κρατικού Προϋπολογισµού
ύψους 112 εκατοµµυρίων ευρώ για την κάλυψη των «σκασµένων»
δανείων του Μεγάρου Μουσικής από τα έτη -από πότε, κύριε
Σκουλιοράκο, ξέρετε τι έχετε αναλάβει;- από το 2017 ως το 2030.
Αλλά θα µου πείτε τι είναι το 2030 µπροστά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Αµυρά.

Κύριε Καµατερέ, ελάτε στο Βήµα, γιατί αλλιώς ο διάλογος δεν
θα τελειώσει ποτέ.

Τον λόγο θα λάβει τώρα ο κ. Καµατερός, µετά η κ. Αντωνίου,
µετά ο κ. Θεοχαρόπουλος. Κάθε δύο µε τρεις συναδέλφους θα
µπαίνει και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Ορίστε, κύριε Καµατερέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, µόνο όσοι έχουν υποφέρει όλα αυτά τα χρό-

νια από αυτό το άγριο κύκλωµα που υπήρχε -καλά χαρακτηρί-
στηκε σαν «φαµίλια» λίγο πριν- µόνο αυτοί έχουν καταλάβει το
πόσο βαθύ ήταν αυτό το κύκλωµα, πόσο στυγνό. Εάν δεν κάνω
λάθος -κι αν κάποιος έχει άλλα στοιχεία, ας µε διαψεύσει- δεν
έχασε καµµία δίκη όποτε είχε διαµάχη µε τους χρήστες, µε τους
καταστηµατάρχες, µε τους εµπόρους, είτε µε τους δηµιουργούς. 

Επιτέλους, έρχεται σήµερα -γιατί κανένας ως τώρα δεν τόλ-
µησε να το αγγίξει- έστω καθυστερηµένα, περνώντας µέσα από
αυτές τις διαδικασίες. Εγώ δεν είµαι ο πιο ειδικός για να κρίνω
από τις λεπτοµέρειες ούτε τα δικαιώµατα των δηµιουργών ούτε
των χρηστών. Όµως, µεταφέροντας την αγωνία ενός ολόκληρου
κόσµου που υπέφερε όλα αυτά τα χρόνια, ήθελα µόνο µια παρα-
τήρηση να κάνω απευθυνόµενος κυρίως στην κυρία Υπουργό.

Ξέρουµε πολύ καλά -αναπτύχθηκαν εδώ και από τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ- τα θετικά του νοµοσχεδίου, η εξυγίανση που πάει
να γίνει, η τάξη που πάλι να βάλει σε όλο αυτό το χάος που είχε
δηµιουργηθεί όταν αυθαίρετα µια «φαµίλια» καθόριζε τις τιµές
ανεξέλεγκτα, καθόριζε από πού θα εισπράττει, πώς θα εισπράτ-
τει και τελικά αποδείχθηκε και πώς τα διέθετε αυτά τα χρήµατα:
προς ίδιον όφελος.

Ποια είναι η παρατήρησή µου, κυρία Υπουργέ; Κάτι πρέπει να
κάνουµε µε τις εκκρεµείς υποθέσεις. Χιλιάδες επιχειρήσεις είναι
άδικα στα δικαστήρια και αξιώνει η «ΑΕΠΙ» ποσά ανεπίτρεπτα,
ποσά τα οποία δεν δικαιούται. Ως τώρα κατάφερνε και κέρδιζε
τα δικαστήρια. Θα αφήσουµε όλους αυτούς τους ανθρώπους να
σύρονται στα δικαστήρια και µε έξοδα επιβαρυµένα και µε πρό-
στιµα; Δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι; 

Εδώ βλέπω ότι σε ορισµένα άρθρα του νοµοσχεδίου -και πολύ
καλά- από δω και πέρα προβλέπονται κάποιες διαδικασίες.
Ακόµα και διαβούλευση, διαµεσολάβηση προβλέπεται σε διαφω-
νίες. Ακόµα και όταν υπάρχουν διαφωνίες για την αµοιβή, το
άρθρο 22, παράγραφος 6 καθορίζει τι γίνεται. Ακόµα και για τα
τιµολόγια προβλέπει µέσα από ποιες διαδικασίες µπορούν να κα-
θοριστούν. Δεν µπορούµε εδώ πέρα να προβλέψουµε µία διαδι-
κασία διαµεσολάβησης ακόµα και στις εκκρεµείς υποθέσεις πριν

πάνε στα δικαστήρια; Πολύ απλά να έχουν το δικαίωµα οι άνθρω-
ποι να υποβάλουν µία αίτηση στην Επίτροπο, που και αυτή είναι
δουλειά της Επιτρόπου. Ξέρετε, θα εξυπηρετήσει και στην εί-
σπραξη. Διότι λέτε ότι κατάφερε και αύξησε τις εισπράξεις και
είναι υπέρ των δηµιουργών. Όµως, για να αυξήσεις τις εισπρά-
ξεις -κάτι αντίστοιχο που κάνουµε και µε τα φορολογικά- πρέπει
να δεις πώς µπορούν να τα δώσουν οι άνθρωποι. 

Αν, λοιπόν, ακολουθήσουµε µία παρόµοια διαδικασία διαµεσο-
λάβησης, ρυθµίσεων, συµβιβασµών, θα εισπράξει πιο πολλά από
το να αφήσουµε και τους ανθρώπους να πάνε στα δικαστήρια
και τα λεφτά να µην µπορούν να τα εισπράξουν.

Σε αυτό το θέµα θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να δούµε µήπως
µπορεί να γίνει µία παρέµβαση. Δεν ξέρω αν µπορεί να γίνει µε
µία τροποποίηση ή µε µία εγκύκλιο ή βοηθώντας την Επίτροπο,
που έχει αυτόν τον ρόλο, να απευθυνθεί σε όλους όσους έχουν
εκκρεµείς υποθέσεις και να τους δώσει το δικαίωµα να κάνουν
έναν συµβιβασµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Η κ. Αντωνίου έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου προτού τοποθε-

τηθώ επί του σηµερινού νοµοσχεδίου, να κάνω µια αναφορά στη
χθεσινή οµιλία του Πρωθυπουργού στο -όπως το βάφτισαν- Ανα-
πτυξιακό Συνέδριο Δυτικής Μακεδονίας. Λέω ότι το βάπτισαν,
γιατί υποτίθεται ότι στα αναπτυξιακά συνέδρια ανακοινώνονται
συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές. Όµως, στο αναπτυξιακό συ-
νέδριο δυτικής Μακεδονίας η µόνη συγκεκριµένη εξαγγελία,
χωρίς περισσότερες λεπτοµέρειες βέβαια, και για το 2018 αφο-
ρούσε τη µείωση -λέει- της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος για
νοικοκυριά και επιχειρήσεις στη δυτική Μακεδονία. Μακάρι να
γίνει. Όµως, το βεβαρυµµένο παρελθόν του κ. Τσίπρα σε ψεύτι-
κες υποσχέσεις δεν µας γεµίζει αισιοδοξία.

Μιας που µιλάµε για πνευµατικά δικαιώµατα δηµιουργών, καλ-
λιτεχνών κ.λπ., όλες οι υπόλοιπες αναφορές του Πρωθυπουρ-
γού, ειδικά για την Καστοριά, κινήθηκαν στο πνεύµα του γνωστού
τραγουδιού που λέει, «Ποιος είδε φάρο στον Ψηλορείτη, στην
Ελασσόνα λευκό πανί», αφού µίλησε για αεροδρόµιο-λιµάνι της
Καστοριάς, ένα αεροδρόµιο, το οποίο έχει αφεθεί τα τελευταία
δύο χρόνια στην τύχη του, οι πτήσεις µειώθηκαν στις µισές -από
έξι σε τρεις- και δεν προβλέπεται καµµιά χρηµατοδότηση από
κανένα πρόγραµµα. 

Από την αόριστη, λοιπόν, αναφορά του Πρωθυπουργού δεν
προέκυψε κάποια συγκεκριµένη χρηµατοδότηση. Το πιο πιθανό
είναι να µιλάµε για µία ακόµη µαγική εικόνα της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Για την ανεργία στην Καστοριά, για τα προβλήµατα του πρω-
τογενούς τοµέα, όπου οι αγρότες της Καστοριάς περιµένουν
ακόµα τις αποζηµιώσεις του 2016, για την ανάπτυξη του πολιτι-
σµού και του τουρισµού στην Καστοριά οι αναφορές του Πρω-
θυπουργού δεν κινήθηκαν ούτε καν σε επίπεδο προεκλογικών
εξαγγελιών, αλλά σε επίπεδο δηµοσιογραφικής καταγραφής.
Οπότε δεν νοµίζω ότι έχει κανείς να σχολιάσει και πολλά.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Πολιτισµού-Αθλητισµού, όπου, δυστυχώς, όπως άλλωστε και στα
περισσότερα νοµοσχέδια, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επιλέγει
να απαξιώσει για µια ακόµη φορά τις κοινοβουλευτικές διαδικα-
σίες και να στερήσει τη δυνατότητα για γόνιµο και ουσιαστικό
διάλογο -αυτός είναι ο δηµοκρατικός διάλογος, κυρία Υπουργέ,
και όχι ο διάλογος που γίνεται µεταξύ σας- γύρω από ένα πολύ
σηµαντικό θέµα, που αφορά τη συλλογική διαχείριση των δικαιω-
µάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας.

Η Υπουργός την Τρίτη στην επιτροπή για τη διαδικασία του
επείγοντος, για το ότι έχουµε µόνο πέντε λεπτά για να µιλήσουµε
ο κάθε Βουλευτής, µας είπε ότι έπρεπε να έχει ψηφιστεί από το
2016, πριν από έναν χρόνο. Ποιος φταίει που καθυστέρησε;
Μήπως η Αντιπολίτευση; Γι’ αυτό φταίµε εµείς; Μία κοινοτική
οδηγία, η οποία θα µπορούσε να θέσει κανόνες και να ενισχύσει
τη διαφάνεια στον χώρο της συλλογικής διαχείρισης των πνευ-

10178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µατικών δικαιωµάτων και της λειτουργίας των οργανισµών συλ-
λογής-διαχείρισης, ενσωµατώνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο µε
δεκαπέντε ολόκληρους µήνες καθυστέρηση. Από τις 10 Απριλίου
του 2016 ήταν η προθεσµία ενσωµάτωσης. Μάλλον, πάλι φταίει
η Αντιπολίτευση και γι’ αυτό.

Ενώ, λοιπόν, είχατε δεκαπέντε µήνες, κυρία Υπουργέ, για να
ενσωµατώσετε τη σχετική οδηγία, τη φέρνετε κυριολεκτικά στο
παρά ένα και µε τη διαδικασία του επείγοντος, χωρίς δηµοκρα-
τικό διάλογο όπως µας είπατε. Χρειάστηκε προηγουµένως, φυ-
σικά, να αλλάξουν τρεις Υπουργοί και να αποσυρθεί προφανώς
-κατόπιν πιέσεων- το σχετικό νοµοσχέδιο που είχε κατατεθεί τον
Ιούλιο του 2016 επί υπουργίας του κ. Μπαλτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι µεγάλο το νοµοσχέδιο, θα µου
δώσετε τον απαιτούµενο χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα έχετε ανοχή.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ.
Όσο εσείς καθυστερούσατε και γράφατε και σβήνατε το νο-

µοσχέδιο, η αγωνία και η αναστάτωση στον χώρο των δηµιουρ-
γών και των χρηστών ολοένα και µεγάλωνε. Δεν µας απαντήσατε
γιατί το αλλάξατε. 

Φέρατε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ενώ θα περίµενε κα-
νείς να δώσει λύσεις, να ενισχύσει τη διαφάνεια και τη νοµιµό-
τητα, εντούτοις παρουσιάζει -όπως διαπιστώσαµε και από την
ακρόαση των φορέων- τεράστια προβλήµατα.

Ενώ το νοµοσχέδιο, αντιγράφοντας ουσιαστικά την οδηγία,
ρυθµίζει το πλαίσιο λειτουργίας των οργανισµών συλλογικής δια-
χείρισης και ενισχύει τη διαφάνεια, δεν φαίνεται να κάνει το ίδιο
µε τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης, στις οποίες παρέχει
µεν τα ίδια δικαιώµατα, αλλά όχι τις ίδιες υποχρεώσεις. Γιατί,
άραγε; 

Γιατί, κυρία Υπουργέ, διακρίνετε στο άρθρο 51 τις ΑΟΔ µε δε-
σπόζουσα θέση και τους παρέχετε µεγαλύτερη προστασία από
τις υπόλοιπες; Δεν υπάρχει πουθενά στην οδηγία τέτοιος διαχω-
ρισµός. Γιατί να µην ισχύουν τα ίδια κριτήρια για όλες τις ΑΟΔ
και να µην προστατεύονται όλες µε τον ίδιο τρόπο; 

Επίσης, στο άρθρο 45, όπως ορθά παρατήρησε και η εισηγή-
τριά µας, θα έπρεπε να γίνει πρόβλεψη για υποχρεωτικές δια-
πραγµατεύσεις µεταξύ των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης
που εκπροσωπούν τη µουσική και των αντιπροσωπευτικών φο-
ρέων και χρηστών. 

Η προαιρετική διαδικασία που προβλέπει το άρθρο, είµαι βέ-
βαιη ότι θα δηµιουργήσει µεγάλα προβλήµατα και σύγχυση µε-
ταξύ των ΟΣΔ και χρηστών, ενώ θα µπορούσαµε κάλλιστα να
πάµε σε υποχρεωτικές διαπραγµατεύσεις, όπως, άλλωστε, γίνε-
ται σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. 

Για ποιον λόγο, αλήθεια, καταργείτε την Επιτροπή Διαµεσολά-
βησης που προβλεπόταν ανάµεσα στις διαπραγµατεύσεις µε-
ταξύ των δικαιούχων και του εφετείου και η οποία είχε την
τεχνογνωσία να προτείνει αµοιβές για όλη τη χώρα; Ποιος θα κα-
θορίσει, λοιπόν, τώρα τις αµοιβές; Το εφετείο; Διαθέτει τέτοια
τεχνογνωσία και εµπειρία ο δικαστής; Όµως, εσείς τους δικαστές
τους κάνετε υπαλλήλους του Πρωθυπουργικού Γραφείου. Θα
µου πείτε, γιατί όχι; 

Επίσης, στο άρθρο 35 παράγραφος 2.α. και β. η ρύθµιση που
προβλέπει την υπαγωγή στο καθεστώς της εύλογης αµοιβής,
είναι τουλάχιστον ατυχής και βεβιασµένη. Θα έπρεπε να γνωρί-
ζετε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προετοιµάζει την έκδοση σύστα-
σης που θα εναρµονίζει και θα ενοποιεί τους κανόνες είσπραξης
των αµοιβών υπέρ των δηµιουργών και την ιδιωτική αναπαρα-
γωγή του έργου τους. 

Συνεπώς, το εύλογο θα ήταν να περιµένουµε να εκδοθεί η σύ-
σταση και να νοµοθετήσετε µετά, σύµφωνα µε την κοινή ευρω-
παϊκή νοµοθεσία και πρακτική και όχι το αντίθετο. Όµως, πού να
βρει κανείς λογική στον τρόπο που νοµοθετείτε; 

Κλείνοντας, θα ήθελα να παρατηρήσω, µε αφορµή και το ση-
µερινό νοµοσχέδιο, τις τεράστιες καθυστερήσεις που παρατη-
ρήθηκαν για να έρθει αυτό στη Βουλή. 

Στον τοµέα Πολιτισµού, κυρία Υπουργέ, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ διέψευσε τις όποιες προσδοκίες υπήρχαν. Τη στιγµή που

όλος ο κόσµος των δηµιουργών και των χρηστών αγωνιούσε και
περίµενε την κατάθεση του νοµοσχεδίου, η Κυβέρνηση και το
Υπουργείο όχι µόνο κωλυσιεργούσε, αλλά και υποχωρούσε σε
πιέσεις. 

Ο χώρος της συλλογικής διαχείρισης των πνευµατικών δικαιω-
µάτων απαιτεί διαφάνεια και νοµιµότητα. Εσείς, από ό,τι φαίνε-
ται, δεν θέλετε ή δεν µπορείτε να τις εξασφαλίσετε.
Αποδεικνύεται, εξάλλου, περίτρανα από τις αλλεπάλληλες αλλα-
γές των Υπουργών, όπως, άλλωστε και από το ότι εξαφανίσατε
το νοµοσχέδιο Μπαλτά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Θεοχαρόπουλος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, σήµερα έχουµε άλλη µία απόδειξη της διά-
ψευσης των εξαγγελιών του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος προεκλογικά δή-
λωνε πως «ως εκφραστής της Αριστεράς και του ρόλου που αυτή
έχει διαδραµατίσει διαχρονικά στον πνευµατικό και πολιτιστικό
τοµέα προτάσσει µία πολιτιστική πολιτική απαλλαγµένη από τις
αγκυλώσεις και τις πελατειακές σχέσεις». Θα εξηγήσω γιατί στην
πορεία. 

Δυόµισι χρόνια τώρα ποιες ήταν οι πρωτοβουλίες της κυβέρ-
νησης; Ποιες ήταν οι ευκαιρίες που µας δόθηκαν να συζητή-
σουµε θέµατα σχετικά µε τον πολιτισµό; Εν τέλει, υπάρχει
κάποιος κεντρικός συντονισµός, που δεν θα άλλαζε και από την
αλλαγή των Υπουργών, κάτι που να µαρτυρά τον σχεδιασµό και
την υλοποίηση µιας οραµατικής πολιτιστικής πολιτικής; 

Δεν έχουµε συζητήσει, αγαπητοί συνάδελφοι, νοµοσχέδια για
τον πολιτισµό. Αντιθέτως, σχετικές αποσπασµατικές και αδιανόη-
τες διατάξεις έχουν έρθει µε τη µορφή τροπολογιών. 

Εγώ θα θυµίσω -το ανέφερε η Υπουργός, δεν το περίµενα- και
το πιο πρόσφατο παράδειγµα που αφορά στο διορισµό των καλ-
λιτεχνικών διευθυντών στα ΔΗΠΕΘΕ, για τον οποίο κρίνεται
επαρκές το απολυτήριο του γυµνάσιου. Το τονίσαµε και εκείνη
τη µέρα, όταν ήρθε εκείνη η βουλευτική τροπολογία -σε ένα
άσχετο νοµοσχέδιο µάλιστα- και είπαµε ότι δεν έπρεπε να γίνει
αποδεκτή. 

Κυρία Κονιόρδου, πρόσφατα -τον Φεβρουάριο του 2017- εί-
χατε απαντήσει στην κ. Κεφαλίδου στη Βουλή -διαβάζω από τα
Πρακτικά της Βουλής- τα εξής: «Είναι η πρώτη φορά που υπάρ-
χει ένας ανοιχτός διάλογος µε τους δηµιουργούς και που οι ίδιοι
βρίσκονται σε διαδικασίες συνελεύσεων, συλλογικών αποφά-
σεων, ώστε να αντιµετωπίσουν οι ίδιοι τα προβλήµατα που τους
απασχολούν. Αυτό γίνεται για πρώτη φορά ακριβώς µέσα από
τον ανοιχτό διάλογο που έχουµε δηµιουργήσει».

Αυτά λέγατε τον Φεβρουάριο του 2017. Φέρατε µε τη µορφή
του επείγοντος αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα, µε την ίδια απαρά-
δεκτη τακτική, ενώ θα περιµέναµε εσείς, που δεν είστε και ένα
πολιτικό στέλεχος, να έχετε τουλάχιστον σε αυτό µία άλλη λο-
γική και να µην έχουµε τη λογική του επείγοντος σήµερα εδώ
µέσα. 

Ενώ λέγατε αυτά για τους δηµιουργούς και τον διάλογο ο
οποίος έχει αναπτυχθεί, βλέπουµε πριν από µία εβδοµάδα την
επιστολή της Ένωσης Ελληνικού Βιβλίου, της Εταιρείας Ελλήνων
Θεατρικών Συγγραφέων, της Εταιρείας Ελλήνων Λογοτεχνών,
της Εταιρείας Συγγραφέων, του Συλλόγου Ελληνικού Επιστηµο-
νικού Βιβλίου, του Συλλόγου Εκδοτών Βιβλίου Αθηνών, του Συν-
δέσµου Εκδοτών Βιβλίων, στην οποία αναφέρονται τα εξής: 

«Καταγγέλλουµε µε τον πιο έντονο τρόπο την ηγεσία του
Υπουργείου Πολιτισµού, η οποία εντελώς αιφνιδιαστικά σκοπεύει
να καταργήσει τα πνευµατικά δικαιώµατα των συγγραφέων και
εκδοτών. Είναι παράλογο -αν όχι ύποπτο- γιατί η Υπουργός δεν
έθεσε το θέµα σε δηµόσια διαβούλευση, αλλά σπεύδει να ρυθ-
µίσει µε τον δικό της καταστροφικό, για τους δηµιουργούς,
τρόπο το θέµα. Δεν έχει συµβεί ποτέ στο παρελθόν Έλληνας
Υπουργός Πολιτισµού να στερεί τους δηµιουργούς και εκδότες
-αυτούς που λέγατε τον Φεβρουάριο ότι συζητάτε µαζί τους- τα
πνευµατικά δικαιώµατα κατά παράβαση της κοινοτικής νοµοθε-
σίας και του Συντάγµατος. Τροµάζει ο αντιδηµοκρατικός τρόπος
που η Υπουργός επιχειρεί αυτήν την πραξικοπηµατική κατάρ-
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γηση πνευµατικών δικαιωµάτων χωρίς δηµόσια διαβούλευση,
χωρίς καµµία ενηµέρωση θιγόµενων κλάδων -συγγραφέων, δη-
µοσιογράφων, εκδοτών- για τη στήριξη των οποίων έχει την υπο-
χρέωση να λειτουργεί». Και αναφέρονται στην επιστολή και
πολλά άλλα. 

Τα διαβάζω αυτά για να σας πω ότι είτε δεν κάνατε ουσιαστική
διαβούλευση είτε την κάνατε και απλώς δεν σας κατάλαβε κανέ-
νας. Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση, να φταίνε, δηλαδή, όλοι αυτοί
οι σύλλογοι. Και εν πάση περιπτώσει, και εσείς νοµίζω και στον
ΣΥΡΙΖΑ τόσο καιρό λέτε: «Πρέπει να τους δίνουµε σηµασία, να
λαµβάνουµε υπ’ όψιν τη γνώµη τους», και τόσα άλλα. 

Σας ακούσαµε, λοιπόν, σήµερα να λέτε ότι η πολιτεία έρχεται
να στηρίξει τα συµφέροντα των δηµιουργών. Με αυτόν τον
τρόπο, τον οποίο δεν τον καταλαβαίνει κανείς, ούτε η Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής; Και θα εξηγήσω σε λίγο. Μάλιστα,
κατηγορείτε την Αντιπολίτευση ότι δεν έχει προτάσεις, ενώ σας
κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις και στις επιτροπές. Εάν αυτά
λέγατε και στους φορείς, τότε εξηγείται γιατί δεν υπάρχει δια-
βούλευση: για τον ίδιο λόγο που δεν µπορεί να υπάρχει καµµία
συνεννόηση πολλές φορές και µε την Αντιπολίτευση

Βεβαίως είπατε ότι οι απόψεις των φορέων ενσωµατώθηκαν.
Σας είπα -και έχω και άλλα στοιχεία να σας αναφέρω- για τις δια-
µαρτυρίες που υπάρχουν ακόµα και σήµερα. Μας είπατε, επίσης,
ότι µόνο σε πέντε άρθρα είχαν διαφωνία. Μα σοβαρά µιλάµε
τώρα; Είναι ποσοτικό το θέµα; Αν, δηλαδή, φέρετε ρύθµιση και
καταργήσετε τα πνευµατικά δικαιώµατα σε ένα άρθρο, θα λέµε
ότι υπάρχει διαφωνία σε ένα άρθρο; Δεν είναι ποσοτικό το θέµα
και νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε αυτό.

Να σας πω, για παράδειγµα, για ένα άρθρο, για το άρθρο 55,
τι λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής:

«Επισηµαίνεται η νοµολογία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Κατά το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης -και ανα-
φέρει το άρθρο 5 και δίνει και το παράδειγµα της Πορτογαλίας-
µια τέτοια ερµηνεία θα είχε ως αποτέλεσµα να καταστήσει κενή
περιεχοµένου την παράγραφο 1 του άρθρου 55, αφαιρώντας µε
αυτόν τον τρόπο κάθε πρακτική αποτελεσµατικότητα. Σύµφωνα
µε τον βασικό σκοπό της οδηγίας, η οδηγία αποβλέπει στη δια-
σφάλιση της δυνατότητας των δηµιουργών, των καλλιτεχνών,
των ερµηνευτών να αποκτούν επαρκές εισόδηµα και να αποσβέ-
νουν τις ιδιαίτερα υψηλές και ριψοκίνδυνες επενδύσεις. Ως εκ
τούτου, η απαλλαγή όλων των κατηγοριών ιδρυµάτων που προ-
βαίνουν σε αυτού του είδους τον δανεισµό από την υποχρέωση
την οποία θεσπίζει το άρθρο 5, παράγραφος 1 της οδηγίας, θα
στερούσε τους δηµιουργούς από µία αµοιβή που θα µπορούσε
να αποσβέσει τις επενδύσεις.» 

Και συνεχίζει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής: «Η παρέκ-
κλιση θεσπίζεται για ορισµένες κατηγορίες. Παρατηρείται, όµως,
ότι η αναδροµική εφαρµογή της διάταξης ενδέχεται να θίγει δι-
καιώµατα αµοιβής των δηµιουργών, τα οποία µέχρι σήµερα δεν
έχουν ικανοποιηθεί. Υπό το φως των ανωτέρω δηµιουργείται
προβληµατισµός ως προς τη συµβατότητα της µη καταβολής
αµοιβής για τους δηµιουργούς τόσο µε τις ανωτέρω διατάξεις
του Δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και του Εθνικού δι-
καίου, που κατοχυρώνουν το  δικαίωµα των δηµιουργών να αµεί-
βονται.»

Αυτά λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σε σχέση µε
το Σύνταγµα της χώρας και µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία.

Σε µια κοινοτική οδηγία, λοιπόν, στην οποία θα µπορούσε να
υπάρξει συµφωνία στην ανάγκη ενσωµάτωσής της, έρχονται
ρυθµίσεις οι οποίες η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής λέει
ότι είναι µακριά από τις επιταγές του Συντάγµατος και της ευρω-
παϊκής κοινοτικής οδηγίας. Αναφέρθηκα σε ένα µόνο άρθρο, στο
άρθρο 55.

Σήµερα, λοιπόν, για άλλη µια φορά βρισκόµαστε στη δυσάρε-
στη θέση να συζητούµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται µε τη
διαδικασία αυτή. Ο χορός της κακής νοµοθέτησης καλά κρατεί
για την Κυβέρνηση. Αναρωτιόµαστε ξανά και ξανά: Γιατί ένα νο-
µοσχέδιο που σέρνεται δυο χρόνια, έπρεπε να κατατεθεί µε
αυτόν τον τρόπο. Τι είναι εδώ; Τι επείγον υπάρχει για να µη συ-
ζητηθεί σε πέντε µέρες, όπως θα έπρεπε; Είναι µια µνηµονιακή
δέσµευση;

Εξάλλου εσείς είχατε δηλώσει προσφάτως ότι έχουν τελειώσει
τα θέµατα της αξιολόγησης -δικές σας δηλώσεις είναι- άρα, θα
µπορούµε να ασχοληθούµε µε την άνεσή µας µε όλα αυτά τα θέ-
µατα και να τα λύσουµε.

Καταφέρατε, λοιπόν, µια εναρµόνιση κοινοτικής οδηγίας να
εξελιχθεί σε ένα µείζον πρόβληµα. Δεν µιλώ για το εσωτερικό του
ΣΥΡΙΖΑ -αυτό δεν αφορά τη χώρα- αλλά σε ένα τεράστιο πρό-
βληµα αξιοπιστίας απέναντι σε χρήστες και δηµιουργούς. Όλα
αυτά ενώ ακόµα δεν έχει κοπάσει ο θόρυβος από το σκάνδαλο
της «ΑΕΠΙ», που λειτουργεί σε καθεστώς αδιαφάνειας και αυθαι-
ρεσίας. Τι να πει κανείς; Κατά το «η ζωή ξεπερνάει τη φαντασία»,
αυτή η Κυβέρνηση ξεπερνάει όχι µόνο τη φαντασία, αλλά και
κάθε ανοχή. Αυτό το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να αποσυρθεί και να
επανακατατεθεί µετά από ουσιώδη και ενδελεχή διαβούλευση.

Βεβαίως γιατί αναφέρθηκα και στην «ΑΕΠΙ» -έχει γίνει και συ-
ζήτηση προηγουµένως- έχει επιτραπεί η διοίκηση της «ΑΕΠΙ» ου-
σιαστικά να λειτουργεί µε τον δικό της τρόπο, στο δικό της
παράλληλο σύµπαν. Εµείς από την πρώτη στιγµή τα είπαµε αυτά
το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και τονίσαµε ότι θα πρέπει να
εφαρµοστεί, να επιβληθεί η διαφάνεια, η λογοδοσία και η συµ-
µετοχή των δηµιουργών στους οργανισµούς συλλογικής διαχεί-
ρισης.

Οι οδηγίες, λοιπόν, της Ένωσης στον τοµέα των δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας ήδη παρέχουν ένα υψηλό επίπεδο προ-
στασίας στους δικαιούχους και ως εκ τούτου, ένα πλαίσιο στο
οποίο µπορεί να λάβει χώρα η εκµετάλλευση του προστατευό-
µενου από τα εν λόγω δικαιώµατα περιεχοµένου.

Δεν θα µείνω σε λεπτοµέρειες οι οποίες έχουν συζητηθεί. Θα
τονίσω, όµως, ότι αυτή η Κυβέρνηση πειραµατίζεται και µένει σε
ασκήσεις επί χάρτου συστηµατικά. Δυο χρόνια σέρνεται ένα σο-
βαρό νοµοσχέδιο, ενώ θα περίµενε κανείς να κατατεθεί ένα άρτιο
νοµοσχέδιο σε συνέχεια ουσιαστικών διαβουλεύσεων. Δεν έγινε.
Δεν υπήρξε αυτή η διαβούλευση. Δεν υπήρξε έρευνα, σχέδιο,
δεν υπήρξε προετοιµασία. Στερείται η Κυβέρνηση όλων αυτών
των προϋποθέσεων και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται να
προστεθεί στις διατάξεις µιας οδηγίας, πλήθος διατάξεων, οι
οποίες, αν µη τι άλλο, προκαλούν προβληµατισµό για αξιοκρατία,
διαφάνεια, αρχή της ισότητας, ασφάλεια δικαίου.

Βέβαια έχουν ενσωµατωθεί και τροπολογίες οι οποίες είναι εν-
τελώς άσχετες, όπως για την ΕΠΟ. Πριν δέκα µέρες συζητούσαµε
εδώ νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αθλητισµού. Μα, είναι δυνατόν;
Πριν µια εβδοµάδα όλα αυτά τα ζητήµατα και ήρθε τροπολογία
για την ΕΠΟ να ενσωµατωθεί τώρα σε αυτό το νοµοσχέδιο. Εν
πάση περιπτώσει, λίγη σοβαρότητα και λίγη υπευθυνότητα για να
µπορεί να υπάρχει ορθή νοµοθέτηση.

Ο εκσυγχρονισµός του όλου συστήµατος και κυρίως αυτού
της διανοµής ακαδηµαϊκών συγγραµµάτων πρέπει να αντιµετω-
πίσει τόσο θεσµικά, εκπαιδευτικά και επιστηµονικά θέµατα όσο
και µια σειρά από τεχνικά και οικονοµικά ζητήµατα, µε στόχο τον
εξορθολογισµό της ετήσιας δαπάνης από την πολιτεία, τη δια-
τήρηση και βελτίωση του επιπέδου πρόσβασης των φοιτητών
στο επιστηµονικό υλικό, την προστασία των πνευµατικών δικαιω-
µάτων και τη µη ανατροπή των δραστηριοτήτων του εκδοτικού
κλάδου.

Η Κυβέρνηση έχει χρέος, αλλά και πολιτική ευθύνη να στηρίζει
τους ανθρώπους του πνεύµατος, της τέχνης, τους δηµιουργούς
και τα δικαιώµατά τους. Γι’ αυτό χρειάζεται ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο αλλαγών, µεταρρυθµίσεων, το οποίο όµως θα αποτελέσει
αντικείµενο ευρείας και πολυεπίπεδης διαβούλευσης. Χρειάζεται
όραµα, αλλά και ρεαλισµός, σχεδιασµός και προγραµµατισµός.
Αυτή η Κυβέρνηση συστηµατικά το αρνείται και βέβαια, δεν το
αρνείται µόνο στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητούµε σή-
µερα, του Πολιτισµού, αλλά το αρνείται σε όλα τα ζητήµατα.

Νοµίζω ότι λειτουργείτε σε παράλληλο σύµπαν, αγαπητές κυ-
ρίες και αγαπητοί κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα Υπουρ-
γός σας δήλωσε ότι «έµποροι, βιοτέχνες και επαγγελµατίες µάς
θεωρούν ευεργέτες…» έκανε αυτή τη δήλωση –«…και ότι ο κό-
σµος του Εµπορικού και Βιοτεχνικού Επιµελητηρίου θεωρεί
ευεργέτες την Κυβέρνηση». Ταυτόχρονα, αύριο έχουµε νέο ανα-
δροµικό χαράτσι για πενήντα χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµα-
τίες και µια αδιέξοδη κατάσταση.
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Με αυτά νοµίζετε ότι µπορείτε να πείσετε κάποιον; Θεωρείτε
πραγµατικά ότι είναι επιχειρήµατα; Σας εκφράζουν; Υπουργός
σας, της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, τα έχει πει, σήµερα. Ταυτο-
χρόνως συνεχίζεται, βέβαια, η επίθεση στις ανεξάρτητες αρχές,
στη δικαιοσύνη. Σήµερα µόλις ο Γραµµατέας του ΣΥΡΙΖΑ επιτέ-
θηκε στον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, ο οποίος έχει
υποχρέωση για θέµατα που τον αφορούν να τοποθετείται θε-
σµικά, µε βάση την ιδιότητά του.

Βεβαίως όλα αυτά συνεχίζονται. Το µόνο που κάνατε και αλ-
λάξατε ως στρατηγική, γιατί φαίνεται ότι δεν σας έβγαινε άλλο,
είναι να πείτε επιτέλους, να κατηγορήσετε και τη Νέα Δηµοκρα-
τία για πρώτη φορά, για το έλλειµµα 15% που άφησε στη χώρα
το 2009. Η καταστροφική πενταετία Καραµανλή 2004-2009 για
την οποία δεν µιλούσατε, δεν λέγατε τίποτα. Για πρώτη φορά
αναφέρθηκε χθες ο Πρωθυπουργός σε αυτό το έλλειµµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως η µείωση του ελλείµµατος έγινε µε δαπανηρές θυσίες
του ελληνικού λαού όλα αυτά τα χρόνια και δεν µπορείτε και
αυτή τη µείωση του ελλείµµατος να προσπαθείτε να την οικειο-
ποιηθείτε αυτή τη στιγµή. Έλεος πια µε την οικειοποίηση των
πάντων! Ακόµα και µε τη µείωση του ελλείµµατος, το οποίο,
όπως πολύ καλά γνωρίζουµε, έγινε µε αιµατηρές θυσίες του ελ-
ληνικού λαού και εν πάση περιπτώσει, δεν µπορέσατε να το πε-
τύχετε εσείς. Το µόνο που καταφέρατε είναι να δεσµεύσετε τη
χώρα για πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% για µια πενταετία, για
υπερφορολόγηση και για υπονόµευση της δυνατότητας εξόδου
της χώρας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, τε-
λειώστε, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τα ίδια, λοιπόν και στη γε-
νική πολιτική της χώρας, τα ίδια και στο θέµα του πολιτισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τουλάχιστον στα θέµατα

του πολιτισµού, κυρία Υπουργέ, εµείς περιµέναµε από εσάς να
έχετε µια άλλη αντίληψη, επειδή δεν είστε πολιτικό στέλεχος,
αλλά είστε καλλιτέχνης. Γι’ αυτόν τον λόγο περιµέναµε τουλάχι-
στον σε αυτά τα θέµατα ούτε µε τη µορφή του επείγοντος να τα
συζητούµε σήµερα, αλλά να τα συζητούµε υπό ένα άλλο πρίσµα.
Αυτό χρειάζεται ο πολιτισµός επιτέλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαέξι Αµερικανοί φοιτητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το «Michigan State University».

Σάς καλωσορίζουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αγαπητοί
φίλοι!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η κυρία Υπουργός θέλει να κάνει µια παρέµβαση.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θα ήθελα να διευκρινίσω ότι, όπως υπήρξε η επιστολή των φο-
ρέων που εκπροσωπούν τους εκδότες και τους συγγραφείς προς
τον Πρωθυπουργό, υπήρξε αντίστοιχη επιστολή των φορέων που
εκπροσωπούν τις ακαδηµαϊκές, τις σχολικές, τις δηµόσιες βιβλιο-
θήκες, µε έντονη διαµαρτυρία προς τον Πρωθυπουργό, αποτέ-
λεσµα αυτής της απρόβλεπτης και αιφνιδιαστικής κίνησης από
την πλευρά των εκδοτών.

Εµείς βρεθήκαµε ανάµεσα σε αυτές τις δυο αντίθετες και αλ-
ληλοσυγκρουόµενες κινήσεις και γι’ αυτό, ήδη προχθές το
βράδυ, µε διαβούλευση στο Υπουργείο Πολιτισµού, ζητήσαµε
από τους δυο φορείς να έρθουν σε µια επικοινωνία µεταξύ τους
και να βρουν µια πρόταση από κοινού, έτσι ώστε να είναι κοινή
συναινέσει αυτό το οποίο θα καταθέσουµε σήµερα στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Χατζησάββας από τη Χρυσή Αυγή
έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακόµα εγώ δεν µπόρεσα να καταλάβω ποιος είναι ο λόγος του

επείγοντος, όταν ενάµιση χρόνο πριν είχε έρθει αυτός ο νόµος
και απεσύρθη και ως πρόφαση χρησιµοποιείτε την ενσωµάτωση
της οδηγίας, η οποία είναι από το 2014. Ξαφνικά το κρίνετε ότι
είναι επείγον να τελειώσει µέσα σε τρεις µέρες. Ήρθαν τριάντα
φορείς που µίλησαν από τρία λεπτά ο καθένας, όσοι πρόλαβαν
να έρθουν µέσα στο καλοκαίρι.

Αυτή η οδηγία του 2014 µέχρι τώρα µπορεί να έχει αλλάξει ή
να αλλάζει τώρα ή να αλλάξει σε µερικές µέρες. Θα έρθουµε
ξανά να νοµοθετήσουµε αργότερα. Πέραν αυτού, όµως, γενικό-
τερα ερωτήµατα υπάρχουν για τα πνευµατικά δικαιώµατα, σε
παγκόσµιο επίπεδο πάλι. Πιστεύετε, δηλαδή, ότι µπορεί να υπάρ-
ξει δίκαια είσπραξη των πνευµατικών δικαιωµάτων; Πιστεύετε ότι
µπορεί να υπάρξει δίκαια απόδοση, αν καταφέρετε να τα εισπρά-
ξετε; Πιστεύετε ότι µπορεί να υπάρξει προστασία των πνευµατι-
κών δικαιωµάτων;

Σε παγκόσµιο επίπεδο υπάρχει προϊστορία σε αυτά τα θέµατα.
Η τεράστια µουσική βιοµηχανία και η βιοµηχανία κινηµατογρά-
φου, βέβαια, στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής είναι τεράστια,
γιατί αφορούσε δισεκατοµµύρια δολάρια, µε τεράστια δικηγο-
ρικά γραφεία, µε δικηγόρους έτοιµους να αντιµετωπίσουν κάθε
µορφή πειρατείας ή καταπάτησης των δικαιωµάτων. Δεν τολ-
µούσε κανένας να παίξει κάτι χωρίς να χρυσοπληρώσει αυτούς
τους κολοσσούς και ξαφνικά ήρθε το ίντερνετ. Όλοι συνδέθηκαν
µε όλους, δηµιουργήθηκε λογισµικό, όπως το napster, το οποίο
γονάτισε όλους αυτούς τους κολοσσούς. Δεν πουλούσε υλικό.
Μοιράζονταν οι χρήστες µε το λογισµικό αυτό, το peer-to-peer,
αναµεταξύ τους αρχεία, µουσική, ταινίες αργότερα, βιβλία.

Από 18 εκατοµµύρια δολάρια, λοιπόν, τον µήνα που παρουσιά-
στηκε η συγκεκριµένη εφαρµογή, το κέρδος αυτών των εται-
ρειών έπεσε στα 4 εκατοµµύρια δολάρια. Αναγκάστηκαν, λοιπόν,
να αγοράσουν αυτό το λογισµικό και να πουλάνε φθηνά στο δια-
δίκτυο, ακόµα και δωρεάν καµµιά φορά, αν διαθέτουν οι ίδιες οι
εταιρείες τα προϊόντα τους, µόνο και µόνο για να µην καταφεύγει
ο χρήστης στην παράνοµη απόκτησή τους. Άλλωστε, µεγαλύ-
τερη ζηµιά κάνει η δωρεάν χρήση ενός αρχείου ή η νόµιµη αγορά
του και µετά η παράνοµη αναπαραγωγή και πώλησή του; 

Τη µουσική, λοιπόν, δεν τη σκοτώνει µόνο η πειρατεία. Τα
υπερκέρδη των πολυεθνικών εταιρειών τη σκοτώνουν και η υπερ-
φορολόγηση του κράτους. Δεν είναι δυνατόν να πάει ένας Έλ-
ληνας αυτή τη στιγµή και να αγοράσει ένα cd µουσικής που κάνει
18 ευρώ, 19 ευρώ ή 20 ευρώ, όταν στην Ευρώπη και σε άλλες
περιοχές έχει οριστεί µια ενιαία τιµή, για να µπορεί να είναι εύ-
κολη η πρόσβαση από τον χρήστη και για να υπάρχουν κέρδη
και για τα κράτη µε τη λογική φορολόγηση, αλλά και για τις εται-
ρείες.

Όµως όλα αυτά που αποτελούν παγκόσµια προβλήµατα εδώ
στην Ελλάδα δεν µας αφορούν. Δεν έχουµε φτάσει ακόµα σ’
αυτό το επίπεδο. Εδώ όλα έχουν να κάνουν µε την «ΑΕΠΙ», µια
οικογενειακή επιχείρηση που δεν ξέρω πότε και πώς δηµιουργή-
θηκε, που δεν την αγγίζει στην ουσία κανένας, µε άτοµα σαν τον
Τσακνή στα διοικητικά συµβούλια κατά καιρούς, που έχουν δη-
µιουργήσει ένα κοινωνικό πρόβληµα µ’ αυτήν την εταιρεία.
Έχουν ρηµάξει τα µικροµάγαζα και όχι µόνο αυτά που πουλάνε
µουσική, αλλά και αυτά όπου δεν είναι κύριο αντικείµενο πώλη-
σης η µουσική. Δηλαδή δεν πάει κάποιος σε ένα κουρείο επειδή
του αρέσει η µουσική που παίζει εκεί. Θα πληρώσουν και αυτοί,
όσο τους αναλογεί. Έχουν κλείσει µαγαζιά, γιατί δεν µπορούσαν
να πληρώνουν ή γιατί έβγαλαν τη µουσική που δεν µπορούσαν
να πληρώνουν. Σύρονται στα δικαστήρια, πληρώνουν τεράστια
ποσά, ακόµα και τώρα εκκρεµούν οι υποθέσεις και δεν έχετε µε-
ριµνήσει γι’ αυτούς. Μάλλον είπατε: «Θα τους αφήσουµε στην
τύχη τους και ό,τι πουν τα δικαστήρια».

Το χειρότερο από όλα είναι ότι αυτοί οι καταστηµατάρχες και
οι χρήστες που εξοντώθηκαν νοµίζουν ότι αυτοί οι οποίοι πήραν
τα χρήµατα και είναι αντίπαλοί τους είναι οι καλλιτέχνες. Στην
ουσία, όµως, οι καλλιτέχνες και οι χρήστες εξαπατήθηκαν από
τα «boys» της «ΑΕΠΙ», τα οποία πολλές φορές έπαιρναν µισθούς
οι οποίοι ήταν πολλαπλάσιοι σε σχέση µε καλλιτέχνες οι οποίοι
παίζουν από το πρωί µέχρι το βράδυ στα ραδιόφωνα. Το 2016, η
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Επίτροπος που µπήκε εκεί στην «ΑΕΠΙ» είπε ότι έγιναν εισπράξεις
22 εκατοµµυρίων ευρώ και βρέθηκαν µηδέν χρήµατα στο ταµείο
όταν ήταν να τα αποδώσει στους καλλιτέχνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω.
Φανταστείτε, δηλαδή, τι εισπράξεις γίνονταν από τη συγκεκρι-

µένη εταιρεία, την «ΑΕΠΙ», τα χρόνια που δεν υπήρχε οικονοµική
κρίση και, φυσικά, δεν τα έπαιρναν οι καλλιτέχνες όπως λένε.

Το ωραίο είναι ότι κάποιος συνάδελφος Βουλευτής έχει κατα-
θέσει προς το Υπουργείο σας µια ερώτηση σχετικά µε την εξα-
πάτηση της «ΑΕΠΙ» απέναντι στους καλλιτέχνες, αλλά και τους
χρήστες και το Υπουργείο σας δήλωσε αναρµόδιο να απαντήσει
στην ερώτηση, ενώ τώρα είναι αναρµόδιο να νοµοθετήσει.

Αν θέλετε, λοιπόν, να υπάρξει εξυγίανση, ρίξτε τις τιµές και τη
φορολογία, βρείτε ποιοι έκλεψαν και τι έκλεψαν στην «ΑΕΠΙ»,
βάλτε τους στη φυλακή και µετά βλέπουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ.
Μαυρωτάς έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί, δυστυχώς, ένα ακόµα παρά-

δειγµα αλλοπρόσαλλης νοµοθετικής πρακτικής. Επικαιροποιείται
το ελληνικό πλαίσιο για τα πνευµατικά δικαιώµατα από το 1993
και τον ν.2121/1993 µέσω της ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής
οδηγίας του 26/2014.

Γενικά το ιστορικό είναι γνωστό. Είχε έρθει ξανά, αποσύρθηκε,
διαφοροποιήθηκε και τώρα κατατέθηκε µε τις διαδικασίες του
κατεπείγοντος. Δεν θα µπω πάλι σ’ αυτή τη συζήτηση. Όµως,
από ό,τι ακούσαµε στην ακρόαση των φορέων, φαίνεται ότι η
εναρµόνιση µε την ευρωπαϊκή οδηγία γίνεται µε έναν αµφιλεγό-
µενο τρόπο. Η ακρόαση των φορέων µού άφησε την αίσθηση ότι
ακούσατε µόνο κάποιους από όσους διαβουλευτήκατε –όσο δια-
βουλευτήκατε- και υποψιάζοµαι ότι αυτοί οι κάποιοι είναι οι δικοί
σας στο τµήµα πολιτισµού στον ΣΥΡΙΖΑ.

Επιτρέψτε µου να επικεντρωθώ στο άρθρο 55 και συγκεκρι-
µένα στις παραγράφους 3 και 4, που αφορούν στις εξαιρέσεις
και στους περιορισµούς στα πνευµατικά δικαιώµατα που έχουν
να κάνουν µε τις ακαδηµαϊκές και άλλες βιβλιοθήκες. Σίγουρα
χρειάζεται ισορροπία µεταξύ των δικαιωµάτων των δηµιουργών
και της ακαδηµαϊκής έρευνας. Ακούσαµε τις ενστάσεις στην
ακρόαση των φορέων τόσο από τους εκδότες, τους συγγραφείς
και τους δηµιουργούς, όσο και από τον Σύνδεσµο των Ελληνικών
Ακαδηµαϊκών Βιβλιοθηκών. Ακούσαµε σήµερα και τις ενστάσεις
από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Τις ανέφερε ο συ-
νάδελφος προηγουµένως.

Εφόσον, λοιπόν, µιλάµε για ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδη-
γίας 26/2014, θα πρέπει να πούµε ότι ήδη από τις 14 Σεπτεµβρίου
2016, δηλαδή από πέρυσι, έχει ξεκινήσει η διαδικασία αναθεώ-
ρησης της συγκεκριµένης οδηγίας, που πάµε σήµερα να ενσω-
µατώσουµε στην ελληνική νοµοθεσία. Μάλιστα αυτή η οδηγία
συζητήθηκε προχθές –µιλάµε για την ευρωπαϊκή οδηγία και την
αναθεώρησή της στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο- και ψηφίστηκε η
γνωµοδότηση της Επιτροπής Πολιτισµού. Ένας από τους ειση-
γητές ήταν και ο Ευρωβουλευτής του Ποταµιού Γιώργος Γραµ-
µατικάκης, οπότε έχουµε και πληροφορίες εκ των έσω, όπως θα
έπρεπε ίσως και εσείς να έχετε πληροφορίες από τους δικούς
σας Ευρωβουλευτές. Στα τέλη Οκτωβρίου θα ακολουθήσει η ψη-
φοφορία στην Επιτροπή Νοµικών Υποθέσεων, που έχει και τη βα-
σική αρµοδιότητα για τα δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας. 

Προχθές, λοιπόν, αναθεωρήθηκαν διάφορα πράγµατα που
έχουν να κάνουν µε τις εξαιρέσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Μάλι-
στα, στα άρθρα 3 και 4 της συγκεκριµένης αναθεώρησης ανα-
φέρεται ότι τα κράτη-µέλη πρέπει να ενθαρρύνουν τους
δικαιούχους και τους ερευνητικούς οργανισµούς να καθορίσουν
κοινά αποδεκτές βέλτιστες πρακτικές σχετικά µε την εφαρµογή
των µέτρων, κάτι που κι εµείς συνιστούµε να γίνει εδώ πέρα, δη-
λαδή να συζητήσουν οι ενδιαφερόµενοι. 

Παράλληλα γίνεται και µια σαφής περιγραφή των προϋποθέ-
σεων, για να γίνεται έτσι αυτή η εξαίρεση σε ό,τι έχει να κάνει µε

τα µελλοντικά δικαιώµατα. Λέει, µάλιστα, η συγκεκριµένη αναθε-
ώρηση, ότι θα πρέπει η χρήση να πραγµατοποιείται σε εγκατα-
στάσεις εκπαιδευτικού ιδρύµατος ή µέσω ασφαλούς
ηλεκτρονικού δικτύου στο οποίο να έχουν πρόσβαση µόνο οι µα-
θητές, οι φοιτητές και το εκπαιδευτικό προσωπικό του εκπαιδευ-
τικού ιδρύµατος. Κατά δεύτερον, πρέπει να συνοδεύεται από
αναφορά της πηγής, συµπεριλαµβανοµένου του ονόµατος του
δηµιουργού, εκτός αν αυτό είναι αδύνατο. Βάζει, δηλαδή, ένα
συγκεκριµένο πλαίσιο και δεν το αφήνει έτσι γενικά, ώστε να τρο-
µάζει, όπως τροµάζει τους δηµιουργούς η παράγραφος 3 και 4
του άρθρου 55.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι στηριζόµενοι στην αναθεώρηση της οδη-
γίας που αφήνει βαθµούς ελευθερίας, οι ενδιαφερόµενοι –οι δη-
µιουργοί, οι εκδότες, οι βιβλιοθήκες- µπορούν µε τη µεσολάβηση
του Υπουργείου Πολιτισµού και Παιδείας να βρουν µια λύση. Και
όντως έκανε αυτή την προσπάθεια η Υπουργός µε ειλικρινή διά-
θεση.

Για να µην πάµε µακριά, πιθανώς να ήταν σκόπιµο, αφού κα-
ταλήξει αυτή η διαβούλευση, να έρθει σε ένα επόµενο νοµοσχέ-
διο, ίσως στο νοµοσχέδιο για την ανώτατη εκπαίδευση του κ.
Γαβρόγλου που περιµένουµε –ελπίζουµε να µην έρθει µε τις δια-
δικασίες του επείγοντος και αυτό- προκειµένου να µπορέσουµε
έτσι να καταλήξουµε σε µια συναινετική λύση.

Στο άρθρο 18, κατά την ακρόαση των φορέων ακούσαµε ότι
θα έπρεπε να υπάρξει –και είναι λογικό να υπάρξει- µια µεταβα-
τική περίοδος τριών ετών και για τους υπό ανάπτυξη οργανι-
σµούς και όχι µόνο αυτούς που θα δηµιουργηθούν από εδώ και
πέρα, µια και έχουν κάνει επενδύσεις µε ένα συγκεκριµένο busi-
ness plan.

Όσον αφορά στα του Μεγάρου Μουσικής και την τροπολογία
που έρχεται, κυρία Υπουργέ, σας είχαµε καταθέσει µια ερώτηση
στις 8 Μαΐου σχετικά µε την καθυστέρηση της πλήρωσης της
θέσης του γενικού διευθυντή του Μεγάρου και δεν µας έχετε
απαντήσει ακόµα. Αναρωτιόµαστε, αν η συγκεκριµένη τροπολο-
γία έχει να κάνει µε αυτήν την καθυστέρηση, αν υπάρχουν δη-
λαδή κάποια διαδικαστικά προβλήµατα που θα ξεπεραστούν µε
αυτήν την τροπολογία.

Επιτρέψετε µου να κλείσω µε κάτι που µας έκανε εντύπωση.
Ανατρέχοντας στην προηγούµενη έκδοση του νοµοσχεδίου για
τα πνευµατικά δικαιώµατα πριν από ενάµιση χρόνο υπήρχε µια
διάταξη µε τίτλο «Σχολές Καλλιτεχνικής Εκπαίδευσης» και αφο-
ρούσε στη διευθέτηση του θέµατος των ισοτιµιών των τίτλων
σπουδών που χορηγήθηκαν από ανώτερες δηµόσιες και ιδιωτι-
κές σχολές καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. 

Οι απόφοιτοι αυτών των σχολών ήταν σε οµηρία από το 2003.
Βλέπουµε τώρα να έρχεται µε βουλευτική τροπολογία και το εν-
διαφέρον είναι ότι υπογράφουν οι πρώην Υπουργοί Παιδείας και
Πολιτισµού κ. Μπαλτάς και Φίλης µαζί µε άλλους Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ. Επανακαταθέτουν, δηλαδή, verbatim το ίδιο άρθρο σαν
βουλευτική τροπολογία. 

Απ’ ό,τι κατάλαβα, την κάνατε αποδεκτή τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία και η απορία είναι γιατί δεν ήρθε µε την κανονική διαδι-
κασία. Υπήρχαν διαφωνίες µέσα στο κόµµα; Ξεπεράστηκαν; 

Εν κατακλείδι, λοιπόν, για να κλείσω γιατί ξεπέρασα και τον
χρόνο, δεν είµαστε θετικοί για το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα και
τις διαδικασίες που ακολουθήθηκαν, αλλά και για το περιεχόµενο
της πλειοψηφίας των άρθρων του. 

Η όλη διαδικασία δίνει την εικόνα ότι υπάρχουν µαγαζάκια,
που κάποια από αυτά ενίοτε είναι πιο κοντά στα αφτιά της εξου-
σία και περνάνε το δικό τους, ανάµεσα στις γραµµές και στο πε-
ριθώριο που αφήνουν οι ευρωπαϊκές οδηγίες, που και αυτές µε
καθυστέρηση και ασθµαίνοντας υιοθετούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, θέλετε να κάνετε µια παρέµβαση. Απλώς θα

ήθελα, αν µπορείτε, να µαζεύετε τις παρατηρήσεις σας και να
τις πείτε όλες µαζί µετά. Όµως, αν θέλετε τώρα τον λόγο, δεν
πειράζει, αρκεί να είναι λίγο σύντοµη η παρέµβαση.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, το θέµα του Μεγάρου Μουσικής είναι πολύ ση-
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µαντικό, γι’ αυτό ήθελα να το πω άµεσα. Είναι συνδεµένη µε αυτή
τη διάταξη που φέρνουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Συναρτάται;
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Βεβαίως. Γιατί χρειάζεται να υπάρξει αυτή η ρύθµιση, για να µπο-
ρέσει να τοποθετηθεί διευθυντής στο Μέγαρο. 

Επίσης να διευκρινίσω ότι από τους έξι διευθυντές που προ-
βλέπονταν αρχικά, εµείς θεωρούµε απαραίτητους µόνο τους
τρεις. Και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό να το ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Ακολουθεί ο συνάδελφος κ. Σαρίδης. Μετά είναι ο κ. Καρράς
και ο κ. Μπαλτάς. Εάν έρθει στην Αίθουσα ο κ. Λοβέρδος, του
οποίου παίρνετε τη σειρά γιατί είναι σε µια επιτροπή, προφανώς
θα παρέµβει.

Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξε-

κινήσω µε ένα θετικό σχόλιο σχετικά µε την απόλυτη οµοφωνία
που επέδειξε για πρώτη φορά το ελληνικό Κοινοβούλιο όταν
προχθές αποφασίσαµε να δώσουµε, επιτέλους, τον φάκελο της
Κύπρου στους αδελφούς Κύπριους. Είδα µια φωτογραφία σε δη-
µοσιεύµατα όπου είµαστε όλοι όρθιοι, υπερψηφίζοντας µε αυτόν
τον τρόπο την αποστολή των απόρρητων φακέλων, ακόµα και
εκείνων των έντεκα πρώτων, που κάποιος τους πήρε κατά λάθος
στο σπίτι του και από τότε δεν έχουν ξαναβρεθεί και αναγκαστή-
καµε να καταφύγουµε στις σηµειώσεις των πρακτικογράφων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εικόνα αυτή εκπέµπει ένα
πάρα πολύ ισχυρό µήνυµα. Η εικόνα αυτή άρεσε στους Έλληνες.
Δεν υπάρχει συµπολίτης µας που να µην ξέρει πως όταν τρωγό-
µαστε µεταξύ µας είµαστε ευάλωτοι, αδύναµοι και εύκολα µπο-
ρούν να µας εκβιάσουν, πράγµα το οποίο, δυστυχώς, ήδη
συµβαίνει, όπως άλλωστε απέδειξαν τα γεγονότα. Αποφάσεις
που παίρνονται µε τους τριακόσιους µαζί είναι αποφάσεις που
έχουν λείψει από τη δηµοκρατία µας, κυρία Υπουργέ.

Είναι λογικό και αναµενόµενο σε µια δηµοκρατία να υπάρχουν
τουλάχιστον δύο ή και τρεις απόψεις σε κάθε ζήτηµα, σε κάθε
θέµα. Στην Ελλάδα δε όλοι και όλες µάθαµε εδώ και δεκαετίες
να θεωρούµε φυσιολογικό το να έχουµε τριακόσιες διαφορετικές
απόψεις. Όµως την πραγµατική δύναµη της δηµοκρατίας µπορεί
να την εντοπίσει κανείς όταν επιτυγχάνεται η οµοφωνία, κατόπιν
διεξαγωγής διαλόγου µε επιχειρήµατα. 

Το ελληνικό Κοινοβούλιο συζητά από το 1988 αν έπρεπε ή όχι
να ανοίξουν οι φάκελοι αυτοί και να λάβουν γνώση όλοι για το τι
ακριβώς έγινε, και οι συνάδελφοί µας στην Κύπρο, αλλά και στα-
διακά ολόκληρος ο Ελληνισµός, είτε στην Ελλάδα είτε και παγ-
κόσµια. Χρειάστηκαν πολλά χρόνια, αλλά φτάσαµε σε αυτό το
σηµείο και δεχθήκαµε πια πως έχουµε υποχρέωση -ιστορική ευ-
θύνη θα έλεγα- να προχωρήσουµε σε αυτή την απόφαση. Μακάρι
να είχαµε χρόνο για να βρούµε τρόπο να συµφωνήσουµε και σε
άλλα πολύ σοβαρά ζητήµατα. Δυστυχώς, όµως, γνωρίζουµε
καλά όλοι και όλες σε αυτή την Αίθουσα πως χρόνος δεν υπάρ-
χει.

Την ίδια ώρα που η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
καλλιεργούν πολεµικό κλίµα, ανταλλάσσοντας κατηγορίες και
χαρακτηρισµούς, την ίδια ώρα χιλιάδες συµπολίτες µας παρα-
µένουν επί δεκαπέντε µήνες απλήρωτοι µε τραγικά για αυτούς
αποτελέσµατα. Την ίδια ώρα που εµείς ασχολούµαστε µε τις δη-
λώσεις Μοσκοβισί και προσπαθούµε να αξιολογήσουµε τη σηµα-
σία που είχε η πρόσφατη απόφαση να αναγνωριστεί πως η
Ελλάδα δικαιούται να βγει από τη διαδικασία διαχείρισης υπερ-
βολικού ελλείµµατος, την ίδια στιγµή µια νέα γυναίκα οδηγήθηκε
σε απόγνωση και αυτοκτόνησε. Την ίδια ώρα που µιλάµε για το
αν η δικαιοσύνη εµποδίζει την Κυβέρνηση να κυβερνήσει, την ίδια
ώρα χιλιάδες συµπολίτες µας παραµένουν απλήρωτοι και διεκ-
δικούν τα δεδουλευµένα τους στα δικαστήρια και αναρωτιόνται:
Μα, δεν µπορούν αυτοί οι τριακόσιοι να συµφωνήσουν επιτέλους
για το ποιες πρέπει να είναι οι προτεραιότητες της ελληνικής πο-
λιτείας του οργανωµένου ελληνικού κράτους; 

Γιατί δεν µπορούµε να βρούµε το τι πρέπει να γίνει, για να στα-
µατήσουν οι αδικίες που καθηµερινά υφίστανται και υποµένουν

οι συµπολίτες µας, εξαιτίας κυρίως των κακών νόµων που εµείς,
εσείς, οι προκάτοχοί µας, µέσα σε αυτή την Αίθουσα επιβάλαµε
στην ελληνική πραγµατικότητα; Γιατί δεν µπορούµε να σηκω-
θούµε και οι τριακόσιοι και να πούµε τέρµα; 

Ο κόπος, ξέρετε, του εργαζόµενου είναι ιερός. Τα δεδουλευ-
µένα πρέπει να πληρώνονται σε κάθε περίπτωση άµεσα, χωρίς
καθυστερήσεις και χωρίς εκπτώσεις. Τι πρέπει να γίνει; Πόσοι
πρέπει να αυτοκτονήσουν για να καταλάβουµε πως πρέπει να ση-
κωθούµε όρθιοι εδώ µέσα εµείς οι τριακόσιοι και να πούµε σε
αυτούς τους επιχειρηµατίες που εκµεταλλεύονται τους εργαζό-
µενους και τους αφήνουν απλήρωτους για µήνες πως δεν έχουν
το δικαίωµα να το κάνουν αυτό και πως θα βρουν άσχηµα τον
µπελά τους από εµάς τους ίδιους όταν εφαρµόζουν τέτοιες
απάνθρωπες πρακτικές;

Πόσος χρόνος χρειάζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα
µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου για να οµοφωνήσουν πως η
ανασφάλιστη εργασία δεν είναι απάτη αλλά είναι κακούργηµα; 

Ρωτάω, για παράδειγµα, εδώ και καιρό να µάθω πόσα εργα-
τικά ατυχήµατα έγιναν στη χώρα τα τελευταία δύο χρόνια και δεν
µου απαντάει κανείς. Έχω υποβάλει µια ΑΚΕ εδώ και πάρα πολ-
λούς µήνες, η οποία παραµένει αναπάντητη και θα συνεχίσει να
παραµένει, γιατί κανείς δεν ξέρει να την απαντήσει. Από τις ει-
δήσεις, όµως, συνεχώς κάθε µήνα ακούµε για εργατικά ατυχή-
µατα µε τραγικές συνέπειες.

Κλείνω αυτό το εισαγωγικό µου σχόλιο, καταθέτοντας στα
Πρακτικά τη φωτογραφία της οµοφωνίας µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σας καλώ να τη δείτε καλά. Να αφουγκραστείτε τη δύναµη
που έχουµε ενωµένοι. Και να αναλογιστείτε για το αν έχουµε
θέσει τις σωστές προτεραιότητες στο κοινοβουλευτικό µας έργο.
Δεν µπορούµε άραγε να βρούµε πάλι, αν όχι τριακόσιους, έστω
τόσους Βουλευτές που ψήφισαν το τελευταίο µνηµόνιο και να
στείλουµε ένα µήνυµα στους δανειστές µας για το ποια είναι η
άποψη των Ελλήνων για την αποτελεσµατικότητα των µέτρων λι-
τότητας που µας έχουν επιβάλει στους µισθούς και στις συντά-
ξεις. Υπάρχουν συµπολίτες µας στον ιδιωτικό τοµέα οι οποίοι δεν
πληρώνονται. Το έχετε καταλάβει; Οι αποφάσεις µας εδώ µέσα
σε αυτή την Αίθουσα επηρεάζουν ζωές. Το έχετε αντιληφθεί;

Προχωρώ στον σχολιασµό επί του νοµοσχέδιο. Μιλάµε για τα
πνευµατικά δικαιώµατα, στη σκιά των αποκαλύψεων που περιέχει
το πόρισµα των ελεγκτών της «ΑΕΠΙ». Κάποιοι από εµάς έδειξαν
να πέφτουν από τα σύννεφα. Δεν ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, τι
γινόταν κάθε βράδυ σε αυτή τη χώρα για δεκαετίες ολόκληρες;
Κάθε  βράδυ, λοιπόν, για κάποιους κτύπαγε η καµπάνα της
«ΑΕΠΙ». 

Για άλλα και άλλα το κράτος δεν βιαζόταν να στείλει τους
αστυνοµικούς τους να επιβάλλουν τους νόµους, αλλά όταν η
«ΑΕΠΙ» έπαιρνε τηλέφωνο ολόκληρος ο κρατικός µηχανισµός λει-
τουργούσε για να επιβάλει τα συµφέροντα µιας οικογένειας. 

Πόσοι συµπολίτες µας έχουν συλληφθεί µε τη διαδικασία του
αυτοφώρου επειδή δεν πλήρωσαν το χαράτσι της «ΑΕΠΙ»; Και
από την άλλη πόσοι επιχειρηµατίες έχουν συλληφθεί για κακουρ-
γηµατικές παραβάσεις του Εργατικού Δικαίου; 

Όλοι γνώριζαν τότε τι συµβαίνει. Κανείς δεν µίλαγε, όµως,
γιατί αυτοί που έπρεπε να µιλήσουν, τα µέλη του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου δηλαδή, είχαν άλλα ενδιαφέροντα, είχαν άλλες προ-
τεραιότητες. Το κράτος λειτουργούσε για χρόνια ως µπράβος
της «ΑΕΠΙ». Δεν έχει κανείς την πολιτική ευθύνη για αυτό; Κατα-
στράφηκαν άνθρωποι από τις πρακτικές αυτές. 

Από την αρχή στηρίξαµε την προσπάθεια να µπει ένα τέλος σε
αυτή την τραγωδία. Και ελπίζαµε πως µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
και, µε αφορµή την υποχρέωση της χώρας µας να εναρµονιστεί
µε το ευρωπαϊκό δίκαιο και να προχωρήσει στην ενσωµάτωση
της σχετικής ευρωπαϊκής οδηγίας, θα αλλάζαµε κάτι προς το κα-
λύτερο. Δυστυχώς, όµως, ακούγοντας τα όσα είπαν οι φορείς,
έβγαλα το συµπέρασµα πως η συντριπτική πλειοψηφία τους θε-
ωρεί πως το παρόν είναι ένα λειψό και πρόχειρο κακέκτυπο της
προηγούµενης νοµοθετικής πρωτοβουλίας του κ. Μπαλτά. 
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Ραντεβού στα δικαστήρια, λοιπόν, είπαν οι φορείς. Και είναι
λογικό ότι θα παλέψουν κάποιοι από αυτούς, όπως ακούγεται,
για την επιβίωσή τους. Επιβάλατε το πλαφόν του 20%, χωρίς
έστω να το εξετάσετε. Πρέπει να εξετάσετε, κυρία Υπουργέ, την
πρόταση της συναδέλφου, της κ. Βαγενά, να γίνει µια πρόβλεψη,
ώστε να είναι κλιµακούµενο αυτό το ποσοστό σε αναλογία µε τα
πραγµατικά έσοδα. Αν δεν το υλοποιήσετε αυτό το πλαφόν, θα
οδηγήσει µε µαθηµατική ακρίβεια στο κλείσιµο πολλών µικρών
µη κερδοσκοπικών οργανισµών. Έτσι επιβραβεύουµε αυτούς
που τόσα χρόνια, παρά τις απειλές και τις κακουργηµατικές πρά-
ξεις της «ΑΕΠΙ», πάλεψαν και άντεξαν. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έπρεπε να έχει σκοπό να βάλει κανό-
νες σε µια άναρχη και βίαιη κατάσταση που αφορά δεκάδες χι-
λιάδες συµπολίτες µας.

Αντ’ αυτού, εισάγουµε δια νόµου την κερδοσκοπία ως θεµιτή
πρακτική στον ευαίσθητο τοµέα της διαχείρισης των πνευµατι-
κών δικαιωµάτων. Το σηµερινό νοµοσχέδιο έπρεπε να έχει ειδική
πρόβλεψη για το πώς θα προστατεύσει το ελληνικό τραγούδι,
τον ελληνικό κινηµατογράφο, τα ελληνικά βιβλία, από τη λαίλαπα
των θηρίων της «GOOGLE» και της «AMAZON» και πολλών άλλων
που σύντοµα θα επιχειρήσουν να βάλουν χέρι σε αυτά. Αντ’
αυτού, εµείς φροντίζουµε να αποσπαστούν µερικοί υπάλληλοι
του Υπουργείου Οικονοµικών στο Μέγαρο Μουσικής. Μήπως θα
έπρεπε να χαιρόµαστε που δεν φορτώνετε και τα χρέη της
«ΑΕΠΙ» στις πλάτες του Έλληνα φορολογούµενου, όπως κάνετε
µε τα χρέη του Μεγάρου Μουσικής;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν
εξυπηρετεί τα συµφέροντα των δηµιουργών. Αντιθέτως, αντί να
διαφυλάξει τον ιδιαίτερο χαρακτήρα των πνευµατικών δικαιωµά-
των, τα αντιµετωπίζει ως προϊόν, ως ζήτηµα ιδιοκτησίας οικοπέ-
δων. Οι προσθήκες ελληνικής εµπνεύσεως είναι περισσότερες
από τις διατάξεις που µας ζητά να αφοµοιώσουµε στο Ελληνικό
Δίκαιο η σχετική ευρωπαϊκή οδηγία. Και αντί να αντιµετωπίζουν
τις ιδιαιτερότητες της χώρας µας, όπως άλλωστε προβλέπει και
µας δίνει το δικαίωµα η ίδια αυτή οδηγία, αντιθέτως δηµιουρ-
γούνται εµπόδια και οδηγούµαστε σε αδιέξοδα.

Τι θα λέµε αν το Συµβούλιο της Επικρατείας κρίνει αντισυνταγ-
µατικά δύο ή τρία άρθρα του παρόντος; Ποιος θα φταίει; Η δι-
καιοσύνη; Αν οι νόµοι που ζητάµε από τη δικαιοσύνη δεν είναι
σαφείς και κατανοητοί και από τον πιο αδιάφορο συµπολίτη µας,
τότε δεν φταίει η δικαιοσύνη. Τότε φταίµε εµείς. Γιατί εµείς εδώ
δίνουµε τους νόµους αυτούς στη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη δεν
τους βρίσκει κάπου, τους παίρνει από εµάς.

Δύο κουβέντες για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1093 και
ειδικό 26 σχετικά µε τον τρόπο διεξαγωγής των αρχαιρεσιών της
ΕΠΟ.

Τα όσα συµβαίνουν στο ελληνικό ποδόσφαιρο απαιτούν σοβα-
ρότητα και υπευθυνότητα από µέρους µας. Το ελληνικό Κοινο-
βούλιο κατηγορεί τη δικαιοσύνη πως είναι τυφλή. Το πρόβληµα,
όµως, δεν είναι η τυφλότητα της δικαιοσύνης, αλλά τα στραβά
µάτια του ελληνικού Κοινοβουλίου. Ίσως κάποια στιγµή να επι-
στρέψουν οι ελληνικές οικογένειες στα γήπεδα και οι επικίνδυνοι
στις φυλακές. Δεν έχει έρθει όµως αυτή η ώρα ακόµη και από
ό,τι καταλαβαίνω και εκτιµώ θα αργήσει πολύ να έρθει. Για τον
ίδιο λόγο που αργεί να έρθει και η περίφηµη έξοδος από τα µνη-
µόνια και το πολυαναµενόµενο τέλος των capital controls. Δεν
µπορείτε µόνοι 153 να επιβληθείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, στα
οργανωµένα συµφέροντα που λυµαίνονται το ελληνικό ποδό-
σφαιρο. Όπως δεν µπορείτε και οι 153 να πείσετε τους δανειστές
πως δεν πρέπει να φέρεστε µε αυτόν τον εξευτελιστικό τρόπο
στη χώρα µας.

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1094 και ειδικό
27 µε τίτλο ρύθµιση θεµάτων της «Ελληνικό Φεστιβάλ Α.Ε» µόνο
ένα σχόλιο µπορεί να κάνει κάποιος. Αυτοί οι άνθρωποι πραγµα-
τικά δουλεύουν ούτως ή άλλως για δώδεκα ώρες. Σήµερα το
αναγνωρίζουµε και εµείς αυτό, λες και µπορούσαµε να κάνουµε
αλλιώς.

Όσον αφορά την τροπολογία για το Μέγαρο Μουσικής, θα σας
πω ότι είναι προκλητική. Βέβαια δεν είναι περισσότερο απαρά-
δεκτη από το γεγονός πως φορτώθηκε ο Έλληνας φορολογού-
µενος τα χρέη που άφησαν απατεώνες στο όνοµα της «διάδοσης

του πολιτισµού στους αγράµµατους».
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έκφραση «στείρα αντιπολί-

τευση» ξεκίνησε από την εποχή του Τρικούπη µε τον Δεληγιάννη.
Τότε, λοιπόν, σε ό,τι έλεγε ο Τρικούπης, ο Δεληγιάννης έλεγε
όχι, χωρίς επιχειρήµατα, χωρίς να ξέρει να γυρίσει και να πει το
γιατί. 

Αυτή, λοιπόν, η έκφραση καλλιεργήθηκε και έτσι δηµιουργή-
θηκε και ο λαϊκισµός εδώ στην Ελλάδα. Από την Ένωση Κεν-
τρώων, στείρα αντιπολίτευση δεν πρόκειται να δείτε, γιατί η
Ένωση Κεντρώων διατηρεί µέσα της ζωντανό και προσπαθεί να
κάνει πράξη αυτό που ουσιαστικά εκείνη πιστεύει ότι µπορεί να
οδηγήσει τη χώρα έξω από το αδιέξοδο στο οποίο έχει περιέλ-
θει.

Η αλήθεια ενώνει. Και µόνο επειδή η αλήθεια ενώνει, γι’ αυτές
τις αλήθειες τις οποίες σας ανέφερα λίγο πιο πριν, η Ένωση Κεν-
τρώων επί της αρχής θα στηρίξει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Μόνο και µόνο γι’ αυτές τις αλήθειες, για να δείξει για άλλη µία
φορά τον δρόµο προς τη συναίνεση, περιµένοντας και από τη
δική σας την πλευρά να τιµήσετε το σύνολο του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου και να µπορέσετε να επιτύχετε µεγαλύτερες συναινέ-
σεις πέραν του 153, πέραν του 180, πέραν των 200 Βουλευτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ακολουθούν οι συνάδελφοι κύριοι Καρράς, Μπαλτάς και µετά
ο κ. Τζαβάρας.

Ο κ. Καρράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Για το ζήτηµα της πνευ-

µατικής ιδιοκτησίας και των συγγενικών δικαιωµάτων δεν έχω να
πω πολλά, παρά µόνο ότι προσυπογράφω όλη την κριτική η
οποία ακούστηκε στην Αίθουσα.

Στέκοµαι όµως σε ένα άλλο σηµείο. Το νοµοσχέδιο έχει και
τίτλο ότι αναφέρεται σε άλλες διατάξεις, αρµοδιότητος του
Υπουργείου Πολιτισµού. Επ’ αυτών δεν άκουσα κάτι. Και εφόσον
δεν άκουσα κάτι συγκεκριµένο πέραν κάποιων τροπολογιών, εν-
διαφέρθηκα να το προσεγγίσω, να δω τι αντιµετωπίζει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και τροµάξατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα τα ακούσετε, κύριε

Τζαβάρα.
Βλέπω, λοιπόν, ότι έχουµε µία επέµβαση σε έναν νόµο, τον

3028/2002, που αφορά την προστασία της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς, µε τρεις διατάξεις οι οποίες περιλαµβάνονται στο σχέδιο
νόµου. Να ξεκινήσω από τη µία, το άρθρο 64 του σχεδίου; Δεν
ξέρω αν έχει αναριθµηθεί και έχει γίνει 63, το παίρνω από την αρ-
χική διατύπωση. Άρθρο 64, λοιπόν. Λέµε: έχουµε χαρακτηρι-
σµένα ως µνηµεία, σκάφη, σιδηροδροµικούς συρµούς, άµαξες,
τα οποία προστατεύονται βάσει του αρχαιολογικού νόµου και
βάσει της πολιτιστικής κληρονοµιάς. Λέµε, λοιπόν, ότι αυτά τα
µνηµεία µπορούµε να τα συντηρούµε. Εύλογο. Μπορούµε όµως
και να τα διαλύουµε εάν υπάρχουν κριτήρια από µία επιτροπή
για την αδυναµία συντήρησης ή για το κόστος συντήρησης. Και
όταν διάβαζα αυτή τη διάταξη, πήγε το µυαλό µου, σε δύο
σκάφη. Πήγε στο «ΑΒΕΡΩΦ» και στο «ΒΕΛΟΣ», κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, που είναι στο Τροκαντερό και είναι µουσεία.

Μήπως, λοιπόν, τη στιγµή που θα είναι ασύµφορη η συντή-
ρησή τους, έχουµε κατ’ εφαρµογή αυτής της διατάξεως περαι-
τέρω δυνατότητες που δεν θα θέλαµε να έχουµε; Το κρατώ προς
σηµείωση.

Το επόµενο άρθρο, το άρθρο 65. Εδώ, λοιπόν, θα µου επιτρέ-
ψετε τον σχολιασµό. Γιατί; Μας λέει κάτι. Όταν έχουµε εκθέσεις
και µεταφέρονται στο εξωτερικό κινητά αρχαία ή αντικείµενα πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς ή στο εσωτερικό γίνονται εκθέσεις στις
οποίες εκτίθενται αρχαία ή στοιχεία της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς από ξένους φορείς πολιτιστικούς, το ελληνικό κράτος λέει
ότι παρέχει την εγγύηση για την αξία αυτών των αντικειµένων,
ούτως ώστε να µην υφίσταται κίνδυνος ζηµίας.

Θα θυµίσω κάτι. Ο ίδιος ο ν.3028 µας λέει κάτι άλλο. Ότι και
τα κινητά µνηµεία ανήκουν στην ιδιοκτησία του κράτους. Όσα
έχουν κατασκευαστεί µέχρι το 1453 κατά τον προηγούµενο αρ-
χαιολογικό νόµο και όσα είναι µέχρι το 1830 µε τον νεότερο τον
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ν.3028. Το ερώτηµά µου, λοιπόν, είναι γιατί, από ποιον θα τα εξα-
σφαλίζει το δηµόσιο, σε ποιον θα παρέχει εγγύηση το δηµόσιο
για την ζηµία που το ίδιο θα υποστεί; 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να την τροποποιήσετε αυτή τη διάταξη
και να την καθορίσετε ως εξής: ότι εκείνος ο οποίος τα παρα-
λαµβάνει στην έκθεσή του, υποχρεούται να τα ασφαλίζει σε αξιό-
χρεη ασφαλιστική εταιρεία, για να µην υφίσταται το κράτος τη
ζηµιά σε περίπτωση φθοράς, µε δαπάνες του, διότι αυτός απο-
κερδαίνει από τη χρήση τους στο διάστηµα της έκθεσης, µε δα-
πάνες του υπέρ του ελληνικού δηµοσίου. Διότι διαφορετικά δεν
υπάρχει η δυνατότητα οικονοµικής, τουλάχιστον προστασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συγχωρήστε µε κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Τρίτο θέµα που µε απασχόλησε. Το άρθρο 67. Υλοποίηση

έργων, χωρίς έγκριση του Υπουργείου Πολιτισµού, όταν έχουµε
επέµβαση σε αρχαιολογικό χώρο, ιστορικό, µνηµείο κινητό, ακί-
νητο, από το Υπουργείο Πολιτισµού το οποίο συµβάλλεται µε
προγραµµατική σύµβαση. Έχω την απορία: Στην προγραµµατική
σύµβαση έχουµε τη δυνατότητα να θέτουµε και όρους προστα-
σίας ή δια της απαλείψεως της ανάγκης της αδείας του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, µε την προγραµµατική σύµβαση η οποία είναι
σύµβαση µεταξύ διαφόρων φορέων -ισότιµων πλέον- δεν µπο-
ρούµε να επιβάλουµε αυτούς τους όρους;

Ερώτηµά µου σηµαντικό. Να πω για το Μέγαρο Μουσικής δύο
κουβέντες; Ήµουν εξ εκείνων ο οποίος είχα αντιδράσει, γιατί είχα
πει ότι το Μέγαρο Μουσικής δεν µπορεί να κρατικοποιηθεί, µε
την έννοια την οποία µας είπαν ότι έχει µια αξία 560 εκατοµµυ-
ρίων και εποµένως ωφελείται το ελληνικό δηµόσιο. 

Είχα πει, λοιπόν, µην το µεταφέρετε στο δηµόσιο, αλλά καλέ-
στε ειδικούς, για να δούµε εάν υπάρχει δυνατότητα εξυγίανσης.
Και ποιοι ήταν αυτοί οι ειδικοί; Είχα κάνει και πρόταση. Είχα προ-
τείνει το Ίδρυµα Βάγκνερ και τη Μητροπολιτική Όπερα της Νέας
Υόρκης, που έχουν την εµπειρία. 

Σήµερα µας λέτε κάτι άλλο. Μάλλον δεν βρήκαµε καλλιτεχνικό
διευθυντή, µάλλον δεν βρήκαµε κατάλληλο στελεχιακό δυναµικό,
θα πάρουµε από το δηµόσιο και θα το τοποθετήσουµε. Μας λέτε,
όµως, και περαιτέρω µε µια τροπολογία ότι θα αποσπάσουµε και
δηµοσίους υπαλλήλους από το Υπουργείο Οικονοµικών και το
Υπουργείο Πολιτισµού και θα το κρατικοποιήσουµε. 

Πολύ ωραία! Εγώ έχω πει, κυρία Υπουργέ, ότι είµαι φίλος και
του λυρικού θεάτρου και της όπερας και δεν νοµίζω ότι συµβάλ-
λουν στον πολιτισµό αυτής της κατηγορίας αυτές οι ενέργειες. 

Μια τελευταία πρόταση, κύριε Πρόεδρε. Εάν δεν κωδικοποι-
ηθεί ο ν.2121/1993 µε τις σηµερινές διατάξεις θα παραµείνει ανε-
φάρµοστος, όπως και στο παρελθόν, διότι είναι ένας πολυτελής
νόµος ο σηµερινός που πρέπει να απλοποιηθεί, πρέπει να γίνει
κατανοητός και προσιτός και από τους µη νοµικούς για να µπορεί
να εφαρµοστεί, διαφορετικά θα αντιµετωπίζουµε πάλι τα ζητή-
µατα της «ΑΕΠΙ» και στο µέλλον και ούτε οι δηµιουργοί θα µπο-
ρούν να προστατευτούν, αλλά ούτε και να λειτουργήσει. Και γιατί
το προτείνω αυτό; Για τον λόγο ότι µόνο οι νόµοι που µπορούν
να είναι απλοποιηµένοι έχουν τη δυνατότητα επιτυχούς εφαρµο-
γής. 

Η τελευταία µου παρατήρηση, χωρίς να πω και κάτι άλλο, είναι
η εξής: Λέτε, λοιπόν, ότι οι δαπάνες αρχαιολογικών ερευνών στο
άρθρο 59 αναλαµβάνονται από τον κύριο του έργου, όταν πρό-
κειται για διευρυµένης οικονοµικής εκτάσεως δηµόσιο έργο, οι
αρχαιολογικές δαπάνες είτε στις σωστικές ανασκαφές είτε στις
ερευνητικές ανασκαφές. Γιατί το λέτε αυτό, αφού ούτως ή άλλως
στις συµβάσεις πληρώνονται και αυτές οι δαπάνες; Θα υπάρχει,
δηλαδή, επιπλέον χρηµατική συνεισφορά από το κράτος; Να θυ-
µίσω λίγο το Αµύνταιο µε τη ΔΕΗ. Δεν θέλω να το µπλέξω στην
παρούσα συζήτηση, όπου από αστοχία του τρόπου εκτελέσεως
των αρχαιολογικών ανασκαφών και ερευνών προέκυψε κατα-
στροφή. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ο συνάδελφος κ. Αριστείδης Μπαλτάς έχει τον λόγο. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αυτός ο νόµος που συζητούµε σήµερα είναι αποτέλεσµα, εάν
πάµε λίγο πίσω στον χρόνο, µιας πολύ συγκεκριµένης πολιτικής
απόφασης της Κυβέρνησης. Σε σχέση µε την ενσωµάτωση της
οδηγίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση αποφασίστηκε ότι δεν µέ-
νουµε σε µια απλή µεταγραφή στα ελληνικά της οδηγίας, αλλά
προσπαθούµε να διευρύνουµε αυτά τα δεδοµένα, ώστε να πιά-
σουµε όλα τα ζητήµατα που αφορούν την πνευµατική ιδιοκτησία
στη χώρα µας, εκσυγχρονίζοντας µε αυτή την έννοια τον προ-
ηγούµενο νόµο που κάπου είχε αρχίσει να «τρώει τα ψωµιά» του,
επειδή µπήκαν στο παιχνίδι όλα τα ηλεκτρονικά, οι νέες τεχνο-
λογίες κ.λπ.. 

Παράλληλα, ξέραµε από συγκεκριµένες καταγγελίες και από
µια διάχυτη συζήτηση και ατµόσφαιρα ότι η ελληνική ιδιοµορφία
έχει ένα πολύ συγκεκριµένο πράγµα, το οποίο καλούµαστε να
αντιµετωπίσουµε, την περίφηµη «ΑΕΠΙ», η οποία «ΑΕΠΙ» ήταν ου-
σιαστικά εταιρεία ιδιωτική, εταιρεία µιας οικογένειας, µε πολλές
φήµες για κακοδιαχείριση, για να το πω ευγενικά και κατ’ ελάχι-
στον, η οποία όµως ωστόσο εκπροσωπούσε περίπου την παµψη-
φία των Ελλήνων δηµιουργών στο επίπεδο της µουσικής, του
τραγουδιού κ.λπ.. Και το ερώτηµα ήταν πώς η όλη διαδικασία
του νοµοσχεδίου θα αντιµετώπιζε επιπλέον και αυτή την εταιρεία. 

Εξήγησα αναλυτικά χθες πώς και γιατί από εκείνη την πρώτη
ιδέα περάσαµε σε ένα πρώτο νοµοσχέδιο Μπαλτά, το οποίο πολ-
λοί εκθειάζουν εκ του ασφαλούς σήµερα, διαπιστώσαµε το
λάθος αυτού του νοµοσχεδίου και οµολογώ, δηλώνω ότι γενναία
–εδώ ταιριάζει αυτό το επίθετο- αποφασίσαµε να το πάρουµε
πίσω και να το ξαναδούµε από την αρχή. Γιατί; Γιατί, όταν έχεις
µια εταιρεία, που µε εκείνο το πρώτο νοµοσχέδιο προσπαθείς να
δηµιουργείς ασφυξία σ’ αυτήν, χωρίς επαρκή τεκµήρια αφ’ ενός,
χωρίς να λαµβάνεις υπ’ όψιν ποιοι θέλουν να φύγει αυτή η «ΑΕΠΙ»
από τη µέση, να δηµιουργηθεί µια άλλη «ΑΕΠΙ» στη θέση της και
τρίτον, χωρίς καµµία µέριµνα για το σύνολο των δηµιουργών που
ήταν εγγεγραµµένοι στην «ΑΕΠΙ», φτιάχνεις µια δυνατότητα κα-
ταστροφής σε πολλά επίπεδα. Το πρώτο είναι να µείνουν χωρίς
καµµία προστασία οι δηµιουργοί. Το δεύτερο είναι τα χρέη της
«ΑΕΠΙ», που φαίνονταν από τότε που είναι µεγάλα και υπέρογκα
να το χρεωθεί το ελληνικό δηµόσιο, αλά Μέγαρο Μουσικής όπως
λέγαµε και τρίτον, να µην έχεις κανέναν έλεγχο τι θα αντικατα-
στήσει την υπάρχουσα «ΑΕΠΙ». Γι’ αυτόν τον κύριο λόγο πήγαµε
πίσω στο νοµοσχέδιο και για έναν δεύτερο λόγο, ότι εκείνο το
νοµοσχέδιο έγερνε, εάν θέλετε, πολύ περισσότερο απ’ ό,τι
έπρεπε προς την πλευρά των χρηστών. 

Χρήστες και δηµιουργοί είναι δύο κατηγορίες συµπολιτών µας,
που πιάνουν πολύ τόπο στην Ελλάδα και καλά κάνουν, αλλά
έχουν εξ αντικειµένου αντιτιθέµενα συµφέροντα. Ένα τέτοιο νο-
µοσχέδιο, λοιπόν, έπρεπε να βρει τη χρυσή τοµή ανάµεσα σ’
αυτά τα συµφέροντα, χωρίς να γέρνει ούτε πολύ από τη µια
µεριά ούτε πολύ από την άλλη µεριά, µε δεδοµένο ότι στο τέλος
θα διαφωνούσαν περίπου όλοι γιατί κανείς δεν θα εκφραζόταν
πλήρως από ένα νοµοσχέδιο σαν και αυτό. 

Αυτό ήταν το σκεπτικό αυτής της πορείας. Στον δρόµο διαπι-
στώσαµε ότι στο Υπουργείο Πολιτισµού υπάρχει και µια άλλη
εστία διαφθοράς. Εκτός από την «ΑΕΠΙ», λοιπόν, την οποία αµέ-
σως στείλαµε στα δικαστήρια, κάναµε τον έλεγχο, αποκρούσαµε
την άµυνά της σε σχέση του να µην γίνει έλεγχος, φτάσαµε στον
έλεγχο, έχουµε τώρα τεκµήρια για το τι εταιρεία ήταν, απολύτως
αµαρτωλή όπως αποδείχθηκε και, άρα, ο εισαγγελέας έχει τον
λόγο για τα περαιτέρω. 

Εκτός απ’ αυτήν, όµως, στο Υπουργείο υπήρξε και µια δεύτερη
εστία διαφθοράς, µε παλιά ιστορία, την οποία αντιµετωπίσαµε
και αυτή µε µια συστηµατικότητα, γιατί τέτοια πράγµατα χρει-
άζονται µεγάλη συστηµατικότητα και επιµονή. Ακούει στο όνοµα
Ταµείο Αλληλοβοηθείας Υπαλλήλων Υπουργείου Πολιτισµού.
Αποτελεί ένα µυστηριώδες µόρφωµα που οφείλεται στην ευφάν-
ταστη δηµιουργικότητα του κ. Βενιζέλου ως Υπουργού Πολιτι-
σµού και τη νοµοµάθειά του, διότι είναι µοναδικό πράγµα. Είναι
ταµείο αλληλοβοηθείας, πρώτον, χωρίς αλληλοβοήθεια, µόνο χο-
ρηγία από το Υπουργείο Πολιτισµού παίρνει, δεν έχει νοµική προ-
σωπικότητα, δεν είναι ένωση προσώπων, δεν έχει γενική
συνέλευση, δεν έχει τίποτα απ’ όλα αυτά και ορίζεται µε την
πρώτη πράξη ένα διοικητικό συµβούλιο, για το οποίο έχει λόγο
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στην αντικατάστασή του µόνο ο Υπουργός. Ο νόµος εκείνος λέει
ότι αυτοί είναι τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, επαφίεται
στον Υπουργό να τα αλλάξει, αλλά µόνο µε τη δική του σύµφωνη
γνώµη. Είναι η πεµπτουσία του τι σηµαίνει διαπλοκή, διαφθορά,
ό,τι θέλετε. 

Τι κάνει αυτό; Από τότε µέχρι σήµερα παίρνει –ακούστε το,
είναι άλλη φοβερή εφεύρεση- ποσοστά επί των εσόδων του Τα-
µείου Αρχαιολογικών Πόρων. Είναι ένα ποσοστό κυµαινόµενο -ο
κ. Σαµαράς κάποια ωραία στιγµή σκέφτηκε να το ανεβάσει- δη-
λαδή ένα ποσοστό απ’ αυτά τα έσοδα πηγαίνουν απευθείας, ανε-
ξέλεγκτα, σ’ αυτό το µόρφωµα και στο διοικητικό του συµβούλιο.

Το άλλοθι; Το άλλοθι είναι ένας παιδικός σταθµός, τον οποίο
παιδικό σταθµό ως κτήριο τον παραχωρεί το Υπουργείο, άρα
είναι χωρίς νοίκι, παιδιά µπαίνουν γύρω στα εκατό µε κριτήρια
επιεικώς όχι «καραµπινάτως» διαφανή και κοστίζουν, εάν δείτε
τους ισολογισµούς, περίπου πενταπλάσια -κατά τους πιο ήπιους
υπολογισµούς- απ’ ό,τι κοστίζουν οι δηµόσιοι παιδικοί σταθµοί. 

Αυτό το καταθέσαµε σε µια πλήρη ερώτηση, είµαστε σε συζή-
τηση και εντός των ηµερών θα πάει στον εισαγγελέα. Άρα µε
αυτήν την έννοια η δουλειά µας στο Υπουργείο Πολιτισµού, παρ’
όλο που δεν ήταν αυτή η αρµοδιότητα ενός τέτοιου Υπουργείου
προφανώς, είναι να βρει τι στο Υπουργείο υπάρχει ως αυτό που
θα ονοµάζαµε µέσου επιπέδου διαπλοκή. Γιατί η διαπλοκή στην
Ελλάδα δεν είναι µόνο τα πολλά δισεκατοµµύρια εξοπλιστικών
προγραµµάτων, υγείας κ.ο.κ., είναι και αυτές οι µικρότερες
εστίες που παίζουν γύρω στις δεκάδες ή πεντάδες εκατοµµύρια
και οι οποίες φτιάχνουν όρους αναπαραγωγής όλου του προ-
ηγούµενου καθεστώτος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Αυτή είναι η ιστορία εδώ. Θέλω να πω µια λέξη ακόµα, εάν µου
επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. Θα αναφερθώ σε δυο σηµεία µονο-
λεκτικά. 

Η τροπολογία για τις σχολές καλλιτεχνικής εκπαίδευσης είναι
απλώς µια τροπολογία που φτιάχνει στοιχειώδη ισονοµία, εν όψει
µιας µεγάλης µεταρρύθµισης που απαιτείται, που είναι οι καλλι-
τεχνικές σχολές των παραστατικών τεχνών, οι οποίες οφείλουν
να αποκτήσουν κανονική διαδικασία παιδείας, σωστές αντιστοι-
χήσεις και σωστά δικαιώµατα. Είχαµε ξεκινήσει αυτή τη διαδικα-
σία. Είναι σε εξέλιξη µια επιτροπή που είχαµε ορίσει τότε. 

Και µια τελευταία φράση πραγµατικά. Η φράση ότι η καλλιτε-
χνική ελληνική δηµιουργία χρειάζεται προστασία, εξακολουθεί
να ισχύει και µετά το νοµοσχέδιο. Χρειάζεται, όπως κάνει η Γαλ-
λία και άλλες χώρες, µέριµνα, ώστε στο πλαίσιο προφανώς µιας
παγκόσµιας -ας το πούµε- καλλιτεχνικής παραγωγής σε όλες τις
χώρες, όπως άλλες χώρες της Ευρώπης, να φροντίσουµε σεµνά
να προστατεύσουµε την ελληνική καλλιτεχνική δηµιουργία, όχι
µόνο σε επίπεδο πνευµατικών δικαιωµάτων αλλά και σε επίπεδο
νοµοθετήσεων και ρυθµίσεων που αφορούν τα ραδιόφωνα, τις
τηλεοράσεις κ.ο.κ. σε ένα γενικότερο πλαίσιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο κ. Τζαβάρας έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Διαδέχοµαι στο Βήµα ένα πρώην Υπουργό Πολιτισµού, για τον

οποίον πολλά θετικά λόγια ακούστηκαν κατά την επεξεργασία
του νοµοσχεδίου αυτού στην αρµόδια κοινοβουλευτική επι-
τροπή. 

Και, πράγµατι, κανένας δεν υπάρχει σε αυτή την Αίθουσα που
να αµφιβάλλει ότι αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αποτελεί
ένα νοµοθετικό παλίµψηστο, το οποίο τελικώς κατέληξε να το
φέρει στο Κοινοβούλιο η σηµερινή Υπουργός. Δεν ξέρω βέβαια
πόσο αθώα είναι αυτά ακριβώς που κατά καιρούς προσπάθησε
η Κυβέρνηση να κάνει µέσω των διατάξεων που συνεχώς η µια
διαδεχόταν την άλλη, προσπαθώντας -σήµερα κατάλαβα- να
αποδείξει ότι το πνεύµα που φέρνει στον πολιτισµό είναι το
πνεύµα της κάθαρσης, είναι το πνεύµα της καταπολέµησης της
διαφθοράς και της εµπέδωσης της διαφάνειας. 

Μα αυτή είναι µια συνολική υπόθεση που την έχει ξεκινήσει
πρώτος ο Πρωθυπουργός, που την έχουν αναλάβει όλοι οι
Υπουργοί Οικονοµικών, που υπάρχουν οικονοµικοί εισαγγελείς
που ασχολούνται µε αυτό το θεάρεστο έργο, για το οποίο ποτέ
κανένας δεν σας εµπόδισε να κάνετε ό,τι είχατε στο µυαλό σας. 

Όµως, τρία χρόνια µετά τι έχετε πετύχει; Πήγατε και βάλατε
επίτροπο στην «ΑΕΠΙ»; Για πείτε µας, κυρία Υπουργέ, έχετε ενη-
µέρωση από τους οικονοµικούς εισαγγελείς εάν έχουν δεσµεύ-
σει την περιουσία της οικογένειας; Όλον αυτόν τον καιρό, από
τότε που ιδρύθηκε αυτή η συγκεκριµένη, η διεφθαρµένη, όπως
τη λέτε «ΑΕΠΙ», µέχρι σήµερα, έχει κάπου αποτυπωθεί η πραγ-
µατική βούληση της πολιτειακής εξουσίας να ξεκαθαρίσει αυτή
την υπόθεση; 

Γιατί µε το να κάνουµε εκθέσεις, µε το να τοποθετούµε τους
επιτρόπους, δεν έχουµε απαντήσει στο δικαιολογηµένο ερώτηµα
που έχουν οι δηµιουργοί: Τα λεφτά µας πού είναι; Αυτό σας ζη-
τάνε οι δηµιουργοί.

Και βεβαίως είµαι υποχρεωµένος από το Βήµα αυτό να επαι-
νέσω τη δραστηριότητα και την πρωτοβουλία του κ. Ξυδάκη.
Πολλοί περάσαµε από αυτό το Υπουργείο. Πλην όµως πουθενά,
από καµµία φωνή δεν είχε ακουστεί αυτό. Παρά το γεγονός ότι
εγώ προσωπικά και ως δικηγόρος ήµουν αντίπαλος σε πλείστες
όσες δίκες της «ΑΕΠΙ», είχα πάντα την απογοήτευση σε όλους
τους ισχυρισµούς που προέβαλα να έχω µια αποστοµωτική απάν-
τηση του Αρείου Πάγου. Και ήταν πραγµατικά φοβερή η ικανό-
τητα των συνηγόρων της «ΑΕΠΙ» για όλα τα εκκρεµή νοµικά
θέµατα και για όλα τα ζητήµατα της διαχείρισης, για όλα αυτά
να έχουν καλυφθεί και µε µια απόφαση της δικαιοσύνης. 

Και γι’ αυτό -εδώ επανέρχεται και το θέµα της δικαιοσύνης-
πρέπει να κάνουµε κριτική στις αποφάσεις της δικαιοσύνης. Καµ-
µία αντίρρηση. Αυτό που δεν πρέπει να κάνουµε, όµως, γιατί δεν
πρέπει να προσχωρούµε στην από εκεί όχθη, είναι να βγαίνουµε
δηµοσίως και να αναιρούµε τη σπουδαιότητα και τη σηµασία που
έχει η ύπαρξη δικαστών σε µια δηµοκρατία και η ύπαρξη δικα-
στηρίων. 

Ακόµα και ένας µυλωνάς κάποτε στο Πότσνταµ το είχε διατυ-
πώσει αυτό µε τα πολύ απλά λόγια: «Υπάρχουν δικαστές στο Βε-
ρολίνο», απαντώντας στον Κάιζερ, προσέξτε. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι εδώ
είστε ως Υπουργός Πολιτισµού, όπως είπα, δεν είστε ως Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, δεν είστε ως εκπρόσωπος κάποιας ανεξάρτη-
της διοικητικής αρχής, που σκοπό έχει να κάνει αυτά που είπε
προηγουµένως ο εκλεκτός συνάδελφος. 

Εδώ, όµως, εσείς πρέπει να ξέρετε ότι όταν ανεβαίνετε σε
αυτό το Βήµα πρέπει να δίνετε απαντήσεις. Και δυστυχώς, ενώ
περιµέναµε να πάρουµε απαντήσεις από το στόµα σας, ακού-
σαµε ένα λογύδριο, το οποίο µάλιστα απαγγείλατε µε επηρµένη
την οφρύν, απευθυνόµενη σε αυτή την παράταξη που κάθεται
εδώ και έχει το ιστορικό προνόµιο να λέγεται Νέα Δηµοκρατία. 

Και προσέξτε γιατί το λέω. Γιατί παρά την προσπάθεια που κά-
νατε να αναθεωρήσετε αυτό το νοµοθέτηµα, τον ν.2121/1993, το
µόνο που κάνατε είναι κάποιες µικρές συγκεκριµένες διατάξεις
να τις µεταµορφώσετε κατά τέτοιον τρόπο βέβαια, που σε λίγο
θα είναι ανεφάρµοστες. Αυτό, λοιπόν, το κλασικό πια νοµοθέ-
τηµα, εννοώ τον ν.2121/1993, το εισηγήθηκε στην Εθνική Αντι-
προσωπεία η Νέα Δηµοκρατία µε τότε Υπουργό Πολιτισµού την
κ. Ντόρα Μπακογιάννη και τότε σύµβουλο, νοµικό και πνευµα-
τικό, στα θέµατα αυτά έναν µεγάλο δάσκαλο, έναν πνευµατικό
άνθρωπο, έναν καθηγητή της νοµικής επιστήµης, που είναι ο αεί-
µνηστος Γεώργιος Κουµάντος. 

Αυτό λοιπόν το νοµοθέτηµα έπρεπε να το σεβαστείτε. Και σας
το λέω, γιατί οποιαδήποτε ενσωµάτωση ρυθµίσεων, που υποτί-
θεται ότι προκύπτουν από τη συγκεκριµένη οδηγία του 2014, θα
έπρεπε να έχει ένα όριο, ένα φίλτρο. Επειδή τυχαίνει να είστε και
εγνωσµένης αξίας καλλιτέχνης στον χώρο του θεάτρου και από
τα χείλη σας έχουν περάσει όλα τα πολύτιµα µέταλλα της γλώσ-
σας, που επί τρεις χιλιάδες χρόνια οµιλούµε σε αυτόν τον τόπο,
τουλάχιστον έπρεπε να έχετε µια έγνοια για αυτή τη γλώσσα, να
πείτε και εσείς: «Μήγαρις έχω άλλο στο µυαλό µου, πάρεξ ελευ-
θερία και γλώσσα;», για να συνεχίσετε µια λαµπρή παράδοση. 

Αντ’ αυτού, λοιπόν, βλέπουµε ενδιαφέροντα γλωσσικά µαργα-
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ριτάρια του τύπου «συµβατικές συµφωνίες». Ξέρετε και συµφω-
νίες που να µην είναι συµβατικές; Βλέπουµε -προσέξτε- «επι-
γραµµικές χρήσεις». Μπορεί αυτή τη συγκεκριµένη διατύπωση
-γιατί έψαξα- να την έχει εισηγηθεί η αρµόδια επιτροπή µετάφρα-
σης της ορολογίας, αλλά όταν ακούµε για «επιγραµµική χρήση»,
µεταφράζοντας το «online» ή ακόµα και τα «συγγενικά» δικαιώ-
µατα, που βέβαια «συγγενή» έπρεπε να λέγονται, φτάνουµε στο
σηµείο να ευχαριστούµε που µέχρι σήµερα η λέξη person ή per-
sona ή personne δεν έχει µεταφραστεί ως «διηχείον», γιατί όπως
ξέρετε, προέρχεται από τη λέξη «per» που σηµαίνει «δια» και
«sono» που σηµαίνει «ηχώ». 

Προσέξτε να δείτε το µεγαλείο της µετάφρασης, αυτής δη-
λαδή της πνευµατικής λειτουργίας που προσπαθεί -και επιβάλ-
λεται- σε ξένες λέξεις να δίνει ισοδύναµο νόηµα. Αντί για person,
λοιπόν, αυτό στα ελληνικά λέγεται «πρόσωπο», σας κοιτάω και
µε κοιτάτε. 

Αυτό είναι το µεγαλείο το πολιτισµού και της παράδοσης, η
οποία άνθισε σε αυτόν τον τόπο και στηρίχτηκε στο πρόσωπο.
Αυτό το πρόσωπο εσείς µάλιστα το λέτε και «οντότητες». Γνωρί-
ζετε ότι η λέξη «οντότητες» µάς ήρθε µεν από έξω, καθώς πράγ-
µατι υπάρχει ως «entities» στα κείµενα τα αγγλικά, αλλά δεν έχει
καµµία µα καµµία συστηµατική ενότητα µε την ορολογία του Δι-
καίου της χώρας µας; Εδώ έχουµε τα πρόσωπα και τα πρόσωπα
αυτά είναι ή φυσικά ή νοµικά. 

Αυτά τα νοµικά πρόσωπα πιστεύω ανεπιγνώστως τα παραβιά-
ζετε µε αυτές τις ρυθµίσεις που κάνετε, που ουσιαστικά δεν είναι
τίποτα άλλο παρά µία αγορανοµικού χαρακτήρα επέµβαση αστυ-
νοµοκρατικού περιεχοµένου για τη λειτουργία των νοµικών προ-
σώπων, τα οποία το Σύνταγµα τα θέλει να διέπονται από την
αρχή της αυτονοµίας, της αυτοδιαχείρισης και της αυτοδιοίκη-
σης. Εσείς, λοιπόν, τους προσθέτετε θεσµούς που δεν τους προ-
βλέπει η ισχύουσα νοµοθεσία ούτε για τις εταιρείες ,νοµικές
εταιρείες, αστικές εταιρείες. Ξέρουν εδώ οι συνάδελφοι.

Με ποιοι δικαίωµα εσείς βάλατε αυτά τα όργανα; Δεν σας το
δίνει το δικαίωµα αυτό η συγκεκριµένη οδηγία. Γιατί στο άρθρο
4 ιδρύει και σας καθιστά προσεκτική, για να σέβεστε την αρχή
της κρατική ουδετερότητας απέναντι σε αυτά τα νοµικά πρό-
σωπα. Και τι σας λέει; Ότι γνώµονας θα πρέπει να είναι, για οτι-
δήποτε κάνετε στον χώρο της πνευµατικής ιδιοκτησίας και για
οτιδήποτε µεταρρυθµίσεις επιφέρετε στους οργανισµούς συλ-
λογικής διαχείρισης των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας
και των συγγενικών δικαιωµάτων, γνώµον πρέπει να είναι το βέλ-
τιστο συµφέρον των δικαιούχων. Και όχι µόνο αυτό, αλλά πρέπει
να αποφεύγετε να καθιερώνετε υποχρεώσεις, εάν αυτές δεν
είναι αντικειµενικώς αναγκαίες για την προστασία και τη διαχεί-
ριση αυτών των δικαιωµάτων µε τον πιο αποτελεσµατικό τρόπο.

Δυστυχώς απέναντι σε αυτό δεν έχετε κάνει τίποτα. Το µόνο
που κάνατε είναι, παρασυρµένη ενδεχοµένως από κάποιους συ-
ναδέλφους καλλιτέχνες Βουλευτές, να δείξετε µια πράγµατι υπε-
ρεκχειλίζουσα ευαισθησία για τα θέµατα της «ΑΕΠΙ», την οποία
την έχετε καταστήσει µοντέλο, αρνητικών µεν στην ουσία, θετι-
κών κατά την άποψή σας, επεµβάσεων του κράτους, που στο
πρώτο δικαστήριο θα καταπέσουν. Τι έχετε κάνει, λοιπόν; Μια
τρύπα στο νερό.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Είναι µια σειρά θέµατα -τα είπε εδώ ο
κ. Καρράς- γιατί είναι πλέον modus operandi κοινοβουλευτικό
αυτό που κάνετε. Δηλαδή, µας φέρνετε εδώ ένα κείµενο νοµο-
θετικό, όπου ο τίτλος λέει «ενσωµάτωση µιας συγκεκριµένης
οδηγίας» και έρχεστε στη συνέχεια µε µια σειρά άλλων άσχετων
διατάξεων και µια σειρά άλλων νυχτερινών τροπολογιών και ενώ
εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να µιλάµε για τα πνευµατικά δικαιώ-
µατα και εσείς βεβαίως να εξαπατάτε τους δηµιουργούς ότι
δήθεν προστατεύετε τα δικαιώµατά τους, και περνάτε άλλες
ρυθµίσεις, οι οποίες είναι ύποπτες, σαν κι αυτή παραδείγµατος
χάριν που λέει ότι χωρίς απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
µπορούν να γίνονται επεµβάσεις σε µνηµεία και στοιχεία της πο-
λιτιστικής µας κληρονοµιάς, εφόσον υπάρχουν υπογεγραµµένες
στις προγραµµατικές συµβάσεις. Δηλαδή, και οι ιδιώτες που
έχουν µαζί σας προγραµµατικές συµβάσεις, θα έχουν το δι-
καίωµα να κάνουν οτιδήποτε χωρίς την προηγούµενη άδεια και
έγκριση του Υπουργού Πολιτισµού; Συγχαρητήρια!

Και κάτι άλλο ακόµα πιο σοβαρό θα σας πω. Δηµιουργείτε, επί-
σης, εντυπώσεις µε µια αθώα, αναδροµική δήθεν, ισχύ της διά-
ταξης που φέρνετε, µε την οποία απαγορεύεται την πληρωµή
δικαιωµάτων στους συγγραφείς και στους επιστήµονες για τον
δηµόσιο δανεισµό των έργων τους, µε αυτήν την αναδροµικό-
τητα που φτάνει µέχρι το 1993. Μάλιστα, αυτός που συνέταξε
την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής θα πρέπει να έρθει
εδώ στη Βουλή να τον γνωρίσουµε, γιατί είναι πράγµατι µεγάλος
επιστήµονας, αλλά πιο πολύ, όµως, είναι µανδαρίνος που ξέρει
να λέει και τις δύο απόψεις και ξέρει δήθεν να δείχνει ένα ψήγµα
προβληµατισµού για εκείνες τις διατάξεις που είναι κατάφορά
αντισυνταγµατικές, χωρίς να παίρνει θέση. 

Η Βουλή δεν χρειάζεται τέτοιους επιστήµονες. Η Βουλή χρει-
άζεται επιστήµονες που να υπερασπίζονται τη γνώµη, να έχουν
γνώση και τη γνώµη τους να έχουν το θάρρος να την υποστηρί-
ζουν και να µην λένε παραδείγµατος χάριν ότι «βέβαια, µπορείτε
να δώσετε αναδροµική ισχύ σε µια διάταξη, πλην όµως είναι προ-
βληµατικό αν αυτή η διάταξη συµβιβάζεται µε το γεγονός ότι από
την εφαρµογή της θα καταστρατηγηθούν και ουσιαστικά θα ζη-
µιωθούν τα δικαιώµατα τα περιουσιακά που έχουν αποκτήσει τα
χρόνια αυτά εκείνοι οι δηµιουργοί, οι επιστήµονες, οι συγγρα-
φείς, στους οποίους το κράτος οφείλει να δώσει χρήµατα».
Αυτές τις πονηρίες γιατί τις κάνετε; Νοµίζετε ότι µε αυτόν τον
τρόπο προσθέστε τίποτα σε αυτή τη µεγάλη ιστορία που έχει η
Αριστερά µε τον πολιτισµό;

Δυστυχώς, το είπε η κ. Κεφαλογιάννη, σήµερα εδώ στο πρό-
σωπό σας και µε την πρωτοβουλία σας αποδεικνύετε ότι δικαιο-
λογηµένα σε αυτόν τον χώρο ουδέποτε η Αριστερά είχε µια
οργανική σχέση µε τον πολιτισµό. Αντίθετα, είχε οργανικούς
υπαλλήλους στον χώρο του πολιτισµού, ανθρώπους, που όπως
λέει ο Διονύσης Σαββόπουλος, ποτέ δεν δίστασαν να λένε ότι
ανήκουν στην Αριστερά για λόγους που όλοι έχουµε καταλάβει
πλέον.

Και θα σας πω ακόµα κάτι πιο σοβαρό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή είστε καλλιτέχνης, θα σας πω ακόµα κάτι πολύ σοβαρό.

Είµαι εξ εκείνων που πράγµατι θεωρώ ότι ήταν υποδειγµατική η
σχέση της Αριστεράς κάποτε στη διάρκεια του µεσοπολέµου µε
τον πολιτισµό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν ζούσατε τότε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ακριβώς. Το έχω µελετήσει,

όµως, και δεν θα σας είναι πράγµατι βάρος να µε ακούσετε, γιατί
πιστεύω ότι θα συµφωνήσετε.

Σε εκείνη, λοιπόν, την ηρωική εποχή συµβάδισαν τα ιδεώδη
του Μαρξ µε τις θεωρίες του Φρόιντ και µε αυτές έδωσαν ένα
επαναστατικό κίνηµα, ρωµαλέο θα έλεγε ο Υπουργός Παιδείας,
που ονοµάστηκε σουρεαλισµός. Οι περισσότεροι από εσάς τη
λέξη «σουρεαλισµό» τη χρησιµοποιείτε για να δείξετε ότι κάτι
είναι εντελώς τρελό…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Οι περισσότεροι
από εσάς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, από εσάς. Το έχω παρακο-
λουθήσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ που σας οµιλώ, πάντως,

ποτέ. Και επειδή εγώ σας οµιλώ, ακούστε τι θα σας πω.
Την ίδια εποχή, λοιπόν, που ο Μπρετόν, ο Τζαρά, ο Σουπό, ο

Ελιάρ, ο Αραγκόν, ο Μιρό, όλοι αυτοί έφτιαχναν αυτήν την επο-
ποιΐα, στην Ελλάδα ο Εµπειρίκος και ο Εγγονόπουλος ξέρετε τι
αποδοχής είχαν τύχει από την Αριστερά; Πηγαίνετε στον Σπήλιο
στον Ριζοσπάστη -δεν το ζήσαµε αλλά το έχουµε διαβάσει- να
δείτε µε ποιον τρόπο η Αριστερά, αυτή η σηµερινή και εκείνοι
που έχουν προηγηθεί, στις ιδέες της υποστήριξε τον πολιτισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε φτάσει τα δεκαεπτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Οι µελέτες της Αρι-

στεράς είχαν καταπληκτικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σκουρολιάκο,
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σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι γνωστά όλα. Είναι γραµ-

µένα όλα ευτυχώς. Το άσχηµο είναι ότι κάποια στιγµή θα πρέπει
να βάλουµε όλα αυτά τα αυτονόητα και τα στερεότυπα σε µια
φαινοµενολογική αγκύλη και να πάµε να προσεγγίσουµε αυτό το
φαινόµενο, µε όρους βέβαια αληθείας και ειλικρίνειας. Γιατί τότε,
κυρία Υπουργέ, θα καταλάβουµε τι σηµαίνει να υπάρχουν σή-
µερα Βησιγότθοι, όπως το λέει ο Μιχάλης ο Κατσαρός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και βέβαια µην κάνετε άσχηµες
σκέψεις για τους Βησιγότθους. Είναι κάτι ακίνητα ανθρωπάκια,
όπως λέει ο ποιητής, που παριστάνουν τους επιδροµείς. Δυστυ-
χώς, όµως, σας το λέω κι εγώ, µετά από το δικό σας πέρασµα
στην εξουσία, είναι βέβαιο ότι προϋποθέσεις για µια νέα άνοιξη,
όσο και να προσπαθήσετε εσείς ειδικά, δεν πρόκειται να υπάρ-
ξουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Γεωργιάδης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, είµαι

από αυτούς που πραγµατικά µε πολύ µεγάλη, θα έλεγα, έκπληξη
αλλά και µπορώ να πω µε θετική προδιάθεση, αντιµετώπισα την
υπουργεία σας. Για όλους εµάς που σας έχουµε παρακολουθή-
σει στο θέατρο, είστε ένας θρύλος και κοσµείτε όλα αυτά τα χρό-
νια την ελληνική τέχνη. Για αυτό θέλω να σας ευχαριστήσω.

Τώρα έρχεστε εδώ, όµως, ως Υπουργός και θα ήθελα να απαν-
τήσετε σε ορισµένα συγκεκριµένα ερωτήµατα γιατί στην οµιλία
που κάνατε προηγουµένως, δυστυχώς, δεν απαντήσατε. Και δεν
έχω καµµία διάθεση, ειδικά µε σας, για συνηθισµένες κοινοβου-
λευτικές µάχες, αλλά θα ήθελα απαντήσεις σε ερωτήσεις. 

Ερώτηση πρώτη: Για ποιον λόγο φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο
µε τη διαδικασία του επείγοντος; Ποιος είναι ο λόγος; Η δηµόσια
διαβούλευση αυτού του νοµοσχεδίου, κύριε Μπαλτά, ξεκίνησε
τον Δεκέµβριο του 2015. Από τον Δεκέµβριο του 2015 η Κυβέρ-
νηση το συζητά. Τι είναι αυτό που ξαφνικά κατέστησε τώρα τη
διαδικασία αναγκαία για να συντµηθούν οι κοινοβουλευτικοί χρό-
νοι;

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, έχει µεγάλη σηµασία να τηρούµε και
τα προσχήµατα σε µια Βουλή. Θα ήθελα, λοιπόν, να µας πείτε:
«Ο λόγος που επιλέξατε τη διαδικασία του επείγοντος, άρα στε-
ρήσαµε από τη Βουλή την κανονική της κοινοβουλευτική διαδι-
κασία είναι αυτός». Δεν έχω ακούσει καν µια πρόφαση, µια
δικαιολογία. Τι άλλαξε, δηλαδή, από τον Δεκέµβριο του 2015.

Δεύτερον. Άκουσα µε πολύ µεγάλη συγκίνηση τον κ. Μπαλτά
να δικαιολογεί τη στροφή την οποία κάνετε από την αρχική έκ-
δοση του νοµοσχεδίου. Πρώτα απ’ όλα, απλώς για λόγους τά-
ξεως και λόγους ιστορίας, δεν ήταν ένα προσχέδιο νόµου που
καταθέσατε και µετά καταλάβατε ότι κάνατε κάποιο λάθος. Είχε
πάρει οκτώ υπογραφές Υπουργών. Είχε περάσει από την ΚΕΝΕ.
Ήταν, δηλαδή, ειληµµένη κυβερνητική απόφαση.

Τώρα για να µην κοροϊδευόµαστε, µεταξύ µας όλοι ξέρουµε τι
έγινε. Έχετε ένα Βουλευτή τον κ. Φάµελλο, ο οποίος έκανε πολύ
µεγάλη φασαρία λόγω του αδερφού του, σας εξήγησε τι συνέ-
βαινε µε την «ΑΕΠΙ» και λόγω αυτού του γεγονότος έγινε το σχε-
τικό lobbying στην κοινοβουλευτική σας οµάδα και το πήρατε
πίσω. 

Ας αφήσουµε λίγο, κύριε Πρόεδρε, τα δακρύβρεχτα και ας
πάµε στην αλήθεια. Αυτή είναι η αλήθεια και δεν την υποτιµώ και
θα σας πω για ποιο λόγο, κύριε Υπουργέ. 

Διότι ο κ. Φάµελλος προφανώς προσπάθησε να σας πει και να
εκπροσωπήσει το ένα κοµµάτι των καλλιτεχνών. Και πρέπει να
µας απασχολήσει εδώ τι είναι αυτό που έκανε όλα αυτά τα χρό-
νια τις προηγούµενες κυβερνήσεις να µην έχουµε αντιµετωπίσει
τον µεγάλο «ελέφαντα» στο δωµάτιο που είπε η κ. Κεφαλογιάννη.
Ήµασταν κακοί; Διεφθαρµένοι; Αυτό είναι το αφήγηµα που συ-
νεχώς θα λέτε; Ή ότι ένα µεγάλο κοµµάτι των καλλιτεχνών, όπως
είπατε πριν, η συντριπτική τους πλειοψηφία, εκπροσωπείτο από
την «ΑΕΠΙ» και η όποια διαµάχη µεταξύ των καλλιτεχνών ήταν οι
πολλοί µε την «ΑΕΠΙ» και οι λίγοι αντίθετοι; Τι σηµαίνει αυτό στ’

αλήθεια για την προστασία των ειδικών πνευµατικών δικαιωµά-
των; Αυτό δεν το θίξατε καθόλου, ούτε το είπατε εδώ ούτε το
εξήγησε η κυρία Υπουργός. Θα σας πω και γιατί δεν το είπατε. 

Εγώ περίµενα από εσάς, κύριε Μπαλτά, να απαντήσετε για το
άρθρο 51. Το άρθρο 51 όµως, κύριε Μπαλτά, το προσπεράσατε
και µου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση. Ξέρετε γιατί; Γιατί είστε
ένας πραγµατικός Δόκτωρ Τζέκιλ και Μίστερ Χάιντ. Την πρώτη
µέρα καταλάβατε ότι πρέπει να πλήξετε την «ΑΕΠΙ», γιατί έχει δε-
σπόζουσα θέση, κατά τη φρασεολογία της κυρίας Υπουργού και
πρέπει µε κάποιον τρόπο να την αντιµετωπίσουµε.

Καταθέσατε ένα νοµοσχέδιο µε οκτώ υπογραφές Υπουργών.
Μετά καταλάβατε ότι δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό, γιατί αν
γκρεµίσετε ξαφνικά την «ΑΕΠΙ», θα άφηνε χώρο για να εισέλθουν
σε αυτό το πεδίο ανεξέλεγκτες οµάδες διαχείρισης πνευµατικών
δικαιωµάτων που θα µπορούσαν να πλήξουν στ’ αλήθεια τα συµ-
φέροντα των δηµιουργών. Πήρατε τη δεύτερη εκδοχή του νοµο-
σχεδίου σας. 

Και έρχεται σήµερα εδώ η κ. Κονιόρδου και τι κάνει στο άρθρο
51; Στο άρθρο 51, κυρία Κονιόρδου -και σε αυτό θέλω πάρα πολύ
να µου απαντήσετε συγκεκριµένα- γράφετε και για όσες ανεξάρ-
τητες οντότητες δηµιουργηθούν στο µέλλον. 

Κύριε Μπαλτά, γι’ αυτό θα είχατε να µου πείτε µια κουβέντα;
Γιατί εδώ είναι όλο το ζουµί του νοµοσχεδίου. Καθόµαστε και συ-
ζητάµε για το νοµοσχέδιο και όλο το ζουµί του νοµοσχεδίου,
κυρία Υπουργέ, είναι αυτό, το άρθρο 51. 

Τι θα πει: «Και όσες ανεξάρτητες οντότητες δηµιουργηθούν
στο µέλλον»; Μπορείτε να µας πείτε για το ελληνικό ρεπερτόριο
και τους Έλληνες καλλιτέχνες που ανησυχούν ότι αυτό ανοίγει
το δρόµο για τις µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες να έρθουν να
φτιάξουν τέτοιους οργανισµούς διαχείρισης στην Ελλάδα και να
εξαφανίσουν το ελληνικό τραγούδι; Γι’ αυτό η Αριστερά έχει να
πει κάτι ή δεν έχετε να πείτε τίποτα; Αυτό θα ήταν ενδιαφέρον
να µας απαντήσετε, κύριε Μπαλτά, και το ξεχάσατε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε τώρα και στο κοµµάτι το εκδοτικό, κυρία Υπουργέ. Μην
το πάρετε ως ειρωνεία αυτό που θα σας πω. Σας ευχαριστώ εκ
βάθους καρδίας σε προσωπικό επίπεδο και θα σας πω και γιατί. 

Εγώ, όπως ξέρετε, είµαι εκδότης βιβλίων. Στον εκδοτικό χώρο,
νοµίζω ότι δεν κοµίζω γλαύκας εις Αθήνας, είναι σχεδόν συντρι-
πτική πλειοψηφία η Αριστερά. Ήµασταν πάντα οι «Εκδόσεις Γε-
ωργιάδη» σαν τη µύγα µες στο γάλα. Οι αριστεροί όλοι µαζεµένοι
και κάνα δυο τρεις άλλοι δεξιά και αριστερά. 

Από την ώρα που φέρατε το άρθρο 55 παράγραφος 3 και 4
εδέχθην τα περισσότερα τηλεφωνήµατα από συναδέλφους εκ-
δότες που έχω δεχθεί από την πρώτη µέρα που είµαι στον εκδο-
τικό χώρο. Και είµαι από το 1993! Έχουν περάσει, δηλαδή, είκοσι
τέσσερα χρόνια. Είκοσι τέσσερα χρόνια δεν µε έχουν πάρει τόσοι
εκδότες, στη συντριπτική τους πλειοψηφία της Αριστεράς, οι πε-
ρισσότεροι από αυτούς κοµµατικά µέλη του ΣΥΡΙΖΑ, για να εξυ-
βρίσουν την Κυβέρνηση σας µε τρόπο που δεν µπορώ να
µεταφέρω στο Κοινοβούλιο.

Ποια ήταν η δικαιολογία την οποία φέρατε; Η δικαιολογία είναι
ότι τροµάξατε από µια επιστολή. Και λόγω αυτού σας του φόβου,
δεν κάνατε διάλογο. Αυτό είπατε. Το έχω στα Πρακτικά σήµερα
από την οµιλία σας. Λόγω της επιστολής που δεχθήκατε, γιατί
θα έπρεπε να πληρώνετε για τις βιβλιοθήκες στους οργανισµούς
διαχείρισης πνευµατικών δικαιωµάτων, κάνατε ξαφνικά την κί-
νηση βιαστικά, κυρία Υπουργέ. 

Είπατε και την άλλη αντίθεση. Αφού δικαιολογήσατε στην οµι-
λίας σας γιατί δεν προηγήθηκε διάλογος για να φέρετε το άρθρο
55, µετά είπατε: «Χάρη στη δική µας παραίνεση κάθισαν και συ-
ζήτησαν». Και τα δύο! Και δεν προηγήθηκε διάλογος, γιατί ήταν
ξαφνική η απόφασή µας γιατί τροµάξαµε, αλλά και λόγω της
δικής µας παραινέσεως κάθισαν και συζήτησαν. Μονά ζυγά δικά
σας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, τε-
λειώσατε. Έχετε µιλήσει επτά λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω σε τριάντα δευ-
τερόλεπτα µόνο.

Το άρθρο 55 να ξέρετε, όσον αφορά την αναδροµικότητα
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µέχρι το ’93, θα πέσει σίγουρα στα δικαστήρια ως αντισυνταγ-
µατικό. Και µη βγαίνετε πάλι τότε να κατηγορείτε τη δικαιοσύνη,
όπως κάνετε εσχάτως. Είναι οφθαλµοφανής η αντισυνταγµατι-
κότητα. 

Και πρέπει να σας πω ότι τέτοιους είδους τεράστιες µεταβολές
σε έναν ευαίσθητο χώρο, όπως είναι ο εκδοτικός, ο οποίος αυτή
την περίοδο διανύει πολύ µεγάλη κρίση, πρέπει να γίνονται µε
πολύ µεγάλη προσοχή και µε εξαντλητικό διάλογο, κυρία
Υπουργέ, και όχι ξαφνικά. 

Κλείνω µόνο µε µια τελευταία ερώτηση. Αφήσατε ένα υπονο-
ούµενο στην οµιλία σας το οποίο οµολογώ ότι δεν κατάλαβα.
Αναφερθήκατε στην πολυετή διαµάχη κατά της «ΑΕΠΙ» και των
υπερβολικών της χρεώσεων από το 1993 µιας οµάδας καλλιτε-
χνών και είπατε επί λέξει από τα Πρακτικά: «τώρα δικαιώθηκαν
αυτοί οι καλλιτέχνες και αυτό δεν είναι καθόλου τυχαίο». Τι θα
πει δεν είναι τυχαίο; Δηλαδή υπήρξε κάποιου είδους παρέµβαση
δική σας για τη δικαίωσή τους ή απλώς ωρίµασε η κατάσταση
στην ελληνική δικαιοσύνη; Δεν θέλω να πω ονόµατα στο Κοινο-
βούλιο, γιατί οι εποχές είναι πολύ πονηρές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ετέθη το ερώτηµα,
κύριε Γεωργιάδη, ας µην το εξηγήσουµε. Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν υπάρχει προσω-

πικό, κυρία Βάκη. Δεν αναφέρθηκε ούτε καν το όνοµά σας.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Όχι, µιλάει για τον Υπουργό εν τη απουσία

του. Θα µου δώσετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τώρα µιλάω εγώ. Μι-

λάει η Έδρα. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μιλάτε εσείς, αλλά δεν µπορεί να προσβάλ-

λει Υπουργό εν τη απουσία του. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν αναφέρθηκε ούτε

καν το όνοµά σας. Αν έχετε την ανάγκη να απαντήσετε πολιτικά
σε αυτά που ακούσατε, υπάρχει η ώρα που θα µιλήσετε. Προ-
σωπικό δεν υπάρχει!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Είµαι Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος και
έθιξε Υπουργό της Κυβέρνησης εν αγνοία του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όταν έρθει η ώρα, θα
µιλήσετε ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος και θα έχετε δώδεκα
λεπτά. Δεν υπάρχει προσωπικό! 

Κυρία Υπουργέ, παρακαλώ, θέλετε να κάνετε νοµοτεχνικές
βελτιώσεις;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να δίνετε τον
λόγο επιλεκτικά. Είναι αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά και
ήθος!

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κοιτάξτε, θα σας
δώσω τον λόγο διότι αναφέρθηκε επανειληµµένως στο όνοµά
σας. Όµως, καταλαβαίνετε, είστε έµπειρος άνθρωπος, ότι έγινε
µια κριτική στη δική σας προηγούµενη θητεία. Γίνονται αυτά στη
Βουλή. Τι να κάνουµε τώρα;

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Θα το

άφηνα να περάσει έτσι, αλλά υπάρχει εξήγηση του κ. Γεωργιάδη
η οποία αφορά αφ’ ενός εµένα προσωπικά και αφ’ ετέρου στο
συνάδελφό µου εδώ τον κ. Φάµελλο, η οποία είναι τοποθέτηση-
εξήγηση που φτιάχνει υπόγεια ρεύµατα επικοινωνίας, δυνάµεις
οι οποίες έρχονται πίσω και µπλέκουν εµένα προηγουµένως
κ.λπ..

Δεν θέλω να οξύνω την κατάσταση προφανώς, αλλά όσο παίρ-
νει η κουβέντα και όσο κάτι τέτοιο µπορεί να γίνει πιστευτό από
τον κ. Γεωργιάδη ή κάποιον άλλον, δεν υπήρξε αυτή η διαδικα-
σία. Πρώτο αυτό.

Δεύτερον, εξήγησα δια µακρόν χθες ολόκληρη τη διαδικασία,
από το πώς φτάσαµε από την πρώτη µέρα που αναλάβαµε µέχρι
σήµερα. 

Τρίτον, σε σχέση µε τα της «ΑΕΠΙ», τα είπα και προηγουµένως

και απλώς προσθέτω σε αυτά που είπε ο κ. Γεωργιάδης, όπως
ότι είχαµε το πρόβληµα της «ΑΕΠΙ» γιατί ήταν πλειοψηφία, ότι
εµείς, κύριε Πρόεδρε, κάναµε τον διαχειριστικό έλεγχο, αποκτή-
σαµε τεκµήρια και όχι φήµες για το τι κάνει η «ΑΕΠΙ». 

Αυτά τα τεκµήρια και αυτές οι φήµες πάνε στον εισαγγελέα
και εγκαλώ πολιτικά -δεν είναι προσωπικό, προς Θεού- κάποιον
από την προηγούµενη κυβέρνηση που είχε τη σχετική ευθύνη,
να µας πει τι έκανε για τις τότε φήµες της «ΑΕΠΙ». 

Σας ευχαριστώ 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-

καλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη,

ακούστε. Αναφερθήκατε στον κ. Φάµελλο και κάνατε και µία πα-
ρατήρηση, που αν ήταν εδώ ο κ. Φάµελλος, θα του έδινα τον
λόγο για πέντε λεπτά να απαντήσει. Μην το συνεχίζετε, όµως,
αυτό το πράγµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε, για να λυθεί η παρεξήγηση. Ένα λεπτό να µου δώσετε.
Θα το κλείσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μου κάνει πραγµατικά
εντύπωση η αντίδραση της Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του
ΣΥΡΙΖΑ. Ο κ. Μπαλτάς είπε ότι είχαν ένα αρχικό νοµοσχέδιο, κα-
ταλάβαν ότι έκαναν λάθος και πήγαν σε ένα καλύτερο. Και εγώ
επίστωσα –προσέξτε, δεν κατηγόρησα- αυτή τη µεταβολή επί τα
βελτίω, κατά τον κ. Μπαλτά, σε έναν συνάδελφο της κ. Βάκη. Και
αυτό προκαλεί εντύπωση. Δηλαδή, αυτό θεωρείται συκοφαντική
δυσφήµιση. Το ότι είπα «µπράβο» στον κ. Φάµελλο που µετέβαλε
τη θέση της Κυβερνήσεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, πα-
ρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα µου τον δώσετε τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν µπορεί να µε προσβάλλει.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ) 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτό! Εκτός εάν η
µεταβολή κατά τον κ. Μπαλτά δεν ήταν επί τα βελτίω αλλά επί
τα χείρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, πα-
ρακαλώ. Λέτε ότι το πιστώσατε στον κ. Μπαλτά, όταν δώσατε
ολόκληρη εξήγηση γιατί το έκανε. Λόγω Φάµελλου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και τότε φταίει ο κ. Φά-
µελλος. Όµως, τότε δικαιολογείται η αντίδραση της κ. Βάκη.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αναγκαστικά θα µου τον δώσετε τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και κύριε Υπουργέ, πή-

ρατε τον λόγο, αλλά για το άρθρο 51, για το οποίο τόσο πολύ
σας προκάλεσα, δεν είπατε τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, δεν
έχετε τον λόγο. Προχωράµε παρακάτω.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Σας παρακαλώ, δεν µπορεί να µε προσβάλ-
λει. Θα µου δώσετε τώρα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για ποιο λόγο, κυρία
Βάκη;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έκανε αναφορά στο όνοµά µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έκανε αναφορά ο κ.

Μπαλτάς και απάντησε επί του θέµατος και σας είπα ότι αν ήταν
ο κ. Φάµελλος εδώ, θα του έδινα βεβαίως τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα µου δώσετε τον λόγο για ένα λεπτό. Ανα-
φέρθηκε στο όνοµά µου. Έχω και δικαίωµα ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος να παρέµβω και τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, κυρία Βάκη, µε
συγχωρείτε πάρα πολύ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αυτή η επιµονή τώρα

για ποιο λόγο; Έχετε δώδεκα λεπτά να µιλήσετε. Δεν µπορείτε
να κάνετε εκεί την αναφορά;
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ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έχω και δικαίωµα εκ του Κανονισµού να πα-
ρέµβω. Και τώρα είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Από το ωραίον και το υψηλόν του συναδέλ-
φου Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, του κ. Τζαβάρα, και τις
ωραίες αναφορές του στον σουρεαλισµό και σε ρεύµατα τέχνης,
ήρθε, δυστυχώς, ο Αντιπρόεδρος, ο οποίος για µια ακόµη φορά
ευτέλισε τη δηµόσια χρήση του λόγου µε ένα παραπολιτικό κα-
φενόβιο κουτσοµπολιό. 

Αναφέρεστε εν τη απουσία Υπουργού –δεν είµαι συνήγορος
του κ. Φάµελλου- και µε υπουλία…

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Γιατί δεν είναι εδώ; Ολοµέλεια έχουµε!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: …και µ’ ένα άθλιο πολιτικό επίπεδο στο ότι

ήταν ούτε λίγο ούτε πολύ «δούρειος ίππος» απόσυρσης του νο-
µοσχεδίου, προσβάλλοντας έτσι και τον κύριο Υπουργό, τον κ.
Μπαλτά, και επικαλούµενος και διασυνδέσεις µε συγγενικά του
πρόσωπα.

Είναι αυτό επίπεδο κοινοβουλευτικού λόγου; Είναι κοινοβου-
λευτική δεοντολογία; Συνέλθετε! Ντροπή σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Βάκη, πρέπει να
σας πω ότι επ’ αυτού ο κ. Μπαλτάς απάντησε πολύ συνολικό-
τερα. Δεν χρειαζόταν η δική σας παρατήρηση. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε δι-
καίωµα να παίρνουµε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν έχετε δικαίωµα
κάθε φορά που ακούγεται κάτι. Τα είπε πριν ο κ. Μπαλτάς και τα
είπε και συνολικά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αναφέρθηκε στο όνοµά µου. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-

καλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, τι

θέλετε τώρα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι δυνατόν µετά από

αυτό να µην πάρω τον λόγο; Με είπε καφενόβιο, άθλιο. Μόνο που
δεν µε έδειρε! Αυτό δεν είναι προσωπικό; Αυτό είναι το προσω-
πικό!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχω την εντύπωση ότι
έχετε όρεξη. Διάθεση έχετε τώρα κ.λπ. και συζητάµε ζητήµατα…
.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα, το καταλαβαίνετε,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι καταλαβαίνω;
Έκανε ολόκληρη αναφορά πριν σε ζητήµατα πολύ σοβαρότερα
ο κ. Τζαβάρας και δεν έγινε αυτή η ιστορία περί της τέχνης και
της Αριστεράς. Και τώρα συζητάµε για την παρέµβαση του κ. Φά-
µελλου;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό µόνο. Στο ένα λεπτό θα σας κόψω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πραγµατικά, µένω έκ-
πληκτος από τη φρασεολογία και τη χυδαιολογία της κυρίας κοι-
νοβουλευτικού συναδέλφου του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Να ανακαλέσετε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μου είναι αδιανόητο ότι

µε αυτές τις φράσεις χαρακτήρισε περιστατικά γνωστά στους
Έλληνες πολίτες από εκατοντάδες διαφορετικά δηµοσιεύµατα
και όχι παραπολιτικά.

Όµως, έρχοµαι λίγο, κύριε Πρόεδρε, στην ουσία αυτού του ζη-
τήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ποια ουσία;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Στην ουσία του προσω-

πικού ζητήµατος αναφέροµαι.
Δεν έπρεπε να της επιτρέψετε εσείς, κύριε Πρόεδρε, να χρη-

σιµοποιήσει αυτήν τη φρασεολογία. «Άθλια οµιλία», «ντροπή
του», «ποιος είναι», «καφενόβιος». Τι είναι αυτά; Εδώ είναι Κοι-
νοβούλιο! 

Της µίλησα εγώ έτσι της κ. Βάκη ή της έδωσα το δικαίωµα να

αναφέρεται σε µένα κατ’ αυτόν τον τρόπο, όταν καλώς γνωρί-
ζουµε, κύριε Πρόεδρε, ότι συνεχώς στο Κοινοβούλιο αναφερό-
µαστε σε πρόσωπα που δεν είναι παρόντα; Και βάσει του
Κανονισµού έχουν το δικαίωµα να έρθουν και να απαντήσουν ανά
πάσα στιγµή.

Κλείνω µε το εξής: Σήµερα που µιλάµε, στην εξεταστική επι-
τροπή για την υγεία ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ψηφίσει να µη µε καλέσουν
στην εξεταστική και να µε αφήσουν για τα Χριστούγεννα, ενώ
αναφέρουν το όνοµά µου σε κάθε συνεδρίαση τετρακόσιες πε-
νήντα φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αυτό τώρα δεν έχει
σχέση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και θα µας κάνει µάθηµα
τώρα η κ. Βάκη γιατί έλειπε ο κ. Φάµµελος; Να έρθει ο κ. Φάµελ-
λος. Αυτή είναι η απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εγώ είπα νωρίτερα ότι
αν ήταν εδώ ο κ. Φάµελλος, θα του έδινα τον λόγο και, µάλιστα,
µε όση άνεση θέλει να µιλήσει. 

Απλώς αναφέρθηκε ο κ. Φάµελλος σε συνδυασµό µε έναν
τρόπο που χειρίστηκε το νοµοσχέδιο ο κ. Μπαλτάς, του έδωσα
τον λόγο και δικαίως και απάντησε επί του συνόλου. Γιατί επιµέ-
νετε επ’ αυτού τώρα; Όρεξη για καυγά έχετε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάντα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ.

Αϊχάν Καρά - Γιουσούφ έχει τον λόγο.
ΑΪΧΑΝ ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο περί πνευµατικής
και συγγενικής ιδιοκτησίας, ένα νοµοσχέδιο το οποίο επιχειρεί
να οργανώσει τη διαχείριση των δικαιωµάτων χιλιάδων δηµιουρ-
γών µε σκοπό να αποδίδονται σ’ αυτούς µε τάξη και διαφάνεια
τα χρήµατα που προκύπτουν από το έργο που παράγουν. 

Μετά από εξαντλητική διαβούλευση, αλλά και ζυµώσεις µε-
ταξύ όλων των συµβαλλόµενων µερών, η Κυβέρνηση καταθέτει
στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο, που φέρνει, επιτέλους, τους καλλι-
τέχνες στο προσκήνιο και διασφαλίζει ότι θα προστατεύεται η
πνευµατική ιδιοκτησία από οργανισµούς, που τόσα χρόνια λει-
τουργούσαν µε αδιαφάνεια κερδοσκοπώντας στην πλάτη επώ-
νυµων και ανώνυµων δηµιουργών.

Όπως περιγράφεται και µε γλαφυρό τρόπο στην εισήγηση, δυ-
στυχώς από την ίδρυσή της η «ΑΕΠΙ» διαχειρίζεται τα δικαιώµατα
των καλλιτεχνών µε αποκλειστικό στόχο την κερδοφορία -την
κερδοφορία των λίγων-, ενώ αποδίδει ελάχιστα στους ίδιους
τους δηµιουργούς και δρα στις παρυφές του νόµου αποδίδοντας
ελάχιστα και στο ίδιο το κράτος.

Το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να βάλει µια τάξη τόσο στη λει-
τουργία της «ΑΕΠΙ» όσο και στη λειτουργία των υπόλοιπων ορ-
γανισµών που εκπροσωπούν τους δηµιουργούς απ’ όλο το
φάσµα του καλλιτεχνικού χώρου.

Πιο συγκεκριµένα, µπαίνουν αυστηροί κανόνες και πλαίσια
στους οργανισµούς που διαχειρίζονται πνευµατικά και συγγενικά
δικαιώµατα, ενώ στα όργανα διοίκησης και εποπτείας αυτών θα
συµµετέχουν οι ίδιοι οι δηµιουργοί, ώστε να έχουν λόγο στον
τρόπο άσκησης της διαχείρισης της δουλειάς τους.

Επίσης υιοθετούνται, επιτέλους, ενιαίοι κανόνες διαφάνειας
στον τρόπο που λειτουργούν και αποφασίζουν αυτά τα νοµικά
πρόσωπα, ώστε να εξασφαλίζεται η ισότιµη ενηµέρωση των εµ-
πλεκόµενων µερών ως προς τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
τους, αλλά και η ισότιµη µεταχείρισή τους.

Η προµήθεια των οργανισµών για τα λειτουργικά τους έξοδα
ορίζεται ότι δεν µπορεί να ξεπερνάει το 20% των ακαθάριστων
εσόδων του οργανισµού. Σύµφωνα µε τα µέχρι τώρα δεδοµένα,
δεν υπήρξε ανώτατο όριο και παρατηρούνταν φαινόµενα αισχρο-
κερδείας µε κάποιους οργανισµούς να εισπράττουν έως και το
50% των εσόδων τους για το ίδιο όφελος.

Το κράτος και ειδικότερα το Υπουργείο Πολιτισµού αναλαµ-
βάνει εποπτικό και ελεγκτικό ρόλο στην αγορά πνευµατικών και
συγγενικών δικαιωµάτων, αλλά θα έχει και υπ’ ευθύνη του την
αδειοδότηση των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης και των
ανεξάρτητων οντοτήτων. Οι οργανισµοί αυτοί θα πρέπει να λει-
τουργούν σε καθεστώς πλήρους διαφάνειας, αλλά και να είναι
βιώσιµοι. Εντούτοις υπάρχει πρόβλεψη όταν τα κριτήρια αυτά
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δεν πληρούνται, να επιβάλλονται κυρώσεις και όχι λουκέτο.
Σηµαντικό στοιχείο του παρόντος νοµοσχεδίου είναι, επίσης,

ότι εισάγεται δοµηµένη διαπραγµάτευση µεταξύ των χρηστών
και των αντιπροσωπευτικών τους οργανώσεων όσον αφορά τα
αµοιβολόγια για τη δηµόσια εκτέλεση της µουσικής σε εµπορικά
καταστήµατα και επιχειρήσεις υγειονοµικού ενδιαφέροντος. 

Θα είναι υποχρεωτική η ανάρτησή στους στον Οργανισµό
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, ενώ θα είναι υποχρεωτικό οι κάθε εί-
δους συναλλαγές να εκτελούνται ηλεκτρονικά, ώστε να υπάρχει
πλήρης διαφάνεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήλθε επιτέλους η ώρα να απο-
κατασταθεί η δικαιοσύνη για χιλιάδες δηµιουργούς, καλλιτέχνες,
ώστε η πνευµατική τους προσπάθεια να µην αποτελεί πια προϊόν
εκµετάλλευσης από µια ισχνή µειοψηφία «νταβατζήδων» της έκ-
φρασης και της δηµιουργίας, που κρατούν για χρόνια δέσµιο τον
χώρο και καλλιεργούν ένα καθεστώς, που κάθε άλλο παρά  λει-
τουργεί προς όφελος της καλλιτεχνικής δηµιουργίας.

Αυτό το νοµοσχέδιο συνδράµει ώστε οι πρωταγωνιστές αυτής
της υπόθεσης, που δεν είναι άλλοι από τους ίδιους τους δηµι-
ουργούς-καλλιτέχνες, να έχουν οι ίδιοι λόγο για την τύχη, αλλά
και για την εµπορική αξία των δηµιουργηµάτων τους. 

Η Κυβέρνησή µας βάζει ένα τέλος και φέρνει τους δηµιουρ-
γούς στο προσκήνιο. Σας καλώ όλες και όλους, αν έχετε ευαι-
σθησία για αυτό το θέµα, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο και να
συµβάλετε στην προσπάθειά µας για την ουσιαστική στήριξη µι-
κρών και µεγάλων, επώνυµων, αλλά και λιγότερο επώνυµων καλ-
λιτεχνών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Η συνάδελφος κ. Φωτεινή Βάκη έχει τον λόγο και αµέσως µετά
ο συνάδελφος κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος. 

Ορίστε, κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να πω εκ προοιµίου ότι λυπάµαι πολύ για το προηγούµενο

συµβάν στη Βουλή. Θεωρώ ότι για αυτό οι πολίτες αποστρέφον-
ται πλέον, δυστυχώς, την πολιτική. Έχει τραυµατιστεί ανεπανόρ-
θωτα η σχέση και θα επιµείνω σε αυτό, διότι τέτοια δείγµατα
γραφής συνιστούν την απόλυτη ευτέλεια του δηµόσιου λόγου
και δεν είναι κοινοβουλευτική συµπεριφορά αυτή. 

Προχωρώ, λοιπόν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι έγινε µια πολύ αξιό-

λογη συζήτηση στην επιτροπή. Ακούστηκαν πάρα πολλά επιχει-
ρήµατα. Βεβαίως, ακούστηκαν και οι γνωστοί επικοινωνιακοί
µαξιµαλισµοί από µεριάς της Αντιπολίτευσης. Ακούσαµε για τε-
ρατογενέσεις, για τερατουργήµατα, για αµηχανία από τους Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο, για
µια οµοβροντία και έναν καταιγισµό κριτικής και τα λοιπά. 

Τώρα, για τις τερατογενέσεις ας µη µιλήσουµε, διότι πολλά τέ-
ρατα δηµιουργήθηκαν τα προηγούµενα χρόνια σε αυτόν τον
τοµέα. Δεν φτιάξαµε εµείς το απόστηµα της «ΑΕΠΙ» και το από-
στηµα της «ΑΕΠΙ» δεν το σπάσατε εσείς τόσα χρόνια. Ήταν ένα
έγκληµα που όλοι γνώριζαν και ουδείς οµιλούσε. Και έπρεπε να
έρθει αυτή η Κυβέρνηση και να σταλεί πόρισµα επί υπουργίας
Νίκου Ξυδάκη, Αριστείδη Μπαλτά. Οπότε, νοµίζω ότι για τις τε-
ρατογενέσεις ευθύνονται άλλοι. 

Όσον αφορά τον κ. Μπαλτά, επίσης -διότι ακούσαµε εδώ πέρα
µια νοσταλγική επίκληση του ονόµατος του κ. Μπαλτά και του
θαυµάσιου νοµοσχεδίου τότε, που ακόµα έχουµε τις επιφυλλίδες
και όλοι είχατε βιαστεί να κατακεραυνώσετε- τώρα ξαφνικά όλοι
τον νοσταλγούν. Εξήγησε γιατί αποσύρθηκε: Διότι κανείς δεν
ήθελε να φτιαχτεί µια νέα «ΑΕΠΙ» στη θέση της «ΑΕΠΙ», κανείς
δεν ήθελε να θέσει σε οµηρία, να κάνει πάλι δέσµιους τους δη-
µιουργούς σε µια νέου τύπου «ΑΕΠΙ», διότι δεν ήθελε κανείς να
επαναληφθεί πάλι ως τραγωδία -και όχι ως φάρσα- η ιστορία του
Μεγάρου και να επωµιστεί το δηµόσιο όλα αυτά τα χρέη. 

Και βεβαίως, υπήρχαν και άλλα. Επειδή είπαµε για τις τερατο-
γενέσεις, µίλησα και για το σκάνδαλο του ταµείου αλληλοβοή-
θειας, το οποίο –ιδού πεδίον δόξης λαµπρόν- πρέπει να
διερευνηθεί και να καθαρίσει και αυτό το απόστηµα. 

Ας πω, λοιπόν, τώρα δυο λόγια για το νοµοσχέδιο. 
Θεωρώ ότι ο σκοπός του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι

σαφής ήδη από το πρώτο του άρθρο. Είναι η ρύθµιση της συλ-
λογικής διαχείρισης δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και
συγγενικών δικαιωµάτων µε τη δηµιουργία ενός προστατευτικού
νοµικού κέλυφους. 

Ο µοναδικός γνώµονας νοµοθέτησης –τα είπαµε και στην επι-
τροπή- δεν είναι µόνο µια συµβατική υποχρέωση που έχουµε
όσον αφορά την ενσωµάτωση της κοινοτικής οδηγίας, αλλά είναι
κυρίως µια διάφανη, διαυγής, πρωτίστως µια δίκαιη και χρηστή
διαχείριση των ποσών που εισπράττονται, προκειµένου να αµει-
φθούν οι δηµιουργοί, αλλά και προκειµένου να µην αδικηθούν οι
χρήστες. Διότι έχουµε και αυτή τη διαµάχη µεταξύ δηµιουργών
και χρηστών. Ας βρεθεί, λοιπόν, ένα σηµείο ισορροπίας. 

Αποπειράται το νοµοσχέδιο, λοιπόν –και αυτός είναι ο σκοπός-
µια ισορροπηµένη λύση ενός γόρδιου δεσµού και των δύσκολων
µέχρι τώρα και ενίοτε σκοτεινών σχέσεων µεταξύ χρηστών, δη-
µιουργών και οργανισµών συλλογικής διαχείρισης ή των ανεξάρ-
τητων οντοτήτων διαχείρισης, στους οποίους συγκαταλέγεται
και η εν πολλαίς αµαρτίαις περιπεσούσα «ΑΕΠΙ», όπως εύστοχα
χθες ο συνάδελφος τη χαρακτήρισε. Και θα ήθελα να κάνω και
ειδική αναφορά σε αυτή. 

Και σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, το νοµοσχέδιο επιχειρεί µια
θωράκιση ή ακριβέστερα µια αυστηρή οριοθέτηση των αρµοδιο-
τήτων του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, ο οποίος οφεί-
λει να αδειοδοτεί και να ελέγχει τους οργανισµούς συλλογικής
διαχείρισης και τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης. 

Επιπλέον πέραν της θεσµικής θωράκισης και της διασφάλισης
της διαφάνειας, κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου εµφορούνται
από ένα θετικό πνεύµα συµµετοχικότητας και δηµοκρατίας. Ανα-
βαθµίζεται, για παράδειγµα, η γενική συνέλευση των οργανισµών
συλλογικής διαχείρισης, που θεωρείται πλέον το κυρίαρχο όρ-
γανο όσον αφορά τη λήψη αποφάσεων, στο οποίο µπορούν να
µετέχουν όλα τα µέλη του οργανισµού. 

Σηµαντική είναι στο άρθρο 9 και η δυνατότητα που δίδεται και
στις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης µε δεσπόζουσα θέση για
τη θέσπιση γενικής συνέλευσης, καθώς επίσης και για συγκρό-
τηση εποπτικού συµβουλίου. Χρειάζεται το εποπτικό συµβούλιο
και αν θέλετε, έτσι θεραπεύεται και το κενό του προηγούµενου
νόµου, του ν.2121/1993. 

Το άρθρο 11 επιχειρεί να διαφυλάξει δικαιούχους από τυχόν
κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης από οργανισµούς συλλογικής
διαχείρισης, επιπλέον και ως προς την τακτική αµοιβή των δι-
καιούχων.

Το άρθρο 19 παράγραφος 2 θέτει ένα απώτατο χρονικό όριο,
εντός του οποίου οι δικαιούχοι θα πρέπει να λαµβάνουν τα ποσά
από τα δικαιώµατά τους, ενώ στο άρθρο 22 παράγραφος 8 ενι-
σχύεται η διαφάνεια µέσω των ηλεκτρονικών συναλλαγών και
τραπεζών µεταξύ χρηστών και οργανισµών. Και επιτέλους, µπαί-
νει ένα πλαφόν. Έχουµε πλέον το 20% των δαπανών από το 36%. 

Θα ήθελα να πω δυο λόγια τώρα και για το πνεύµα του νοµο-
σχεδίου. 

Ας πάµε, λοιπόν, τώρα στο επίµαχο θέµα του επιτρόπου µε
αφορµή τον αµαρτωλό βίο και την πολιτεία της «ΑΕΠΙ» και τη
µεµπτή ηθική της γνωστής οικογένειας που λυµαινόταν ανερυ-
θρίαστα και συστηµατικά τα δικαιώµατα των δηµιουργών και το
δηµόσιο συµφέρον. 

Το πόρισµα της εταιρείας των ορκωτών λογιστών -και να ξα-
ναθυµίσω ότι επί υπουργίας Αριστείδη Μπαλτά - Νίκου Ξυδάκη
εστάλησαν αυτοί οι λογιστές και διατάχθηκε ο έλεγχος- είναι κα-
ταπέλτης. Ακούσαµε για µισθούς 52.000 ευρώ τον µήνα, δηµι-
ουργούς στα αζήτητα, διότι από τα 21 εκατοµµύρια ευρώ –λέει-
που εισπράχθηκαν την προηγούµενη χρονιά βρέθηκαν µόλις 3
εκατοµµύρια ευρώ. Τις πταίει, εποµένως; Η παρουσία των ορκω-
τών λογιστών και ο µετέπειτα ορισµός επιτρόπου; Αυτό φταίει ή
η διασπάθιση των ποσών που προορίζονταν για τους δηµιουρ-
γούς; 

Ένα διαχρονικό έµβληµα ήταν η «ΑΕΠΙ», µυστικά και ψέµατα
καλά κρυµµένα κάτω από το χαλί, που όλοι γνώριζαν ή υποψιά-
ζονταν και µεταφράζονταν σε σκανδαλώδεις αµοιβές, σε εικονι-
κές αυξήσεις, υπέρογκες αυξήσεις λειτουργικών εξόδων, σε
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εξωπραγµατικές αµοιβές δικηγορικών γραφείων και τα λοιπά. 
Διατυπώθηκε ο ισχυρισµός ότι η παρουσία του επιτρόπου θα

επέφερε την τάξη και τη νοµιµότητα, αλλά θα διέτρεχε τον κίν-
δυνο της µη πληρωµής των δηµιουργών για ένα διάστηµα. 

Κοιτάξτε, συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο: Ο επίτροπος δεν
είναι τραπεζικός επίτροπος που θα µπει µέσα και θα επωµιστεί
το δηµόσιο τελικά τα χρέη, όπως έγινε µε το Μέγαρο Μουσικής
και φεσώσατε και φορτώσατε το ελληνικό δηµόσιο µε 350 εκα-
τοµµύρια ευρώ -και αυτό τότε έγινε µε απόφαση του 2012- και
είτε κλείσει είτε δεν κλείσει το Μέγαρο, τα χρέη είναι εκεί να τα
επωµίζεται ως πρώτος εγγυητής το ελληνικό δηµόσιο. Δεν πρό-
κειται περί αυτού. 

Ο επίτροπος τοποθετήθηκε για να διασωθούν οι δηµιουργοί
και να αποκατασταθεί, να διασφαλιστεί η νοµιµότητα, όχι για να
τιµωρηθούν αυτοί που δεν φταίνε, οι αθώοι. Ο επίτροπος µπήκε
µε προσοχή, ακριβώς για να µην επωµιστεί τα υπέρογκα χρέη
µιας οικογένειας το ίδιο το ελληνικό δηµόσιο. Ας σταµατήσει, λοι-
πόν, επιτέλους -ας είµαστε ειλικρινείς- το προσφιλές στην Αντι-
πολίτευση αφήγηµα περί πτώχευσης των δηµιουργών, διότι
µπήκε µέσα ο επίτροπος. 

Oι δηµιουργοί θα πτωχεύσουν και θα αδικούνται, όταν απου-
σιάζει το νοµοθετικό πλαίσιο και οι θεσµικές δικλίδες ασφαλείας,
από την αδιαφάνεια, τη διασπάθιση των δικαιωµάτων τους, το
έλλειµµα κανόνων και λογοδοσίας, την αυθαιρεσία, που ήταν οι
προµετωπίδες µιας ανώνυµης εταιρείας που επέχει θέση ανε-
ξάρτητης οντότητας διαχείρισης και έκανε διαρκώς κατάχρηση
δεσπόζουσας θέσης. 

Εµείς δεν θέλουµε µια «ΑΕΠΙ» ακόµα, µολονότι είναι ευρω-
παϊκή οδηγία. Το στοίχηµα είναι εάν η ενσωµάτωση της οδηγίας
στο Εθνικό µας Δίκαιο θα γίνει µε τρόπο που θα εκλείψει άπαξ
διά παντός η αδιαφάνεια, η διαφθορά και θα δίδεται φωνή, θα
δίδονται τα δικαιώµατα στους δηµιουργούς και δεν θα αδικούν-
ται, βεβαίως, και οι χρήστες.

Ακούστηκαν αντεγκλήσεις και µοµφές περί καθυστέρησης του
νοµοσχεδίου, κραυγές περί ασύγγνωστης καθυστέρησης. Δεδο-
µένου του µεγάλου σκανδάλου «ΑΕΠΙ», ερωτώ, συνάδελφοι, κα-
λόπιστα, χωρίς καµµία αντιπολιτευτική διάθεση: Δεν το
γνωρίζατε εσείς το διαρκές έγκληµα; Τι κάνατε; Εκόντες, άκον-
τες συνένοχοι στον φόνο; Πόντιοι Πιλάτοι που ένιπταν τας χείρας
τους, οχυρωµένοι πίσω από ένα παρωχηµένο από την ίδια την
αλµατώδη τεχνολογική εξέλιξη νοµοθέτηµα του 1993, που
έχρηζε επικαιροποίησης, όπως και η ίδια η εννοιολόγηση του
πνευµατικού δικαιώµατος; Διότι είµαστε στην εποχή της πειρα-
τείας και της ψηφιοποίησης και η γουτεµβέργειος εποχή πα-
ρήλθε ανεπιστρεπτί. 

Αδιαφάνεια, διαφθορά και συνακόλουθα κοινωνική αδικία
υπάρχουν εκεί όπου απουσιάζει ένα νοµικό και θεσµικό πλαίσιο.
Ακόµη και αν υπήρξε καθυστέρηση -τους λόγους τους εξήγησε
αναλυτικά, ας µην επανέλθουµε πάλι, ο κ. Μπαλτάς και εχθές και
σήµερα-, προτιµητέο ένα νοµοσχέδιο καθυστερηµένα, παρά κα-
νένα νοµοσχέδιο. Καλύτερα να εισέλθει προς συζήτηση ένα νο-
µοσχέδιο που σκοπεί στην προστασία των δικαιωµάτων των
δηµιουργών και των χρηστών, έστω µε ατέλειες, µε τυχόν κενά,
παρά η πλήρης απουσία κανόνων. 

Ας το δούµε, εν πάση περιπτώσει, υπό το πρίσµα συνθέσεων
και καλόπιστης διαβούλευσης, διότι η ατζέντα των πνευµατικών
δικαιωµάτων έχει και αυτή διακρίσεις που πρέπει να εξαλεί-
ψουµε. Υπάρχουν τα λαµπερά αστέρια και οι άσηµοι, πλην όχι
ασήµαντοι, δηµιουργοί, που έχουν και αυτοί δικαίωµα στην αξιο-
πρέπεια και στη δηµιουργία και τους οποίους δεν πρέπει να πνί-
γει και να µαραίνει το άχθος της επιβίωσης ή η µόνιµη αδικία του
«έναντι» και του «βλέπουµε πότε θα πληρωθείς». 

Υπάρχουν, όµως, και οι χρήστες που είναι πολλών ταχυτήτων.

Ας µπούνε κανόνες εποµένως µη αµφισβητήσιµοι. Δεν είναι του
ιδίου µεγέθους το καφενείο στην παραµεθόριο µε το κλαµπ της
Μυκόνου. 

Τελειώνω µε την επίµαχη διάταξη που αφορά τις βιβλιοθήκες.
Εδώ  επιτρέψτε µου και έναν πιο προσωπικό τόνο, που τον υπα-
γορεύει η πανεπιστηµιακή µου ιδιότητα. Με επιστολή τους στον
Πρωθυπουργό -πριν από δύο, τρεις ηµέρες- εκδότες και συγγρα-
φείς εκφράζουν την αγανάκτησή τους για διατάξεις που προστέ-
θηκαν στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο και αφορούν τον ορισµό της
εύλογης αµοιβής που οφείλουν να καταβάλλουν οι βιβλιοθήκες
στους πνευµατικούς δηµιουργούς αλλά και το δικαίωµα για ανα-
παραγωγή αποσπασµάτων ή µέρους του έργου τους στην εκπαι-
δευτική διαδικασία, µολονότι πολλοί από εµάς -άλλοι
περισσότερο, άλλοι λιγότερο- τους παροικούντες την εκπαιδευ-
τική και πανεπιστηµιακή Ιερουσαλήµ θα µπορούσαµε να αυξή-
σουµε και τα εισοδήµατά µας, ενδεχοµένως, εάν
πληρωνόµασταν τις προαναφερθείσες αµοιβές. Δεν είναι ούτε
νόµιµο, µε βάση τουλάχιστον το νοµικό πλαίσιο του ν.2121/1993,
δεν είναι, όµως, και ηθικό για όσες και όσους ενστερνίζονται το
δικαίωµα στη δηµόσια και δωρεάν πρόσβαση στη γνώση, πολλώ
δε µάλλον όταν την τελευταία διευκολύνει και η ψηφιακή εποχή
που διανύουµε. Η σχετική διάταξη του 1993 είναι ακριβώς αυτή.
Επιτρέπεται, χωρίς την άδεια του δηµιουργού και χωρίς αµοιβή,
η αναπαραγωγή άρθρων νοµίµως δηµοσιευµένων σε εφηµερίδες
ή σε περιοδικά, σύντοµων αποσπασµάτων έργου, βιβλίου κ.λπ.
για τη διδασκαλία ή τις εξετάσεις σε εκπαιδευτικό ίδρυµα, στο
µέτρο που δικαιολογείται από τον επιδιωκόµενο σκοπό. 

Τούτη η διάταξη, αν θέλετε, συνάδει απολύτως και µε την κοι-
νοτική οδηγία κατά την οποία κράτη µέλη µπορεί να προβλέπουν
εξαιρέσεις και ως προς την αµοιβή των συγγραφέων, εφόσον
αυτές οι εξαιρέσεις γίνονται για την αναπαραγωγή που πραγµα-
τοποιείται από προσιτές στο κόστος βιβλιοθήκες, εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, µουσεία, αρχεία και λοιπά. 

Κοιτάξτε, δεν γράφουµε βιβλία όσοι είµαστε στην εκπαίδευση,
στο πανεπιστήµιο, για το κέρδος. Γράφουµε βιβλία, κάνουµε
έρευνα, για να προσφέρουµε κάτι, για να καταθέσουµε τον πνευ-
µατικό µας οβολό στην παιδεία. Αυτός είναι ο ρόλος µας και
αυτόν επιτάσσει το λειτούργηµά µας. Στην εποχή µας, δυστυ-
χώς, στην οβιδιακή αυτή µεταµόρφωση του high tech ψηφιοποι-
ηµένου καπιταλισµού, υπάρχει µία αντίφαση. Από τη µία
βλέπουµε µια αλµατώδη ανάπτυξη της τεχνολογίας, που επιτρέ-
πει πλέον η γνώση να συγκαταλέγεται και αυτή στα κοινά, να
υπάρχει πρόσβαση, και από την άλλη βλέπουµε φτωχές, πάµ-
φτωχες ακαδηµαϊκές, δηµόσιες  βιβλιοθήκες, οι οποίες γίνονται
αποθήκες βιβλίων, να φυτοζωούν και φοιτητές µας να έχουν το
άγχος της επιβίωσης, πολλώ δε µάλλον να αγοράσουν ένα βι-
βλίο. Ας τους δώσουµε, λοιπόν, το δικαίωµα και ας γκρεµίσουµε
αυτά τα τείχη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για µισό λεπτό για κάποιες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Ηλιόπουλε, θα
περιµένετε ένα λεπτό, γιατί θέλει να κάνει κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις η κυρία Υπουργός.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω για τα Πρακτικά κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, για να διανεµηθούν.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Λυδία Κονιόρδου καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε

για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς οι

νοµοτεχνικές βελτιώσεις πρέπει να λέγονται προφορικά, γιατί
εδώ ισχύει πρώτον η αρχή της προφορικότητας. 

Δεύτερον, υπάρχει µια εκκρεµότητα µε το άρθρο 61 του νο-
µοσχεδίου, που µετά την επιτροπή έχει χαθεί και στη θέση του
έχει µπει ένα άλλο άρθρο πρώην 62 και νυν 61. Έχει χαθεί ένα
άρθρο! Το καταλαβαίνετε; Δεν είναι δυνατόν! Μέχρι να τελειώσει
η σηµερινή διαδικασία πρέπει αυτό να αποκατασταθεί. Πρέπει
κάποιος να αναζητήσει αυτό το άρθρο, να το ενσωµατώσει σε
αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, το
άρθρο στο οποίο αναφέρεστε, έχει αποσυρθεί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …διαφορετικά πλέον καταγε-
λοιοποιείται η Βουλή και η διαδικασία της.

Περίµενα απάντηση από την κυρία Υπουργό. Δεν την πήρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχει αποσυρθεί το

άρθρο στο οποίο αναφέρεστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με τίνος δήλωση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχει αποσυρθεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν γίνεται έτσι, κύριε Πρό-

εδρε. Με συγχωρείτε. Δεν αποσύρονται σιωπηρά τα άρθρα ούτε
και οι νοµοτεχνικές λέγονται µε ένα χαρτί. Έχουµε φτάσει, δη-
λαδή, µέχρι του σηµείου να αλλοιώσουµε τη φυσιογνωµία του
κοινοβουλευτικού λόγου; Με συγχωρείτε, µε όλον τον σεβασµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι λίγο υπερβολικό
αυτό που λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν είµαι καθόλου υπερβολι-
κός. Τυχαίνει να είµαι πιο συνεπής σε κάποιες διαδικασίες και θε-
σµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει. Να κρατή-
σουµε την παρατήρησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μπορεί, τουλάχιστον, κάποιος
να µας ενηµερώσει µε ποιον τρόπο χάθηκε στον δρόµο αυτή η
διάταξη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα το έχει υπ’ όψιν
της η κυρία Υπουργός και θα απαντήσει. Κρατήσαµε την παρα-
τήρησή σας.

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπουµε να χάνονται άρθρα, να έρχεται ένα νοµοσχέδιο µε

τη µορφή του επείγοντος, χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος, για
ένα θέµα το οποίο γνώριζαν όλοι εδώ και δεκαετίες, αλλά κανέ-
νας δεν έκανε τίποτα. 

Ακούσαµε, όµως, και την εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας
και την εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ να λένε ότι περίµεναν άλλα. Μου
έκανε πραγµατικά εντύπωση σήµερα να λένε ότι περίµεναν άλλα
στο θέµα του πολιτισµού από τον ΣΥΡΙΖΑ, από την Αριστερά.
Γιατί τι είναι η Αριστερά στην Ελλάδα; Κάτι θολοκουλτουριάρη-
δες ήταν, που ήταν στο περιθώριο και θα ξαναγυρίσουν στο πε-
ριθώριο της κοινωνικής ζωής. Από αυτούς τους ανθρώπους εµείς
περιµέναµε ότι θα έκαναν κάτι άλλο στον πολιτισµό! Αυτοί, λοι-
πόν, που µε τις ιδεοληψίες τους προσπαθούν να µολύνουν µέσω
της παιδείας τους παιδικούς εγκεφάλους, που προσπαθούν
µέσω µίας τέχνης -ο Θεός να την κάνει!- να επέµβουν στα πάντα,
έπρεπε να κάνουν κάτι άλλο, κάτι ανώτερο. Είναι ανώτεροι οι αρι-
στεροί στο θέµα της τέχνης! Το ακούσαµε και αυτό από νεοδη-
µοκράτες και πασοκτζήδες. Μάθαµε και ότι η κ. Βάκη είναι και
συγγραφέας στα τελευταία λεπτά της οµιλίας της, µας αφιέρωσε
µιλώντας στο πρώτο πρόσωπο και λέγοντας ότι γράφει. Εντάξει,
το µάθαµε και αυτό. Μπράβο σας, κυρία Βάκη.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεν ντρέπεστε να µε ειρωνεύεστε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν σας ακούω και ούτε χρει-

άζεται να σας ακούσω.
Να πάµε τώρα στο θέµα αυτό που συζητάµε. 
Έχουµε να κάνουµε µε την «ΑΕΠΙ», ένα θέµα το οποίο έπρεπε

να µας έχει αποσχολήσει χρόνια τώρα, γιατί, όπως είπα ξανά,
πολλοί γνώριζαν και κανείς δεν έκανε τίποτα. 

Έρχεται, λοιπόν, η κ. Μπακογιάννη µε τον ν.2121/1993 να
δώσει την εξουσία στην «ΑΕΠΙ», σε µια ιδιωτική εταιρεία, η οποία
εν είδει µπράβου, νταβατζή -πείτε το όπως θέλετε- έµπαινε σε
οποιοδήποτε µαγαζί θεωρούσε ότι έπρεπε να πάρει πνευµατικά
δικαιώµατα -σε ένα καφενείο σε ένα χωριό που πήγαιναν πέντε
παππούδες να πιουν τον καφέ τους έµπαινε µέσα ο µπράβος της
«ΑΕΠΙ»- και έλεγε «θέλω τόσα».

Από πού οριζόταν αυτό το ποσό δεν έλεγε κανένας. Όµως, µε
τον νόµο της κ. Μπακογιάννη, που τους είχε δώσει αυτή την
εξουσία να αποµυζούν τα διάφορα καταστήµατα υγειονοµικού
ενδιαφέροντος, µπορούσε η «ΑΕΠΙ» να οδηγήσει στη δικαιοσύνη
πολλούς µικροκαταστηµατάρχες και, µάλιστα, µε πάρα πολύ µε-
γάλες ποινές.

Μέσω ενός, θα το πω, κοινωνικού αυτοµατισµού που είχε δη-
µιουργήσει η «ΑΕΠΙ», που επέβαλλε την είσπραξη των δικαιωµά-
των, είχε κάνει τον κόσµο όλα αυτά τα χρόνια να στραφεί -τον
ιδιοκτήτη του καφέ, του καφενείου, του κοµµωτηρίου, του γυ-
µναστηρίου- εναντίον του δηµιουργού, αυτού του ανθρώπου, δη-
λαδή, που έπρεπε να ζήσει από αυτό που δηµιουργούσε, που το
χρησιµοποιούσε όντως.

Ο χρήστης, λοιπόν -να τον πούµε χρήστη, για να µην επανα-
λαµβάνουµε συνεχώς το πού έµπαινε η «ΑΕΠΙ»- είχε στραφεί
εναντίον του δηµιουργού και ο δηµιουργός εναντίον του χρήστη,
γιατί έλεγε «εγώ κάνω µουσική, γράφω στίχους, πρέπει να ζήσω
από αυτό και όµως κάποιοι κακοί δεν πληρώνουν για να ζήσω
εγώ». Από την άλλη, ο καταστηµατάρχης έλεγε «ποιοι είστε εσείς
που θα µε στείλετε εµένα στα δικαστήρια για να πληρώνω υπέ-
ρογκα ποσά;». Μάλιστα, επαναλαµβάνω ότι µε νόµο της κ. Μπα-
κογιάννη είχαν γίνει όλα αυτά.

Έρχεται, λοιπόν, ένας έλεγχος και µας δείχνει ότι µόνο τα τε-
λευταία χρόνια, από το 2011 µέχρι το 2014, ο διευθύνων σύµβου-
λος της «ΑΕΠΙ» εισέπραττε 52.000 ευρώ µηνιαίως -προσέξτε- συν
µπόνους. Άλλα µέλη του Δ.Σ. εισέπρατταν από 6.000 ευρώ έως
38.000 ευρώ. Λέγοντας «άλλα µέλη του Δ.Σ.» είναι και ο Πρό-
εδρος της ΕΡΤ Διονύσης Τσακνής. Δεν ξέρουµε πόσα εισέ-
πραττε ο συγκεκριµένος. Θα τα µάθουµε όλα στην πορεία.

Για να επανέλθω και στην αρχή, έτσι είναι οι αριστεροί, θολο-
κουλτουριάρηδες και όπου µπορούν να βρουν µια τρύπα ανοι-
κτή, «τρουπώνουν», όπως έλεγε και στην ελληνική ταινία, για να
τα κονοµήσουν. Υπάρχει και η αριστερή κονόµα.

Σύνολο, λοιπόν, τα τελευταία τρία χρόνια, 2011-2014, 7,2 εκα-
τοµµύρια οι αποδοχές αυτών των golden boys. Αυτό που δια-
βάζω εδώ και που βλέπετε είναι η ερώτηση που έχουµε
καταθέσει µε τον κ. Κασιδιάρη, η οποία έχει ηµεροµηνία 16-2-
2017. Η κυρία Υπουργός ούτε καν µπήκε στον κόπο να µας απαν-
τήσει. Δεν µας απάντησε κάτι. Δεν περιµέναµε, βέβαια, να µας
απαντήσει. Για αµοιβές, λοιπόν, Δ.Σ., Προέδρων, Αντιπροέδρων
και λοιπών 7,2 εκατοµµύρια, ενώ 7,4 εκατοµµύρια πήγαν σε µια
εταιρεία συνδεδεµένη µε την «ΑΕΠΙ» για την παροχή, λέει, τεχνι-
κής βοήθειας στην «ΑΕΠΙ».

Εισπράττει, λοιπόν, η «ΑΕΠΙ» όλα αυτά τα χρόνια από τους
χρήστες και αποδίδει κυριολεκτικά ψίχουλα στους δηµιουργούς.
Κρατάει τη µερίδα του λέοντος για τα golden boys. Λέµε εµείς
στην ερώτησή µας: Σε ποιο ακριβώς ύψος ανέρχονται σήµερα
τα αδιανέµητα δικαιώµατα στους δηµιουργούς, τα οποία δεν
έχουν αποδοθεί και διανεµηθεί σε µέλη, δεδοµένου ότι, σύµφωνα
µε πληροφορίες, στις 31-12-2014 ανέρχονταν στο ποσό των 42
εκατοµµυρίων ευρώ; Δεν µας έχει απαντήσει κανείς µέχρι σή-
µερα. Δεν γνωρίζουµε. Δεν γνωρίζουν και οι δηµιουργοί, που -
επαναλαµβάνω- περιµένουν να ζήσουν από αυτή την υπόθεση
των δικαιωµάτων.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στην ιδιωτική εταιρεία του κ. Ξανθόπου-
λου µε τους παρατρεχάµενούς του, οι οποίοι σαν νταβατζήδες –
επαναλαµβάνω- µοιράζονταν τα χρήµατα µεταξύ τους. Τώρα θα
δηµιουργηθεί θέµα, γιατί, όταν µπαίνει η «ΑΕΠΙ» και ζητάει τα δι-
καιώµατα από ένα κατάστηµα υγειονοµικού ενδιαφέροντος, από
ένα ραδιόφωνο, δεν υπάρχει σωστός τρόπος κατανοµής δικαιω-
µάτων, όποιος εποπτικός οργανισµός και αν επέµβει. Σας λέω το
πιο απλό παράδειγµα: Παίζει σε ένα καφενείο σε ένα χωριό από
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το πρωί µέχρι το βράδυ ένα τρανζιστοράκι. Νοµίζετε ότι ο ιδιο-
κτήτης του καφέ θα δώσει την play list στην «ΑΕΠΙ», ούτως ώστε
να µοιραστεί το ποσό που θα εισπραχθεί από την «ΑΕΠΙ» στους
δηµιουργούς; Είναι αδύνατον.

Οι δηµιουργοί χθες µάς είπαν ξεκάθαρα ότι δεν επιθυµούν να
κλείσει η «ΑΕΠΙ», αλλά επιθυµούν την εξυγίανσή της. Εµείς λέµε
να ενισχυθεί ο εποπτικός ρόλος και οι ελεγκτικές αρµοδιότητες
του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας -σας τα λέω εν τάχει-
, να αυστηροποιηθούν οι προϋποθέσεις αδειοδότησης των ως
άνω οργανισµών, οι οποίες προβλέπονται από τον ν.2121/1993
και να τεθούν αυστηρότερα κριτήρια. Διότι ακούστε τι έχει γίνει.
Έχουν δηµιουργηθεί άλλοι οργανισµοί, γιατί κάποιοι καλλιτέχνες
µυρίστηκαν τη δουλειά και δηµιούργησαν άλλους οργανισµούς,
οι οποίοι κάνουν το εξής: Πάνε στα ίδια καταστήµατα που εισέ-
πραττε η «ΑΕΠΙ» και λένε: «Είµαστε και εµείς εδώ. Τώρα θα δί-
νετε και σε εµάς.». «Μα…», λένε, «…δίνουµε στην «ΑΕΠΙ»». Τους
λένε: «Όχι, τώρα θα δίνετε και σε εµάς, γιατί εκπροσωπούµε αυ-
τούς και αυτούς τους καλλιτέχνες.».

Λέµε και εµείς, λοιπόν, να µειωθεί αυτή η πολυδιάσπαση των
οργανισµών διαχείρισης. Η ύπαρξη πληθώρας οργανισµών οι
οποίοι φέρονται να εκπροσωπούν ακόµα και τις ίδιες κατηγορίες
δικαιούχων -δηλαδή στιχουργούς, µουσικούς κ.λπ.- έχει ως απο-
τέλεσµα να είναι αδύνατον να υπολογιστούν τα ποσά που όντως
δικαιούνται να λάβουν ως αµοιβή.

Κρίνεται αναγκαία η εκλογίκευση, κατά το δυνατόν, του ύψους
των καταβαλλόµενων από τους χρήστες αµοιβών, δεδοµένης και
της οικονοµικής κρίσης, η οποία έχει οδηγήσει στην οικονοµική
εξόντωση την πλειοψηφία των επιχειρήσεων και των επιτηδευ-
µατιών.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, που σήµερα µιλάει για αδιαφάνεια
και για κακοδιαχείριση, όλα αυτά τα χρόνια δεν έκανε τίποτε. Ο
κ. Σαµαράς ήταν Υπουργός Πολιτισµού κάποια χρόνια, ήταν και
Πρωθυπουργός. Δεν άγγιξε το θέµα.

Επειδή, όµως, εµείς δεν έχουµε άλλο Βήµα πέρα από αυτό
που µας δίνεται εδώ, στη Βουλή, δεν βγαίνουµε πουθενά αλλού,
σε κανένα κανάλι δεν µας καλούν, γενικώς είµαστε αποκλεισµέ-
νοι από τους πάντες, θα θέσω και µερικά θέµατα εκτός νοµοσχε-
δίου, όπως έχω το δικαίωµα.

Ανατριχιάζω, λοιπόν, αυτές τις µέρες που ακούω τη Νέα Δη-
µοκρατία να οδύρεται για τη δικαιοσύνη. Η Νέα Δηµοκρατία µι-
λάει για τη Θάνου που πήγε στο γραφείο του Τσίπρα και
περιµένουµε να δούµε τα έργα και τις ηµέρες της κ. Θάνου.
Όµως, µέχρι να τα δούµε αυτά, έχουµε κάποιες άλλες τραντα-
χτές περιπτώσεις της Νέας Δηµοκρατίας, µε τον Μπάµπη τον
Αθανασίου. Από εν ενεργεία εισαγγελέας αµέσως µετά διορίζε-
ται Βουλευτής. Λέω «διορίζεται», γιατί µπήκε επικεφαλής στο ψη-
φοδέλτιο Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας. Βέβαια, το έβγαλε
το µεροκάµατό του αµέσως µετά ο άνθρωπος. Έγινε Υπουργός
Δικαιοσύνης και πιάστηκε το χέρι του να παίρνει σε εισαγγελείς
και ανακριτές για να µας κλείσουν µέσα, να δέσουν, όπως νόµιζε,
την υπόθεση της Χρυσής Αυγής. Το έβγαλε το µεροκαµατάκι
του.

Μας µιλούν για τον Καµµένο, που κακώς µιλούσε µε έναν ισο-
βίτη. Όµως, δεν τολµάει να πει τίποτα ο Κυριάκος Μητσοτάκης
για τον Σαµαρά, όταν ο Σαµαράς έπαιρνε φίλο του τηλέφωνο και
έλεγε «πες στον γνωστό τον παναθηναϊκάκια οι επόµενοι τρεις…
», και µέσα σε αυτούς τους τρεις ήµουν και εγώ, «…όταν θα πάνε
να τους …µπιπ». Αυτό δεν το αναφέρει η Νέα Δηµοκρατία. Αυτή
δεν είναι παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Μάλιστα, έχει έρθει και
σχετική δικογραφία για τον επάρατο Σαµαρά. Θα κάνουµε εµείς
την εξεταστική επιτροπή, όταν χρειαστεί. Τα λέει ο Μπαλτάκος
πάρα πολύ καθαρά.

Ο Μπάµπης Αθανασίου, λοιπόν, ο οποίος ξεκίνησε σαν ένας
απλός δικαστικός, παντρεύτηκε µια κυρία µε έναν µισθό να µπαί-
νει στο σπίτι και βρέθηκε µετά από λίγα χρόνια αυτός, η γυναίκα
του και τα παιδιά του να κατέχουν πολυτελείς βίλες. «Real estate
Μπάµπης Αθανασίου»!

Αυτός είναι ο ορισµός, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, της ανά-
πτυξης. Της ανάπτυξης της προσωπικής περιουσίας, βέβαια.
Πώς να µιλήσει για όλα αυτά ο Κυριάκος Μητσοτάκης, όταν µι-
λάµε για έναν άνθρωπο του οποίου εδώ και διακόσια χρόνια η

οικογένεια είναι κρατικοδίαιτη και µας το παίζει και αντικρατι-
στής; Αυτό είναι παγκόσµια πρωτοτυπία! Όλη η οικογένεια Μη-
τσοτάκη είναι κρατικοδίαιτη και όµως το παίζουν αντικρατιστές.
Μπράβο σας! Εδώ αποδεικνύει ότι είστε το ίδιο ακριβώς µε τον
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν διαφέρετε πουθενά και γι’ αυτό δεν πρέπει να µας
κουνάτε το δάχτυλο.

Τι έκανε, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία; Έλεγε «αρχιερέα της δια-
πλοκής» τον Σηµίτη. Τι έκανε στον Σηµίτη; Τίποτα. Οι κυρίες και
οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ πριν από τις εκλογές µάς έλεγαν ότι θα
έστελναν τους κλέφτες στη φυλακή. Τι έκαναν µέχρι σήµερα;
Απολύτως τίποτα. Το ίδιο σάπιο σύστηµα ανακυκλώνεται συνέ-
χεια.

Η δικαιοσύνη, βέβαια, δεν µένει απ’ έξω, δεν µένει στο απυρό-
βλητο, γιατί θα µπορούσε για όλα αυτά τα αίσχη των τελευταίων
σαράντα ετών να έχει παρέµβει. Όµως, δεν παρενέβη ποτέ, γιατί
είναι και αυτή µέρος του κυκλώµατος. Όχι όλη η δικαιοσύνη,
σαφώς -υπάρχουν και άξιοι δικαστές-, αλλά αυτοί που είναι οι
παρατρεχάµενοι της πολιτικής εξουσίας.

Ο κ. Μητσοτάκης συναντήθηκε χθες -µπράβο του, κιόλας- µε
εκπροσώπους οκτώ οργανώσεων αµφιφυλόφιλων, τρανσέξουαλ
και οµοφυλόφιλων και µε κάτι τέτοιες οργανώσεις. Μας έδειξαν
και κάτι φωτογραφίες από πίσω, βέβαια, για να µη δούµε µε ποι-
ους συναντιέται, µη δούµε πώς είναι το πρόσωπό τους.

Είπε, µάλιστα, ότι οποιαδήποτε δήλωση στελέχους της Νέας
Δηµοκρατίας εναντίον αυτών των κοινωνικών οµάδων, κοινωνι-
κών δικτύων, ειδικών πληθυσµών θα πατάσσεται άµεσα. Μάλι-
στα, η Νέα Δηµοκρατία συµµετείχε και στο «Gay Pride». Αυτά τα
λέµε γιατί δεν έχουµε άλλο Βήµα και πρέπει οι Έλληνες να µα-
θαίνουν ποιους εκπροσωπεί η Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρα-
τία δεν εκπροσωπεί το «πατρίς – θρησκεία - οικογένεια». Αυτό το
εκπροσωπεί µόνο η Χρυσή Αυγή. Η Νέα Δηµοκρατία νοιάζεται
για τη διαστροφή, αλλά όχι για τη διατροφή των Ελλήνων πολι-
τών. 

Εποµένως, λέω ξανά ότι είστε ίδιοι. Είχα πάρα πολλά να πω,
αλλά θα περιοριστώ σε αυτά που είπα.

Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ να µας πείτε µόνο τι ήταν η άσκηση «ΤΥΦΩ-
ΝΑΣ» που διενήργησε τις τελευταίες ηµέρες η Ελληνική Αστυνο-
µία και γιατί έγινε αυτή η άσκηση. Περιµένετε κάτι; Θα πρέπει να
ενηµερώσετε και τον ελληνικό λαό και θα πρέπει να πούµε ότι
αυτή η συγκεκριµένη άσκηση αφορούσε σε τροµοκρατικές επι-
θέσεις ισλαµιστών. Πείτε µας, λοιπόν -αν έχετε κάποια απάντηση-
, τι πληροφορίες έχετε για να διενεργηθεί αυτή η άσκηση. Εµείς
λέµε ότι όλοι αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να γυρίσουν στις πατρί-
δες τους. Είµαστε κάθετοι και απόλυτοι σε αυτό.

Κλείνω µε µία ευχή. Εύχοµαι οι Έλληνες να ξυπνήσουν και να
δουν ποιοι πραγµατικά εκπροσωπούν τα δίκαιά τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, θα αρχίσω µε κάτι που µας απασχολεί πραγ-

µατικά, για να δούµε τι ψηφίζουµε και τι δεν ψηφίζουµε. Υπήρξε
µια δική σας παρέµβαση για να κάνετε µια εξυπηρέτηση σε συ-
νάδελφό σας. Πήρατε αρµοδιότητα για ψηφιακά θέµατα και άλλα
τινά ευχάριστα από φορέα που εποπτεύετε και την πήγατε στον
Υπουργό κ. Παππά. Κατακριθήκατε, επικριθήκατε και κάνατε αλ-
λαγή. Αν ενηµερώθηκα σωστά –είµαι σε άλλη λειτουργία της
Βουλής και δεν έχω πλήρη ενηµέρωση- µε ένα άρθρο, µε το
άρθρο 61, επανορθώσατε το σφάλµα υπό το βάρος της κριτικής
που δεχθήκατε.

Τώρα ενηµερώνοµαι ότι µε την αναρίθµηση που έγινε µέσα
από τις τροπολογίες –που αποδεχθήκατε, που φέρατε, δεν ξέρω
πώς ακριβώς έγινε κοινοβουλευτικά- αυτό το άρθρο, που διατη-
ρούσε τα πράγµατα σε καλύτερη κατάσταση, δεν υπάρχει µέσα
στο κείµενό σας. Ενηµερώνοµαι ότι δι’ αυτού του τρόπου επιχει-
ρείτε σιωπηλά και πονηρά να κρατήσετε την αρµοδιότητα αλλού
από εκεί τουλάχιστον που έχετε υποσχεθεί ότι θα την κρατήσετε.
Αν ισχύει αυτό, είναι κοινοβουλευτικό τερτίπι. Δεν είναι δυνατόν
–πρόκειται για το πρώτο σας νοµοσχέδιο- να έρχεσθε στη Βουλή
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µε τερτίπια. Πρέπει να δώσετε µια απάντηση και να ξεκαθαρι-
στούν στο Σώµα τα περί του άρθρου 61. Έτσι ενηµερώθηκα και,
αν σας το πω, θα καταλάβετε τι εννοώ.

Το δεύτερο θέµα είναι το εξής: Στο άρθρο 55 προσθέσατε δύο
παραγράφους –σας κατήγγειλαν οι αρµόδιοι φορείς- όπου αφαι-
ρείτε πνευµατικά δικαιώµατα, αλλά µε τροπολογία που φέρατε,
χωρίς να έχει περάσει από το στάδιο της διαβούλευσης. Οι φο-
ρείς παραπονούνται. Μπορεί εχθές να φάνηκε να λέτε ότι θα
γίνει µια συζήτηση και να το ακούν οι φορείς, να το καταλαβαί-
νουν και να το θεωρούν θετικό, αλλά, απ’ ό,τι βλέπω, οι παρά-
γραφοι 3 και 4 του άρθρου 55 παραµένουν στο σχέδιο νόµου. 

Από τη στιγµή που αυτό θα δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ είναι νόµος
του ελληνικού κράτους και πρέπει να εφαρµοστεί. Αν έχετε κάνει
κάποια αλλαγή, να µας το πείτε. Ειδάλλως, σωστό και έντιµο είναι
να αποσύρετε τις παραγράφους και, όταν θα κάνετε τον δηµόσιο
διάλογο, µε άλλη ευκαιρία ή µε µία τροπολογία να τις φέρετε,
έχοντας εξαντλήσει την προκοινοβουλευτική νοµοθετική διαδι-
κασία που σας επιβάλλει ο νόµος και που µε τα τερτίπια των τρο-
πολογιών προσπαθούν οι κυβερνήσεις πολλές φορές ή οι
Υπουργοί να ξεπεράσουν. Για να µην ακούσουν την οργανωµένη
κοινωνία, κάνουν αυτές τις ρυθµίσεις.

Ένα τρίτο θέµα είναι το εξής: Ξέρετε πολύ καλά –σας έχω
κάνει µία ερώτηση και δεν έχω επανέλθει, περιµένοντας να φέ-
ρετε ένα σχέδιο νόµου- ότι παρακολουθώ µε τη µορφή του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου τρία, τέσσερα θέµατα από τα πολλά που
έχει η Ελληνική Δηµοκρατία. Ένα από αυτά είναι και το Μέγαρο
Μουσικής, το οποίο παρακολουθώ µε προσοχή. Το ίδιο κάνω και
για θέµατα της άµυνας ή και για θέµατα που έχουν να κάνουν µε
τα τελωνεία. Έχω τρία, τέσσερα θέµατα που τα παρακολουθώ. 

Έχουµε συζητήσει, λοιπόν και σας έχω πει ότι αυτό που πρέπει
να κάνετε για το Μέγαρο είναι να φέρετε την τροπολογία που θα
ρυθµίζει οριστικά το ζήτηµα που έχει προκύψει από µία κακή ερ-
µηνεία από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους του νόµου
Μπαλτά. Είναι σωστή ρύθµιση, που ερµηνεύτηκε λάθος. Σας το
έχω πει αυτό. Φτάνουµε στον Αύγουστο, που θα φέρετε εδώ τρο-
πολογία την τελευταία στιγµή, γιατί δεν θα µπορείτε να πληρώ-
σετε τους εργαζόµενους και τα ανοίγµατα που έχει το Μέγαρο
από την καθηµερινή του λειτουργία. 

Αντί, λοιπόν, να φέρετε αυτό που έχουµε απόλυτη ανάγκη, το
οποίο σας ευθυγραµµίζει µε τον κ. Μπαλτά -κι εµείς ως Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη έχουµε στηρίξει την πρωτοβουλία
Μπαλτά-, φέρνετε εδώ το άρθρο 72, για να καλύψετε έξι κατ’
αρχάς –µετά λέτε µε αποσπάσεις, αλλά το διορθώνετε- θέσεις,
που είναι καταφανές ότι αφορούν κάποιους συγκεκριµένους.
Εγώ ξέρω ποιους, όπως ξέρετε και εσείς. Όµως, εγώ δεν ήλθα
εδώ για να διασύρω πρόσωπα. Αυτοί δεν φταίνε σε τίποτα. Εσείς
φταίτε. Από τους διακόσιους εργαζόµενους του Μεγάρου, δεν
µπορείτε να βρείτε έναν, δύο ή τρεις να κάνουν αυτή τη δουλειά;
Είναι όλοι ανίκανοι και είναι ικανοί αυτοί που θα έλθουν; Εγώ
ξέρω µία περίπτωση αποσπάσεως που έχετε κάνει που δεν πα-
τάει ποτέ το πόδι της. 

Πώς, λοιπόν, εσείς που µ’ αυτή τη µέθοδο έρχεσθε εδώ να κα-
λύψετε «ηµετέρους», αλλά δεν ρυθµίζετε το βασικό θέµα του Με-
γάρου, έχετε πρόσωπο να έλθετε στη Βουλή και να µας λέτε
διάφορα; Διακόσιοι άνθρωποι είναι για πέταµα, ενώ αυτοί οι
αστέρες που θα φέρετε είναι οι φοβεροί; Επειδή προσωποποι-
ούνται, θα δεχθείτε κριτική για την οποία ίσως να µη φταίτε.
Όταν θα προσωποποιηθούν αυτές οι θέσεις, θα τα ακούσετε.
Μπορεί και να το προλάβετε. Αυτή η διάταξη πρέπει να αποσυρ-
θεί. Δεν τη χρειάζεσθε. Οι διατάξεις που αφορούν και το ένα και
το άλλο Μέγαρο, δηλαδή και της Θεσσαλονίκης και της Αθήνας,
δεν βοηθούν.

Κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό θα θέσω ακόµα δύο θέµατα.
Παρακολουθώ το θέµα της «Καµεράτας», κυρία Υπουργέ, που

έχει πάρα πολλά προβλήµατα. Προσφέρει καλλιτεχνικό προϊόν
για λίγους, αλλά την Ελλάδα τη βοηθά και την τέχνη την προωθεί.
Βλέπω ότι και γι’ αυτό το θέµα που έχει πολλές προβληµατικές
διαστάσεις, για τις οποίες εσείς δεν φταίτε, δεν παίρνετε καµµία
πρωτοβουλία. 

Παρακολουθώ, επίσης, το θέµα του Θεατρικού Μουσείου. Διά-
βασα, κυρίες και κύριοι, τη συνέντευξη Γεωργουσόπουλου πριν

από λίγες εβδοµάδες. Είχα µιλήσει µε τον κ. Μπαλτά –διά του
κοινοβουλευτικού ελέγχου, όχι προσωπικά- και τον είχα ρωτήσει
αν σκόπευε να µεταφέρει εκεί το Θεατρικό Μουσείο. Μου είχε
πει «ναι, είναι στις προθέσεις µου». Τρεις Υπουργοί έχετε αλλάξει
σε έναν τοµέα που δεν έχει να κάνει µε τρόικα ούτε µε οικονοµι-
κές δυσκολίες –έχει όπως όλη η Ελλάδα βέβαια, δεν το αρνούµαι
αυτό-, σε ένα Υπουργείο που δεν είναι µνηµονιακό Υπουργείο για
να έχει άλλα βάρη και που η Ελλάδα έχει τη διακριτική ευχέρεια
να κάνει τις πολιτικές της επιλογές. Εδώ που έχετε µια άνεση να
κάνετε κάτι και οι χώροι είναι µεγάλοι, δεν το κάνετε. Η συνέν-
τευξη του κ. Γεωργουσόπουλου που διάβασα –και ενός άλλου
κυρίου πολύ σηµαντικού, αυτή τη στιγµή µου διαφεύγει το όνοµά
του- είναι καταπέλτης για πληµµελή πολιτική εποπτεία σε ό,τι
αφορά τα ζητήµατα και του Θεατρικού Μουσείου.

Κλείνω µε µία φράση. Ενώ έχετε ανοικτά θέµατα, τα οποία
είµαι απολύτως βέβαιος ότι ξέρουν και οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
που έχουν σχέση µε τον χώρο του πολιτισµού –από µένα πάντως
τα ξέρουν πολύ καλύτερα- και σας τα λένε, εµφανίζεσθε θύµα
πελατειακού κράτους εδώ, στο πρώτο υπουργικό σας βήµα. Δεν
νοµίζω ότι είναι σωστό αυτό που κάνετε, κυρία Υπουργέ, και σας
ζητώ, όταν θα πάρετε τον λόγο, να δώσετε διευκρινίσεις και για
τα θέµατα ουσίας που σας έθεσα και για το νοµοτεχνικό θέµα
που σας έθεσα µε το άρθρο 61, που ίσως να κρύβει λαθροχει-
ρία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Λοβέρδο.
Η συνάδελφος κ. Ζωή Λιβανίου έχει τον λόγο.
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού για την προστασία των πνευµατικών δικαιωµάτων, τον
τρόπο διαχείρισής τους και την προστασία τόσο των δηµιουρ-
γών, όσο και των χρηστών.

Για δεκαετίες και, παρά το ότι η συντριπτική πλειοψηφία των
εµπλεκόµενων µερών διαµαρτυρόταν για έλλειψη διαφάνειας και
περίεργες πρακτικές, ένας οργανισµός διαχείρισης των πνευµα-
τικών δικαιωµάτων κατέστη στην ουσία µονοπώλιο στη χώρα
µας, επέβαλλε τις απόψεις του, λειτουργούσε ως κράτος εν κρά-
τει και επέτρεπε σε µία οικογένεια, κατά κύριο λόγο, να καρπωθεί
την περιουσία των πραγµατικών δικαιούχων. Η Κυβέρνηση οφεί-
λει να εντοπίσει τις αιτίες και τα κενά που υπήρχαν στον νόµο,
ώστε να µην επαναληφθούν ανάλογα φαινόµενα στο µέλλον, µε
τους δηµιουργούς να καθίστανται όµηροι. 

Το νοµοσχέδιο που έχουµε στα χέρια µας, πέρα από την εν-
σωµάτωση σχετικών ευρωπαϊκών οδηγιών, περιέχει και µια σειρά
ρυθµίσεων ικανών να αποκλείσουν την επανάληψη αντίστοιχων
«ΑΕΠΙ» φαινοµένων. 

Η κυβερνητική πρόταση κινείται στους κανόνες της διαφάνειας
σε όλους τους τοµείς της διαχείρισης, θέτει όρια ή περιορισµούς,
καθιστά όµως πρωτίστως αναγκαία την ουσιαστική συµµετοχή των
δηµιουργών στους φορείς διαχείρισης των πνευµατικών τους δι-
καιωµάτων. Ταυτόχρονα τίθεται ένα πλαίσιο που επιτρέπει στους
χρήστες -κυρίως στους επαγγελµατίες, που εκ του νόµου υποχρε-
ώνονται να καταβάλλουν αντίτιµο για την εκµετάλλευση προϊόντων
που υπόκεινται στην προστασία πνευµατικών δικαιωµάτων- να δια-
πραγµατεύονται το εύλογο αντίτιµο για τα πνευµατικά δικαιώµατα
που εκµεταλλεύονται.

Μέχρι σήµερα το αντίτιµο ουσιαστικά οριζόταν από την
«ΑΕΠΙ», χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν κρίσιµοι παράγοντες,
όπως, για παράδειγµα, η λειτουργία καταστήµατος σε µικρά
χωριά. Τα παραδείγµατα που έχω υπ’ όψιν µου είναι πάρα πολλά,
µιας που για τρία χρόνια διετέλεσα Γενική Γραµµατέας του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του Σωµατείου Καταστηµαταρχών του
Νοµού της Εύβοιας. 

Οι αδικίες που προκαλούσε ο τρόπος λειτουργία της «ΑΕΠΙ»
δηµιούργησε µια ιδιότυπη διαµάχη µεταξύ χρηστών και δηµιουρ-
γών, που δεν µπορεί και δεν πρέπει να επαναληφθεί. Με τις προ-
τάσεις της Κυβέρνησης δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις να
ικανοποιούνται και οι δύο πλευρές, να αµείβονται οι δικαιούχοι
και οι χρήστες να µη θεωρούν ούτε εξοντωτική ούτε ληστρική τη

10198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρέωση που τους επιβάλλεται. 
Γίνεται ένα αποφασιστικό βήµα στην ανάκτηση της εµπιστο-

σύνης, τόσο από πλευράς αναγκών, όσο και από πλευράς χρη-
στών. Η εισαγωγή κανόνων διαφάνειας στο σύνολο της
λειτουργίας των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης επιτρέπει
τον έλεγχο από κάθε δικαιούχο. 

Η θέσπιση χρονικών ορίων, εντός των οποίων θα καταβάλλον-
ται υποχρεωτικά οι αποζηµιώσεις στους δικαιούχους, αλλά και
οι ρητά προβλεπόµενες χρήσεις των εσόδων δηµιουργούν ένα
περιβάλλον ασφάλειας και δικαιοσύνης. Η ρητή πρόβλεψη για
τον τρόπο λήψης των αποφάσεων µε τη συµµετοχή των δηµιουρ-
γών, η οριοθέτηση των διαχειριστών και η σαφήνεια αναφορικά
µε τη διαχείριση των εσόδων µπορούν να εγγυηθούν τη σωστή
και δίκαιη λειτουργία του όλου συστήµατος προς όφελος του πο-
λιτισµού και των ανθρώπων του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πέρα, όµως, από αυτά, το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού ρυθµίζει σειρά άλλων θεµάτων αρµοδιότητάς του. Εκσυγ-
χρονίζει το πλαίσιο λειτουργίας της Κρατικής Σχολής
Ορχηστικής Τέχνης, η οποία λειτουργεί µε τον νόµο του 1976. Η
αναγκαιότητα αυτού του εκσυγχρονισµού είναι ευδιάκριτη σε
όλους, αφού ήδη η καταξιωµένη αυτή σχολή έχει υπερβεί εκ των
πραγµάτων τα στενά, µε τα σηµερινά δεδοµένα, όρια που τις επι-
φύλασσε ο ιδρυτικός της νόµος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ταυτόχρονα, ακολουθώντας τις σύγχρονες τάσεις στον χώρο

του πολιτισµού, διευκολύνεται η διαδικασία ανταλλαγής εκθεµά-
των και συµµετοχής σε διεθνείς δράσεις των ελληνικών µου-
σείων, επιφέροντας σηµαντική εξοικονόµηση πόρων από την
πρόβλεψη εγγύησης του δηµοσίου, για τη µεταφορά έργων από
το εξωτερικό στην Ελλάδα και αντίστροφα.

Εξαιρετικά σηµαντική είναι η εισαγωγή και στη χώρα µας νο-
µοθετικού πλαισίου για τα κινητά µνηµεία του πολιτισµού µας,
τα οποία µέχρι σήµερα βρίσκονται σε κενό νόµου, µε αποτέλε-
σµα κάποια να καταστρέφονται ή να µην υπάρχει σαφώς ορι-
σµένη διαδικασία για την ορθή συντήρηση. 

Οφείλουµε να χαιρετίσουµε την πρωτοβουλία αναγνώρισης
του έργου και της προσφοράς του Γιάννη Μόραλη µε τη θέσπιση
βραβείου στη µνήµη του. Η θέσπιση κανόνων διαφάνειας εισά-
γεται και για τη διεθνή έκθεση Μπιενάλε, το σηµαντικότερο γε-
γονός πολιτισµού. Η ύπαρξη κανόνων διαφάνειας και δικαιο-
σύνης είναι υποχρεωτική σε κάθε έκβαση της κοινωνίας, όσο
µικρό και αν εικάζεται ότι είναι το ποσοστό του πληθυσµού που
αφορά.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε µια σηµαντική ρύθµιση
που περιλαµβάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο και που δεν ακούγε-
ται. Αναφέροµαι στην ειδική αποζηµίωση των δυτών του Υπουρ-
γείο Πολιτισµού. Οι εργαζόµενοι αυτοί, λόγω των ιδιαίτερων
συνθηκών της χώρας, πρέπει να καλύπτουν τις ανάγκες όλης της
επικράτειας. Η φύση µάλιστα της εργασίας τους είναι τέτοια, που
απαιτεί πρόσθετη ασφάλεια και ειδική αποζηµίωση. Με τις αλλα-
γές που προτείνονται σήµερα από το Υπουργείο Πολιτισµού
ασφαλίζονται για τους κινδύνους που προκύπτουν από την ερ-
γασία τους και δεν καλύπτονται από το δηµόσιο ασφαλιστικό σύ-
στηµα.

Το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο αναδεικνύει σειρά θεµάτων που έπρεπε να έχουν ρυθ-
µιστεί εδώ και πολλά χρόνια.

Τέλος, χαιρετίζω τη βουλευτική τροπολογία των συναδέλφων
Βαγενά και Παπαδόπουλου για την ίδρυση Εθνικού Μουσείου
Αγροτικού Κινήµατος Κιλελέρ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Λιβανίου.

ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Η µεγάλη διαφορά είναι ότι τα στελέχη αυτής
της Κυβέρνησης δεν αντιλαµβάνονται τα αξιώµατα ως εφαλτήριο
ούτε πλουτισµού ούτε καλλιέργειας της φήµης και τους ονόµα-
τός τους. Τα αντιλαµβάνονται ως ευθύνη απέναντι στην κοινωνία,
ως ευθύνη απέναντι στην ιστορία, ως ευθύνη απέναντι στις γε-

νιές που έρχονται.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ για µισό λεπτό

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Λο-

βέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφορά και εσάς που προεδρεύετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ούτε ένα λεπτό δεν θα χρειαστώ.
Εµείς έχουµε µία ερώτηση για την κυρία Υπουργό, που την πα-

ρακαλώ να απαντήσει τώρα. Ρωτάµε αν για το άρθρο 72, για το
οποίο αγόρευσα, για το Μέγαρο, έχει τη συµφωνία των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων. 

Μέχρι τώρα, κυρία Υπουργέ, οι διατάξεις που έφερναν οι συ-
νάδελφοι σας περνούσαν επειδή ψήφιζε η Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη. Σας δηλώνουµε τώρα ότι εµείς το άρθρο 72 δεν το
ψηφίζουµε.

Εάν δεν έχετε την υποστήριξη των ΑΝΕΛ, δεν θα περάσει το
άρθρο και θα καταθέσουµε πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας.
Για να µη σας παιδεύουµε χωρίς λόγο, πείτε µου τώρα αν έχετε
την υποστήριξη των ΑΝΕΛ, ειδάλλως θα κατατεθεί πρόταση ονο-
µαστικής ψηφοφορίας. Εµείς να συνεχίσουµε αυτό το γαϊτανάκι
του παιχνιδιού που κάνετε δεν είµαστε διατεθειµένοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Λο-
βέρδο.

Κυρία Υπουργέ, αν θέλετε να απαντήσετε, έχετε τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Επί της αρχής και επί των άρθρων γνωρίζουµε ότι οι ΑΝΕΛ θα
υπερψηφίσουν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας λέµε για το άρθρο 72.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ναι, το άρθρο 72. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εδόθη η απάντηση

από την κυρία Υπουργό.
Οπότε να δώσουµε τον λόγο στον κ. Θεµιστοκλή Μουµουλίδη

από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, που αφορά στα πνευµατικά δι-
καιώµατα. 

Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, παρακολουθώντας από το
πρωί τη διαδικασία της συζήτησης, διαπιστώνω µε έκπληξη πως
στο πλαίσιο του διαλόγου σήµερα «δόθηκαν µαθήµατα ιστορίας,
ξαναθυµηθήκαµε τον σουρεαλισµό και επιτέλους ερµηνεύτηκε
αρκούντως η σχέση των ανθρώπων του πολιτισµού µε την Αρι-
στερά»! Ως είθισται τον τελευταίο χρόνο στη κοινοβουλευτική
διαδικασία, δεν ακούστηκε καµµιά πρόταση από την πλευρά του-
λάχιστον της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Όλο αυτό που συµ-
βαίνει κοινοβουλευτικά, µου θυµίζει την έκφραση «εκεί που µας
χρωστούσανε, µας πήρα και το βόδι»! Αυτό προσπαθούν να κά-
νουν. Προσπαθούν µε τρόπους επικοινωνιακούς να αλλάξουν την
ατζέντα, να αναδείξουν ζητήµατα ασήµαντα, ώστε µέσα από το
βήµα της επικοινωνίας, µέσω της τηλεόρασης της Βουλής, να
δηµιουργήσουν εντυπώσεις.

Όµως σήµερα συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, γιατί συ-
ζητάµε για το δικαίωµα των Ελλήνων δηµιουργών στον έλεγχο
και στη διάθεση του έργου τους, όπως αυτοί επιθυµούν και επι-
λέγουν. Αυτό συζητάµε. Αυτό ζητάµε να ψηφιστεί και γι’ αυτό θέ-
λουµε να κριθούµε.

Γνωρίζουµε πως για αρκετούς δηµιουργούς τα έσοδα από
πνευµατικά δικαιώµατα είναι και τα µοναδικά τους έσοδα. Αυτό
οφείλουµε να το υπερασπιστούµε και να το σεβαστούµε. Οφεί-
λουµε, επίσης, να γνωρίζουµε πως ο χώρος των Ελλήνων δηµι-
ουργών και καλλιτεχνών είναι ο χώρος µε τη µεγαλύτερη ανεργία
στη χώρα, µια ανεργία που ξεπερνά κατά πολύ το 90%. Είναι
ένας χώρος ανυπεράσπιστος, ένα χώρος λεηλατηµένος. Ο
χώρος του πολιτισµού είναι ένας χώρος που µπορεί να ανέδειξε
τρεις Αρχηγούς κοµµάτων, υπήρξε όµως πάντοτε παραδοσιακά
σύνθηµα στα χείλη των δύο κοµµάτων που κυβέρνησαν τη χώρα.

Στις συζητήσεις των εκπροσώπων των δυο κοµµάτων, των κοµ-
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µάτων που προηγήθηκαν, κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, ακούσαµε αυτούσια κείµενα που είδαν το φως της δη-
µοσιότητας στο προηγούµενο διάστηµα. Δηλαδή αυτά που ακού-
στηκαν εδώ τα διαβάζουµε εδώ και µήνες αυτούσια ως κριτική
για το νοµοσχέδιο που θα ερχόταν και που σήµερα έρχεται προς
συζήτηση και τα κείµενα απλά αντιγράφονται. 

Έτσι, λοιπόν, όλο αυτό το θέµα δηµιουργεί ένα πλαίσιο εξαι-
ρετικής κοινοβουλευτικής υποκρισίας. Θα αναφερθώ για λίγο
στην εισηγήτρια, στην εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, που στην προσπάθειά της να προσεγγίσει µε καθυστέρηση
πολλών δεκαετιών τους Έλληνες δηµιουργούς, προχωράει ένα
βήµα παραπέρα. 

«Αν µε ρωτούσατε», λέει, «όταν ανέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ, ποιο είναι
για τον προνοµιούχο χώρο της Αριστεράς», προνοµιακό χώρο
της Αριστεράς, ήθελε να πει, «θα έλεγα πως αυτός είναι ο χώρος
του πολιτισµού. Όµως, σήµερα ο χώρος αυτός, ο χώρος των Ελ-
λήνων δηµιουργών είναι απέναντι στην Κυβέρνηση.». Αυτό είναι
το συµπέρασµά της. Με την εισήγησή της, λοιπόν, επιχειρεί να
αποδοµήσει συλλήβδην κάθε ενέργεια της Κυβέρνησης στον
χώρο του πολιτισµού. Έφτασε µάλιστα ανέξοδα να µιλήσει για
επιτροπεία της Υπουργού Πολιτισµού από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Να απαντήσω, λοιπόν, στην αγωνία της κ. Κεφαλογιάννη για
το αν ο πολιτισµός είναι ο προνοµιακός, ο προνοµιούχος χώρος
της Αριστεράς, θυµίζοντάς της πως ό,τι έχει διαµορφωθεί στον
µεταπολιτευτικό σύγχρονο πολιτισµό είναι κατά κανόνα φυσική
προέκταση της χρυσής δεκαετίας του 1960 του ελληνικού πολι-
τισµού, τότε που δηµιουργήθηκε ως κλίµα, ως αποτέλεσµα των
αγώνων του λαού και βέβαια της Αριστεράς. Ας είµαστε, λοιπόν,
σεµνοί και κυρίως περισσότερο υπεύθυνοι απέναντι στην ιστορία
αλλά και στην ιστορία των Ελλήνων δηµιουργών. Γιατί, αγαπητοί
φίλοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να λυπάστε όποιον δεν
ονειρεύεται. Εµείς συνεχίζουµε και να παλεύουµε και να ονει-
ρευόµαστε. Γιατί όταν εσείς ως πολιτικός χώρος υιοθετούσατε
στο παρελθόν, στη δεκαετία του ’50 και του ’60, τραγούδια για
τη λήθη, όπως έγραφε ο Χατζηδάκις, και για την ξεγνοιασιά, κά-
ποιοι άλλοι τραγουδούσαν τις µνήµες, τους αγώνες, την ιστορία
αυτού του λαού και κάποιοι επέλεξαν να µελοποιήσουν την ποί-
ηση Ελλήνων και να την τραγουδούν σε ταβέρνες και υπόγεια
ως ταπεινοί και καταφρονηµένοι ενός ανελέητου συστήµατος. 

Για να έρθω στο θέµα της «ΑΕΠΙ», θα ήθελα, απευθυνόµενος
στους εκπροσώπους των δυο κοµµάτων που προηγήθηκαν στη
διακυβέρνηση της χώρας, να ρωτήσω, αλήθεια, πού ήσασταν ως
κυβέρνηση από τις αρχές της δεκαετίας του ’90, τότε που ο
χώρος των δηµιουργών και χρηστών σφάδαζε στην κυριολεξία
από τις συµπεριφορές και πρακτικές της «ΑΕΠΙ»; Βοούσε ο
χώρος των δηµιουργών για ιδιότυπο…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Στον χώρο των πνευµατικών δικαιωµάτων εσείς ήσασταν απόν-

τες. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας είµαστε ειλικρινείς. Στην

πραγµατικότητα η «ΑΕΠΙ» έχει καταρρεύσει ή επέλεξε να καταρ-
ρεύσει εδώ και πολλά χρόνια, πολύ πριν ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλθει στην
εξουσία, στην Κυβέρνηση και αυτή η Κυβέρνηση έρχεται απλά
να διαχειρισθεί µια προδιαγεγραµµένη πτώση, αυτή που εσείς
δεν µπορέσατε να διαχειριστείτε. Είναι πάρα πολύ υποκριτικό να
έρχεστε σήµερα και να εγκαλείτε µια Κυβέρνηση που προσπά-
θησε και προσπαθεί να δώσει λύσεις σε ένα πρόβληµα το οποίο
εσείς δεν τολµήσατε να αγγίξετε. 

Κλείνοντας, µιλώντας λίγο για την «ΑΕΠΙ», θα πρέπει να γνω-
ρίζουµε πως πρόκειται για µοναδικό υβρίδιο σε ευρωπαϊκό, ίσως
και σε παγκόσµιο, επίπεδο, µε όλα τα προβλήµατα στις καταχρή-
σεις και στις παρανοµίες, που όλοι γνωρίζουµε και που εκθρέ-
ψανε όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις και διαχρονικά τα δυο
κόµµατα που προηγήθηκαν στη διακυβέρνηση. 

Εκτίµησή µου είναι πως το πρόβληµα της «ΑΕΠΙ» δύσκολα θα
αντιµετωπιστεί, ωστόσο το νοµοσχέδιο που έχουµε στα χέρια
µας βοηθάει στο να βρεθεί µια δίκαιη για τους δηµιουργούς λύση
και αυτή η λύση δεν είναι άλλη –και εδώ καταθέτω µια προσω-
πική άποψη- από το να καταστούν οι Έλληνες δηµιουργοί µόνοι

υπεύθυνοι και διαχειριστές της δικής τους περιουσίας. Γιατί η
«ΑΕΠΙ» δεν κάνει τίποτε άλλο, παρά να διαχειρίζεται την πνευµα-
τική ιδιοκτησία των Ελλήνων δηµιουργών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με αυτό νοµίζω ότι
πρέπει να ολοκληρώσετε, κύριε συνάδελφε. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε τρεις διαπιστώσεις.

Το νοµοσχέδιο που έχουµε στα χέρια µας έχει πλεονεκτήµατα.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που µπορεί να εµφανίζει στοιχειώδεις αδυ-
ναµίες, αλλά κατά κανόνα είναι ένα σοβαρό νοµοσχέδιο, το οποίο
δίνει λύσεις και απαντάει στον χώρο των Ελλήνων δηµιουργών,
στον χώρο των πνευµατικών δικαιωµάτων. Δηµιουργεί µια κανο-
νικότητα στον χώρο των πνευµατικών δικαιωµάτων. Αυξάνει ση-
µαντικά –εφόσον το αξιοποιήσουµε- το έσοδο των Ελλήνων
δηµιουργών και δίνει περιθώριο βελτιώσεων και ελέγχου στη δι-
καιότερη κατανοµή. Τέλος, υιοθετεί ένα καθεστώς µεγαλύτερης
διαφάνειας. 

Δυστυχώς, ο χρόνος είναι ελάχιστος για ένα τόσο σηµαντικό
ζήτηµα. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Νικόλαος Ξυδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προσπαθήσω στον σύντοµο χρόνο που έχουµε να κάνω µε-

ρικές παρατηρήσεις γι’ αυτή την κοινοβουλευτική διαδικασία που
επιστέφει µια µακρά συζήτηση, κάνοντας µια αναφορά πρώτα
στον χρόνο, γιατί σηκώθηκαν πολύ οι τόνοι από την Αντιπολί-
τευση και θα ήθελα να υπενθυµίσω µια, δυο ηµεροµηνίες. 

Ο ν.2121 ψηφίστηκε το 1993. Συνετάγη από τον πράγµατι σπου-
δαίο καθηγητή Κουµάντο, ο οποίος, όµως, εκτός από σπουδαίος
νοµικός ήταν και άνθρωπος και µέσα στον νόµο κατόρθωσε να θω-
ρακίσει την ΑΟΔ µε δεσπόζουσα θέση, νοµολογώντας σχεδόν κατ’
αποκλειστικότητα σε όλη την Ευρώπη. Δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή
πουθενά στην Ευρώπη αυτό το µόρφωµα, αυτή η αυτόνοµη οντό-
τητα δικαιωµάτων και διαχείρισης. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι από το 1993 µέχρι το 2015, όταν στην
πρώτη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, 24 Φεβρουαρίου 2015, είκοσι µέρες
αφότου έγινε η κυβέρνηση, παραγγείλαµε έλεγχο διαχειριστικό
στην «ΑΕΠΙ», ένα πάγιο αίτηµα των δηµιουργών, για το οποίο
είχαν δηµιουργήσει και σωµατείο «Το Μέτρον» το 2012, ολοκλη-
ρώσαµε την έκδοση προεδρικού διατάγµατος που έδινε κυρω-
τική αρµοδιότητα στον οργανισµό πνευµατικής ιδιοκτησίας και
αυτό καθυστερούσε επί πολλά έτη.

Θέλω να ρωτήσω: Όλη αυτή η κριτική που υφίσταται τώρα η
παρούσα Κυβέρνηση, η οποία έρχεται να κάνει τη νέα ρύθµιση,
πού βρισκόταν; Η ανησυχία, η λαχτάρα, η γνώση και η πολιτική
βούληση από το 1993 µέχρι το 2015 πού βρισκόταν; Πουθενά. 

Προς τιµήν του ο κ. Τζαβάρας, ο οποίος έχει χρηµατίσει
Υπουργός Πολιτισµού, είπε ότι πέρασε από εκεί για σύντοµο
χρόνο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχω θητεύσει, αλλά χρήµατα
δεν παίρναµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Χρηµατίσας, λοιπόν, και όχι χρηµατι-
σθείς, είπε «δεν το πρόλαβα, αλλά άκουγα και έχω βρεθεί αντι-
µέτωπος ως συνήγορος διωκοµένων καταστηµαταρχών». 

Ας δούµε, λοιπόν, τι γίνεται από εδώ και πέρα. Το παρελθόν
δεν είναι υπέρ των παλαιών κυβερνήσεων. Είναι κατάφωρα εναν-
τίον τους. Αυτό που ξέρουµε από το 1993 µέχρι σήµερα και που
έρχονται στο φως και µε τους ελέγχους των ορκωτών λογιστών
και µε τον βαθύ έλεγχο που διεξάγει η επίτροπος, που πάλι διο-
ρίστηκε απ’ αυτή την Κυβέρνηση, είναι ότι η «ΑΕΠΙ» κατέκλεψε
τους Έλληνες δηµιουργούς, καταλήστεψε το ελληνικό τραγούδι
και τώρα αυτή τη στιγµή έχουµε στα χέρια µας ένα ερείπιο.
Επειδή µιλάµε για ελέγχους, να σας θυµίσω πάλι ότι έχουµε και
άλλη µια σκοτεινή γκρίζα περιοχή στο Υπουργείο Πολιτισµού, το
Ταµείο Αλληλοβοηθείας των Υπαλλήλων. Στις 17 Αυγούστου του
2015 παραγγείλαµε έλεγχο στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. 

Από τις αρχές του ’16 υπάρχει ολοκληρωµένη νοµική, διοικη-
τική και οικονοµική µελέτη για το τι πρέπει να γίνει. Πρόκειται για
ένα εν δυνάµει σκάνδαλο και καλώ την κυρία Υπουργό εντός
ενός πολύ µικρού χρονικού διαστήµατος, διότι ανησυχούν όλοι
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οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, να δώσει ένα οριστικό τέλος.
Πρόκειται εν δυνάµει –το επαναλαµβάνω- για περίπτωση παρα-
γωγής πολιτικού χρήµατος και είναι ανεπίτρεπτο, εν πάση περι-
πτώσει, συνδικαλιστές, ένα σωµατείο να λαµβάνει τέτοια
χρήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, για τα πνευµατικά δικαιώµατα θα µου δώστε
δυο-τρία λεπτά, γιατί είναι πολύ σηµαντικά τα θέµατα. Ζητώ την
ανοχή σας και κρίνετε απ’ αυτά που θα λέω, εάν αξίζει να µου
δώστε δυο-τρία λεπτά παραπάνω.

Ακούσαµε τους ενδιαφερόµενους φορείς και νοµίζω ότι είναι
ο µόνος τρόπος για να νοµοθετούµε ορθά, να ακούµε αυτούς,
τα κοινωνικά υποκείµενα, τους ανθρώπους, τις κοινωνικές τάξεις,
των οποίων η ζωή εξαρτάται από τους νόµους που κατασκευά-
ζουµε σ’ αυτή την Αίθουσα.

Πέρασαν είκοσι τέσσερα χρόνια για να έρθουν κάποιες αλλα-
γές σ’ αυτόν τον νόµο. Πιθανόν να περάσουν άλλα δέκα ή άλλα
είκοσι χρόνια. Για αυτό έχουµε µεγάλη ευθύνη, να είµαστε πολύ
προσεκτικοί, να είναι ανθεκτικός ο νόµος, να είναι λειτουργικός
και να επιλύει υπάρχουσες ανάγκες και να προβλέπει µελλοντι-
κές.

Δικαιούχοι δηµιουργοί, επιχειρηµατίες και τελικοί χρήστες δεν
είναι εχθροί, µπορούν να συνεννοηθούν. Εµείς, ως πολιτεία, πρέ-
πει να αποτρέψουµε τον αλληλοκανιβαλισµό συντεχνιών και να
επιτρέψουµε, να ενθαρρύνουµε, τους συµβιβασµούς και τη λει-
τουργική ανοχή και τη συλλειτουργία κοινοτήτων και όχι συντε-
χνιών.

Το παγκόσµιο τοπίο στις επικοινωνίες και στα έργα πολιτισµού
και στον τρόπο υλοποίησής τους αλλάζει τόσο γοργά, που δεν
προλαβαίνουµε να το παρακολουθήσουµε. Αλλάζει η εννοιολό-
γηση του έργου τέχνης, η εννοιολόγηση του τι είναι άυλο και τι
ένυλο, νοµοθετούµε πια µε µια καυτή ανάσα από το µέλλον που
µας έρχεται. Όµως, αυτό που νοµοθετούµε είναι αυτό από το
οποίο εξαρτάται η ζωή και η αξιοπρέπεια των δηµιουργών του
ελληνικού πολιτισµού, είναι ο νόµος από τον οποίο εξαρτάται η
πορεία της καλλιτεχνικής έρευνας, της πρωτοπορίας, της αυθεν-
τικότητας και επίσης εξαρτάται η ποιότητα των πνευµατικών
έργων εν όλω και η ελευθερία του πολίτη για τις επιλογές πνευ-
µατικού έργου.

Ως προς την «ΑΕΠΙ», η εκτίµησή µου είναι ότι είναι πρακτικά
νεκρή. Αυτό προκύπτει από τις δηµόσιες πληροφορίες και από
τις πληροφορίες που µε µεγάλη οξυδέρκεια προσέφερε χθες
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων η Επίτροπος, η κ. Βλά-
χου. Περιµένουµε µε ενδιαφέρον τη δηµοσιοποίηση και του πο-
ρίσµατος της κ. Βλάχου, που έχει παραδώσει στην Υπουργό, και
περιµένουµε µε ενδιαφέρον τις κινήσεις του εισαγγελέως, κατό-
πιν της προσκόµισης συµπληρωµατικού υλικού από την επίτροπο
στα χέρια του.

Πολιτικά απαιτείται ένας νοµοθετικός διάδροµος για την επό-
µενη ηµέρα, µε δεδοµένο ότι η «ΑΕΠΙ» βρίσκεται σε ερειπιώδη
κατάσταση, να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις διάσωσης και
µεταβίβασης των συµβάσεων και του αρχείου της «ΑΕΠΙ» σε έναν
καινούργιο, υγιή ΟΣΔ, µε κριτήρια και απόφαση που θα λάβει η
πολιτική ηγεσία. Έχουµε και ένα παράδειγµα. Έχουµε τις βέλτι-
στες πρακτικές στην Ευρώπη και το παράδειγµα της Γαλλίας και
της Αυστρίας. Έχουν συµβεί αυτά τα περασµένα χρόνια στην Ευ-
ρώπη. Ας τα µελετήσουµε και ας διαλέξουµε τις καλύτερες πρα-
κτικές.

Να διευρυνθούν τα εποπτικά συµβούλια των ΟΣΔ, για να έχουν
καλύτερη αντιπροσώπευση. Να έχουµε µια καλύτερη πρόνοια µε
µεγάλη σοφία και µεγάλη σύνεση για τα τιµήµατα του πνευµατι-
κού δικαιώµατος από την ψηφιακή αναπαραγωγή, να έχουµε υπ’
όψιν µας ότι η πρακτική πρόσβασης και download, µεταφόρτω-
σης, πολιτιστικού υλικού από το διαδίκτυο είναι τεράστια, δεν
µπορεί κανείς να την ανασχέσει. Ας βρούµε, λοιπόν, προληπτι-
κώς κάποιον τρόπο να έχει ένα εύλογο τίµηµα ο δηµιουργός και
ας προβλέψουµε επίσης έναν διάδροµο να συγχωνευθούν οι
πολλοί εισπρακτικοί φορείς, που προκαλούν σύγχυση στην
αγορά και στους χρήστες, προς όφελος και των χρηστών και των
δηµιουργών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ξυδάκη, ολο-
κληρώνετε, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, ένα λεπτό, ήδη

σας έδωσα τρία λεπτά που ζητήσατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είναι για δυο άρθρα κρίσιµα τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά ολοκλη-

ρώνετε, παρακαλώ, σύντοµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Στο άρθρο 55 η Υπουργός θα γνωρίζει

ασφαλώς ότι χθες οι εκπρόσωποι συγγραφέων και εκδοτών και
οι εκπρόσωποι των βιβλιοθηκών συµφώνησαν. Ας µας φέρει αυτή
τη συµφωνία να την ψηφίσουµε.

Συγχαρητήρια για το κρατικό ασφάλιστρο για τα έργα τέχνης,
για τις εκθέσεις που φεύγουν από κρατικές συλλογές! Να µην
ταλαιπωρείται το ελληνικό δηµόσιο να πληρώνει πανάκριβα
ασφάλιστρα. Ακολουθούµε µε καθυστέρηση πολλών δεκαετιών
την ευρωπαϊκή πρακτική.

Στο άρθρο 61 περιµένω τις εξηγήσεις της Υπουργού. Είναι µε-
γάλης σηµασίας να διαφυλαχθεί και το depôt legal και η Ταινιο-
θήκη. Δεν ορίζονται ο κινηµατογράφος ή ο πολιτισµός ή τα έργα
τέχνης από την τρέχουσα µορφή υλοποίησης. Είναι κάτι παρα-
πάνω από το εάν είναι CD ή εάν είναι σε USB stick ή εάν είναι
αποθηκευµένα στον Cloud. Τα έργα πολιτισµού, τα έργα τέχνης
πρέπει να είναι υπό τη µέριµνα του Υπουργείου Πολιτισµού. Νο-
µίζω ότι σε συνεννόηση µε τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής
πρέπει να βρεθεί µια οδός. 

Κάτι τελευταίο, ίσως το µείζον. Στο άρθρο 68, στις λοιπές δια-
τάξεις, υπάρχει µια µεταβολή του αρχαιολογικού νόµου, του
ν.3028. Προστίθεται εδάφιο ως εξής και το διαβάζω ακριβώς:
«Δεν απαιτείται η έκδοση υπουργικής απόφασης σε περίπτωση
υλοποίησης έργου σε µνηµεία, ιστορικούς τόπους και αρχαιολο-
γικούς χώρους στο πλαίσιο προγραµµατικών συµβάσεων στις
οποίες συµµετέχει ως συµβαλλόµενο µέρος το Υπουργείο Πολι-
τισµού.». Ζητώ την πλήρη διευκρίνιση από την Υπουργό, διότι,
κατά την εκτίµησή µου, µε αυτό το µικρό εδάφιο που προστίθεται
στον αρχαιολογικό νόµο, έναν από τους βαρείς και σοβαρούς
νόµους της ελληνικής πολιτείας, µε τον οποίο ερµηνεύεται το
άρθρο 24 του Συντάγµατος περί προστασίας πολιτισµού και πε-
ριβάλλοντος, δεν πρέπει να ανοίξει κανένα παράθυρο. Σε µια
προγραµµατική σύµβαση που συνάπτει το Υπουργείο Πολιτισµού
µε έναν δήµο, µε µια περιφέρεια, µε έναν τρίτο οργανισµό ή µε
ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου κατά την υλοποίηση του
έργου –ποιου έργου; έργου κηρυγµένου πολιτιστικής κληρονο-
µιάς- θα πρέπει να υπάρχει και υπουργική απόφαση και, αν χρει-
αστεί, που συχνά χρειάζεται, η γνωµοδότηση των ανώτατων
επιστηµονικών συµβουλίων που έχει στη διάθεσή του το Υπουρ-
γείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ξυδάκη, σας
παρακαλώ…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ πολύ, µιλάµε για το
Σύνταγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πάλι µε παρακα-
λείτε; Σας έδωσα τον διπλάσιο χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Παρακαλώ πολύ, επειδή ο Υπουργός
είναι θεµατοφύλακας του άρθρου 24, αυτή η διάταξη είτε να
αποσυρθεί και να έρθει µε σοβαρή συζήτηση, αιτιολογηµένη, είτε
να δοθούν επαρκείς εξηγήσεις. Έτσι όπως είναι διατυπωµένη,
ανοίγει τον δρόµο να γίνονται έργα επάνω στην πολιτιστική κλη-
ρονοµιά, χωρίς πολιτική ευθύνη και χωρίς επιστηµονική γνωµο-
δότηση. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Άννα Καραµανλή από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ξυδάκη, είπατε ότι ακούσαµε τους φορείς, ότι έγινε συ-

ζήτηση. Ζητάτε από την Υπουργό το ένα να το αποσύρει, το άλλο
να επανέλθει, το άλλο να το συζητήσει, το άλλο να την ακούσετε.
Καµµία συζήτηση δεν έγινε. Τους φορείς κακήν-κακώς τούς
ακούσαµε, τρία λεπτά τον καθένα. Να αναλύσουν, να πουν τι;
Όλοι παραπονέθηκαν ότι δεν έγινε καµµία διαβούλευση. Άρα τι
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συζητήθηκε; Απολύτως τίποτε.
Εγώ, θα ήθελα να σταθώ στην τροπολογία που κατέθεσε ο

Υφυπουργός Αθλητισµού, µε την οποία εξαιρεί την Ελληνική Πο-
δοσφαιρική Οµοσπονδία από τον ν.4326/2015 και προβλέπει τη
λειτουργία της µε βάση το καταστατικό της. Με αυτή την τροπο-
λογία, την τρίτη κατά σειρά, ολοκληρώνεται η µεγάλη κυβίστηση
του κ. Βασιλειάδη στο θέµα της Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµο-
σπονδία. Την είχε προαναγγείλει, άλλωστε, και ήταν φως-φανάρι
από πολύ νωρίς το πού θα οδηγήσει τα πράγµατα. 

Του είχαµε ζητήσει µάλιστα µέσα από ερωτήσεις µας επανει-
ληµµένα να το επιβεβαιώσει, αλλά το απέφυγε επιµελώς. Προ-
φανώς δεν αισθάνεται και τόσο περήφανος για όλη αυτή την
τακτική που ακολούθησε. Ελπίζω, όµως, µε την ολοκλήρωση της
τριλογίας να τελειώσει εδώ και αυτή η φάρσα, να είναι η τελευ-
ταία πράξη και να µη συνεχίσει η Κυβέρνηση να νοµοθετεί µε το
τεµάχιο για το ελληνικό ποδόσφαιρο.

Είχαµε πει στη Βουλή πριν από δεκαπέντε ηµέρες ότι ο κύριος
Υφυπουργός νοµοθετεί κατά παραγγελία και εφαρµόζει νοµοθέ-
τηση ειδικού σκοπού. Έσπευσε να µας δικαιώσει και να µας επι-
βεβαιώσει. Μίλησε ξανά για επιστροφή στην κανονικότητα. Είναι
η µόνιµη επωδός του, προφανώς στη λογική του «πες, πες, κάτι
θα µείνει». Γιατί όλη η τακτική του µόνο σε κανονικότητα δεν πα-
ραπέµπει. 

Ο κ. Βασιλειάδης, λοιπόν, που είναι ο φορέας της κανονικότη-
τας, θα θέλαµε να µας απαντήσει: Πόσο κανονικό θεωρεί το γε-
γονός ότι για τη διενέργεια εκλογών και την ανάδειξη αιρετής
διοίκησης στο ποδόσφαιρο, δηλαδή για το αυτονόητο, χρειάστη-
καν τρεις τροπολογίες, οι οποίες καταργούσαν ουσιαστικά τον
νόµο που ψήφισε η δική του Κυβέρνηση; 

Πόσο κανονικό βρίσκει µια διάταξη να ψηφίζεται από την ελ-
ληνική Βουλή στις 26 Ιουνίου 2017 και πριν καλά-καλά δηµοσι-
ευθεί σε ΦΕΚ, να φέρνει νέα τροπολογία που να την αναιρεί; Πριν
από δεκαπέντε ηµέρες που µας έφερε διάταξη έλεγε «πλην της
περίπτωσης διεξαγωγής αρχαιρεσιών». Σήµερα στην τροπολογία
η διατύπωση είναι «συµπεριλαµβανοµένης της περίπτωσης διε-
ξαγωγής αρχαιρεσιών».

Πόσο κανονικό είναι να νοµοθετεί µε χρονικό ορίζοντα λίγων
ηµερών και κατ’ επιταγή τρίτων; Πόσο κανονικό είναι να λειτουρ-
γεί µονίµως ως ουρά των εξελίξεων;

Πόσο κανονικό είναι τελικά να νοµιµοποιεί εκ των υστέρων
προαποφασισµένες γενικές συνελεύσεις και εκλογικές διαδικα-
σίες; Τόση κανονικότητα δεν αντέχεται! Ούτε και τέτοια ανακο-
λουθία σαν αυτή που επιδεικνύει η Κυβέρνηση µπορεί να περνά
απαρατήρητη, παρά την όποια επικοινωνιακή καταιγίδα. 

Ρωτώ: Το δικό σας κόµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, δεν ήταν που θεωρούσε την εκλογική δια-
δικασία στην ΕΠΟ κοµβικής σηµασίας για την καταπολέµηση της
διαφθοράς; Δεν χαρακτήριζε την αυξηµένη αντιπροσωπευτικό-
τητα ως µονόδροµο, για να πάψει το ποδόσφαιρο να είναι έρµαιο
της διαφθοράς και της διαπλοκής; 

Πολύ θα ήθελα να ακούσω τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ,
που εµφανίζονταν ως υπέρµαχοι της απλής αναλογικής στις οµο-
σπονδίες -και φυσικά κανείς τους δεν πήρε τον λόγο- να µιλή-
σουν και να καταθέσουν την άποψή τους για τη συρρίκνωση του
εκλογικού σώµατος που θα ψηφίσουν σήµερα. Ούτε θα ψηφί-
σουν. Αποφεύγουν. Γιατί σήµερα αυτή την έρµη την αντιπροσω-
πευτικότητα, που την είχατε κάνει σηµαία, την υποστέλλετε και
επισήµως. Ο κύριος Υφυπουργός βάζει την ουρά στα σκέλια και
καταπίνει τους εβδοµήντα έναν εκλέκτορες, δίνοντας τη χαρι-
στική βολή και στο νοµοθέτηµα του προκατόχου του, που το έχει
κάνει κουρελόχαρτο. 

Δεν αποδοµεί απλώς τον νόµο του, αλλά και την επιχειρηµα-

τολογία του. Από υπερασπιστής του εκδηµοκρατισµού της ΕΠΟ,
που θα έδιωχνε τους γαλίφηδες, έγινε υποστηρικτής της ποδο-
σφαιρικής τρόικας και υπερηφανεύεται κιόλας ότι ο ίδιος τη ζή-
τησε. Λειτουργεί ως παρακολούθηµα αυτής της τρόικας και
σκαρφίζεται συνεχώς διατάξεις, για να περιβάλλει µε νοµοθετικό
µανδύα τις εξελίξεις της ΕΠΟ. 

Μίλησε ο κ. Βασιλειάδης για «νέα εποχή» στο ελληνικό ποδό-
σφαιρο. Τι σηµατοδοτεί άραγε αυτή τη νέα εποχή, για την οποία
έπρεπε να φουσκώνουµε από υπερηφάνεια; Ότι βρισκόµαστε
υπό επιτροπεία; Το θεωρεί υγιές και τιµητικό για το ποδόσφαιρό
µας, το γεγονός ότι µέχρι πριν από λίγες µέρες δεν γνωρίζαµε
ποιες οµάδες θα αγωνίζονται στη Super League, λόγω προσφυ-
γών οµάδων στο διαιτητικό δικαστήριο; 

Αυτή την αισιοδοξία του δεν φαίνεται να την ασπάζεται ούτε ο
σταθµός που έχει τα τηλεοπτικά δικαιώµατα της Λίγκας, ο οποίος
απειλεί να τινάξει τη συµφωνία στον αέρα. Για να µην αναφερ-
θούµε στη Football League και στις συνεχείς καταγγελίες περί
διαφθοράς. 

Μιας και αναφερθήκαµε στα τηλεοπτικά δικαιώµατα, είναι δου-
λειά του Υφυπουργού Αθλητισµού να διαπραγµατεύεται µε τη
Λίγκα αν θα πάρει τα τηλεοπτικά δικαιώµατα η ΕΡΤ; Έχει κάποια
εξουσιοδότηση να παζαρεύει τέτοια πράγµατα; Σε ποια τιµή και
µε ποιους όρους; Εντάσσεται και αυτό στο πνεύµα της νέας επο-
χής; Γιατί περισσότερο ταιριάζει στην παλαιοκοµµατική λογική
του «κατόπιν ενεργειών µου το θέµα τακτοποιήθηκε». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δική µας αδιαπραγµάτευτη
θέση είναι ότι δεν µπορεί να προηγείται η τροποποίηση του κα-
ταστατικού των οµοσπονδιών και να προσαρµόζεται σε αυτό ο
νόµος. Η έννοµη τάξη υπαγορεύει να προηγείται ο νόµος και να
εναρµονίζονται σε αυτόν τα καταστατικά. 

Η Νέα Δηµοκρατία, όπως είχαµε τονίσει και κατά τη συζήτηση
του πρόσφατου αθλητικού νοµοσχεδίου, σέβεται απόλυτα το αυ-
τοδιοίκητο της ΕΠΟ και ευχόµαστε η αιρετή διοίκηση που θα
προκύψει να πετύχει τους στόχους της και να πάει το ποδό-
σφαιρό µας ένα βήµα µπροστά. 

Δεν µπορούµε, όµως, να κάνουµε τα στραβά µάτια στην υπο-
κριτική στάση της Κυβέρνησης σε έναν ακόµη τοµέα και να
αγνοήσουµε την ασυνέπεια λόγων και πράξεων ούτε φυσικά µπο-
ρούµε να επικροτήσουµε τον ανορθόδοξο τρόπο µε τον οποίο
επιχειρεί νοµοθετικά να λειτουργήσει στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Για αυτό και δεν υπερψηφίζουµε την εν λόγω τροπολογία, που
αποτελεί τον καθρέφτη της αντίληψης των κυβερνώντων για τον
αθλητισµό, και σε αντιλήψεις καιροσκοπισµού θα στεκόµαστε
σταθερά απέναντι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο, παρακαλώ, για κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Θα ήθελα να καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που προβλέ-
πουν, πρώτον, µια εσωτερική αναρίθµηση και, δεύτερον, στο
άρθρο 55, την αφαίρεση των κινητών smartphones για την εύ-
λογη αµοιβή, γιατί υπάρχει εκκρεµοδικία, λόγω της ειδικότητας
των συγκεκριµένων µηχανηµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, να τις
καταθέσετε, για να µοιραστούν στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Λυδία Κονιόρδου καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής: 
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10208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά
που βλέπουµε, ως Βουλευτές και Βουλεύτριες συγκυβερνώντος
κόµµατος επί δυόµισι χρόνια που έχει αναλάβει τη διακυβέρνηση
της χώρας ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τους ΑΝΕΛ, δεν µας προκαλούν καµ-
µία απολύτως εντύπωση ούτε βέβαια µας κάνουν να πέφτουµε
από τα σύννεφα. 

Εντύπωση δεν προκαλούν πια ούτε στον ελληνικό λαό, ο
οποίος αντιλαµβανόµενος το µεγάλο φαγοπότι που έπεφτε επί
δεκαετίες στη χώρα και µάλιστα εις βάρος του, µας ενέθεσε σε
µια κρίσιµη στιγµή µέσω εκλογών το τιµόνι της χώρας. 

Όπου και να γυρίσει, όπου και να κοιτάξει κανείς, υπάρχουν
θύλακες ανοµίας, θύλακες παράνοµου ή έστω στα όρια της νο-
µιµότητας θησαυρισµού, οι οποίοι θύλακες, βέβαια, για να σπά-
σουν και να αποκαλυφθούν, απαιτούνται πολλά πολλά χρόνια
χρηστής, σύννοµης, αυστηρής µε την τήρηση των νόµων διακυ-
βέρνησης της χώρας. 

Είµαστε σε µια εποχή, λοιπόν, που έρχονται τα πάνω κάτω. Το
µέχρι τώρα υπάρχον σύστηµα ξερνά τον εαυτό του και τους υπο-
στηρικτές του, ξερνά αυτούς που το χάιδεψαν, το ντάντεψαν, το
εξέθρεψαν. 

Έχουµε, ως Κυβέρνηση, όπως είπα, πολλή πολλή δουλειά να
κάνουµε ακόµη, µέχρι να αποκαταστήσουµε τη διαφάνεια, τη νο-
µιµότητα, τη δικαιοσύνη, τη χρηστή διοίκηση και τη δηµοκρατία
σε αυτή τη χώρα.

Όµως, αυτή η δουλειά δεν µας τροµάζει. Αντίθετα µας συνε-
παίρνει και µας συγκινεί. Μας δίνει πνευµατική, πολιτική, κοινω-
νική τροφή για το παρόν και το µέλλον. Έχουµε πάντα στο µυαλό
µας το σύνθηµα που έφερε στη διακυβέρνηση της χώρας το «ή
τώρα ή ποτέ». Ούτε και µας πτοούν οι όποιες αντιξοότητες, από
όπου και αν αυτές προέρχονται, γιατί το δίκαιο και η αλήθεια
πάντα λάµπουν και νικούν και γιατί το δίκαιο δεν είναι το δίκαιο
του ισχυρού, των οικονοµικών παραγόντων και της cosa nostra
των θυλάκων της ανοµίας. 

Έρχοµαι τώρα στο προκείµενο νοµοσχέδιο, για να γνωρίσει
και ο ελληνικός λαός ακόµα ένα παιδί που γαλουχήσατε και νταν-
τέψατε όσο δεν πάει άλλο, που εκτράφηκε από τους νόµους της
ανοµίας και που δεν µπορέσατε ή δεν θελήσατε να µαλώσετε και
να βάλετε σε τάξη. 

Μιλώ σαφώς για την «ΑΕΠΙ», ένα ακόµη παράδειγµα ανώνυµης
εταιρείας που ουδέποτε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, ελέγξατε, ένα ακόµη παράδειγµα δυσλει-
τουργίας, ένα ακόµη παράδειγµα εκµεταλλευτηρίου ζωών και
δηµιουργών, µια εταιρεία που έπρεπε να έρθει η σηµερινή Κυ-
βέρνηση, για να δώσει εντολή ειδικού διαχειριστικού ελέγχου και
να φέρει στο φως τα άδυτα των αδύτων της, να έρθει στο φως,
δηλαδή, ότι, ενώ η εταιρεία χρωστάει περίπου 40 εκατοµµύρια
ευρώ στους µόνους δικαιούχους, που είναι οι δηµιουργοί, ενώ
χρωστάει χρήµατα στο ελληνικό δηµόσιο από ΦΠΑ, άλλους φό-
ρους καθώς και ασφαλιστικές εισφορές, την ίδια στιγµή ο ιδιο-
κτήτης της εισέπραττε ποσά µεταξύ των 515.000 ευρώ και
625.000 ευρώ ετησίως. Τέσσερα άλλα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου, που όλως τυχαίως ανήκαν στην οικογένειά του, εισέ-
πρατταν αντίστοιχα ποσά από 44.000 ευρώ έως 466.000 ευρώ,
επίσης ετησίως. 

Αυτά τα στοιχεία, όµως, και πολλά άλλα που έδωσε ο διαχει-
ριστικός έλεγχος δεν ήρθαν εύκολα στο φως. Η εταιρεία, η αγα-
πηµένη µας «ΑΕΠΙ», γεµάτη χάρη και καπρίτσιο αρνούνταν να
αποκαλύψει οτιδήποτε. Ο ίδιος ο έλεγχος επιβλήθηκε µε τη βοή-
θεια εισαγγελέως και µετά από κύρωση προστίµου στην εται-
ρεία, επειδή ακριβώς αρνούνταν να δώσει στοιχεία. 

Κάποια άλλα δείγµατα παράφορης ανοµίας και σφηκοφωλιάς
κακής διαχείρισης ήταν τα άτοκα δάνεια, άλλες παροχές προς
τα µέλη του Δ.Σ. και της ίδιας οικογενείας και το στήσιµο ενός
ολόκληρου δικτύου θυγατρικών εταιρειών, οι οποίες ανήκαν στα
ίδια πρόσωπα, στην ίδια οικογένεια, και συναλλάσσονταν απο-
κλειστικά µε την «ΑΕΠΙ». 

Εντύπωση µας προκάλεσε, ή µάλλον δεν µας προκάλεσε, όταν
µάθαµε για το ακίνητο στη Θεσσαλονίκη, που αγοράστηκε πριν
από δύο, τρία χρόνια µε χρήµατα της «ΑΕΠΙ», τα οποία χρήµατα

ήταν αυτά που είχαν πληρώσει οι χρήστες, για να πάνε στους δη-
µιουργούς για τα πνευµατικά τους δικαιώµατα, αλλά, όλως τυ-
χαίως και ανεξελέγκτως, έγιναν ακίνητα στη Θεσσαλονίκη. 

Δεν θα αναφερθώ σε άλλα στοιχεία µε τα οποία φρίττει ο κάθε
νοήµων και σύννοµος πολίτης. Θα πω µόνο και θα θίξω το γεγο-
νός ότι, ενώ εδώ πέρα µέσα, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, χύνετε κροκοδείλια δάκρυα για το
γεγονός ότι καθυστέρησε αυτό το νοµοσχέδιο, ποτέ επί παρα-
πάνω των σαράντα χρόνων διακυβέρνησής σας δεν τολµήσατε
και στο φαινόµενο του πολιτισµού και στο φαινόµενο της κακής
και παράνοµης διαχείρισης πνευµατικών, κατά τα άλλα, δικαιω-
µάτων να βάλετε το χέρι επί τον τύπον των ήλων.

Ο ελληνικός λαός σάς έχει κρίνει, ο ελληνικός λαός επιµένει
και στηρίζει τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση µε πείσµα, για να ανα-
λάβει την αποκατάσταση της δικαιοσύνης και να φέρει το φως
σε όλα τα επίπεδα θυλάκων µέχρι τώρα ανοµίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Ανε-
ξάρτητος Βουλευτής κ. Θεοχάρης.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε δυόµισι χρόνια τρεις Υπουρ-
γοί, δεκάδες νοµικοί σύµβουλοι για ένα νοµοσχέδιο που δεν προ-
στατεύει ουσιαστικά τα πνευµατικά έργα και τους δηµιουργούς
τους. Κρίµα!

Ακούσαµε το σύνολο των φορέων χθες να είναι θετικοί στο νο-
µοσχέδιο του κ. Μπαλτά. Μόνο η «ΑΕΠΙ» ήταν τότε αντίθετη, ενώ
τώρα αντιτίθεται το σύνολο των δηµιουργών. Ακούστε τους.
Κυρία Υπουργέ, ακούστε τους. Είστε και η ίδια δηµιουργός.

Η αµαρτωλή «ΑΕΠΙ» -ακούσαµε πολλά σήµερα για το τι βρήκε
ο έλεγχος- από την οποία δεινοπάθησαν οι δηµιουργοί. Ελπίζω
και ελπίζουµε όλοι µας να βρει άκρη η δικαιοσύνη. Έχετε, όµως,
ευθύνη οι κυβερνώντες, εσείς και οι προηγούµενοι. Οι ισολογι-
σµοί ήταν γνωστοί εδώ και χρόνια και, αντί για αυτοσχεδιασµούς,
ο κόσµος ζητάει να δώσετε λύση. Επιτρέψτε να µεταφερθούν τα
δικαιώµατα σε έναν νέο ΟΣΔ, ώστε να προστατευτούν από εδώ
και στο εξής οι δηµιουργοί µέχρι η υπόθεση αυτή να ξεκαθαρί-
σει. Γιατί η  «ΑΕΠΙ» δεν είναι µόνο οι µέτοχοί της.

Είχα την τύχη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και χιλιάδες
συµπολίτες µας να παρακολουθήσω χθες τη συναυλία του Διο-
νύση Σαββόπουλου. Εκεί πέρασε από µπροστά µας όλη η ιστο-
ρία του ελληνικού τραγουδιού. Είδα έφηβους, µεσήλικες,
µεγαλύτερους να συγκινούνται, να νοσταλγούν, αλλά και να ονει-
ρεύονται. Δεν ήταν απλώς µια συνάντηση προσφοράς ή πολιτι-
σµού. Ήταν µια συνάντηση των ιστορικών στιγµών του χθες µε
το σήµερα και µε το αύριο και αυτό µόνο ο πολιτισµός µπορεί να
το κατορθώσει. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, ως πολιτεία τι κάνουµε για
αυτούς τους ανθρώπους. Πώς τους προστατεύουµε; Τους αφή-
νουµε στις τύχες τους;

Σας ρωτώ, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, γιατί αποσύρθηκε στο σύ-
νολό του το σχέδιο του κ. Μπαλτά. Γιατί δεν προηγήθηκε καµµία
διαβούλευση µε τους εµπλεκόµενους φορείς, όπως και οι ίδιοι
καταγγέλλουν; Αποφασίσατε την εναρµόνιση της εγχώριας νο-
µοθεσίας µε την κοινοτική οδηγία 26/14, χωρίς κανέναν ουσια-
στικό λόγο. Πού πήγαν οι δηµοκρατικές σας αξίες, η αξία της
πολυφωνίας, η αξία του διαλόγου; Φοβάται η Κυβέρνηση να συ-
ζητήσει;

Πάµε τώρα λίγο επιγραµµατικά στα ειδικότερα θέµατα του νο-
µοσχεδίου.

Πρώτον, άρθρο 45, σχετικά µε τις διαπραγµατεύσεις µε τους
χρήστες. Αλλάξτε το. Η απλότητα εδώ έχει αξία. Να διαµεσολα-
βούν εµπειρογνώµονες και η συµφωνία να είναι υποχρεωτική για
όλους. Να προσβάλλεται µόνο για δόλο ή για συµπαιγνία. Με
αυτόν τον τρόπο η λύση θα είναι απλή και θα δουλεύει. Εσείς βά-
ζετε το εφετείο να κάνει τη συµφωνία. Με ποια τεχνογνωσία, ανα-
ρωτιέµαι. Πώς θα µπορέσει να το κάνει;

Δεύτερον, µε το άρθρο 51 του νοµοσχεδίου υπάρχει τουλάχι-
στον η υποψία ότι φτιάχνουµε νέες «ΑΕΠΙ». Αντί να αποτρέψουµε
το φαινόµενο, αντί να το αποτρέψετε προς όφελος των δηµιουρ-
γών, εµείς ενδεχοµένως πάµε σε νέες διαδικασίες που θα δηµι-
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ουργήσουν νέες «ΑΕΠΙ». Σε ευρωπαϊκό επίπεδο δεν υπάρχει που-
θενά πρόβλεψη για αντίστοιχη ΑΟΔ δεσπόζουσας θέσης, αλλά
οι ίδιοι οι δηµιουργοί ασκούν συλλογική διαχείριση.

Τρίτον, όσον αφορά τη διάταξη του άρθρου 55 παράγραφος
3 και στο επόµενο -που θα µιλήσω για την παράγραφο 4- µας
έχετε απειλήσει µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αλλά ακόµα δεν
τις έχουµε δει. Αυτό είναι αδιανόητο. Δεν µπορεί να πλησιάζουµε
στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και να µην ξέρουµε ποια θα είναι
η τελική του µορφή. Ξέσπασε σάλος για αυτές, αφού τα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα θα µπορούν να χρησιµοποιούν αποσπάσµατα
χωρίς την άδεια των δηµιουργών και χωρίς αµοιβή, διάταξη αν-
τίθετη µε την κοινοτική οδηγία, που αφήνει παράθυρο για εξαί-
ρεση, φυσικά, αλλά εξαίρεση. Ενώ εδώ έχουµε γενίκευση ενός
κανόνα. Η διεθνής πρακτική είναι η σχετική εξαίρεση να συνο-
δεύεται και µε την υποχρέωση καταβολής αµοιβής στους µη ακα-
δηµαϊκούς συγγραφείς και εκδότες.

Τέταρτον, µε άλλη αντισυνταγµατική διάταξη, στο άρθρο 55
παράγραφος 4, καταπατάτε την απαγόρευση εκµετάλλευσης της
εργασίας χωρίς αµοιβή, ένα βασικό ανθρώπινο δικαίωµα. Λέτε,
µάλιστα, στο σχέδιο νόµου «µέχρι την έκδοση προεδρικού δια-
τάγµατος». Γιατί; Να ισχύει η συµφωνία αναδροµικά. Εφόσον
υπάρχει δηµόσια διάθεση των έργων τους, η συµφωνία να ισχύ-
σει από την αρχή.

Πέµπτον, αποσύρατε εν κρυπτώ, σας το είπαν κι άλλοι, το
άρθρο 61, ένα πρόχειρο άρθρο, φυσικά, και πάτε τις αρµοδιότη-
τες µπρος-πίσω. Τι θα γίνει µε αυτό; Εν κρυπτώ θα αποσυρθεί;
Το είπαν προηγουµένως και ο κ. Τζαβάρας και άλλοι συνάδελ-
φοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι προτείνω; Πρώτον, να λυθεί
το πρόβληµα της «ΑΕΠΙ» µε το άνοιγµα του συνόλου των δεδο-
µένων της, καταλόγου πελατών και ρεπερτορίου, και τη διάθεσή
τους σε όλους, χωρίς περιορισµούς. Θα έχουµε την ουσιαστική
αντικατάσταση της «ΑΕΠΙ» µε πραγµατικά ανταγωνιστικούς στις
υπηρεσίες τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης.

Δεύτερον, να γίνει πραγµατικά ανεξάρτητος ο Οργανισµός
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, για να λειτουργεί ως Ρυθµιστική Αρχή
και να µην τον καταπατάτε µε το να µην παίρνετε τις συµβουλές
του για το νοµοσχέδιο, ως οφείλατε.

Τρίτον, να ρυθµιστεί σύµφωνα µε τη σχετική κοινοτική οδηγία
και όχι κατά παρέκκλιση το θέµα της χρήσης έργων και οι περιο-
ρισµοί για εκπαιδευτικές ανάγκες.

Τέταρτον, να ενισχυθούν ουσιαστικά οι ελληνικές βιβλιοθήκες
και να δοθούν κίνητρα στους δηµιουργούς να εκθέτουν τα έργα
τους εκεί, µε όφελος και για τους ίδιους και για το αναγνωστικό
κοινό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
«Ψωµί, παιδεία, ελευθερία». Παλιό φυσικά το σύνθηµα, αλλά
ακόµα δυστυχώς επίκαιρο.

Ψωµί. Προσέξτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µε το suc-
cess story µιλάτε για έξοδο στις αγορές. Θέλετε να κάνετε ό,τι
έκανε η κυβέρνηση Σαµαρά το ’14, ακόµη και µε αυξηµένο για
τους πολίτες κόστος. Αν δεν το κάνετε σωστά, όµως, θα το πλη-
ρώσετε µε το να καθυστερήσει κι άλλο η ουσιαστική έξοδος στις
αγορές και θα το πληρώσετε και εσείς αλλά και ο ελληνικός
λαός.

Παιδεία. Θα έρθει η ώρα να συζητήσουµε για το νοµοσχέδιο
Γαβρόγλου, που ήδη έχει προκαλέσει σάλο στην εκπαιδευτική
κοινότητα.

Ελευθερία. Ελευθερία στη δηµιουργία, στην τέχνη, στην έκ-
φραση. Ελευθερία που µόνο η πρόοδος και η ανάπτυξη που φτά-
νει σε κάθε πολίτη µπορεί να προσφέρει. Ελευθερία που η
εκπαίδευση και ο πολιτισµός µπορούν να στηρίξουν. Ελευθερία
που σας προκαλεί φαίνεται αλλεργία, γιατί δεν έχετε ούτε αρετή
ούτε τόλµη και αυτό πια το έχει καταλάβει και ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντόπουλος Δηµήτριος από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνεται στην ελληνική
έννοµη τάξη η οδηγία για τη συλλογική διαχείριση, η οποία προ-

ωθεί τη διαφάνεια και τη λογοδοσία των οργανισµών συλλογικής
διαχείρισης. Το παρόν νοµοσχέδιο έχει στόχο την αντιµετώπιση
της διαδικτυακής πειρατείας και την προστασία της πνευµατικής
ιδιοκτησίας.

Εδώ τίθεται το ερώτηµα: Επιτυγχάνονται αυτοί οι στόχοι µε τις
παρούσες διατάξεις; Διότι κατά την ακρόαση των φορέων απο-
καλύφθηκαν σηµαντικές αδυναµίες του νοµοσχεδίου, που προ-
κάλεσαν ιδιαίτερες αντιδράσεις, όπως οι διατάξεις που αφορούν
στην προστασία των δικαιωµάτων των πνευµατικών δηµιουργών.
Είπαν οι φορείς ότι το αρχικό νοµοσχέδιο του κ. Μπαλτά ήταν σε
θετική κατεύθυνση. Να θυµίσω ότι είχε περάσει από συλλογική
διαπραγµάτευση και δηµόσια διαβούλευση, είχε υπογραφεί από
οκτώ Υπουργούς, είχε περάσει από την Κεντρική Νοµοπαρα-
σκευαστική Επιτροπή και φυσικά περιµέναµε να κατατεθεί.

Όµως, εν µια νυκτί, κύριε Μπαλτά, αποσύρθηκε. Πολλά τα
ερωτήµατα θα έλεγα, όπως: Γιατί αποσύρθηκε; Σε ποιους δεν
άρεσε; Ποιους σκοπούς εξυπηρετούν οι αλλαγές του σηµερινού
νοµοσχεδίου, που κινούνται σε τελείως αντίθετη κατεύθυνση και
άλλαξαν τον χαρακτήρα του νοµοσχεδίου Μπαλτά; 

Ένα είναι σίγουρο, ότι, όπως τελικά κατατέθηκε το νοµοσχέ-
διο, δεν υπηρετεί τα δικαιώµατα των δηµιουργών. Κάποιοι µίλη-
σαν φυσικά για φωτογραφικές διατάξεις υπέρ της «ΑΕΠΙ». Για
ποια «ΑΕΠΙ», όµως, συζητάµε, κυρία Υπουργέ; Την «ΑΕΠΙ» µε τα
τεράστια χρέη και τις υποχρεώσεις; Αυτή την «ΑΕΠΙ», που, στη
συνείδηση των δηµιουργών, είναι απαξιωµένη; Για µια νέα
«ΑΕΠΙ»; Για µια νέα ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης; Όµως µε
ποιους όρους και ποιες διασφαλίσεις; Πώς θα διασφαλίζεται η
προστασία των δηµιουργών, αν αυτή πτωχεύσει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προβλήµατα της «ΑΕΠΙ» είναι
γνωστά. Ωστόσο θα µπορούσε να εξυγιανθεί. Θα µπορούσε, θα
έλεγα, να αλλάξει το καθεστώς της, γιατί είναι ο µόνος κερδο-
σκοπικός οργανισµός συλλογικής διαχείρισης στην Ευρώπη,
διότι υπήρχε η ευκαιρία να αποκτήσουµε ένα σύγχρονο θεσµικό
πλαίσιο στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης µε δεδοµέ-
νες τις αλλαγές που προωθούνται σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Αυτή
η ευκαιρία χάνεται, όµως, µε το παρόν νοµοσχέδιο. Δυστυχώς,
µαζί της χάνεται και η ελπίδα να εµπνευστούν νέοι δηµιουργοί,
να αισθανθούν ασφάλεια για τα δικαιώµατά τους. 

Πολλά και τραγικά τα λάθη της «ΑΕΠΙ». Λανθασµένη, όµως,
και η αντιµετώπιση από την Κυβέρνηση. Όταν αποκαλύφθηκαν
οι οικονοµικές ατασθαλίες, εµείς ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη
είχαµε προτείνει διακοµµατική τοποθέτηση κρατικού επιτρόπου,
µε αυξηµένες αρµοδιότητες. Δυστυχώς, δεν εισακουστήκαµε.
Αντίθετα έφερε η Κυβέρνηση µια τροπολογία, ένα ιδιότυπο κα-
θεστώς συνδιοίκησης στην «ΑΕΠΙ». Διόρισε κρατικό επίτροπο
χωρίς φυσικά να καταργήσει το διοικητικό συµβούλιο. Δηλαδή
δεν υπήρξε πολιτική βούληση για οριστική λύση. Αυτό είχε σαν
αποτέλεσµα η κατάσταση να γίνει ανεξέλεγκτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας προβληµατίζει το γεγονός
ότι στο νοµοσχέδιο δεν καταργείται το καθεστώς των ανώνυµων
εταιρειών να διαχειρίζονται τα πνευµατικά δικαιώµατα. Αντιθέτως
ενισχύεται, µε αποτέλεσµα να στερούνται οι δηµιουργοί των θε-
µελιωδών δικαιωµάτων τους.

Μας προβληµατίζει ότι καταργείται αναδροµικά το δικαίωµα
αµοιβής για το παρελθόν για το χρονικό διάστηµα 1993 µέχρι σή-
µερα. Όπως και το γεγονός ότι αυτοί που έχουν παραγάγει πρω-
τογενές υλικό, όπως είναι οι συγγραφείς ή οι δηµοσιογράφοι,
στερούνται της αµοιβής τους για τη χρήση του. Καµµία απάν-
τηση. Θα βιοποριστούν αυτοί οι άνθρωποι; Πώς προστατεύονται
αυτοί από την εκτεταµένη χρήση των έργων τους ακόµη και ψη-
φιακά; Αυτά εγείρουν και την πιο έντονη αντίδραση, θα έλεγα,
από τους φορείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε η χώρα µας να πρωτο-
στατεί στην προστασία της πνευµατικής ιδιοκτησίας, να ασκεί
συστηµατικές πιέσεις στο Ευρωκοινοβούλιο και στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, ειδικά ως προς την εισαγωγή του ανταγωνισµού στην
πνευµατική ιδιοκτησία, φυσικά διά µέσου των ΑΟΔ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε υποχρεωµένοι να ενσω-
µατώσουµε την οδηγία. Ποιος ο λόγος, όµως, να προστεθούν δια-
τάξεις που δεν προβλέπονται στην οδηγία και περιορίζουν
δικαιώµατα των δηµιουργών; Εδώ καµµία απάντηση, κυρία Υπουρ-
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γέ. Σας ζητάµε από το πρωί να µας πείτε για το άρθρο 61. Περι-
µένουµε την απάντησή σας.

Είχαµε την ευκαιρία να θέσουµε ένα σύγχρονο πλαίσιο για
τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης µε πρώτο στόχο τη
σωστή διαχείριση των δικαιωµάτων των δηµιουργών. Είχαµε την
ευκαιρία να αποκτήσουµε, θα έλεγα, ένα προοδευτικό πλαίσιο
συγγενικών δικαιωµάτων, γιατί, πέρα από τους δηµιουργούς,
έχουµε και τους κληρονόµους. Δυστυχώς, µε το νοµοσχέδιο
αυτό φαίνεται ότι η Κυβέρνηση έχασε το momentum. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σταθώ σε ένα σηµείο, στην εθνική πο-
λιτική για το βιβλίο. Έχουµε ανοικτό µπροστά µας το ζήτηµα της
ενιαίας τιµής βιβλίου. Γίνεται πάρτι µε µεγάλες εκπτώσεις από
τα µεγάλα βιβλιοπωλεία, φυσικά εις βάρος των µικρών. Στην Ευ-
ρώπη υπάρχει ενιαία τιµή. Μόνο σε δεκατρείς χώρες η αγορά
του βιβλίου είναι απελευθερωµένη. Έχουµε χρέος και υποχρέ-
ωση να υπερασπιστούµε το βιβλίο και τους µικρούς βιβλιοπώλες.
Έχουµε χρέος να στηρίξουµε τους αδυνάτους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Τριαντάφυλλος Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

για την πολύχρονη ασυλία της «ΑΕΠΙ» προφανώς δεν πρέπει να
εγκαλείτε τη σηµερινή Κυβέρνηση. Αυτή ήταν που άνοιξε αυτό
το απόστηµα, µε το οποίο εσείς συνυπήρχατε χρόνια ολόκληρα. 

Θα ήθελα, όµως, επειδή θέλω να είµαι εποικοδοµητικός, να
συµφωνήσω µε την καταληκτήρια επισήµανση του συνάδελφου
κ. Κωνσταντόπουλου. Είχαµε καταθέσει Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
σχετική επίκαιρη ερώτηση για την καθιέρωση επιτέλους ενιαίας
τιµής στο βιβλίο. Γιατί η προστασία των πνευµατικών δικαιωµά-
των πηγαίνει χέρι-χέρι µε το να εξασφαλίσουµε, ιδιαίτερα στους
µικρούς βιβλιοπώλες, τη δυνατότητα να επιβιώσουν µέσα σε
αυτό το σκληρό και ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

Επίσης, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι υπάρχει
και µια άλλη εκκρεµότητα, για την οποία νοµίζω ότι πρέπει στο
αµέσως επόµενο διάστηµα να υπάρξει και εδώ µια εποικοδοµη-
τική λύση. Αφορά τις τιµητικές συντάξεις των συγγραφέων και
καλλιτεχνών που υπέστησαν και αυτές το ψαλίδι των περικοπών
και δυστυχώς τους ζητούνται να επιστρέψουν και ως αχρεωστή-
τως καταβληθέντα τα λεφτά που είχαν πάρει.

Θα ήθελα, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, να µιλήσω παίρνοντας
αφορµή και από αυτά που είπε ο κ. Τζαβάρας -πολύ σωστά, κατά
τη γνώµη µου- αλλά προπαντός από την τραγική αυτοκτονία µιας
απλήρωτης επί δεκαπέντε µήνες σαρανταδυάχρονης εργαζόµε-
νης στις αµαρτωλές επιχειρήσεις Καρυπίδη. Είπε πολύ σωστά ο
κ. Τζαβάρας ότι πρέπει να κρίνονται και οι δικαστικές αποφάσεις.
Είναι µια πρωτοφανής ταξική απόφαση -µε όλη την κυριολεξία
της λέξης- του Αρείου Πάγου. Ενώ µέχρι τώρα ήταν ποινικό αδί-
κηµα, θεωρεί ότι δεν αποτελεί βλαπτική µεταβολή των όρων ερ-
γασίας η µη καταβολή των δεδουλευµένων. 

Δεν ξέρω αν έχουν τύψεις µετά την τραγική αυτή αυτοκτονία
οι δικαστές του Αρείου Πάγου -αυτό ας το λύσουν µε τον εξοµο-
λόγο της γειτονιάς τους-, αλλά εδώ έχουµε τη νοµιµοποίηση της
πιο κραυγαλέας αδικίας που µπορεί να υπάρξει.

Θα ήθελα µε αφορµή την αναφορά στον Γεώργιο Κουµάντο,
που υπήρξε διοικητικά εκτοπισµένος το 1972 στο Κερασοχώρι
Ευρυτανίας και στο Θέρµο Τριχωνίδας, να αφιερώσω εξαιρετικά
στους «ιππότες» -πώς να τους πω αλλιώς;- του άκρατου νεοφι-
λελευθερισµού µια από τις τελευταίες του παρακαταθήκες. Είναι
δηµοσιευµένη στην εφηµερίδα «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». «Πιστεύω ότι
τίποτα σωστό δεν µπορεί να γίνει µε τον άκρατο νεοφιλελευθε-
ρισµό που υποστηρίζει: ας ζηµιωθεί το κοινωνικό σύνολο, αρκεί
η οικονοµία να προχωράει.». Αυτή είναι η πραγµατικότητα, δυ-
στυχώς, που ζούµε αυτή την περίοδο. 

Θα ήθελα να καταλήξω µε δύο ζητήµατα. Το ένα βέβαια είναι
ότι επιτέλους, µετά από πολύ καιρό, αποκαθιστούµε µια αδικία
και την ίση µεταχείριση ανάµεσα σε αποφοίτους των καλλιτεχνι-
κών σχολών που ήταν κάτοχοι του ίδιου τίτλου σπουδών ως προς
το γνωστικό αντικείµενο, που, ενώ τους είχε χορηγηθεί το ίδιο
χρονικό διάστηµα και από τον ίδιο εκπαιδευτικό φορέα, ωστόσο
αποτελούσαν αντικείµενο διάκρισης ως προς τα δικαιώµατα που
είχαν για την επαγγελµατική τους αποκατάσταση. 

Το άλλο που θέλω να πω, καθώς την επόµενη Κυριακή, στις 23
Ιουλίου, συµπληρώνονται σαράντα τρία χρόνια από την κατάρ-
ρευση της εφτάχρονης τυραννίας –θα υπάρξει και σχετική εκδή-
λωση στις 24 του µηνός στο Επταπύργιο της Θεσσαλονίκης–,
είναι να προχωρήσετε, κυρία Υπουργέ, καθώς αποτελεί αίτηµα
και του Δήµου Θεσσαλονίκης και των αντιστασιακών οργανώ-
σεων, στην ίδρυση στο Επταπύργιο ενός µνηµείου, ενός µου-
σείου και αρχείου της αντιδικτατορικής αντίστασης. Είναι µια
οφειλή προς τη µαρτυρική και αγωνιστική ιστορία της Θεσσαλο-
νίκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Νικόλαος Φίλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο το

οποίο αντιµετωπίζει µε κάποια καθυστέρηση -να το δεχτώ-, µε
κάποιες αλλεπάλληλες αλλαγές νοµοθετικής επεξεργασίας -να
το δεχθώ-, αλλά αντιµετωπίζει µετά από πολλά χρόνια –κάτι για
το οποίο δεν ευθύνεται η παρούσα Κυβέρνηση- ένα µείζον πρό-
βληµα, που αφορά τον χώρο του πολιτισµού και έχει να κάνει µε
το σκάνδαλο της «ΑΕΠΙ» και µε την απόδοση στους δηµιουργούς
της ευθύνης να µπορούν οι ίδιοι να αξιοποιούν τον µόχθο τους,
τα χρήµατα τα οποία προκύπτουν από το έργο τους.

Θα δούµε ποιο θα είναι το διάδοχο σχήµα ή τα διάδοχα σχή-
µατα και θα δούµε και πώς στον χώρο αυτόν πιθανές µορφές συ-
νεταιριστικής οργάνωσης θα ευδοκιµήσουν και θα έχουµε ένα
θετικό παράδειγµα, ελπίζω, συνεταιρισµών. Όµως, είµαστε σε
ελπίδες.

Θα ήθελα, επίσης, να τονίσω ότι στις συνθήκες βαθιάς κρίσης
που ζούµε, ιδιαίτερα στη χώρα µας, το θέµα του πολιτισµού µπο-
ρεί να αποδειχθεί εµβρυουλκός για µια νέα ζωή, για µια νέα κοι-
νωνική πραγµατικότητα στη χώρα µας. Όµως, θα αποδειχθεί
εµβρυουλκός οργανώνοντας αυτή τη νέα κοινωνική πραγµατικό-
τητα στη βάση των αρχών του δηµόσιου συµφέροντος και του
λαϊκού συµφέροντος.

Πιστεύω, ας µου επιτρέψει η κυρία Υπουργός, ότι δύο διατά-
ξεις του άρθρου 61, το οποίο άρθρο αποσύρθηκε, δηλαδή το ότι
αποσύρθηκε το άρθρο 61 και το ότι έχουµε εδώ πέρα το άρθρο
67, δεν υπηρετούν αυτές τις αρχές του δηµόσιου και του λαϊκού
συµφέροντος.

Όσον αφορά το άρθρο 61, που υπήρχε και πρέπει να επανέλ-
θει, µε το γεγονός ότι αποσύρεται το άρθρο αυτό οδηγούµαστε
σε υποβάθµιση δύο σοβαρών πολιτικών φορέων της χώρας, που
είναι η Ταινιοθήκη και η Εθνική Βιβλιοθήκη. 

Πιστεύω ότι χρειάζεται µια σοβαρή συζήτηση και στην Κυβέρ-
νηση και στη Βουλή και στους άλλους θεσµούς για το ζήτηµα
της ψηφιακής πολιτικής µας. Όχι λεηλασία, εν ονόµατι του και-
νούργιου, της ψηφιακής πολιτικής, αλλά τάξη και σεβασµό σε
µια πραγµατικότητα που έχει να κάνει και µε την αρχειοθέτηση
των βιβλίων, των δικαιωµάτων, των ταινιών και λοιπά.

Δεύτερον, το άρθρο 67 είναι ένα άρθρο, το οποίο προσβάλλει
βασικές αρχές της νοµοθεσίας προστασίας των αρχαιολογικών
χώρων και πιστεύω ότι πρέπει να αποσυρθεί, διότι αλλιώς εκτι-
θέµεθα. Θέλοντας και µη εκτιθέµεθα ότι υπηρετούµε µικροσυµ-
φέροντα ή µεσαία συµφέροντα ιδιωτικά στη χώρα µας. Τι άλλο
σηµαίνει ότι χωρίς υπουργική απόφαση, θα µπορεί να υπάρχει
αξιοποίηση των διαφόρων αρχαιολογικών χώρων; Βάζω την
«αξιοποίηση» σε πολλά εισαγωγικά εκµετάλλευση δηλαδή.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, που γνωρίζω την ευαισθησία σας
σ’ αυτά τα ζητήµατα, να µην επιµείνετε σ’ αυτή τη διατύπωση,
που είναι και άσχετη προς το κύριο µέρος του νοµοσχεδίου και
να µας ακούσετε –πολλοί συνάδελφοι το λέµε- και να υπάρξει
διάλογος και µε την Αρχαιολογική Υπηρεσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µπορούσα να αναφερθώ και σε άλλα ζητήµατα, αλλά προ-
τιµώ να αναφερθώ σε ένα µείζον πολιτικό θέµα. Δεν το παρακάµ-
πτω. Είναι το θέµα της καλής νοµοθέτησης. Δεν είµαι ευτυχής
-και όχι µόνο εγώ αλλά πολλοί συνάδελφοι εδώ- για τον τρόπο
µε τον οποίο συνεχίζεται µια διαδικασία, που παραπέµπει στη νο-
µοθεσία –σε εισαγωγικά- «εκτάκτου ανάγκης». Δεν κατανοώ, για
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ποιον λόγο το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται µε τη διαδικασία του
επείγοντος. Για ποιον λόγο; 

Πιστεύω ότι είναι µια κακή πρακτική, που προέρχεται από τη
σκληρή µνηµονιακή πραγµατικότητα ή ακόµα και από το γεγονός
ότι ως νέα Κυβέρνηση είµαστε αναγκασµένοι να παίρνουµε γρή-
γορες αποφάσεις για ορισµένα ζητήµατα. 

Όµως εδώ -και θα το τονίσω αυτό το πράγµα- πρέπει και από
την Κυβέρνηση, που το έχει παραδεχθεί τους προηγούµενους
µήνες, να ληφθούν αποφάσεις. Δεν µπορεί να παρακάµπτουµε
τις αρχές της καλής νοµοθέτησης.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ σε µια τροπολογία που κατα-
θέσαµε για την καλλιτεχνική εκπαίδευση µαζί µε τον κ. Μπαλτά
και µε άλλους συναδέλφους. Πιστεύουµε ότι ορθώς έγινε δεκτή
από την κυρία Υπουργό ότι είναι το έλασσον, προκειµένου να
απονεµηθεί δικαιοσύνη σε µερικούς τελειόφοιτους καλλιτεχνικών
σχολών, οι οποίοι σε αντίθεση µε άλλους συµφοιτητές τους, που
έχουν πάρει πτυχίο και αυτοί την ίδια περίπου περίοδο, δεν έχουν
δικαιώµατα επαγγελµατικά. Όµως αυτό είναι το έλασσον. Το µεί-
ζον είναι ότι πρέπει σε κάθε περίπτωση, να µιλήσουµε µε σύγ-
χρονους και δηµοκρατικούς όρους για την αναδιοργάνωση και
την αναβάθµιση της καλλιτεχνικής παιδείας. Αυτό πιστεύω ότι
είναι ένα από τα ζητήµατα, που τόσο το Υπουργείο Πολιτισµού
όσο και το Υπουργείο Παιδείας θα πρέπει να το δουν σύντοµα
και να παρουσιάσουν ένα σχέδιο εδώ για συζήτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποστηρίζουµε το νοµοσχέδιο
γιατί κάνει βήµατα και εδώ είµαστε να διορθώσουµε, αν δούµε
ότι κάποια ζητήµατα χρειάζονται διόρθωση. Όµως τονίζω ότι το
άρθρο 67 δηµιουργεί σοβαρές, δυστυχώς, πολιτικές επιφυλάξεις
και πρέπει να αποσυρθεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντίνος Δουζίνας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα απευθυνθώ στους λιγοστούς και στις λιγοστές συνα-

δέλφους που είναι στην Αίθουσα για τα προλεγόµενα του δικαίου
της πνευµατικής ιδιοκτησίας, αυτά τα οποία δεν τα ακούσαµε σή-
µερα σ’ αυτή τη µεγάλη συζήτηση την οποία είχαµε. 

Η πνευµατική ιδιοκτησία είναι ένας σύνθετος όρος ιδιοκτησία
και πνευµατική. Όπως όλες οι µορφές της ιδιοκτησίας η πνευµα-
τική ιδιοκτησία δηµιουργεί µια δέσµη δικαιωµάτων. Δεν αποτελεί,
δηλαδή, σχέση µεταξύ ενός υποκειµένου και ενός αντικειµένου,
άλλα δηµιουργεί µια δέσµη δικαιωµάτων ανάµεσα στους δικαιού-
χους και σε τρίτους, κυρίως σ’ αυτή την περίπτωση στους χρή-
στες και δηµιουργεί αυτά τα δικαιώµατα ακριβώς, έτσι ώστε να
δώσει κίνητρα στους δηµιουργούς, για να προχωρήσουν τη δου-
λειά του λόγου, της τέχνης και της επιστήµης.

Όµως επειδή είναι πνευµατική ιδιοκτησία, υπάρχει µια ιδιαί-
τερη σχέση σ’ αυτά τα δικαιώµατα, τη δέσµη των δικαιωµάτων
που δίδεται στους δηµιουργούς. Δηλαδή πέρα από το περιου-
σιακό δικαίωµα γίνεται µια προσπάθεια να υπηρετηθεί το δηµό-
σιο αγαθό της δηµιουργίας, της διανοµής και της απόλαυσης
των έργων του λόγου, της τέχνης και της επιστήµης.

Έχουµε, εποµένως, πέρα από το ιδιοκτησιακό περιουσιακό δι-
καίωµα, τη δέσµη δικαιωµάτων, και την αρχή της ελευθερίας της
έκφρασης, του λόγου και της πληροφορίας, της πληροφόρησης,
που υπάρχει σ’ αυτή τη δέσµη.

Από τη µια πλευρά έχουµε την ελευθερία της έκφρασης των
δηµιουργών. Αναγνωρίζει, δηλαδή, ο νόµος τη διαφορά ανάµεσα
στην πνευµατική ιδιοκτησία και στη γενική ιδιοκτησία. Αυτό φαί-
νεται καθαρά, διότι δηµιουργεί ο νόµος της πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας ένα αναπαλλοτρίωτο ηθικό δικαίωµα στους δηµιουργούς.

Ταυτόχρονα βάζει και ένα χρονικό όριο, µετά το οποίο τα πε-
ριουσιακά δικαιώµατα εξαφανίζονται, διότι παραµένουν τα έργα
στην κοινή χρήση. 

Όµως όταν η σχέση περιορίζεται, όπως συζητήθηκε περισσό-
τερο σήµερα εδώ, ανάµεσα στους δηµιουργούς και στους άµε-
σους χρήστες, ξεχνάµε ότι υπάρχει και ένας τρίτος παράγοντας,
που είναι πιθανόν και ο πιο σηµαντικός και αυτός είναι όλοι εµείς,
όλοι οι πολίτες που έχουµε ακριβώς δικαίωµα στην απόλαυση
των έργων, του λόγου, της τέχνης και της επιστήµης. 

Το δίκαιο, το copyright, ας πούµε, της πνευµατικής ιδιοκτησίας
το αναγνωρίζει αυτό, δηµιουργώντας την αρχή της εύλογης χρή-
σης, το fair use, το οποίο επιτρέπει να χρησιµοποιήσουν τρίτοι
τα δηµιουργήµατα και τα έργα κάποιων συγγραφέων ή άλλων,
ακριβώς για να µπορούν να συµµετέχουν σε αυτόν τον µεγάλο
πολιτισµικό διάλογο, που γίνεται µέσα από την πνευµατική ζωή
του χώρου. 

Σήµερα, λοιπόν, η κριτική νοµική επιστηµονική έρευνα αντιµε-
τωπίζει τη πνευµατική ιδιοκτησία, ως µια κοινωνική σχέση που
αποβλέπει στο να επεκτείνει την πρόσβαση των πολιτών στα προ-
ϊόντα του πολιτισµού και της επιστήµης. 

Έτσι η ψηφιακή κοινωνία και η οικονοµία της γνώσης προχω-
ράει προς την αρχή της ανοικτότητας –openness είναι αυτό- και
µε τη λογική του open access αλλά και µε τη λογική του open
source σε σχέση µε το λογισµικό. Και αυτό γίνεται και θα µεγα-
λώνει αυτή η τάση, διότι ακριβώς σε αυτόν τον χώρο έχουµε από
τη µια πλευρά το δικαίωµα των καλλιτεχνών και των συγγραφέων
να µπορούν ακριβώς να δηµιουργούν αλλά από την άλλη και το
δικαίωµα όλων µας στα προϊόντα του λόγου και της τέχνης. Απο-
τελεί, δηλαδή, ο λόγος και η τέχνη έναν αυτοσκοπό, πέρα από
τα συγκεκριµένα δικαιώµατα και συµφέροντα τα οποία προστα-
τεύουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Όλα αυτά ισχύουν απόλυτα στον χώρο στον οποίο εγώ ανήκω

-και µε τον οποίο θέλω να τελειώσω, κάνοντας µερικές αναφο-
ρές, γιατί ακούστηκαν τόσα- που είναι ο χώρος της δηµιουργίας,
της συγγραφής επιστηµονικών έργων, άθλων και βιβλίων, τα
οποία µετά χρησιµοποιούνται από τα πανεπιστήµια και τις βιβλιο-
θήκες και τις σχολικές βιβλιοθήκες είτε υπό τη µορφή δανεισµού
είτε υπό τη µορφή διανοµής αποσπασµάτων από τα έργα µας. 

Άκουσα από διάφορους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης ότι
µέχρι σήµερα παίρναµε πολλά λεφτά, επειδή χρησιµοποιούσαν
το έργο µας, για να το διανείµουν για εκπαιδευτικούς, διδακτι-
κούς και εξεταστικούς σκοπούς τα πανεπιστήµια και οι βιβλιοθή-
κες. Αυτό, βέβαια, δεν ήταν αλήθεια. 

Ο προηγούµενος νόµος δηµιουργούσε, ακολουθώντας την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία, το δικαίωµα των πανεπιστηµίων, των βιβλιοθη-
κών –και των δηµοσίων και των εκπαιδευτικών- να χρησιµοποιούν
αποσπάσµατα έργων, χωρίς την άδεια και την αµοιβή του συγ-
γραφέα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ έρχεται η έννοια του απο-
σπάσµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Έχετε δίκιο, αλλά αυτό θα µπει
σε µια νοµική ερµηνεία. Τώρα δεν µπαίνουµε σε αυτό. 

Ακούσαµε για την επιστολή των συγγραφέων. 
Σήµερα πήρα µια επιστολή –την οποία θα καταθέσω κιόλας-

από εκατοντάδες πανεπιστηµιακούς συναδέλφους, από την
οποία σας διαβάζω µόνο δυο µικρά αποσπάσµατα: «Θεωρούµε
ότι η γνώση και η εκπαίδευση αποτελούν κοινά αγαθά και σαν
τέτοια θα πρέπει να θωρακίζονται θεσµικά. Θεωρούµε τις ρυθµί-
σεις του νόµου» -τις παραγράφους 3 και 4 δηλαδή του άρθρου
55- «στο πλαίσιο των εξαιρέσεων που προβλέπει ο νοµοθέτης
απολύτως αποδεκτά». Καλεί την Κυβέρνηση αυτή η οµάδα των
πανεπιστηµιακών, να εκκινήσει διαδικασία µελέτης ειδικού νοµο-
θετικού πλαισίου, που µεγιστοποιεί τις εξαιρέσεις των δικαιωµά-
των πνευµατικής ιδιοκτησίας για τους σκοπούς της έρευνας και
της διδασκαλίας. 

Είχαµε χθες τον κ. Τσάκωνα, τον κ. Τσιµπόγλου από την Εθνική
Βιβλιοθήκη, από τις εκπαιδευτικές βιβλιοθήκες, οι οποίοι δήλω-
σαν ότι οι διατάξεις του άρθρου 55, είναι ορθολογικές, ισορρο-
πηµένες και προοδευτικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δουζίνα, ολο-
κληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έγινε µια προσπάθεια χθες -και ελπίζω ότι θα ευοδωθεί- να τα

βρουν οι συγγραφείς, που είναι κυρίως µη πανεπιστηµιακοί συγ-
γραφείς και οι βιβλιοθήκες. 

Ελπίζω, λοιπόν, ότι θα ευοδωθεί και εγώ θα έλεγα, σε σχέση
µε αυτό, ότι πρέπει να περιµείνουν στο άρθρο 55 οι παράγραφοι

10212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3 και 4 ως έχουν και να µπει πιθανόν ένας τερµατικός χρόνος,
ένα sunset close, όπως ονοµάζεται, µέσα στον οποίο θα πρέπει
να βρεθεί αυτή η συµφωνία και τότε να έρθει αυτό µε µια τροπο-
λογία. 

Τελειώνοντας, επίσης, θα ήθελα να πω ότι και εγώ συµφωνώ
απολύτως ότι η απόσυρση του δικαιώµατος του «depot legal»
από την Ταινιοθήκη της Ελλάδος, είναι εξαιρετικά προβληµατική
και πρέπει να γίνει. Αποτελεί µια τεράστια κληρονοµιά, µια τερά-
στια δεξαµενή ολόκληρου του ελληνικού κινηµατογραφικού υλι-
κού και πρέπει να συνεχίσει να ζει έτσι. 

Όµως να πω –και τελειώνω µε αυτό- ότι αυτό το νοµοσχέδιο
έχει απόλυτη σχέση και µε το νοµοσχέδιο για την παιδεία που
έρχεται. Ξεκινάµε την προσπάθεια, να προχωρήσουµε σε µια οι-
κονοµία της γνώσης και χωρίς τις διατάξεις µεταξύ άλλων και
του άρθρου 55, αυτό δεν θα είναι δυνατό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Βαγενά Άννα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σας λέω από την αρχή ότι θα χρειαστώ λίγο περισσότερο

χρόνο, γιατί θα αναφερθώ και στο θέµα της τροπολογίας για την
ίδρυση του Μουσείου Αγροτικού Κινήµατος, που καταθέσαµε και
που έγινε αποδεκτή. Ξέρω ότι θα χαρείτε και εσείς για αυτό το
θέµα ως Θεσσαλός. Θα χρειαστώ, λοιπόν, λίγο περισσότερο
χρόνο.

Λυπάµαι που θα απογοητεύσω τον συνάδελφο –έφυγε κιόλας
από την Αίθουσα- που δεν έχω µαζί µου το κασετοφωνάκι. Δεν
ξέρω τι τον πείραξε, τι τον ενόχλησε, που σε µια προηγούµενη
οµιλία µου εδώ είχα φέρει ένα κασετοφωνάκι. Τι να κάνω; Εγώ
αυτό το κασετοφωνάκι έχω, από αυτό ακούω µουσική, αγαπητέ
συνάδελφε. Δεν έχω ακριβά στερεοφωνικά µηχανήµατα τύπου
«SIEMENS». Άλλωστε αυτή είναι και η διαφορά µας µε κάποιους
άλλους. 

Αυτά ως προς το κασετοφωνάκι. 
Η τροπολογία που κατατέθηκε µε γενικό αριθµό 1096 και ει-

δικό αριθµό 29, σχετικά µε την ίδρυση ειδικού Μουσείου Αγρο-
τικού Κινήµατος «Κιλελέρ» και ήρθε σήµερα εµπρόθεσµα στην
Ολοµέλεια, µε κάνει ιδιαίτερα ευτυχή. Ήταν µια προσπάθεια, που
ξεκίνησε σχεδόν αµέσως µόλις εκλεχτήκαµε και έγινα Βουλευ-
τής. Αυτό το όνειρό µου συνταίριαξε µε το όνειρο των κατοίκων
του Κιλελέρ του δηµάρχου και των άλλων εκεί και έτσι όλοι µαζί
προσπαθήσαµε αυτή την ιστορία. Γι’ αυτό ευχαριστώ πολύ που
έγινε δεκτή. 

Το «Κιλελέρ» είναι µια ιστορία του παγκόσµιου αγροτικού κι-
νήµατος –το ξέρετε, βεβαίως- όχι µόνο για την Ελλάδα. Είναι το
πρώτο αγροτικό κίνηµα παγκόσµια και ως τέτοιο πρέπει να πάρει
την αξία του. Βεβαίως την έχει, αλλά κατά τη γνώµη µου έπρεπε
να µπει στα σχολικά εγχειρίδια ως µάθηµα της Ιστορίας.

Ονειρεύοµαι, ανεβαίνοντας προς τη Λάρισα προς την πατρίδα
µου, στην εθνική οδό όταν φτάνουµε εκεί στο σηµείο του Κιλε-
λέρ, όπου υπάρχει η ταµπέλα για το χωριό Κιλελέρκ, να υπάρχει
σε λίγο καιρό και η ταµπέλα «Μουσείο Αγροτικού Κινήµατος». 

Αυτό το µουσείο δεν το φαντάζοµαι σαν ένα νεκρό κέλυφος
µερικών αντικειµένων που αφορούν τους αγρότες αλλά σαν ένα
ζωντανό διαδραστικό ίδρυµα, όπου οι νέοι άνθρωποι και τα παι-
διά θα µαθαίνουν µε ζωντανό εκπαιδευτικό  τρόπο την ιστορία
και τους αγώνες των αγροτών προγόνων τους. Διότι µόνο αν µά-
θουν αυτή την ιστορία, θα αγαπήσουν ξανά τη γη τους. 

Χαίροµαι που η Κυβέρνησή µας δίνει φάρο στους νέους αγρό-
τες και στις καινούργιες µορφές ανάπτυξης και στήριξής τους,
όπως είπε χθες και ο Πρωθυπουργός από την Κοζάνη. Μόνο τότε
θα γίνουµε υγιής οικονοµία, αν οι νέοι άνθρωποι ξαναγυρίσουν
στη γη τους. 

Κάνω έκκληση σε όλους –και κυρίως, βέβαια, στην Κυβέρνησή
µας- να βοηθήσουν σε αυτή την προσπάθεια, να βοηθήσουν τους
νέους κατοίκους της υπαίθρου να ξαναγίνουν αγρότες. Ελπίζω

και εύχοµαι το µουσείο αυτό, χωρίς να είναι ένα νεκρό κέλυφος,
όπως είπα, να γίνει γρήγορα και να είναι ακόµα ένας λόγος, που
θα βοηθήσει σε αυτή την προσπάθεια. 

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά όλη τη σειρά των ενερ-
γειών που έκανε ο Δήµος Κιλελέρ, γιατί είναι σηµαντικό. Παρε-
χώρησε µε οµόφωνη απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου την
έκταση αυτή κοντά στο µνηµείο, όπου θα γίνει το νέο µουσείο. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Βαγενά καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που ψηφίζεται σήµερα.
Όσον αφορά το µεγαλύτερο µέρος της Αντιπολίτευσης σε όλη

την κριτική της, πραγµατικά δεν καταλαβαίνει τι λέει και, βε-
βαίως, κανείς λογικός άνθρωπος δεν µπορεί να τους παρακολου-
θήσει. 

Γιατί ακριβώς µας κατηγορούν; Γιατί φέραµε στο φως ένα τε-
ράστιο σκάνδαλο, αυτό της «ΑΕΠΙ», το οποίο ήταν γνωστό εδώ
και πολλά χρόνια και το οποίο αυτοί που µας κατηγορούν και που
τόσα χρόνια κυβερνούσαν, δεν το είχαν αγγίξει ποτέ; Εµείς οδη-
γούµε αυτό το σκάνδαλο στη δικαιοσύνη. 

Η αντιφατικότητα συνεχίζεται όµως. Μας κατηγορούν, γιατί το
νοµοσχέδιο άργησε. Τώρα που ήρθε, γιατί ήρθε ως επείγον και
ξαφνικά όλοι αγάπησαν τον κ. Μπαλτά και το νοµοσχέδιό του!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµη.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η «ΑΕΠΙ» όλα αυτά τα χρόνια ήταν το

αποκούµπι αλλά συγχρόνως και ο εκβιαστής –για να µη χρησι-
µοποιήσω κάποιον χειρότερο χαρακτηρισµό- δηµιουργών, συν-
θετών, στιχουργών, κάθε φορά που ένας από αυτούς βρισκόταν
σε ανάγκη είτε µε πρόβληµα υγείας είτε µε οτιδήποτε άλλο.
Ήταν υποχρεωµένος να παίρνει όσα χρήµατα του έδινε η «ΑΕΠΙ»,
λέγοντας και ευχαριστώ.

Είµαι σε θέση να τα γνωρίζω αυτά από πρώτο χέρι, γιατί ο σύν-
τροφός µου, ο Λουκιανός Κηλαηδόνης, εισέπραττε τα πνευµα-
τικά του δικαιώµατα µέσω της «ΑΕΠΙ», όλα αυτά τα σαράντα
χρόνια που ήµαστε µαζί.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αν ακούγατε προσεκτικά τους φορείς
που µίλησαν εχθές και δεν είχατε έτοιµες τις οµιλίες σας, στις
οποίες το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να βρείτε πάση θυσία
επιχειρήµατα εναντίον της Κυβέρνησης, θα διαπιστώνατε ότι τα
τρία σωµατεία που εκπροσωπούν δηµιουργούς, διαφωνούν µε-
ταξύ τους ή τουλάχιστον δεν συµπλέουν στο θέµα της «ΑΕΠΙ». 

Ο εκπρόσωπος ενός εξ αυτών των σωµατείων, της ΣΟΜΣΕ,
είπε στην παρέµβασή του σαφώς ότι η «ΑΕΠΙ» πρέπει να σωθεί
και να εξυγιανθεί, γιατί ένα πλήθος καλλιτεχνών εξασφαλίζουν
τα προς το ζην, µέσω των ποσοστών που εισπράττουν από αυτή.
Άρα η Κυβέρνησή µας και ιδιαίτερα η Υπουργός έπρεπε να βρει
µία λύση για µια οµαλή µετάβαση από την πλήρη ασυδοσία των
εταιρειών στον έλεγχο των εισπρακτικών φορέων από τους δι-
καιούχους µε τη συµµετοχή εκπροσώπων τους στα όργανα της
διοίκησης.

Άλλωστε κανείς δεν υποχρεώνει τους δηµιουργούς, να ει-
σπράττουν µέσω της «ΑΕΠΙ». Υπάρχουν ήδη και θα υπάρξουν αυ-
τοδιαχειριζόµενοι οργανισµοί. Εδώ απαντώ και στον συνάδελφο
τον εισηγητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ότι πραγµατικά όλα
αυτά τα χρόνια θα µπορούσατε να είχατε εµφυσήσει στους καλ-
λιτέχνες, στους δηµιουργούς τη συνεταιριστική συνείδηση, εσείς
ένα κόµµα που κόπτεται γι’ αυτό. Γιατί δεν ακολουθούν; Δεν τους
εµποδίζει κανείς. Υπάρχουν και άλλα σωµατεία. Γιατί δεν τους
πείθετε, να πάνε στα άλλα σωµατεία τα αυτοδιαχειριζόµενα;
Είναι ελεύθερη επιλογή του κάθε δηµιουργού, σε ποιο σωµατείο
θα πάει. Κανείς δεν τον υποχρεώνει να πάει στην «ΑΕΠΙ». Αυτοί,
λοιπόν, που επιλέγουν την «ΑΕΠΙ», την επιλέγουν, γιατί από εκεί
παίρνουν τα χρήµατά τους. 

Το θέµα των πνευµατικών δικαιωµάτων είναι τεράστιο και πολ-
λές φορές για εµάς τους δηµιουργούς εφιαλτικό. Πιστέψτε µε.
Αισθανόµαστε ανυπεράσπιστοι και ανίσχυροι, µπροστά στο θρά-
σος και την αναίδεια όλων αυτών που εκµεταλλεύονται εµάς και
το έργο µας. 
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Θα σας φέρω και πάλι ένα προσωπικό παράδειγµα. Αυτή τη
στιγµή εκκρεµούν δύο δικαστικές υποθέσεις προσφυγής της οι-
κογένειάς µου, για θέµατα που αφορούν την πνευµατική ιδιοκτη-
σία, τα πνευµατικά δικαιώµατα του Λουκιανού Κηλαηδόνη για
έναν τηλεοπτικό σταθµό και για µία εφηµερίδα, που καταχρη-
στικά χρησιµοποίησαν τη δουλειά του, χωρίς να πάρουν την
άδειά µας. Εκκρεµούν στη δικαιοσύνη και δεν ξέρω για πόσο
καιρό θα εκκρεµούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βαγενά, ολο-
κληρώστε παρακαλώ.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω λίγο χρόνο σας παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πόσο;
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Έχω πολύ καιρό να µιλήσω. Αφήστε µε να πω

δυο πράγµατα. Νοµίζω ότι είναι σηµαντικά.
Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο είναι απαραίτητο, για να αρχίσει

να µπαίνει µια τάξη στο τοπίο.
Θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Υπάρχει το άρθρο, που ασχο-

λείται µε την εύλογη αµοιβή του 1% επί του υλισµικού υλικού.
Στο σχέδιο νόµου επέρχεται τροποποίηση και αποκατάσταση του
ποσοστού αυτού στο 1% στο άρθρο 55 παράγραφος 2 του νο-
µοσχεδίου. Όπως ανέφερα και στην επιτροπή, αυτό το ποσοστό
εύλογης αµοιβής έχει κυµατώδη ιστορία, για να µη χρησιµοποι-
ήσω οξύτερη διαπίστωση. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, να σας υπενθυµίσω πως στην αρχική του µορφή ο νόµος–
πλαίσιο για την πνευµατική ιδιοκτησία, ο ν.2121/1993 άρθρο 18
παράγραφος 3, θέσπιζε το ποσοστό 2% επί της αξίας του ηλε-
κτρονικού υπολογιστή ως κονδύλιο εύλογης αµοιβής υπέρ των
δηµιουργών.

Εν συνεχεία η τότε κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη, επί υπουρ-
γίας Ευάγγελου Βενιζέλου, αφαίρεσε τη συγκεκριµένη πρό-
βλεψη µε το άρθρο 14 παράγραφος 1 του ν.3049/2002 ενός
νοµοσχεδίου–«σκούπα» του Υπουργείου Οικονοµικών, που στο
δέκατο τέταρτο άρθρο του στο Κεφάλαιο «Άλλες Διατάξεις» -και
κατηγορούν εµάς για διάφορες άλλες διατάξεις- κατήργησε εν
µία νυκτί το ποσοστό 2% επί του υλισµικού αυτού υλικού. 

Η δικαιολογία όπως προκύπτει από την αιτιολογική έκθεση του
εν λόγω νόµου, ήταν ότι αυτή η εύλογη αµοιβή, δεν προβλεπόταν
από καµµία κοινοτική οδηγία και διεθνή σύµβαση περί πνευµατι-
κής ιδιοκτησίας. Άρα έπρεπε να καταργηθεί. 

Να το εξηγήσουµε όµως. Ο τότε Υπουργός Πολιτισµού σε
άσχετο νοµοσχέδιο για αποκρατικοποιήσεις αποφάνθηκε ότι η
αρχή του µέγιστου προστατευτικού αποτελέσµατος που επικρα-
τεί στο δίκαιο της πνευµατικής ιδιοκτησίας παγκοσµίως, δεν έχει
καµµία ισχύ και κανένα αποτέλεσµα. Είναι αντιπαραγωγική και
ένα πρόσκοµµα στον ασύδοτο ανταγωνισµό -λέω εγώ- και άρα
καταργηθήτω, κατά το ρήµα σας, κύριε Υπουργέ. 

Δεν προξενεί εντύπωση ότι τότε είχε προκληθεί αίσθηση στους
κύκλους των πνευµατικών δηµιουργών και θεωρήθηκε πως η κυ-
βέρνηση Σηµίτη -και δη ο Υπουργός Πολιτισµού- είχε ενδώσει
στις αξιώσεις των πολυεθνικών εις βλάβη της προστασίας της
πνευµατικής ιδιοκτησίας µε µια νοµικά όσο και πολιτικά έωλη αι-
τιολογία. Για τα Πρακτικά θα καταθέσω την αρχική µορφή της
ρύθµισης και τη µορφή που έφερε ο κ. Βενιζέλος.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Βαγενά καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βαγενά, φτά-
σατε στα δώδεκα λεπτά, για την ακρίβεια στα εντεκάµισι λεπτά.
Σας παρακαλώ ολοκληρώστε. Πόση ανοχή να δώσουµε; Νοµίζω
ότι ήταν επαρκέστατος ο χρόνος, για να αναπτύξετε αυτά που
θέλατε. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Νοµίζω ότι είχε ιδιαίτερα ενδιαφέρον τέλος
πάντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µας κατηγορή-
σουν οι συνάδελφοι ότι µεροληπτώ υπέρ των Θεσσαλών! Και δι-
καίως!

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ας µεροληπτήσετε λίγο. Δεν πειράζει. Έχω
πολύ καιρό να µιλήσω και δεν ξέρω πότε θα ξαναµιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει αλλά αυτό
δεν πάει σωρευτικά, «δεν µίλησα πριν, πρέπει να µιλήσω τώρα».
Σας παρακαλώ να κλείσετε.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα των πνευµατικών δικαιωµάτων είναι τεράστιο. Προ-

σπαθούµε, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο, να µπει κάποια τάξη.
Άκουσα διάφορες κατηγορίες περίεργες. Θέλω να σας πω ότι
την Υπουργό Πολιτισµού την γνωρίζω χρόνια ως ηθοποιό. Δεν
µπορώ να διανοηθώ ότι έχει στο πίσω µέρος του µυαλού της κά-
ποια συναλλαγή. Κανείς από εµάς. Το δηλώνω. Είµαστε όλοι µα-
κριά από ένα τέτοιο πολιτικό ήθος. Μακριά από εµάς αυτή η
πρακτική. Μην κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια, κύριοι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης. 

Η Υπουργός είναι πολύ καινούργια σε αυτή τη θέση και βλέπω
ότι προσπαθεί µε πρακτικό πνεύµα, να λύσει κάποια προβλή-
µατα. Παραδείγµατος χάριν, για πρώτη φορά µετά από πολλά
χρόνια µε δική της πρωτοβουλία δίνονται στα θέατρα, στους θιά-
σους, στους νέους δηµιουργούς κάποια χρήµατα, για να κάνουν
ανεξάρτητες παραγωγές. Δεν είδα κανένα µέσο µαζικής ενηµέ-
ρωσης να το επισηµαίνει αυτό και να το προβάλλει. Ας βοηθή-
σουµε σε αυτή την προσπάθεια για τον πολιτισµό και για όλους
µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεφαλογιάννης Ιωάννης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν έχω καµµία διάθεση να

πρωτοτυπήσω αλλά νοµίζω ότι αδίκως κατηγορούµε την κυρία
Υπουργό και κατ’ επέκταση την Κυβέρνηση, για τη διαδικασία
του επείγοντος µε την οποία επέλεξε να συζητηθεί στη Βουλή το
νοµοσχέδιο για τα πνευµατικά δικαιώµατα.

Νοµίζω ότι έχει δίκιο η κυρία Υπουργός. Διαβούλευση για τα
πνευµατικά δικαιώµατα στη χώρα µας υπήρξε και µάλιστα µε-
γάλη και έντονη. Δεν υπήρξε πραγµατικά εκτεταµένη πολύ µε-
γάλη και έντονη συζήτηση τουλάχιστον το 2010, όταν η
οικονοµική κρίση άρχισε να ακουµπάει και τον χώρο της τέχνης,
όταν οι περισσότεροι άρχισαν να συνειδητοποιούν ότι για παρά-
δειγµα στον χώρο της µουσικής, η δισκογραφία τείνει να τελει-
ώσει ή όταν οι δηµιουργοί κατάλαβαν ότι ελάχιστοι πια έχουν τη
δυνατότητα να κάνουν συναυλίες;

Δεν υπήρξε µεγάλη και έντονη συζήτηση, από τότε τουλάχιστον
που έγινε ευρέως γνωστό ότι δεκάδες χιλιάδες καταστηµατάρχες,
ραδιοτηλεοπτικοί σταθµοί, ξενοδόχοι, εµπορικά καταστήµατα, που
ένιωθαν επί χρόνια στο πετσί τους τη βαρβαρότητα των µεθόδων
και των πρακτικών που εφάρµοζε η «ΑΕΠΙ», συνειδητοποίησαν
ξαφνικά ότι τα χρήµατα τα οποία κατέβαλλαν, στην ουσία δεν πή-
γαιναν στους δηµιουργούς αλλά σε µια εταιρεία ή -για να το πούµε
καλύτερα- σε µια οικογένεια που εκµεταλλευόταν τον µόχθο τους;
Δεν υπήρξε, πράγµατι, πολύ µεγάλη διαβούλευση, όταν προκλή-
θηκε σάλος και αποκαλύφθηκε η εγκληµατική κακοδιαχείριση της
«ΑΕΠΙ», η οποία µόνο για το 2016 εισέπραξε 22 εκατοµµύρια
ευρώ, χωρίς να αποδώσει ούτε 1 ευρώ στους δηµιουργούς; Δεν
δηµοσιεύτηκαν τον τελευταίο χρόνο δεκάδες επιστολές για τις κα-
ταχρηστικές πρακτικές της «ΑΕΠΙ» για την παρελκυστική τακτική
του Υπουργείου; Δεν δηµιουργήθηκαν νέοι σύλλογοι για την προ-
άσπιση των πνευµατικών δικαιωµάτων; Δεν διοργανώθηκαν µια
σειρά από εκδηλώσεις και δηµόσιες συζητήσεις; Εν τέλει ο Πρω-
θυπουργός δεν ενεπλάκη στο όλο ζήτηµα;

Αδίκως, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, σας κατηγορούν για τη διαδι-
κασία του επείγοντος που ακολουθήσατε. Κανονικά µε τόση δια-
βούλευση ίσως και οι δυο µέρες που συζητείται το νοµοσχέδιο
στη Βουλή, να ήταν υπεραρκετές.

Δυστυχώς, όµως, ελάχιστα πράγµατα από την προαναφερ-
θείσα πραγµατικότητα λάβατε υπ’ όψιν σας µε τη συγκεκριµένη
νοµοθετική πρωτοβουλία. Δεν λάβατε, λοιπόν, υπ’ όψιν σας
αυτές τις ανησυχίες που εκφράστηκαν όλο αυτό το διάστηµα
στην ανεπίσηµη, στην ουσία, διαβούλευση η οποία υπήρξε και
θεωρώ, δυστυχώς, ότι µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία, το Υπουρ-
γείο έκανε µια τρύπα στο νερό.

Ξέρετε, δεν υπάρχει µεγαλύτερο παράδειγµα, από το γεγονός
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ότι σήµερα µόλις δεκαπέντε Βουλευτές από τη Συµπολίτευση,
ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξάρτητοι Έλληνες, αψήφησαν τη ζέστη και βρέ-
θηκαν σε αυτή τη Αίθουσα, για να υποστηρίξουν το νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης. Μόλις το 10% των Βουλευτών που υποστηρί-
ζουν την Κυβέρνηση πήραν σήµερα τον λόγο, για να υποστηρί-
ξουν το νοµοσχέδιό σας. Το υπόλοιπο 90% είτε το θεώρησε ένα
κακό νοµοσχέδιο είτε ενδεχοµένως είχε κάτι καλύτερο να κάνει.

Προφανώς και θα ψηφίσετε το νοµοσχέδιο, γιατί οι εισηγητές
θα το υπερψηφίσουν, αλλά από εκεί και πέρα µόλις δεκαπέντε -
εγώ έχω τον κατάλογο, µπορείτε να τον δείτε και εσείς- πήραν σή-
µερα τον λόγο, για να υποστηρίξουν το νοµοσχέδιό σας.
Χρειάζεται µεγαλύτερη απόδειξη, τελικά, για το τι πραγµατοποί-
ησε το Υπουργείο, όσον αφορά τη νοµοθετική πρωτοβουλία;

Είχατε µια πολύ µεγάλη ευκαιρία, να θέσετε σε µια νέα και στέ-
ρεα βάση τόσο τις σχέσεις των δηµιουργών και των θεσµικών µη-
χανισµών για τη διαχείριση των πνευµατικών δικαιωµάτων όσο και
τις σχέσεις µεταξύ των δηµιουργών και των χρηστών. 

Πάµε στο πρώτο. Είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη, που
ο εθνικός εισπρακτικός φορέας στον χώρο της µουσικής είναι κερ-
δοσκοπική ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης, ΑΟΔ όπως λέγεται,
αντί για µη κερδοσκοπικό οργανισµό συλλογικής διαχείρισης.

Η κατάσταση αυτή είναι κατά γενική οµολογία -βεβαίως και του
καλλιτεχνικού κόσµου- ο βασικός λόγος, που επιτρέπει την κερ-
δοσκοπία των ιδιοκτητών σε βάρος των δηµιουργών και ξέρετε το
γιατί. Διότι πολύ απλά δηµιουργείται µια σύγκρουση καθηκόντων
και συµφερόντων. Η «ΑΕΠΙ» έχει συµφέρον, η προµήθειά της, βε-
βαίως, να είναι όσο το δυνατόν µεγαλύτερη, ενώ αντίθετα οι δηµι-
ουργοί έχουν συµφέρον, να είναι όσο το δυνατόν µικρότερη.
Επιπλέον ο ιδιωτικός και κερδοσκοπικός χαρακτήρας της «ΑΕΠΙ»
σε συνδυασµό, βεβαίως, µε τη µονοπωλιακή θέση που απολαµβά-
νει στην αγορά, τής παρέχει τη δυνατότητα, να επιβάλλει στους
δηµιουργούς και στους χρήστες καταχρηστικούς όρους και πρα-
κτικές. Νοµίζω ότι το γνωρίζουµε όλοι.

Είχατε µια µεγάλη ευκαιρία, κυρία Υπουργέ, να το διορθώσετε
και, δυστυχώς, δεν το κάνατε. Και δεν το κάνετε, γιατί υιοθετή-
σατε τη λογική, την τακτική του «διαίρει και βασίλευε» -είδαµε
και τους θεσµικούς εκπροσώπους τι σας είπαν στην επιτροπή-
και µια λογική που υιοθετεί, βεβαίως, η «ΑΕΠΙ» ότι αν δεν το κά-
νετε, εγώ θα κλείσω. 

Εδώ θα κάνω µια παρένθεση. Είναι βέβαιο ότι προφανώς το
πολιτικό σύστηµα διαχρονικά έχει τεράστιες ευθύνες για την κα-
τάσταση η οποία δηµιουργήθηκε. Δεν µπορεί κανείς να πει το αν-
τίθετο. Δυστυχώς όµως και ο καλλιτεχνικός κόσµος, ο οποίος το
τελευταίο διάστηµα δεν εµφανίστηκε ενωµένος στην προώθηση
του αιτήµατος της µετατροπής της «ΑΕΠΙ» σε µη κερδοσκοπικό
οργανισµό, έχει και αυτός τις ευθύνες του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή τη διάσπαση εκµεταλλεύτηκε, δυστυχώς, τόσο η ΑΕΠΙ

όσο και η Κυβέρνηση, βεβαίως, που βγαίνει σήµερα και υποστη-
ρίζει ότι δήθεν µε αυτόν τον τρόπο, νοµοθετεί υπέρ των συµφε-
ρόντων των δηµιουργών. Ερχόµαστε ακριβώς σε ένα εφιαλτικό
σενάριο, σύµφωνα µε το οποίο είναι πιθανόν να κλείσει την
«ΑΕΠΙ». Είναι εφιαλτικό όχι βεβαίως για τους µετόχους αλλά για
τους δηµιουργούς. Το ερώτηµα είναι. Κινδυνεύει η «ΑΕΠΙ» να
κλείσει; Βεβαίως και κινδυνεύει. Όχι, βεβαίως, από τον νόµο ο
οποίος θα έβαζε σε τάξη πρώτη φορά τον χώρο των πνευµατικών
δικαιωµάτων αλλά από τους ίδιους που διοικούν την «ΑΕΠΙ» δη-
λαδή τους ιδιοκτήτες της. Ο λόγος είναι, απλούστατα, ότι πλέον
δεν είναι βιώσιµη. Με τα δεδοµένα των δηµοσιευµένων ισολογι-
σµών της, φαίνεται ότι αυτή τη στιγµή η «ΑΕΠΙ» χρωστά
42.666.000 ευρώ σε δικαιούχους. Αν κάποιοι από αυτούς διεκδι-
κήσουν τα δικαιώµατά τους και κινηθούν νοµικά, φοβούµαι ότι
δεν θα υπάρχει οικονοµική ρευστότητα, για να ανταποκριθεί η
«ΑΕΠΙ» σε αυτές τις υποχρεώσεις.

Ο µόνος τρόπος θεωρητικά µια ανώνυµη εταιρεία να διασωθεί,
είναι η αύξηση του µετοχικού της κεφαλαίου. Ούτε, όµως, αυτό
προφανώς είναι εφικτό είτε γιατί κάποιοι δεν θέλουν να το κά-
νουν είτε γιατί δεν µπορούν, ίσως γιατί ακόµα και αν θέλησαν να
το κάνουν ή αν θελήσουν να το κάνουν, µε αυτόν τον τρόπο θα

αποδειχθεί το «πόθεν έσχες» αυτών των χρηµάτων.
Αντί, λοιπόν, το Υπουργείο του οποίου προΐσταστε και το οποίο

καλείται να εποπτεύει, να αναζητήσει και να απαιτήσει άµεσα αυτά
τα χρήµατα, όχι µόνο δεν το κάνει αλλά, δυστυχώς, φαίνεται ότι
χαρίζει στην «ΑΕΠΙ», έναν νόµο ο οποίος είναι στα µέτρα της.

Όµως ας το προσπεράσουµε και αυτό. Υπάρχει η παραµικρή,
έστω, πρόβλεψη, για το τι θα συµβεί, αν η «ΑΕΠΙ» κλείσει σε σχέση
µε το µέλλον των συµβάσεων και των δηµιουργών και τη µετα-
φορά τους σε έναν νέο υφιστάµενο οργανισµό συλλογικής διαχεί-
ρισης; Δυστυχώς η απάντηση είναι πως όχι.

Οι δηµιουργοί, λοιπόν, αυτή τη στιγµή είναι απόλυτα εκτεθειµέ-
νοι, σε περίπτωση που η εταιρεία πτωχεύσει.

Πάµε -και ολοκληρώνω µε αυτό- στις σχέσεις οργανισµών συλ-
λογικής διαχείρισης και χρηστών. Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Οι χρή-
στες δεν είναι εχθροί των δηµιουργών. Είναι κατά κάποιο τρόπο
πελάτες των υπηρεσιών τους. Όπως, όµως, οι χρήστες πρέπει να
είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις απέναντι στους δηµιουργούς,
έτσι και οι δηµιουργοί και οι οργανισµοί, τους οποίους εκπροσω-
πούν, πρέπει να είναι ξεκάθαροι απέναντι στους χρήστες.

Αυτό, όµως, που πρέπει να γίνει πρωτίστως, είναι να µπορέσουν
να το διευθετήσουν µεταξύ τους και αν δεν τα βρίσκουν, βεβαίως
να είναι αρµόδια η Δικαιοσύνη, κυρία Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεφαλογιάννη,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ολοκληρώνω µε µια φράση. 
Θεωρώ, λοιπόν, λάθος που καταργήσατε την αρχική διάταξη,

που επέτρεπε υποχρεωτική συλλογική διαπραγµάτευση οργανι-
σµών και χρηστών µέσω µιας λογικής διαδικασίας, που προέβλεπε
µια αδιάβλητη επιτροπή κύρους για διαµεσολάβηση σε περίπτωση
µη συµφωνίας, προτού οδηγηθούν στα δικαστήρια. Με τον τρόπο
αυτό πιστεύουµε ότι δεν εξυπηρετούνται ούτε τα δικαιώµατα των
δηµιουργών πόσω δε µάλλον τα δικαιώµατα των χρηστών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία και υπολείπονται δυο,
τρεις ενδεχοµένως, οµιλητές. Μετά θα ακολουθήσει ο κύκλος των
δευτερολογιών των εισηγητών, αγορητών -όποιος θέλει βεβαίως-
και θα κλείσει η κυρία Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µιλήσω µόνο για την τροπολογία, η οποία αφορά την Ελλη-

νική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, την τροπολογία που κατατέθηκε
από τον Υφυπουργό Αθλητισµού.

Έχω να πω µια σύντοµη ιστορία, για να καταλάβουν και όσοι
µας ακούν αυτή τη στιγµή αλλά πάνω από όλα, για να καταλάβουν
και οι Βουλευτές τι συµβαίνει και τι ψηφίζουµε µε τη συγκεκριµένη
τροπολογία. 

Το 2015, είχαµε µια νέα κυβέρνηση, η οποία εξήγγειλε ότι ο συν-
ταγµατικός νοµοθέτης, ο νοµοθέτης της χώρας µας, είναι πάνω
από όλους τους συλλόγους τους ιδιωτικούς, τις οµοσπονδίες είτε
της χώρας είτε οτιδήποτε άλλο. Έλεγε, λοιπόν, ότι οι νόµοι του
κράτους, είναι πάνω από τα καταστατικά της ΕΠΟ, πάνω από τα
καταστατικά της UEFA, της FIFA και όλων των υπολοίπων ποδο-
σφαιρικών οµοσπονδιών. Ψηφίζεται, λοιπόν, το 2015 από την τότε
κυβερνητική πλειοψηφία το άρθρο 15 του ν.4326/2015.

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία είχαµε πει ότι στο συγκεκριµένο
άρθρο, οφείλει η Κυβέρνηση να δει τα συγκεκριµένα ζητήµατα µε
πολύ µεγάλη προσοχή και είναι υποχρεωµένη να διατηρήσει κά-
ποιες σχέσεις, κάποιες συνεργασίες, κάποιες διαβουλεύσεις µε
τις διεθνείς οµοσπονδίες. Σίγουρα, όµως, είναι υποχρεωµένη απέ-
ναντι στους Έλληνες πολίτες, να πράξει το καλύτερο για την αξιο-
πιστία του ελληνικού ποδοσφαίρου και το καλύτερο για τη
διαφάνεια του ελληνικού αθλητισµού και συγκεκριµένα του ελλη-
νικού ποδοσφαίρου. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ό,τι ισχύει για
όλες τις υπόλοιπες αθλητικές οµοσπονδίες της χώρας, να µην
ισχύει για την αθλητική οµοσπονδία του ποδοσφαίρου. 

Στη συνέχεια, λοιπόν, η Κυβέρνηση έρχεται και τροποποιεί ξανά
αυτό το άρθρο που είχε ψηφίσει τότε το άρθρο 15 του
ν.4326/2015. Και τι έχουµε από το 2015 και στη συνέχεια; Έχουµε
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την απόφαση της UEFA, να ορισθεί µια νέα διοίκηση στην Ελλη-
νική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, ώστε να διεξαχθούν εκλογές και
τα διάφορα που λέγονταν, γράφονταν και παρακολουθούσαν οι
φίλαθλοι στη χώρα µας αλλά και οι άνθρωποι του αθλητισµού, να
µην ισχύουν πλέον, να «καθαριστούν», προκειµένου να µπορούµε
να µιλάµε για ένα σοβαρό, αξιόπιστο πρωτάθληµα και για ένα σο-
βαρό άθληµα όπως είναι το ποδόσφαιρο. 

Για να υπάρξει, λοιπόν, νοµιµοποίηση αυτών των διαδικασιών,
αφού η Κυβέρνηση καταστρατήγησε τις δικές της εξαγγελίες για
ό,τι είχε πει σε σχέση µε το ποδόσφαιρο, στη συνέχεια θα έπρεπε
να γίνει γενική συνέλευση, που δεν µπορούσε, όµως, να γίνει µε
τις διατάξεις τις οποίες είχε ψηφίσει το 2015 και η γενική συνέ-
λευση να προχωρήσει σε εκλογικές διαδικασίες. 

Ήρθε, λοιπόν, πριν από δεκαπέντε ηµέρες η Κυβέρνηση, ψηφί-
ζοντας τον ν.4479/2017 µε µία διάταξη. Διαβάζω τη διάταξη: «Για
τη σύγκληση, συγκρότηση και λειτουργία της γενικής συνέλευσης
της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας, ΕΠΟ, πλην της πε-
ρίπτωσης διεξαγωγής αρχαιρεσιών, εφαρµόζονται κατ’ εξαίρεση
οι διατάξεις του καταστατικού της». Αυτό στην ουσία σηµαίνει ότι
δίνει την πλήρη αυτονοµία στην ΕΠΟ, κάτι που διακήρυσσε ότι δεν
θα έπραττε ποτέ. Πότε έγινε αυτό; Έγινε πριν από δεκαπέντε ηµέ-
ρες, στις 29 Ιουνίου 2017. Ενηµερώνω ότι στις 30 Ιουνίου 2017,
είχε γενική συνέλευση η προσωρινή διοικούσα επιτροπή, η διορι-
σµένη από την UEFA σε συµφωνία µε την Κυβέρνηση.

Αυτή, λοιπόν, η διάταξη ενώ ψηφίστηκε για να νοµιµοποιήσει
τη γενική συνέλευση, σήµερα καλείται το εκλογικό Σώµα να ψη-
φίσει το εξής: «Για τη σύγκληση, συγκρότηση και λειτουργία της
γενικής συνέλευσης της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπον-
δίας συµπεριλαµβανοµένης…» –το λέω ξανά, «συµπεριλαµβανο-
µένης»- «…της διεξαγωγής αρχαιρεσιών εφαρµόζονται κατ’
εξαίρεση οι διατάξεις του καταστατικού της».

Άρα, λοιπόν, τι άλλαξε αυτές τις δεκαπέντε ηµέρες από τις 29
Ιουνίου µέχρι και σήµερα; Άλλαξε το εξής: Ψηφίσατε, ξε-ψηφί-
σατε και εκεί που είχατε πει «πλην των αρχαιρεσιών», τώρα µετά
από δεκαπέντε µέρες θα έρθει το ελληνικό Κοινοβούλιο, να ψη-
φίσει και να πει «συµπεριλαµβανοµένων των αρχαιρεσιών».

Αυτά τα πράγµατα είναι ανήκουστα. Θα καταγραφεί διεθνώς
στη βιβλιογραφία, σ’ αυτούς που µελετούν τα πολιτικά κόµµατα,
σ’ αυτούς που µελετούν αρχαιρεσίες και στρατηγικές, αυτό το
οποίο βιώνουµε µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ συνολικά. Τι
λέτε; Μέσα σε δέκα µέρες λέτε «Ψηφίζω-ξεψηφίζω», «πλην-συµ-
περιλαµβανοµένου». Λέτε «Θα σκίσουµε τα µνηµόνια-ψηφίζουµε
δυο µνηµόνια», «Είµαστε εναντίον της λιτότητας-14,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ µέτρα», «Θα καταργήσουµε την Αµυγδαλέζα, φέρ-
νουµε τους µετανάστες και ανοίγουµε την Αµυγδαλέζα», «Θα
καταψηφίσουµε τους δασικούς χάρτες-ξαναψηφίζουµε τους δα-
σικούς χάρτες». 

Αυτά τα πράγµατα είναι ανήκουστα. Θα σας πω το εξής: Ο κό-
σµος του ποδοσφαίρου, ο απλός φίλαθλος, είναι ανάστατος µε
τα πισωγυρίσµατα, µε τα µπρος-πίσω. 

Δεν έχετε κανένα δικαίωµα, κύριοι της Κυβέρνησης, να πυρο-
βολείτε το ποδόσφαιρο. Σας ζητούµε ένα διάφανο, καθαρό, αξιό-
πιστο πρωτάθληµα και έχετε υποχρέωση, µε τους ελεγκτικούς
µηχανισµούς αυτό το πράγµα να το τηρήσετε, να το διαφυλάξετε
και να το θεσµοθετήσετε. Εσείς πράττετε τα ακριβώς αντίθετα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε

πολύ. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορεί, παρακαλώ,

να µας διευκρινίσει κάτι η κυρία Υπουργός; Έχω εδώ µπροστά
µου τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, από τις οποίες δεν προκύπτει
ότι το άρθρο 61, έχει αφαιρεθεί από το νοµοσχέδιο. Αναφέροµαι
στο άρθρο, που αφορά τα οπτικοακουστικά µέσα για τα κινηµα-
τογραφικά έργα. Θέλω να ξέρω, εάν παραµένει ή όχι στο σώµα
του νοµοσχεδίου.

Επίσης όσον αφορά το άρθρο 68, όπως µας κατατέθηκε το
πρωί στο νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι το έχετε πλέον αναριθµήσει σε
άρθρο 67, επειδή έχετε απαλείψει το άρθρο 45. Αφορά στο σκαν-
δαλώδες αυτό θέµα ότι δεν απαιτείται έκδοση υπουργικής από-
φασης, όταν υπάρχουν προγραµµατικές συµβάσεις, στις οποίες
µετέχει ως συµβαλλόµενο µέρος το Υπουργείο Πολιτισµού και

Αθλητισµού. 
Θα θέλαµε µια διευκρίνιση από την κυρία Υπουργό, διότι φτά-

νουµε προς το τέλος του καταλόγου των οµιλητών. Απ’ ό,τι εί-
δαµε, έχει υπάρξει αντίδραση και από τη Συµπολίτευση γι’ αυτά
τα άρθρα και θα θέλαµε να ξέρουµε, για να µπορούµε να τοπο-
θετηθούµε στο τέλος της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό είναι σωστό. 
Κυρία Υπουργέ, θα θέλατε να δώσετε µια πρώτη απάντηση,

µια διευκρίνιση στα όσα ανέφερε η κ. Κεφαλογιάννη, για να συ-
νεχίσουµε; 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, το άρθρο 61 έχει αφαιρεθεί και στις απαντήσεις
µου θα δώσω και την αιτιολογία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πώς έχει αφαιρεθεί; Με ποιον
τρόπο έχει αφαιρεθεί;

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Έχει αφαιρεθεί χωρίς να το έχετε
αφαιρέσει στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχω κι εγώ
µπροστά µου το σπλάχνο του νοµοσχεδίου. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Υπουργέ, δεν αφαιρούνται τα
άρθρα επειδή αποφασίζετε εσείς, χωρίς να το έχετε στις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, που έχουν διανεµηθεί στους Βουλευτές.
Θέλω απλώς να εξηγήσω ότι εµείς προτιθέµεθα να καταθέσουµε
αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας. Θέλουµε να ξέρουµε, λοιπόν,
αν θα ετοιµάσουµε ένα αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας, για
κάτι που υπάρχει ή που δεν υπάρχει µέσα στο νοµοσχέδιο. Θα
µείνει µέσα στο νοµοσχέδιο ή δεν θα µείνει; Άρα, η κυρία Υπουρ-
γός, πρέπει να µας δώσει µια απάντηση σύντοµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, το «σύν-
τοµα» είναι, έως την ώρα τουλάχιστον που θα ολοκληρώσουν τον
κύκλο των δευτερολογιών οι αγορητές και οι εισηγητές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να πάρω τον λόγο επί της διαδικασίας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Τζα-
βάρα, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ.
Πιστεύω ότι προφανώς η κυρία Υπουργός γνωρίζει ότι από τη

στιγµή που κατατίθεται ένα νοµοσχέδιο και αποτελείται από συγ-
κεκριµένα άρθρα που έχουν συγκεκριµένο αριθµό και απ’ αυτό
το νοµοσχέδιο µέχρι το τέλος της διαδικασίας της επεξεργασίας
του από την κοινοβουλευτική επιτροπή δεν έχει µέχρι στιγµής
δηλωθεί ότι αποσύρεται το άρθρο 61, αυτό το άρθρο µέχρι τώρα
θεωρείται ότι υπάρχει. Απλώς κάποιος το έχει αφαιρέσει, χωρίς
να υπάρχει νόµιµος λόγος, που να θεµελιώνεται στον Κανονισµό. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, σ’ αυτή τη φάση να µην υπάρξει το άρθρο
61. Εγώ, προσωπικά, παρακαλώ την κυρία Υπουργό, να πει ότι
εκ παραδροµής αφαιρέθηκε αυτό το άρθρο, να ενσωµατωθεί ως
άρθρο 61Α επιτέλους και να τελειώσει όµορφα κι ωραία αυτή η
ιστορία, γιατί διαφορετικώς προκύπτουν πολύ µεγάλα και σο-
βαρά ζητήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Τζα-
βάρα.

Κυρία Υπουργέ, θα θέλατε να πάρετε τον λόγο ή στο τέλος;
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να λάβω τον λόγο στο τέλος,
για να είµαι πιο έτοιµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Τον λόγο έχει η κ. Χρυσούλα Κατσαβριά - Σιωροπούλου από

τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση για τα

πνευµατικά δικαιώµατα είναι αποκαλυπτική, καθώς συγκρούονται
δυο εκ διαµέτρου αντίθετες αντιλήψεις. Παρά τις φιλότιµες προ-
σπάθειες της Αντιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, να ντύσουν µε ευφυολογήµατα τον λόγο τους, η θέση
τους είναι ξεκάθαρη. Θέλουν να υποβαθµιστεί ο µόχθος του
πνευµατικού δηµιουργού και του καλλιτέχνη και να αποξενωθεί
από τον έλεγχο της εργασίας του. 

Είναι µια θέση την οποία υπηρέτησαν πιστά και µε συνέπεια
και την έκαναν πολιτική πράξη για δεκαετίες. Τα απόνερα αυτής

10216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της πολιτικής ήρθαν στην επιφάνεια ήδη από το 2011 µε το κο-
λοσσιαίο σκάνδαλο της ΑΕΠΙ. 

Οι κατά τα άλλα λαλίστατες, κυρίες συνάδελφοι, -εκπρόσωποι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης επιχείρησαν να αποδηµήσουν κάθε προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης στον χώρο του Πολιτισµού και δεν βρήκαν ούτε µια
λέξη να πούνε για τον ν.2121/1993, µε τον οποίο νοµιµοποιήθηκε
η παράδοση της «ΑΕΠΙ» στη γνωστή οικογένεια, καθώς και η γι-
γάντωση της εκµετάλλευσης των δηµιουργών. Βλέπετε για τις
κυρίες συναδέλφους και τα κόµµατά τους αυτή ήταν µια ορθή
και οξυδερκής νοµοθετική πρακτική. 

Επίσης δεν βρήκαν ούτε µια λέξη για την κυβερνητική τους
απραξία στο άκουσµα των καταγγελιών για την «ΑΕΠΙ» από το
2011 µέχρι το 2015. Δεν βρήκαν, όµως, ούτε µία λέξη για την κα-
ταψήφιση από τα κόµµατά τους, της τροπολογίας µε την οποία
τοποθετήθηκε η επίτροπος της «ΑΕΠΙ», µετά τον διαχειριστικό
έλεγχο που διέταξε τον Αύγουστο του 2015 ο τότε Υπουργός Πο-
λιτισµού, ο κ. Ξυδάκης. 

Κατά τα λοιπά η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ενδιαφέρονται
για τη διαφάνεια, τον έλεγχο και τη λογοδοσία και όλως περιέρ-
γως κόπτονται και για τη σχέση του ΣΥΡΙΖΑ µε τους δηµιουρ-
γούς! Βεβαίως όχι µόνο δεν ενδιαφέρονται για αυτή τη σχέση
αλλά αντίθετα επιδιώκουν να την υπονοµεύσουν µε την επίκληση
διαδικαστικών αιτιάσεων, µε τεχνάσµατα και συνεχή διαστρέ-
βλωση των γεγονότων.

Όµως ο κόσµος της τέχνης, του πνεύµατος και του πολιτισµού
γνωρίζει πολύ καλά το παρελθόν και ποιοι έκαναν για πολλές δε-
καετίες τα στραβά µάτια στον σφετερισµό του έργου τους. Έχω
την πεποίθηση ότι αναγνωρίζουν τις προσπάθειες της σηµερινής
Κυβέρνησης να βρεθεί µια δίκαιη λύση και να µπει τάξη και σε-
βασµός στον χώρο των δικαιωµάτων τους αλλά και να επεκταθεί
το δικαίωµα όλων των πολιτών. να έχουν πρόσβαση στα έργα
του λόγου, της επιστήµης και της τέχνης.

Έτσι και αλλιώς µας ενώνει η κοινή αντίληψη για το πολιτιστικό
αγαθό, για το πολιτιστικό δηµιούργηµα. Είναι εκείνη η αντίληψη,
που αρνείται την εµπορευµατοποίηση του έργου και ενίοτε του
ιδίου του δηµιουργού του που αντιστέκεται στην αποξένωση του
πνευµατικού ή καλλιτεχνικού έργου από τον παραγωγό του. Η
τεχνολογία και η ταχύτητά του, εκτός των άλλων, ενσωµατώνεται
στην αγορά των πολιτιστικών αγαθών και συνυπάρχει µε εκείνες
τις κοινωνικές δυνάµεις, οι οποίες είτε αντιστέκονται στην εµπο-
ρευµατοποίηση και στην εκµετάλλευση είτε επιδιώκουν και την
πλήρη κατάργησή της. Ωστόσο ζούµε σε µια πραγµατικότητα,
την οποία οφείλουµε να λαµβάνουµε σοβαρά υπ’ όψιν. 

Επειδή, πράγµατι, ο δηµιουργός και το έργο του βρίσκονται
στον πυρήνα της πολιτικής µας, εναρµονίζουµε την κοινοτική
οδηγία µε τις ρυθµίσεις που εισάγουµε για τα πνευµατικά και τα
συγγενικά δικαιώµατα. Η ουσία των ρυθµίσεων βρίσκεται αφ’
ενός στη δυνατότητα των ίδιων των δηµιουργών, να ελέγχουν
αποφασιστικά πλέον τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης
στους οποίους συµµετέχουν και αφ’ ετέρου στον περιορισµό των
διοικητικών δαπανών αυτών των φορέων στο 20% των εσόδων
τους.

Ο διάλογος που προηγήθηκε, ήταν σε κάθε περίπτωση γόνιµος
και ουσιαστικός. Παρά τη σφικτή διαδικασία ψήφισης του παρόν-
τος σχεδίου νόµου όλοι οι ενδιαφερόµενοι φορείς του πνεύµατος
και της τέχνης είχαν τη δυνατότητα να εκφράσουν τις θέσεις και
τις προτάσεις τους. Η ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού κατέ-
βαλε κάθε δυνατή προσπάθεια, προκειµένου να συγκεραστούν
τόσο οι απόψεις, όσο και τα συµφέροντα που αρκετές φορές εµ-
πλέκονται στον χώρο του πολιτισµού. 

Η εξισορρόπηση των όποιων αντιθέσεων που εξασφάλισε η
Υπουργός, η κ. Κονιόρδου, θεωρώ ότι είναι η καλύτερη δυνατή
βάση, πάνω στην οποία µπορούν να θεµελιωθούν από εδώ και
µπρος τα πνευµατικά και τα συγγενικά δικαιώµατα των δηµιουρ-
γών. Γιατί είναι αλήθεια, τα δικαιώµατα αυτά πρέπει να χρηµα-
τοδοτούν την πνευµατική δηµιουργία, να παρέχουν στον
δηµιουργό τα αναγκαία οικονοµικά οφέλη, να του επιτρέπουν να
ζει από το έργο του αλλά και να συνεχίσει να δηµιουργεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για τη συνέπεια του χρόνου.

Ακολουθεί η τελευταία οµιλήτρια του καταλόγου, η κ. Ευστα-
θία Γεωργοπούλου - Σαλτάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Βρισκόµαστε, επιτέλους, σήµερα στη θέση -την ευχάριστη για
τους πολλούς, κυρίως, για τους δηµιουργούς και για τους χρή-
στες, και δυσάρεστη για κάποιους άλλους, αυτούς, δηλαδή, που
νόµιζαν ότι είχαν ειδικά προνόµια- να συζητούµε ένα νοµοσχέδιο,
το οποίο βάζει τέλος στην ασυδοσία και στο χάος, που επικρα-
τούσε στον χώρο των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων.

Νοµίζω ότι στην αρχή της συζήτησης πρέπει να κάνουµε δύο
αναγκαίες διευκρινίσεις, για να ξεφύγουµε από τη σκόπιµη παρα-
πληροφόρηση των ηµερών. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δεν αφορά την «ΑΕΠΙ» και το δια-
φαινόµενο σκάνδαλο σχετικά µε τη συγκεκριµένη εταιρεία ούτε
πρόκειται για απλή ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της οδη-
γίας 2014/26/ΕΕ για τη συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων ή τουλάχιστον
δεν πρόκειται µόνο για αυτό. Πρόκειται κυρίως και πάνω από όλα
για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου, µετά τον
ν.2121/1993, παράλληλα µε την ανάληψη γενναίων πρωτοβουλιών
από τη µεριά της πολιτείας, ώστε να προστατευθούν επαρκώς
τόσο τα δικαιώµατα των δηµιουργών έναντι τρίτων, όσο και η δυ-
νατότητα των χρηστών να απολαµβάνουν απρόσκοπτα τα αγαθά
της καλλιτεχνικής δηµιουργίας. Έρχεται, λοιπόν, η πολιτεία να δη-
µιουργήσει το θεσµικό πλαίσιο, που θα προστατεύει τη σχέση του
δηµιουργού µε το δηµιούργηµά του αλλά και τη σχέση του δηµι-
ουργήµατος µε τον τελικό αποδέκτη που είναι το κοινό. 

Για να έχουµε µία τάξη µεγέθους για την ελληνική αγορά και
τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, αναφέρω ότι σήµερα
στην ελληνική αγορά, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία, δραστη-
ριοποιούνται δεκαεπτά µικροί οργανισµοί, δηλαδή οντότητες που
απασχολούν κάτω από πενήντα εργαζόµενους και έχουν τζίρο
κάτω από 9 εκατοµµύρια περίπου και ένας µόνο µεσαίος. 

Η ιστορική εµπειρία µάς έχει δείξει, λοιπόν, ότι σε αυτή τη σχε-
τικά µικρή αγορά, διαπιστώθηκαν µια σειρά από δυσλειτουργίες
και καταγγελίες για οικονοµικά σκάνδαλα, κακοδιαχείριση, κατα-
πάτηση δικαιωµάτων δηµιουργών και χρηστών. Πρόκειται για ιστο-
ρίες, που προσεγγίζουν τα όρια του απόλυτου παραλογισµού.

Αλήθεια µόνο εµείς τα βλέπαµε αυτά; Μόνο εµείς διαβάζαµε τις
καταγγελίες σε έντυπο και ηλεκτρονικό Τύπο ή έπρεπε, επιτέλους,
να έρθει η πολιτική αλλαγή, για να αρχίσει µια επίπονη προσπά-
θεια να µπει ένας φραγµός στην ασυδοσία των συµφερόντων
αυτών; 

Το ζήτηµα, λοιπόν, της πολιτικής βούλησης είναι κεφαλαιώδους
σηµασίας στη συγκεκριµένη περίπτωση και αναδεικνύει τις µέγι-
στες ευθύνες των οπαδών του ακραίου νεοφιλελευθερισµού, που
συντασσόµενοι µε τα συµφέροντα του χώρου, έκαναν πως δεν
άκουγαν και δεν έβλεπαν τίποτα.

Ας πάψουν, λοιπόν, να παριστάνουν τον δάσκαλο οι εκπρόσω-
ποι των κοµµάτων που ήταν την εξουσία µέχρι τώρα και να κου-
νάνε το δάκτυλο για δήθεν σκοπιµότητες, όταν δεν επενέβαιναν
να διορθώσουν τα κακώς κείµενα τα προηγούµενα χρόνια. 

Εµείς δεν θα κολλήσουµε στην παρελθοντολογία. Όπου υπάρ-
χουν ευθύνες, να αποδοθούν από τη δικαιοσύνη. Σηµασία έχει
όλοι όσοι δείχνουν ευαισθησία και αγωνία στα θέµατα του πολιτι-
σµού, να σκύψουν και να συµβάλουν µε τις προτάσεις τους. 

Εάν χρειάζεται να γίνουν βελτιώσεις, να είστε σίγουροι ότι
έχουµε το θάρρος και τη σύνεση να διορθώσουµε στην πορεία
ό,τι χρειάζεται θεραπεία. Για εµάς το θέµα των πνευµατικών δι-
καιωµάτων δεν είναι απλές ρυθµίσεις που θα εξοµαλύνουν τις
δυσλειτουργίες της αγοράς. Για εµάς είναι κάτι πολύ πιο σύνθετο
και πολυδιάστατο κοινωνικά, οικονοµικά, πολιτιστικά.

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτυπώνει µε πολύ σαφή τρόπο τους
βασικούς άξονες της δικής µας πολιτική αντίληψης, σε αντίθεση
µε ό,τι µέχρι σήµερα είχαµε γνωρίσει. 

Συνοπτικά. Περιφρουρεί το δικαίωµα όλων των πολιτών, να
έχουν ευρεία πρόσβαση στην καλλιτεχνική δηµιουργία. Δίνεται η
δυνατότητα στους δηµιουργούς, να αξιοποιούν το έργο τους για
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εργασία ή επιχειρηµατική δράση, χωρίς να υφίστανται τους πα-
ράλογους και οικονοµικά µη ανεκτούς περιορισµούς της προηγού-
µενης κατάστασης. Επιτρέπει -το πιο βασικό- στους δηµιουργούς,
να ζουν από το έργο τους και τη δηµιουργία τους. Ενισχύει τον
έλεγχο των δικαιούχων επί της διαχείρισης των δικαιωµάτων τους.

Χωρίς να αναφερθώ αναλυτικά για την οικονοµία του χρόνου
και γιατί άλλοι συνάδελφοι µίλησαν αναλυτικά για θέµατα όπως η
εξασφάλιση της διαφάνειας και της λογοδοσίας, η βελτίωση των
µηχανισµών εποπτείας από το κράτος, η θεσµοθέτηση της ειδικής
διαδικασίας που θα προσδιορίζει τις αµοιβές εκ µέρους των κα-
ταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέροντος, ωστόσο πρέπει να επι-
σηµάνω ότι εισάγεται για πρώτη φορά ρύθµιση για την εξυγίανση
των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης σε περίπτωση αδυναµίας
εκπλήρωσης οικονοµικών υποχρεώσεων. Ενισχύονται οι µηχανι-
σµοί προστασίας πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων σε πε-
ρίπτωση προσβολής τους από τη χρήση στο διαδίκτυο και είναι
µια από τις µεγάλες προσκλήσεις της εποχής µας, καθώς η αυξα-
νόµενη χρήση ανταλλαγής αρχείων µέσω της τεχνολογίας, έχει
αλλάξει ριζικά την παλιά αντίληψη και πρακτική της ιδιωτικής χρή-
σης των έργων.

Σήµερα, λοιπόν, έφτασε η ώρα, να χαράξουµε µια νέα πορεία
για την προστασία και διεύρυνση των δικαιωµάτων των δηµιουρ-
γών και των χρηστών, υπερψηφίζοντας το σχέδιο νόµου. 

Σήµερα, λοιπόν, έφτασε η ώρα άλλο ένα σηµαντικό πρόβληµα
να λυθεί επιτέλους και να δώσει τη σκυτάλη στο επόµενο. 

Θα ήθελα να πω δύο λόγια για την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1097 και ειδικό 30. Με την τροπολογία αυτή διορθώνουµε µια αδι-
κία ετών, την οποία υφίστανται οι εργαζόµενοι, αορίστου χρόνου
επιστηµονικών ειδικοτήτων, στην Εθνική Πινακοθήκη-Μουσείο
Αλεξάνδρου Σούτσου.

Πιο συγκεκριµένα η τροπολογία αφορά τη χορήγηση δίµηνης
εκπαιδευτικής άδειας κατ’ έτος, για ειδικότητες όπως ΠΕ Ιστορι-
κών Τέχνης, Συντηρητών Αρχαιοτήτων, Ζωγράφων, Χηµικών, Φυ-
σικών, Χηµικών Μηχανικών και Αρχαιονόµων. Πρόκειται για κάτω
από δέκα άτοµα, εργαζόµενοι στην Εθνική Πινακοθήκη, και όπως
είναι προφανές, µε αυτή την τροπολογία δεν επέρχεται καµµία δα-
πάνη στον κρατικό προϋπολογισµό. 

Τέλος, θα ήθελα να χαιρετήσω τη θεσµοθέτηση του Βραβείου
Εικαστικών Τεχνών «Γιάννης Μόραλης» στη µνήµη του µεγάλου
εικαστικού και δασκάλου σε έναν εν ζωή δηµιουργό κάθε χρόνο.
Θα απονέµεται, δηλαδή, για το έργο του, καθώς και για το πλαίσιο
που µπαίνει από το Υπουργείο για τους όρους συµµετοχής της
χώρας µας στην Διεθνή Έκθεση της Μπιενάλε της Βενετίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε. 

Η κ. Γεωργοπούλου - Σαλτάρη ήταν η τελευταία οµιλήτρια από
τον κατάλογο. 

Έχει ζητήσει τον λόγο η κυρία Υπουργός, για να κάνει µια πα-
ρέµβαση. 

Θα κάνετε συνολικά, κυρία Υπουργέ, ή απλώς κάποια διευκρί-
νιση; Μετά θα πάµε στον κύκλο των δευτερολογιών των εισηγητών
αγορητών. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, το άρθρο 61 έχει αποσυρθεί από την πρώτη συ-
νεδρίαση των επιτροπών µε την υπογραφή του διευθυντή των επι-
τροπών από τις 11 Ιουλίου. Και το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Λυδία Κονιόρδου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πότε; 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Από τις 11 Ιουλίου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπάρχει µέσα στο νοµοσχέδιο

που µας έδωσαν. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Εµείς το έχουµε καταθέσει πάντως. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Στο νοµοσχέδιο υπάρχει µέσα. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Υπάρχει µέσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε να προσθέσετε κάτι ακόµα; 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Η αιτιολόγηση είναι ότι αποσύρθηκε, διότι προέκυψε ζήτηµα συ-
ναρµοδιότητας των δύο Υπουργείων, του Υπουργείου Πολιτισµού
και του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, και δύο συναρµόδιων
φορέων και έτσι επιλέξαµε την πραγµατοποίηση διαλόγου διεξο-
δικού για βέλτιστη νοµοθέτηση. Για αυτό και απεσύρθη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Τζα-
βάρα, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το συγκεκριµένο
άρθρο 61 κατατέθηκε µε το νοµοσχέδιο στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων προς επεξεργασία. Προφανώς, λοιπόν, εάν υπάρ-
χει κάποιο έγγραφο από τη Γραµµατεία της Κυβέρνησης, αυτό το
έγγραφο δεν επεξεργάστηκε κατά τον τρόπο που επιβάλλει ο Κα-
νονισµός της Βουλής. Δηλαδή θα έπρεπε µέχρι πέρατος της συ-
ζήτησης στην αρµόδια Επιτροπή των Μορφωτικών Υποθέσεων, να
έχει γίνει προφορική δήλωση και το επισηµαίνω αυτό, γιατί µόλις
προηγουµένως µας διένειµε και ένα άλλο χαρτί έγγραφο µε διά-
φορες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Επαναλαµβάνω, για να το ξέρει και η κυρία Υπουργός ότι στην
κοινοβουλευτική διαδικασία, ισχύει η αρχή της προφορικότητας.
Οι συζητήσεις είναι προφορικές και µόνο ό,τι λέγεται προφορικά,
καταχωρείται στα Πρακτικά και µετά από αυτή τη διαδικασία µόνο
τότε παραδεκτώς µπορούµε να µιλάµε για απόσυρση διάταξης.

Προκύπτει, λοιπόν, από την έκθεση που συνέταξε η αρµόδια
υπηρεσία της Βουλής ότι το συγκεκριµένο άρθρο, χωρίς να έχει
προηγηθεί προφορική δήλωση κατά τη διάρκεια της συζήτησης
στην επιτροπή, έχει αποσυρθεί. Για µας, λοιπόν, ουδέποτε απο-
σύρθηκε και για αυτό θα καταθέσουµε ονοµαστική ψηφοφορία
και για το άρθρο 61, όπως αυτό περιλαµβανόταν στο νοµοσχέ-
διο, που κατατέθηκε και επεξεργάστηκε η Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για να κατανοήσω,
το αίτηµα για ονοµαστική θα αφορά και άλλο άρθρο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εννοείται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι δεν το λέτε όλο,

για να ξέρουµε και τα άρθρα. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, η κυρία Υπουργός

θα κάνει και άλλες αλλαγές; Αν η κυρία Υπουργός δεν µας πει,
αν τελικά θα αποσύρει και άλλα άρθρα, θα τοποθετηθούµε στη
δευτερολογία µας και µετά θα αλλάξει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία για να τελει-
ώνουµε µε αυτό, πείτε µας ευκρινέστατα ποια άρθρα αποσύρατε
ή πρόκειται να αποσυρθούν ή αν τέλος πάντων προτίθεστε να
κάνετε και κάποια άλλη νοµοτεχνική βελτίωση. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Εκτός από το άρθρο 61, αφαιρείται το άρθρο 45, διότι κατά γε-
νική οµολογία, κατά κοινή οµολογία προσθέτει άλλη µια διαδικα-
σία στις ήδη προβλεπόµενες διαπραγµατεύσεις µεταξύ
οργανισµών συλλογικής διαχείρισης και χρηστών, όπως είναι στο
άρθρο 22 και 23. Θεωρούµε ότι είναι προτιµότερο να αφήσουµε
τα µέρη να βρουν τον τρόπο να διαπραγµατευτούν, παρά να γίνει
µε τρόπο καθορισµένο από το κράτος. Από τις αντιδράσεις είναι
προφανές ότι προτιµούν να γίνει µε δική τους πρωτοβουλία και
από τον νόµο τους δίνεται η δυνατότητα. Έτσι και αλλιώς όπως
ήταν το 45, ήταν προαιρετικό και αφού είναι µια διαδικασία που
απ’ ό,τι φάνηκε από τους φορείς, είναι πιο πιθανό να δηµιουργή-
σει σύγχυση παρά να διευκολύνει, αφαιρείται. 

Τώρα από το άρθρο 18 του ν.2121/ 93 για την εύλογη αµοιβή
για µέσα και συστήµατα αναπαραγωγής, δηλαδή από το άρθρο
55 παράγραφος 2 του παρόντος από την περίπτωση α’ αφαι-
ρούνται τα κινητά, τα smart phones, και αυτό γιατί λαµβάνουµε
υπ’ όψιν µας τις εκκρεµείς δίκες που είναι σε εξέλιξη, αλλά και
επειδή τα κινητά τηλέφωνα είναι µια ιδιαίτερη κατηγορία µηχα-
νηµάτων µε πολλές χρήσεις. Διατηρούµε υπολογιστές µε tablets,
µε αµοιβή που ορίζεται στο 2% για την ενίσχυση των πνευµατι-
κών δηµιουργών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το 1% το κάνατε 2%. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
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Το 1% έγινε 2%. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Με νοµοτεχνική βελτίωση. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ναι έχει κατατεθεί. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν έγινε νοµοτεχνική βελ-

τίωση.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Με συγχωρείτε, εχθές έγινε διαβούλευση µε τους φορείς. Κατέ-
θεσαν πάρα πολλοί φορείς τον προβληµατισµό τους για το 1%.
Εµείς το ακούσαµε προσεκτικά και το ενσωµατώσαµε. Πότε πρέ-
πει να το καταθέσουµε αυτό; Έχει κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κονιόρδου,
ολοκληρώστε µε τις ενδεχόµενες άλλες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, για να κατατεθούν και να µοιραστούν και στους Βουλευτές. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Επιπλέον αφαιρείται η παράγραφος 3 του άρθρου 55 και αυτό
γιατί απ’ ό,τι φάνηκε από τις χθεσινές διαπραγµατεύσεις, το θέµα
της ψηφιακής αναπαραγωγής στα σχολεία είναι κάτι που χρει-
άζεται περισσότερη συζήτηση µεταξύ των αρµοδίων φορέων.
Παραµένει σε ισχύ η σχετική διάταξη του ν.2121/93 για την ανα-
παραγωγή και για τη διδασκαλία και τις εξετάσεις. 

Η παράγραφος 4 παραµένει ως έχει. Για τη διευκόλυνση των
µικρότερων οργανισµών συλλογικής διαχείρισης µετά από τη συ-
ζήτηση που έγινε χθες αναφορικά µε τα διαχειριστικά έξοδά του,
προβλέψαµε ότι όταν τα ακαθάριστα έσοδά τους δεν υπερβαί-
νουν το ποσό των 500.000 ευρώ, τα έξοδα διαχείρισης δεν πρέ-
πει να υπερβαίνουν συνολικά κατά µέσο όρο το ποσοστό του
25% των ακαθάριστων εσόδων του Οργανισµού Συλλογικής Δια-
χείρισης. Στις µεταβατικές διατάξεις είναι σαφές ότι αυτή η υπο-
χρέωση, όπως µας ζητήθηκε, ξεκινά από τον Νοέµβριο του 2019
και υπάρχουν και άλλες µικρότερες νοµοθετικές ρυθµίσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πείτε τες, πρέπει να τις πείτε. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θέλετε να τις διαβάσω όλες; Εσείς µου ζητήσατε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ο Κανονισµός…
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ζητήθηκε από τους Βουλευτές –δεν ήσασταν τότε- επειδή ήταν
πολλές, να µην τις διαβάσω, γιατί θα τις έπαιρναν στα χέρια τους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρέπει, όµως, να τις περιγρά-
ψετε. Να πείτε το άρθρο τάδε, το άρθρο τάδε…

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Αν θέλετε να τις διαβάσω, είναι πολλές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κονιόρδου,
αν είναι πολλές…

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κάποιες είναι λεκτικές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εντάξει αλλά πρέπει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέψτε µου,

κύριε Τζαβάρα, έχει να κάνει και µε τον ποιοτικό χαρακτηρισµό.
Δηλαδή αν είναι να αλλάξει µια λέξη, µη φτάσουµε σε αυτό το
σηµείο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σε ποια άρθρα κάνει τις παρεµ-
βάσεις; 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Είναι κάποιες λέξεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κονιόρδου,
µε βάση την κατάσταση που έχετε για τις αλλαγές που προτεί-
νετε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα άρθρα πείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): …έστω αναφερ-

θείτε στα άρθρα και στις παραγράφους που βελτιώνετε, που αλ-
λάζετε. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Στο άρθρο 9, υπάρχουν βελτιώσεις που αφορούν λέξεις. Αντικα-
θίσταται η λέξη «δηµιουργών» από την λέξη «µελών». 

Στο άρθρο 18, είναι αυτό που σας έθεσα τώρα για τους ΟΣΔ
µέχρι 500.000. 

Στο άρθρο 51, που αφορά τις ανεξάρτητες οντότητες διαχεί-
ρισης, προστίθεται η φράση «είτε προϋπάρχουν είτε συσταθούν
µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου» κ.λπ., θα υπάρξει

απάντηση για αυτό το θέµα.
Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 52. υπάρχουν νοµοτεχνικές

βελτιώσεις. Πάλι είναι λεκτικές. Μετά τη λέξη «προτείνοντας»
µπαίνει η φράση «ύστερα από εισήγηση του ΟΠΙ ή του εποπτικού
συµβουλίου, κατάλογο». 

Μετά τη λέξη «πέντε (5)» η λέξη «προσώπων» αντικαθίσταται
από τη λέξη «πρόσωπα». 

Στο άρθρο 54, επέρχονται οι εξής βελτιώσεις: Η λέξη «Σεπτεµ-
βρίου» αντικαθίσταται από τη λέξη «Νοεµβρίου». 

Στην παράγραφο 5 η λέξη «Σεπτεµβρίου» αντικαθίσταται από
τη λέξη «Νοεµβρίου» οµοίως. 

Μετά το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 6, προστίθεται η
φράση «Η υποχρέωση της παραγράφου 5 του άρθρου 18 ισχύει
από την 1η Νοεµβρίου 2019».

Οµοίως στην παράγραφο 8, η λέξη «Σεπτεµβρίου» αντικαθί-
σταται από τη λέξη «Νοεµβρίου». 

Στο άρθρο 55, ισχύουν οι εξής νοµοτεχνικές βελτιώσεις: Στο
δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 η φράση «και της παραγρά-
φου 15» αντικαθίσταται από τη φράση «και της παραγράφου 14». 

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 18 του
ν.2121/1993, όπως αυτή τροποποιείται µε την παράγραφο 2Α,
µετά τη φράση «για φωτοτυπίες» προστίθεται η φράση «σαρωτές
και εκτυπωτές». 

Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 3 του
άρθρου 18 του ν. 2121/1993, όπως αυτή τροποποιείται µε την
παράγραφο 2Α, η φράση «ορίζεται σε 1%» αντικαθίσταται από
τη φράση «ορίζεται σε 2%». 

Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 3 του
άρθρου 18 του ν.2121/1993, όπως αυτή τροποποιείται µε την πα-
ράγραφο 2Α, µετά τη λέξη «συσκευών» προστίθεται η φράση
«των σαρωτών, των εκτυπωτών». 

Στο ενδέκατο εδάφιο της παραγράφου 10 του άρθρου 54 του
ν.2121/1993, που τροποποιείται µε την παράγραφο 16Α, µετά τη
φράση «ή τεχνικούς συµβούλους» προστίθεται η φράση «καθώς
και µε προσωπικό διοικητικής υποστήριξης». 

Η παράγραφος 3 διαγράφεται και αναριθµούνται όλες οι επό-
µενες παράγραφοι του άρθρου 55.

Το άρθρο 45 του σχεδίου νόµου αποσύρεται και αναριθµούν-
ται αντιστοίχως τα υπόλοιπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
συγγνώµη, εδώ ευθύνεται και το Προεδρείο. Η κυρία Υπουργός
αναγκάστηκε, κατόπιν εκκλήσεως του κ. Τζαβάρα, να αναγνώσει,
να ανακοινώσει στο Σώµα τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις όποιες
αλλαγές έγιναν. Αυτές ήδη έχουν κατατεθεί στο Σώµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το ξέρουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και αφού το ξέρετε,

αναγκάζετε την Υπουργό…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, δεν αναγκάζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέψτε µου, ο

όρος είναι δικός µου. Την βάζετε στη βάσανο να κάθεται να δια-
βάζει, ενώ τα έχετε πάρει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, προσέξτε, υπήρξε διχο-
γνωµία σχετικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όπως και να έχει,
κυρία Υπουργέ, ολοκληρώσατε;

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Είναι µια τελευταία νοµοτεχνική βελτίωση. Την έδωσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πείτε την και αυτή,
κυρία Υπουργέ.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Στο άρθρο 50 στο δεύτερο εδάφιο µετά τη λέξη «Στις» προστί-
θεται η φράση «υφιστάµενες κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος» και απαλείφεται η λέξη «αυτές». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Φραστικό
είναι αυτό. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Λυδία Κονιόρδου καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στους εισηγητές και στους ειδικούς αγορητές.

Ποιος θα ξεκινήσει; Ο κ. Σκουρολιάκος; Η κ. Κεφαλογιάννη;
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Μπορούµε να έχουµε τις νοµοτεχνι-

κές βελτιώσεις, για να τοποθετηθούµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουν ήδη φωτο-

τυπηθεί, είναι στα έδρανα δεξιά και αριστερά και οι περισσότε-
ρες εξ αυτών, δεν ξέρω για τις τελευταίες, έχουν ήδη µοιραστεί,
κυρία Κεφαλογιάννη.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν έχουν διανεµηθεί. Μπορούµε να
τις έχουµε, για να τοποθετηθούµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άρα τι προτείνετε;
Να κάνουµε διακοπή; Εγώ λέω ότι ακολουθεί ο κύκλος των δευ-
τερολογιών των εισηγητών και των ειδικών αγορητών. Ποιος, λοι-
πόν, εκ των εισηγητών ή αγορητών θα πάρει τον λόγο; 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Εγώ χρειάζοµαι πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία εσείς χρει-

άζεστε πέντε λεπτά. Ο επόµενος.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε, ζητώ

τον λόγο για ένα λεπτό να ξεκαθαρίσω κάτι, για να διευκολύνω
τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βάκη, να ξε-
καθαριστεί τι; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κάτι για το επίµαχο άρθρο 61. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βάκη, τι ακρι-

βώς θέλετε για το άρθρο 61;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αυτό το οποίο µου ελέχθη, είναι ότι µε νο-

µοτεχνική βελτίωση στις 11 Ιουλίου στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων αυτό το άρθρο είχε αποσυρθεί και δεν υπάρχει θέµα
το ότι δεν ανεγνώσθη. Εφόσον κατατέθηκαν νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις και αποσύρθηκε, µπορούµε να θεωρήσουµε ότι έχει απο-
συρθεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι λέτε τώρα;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεν διαβάζονται πάντα, εξ όσων γνωρίζω.

Μπορεί να κάνω λάθος, αλλά δεν διαβάζονται πάντα οι νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις. Από τη στιγµή που είχε διανεµηθεί, θεωρώ ότι
έχει επικυρωθεί η απόσυρσή του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το άρθρο 61 απο-
σύρθηκε ήδη από την Επιτροπή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μάλιστα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πώς;
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε µε να µι-

λήσω για ένα λεπτό. Δεν σας είπα ότι σας στερώ τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τοποθετήθηκα εγώ, κυρία

Βάκη, για το άρθρο 61 και κανείς δεν είπε ότι αποσύρθηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέψτε µου.
Με ενηµερώνουν οι υπηρεσίες για τη διαδικασία που ακολου-

θήθηκε στην Επιτροπή, όπου όντως το άρθρο 61, το επίµαχο
άρθρο τέλος πάντων, αφαιρέθηκε µε συγκεκριµένη νοµοτεχνική
ρύθµιση βελτίωση –όπως θέλετε πείτε το- µοιράστηκε και απ’ ό,τι
µε ενηµερώνουν, είναι σε γνώση των εισηγητών αγορητών στην
επιτροπή.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Μου επι-
τρέπετε για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να πείτε την αντίρ-
ρησή σας, να την ακούσουµε αλλά εγώ οφείλω να καταθέσω στο
Σώµα, αυτό για το οποίο µόλις τώρα ενηµερώθηκα από τις υπη-
ρεσίες, το τι, δηλαδή, συνέβη στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων. Με αυτό έχει να κάνει και νοµίζω ότι µέσα στο σπλάχνο,
δεν είναι το επίµαχο άρθρο 61.

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ που µου δί-

νετε τον λόγο.
Θέλω να σας πω ότι γενικώς αυτή η διαδικασία του επείγον-

τος, έχει καταντήσει τραγέλαφος. Ξέρετε γιατί; Διότι εγώ συγκε-
κριµένα χθες -και σας παρακαλώ πολύ να διαβάσετε τα πρακτικά
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων- µίλησα για το άρθρο
61 στην επιτροπή και ουδείς µπήκε στον κόπο να ενηµερώσει ότι

έχει αποσυρθεί από το σώµα του νοµοσχεδίου. Εγώ τοποθετή-
θηκα για το άρθρο 61. Εάν αυτά γίνονται µε διαδικασίες fast for-
ward και η ίδια η Υπουργός δεν γνωρίζει ότι έχει αποσυρθεί το
άρθρο και επιτρέπει να γίνεται διαδικασία, όπου τοποθετούνται
όλοι οι εισηγητές για το άρθρο 61, αυτή είναι µια άλλη ιστορία. 

Ερχόµαστε σήµερα και δεν έχει γίνει απόσυρση από πουθενά
ούτε από την αιτιολογική ούτε από τα κείµενα του νοµοσχεδίου.
Για ποια απόσυρση µιλάµε, λοιπόν;

Ευχαριστώ για τη σύντοµη παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κυρία

Βάκη; 
Τι θέλετε, κύριε Τζαβάρα; Επ’ αυτού πάλι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ασήµαντο είναι;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Επ’ αυτού για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για

να διευκολύνουµε τη διαδικασία και το Σώµα.
Είπαν και η κ. Κεφαλίδου και η κ. Κεφαλογιάννη ότι τοποθετή-

θηκαν στο άρθρο 61 και δεν λάβατε απάντηση. Μπορεί κάποιος
να µην το πρόσεξε, µπορεί να µην ήταν κάποιος στην Αίθουσα
εκείνη την ώρα, µπορεί να µην ήταν καλά συγκεντρωµένος. Εάν
και εφόσον είναι –ρωτώ- στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις της 11ης
Ιουλίου, ακόµη και αν αυτές δεν διαβάστηκαν, µπορεί να εκλη-
φθεί ότι έχει αποσυρθεί ή όχι; Εγώ ξέρω ότι θεωρείται ότι έχει
αποσυρθεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μπορώ να προσθέσω κάτι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μια επανάληψη. Κα-

τατέθηκε στην επιτροπή νοµοτεχνική βελτίωση. Ναι ή όχι; Ναι.
Το ξέρετε, κύριε Τζαβάρα, κυρία Βάκη, οι λοιποί εισηγητές αγο-
ρητές.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Βεβαίως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μας διαβάζετε τι λέει ο Κανο-

νισµός; Και να σας πω κάτι, κύριε Πρόεδρε, γιατί κάποια στιγµή
εδώ πρέπει να εφαρµόζεται ο Κανονισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ ενηµερώνω
αυτή τη στιγµή το Σώµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν ξέρω τι λένε οι υπηρεσίες
της Βουλής, αλλά εγώ αυτό που ξέρω, είναι ότι πρώτα ανακοι-
νώνεται προφορικά η οποιαδήποτε βελτίωση και εάν το Σώµα
συµφωνεί, γίνεται κατ’ οικονοµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μου επιτρέπετε,
κύριε Τζαβάρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Άντε τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι άντε τώρα! Όχι

σε εµένα άντε τώρα! Όχι εδώ άντε τώρα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ε τότε να φέρνουµε και τις οµι-

λίες γραµµένες και να µην ανεβαίνουµε στο Βήµα της Βουλής.
Εκεί θα καταλήξουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι «Άντε τώρα»,
γιατί και εγώ ξέρω να χρησιµοποιήσω τέτοια γλώσσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν είπα σε εσάς «Άντε τώρα».
Τον Πρόεδρο τον σέβοµαι εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε, επανα-
λαµβάνω. Αφαιρέθηκε µε νοµοτεχνική βελτίωση, που κατατέθηκε
στην επιτροπή, το άρθρο 61. Στο πρακτικό που συντάχθηκε µε
το πέρας των εργασιών της επιτροπής, το άρθρο 61 δεν υπάρχει.
Όταν λέω στο πρακτικό της επιτροπής, εννοώ στην τελική έκ-
θεση της επιτροπής. Εκεί δεν υπάρχει αυτό το άρθρο. Μέχρι εδώ
αυτά έχουν γίνει. Άρα δεν υφίσταται ζήτηµα για το άρθρο 61. Εάν
υφίσταται άλλο ζήτηµα για άλλο άρθρο ή ζήτηµα ονοµαστικής
ψηφοφορίας κ.λπ., αυτό το αίτηµα να κατατεθεί. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να συνεισφέρω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Σκουρολιάκο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
εγώ χθες παρουσιάζοντας τα άρθρα, δεν αναφέρθηκα σε αυτό
το άρθρο. 

Ευχαριστώ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Συγγνώµη αλλά ηλεκτρονικά



στο πρακτικό της έκθεσης της επιτροπής σήµερα το πρωί φαι-
νόνταν κανονικά µέσα το άρθρο 61. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, να µη λύ-
σουµε τώρα τα ηλεκτρονικά ή µη. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
Δεν θα απολογούµαι εγώ. Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Σας πα-

ρακαλώ πολύ. Θα ξεκινήσουµε µε τις δευτερολογίες των ειση-
γητών και των αγορητών. Ποιος θα ξεκινήσει εκ των εισηγητών; 

Κύριε Ψαριανέ, θέλετε να δευτερολογήσετε; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως βλέπουµε και ακούµε, ήρθαν λίγο πριν ψηφίσουµε το

νοµοσχέδιο και ενώ ετελείωσε η διαδικασία εκατόν πενήντα δύο
σελίδες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, µάθαµε ότι έχουν αποσυρθεί
ένα ή δύο ή τρία άρθρα. Δεν ξέρουµε ακριβώς πόσα ούτε τους
αριθµούς τους. Δεν ξέρουµε ποιες αλλαγές έχουν γίνει, εάν το
1% έγινε 2%, πότε και γιατί, εάν τα ποσά που πρέπει να δοθούν
στο άρθρο 18, είναι µετά το 2019 ή πριν και αν είναι το 25% των
πεντακοσίων χιλιάδων ή αν πρέπει να τα δώσουν απόψε. Δεν
έχουµε καταλάβει εµείς που συζητάµε εδώ, τι ακριβώς ψηφί-
ζουµε. 

Αυτός ο τραγέλαφος νοµίζω ότι είναι παγκόσµια πρώτη. Δεν
θέλω να προσβάλλω καµµία αφρικανική χώρα. Φοβάµαι ότι είµα-
στε πέρα από την Αφρική, για να µιλήσω επί καλλιτεχνικού και
επί σκηνοθεσίας και κινηµατογράφου. Δηλαδή αυτά τα πράγ-
µατα που συµβαίνουν εδώ και συζητάµε είναι καταγέλαστα. 

Εάν το Ποτάµι είχε δεκαπέντε Βουλευτές αυτή τη στιγµή εδώ,
θα ζητούσαµε ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής και εφ’
όλων των άρθρων και των τροπολογιών. Θα δούµε εάν µπορούν
να µαζευτούν οι υπογραφές, να ζητηθεί ονοµαστική ψηφοφορία.
Είναι τραγικό αυτό που συµβαίνει. 

Θα έπρεπε να συζητάµε για τη ληστεία που έχει γίνει από την
«ΑΕΠΙ», που είναι τρεις σελίδες πράγµατα. Ελλείψεις ελέγχου,
λεφτά που έχουν τσεπώσει οι φαµίλιες και οι συνεργάτες τους,
που είναι εκατοµµύρια, 7,5 εκατοµµύρια ευρώ και άλλα 7,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ και άλλα 8,5 εκατοµµύρια ευρώ και δικαστικές
αποφάσεις κ.λπ.. 

Ζητήθηκε παρέµβαση και έχει µπει επίτροπος, αλλά τα πήραµε
τα λεφτά από τη φαµίλια, να τα µοιράσουµε στους καλλιτέχνες,
στους δηµιουργούς, στους ιδιοκτήτες των πνευµατικών δικαιω-
µάτων; Εάν δεν τα πήραµε ως σήµερα, σε πόσο καιρό θα τα πά-
ρουµε από τους ληστές της φαµίλιας, να τα µοιράσουµε στους
καλλιτέχνες, στους ανθρώπους που έγραψαν, που συνέθεσαν,
που εκτέλεσαν και τα συγγενή δικαιώµατα; «Συγγενή» να τα λέµε
και όχι «συγγενικά» δικαιώµατα. Ας αλλάξουµε και αυτή τη λέξη.
Να λέµε «τα συγγενή δικαιώµατα» και όχι «τα συγγενικά», για να
µη νοµίζουν µερικοί ότι είναι δικαιώµατα για τους συγγενείς µας. 

Θέλω να µιλήσω στη δευτερολογία µου επί των άρθρων που
ήταν αριθµηµένα σε παλιά αρίθµηση σε ένα παλιό νοµοσχέδιο,
που ήρθε µετά από δύο νοµοσχέδια που αποσύρθηκαν και που
το πρώτο είχε ολοκληρώσει τη διαδικασία του, είχε έρθει για ψή-
φιση σχεδόν και παραµονή εξαφανίστηκε. Μετά ήρθε ένα άλλο.
Συζητήθηκε από εδώ και από εκεί και ούτε καν κατατέθηκε. 

Είπαµε να κατατεθεί εκείνο το πρώτο νοµοσχέδιο, µε το οποίο
συµφωνούσαν όλοι οι φορείς πλην της «ΑΕΠ»Ι. Σε όλα τα επό-
µενα, του 2016 και το τωρινό, συµφωνεί µόνο η «ΑΕΠΙ» και δια-
φωνούν όλοι οι άλλοι φορείς. Μας είπαν όλοι ότι δεν έχει γίνει
καµµία διαπραγµάτευση και καµµία διαβούλευση αλλά µόνο συ-
ζητήσεις ανεπίσηµες; 

Λοιπόν, αντί να ξανασυζητήσουµε εφ’ όλης της ύλης και επί
της ουσίας και µε τις διαφωνίες ανθρώπων που είναι και µέσα
στην ίδια την Κυβέρνηση ή που ήταν στην Κυβέρνηση ή που είναι
στα κόµµατα της Κυβέρνησης και να αποφασίσουµε µε όση νη-
φαλιότητα και ωριµότητα και αξιοπρέπεια µπορούµε να έχουµε
και να ψηφίσουµε επί της ουσίας και συγκεκριµένα, για να δια-
σφαλίζονται σε αυτή τη χώρα τα πνευµατικά δικαιώµατα, εξοβε-
λίζουµε τη φαµίλια µαζί µε τα λεφτά που βούτηξε, καλύπτουµε
το όλο σύστηµα και πάµε να δώσουµε την «ΑΕΠΙ» σε κάτι ανθρώ-
πους, που δεν είναι πια η φαµίλια. Πάει η φαµίλια, πήρε τα λεφτά
και έφυγε και κοιτάµε τώρα, πώς θα βολέψουµε την «ΑΕΠΙ» σε
κάτι δικούς µας, ώστε να την κρατήσουµε και να φέρουµε και
δυο τρεις «ΑΕΠΙ» ακόµα. Αυτό δεν είναι το θέµα; 

Πώς θα τα ψηφίσω εγώ αυτά; Πείτε µου. Δηλαδή µε ποιο φι-
λότιµο θα ψηφίσω εγώ για αυτά τα πράγµατα;  Όταν -ευχαριστώ
πολύ που µε ακούτε- η ίδια η Ελληνική Ένωση Εκδοτών Μουσι-
κής έχει κάνει δεκαπέντε καταγγελίες επί της ουσίας. Δεν έχω
να πω τίποτα άλλο. 

Θα σας πούµε ότι θα σκεφτούµε τι µπορούµε να ψηφίσουµε
από αυτά δυο, τρεις τροπολογίες και ίσως ένα άρθρο, αν υπάρ-
χει µε τον αριθµό που υπήρχε. Δεν ξέρω µε την αναρίθµηση,
πόσα αναρίθµητα άρθρα υπάρχουν και πόσες άλλες αναρίθµη-
τες τροπολογίες θα φέρετε µε τη διαδικασία πάντα του επείγον-
τος, γιατί επειγόµαστε να κάνουµε δουλειές. Είναι απαράδεκτο
και ντροπιαστικό για το ελληνικό Κοινοβούλιο. Τελεία και παύλα. 

Ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θα ήθελα να ανακοινώσω ότι αποσύρεται το άρθρο 67 µετά από
τις σοβαρές ενστάσεις. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άρα αποσύρεται

και το άρθρο 67. Καλώς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μεγαλοµύστακας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Το άρθρο 67 µε ποια

αρίθµηση; Αυτή που υπάρχει ήδη; Γιατί έχουµε µπερδευτεί από
το πρωί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι το άρθρο 68.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Σύµφωνα µε το πρωινό

σώµα του σχεδίου νόµου. Ωραία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Μεγα-

λοµύστακα. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Εντάξει αυτό που συµβαί-

νει σήµερα είναι τραγικό. Από το πρωί σας προειδοποιούµε ότι
λόγω κακού προγραµµατισµού και έλλειψης σχεδίου, δεν θα
πάµε όπως πρέπει να πάµε εδώ στην Αίθουσα και όντως αυτό
έγινε. Έχουν µπερδευτεί όλες οι πτέρυγες του Κοινοβουλίου.
Είναι κάτι απαράδεκτο. Για αυτό, ακριβώς, προειδοποιούσαν όλοι
οι συνοµιλητές και οι συνάδελφοι στις επιτροπές. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Ξέρω τι θα κάνουν. Εντάξει, κύριε Ψαριανέ. 
Λοιπόν, εµείς το στηρίζουµε, γιατί θέλουµε επιτέλους να δοθεί

µια λύση σε αυτό το σηµαντικό πρόβληµα ων πνευµατικών δι-
καιωµάτων. Απλώς αυτό είναι ανεπίτρεπτο. Δηλαδή θέλουµε να
στηρίξουµε, θέλουµε να δείξουµε τη συναίνεσή µας και τη συµ-
παράστασή µας σε όλους τους δηµιουργούς και έρχεστε και γυ-
ρίζετε µια κωµωδία κακής ποιότητας δυστυχώς. 

Από το πρωί σας ρωτάµε ποιες νοµοθετικές βελτιώσεις θα γί-
νουν και έρχεστε εσείς λίγο πριν τελειώσει το νοµοσχέδιο και τις
αλλάζετε συνεχώς και αφαιρείτε άρθρα και κάνετε νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Αυτό είναι κάτι απαράδεκτο. Δεν έχω κάτι άλλο να
προσθέσω. Δυστυχώς αυτή είναι η εικόνα που θέλουµε να δί-
νουµε στον ελληνικό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μεγαλοµύστακα. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Με συγχωρείτε, για να µην υπάρξει κάποια σύγχυση, επειδή έχει
αφαιρεθεί και το άρθρο 45, η τελική αρίθµηση είναι 66, αν δεν
κάνω λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, εντάξει, θα
γίνουν οι αναριθµήσεις. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα ο κ. Δελής και στη συνέχεια ακολουθεί ο κ. Γρέγος από
τη Χρυσή Αυγή και η κ. Κεφαλίδου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω λιγάκι για το νοµοσχέδιο, παρ’ ότι το βασικό

κοµµάτι της τοποθέτησής µας θα αφορά τις τροπολογίες. Είναι

10222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο έγινε πολύ µεγάλη κουβέντα για την
«ΑΕΠΙ», την αµαρτωλή «ΑΕΠΙ» όπως είπαµε, αλλά αυτό το ίδιο το
νοµοσχέδιο µε τις διατάξεις που προβλέπει, οδηγεί τα πράγµατα
στο να γίνουν ακόµη περισσότερες «ΑΕΠΙ» δηλαδή κερδοσκοπι-
κές επιχειρήσεις στον χώρο των πνευµατικών δικαιωµάτων. 

Έχουµε κυριολεκτικά έναν καταιγισµό νοµοτεχνικών βελτιώ-
σεων. Νοµίζω δεν βοηθάει αυτό το πράγµα, στο να µπορέσουµε
να παρακολουθήσουµε. Εντάξει δεν είναι όλες ουσιαστικές αλλά
ορισµένες είναι. Και στις περισσότερες περιπτώσεις ο όρος «νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις» και, κυρίως, ο όρος «βελτιώσεις» είναι
µάλλον κατ’ ευφηµισµόν, γιατί τα πράγµατα µάλλον πάνε προς
το χειρότερο, χειροτερεύουν το νοµοσχέδιο.

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο, για την τροπολογία που κατα-
τέθηκε από το κόµµα µας σχετικά µε την εικαστική παρέµβαση
στα δηµόσια κτήρια, µια απόφαση, έναν νόµο του κράτους ο
οποίος δεν εφαρµόζεται. Περιµένουµε την απάντησή σας. Ζητή-
σατε από εµάς να αφαιρεθεί κάτι. Το δεχτήκαµε. Απ’ ό,τι µαθαί-
νουµε -δεν ξέρω-µάλλον θα απορριφθεί. Εσείς θα το πείτε
βέβαια, δεν θέλω να το προκαταβάλω. Μακάρι να βγω ψεύτης.
Δυστυχώς δεν θα πρόκειται για θετική εξέλιξη, αν γίνει κάτι τέ-
τοιο.

Το δεύτερο που θα ήθελα να θίξω σε σχέση µε τις τροπολο-
γίες, είναι αυτή που ήρθε τώρα τελευταία η 1100, σχετικά µε την
εύρυθµη λειτουργία και ασφάλεια των αρχαιολογικών χώρων για
τους εργαζόµενους, δηλαδή ότι δεν µπορούν να παραιτηθούν
από τα δεδουλευµένα τους. Σωστό είναι βεβαίως. Το ζήτηµα δεν
είναι αν από εδώ και πέρα δεν µπορούν να παραιτηθούν. Το ζή-
τηµα είναι τι θα γίνει και µε εκείνους τους εργαζόµενους, οι
οποίοι έχουν ήδη παραιτηθεί για διάφορους λόγους. Τι προβλέ-
πεται για αυτούς; Θα θέλαµε και για αυτό µία απάντηση.

Πάω στην τροπολογία για τους ηθοποιούς, για τις σχολές καλ-
λιτεχνικής εκπαίδευσης, όπου ενώ φαίνεται ότι αποκαθίσταται ή
επιχειρείται να αποκατασταθεί, τέλος πάντων, µια αδικία µέσα
στις διατάξεις, έτσι όπως είναι διατυπωµένες, του άρθρου της
τροπολογίας υπάρχουν ορισµένες παγίδες, σε σχέση, κυρίως,
µε το ορόσηµο του 2003, που αρχικά δίνουν ένα σωρό αρµοδιό-
τητες µε τη µέθοδο των υπουργικών αποφάσεων στα αρµόδια
Υπουργεία και που εισάγουν, κατά κάποιον τρόπο, και την πιστο-
ποίηση και οδηγούν και στην κατηγοριοποίηση αυτών των σχο-
λών.

Θέλουµε να σας ρωτήσουµε. Εµείς θα προτιµούσαµε, θα θέ-
λαµε να υπάρχει µια καθαρή διατύπωση, όπως «να ισοτιµηθούν
ή ισοτιµούνται τα πτυχία των αναγνωρισµένων σχολών καλλιτε-
χνικής εκπαίδευσης µέχρι το 2003». Αυτό είναι µια καθαρή δια-
τύπωση. Δεν είναι διατυπωµένο έτσι. Εάν κάνετε δεκτή αυτή τη
διατύπωση, έτσι όπως την είπα τώρα, εµείς θα το ψηφίσουµε.
Εάν, όµως, δεν γίνει δεκτή, τότε θα τοποθετηθούµε ψηφίζοντας
«παρών».

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία της ΕΠΟ, µια τροπολογία η
οποία έρχεται να διορθώσει ή να τροποποιήσει µια τροπολογία
που έγινε πριν από έναν µήνα σχετικά µε τις εκλογές της ΕΠΟ, η
οποία εναρµονίστηκε µε τους κανονισµούς της FIFA και της
UEFA και επήλθε η «εξυγίανση».

Θέλουµε να ρωτήσουµε την Κυβέρνηση. Ποιον νοµίζετε ότι κο-
ροϊδεύετε; Και η ΕΠΟ και η FIFA και η UEFA δεν είναι αυτές που
υπηρετούν τον αθλητισµό εµπόρευµα, δεν είναι αυτές που υπη-
ρετούν την επιχειρηµατική δράση στο ποδόσφαιρο, που οδηγεί
απ’ ευθείας στη διαπλοκή και τη διαφθορά; Για τα σκάνδαλα στη
FIFA και στην UEFA, που βοά ο τόπος όχι µόνο στην Ελλάδα, δεν
ακούσατε τίποτα; Και έρχεται η FIFA ως διαιτητής, οι διεφθαρ-
µένοι δηλαδή, για να καταπολεµήσουν τη διαφθορά; Έρχονται
ως διαιτητές, στην πραγµατικότητα για να διευθετήσουν όσο γί-
νεται τις άγριες κόντρες των ανταγωνιστών, που εξελίσσονται
στο ελληνικό ποδόσφαιρο.

Νοµίζουµε ότι το σάπιο οικοδόµηµα του επαγγελµατικού πο-
δοσφαίρου που πάτε να ρετουσάρετε, δεν φτιασιδώνεται πια µε
τίποτα. Την ίδια, όµως, στιγµή το ερασιτεχνικό ποδόσφαιρο και
ο ερασιτεχνικός αθλητισµός φυτοζωούν, µαραζώνουν µέσα στην
οικονοµική εξαθλίωση που τους έχετε καταδικάσει, µε τις επιχο-
ρηγήσεις ψιχούλα που τους δίνετε, όταν τα δίνετε κι αυτά. Βε-
βαίως και υπάρχουν άµεσες λύσεις αλλά αυτές µάλλον δεν

χωρούν στην πολιτική σας.
Καταργήστε τη συµµετοχή των ελληνικών οµάδων στο «Στοί-

χηµα» και σε κάθε είδους παιχνίδια τζόγου. Ελέγξτε τις ανώνυµες
αθλητικές εταιρείες, τις ΠΑΕ και τις ΚΑΕ από το Υπουργείο Ανά-
πτυξης, γιατί υπάγονται στο Υπουργείο Αθλητισµού. Σταµατήστε
την πολύµορφη χρηµατοδότηση αυτών των ανωνύµων εταιρειών
από το κράτος. Απαγορεύστε τον δανεισµό παικτών ανάµεσα σε
οµάδες της ίδιας κατηγορίας. Χτυπήστε, δηλαδή, τη µήτρα της
επιχειρηµατικής δράσης και τον ρόλο των επιχειρηµατιών στον
χώρο του αθλητισµού. Αυτό, όµως, ούτε και µπορείτε αλλά ούτε
και θέλετε να το κάνετε, γι’ αυτό και συνεχίζετε στον δρόµο τον
κυβερνητικό που χάραξαν και οι προηγούµενοι.

Για όλους αυτούς τους λόγους θα ψηφίσουµε «παρών» στη
σχετική τροπολογία της ΕΠΟ, όπως ψηφίσαµε και στην προηγού-
µενη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του Μουσείου του Αγροτικού Κινή-
µατος στο Κιλελέρ. Μια πρώτη παρατήρηση είναι ότι το θέµα
είναι αρκετά σοβαρό για να εισάγεται εδώ, να συζητιέται τόσο
λίγο µε µια τροπολογία. Δεν θα πω ότι γράφτηκε «στο γόνατο» η
τροπολογία. Αντίθετα. Αλλά νοµίζω ότι µάλλον αδικεί τη σοβα-
ρότητα του θέµατος, η διαδικασία που επιλέχτηκε.

Αυτό που θέλω να πω, όµως, µπαίνοντας και στην ουσία της
τροπολογίας, είναι ότι απ’ ό,τι φαίνεται ο ΣΥΡΙΖΑ την τακτική
«Καισαριανή» την έχει κάνει χούι. Όπως στην Καισαριανή το πρωί
καταθέτατε στεφάνι και το µεσηµέρι καλούσατε το ΝΑΤΟ στο Αι-
γαίο, έτσι και τώρα την ώρα που η πολιτική σας ξεκληρίζει άγρια
τους αγρότες, την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση εισηγείται και δια-
φηµίζει την ίδρυση του Μουσείου του Αγροτικού Κινήµατος στο
Κιλελέρ.

Βεβαίως ο στόχος ο δικός σας είναι αυτή την πολιτική την αν-
τιαγροτική που εφαρµόζετε, να τη συγκαλύψετε και να την εξω-
ραΐσετε όσο µπορείτε. Δύσκολο, βέβαια, είναι αυτό. Δεν είναι και
τόσο εύκολο. Αλλά, πάντως, αυτός είναι ο στόχος σας.

Σε κάθε περίπτωση δεν θα ήµασταν εµείς αυτοί, που θα εναν-
τιωνόµασταν στην ίδρυση ενός τέτοιου µουσείου. Αλλά το µου-
σείο δεν είναι µονάχα ένα κτήριο, µερικά ντουβάρια και κάποιες
ενδεχοµένως φωτογραφίες. Γιατί όπως λέτε και στην αιτιολογική
έκθεση, αυτό το µουσείο προβλέπεται να έχει και δράση και µια
σειρά δραστηριότητες. Άλλωστε δεν πρόκειται για ένα απλό µου-
σείο φυσικής ιστορίας που έχει ζώα ή φυτά ή οτιδήποτε άλλο.
Πρόκειται για να ένα πραγµατικό µουσείο ιστορίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Το ζήτηµα είναι αυτές οι δράσεις του µουσείου, σε ποια ιδεο-
λογική κατεύθυνση θα πηγαίνουν. Θα προβάλλεται, για παρά-
δειγµα, η πραγµατική ιστορία του ηρωικού αγώνα των κολίγων
του θεσσαλικού κάµπου στις πρώτες δεκαετίες του 20ου αιώνα
ενάντια στους κατασταλτικούς µηχανισµούς του τότε αστικού
κράτους ή θα διακινεί -γιατί αυτό θα κάνει- την επίσηµη αστική
εκδοχή της ιστορίας του αγροτικού κινήµατος; Γιατί µη µου πείτε
ότι ξαφνικά άλλαξε χαρακτήρα αυτό το κράτος και δεν είναι πια
αστικό. Εντάξει πολλά λέµε, αλλά µην το πούµε κι αυτό.

Σε κάθε περίπτωση αυτό που θέλουµε να πούµε εµείς, είναι
ότι αυτό το κράτος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και µε αυτό τελει-
ώνετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το κράτος, λοιπόν, όπως τότε µε τις γνωστές µεθόδους

χτύπησε το αγροτικό κίνηµα, σήµερα το ίδιο κράτος µε άλλες
µορφές, βέβαια, µε µια αντιαγροτική πολιτική και σε συνεργασία
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Κοινή Αγροτική Πολιτική της
οδηγεί τους αγρότες στα ίδια αποτελέσµατα. Σε κάθε περίπτωση
όποιος θέλει να τιµήσει τους ηρωικούς αγώνες των κολίγων,
τους συνεχίζει και τώρα στις νέες συνθήκες και αυτό κάνει το
ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Γι’ αυτό ακριβώς -κύριε Πρόεδρε, αφήστε

µε να τελειώσω- και θα τοποθετηθούµε, ψηφίζοντας «παρών» στη
συγκεκριµένη τροπολογία.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γρέγος έχει τον
λόγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή τη διαδικασία θα τη χαρακτήριζα διαδικασία παρωδία νο-

µοθέτησης, µε άρθρα που χάνονται, µετά αφαιρούνται -δεν ξέ-
ρουµε αν θα αφαιρεθεί και κανένα άλλο άρθρο µέχρι το τέλος
της ψηφοφορίας. Μας έχει διανεµηθεί το σπλάχνο. Ελπίζω να
είναι σωστή η αρίθµηση και να µην έχουµε άλλα προβλήµατα.
Θα πρότεινα, ίσως, να υπάρχει και µια διακοπή πριν την ψηφο-
φορία, κύριε Πρόεδρε, για να µην έχουµε περαιτέρω προβλή-
µατα.

Είδαµε, λοιπόν, άρθρα να αφαιρούνται. Κανένας δεν πήρε χαµ-
πάρι, πως έγινε αυτό.

Θα αναφερθώ στις τροπολογίες τώρα. 
Η τροπολογία 1093 που καταθέσατε, είναι ως συνήθως εκπρό-

θεσµη. Δεν θα σταθούµε τόσο σε αυτό το γεγονός, αλλά πρέπει
να αναδείξουµε και να καταγγείλουµε την προχειρότητα, που χα-
ρακτηρίζει τη νοµοθετική σας νοοτροπία. 

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, µε την προτεινόµενη διάταξη
της τροπολογίας, αντικαθίσταται η παράγραφος 12 του άρθρου
24 του ν.2725/1999, η οποία είχε εισαχθεί µε την ψήφιση του
ν.4479/2017 µόλις προ δύο εβδοµάδων. Εν πάση περιπτώσει δε-
δοµένου ότι η ΕΠΟ πρέπει να προβεί στη διεξαγωγή αρχαιρε-
σιών, ώστε να προκύψει η ηγεσία της και το καταστατικό της έχει
εναρµονιστεί µε τα διεθνή κείµενα των διεθνών ποδοσφαιρικών
οµοσπονδιών UEFA και FIFA, είχαµε εκφράσει ορισµένες αντιρ-
ρήσεις. Δηλώνουµε «παρών» προκειµένου να προχωρήσουν οι
διεργασίες. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 1094, η παρούσα τρο-
πολογία είναι κλασική περίπτωση ρουσφετολογικής διάταξης,
που σκοπό έχει την εξασφάλιση του εργασιακού µέλλοντος των
ηµετέρων, σε µια περίοδο που η εργασία εξαιτίας και των χειρι-
σµών της Κυβέρνησης δεν θεωρείται καθόλου αυτονόητη. Το
υπέρογκο ποσό των 2 εκατοµµυρίων ευρώ για την ανανέωση των
υφιστάµενων συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου και των
συµβάσεων έργου για το έτος 2018, για τους ελάχιστους εργα-
ζόµενους που απασχολεί η εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΕΣΤΙΒΑΛ
Α.Ε.», δεν µπορεί να αιτιολογηθεί µε κανένα επιχείρηµα. Την κα-
ταψηφίζουµε αυτή την τροπολογία.

Ο σκοπός της τροπολογίας µε αριθµό 1095 όπως αναφέρεται
στην αιτιολογική έκθεση, είναι η κάλυψη των υπηρεσιακών αναγ-
κών του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Αθηνών. Από το περιε-
χόµενο προκύπτει ότι οι υπηρεσιακές ανάγκες θα καλυφθούν µε
αποσπάσεις υπαλλήλων από το Υπουργείο Οικονοµικών και το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

Πρόκειται για µια ακόµα περίπτωση, όπου παρατηρείται η ύπο-
πτη ελαστικότητα που χαρακτηρίζει την Κυβέρνησή σας αναφο-
ρικά µε το φαινόµενο της κινητικότητας των υπαλλήλων. Αν και
σχετικά πρόσφατα ψηφίστηκε νόµος που θέσπισε το ενιαίο σύ-
στηµα κινητικότητας, στο οποίο θα έπρεπε να προβλέπονται οι
σχετικές διατάξεις, επιλέγετε για µια ακόµα φορά µε εκπρόθε-
σµη τροπολογία, να ρυθµίσετε πρόχειρα το καθεστώς της από-
σπασης για τους εν λόγω υπαλλήλους, οι οποίοι κατά την άποψή
µας καθίσταται προνοµιούχοι σε σύγκριση µε άλλους. Καταψη-
φίζουµε και αυτή την τροπολογία.

Η τροπολογία µε αριθµό 1096 είναι µία τροπολογία µηδαµινής
σηµασίας, που προβλέπει την ίδρυση Εθνικού Μουσείου Αγροτι-
κού Κινήµατος Κιλελέρ. Μετά την ίδρυση του Μουσείου Μπελο-
γιάννη, η Κυβέρνηση επιχειρώντας να ικανοποιήσει τις ιδεολογικές
ανάγκες της κοµµατικής της βάσης έρχεται να νοµοθετήσει την
ίδρυση µουσείου για το Αγροτικό Κίνηµα του Κιλελέρ. Από την αι-
τιολογική έκθεση διαπιστώνεται σαφώς η πρόθεση των συντακτών
να προβούν σε µια έωλη ιδεολογική προσέγγιση περί της ιστορι-
κής θεώρησης του αγροτικού κινήµατος και αυτό τη στιγµή που η
ίδια η Κυβέρνηση κάνει τα πάντα για να καταστρέψει ό,τι έχει απο-
µείνει όρθιο στον πρωτογενή τοµέα της χώρας, στην αγροτική πα-
ραγωγή. Μιλάµε για ψήφιση αριστερών µνηµονίων, φορολογική
πολιτική που βάζει τον αγρότη στο περιθώριο και άλλα πολλά. 

Οι αγρότες δεν θα βγουν από τη δεινή θέση, αν εσείς νοµοθε-
τείτε την ίδρυση Μνηµείου Κιλελέρ. Ούτως ή άλλως για τη λεγό-
µενη ιστορική µνήµη υπάρχει και ένα σχετικό µνηµείο στην

περιοχή. Εσείς απλώς θέλετε να ικανοποιήσετε τις µικροπολιτι-
κές σκοπιµότητες και πιθανώς τα ιδεολογικά σας σύνδροµα. Κα-
ταψηφίζουµε και αυτή την τροπολογία. 

Τροπολογία 1097. Το ζήτηµα της λογικής της εκπαιδευτικής
άδειας αφορά κατά νόµο µόνο τις θέσεις µόνιµου προσωπικού
σε όλο το δηµόσιο τοµέα. Η εξαίρεση µερικών µόνο υπαλλήλων
για ευνόητους λόγους συνιστά προφανή ανισότητα σε σχέση µε
τους υπόλοιπους εργαζόµενους στο δηµόσιο. Καταψηφίζουµε
και αυτή την τροπολογία.

Τροπολογία 1098. Σε ό,τι αφορά τις ισοτιµίες των τίτλων σπου-
δών, δεδοµένου ότι είναι κρίσιµα και αφορούν πολλές κατηγο-
ρίες πτυχιούχων διαφόρων ειδικοτήτων, δεν µπορούν να
αντιµετωπίζονται αποσπασµατικά και και κατ’ επιλογή για προ-
φανείς λόγους πολιτικής σκοπιµότητας και µάλιστα χωρίς δια-
βούλευση. Καταψηφίζουµε την τροπολογία.

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 1100, αν και η πα-
ρούσα τροπολογία έρχεται να τροποποιήσει το άρθρο 47 του
ν.4440/2016, το οποίο είχε εισαχθεί στο σχετικό νοµοσχέδιο µε
τη µορφή βουλευτικής τροπολογίας και συγκεκριµένα της 771/10
που τότε είχαµε καταψηφίσει, σήµερα δηλώνουµε «παρών», γιατί
τείνει να βελτιώσει το νοµικό καθεστώς που διέπει τις σχέσεις
µεταξύ των εργαζοµένων της κατηγορίας αυτής και δηµοσίου
και φαίνεται να διασφαλίζονται οι βασικές αποδοχές τους.

Να πω ότι λυπούµαστε πάρα πολύ, γιατί αυτό το νοµοσχέδιο
κατατέθηκε µε τη µορφή του επείγοντος µε όλα τα προβλήµατα
που δηµιούργησε αυτό και λυπούµαστε πάρα πολύ γιατί είµαστε
σίγουροι ότι και από δω και πέρα θα συνεχίζετε έτσι να νοµοθε-
τείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή µέρα, λοιπόν, κλείνει µε νοµοθετικές βελτιώσεις και

χορό τροπολογιών που δηµιουργούν µια τοξική, θα σας έλεγα,
ατµόσφαιρα στο Κοινοβούλιο. Το νοµοσχέδιο που ξεκίνησε ως µια
απλή εναρµόνιση κοινοτικής οδηγίας, τερµατίζει την τριήµερη πε-
ριπέτειά του µε τον πιο άδοξο τρόπο. Το επείγον της διαδικασίας
σήµερα, µε τον πιο χαρακτηριστικό τρόπο, αποδεικνύει τι παρε-
νέργειες µπορεί να δηµιουργήσει: προχειρότητα, ανεπάρκεια,
υποβάθµιση της διαδικασίας νοµοθέτησης. Μας κονταίνει όλους,
κύριοι συνάδελφοι. Δεν ξεφεύγει κανένας από αυτό. 

Πάω στις τροπολογίες για να µη χάνουµε χρόνο. Ξεκινάω µε την
τροπολογία που αφορά τις αποσπάσεις από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών ή το Υπουργείο Πολιτισµού στο Μέγαρο Μουσικής Αθη-
νών. 

Η πρώτη ερώτησή µου, κυρία Υπουργέ, είναι: Πόσο φωτογρα-
φική είναι αυτή η διάταξη; Γιατί οι αποσπάσεις να µην είναι από
όλα τα Υπουργεία; Γιατί να µην είναι από όλο το δηµόσιο τοµέα;
Γιατί συγκεκριµένα από το Υπουργείο Οικονοµικών και µόνο από
εκεί; 

Να σας θυµίσω δε και κάτι άλλο; Ο νόµος που έχετε ψηφίσει
περί κινητικότητας λέει ότι η δαπάνη της µισθοδοσίας των απο-
σπώµενων υπαλλήλων θα καλύπτεται από τον φορέα στον οποίο
αποσπώνται. Εσείς εδώ κάνετε το ορθό για µένα. Αλλάζετε τον
δικό σας νόµο και δίνετε τη δυνατότητα να µισθοδοτείται από τον
φορέα προέλευσης, δηλαδή από το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Επιπλέον, ξέρετε πολύ καλά ότι η πρόσληψη του γενικού διευ-
θυντή έγινε τον Μάρτιο, δεν ανακοινώθηκε επίσηµα ακόµη δεν έχει
αναλάβει τα καθήκοντά του. Αυτή τη στιγµή είναι καλυµµένη και η
θέση του καλλιτεχνικού διευθυντή και του γενικού διευθυντή. Και
φυσικά, οι θέσεις τις οποίες βγάζετε είναι απολύτως φωτογραφι-
κές και όπως πάντα, µε «αξιοκρατικά κριτήρια», θα προσληφθούν
οι υπάλληλοι στο Μέγαρο Μουσικής. Έχετε εκτεθεί µε αυτή την
τροπολογία. Δεν ξέρω αν το καταλαβαίνετε. Ψηφίζουµε «όχι». 

Πάµε στην εύρυθµη λειτουργία και ασφάλεια αρχαιολογικών
χώρων. Εδώ ουσιαστικά κλείνετε το µάτι στους εργαζόµενους και
παίζετε µε την αγωνία τους. Το δικαίωµα στην εργασία είναι ιερό,
σεβαστό και στις µέρες µας θα σας έλεγα ότι κανείς πρέπει να
είναι πιο προσεκτικός όταν απευθύνεται σε απελπισµένους ανθρώ-
πους. 

Στους εργαζόµενους, λοιπόν, που αφορά αυτή η τροπολογία

10224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έχετε ξεκαθαρίσει αν το έχετε συνεννοηθεί και µε τους θεσµούς;
Προχωράτε σε µία διαδικασία επανόδου εργαζοµένων. Το ξέρουν
αυτό οι θεσµοί; Έχουν δώσει το πράσινο φως; Εµείς, επειδή ακρι-
βώς απευθύνεται σε εργαζόµενους, θέλουµε να τους πούµε ότι
µε το «παρών» απλά στηρίζουµε και σεβόµαστε τον αγώνα τους
για αξιοπρεπή διαβίωση.

Πάµε στο θέµα των εκπαιδευτικών αδειών των υπαλλήλων της
Εθνικής Πινακοθήκης. 

Κυρία Υπουργέ, θερµή παράκληση. Σε αυτά που σας ρωτάµε
θα πρέπει να έχουµε και κάποιες απαντήσεις. Τρεις µέρες τώρα
δεν απαντήσατε σε θέµατα που θεωρούµε πολύ σηµαντικά για να
µπορέσουµε να τοποθετηθούµε και να ψηφίζουµε σε αυτό το νο-
µοσχέδιο-περιπέτεια. Δώστε επιτέλους µία απάντηση. Ελπίζουµε,
στο κλείσιµο της οµιλίας σας, να σταθούµε πιο τυχεροί και να
υπάρξουν απαντήσεις. 

Εκπαιδευτικές άδειες των υπαλλήλων της Εθνικής Πινακοθήκης.
Καταλαβαίνουµε ότι είναι µια πάγια τακτική να υπάρχουν άδειες
ενός, ενάµιση, δύο µηνών για εκπαιδευτικούς σκοπούς. Θα σας
έλεγα ότι καλό είναι να δίνονται µε φειδώ και να υπάρχει κι ένα
αποτέλεσµα. Όταν πάνε για εκπαίδευση αυτοί οι άνθρωποι, να
παίρνουν ένα χαρτί, να φαίνεται ότι υπάρχει µια επιµόρφωση, να
µπορεί δηλαδή η παραµονή τους δύο µήνες εκτός υπηρεσίας να
έχει κι ένα αντίκρισµα όταν επιστρέφουν πίσω στις εργασίες τους. 

Το ξέρετε βέβαια ότι δεν έχετε συµπεριλάβει όλες τις ειδικότη-
τες. Υπάρχουν και κάποιες ειδικότητες οι οποίες µετέχουν στην
Εθνική Πινακοθήκη, τις οποίες εσείς εξαιρείτε.

Σ’ αυτό, λοιπόν, ψηφίζουµε «παρών» και είµαστε και πάρα πολύ
επιφυλακτικοί.

Σχολές καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. Η τροπολογία αυτή αφορά
αποφοίτους δηµοσίων και ιδιωτικών σχολών καλλιτεχνικής εκπαί-
δευσης. Είναι εκκρεµότητα από το 2003. Οι άνθρωποι προσπα-
θούν να βρουν µια ισοτιµία των τίτλων σπουδών τους. Κάποτε
έδινε την αναγνώριση το ΙΤΕ. Τώρα έχει καταργηθεί. Αντικαταστά-
θηκε από το ΔΟΑΤΑΠ. Είναι µια περιπέτεια ένα θέµα  εξαιρετικά
σοβαρό και χρήζει µιας γενικότερης και σε βάθος µεταρρύθµισης
σε συνεργασία πάντα µε το Υπουργείο Παιδείας. 

Αυτό που προτείνετε σήµερα θεωρούµε ότι είναι πάρα πολύ
πρόχειρο και εµβαλλωµατικό και θα θέλαµε να γίνει µια κουβέντα
εξαντλητική. Ψηφίζοντας «παρών» σας βάζουµε και τον προβλη-
µατισµό να το φέρετε µια άλλη στιγµή, να το συζητήσουµε. Σας
το λέω ξανά ότι είναι µια εκκρεµότητα του παρελθόντος. Πρέπει
να λήξει.

Στο θέµα του Ελληνικού Φεστιβάλ -σας το είπα και στις επιτρο-
πές- δεν µπορεί να νοµοθετείτε και την ίδια στιγµή να φέρνετε µε
τέτοια προχειρότητα µια τροπολογία που θα µπορούσε να έχει
συµπεριληφθεί στο σώµα του νοµοσχεδίου. Είναι µια ανάγκη γνω-
στή. Την ξέρατε. Ξέρατε τα προβλήµατα του Ελληνικού Φεστιβάλ.
Η προχειρότητα, µε την οποία κατατίθεται, είναι ενδεικτικό της
όλης προσπάθειας. «παρών», λοιπόν, ψηφίζουµε κι εδώ.

Πάµε στην τροπολογία που αφορά την ΕΠΟ. Η ΕΠΟ, δεν είναι
τίποτα άλλο παρά ο τρόπος µε τον οποίον αποδοµεί ο νυν Υπουρ-
γός, ο κ. Βασιλειάδης, το πόνηµα του προηγούµενου Υπουργού,
του κ. Κοντονή. Επειδή σίγουρα είναι εξαιρετικά δύσκολο να ξε-
ψηφίζεις αυτό που ψήφισε και η Κοινοβουλευτική σου Οµάδα
αλλά και ο προηγούµενος από σένα Υπουργός, η λύση βρέθηκε.
Κοµµατάκι-κοµµατάκι, µέσα από τροπολογίες, µέσα από νοµοθε-
τικές βελτιώσεις θα συµµαζέψουµε τα ασυµµάζευτα. Όµως, ξέ-
ρετε, ξύπνησε ο κόσµος, παρακολουθεί τι γίνεται και αυτό δεν
είναι τίποτα άλλο παρά µια ντροπιαστική τροπολογία για εσάς,
γιατί καταργεί αυτά που πριν από λίγο καιρό υπερασπιστήκατε και
ψηφίσατε. Ψηφίζουµε «παρών» και στην τροπολογία της ΕΠΟ.

Και πάω στο τελευταίο, στην ίδρυση Εθνικού Μουσείου Αγρο-
τικού Κινήµατος Κιλελέρ. Είναι πολύ ωραία να λαϊκίζουµε και να
χαϊδεύουµε αυτιά. Ξέρετε, η Ελλάδα είναι µια µαρτυρική χώρα.
Όπου και να κοιτάξει κάποιος µπορεί να δηµιουργήσει χιλιάδες
µουσεία, χιλιάδες πράγµατα για να τιµήσει ανθρώπους που
έχουν περάσει απ’ αυτόν τον τόπο. 

Θέλω εγώ, όµως, να ρωτήσω: Πέρα απ’ αυτήν την πραγµατικά
πολύ ωραία ιδέα και πέρα από την πολιτική που θέλουν οι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ να εφαρµόσουν, υπάρχει µελέτη σκοπιµότη-
τας; Υπάρχει µελέτη βιωσιµότητας; Πέρα από τον ωραίο χώρο,

ξέρουµε πώς θα λειτουργήσουµε αυτό το µουσείο; Μιλάτε για
αυτοχρηµατοδότηση. Από πού τεκµαίρεται; Δεν υπάρχει ούτε
ένα στοιχείο µέσα σ’ αυτό που έχετε καταθέσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κεφαλίδου,
βάλτε µια τελεία.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Η ερώτησή µου προς την
Υπουργό είναι η εξής: Εδώ το Υπουργείο κλείνει µουσεία γιατί
δεν µπορεί να τα λειτουργήσει, γιατί δεν έχει τα έσοδα, δεν έχει
το προσωπικό. Μπορείτε να ιδρύσετε ένα µουσείο καινούργιο και
να µην έχει την τύχη και των προηγούµενων; Ψηφίζουµε «παρών»
κι εδώ.

Ευχαριστώ για τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουσια-

στικά η σηµερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής, δείχνει
για ποιον λόγο θα πρέπει να αποφεύγεται η διαδικασία του επεί-
γοντος. Έχουµε πει από την πρώτη στιγµή ότι δεν έχουµε κατα-
λάβει για ποιον λόγο ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ήταν στη δηµόσια
διαβούλευση από τον Δεκέµβριο του 2015, το οποίο έχει περάσει
τόσες και τόσες εβδοµάδες µέσα στα υπουργικά γραφεία, στα
βουλευτικά γραφεία ή σε άλλους χώρους όπου έγινε η διαβού-
λευση του νοµοσχεδίου, πρέπει εδώ στο Κοινοβούλιο, να εισά-
γεται µε τη διαδικασία του επείγοντος. Και µόνο όλη αυτή η
προχειρότητα αποδεικνύει αυτό που λέγαµε από την αρχή, ότι
δεν καταλαβαίναµε για ποιον λόγο ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέ-
διο το φέρνετε µε αυτήν τη διαδικασία.

Θα σας πω βέβαια ότι βρισκόµαστε ουσιαστικά στα όρια της
παρωδίας. Αποκλειστική ευθύνη γι’ αυτό έχει η Κυβέρνηση. Χθες
µίλησα για αµηχανία. Θα έλεγα σήµερα, εδώ στη διαδικασία στην
Ολοµέλεια, ότι η αµηχανία αυτή µετατράπηκε σε απόλυτη αδυ-
ναµία. 

Ήδη, κυρία Υπουργέ, έχετε αποσύρει κάποιες διατάξεις από
το δικό σας το νοµοσχέδιο. Αν είχαµε λίγο χρόνο, θα είχατε απο-
σύρει ολόκληρο το νοµοσχέδιο. Εδώ, βέβαια, θα σας πω και το
ειρωνικό, ότι αποσύρατε τη διάταξη του άρθρου 61, όπως το εί-
χατε πρωτοκαταθέσει. Μας είπατε ότι το κάνετε γιατί υπήρχε
σύγκρουση αρµοδιότητας. Η αρµοδιότητα του Υπουργείου Πο-
λιτισµού είναι. Από εσάς την πήρε ο κ. Παππάς. Εσείς καλά κά-
νατε και θέλατε να την επαναφέρετε στο Υπουργείο Πολιτισµού.
Όµως, προφανώς ενδοκυβερνητική κόντρα σάς ανάγκασε να πά-
ρετε πίσω τη διάταξη αυτή, στην οποία θα µπορούσαµε να είµα-
στε και θετικοί.

Ουσιαστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο κα-
τέρρευσε µέσα στη Βουλή µε τον πιο παταγώδη τρόπο και εχθές
στην επιτροπή, αλλά κυρίως σήµερα, µε την αδυναµία σας να το
υπερασπιστείτε. Είναι ιδιαίτερα λυπηρό, γιατί η αλήθεια είναι ότι
η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη συλλογή και διαχείριση
ήταν µια ευκαιρία να βάλουµε µια τάξη, να υπάρξει ένα σύγχρονο
πλαίσιο για να ρυθµίσει τη συλλογική διαχείριση και έτσι να
υπάρχει αυτό το τρίπτυχο που έχουµε πει από την αρχή: διαφά-
νεια, λογοδοσία και προστασία του δηµοσίου συµφέροντος.

Είπαµε πολλές φορές ότι το προηγούµενο νοµοσχέδιο, που
είχε ετοιµάσει ο κ. Μπαλτάς, αυτό το νοµοσχέδιο που είχε µπει
και στη δηµόσια διαβούλευση, που είχε περάσει από τη διαδικα-
σία της ΚΕΝΕ, που είχε πάρει τις υπογραφές των οχτώ Υπουρ-
γών, ήταν ένα νοµοσχέδιο, το οποίο, όπως ειπώθηκε από την
πλειοψηφία των φορέων χθες στη Βουλή, ήταν πολύ κοντά σ’
αυτό που θα περίµεναν από µια Κυβέρνηση που έρχεται να νο-
µοθετήσει για να βάλει µια τάξη σε όλο αυτό το θέµα.

Το νοµοσχέδιο αυτό αποσύρθηκε από τον κ. Μπαλτά. Προσπα-
θούσε σήµερα να εξηγήσει για άλλη µια φορά για ποιον λόγο
αποσύρθηκε. Ένας από τους λόγους ήταν και ότι ήθελε να δει
ξανά το θέµα του άρθρου 45 της δηµόσιας εκτέλεσης, άρθρο
που εσείς σήµερα αποσύρατε από το νοµοσχέδιο. Αυτό δείχνει
όχι απλώς την προχειρότητα, αλλά ουσιαστικά ότι το νοµοσχέδιό
σας έχει καταρρεύσει σήµερα εδώ σαν χάρτινος πύργος. Πρό-
κειται περί τραγέλαφου. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡNA’ - 13 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10225



Αναρωτιέµαι πώς θα αισθάνονται σήµερα οι δηµιουργοί βλέπον-
τας αυτήν τη προχειρότητα. Το βασικό σας επιχείρηµα ήταν ότι
κάνατε εξαντλητική δουλειά. Αποκαλύφθηκε τελικά σήµερα και µε
όλες αυτές τις παλινωδίες και όλες αυτές τις αλλαγές και όλες
αυτές τις τροπολογίες και όλες αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
και όλη αυτήν την προχειρότητα ότι ουσιαστικά ήταν το πιο πρό-
χειρο γονατογράφηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε κοινοβουλευτική έκπτωση
και ακόµα αναρωτιόµαστε -βλέπετε εδώ πέρα πως έχουµε µαζέψει
τις τροπολογίες τις υπουργικές, τις βουλευτικές, τις αναριθµήσεις,
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις- τι θα πάµε να ψηφίσουµε. Και απο-
δεικνύεται στην πράξη ότι τίποτα απ’ όλα αυτά που µας λέγατε
όλον αυτόν τον καιρό δεν συνέβαινε. Φέρατε άρον-άρον µια κα-
κογραµµένη κουρελού χωρίς αρίθµηση και, τελικά, αναρωτιόµα-
στε τι σας έκανε να το καταθέσετε τόσο εσπευσµένα. Τι κρύβετε
πίσω απ’ αυτήν τη βιασύνη;

Χθες παρεξηγηθήκατε που µίλησα για την αµηχανία. Λέω ξανά
ότι ήµουν επιεικής. Πρόκειται περί αδυναµίας. 

Λυπάµαι, κυρία Κονιόρδου, λυπάµαι, κυρία Υπουργέ. Σας µιλώ
ειλικρινά. Αναζητούµε τρόπους για να µαζέψουµε τα ασυµµά-
ζευτα. Δυστυχώς, θα το επαναλάβω. Είµαι ιδιαίτερα ανήσυχη, γιατί
βρισκόµαστε µπροστά στην κατάρρευση και εµείς προσπαθούµε
ακόµα να ανακαλύψουµε την αρίθµηση.

Θα αναφερθώ στο πόσο πρόχειρα νοµοθετείτε. Το πρωί σας εί-
παµε για το άρθρο 55 ότι υπάρχει µία σύσταση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που περιµένουµε και ότι είναι εύλογο να περιµένουµε
πρώτα να γίνει η σύσταση πριν νοµοθετήσουµε, ότι προχθές η Επι-
τροπή Πολιτισµού του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου εξέδωσε γνω-
µοδότηση για το θέµα της πνευµατικής ιδιοκτησίας στην ψηφιακή
ενιαία αγορά. Κι εσείς, αντί να διορθώσετε το θέµα αυτό του άρ-
θρου 55, αντί να πείτε «καλώς, να περιµένουµε τι θα γίνει στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για να µπορέσουµε να νοµοθετήσουµε και να
είµαστε συµβατοί µε ό,τι θα προβλέψει η υπόλοιπη Ευρώπη», έρ-
χεστε και µε µια νοµοτεχνική βελτίωση ουσιαστικά το 1% το πάτε
στο 2%. Κάτι, δηλαδή, το οποίο είναι τόσο ουσιαστικό, εσείς το
φέρνετε µε µια νοµοτεχνική βελτίωση. Τι άλλο να πούµε από εκεί
και πέρα;

Η προχειρότητα, µε την οποία νοµοθετείτε, φαίνεται και από το
ότι το δεύτερο κοµµάτι του νοµοσχεδίου ουσιαστικά είναι µια πλη-
θώρα διαφόρων διατάξεων κυρίως τεχνικού χαρακτήρα και όχι
µόνο. Βγάζετε-βάζετε διατάξεις.

Είναι τόσο φωτογραφικές οι διατάξεις, που µετά φέρνετε και
προσθήκες σε αυτές τις φωτογραφικές σας διατάξεις, όπως αυτή
για το Μέγαρο Μουσικής. Φέρνετε τροπολογία για κάτι που υπάρ-
χει και µέσα στο νοµοσχέδιο σε άλλη µορφή. 

Σας είπα και χθες ότι ο αρχαιολογικός νόµος είναι ένας νόµος
ο οποίος έχει ψηφιστεί εδώ στο Κοινοβούλιο από το 2002 µε µια
τεράστια πλειοψηφία, µε διακόσιους πενήντα Βουλευτές. Δεν µπο-
ρείτε να τον αλλάζετε κάθε τρεις και λίγο. Είναι ένας νόµος ο
οποίος είναι σοβαρός και οποιαδήποτε διαφοροποίηση, οποιαδή-
ποτε προσθήκη, οποιαδήποτε τροποποίηση χρειάζεται και συζή-
τηση και πάρα πολλή φειδώ. Εσείς φέρνετε κάθε τρεις και λίγο
αλλαγές σε αυτόν τον πάρα πολύ σηµαντικό νόµο, στον αρχαιολο-
γικό νόµο. Και από εκεί φαίνεται ουσιαστικά η προχειρότητα µε
την οποία αντιµετωπίζετε τα θέµατα πολιτισµού. 

Τώρα είχα ετοιµαστεί να σας πω για τον ύπουλο τρόπο µε τον
οποίο νοµοθετείτε, αλλά ευτυχώς αποσύρατε αυτό το άρθρο που
αφορούσε το να µπορεί κάποιος µόνος του, εκτός ουσιαστικά δια-
δικασιών, αν έχει προγραµµατική σύµβαση µε το Υπουργείο, να
προχωράει και να κάνει τη δουλειά του, όπως νοµίζει εκείνος,
χωρίς δηλαδή να έχουν άποψη ούτε οι υπηρεσίες ούτε το κράτος. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, σας είπαµε από το πρωί ότι όλο
αυτό το πράγµα που κάνετε, µε βουλευτικές τροπολογίες να έρ-
χεστε να ρυθµίζετε θέµατα, είναι όχι µόνο πρόχειρο, αλλά ουσια-
στικά καταργεί τελείως και το νόηµα του να υπάρχει και η
εκτελεστική εξουσία που έρχεται και προτείνει προς το νοµοθετικό
Σώµα. 

Θα αναφερθώ λοιπόν, επειδή δεν έχω χρόνο, µόνο στην τροπο-
λογία του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, που κατέθεσε
προχθές και υποστήριξε ο κ. Βασιλειάδης, την τροπολογία που
αφορά στην ΕΠΟ, διότι σε αυτή θα ψηφίσουµε «παρών».

Θέλω απλώς να θυµίσω στο Σώµα ότι το Υπουργείο ουσιαστικά
προχωράει στην τρίτη κατά σειρά νοµοθετική του παρέµβαση για
την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία. Η συγκεκριµένη τροπο-
λογία αφορά στη συγκρότηση της εκλογικής γενικής συνέλευσης
της οµοσπονδίας, προκειµένου να πραγµατοποιηθούν εκλογές και
να προκύψει αιρετή διοίκηση µέχρι τις 31 Ιουλίου, όπως προβλέπει
το χρονοδιάγραµµα των διεθνών ποδοσφαιρικών οµοσπονδιών. 

Και σε αυτή την περίπτωση, προβλέπεται η εξαίρεση της ΕΠΟ
από τον ν.4323/2015, σύµφωνα µε τον οποίο θα έπρεπε να εφαρ-
µόσει τον αθλητικό νόµο και νοµοθετείται η λειτουργία της µε
βάση το καταστατικό της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Είχαν προηγηθεί η τροπολογία Βασιλειάδη για την εκλογή του
εκπροσώπου της ΕΠΟ στην ΕΟΕ τον περασµένο Δεκέµβριο,
καθώς και η διάταξη για την καταστατική γενική συνέλευση της
ΕΠΟ τον περασµένο Ιούνιο στο µίνι αθλητικό νοµοσχέδιο, που πάλι
πέρασε µε τις διαδικασίες του επείγοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κυρία
Κεφαλογιάννη. Είπατε ότι δεν έχετε χρόνο.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και στις τρεις περιπτώσεις ο Υπουργός Αθλητισµού εξαιρεί

την ΕΠΟ από τον νόµο Κοντονή και αποδοµεί τον νόµο του προ-
κατόχου του. Προφανώς, αυτό συµβαίνει κάτω από την πίεση της
FIFA, της UEFA και τα λοιπά και αποµένει να θωρακιστεί νοµικά
η τελική διαδικασία. 

Έχουµε υπογραµµίσει ήδη από τις δυο νοµοθετικές παρεµβά-
σεις που προηγήθηκαν την παραδοξότητα να προηγείται το κα-
ταστατικό και να εναρµονίζεται σε αυτό ο νόµος, ενώ θα έπρεπε
να ισχύει το αντίθετο. 

Και θα πω, λοιπόν, ότι η Νέα Δηµοκρατία σέβεται το αυτοδιοί-
κητο της ΕΠΟ, αλλά δεν µπορεί να υπερψηφίσει την εν λόγω τρο-
πολογία, επιβραβεύοντας την ανακολουθία της Κυβέρνησης στο
συγκεκριµένο θέµα. 

Θα ψηφίσουµε, λοιπόν, «παρών». 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον κύκλο θα κλείσει

ο κ. Σκουρολιάκος και µε την ιδιότητα του δηµιουργού. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Βεβαίως, οφείλουµε να τηρούµε τις διαδικασίες, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, γιατί εδώ έγιναν µάχες, αψιµαχίες –θα έλεγα- οι
οποίες αποδείχθηκε ότι δεν χρειάζονταν, όπως µας πιστοποίησαν
οι υπηρεσίες της Βουλής. Έγινε µια φασαρία, για να σηκωθεί
σκόνη. Και σηκώθηκε αρκετή σκόνη, γιατί ίσως µας διαφεύγει –
ή πρέπει να µας διαφύγει- η ουσία. Τι θέλω να πω; 

Θέλω να πω –και λυπάµαι για αυτό- ότι ιδιαίτερα τα δύο κόµ-
µατα, η Νέα Δηµοκρατία και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ, δεν µιλήσατε για το νοµοσχέδιο. Αναλωθήκατε
στο ιστορικό της δηµιουργίας του ως παρατηρητές. Είπατε και
ξαναείπατε για το επείγον, για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αλλά
για το νοµοσχέδιο, για τα άρθρα, για την ουσία δεν µιλήσατε.
Ήσασταν τα κόµµατα που έβλεπαν απλώς τα άρθρα να περνούν. 

Συµπέσατε, όµως, σε µια λέξη, στην «τερατογένεση». Είπατε
στους δηµιουργούς, που για πρώτη φορά τους δίνεται λόγος και
χώρος δράσης, πως αυτό ακριβώς το πράγµα είναι µια τερατο-
γένεση. Τα «τέρατα» µεγαλούργησαν επί των ηµερών σας αµφο-
τέρων, τουλάχιστον αυτό λέει το επίσηµο χαρτί που έχουµε από
την «ΕΡΝΣΤ & ΓΙΑΝΓΚ» για την «ΑΕΠΙ» για τα έτη 2011-2014. Και
βέβαια και πριν από το 2011, ας µη γελιόµαστε και γιατί να το
κρύψωµεν άλλωστε. 

Υπήρξε, λοιπόν, όλα αυτά τα χρόνια µια καταπάτηση των δι-
καιωµάτων των δηµιουργών που ήταν στην άκρη και φοβισµένοι. 

Δεν είπατε τίποτα για όλο αυτό το σχέδιο που δίνει στους δη-
µιουργούς το δικαίωµα να αποφασίζουν για τη γενική συνέλευση,
για τα εποπτικά συµβούλια που εκλέγει η γενική συνέλευση και
έχουν αποφασιστικό ρόλο. Είναι καλό αυτό που κάναµε για τους
δηµιουργούς; Είναι κακό; Μήπως πρέπει να το βγάλουµε; Μήπως
δεν πρέπει να αποφασίζουν οι δηµιουργοί; Το ότι το κράτος βα-
θαίνει τον έλεγχό του σας καλύπτει; Είναι καλό; Ή πρέπει να το
αφήσουµε, όπως το είχατε και εσείς, και να µεγαλουργεί η
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«ΑΕΠΙ» και κάθε «ΑΕΠΙ»; Είναι κακό, λοιπόν, που παρεµβαίνει το
κράτος περισσότερο και ελέγχει προς όφελος του δηµιουργού;
Και για το 20% για τις διαχειριστικές δαπάνες και τις πρόνοιες
που το συνοδεύουν δεν είπατε τίποτα! Αντιπολιτεύεστε έτσι,
χωρίς πρόγραµµα! 

Υπήρξαν οµιλητές, υπήρχε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που
δεν είχε πληροφορηθεί ότι το θέµα του βιβλίου διευθετήθηκε. Διά-
βαζε προχθεσινές µπαγιάτικες ανακοινώσεις. Δεν βρέθηκε κανέ-
νας να του το πει; Η κυρία Υπουργός έκανε ανακοίνωση χθες στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων για το θέµα. Κανένας δεν του
το είπε; 

Υπήρξε και άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο οποίος
δεν είχε να πει τίποτα για το νοµοσχέδιο και έκανε µαθήµατα
γλωσσολογίας και ιστορίας λογοτεχνίας. Ας τρέµει ο κ. Μπαµπι-
νιώτης! 

Κατασκευάζετε έναν κόσµο που δεν υπάρχει. Υπήρξε µια υπο-
δειγµατική ακρόαση των φορέων. Και επειδή δεν έγινε αυτό που
φανταζόσασταν, που θέλετε, να σηκωθούν να βρίζουν, να φωνά-
ζουν, ανακοινώσατε εσείς ένα πολεµικό κλίµα που ουδέποτε
υπήρξε. 

Κοιτάξτε, τα Πρακτικά είναι εκεί και υπάρχει και το βίντεο από
την τηλεόραση της Βουλής. Μπορεί καθένας να τα αναζητήσει
και σας συµβουλεύω να τα αναζητήσετε και εσείς και να τα µε-
λετήσετε, γιατί από τα εβδοµήντα επτά άρθρα εκφράστηκε, βε-
βαίως, αντίρρηση, ενστάσεις για τα πέντε. 

Για το θέµα της ιστορίας µε την τροπολογία του Υπουργείου
Αθλητισµού, θέλω απλώς να πω ότι µε αυτή την τροπολογία δί-
νεται η δυνατότητα στην ΕΠΟ να προχωρά σε συνελεύσεις και
σε εκλογές µε βάση τους κανόνες του καταστατικού της, εκτός
αν θέλετε να της πούµε να αλλάξει καταστατικό. 

Πραγµατικά, έπεσα από τα σύννεφα µε τον τρόπο που αντιµε-
τώπισε η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, το ΠΑΣΟΚ, το θέµα του
Μουσείου του Κιλελέρ. Πέφτω από τα σύννεφα! Τέτοια µικροψυ-
χία, πραγµατικά, δεν την περίµενα. Φαίνεται ότι ο αγώνας του Κι-
λελέρ είναι ήσσονος σηµασίας, καθώς και η αναδιανοµή της γης.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Φτάνει ο λαϊκισµός, κύριε συ-
νάδελφε! Φτάνει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ησυχία!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Λυπάµαι που το

σηµερινό ΠΑΣΟΚ είναι έτη φωτός από τις ιδρυτικές αξίες αυτού
του κόµµατος. 

Κοιτάξτε: Όλοι ζήσαµε εδώ ένα ξεχείλισµα ενδιαφέροντος για
τους δηµιουργούς. Δεν ξεγελάτε κανέναν! Οι δηµιουργοί και ο
οµιλών έχουµε άποψη από πρώτο χέρι για τα ενδιαφέροντά σας
για τους δηµιουργούς. Είσαστε τα δυο κόµµατα που στη συγκυ-
βέρνησή σας το 2013 κοστολογήσατε τους συνάδελφούς µου
ηθοποιούς µε 3,5 ευρώ την ώρα. Τους κοστολογήσατε µε 7 ευρώ
την παράσταση, καταργώντας τις συλλογικές µας συµβάσεις, µε
35 ευρώ την εβδοµάδα, µε 140 ευρώ τον µήνα! Και αν είχε επι-
τυχία η παράσταση και παιζόταν τέσσερις µήνες, µε 560 ευρώ
τη σεζόν, τον µισό χρόνο! 

Στο τέλος του Αυγούστου του 2018 οι συλλογικές συµβάσεις
θα επανέλθουν. 

Όµως, αυτό που µπορούσε και έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και η παριστάµενη Υπουργός το έκανε: Υπέ-
γραψε συλλογικές συµβάσεις για τα κρατικά θέατρα, για το
Εθνικό και το Κρατικό Βορείου Ελλάδος µε τους ηθοποιούς ξε-
χωριστά και τους τεχνικούς κάθε θεάτρου. 

Εσείς µας είχατε καταδικάσει για 3,5 ευρώ την ώρα! 
Έχουµε τη χαρά να έχουµε φέρει ένα ανθρωποκεντρικό νοµο-

σχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που δίνει για πρώτη φορά τη δυνατότητα
στους δηµιουργούς να έχουν γνώµη, άποψη και αποφασιστική
παρέµβαση για τα έργα τους, για τις δηµιουργίες τους. 

Σας καλώ, λοιπόν, να το ψηφίσετε, γιατί θα προσφέρετε πολύ
µεγάλες υπηρεσίες έτσι και στους δηµιουργούς και στον πολιτι-
σµό και στην πατρίδα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς για τον σε-
βασµό του χρόνου. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσετε τη συ-

ζήτηση. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν αρκετές ερωτήσεις, οι οποίες χρει-
άζονται και απαντήσεις. Ίσως θα χρειαστώ περισσότερο χρόνο. 

Για το άρθρο 15, για το οποίο έγινε ερώτηση, βάσει της κοινο-
τικής οδηγίας δεν µπορούν να αποκλειστούν όσες ΑΟΔ δηµιουρ-
γηθούν στο µέλλον. 

Οι δικαιούχοι θα πρέπει να µπορούν να αναθέτουν τη διαχεί-
ριση των δικαιωµάτων τους σε ανεξάρτητες οντότητες διαχείρι-
σης, που είναι εµπορικές οντότητες.

Για το θέµα των βιβλιοθηκών να πω ότι όσο ευαίσθητος χώρος
είναι ο εκδοτικός χώρος και οι συγγραφείς αντίστοιχα ευαίσθη-
τος και σηµαντικός είναι ο χώρος της εκπαίδευσης, της διάχυσης
της γνώσης, οι φοιτητές και οι µελλοντικοί συγγραφείς. 

Ευτυχώς υπήρξε συµφωνία ανάµεσα στις δύο πλευρές για την
παράγραφο 4. Και η παράγραφος 3 θα γίνει αντικείµενο µεγαλύ-
τερης διαβούλευσης.

Γιατί έπρεπε να περάσει µε τη µορφή του επείγοντος; Γιατί,
όπως εξήγησα εχθές, πρέπει επειγόντως να ενσωµατωθεί η κοι-
νοτική οδηγία -για να µη γίνει προσφυγή της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής στο δικαστήριο, αφού έχουµε ήδη πάρει παράταση-, ενώ
και οι συστάσεις της τρίτης εργαλειοθήκης του ΟΟΣΑ και οι ρυθ-
µίσεις του Υπουργείου Πολιτισµού πρέπει άµεσα να εφαρµο-
στούν.

Τεκµηρίωση για την τροπολογία του Υφυπουργείου Αθλητι-
σµού: Με την τροπολογία δίνεται η δυνατότητα στην ΕΠΟ να
προχωρά στις συνελεύσεις της και στις εκλογές της µε βάση
τους κανόνες του καταστατικού της. Η παραχώρηση αυτή είναι
το αποτέλεσµα των νέων κανόνων διαφάνειας, χρηστής διοίκη-
σης, λογοδοσίας και ορθής διακυβέρνησης, οι οποίοι εισήλθαν
στο καταστατικό της οµοσπονδίας µετά την καταστατική γενική
συνέλευση στις 30 Ιουνίου. Ήταν ζητούµενο των περισσότερων
κυβερνήσεων την τελευταία τριακονταετία ότι κανένα νοµικό
πρόσωπο δεν µπορεί να εξαιρείται από τις διατάξεις του νόµου
για την ορθή διοίκηση και τη λογοδοσία. 

Είµαστε στην αρχή µιας πορείας που σκοπό έχει να χτυπήσει
τη διαφθορά, που κρυβόταν τόσα χρόνια κάτω από το τραπέζι
και σιγοέτρωγε το ελληνικό ποδόσφαιρο. Ο Υφυπουργός Αθλη-
τισµού είχε καταστήσει σαφές ότι αµέσως µετά την υιοθέτηση
από την ΕΠΟ των µίνιµουµ κανόνων διαφάνειας και ορθής δια-
κυβέρνησης που απαιτούνται, σε συνεργασία µε την FIFA και την
UEFA, θα προέβαινε στην κατάθεση της τροπολογίας, µε απώ-
τερο σκοπό την επιστροφή στην οµαλότητα και στους κανόνες
που ισχύουν για όλους και έναντι όλων. 

Το άρθρο 57 -το πρώην 59- εξασφαλίζει ότι αυτοί που αναλαµ-
βάνουν µεγάλα έργα αναλαµβάνουν και την οικονοµική κάλυψη
των δαπανών αρχαιολογικών εργασιών. Αυτό ισχύει ούτως ή
άλλως και σήµερα. Προκύπτει από τον αρχαιολογικό νόµο υπο-
χρέωση κάλυψης οικονοµικής των σωστικών ανασκαφών από τον
κύριο του έργου. Η συγκεκριµένη διάταξη προβλέπει ακριβώς
ποιες εργασίες καλύπτονται και ότι σε περίπτωση που το κόστος
υπερβεί το 5% του συνολικού προϋπολογισµού, γεγονός που επι-
βαρύνει το έργο σηµαντικά, απαιτείται απόφαση του Υπουργού
µετά από αιτιολογηµένη γνώµη των κεντρικών συµβουλίων του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

Το άρθρο 63 -το πρώην 65- αφορά σκάφη, οχήµατα, παλαιά
αεροσκάφη. Οι υπηρεσίες του Υπουργείου διαπίστωσαν ότι
υπάρχει ένα κενό νόµου. Τα σκάφη κ.λπ. λόγω του όγκου τους
και του σύνθετου χαρακτήρα τους παρουσιάζουν οµοιότητες µε
τα ακίνητα. Ενώ, όµως, για τα ακίνητα προβλέπεται η δυνατότητα
να συγκροτηθεί επιτροπή που θα προβλέψει µέτρα για τη διά-
σωσή τους, όταν η διατήρηση του όλου δεν είναι δυνατή, δεν
συµβαίνει το ίδιο µε τα οχήµατα, τα σκάφη, τα αεροσκάφη. 

Η δυνατότητα διάλυσης, στην προκειµένη περίπτωση, αποσκο-
πεί στη διάσωση του µέρους όταν η διατήρηση του όλου δεν
είναι δυνατή. Παραδείγµατος χάριν, παραδοσιακά σκάφη κατα-
στρέφονται ολοσχερώς, ενώ τµήµατά τους θα µπορούσαν να
αποκοπούν, να συντηρηθούν και να διασωθούν. 

Το άρθρο 64 -το πρώην 66- αφορά την κρατική εγγύηση. Αντί
να πληρώνει το Υπουργείο πολύ ακριβά ασφάλιστρα σε ιδιώτες,
θα καλύπτει την ασφάλιση το δηµόσιο. Έτσι το δηµόσιο γλιτώνει
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χρήµατα. Ενδεικτικά, την περίοδο 2003-2011 πληρώσαµε σε
ασφάλιστρα πάνω από 1,5 εκατοµµύριο ευρώ, ενώ η αποζηµίωση
για φθορές εκθεµάτων ανήλθαν σε 423 ευρώ. Πρόκειται για
θεσµό που έχουν οι περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και µε πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής Ένωσης συντάχθηκε
σχετικό κείµενο, που προσκαλεί τα κράτη–µέλη να το υιοθετή-
σουν.

Για την ΚΣΟΤ και το Μέγαρο Θεσσαλονίκης οι διατάξεις αφο-
ρούν χρηµατοδότηση και έσοδα από ευρωπαϊκά προγράµµατα,
από προγραµµατικές συµβάσεις µε δήµους και µε περιφέρειες,
έσοδα από εκδόσεις, από δωρεές.

Η τροπολογία για την εικαστική παρέµβαση στα δηµόσια κτή-
ρια µας βρίσκει γενικά θετικούς. Χρειάζεται, όµως, επιπλέον νο-
µική επεξεργασία. 

Για τις τιµητικές συντάξεις σχεδιάζεται η αύξηση του αριθµού
τους, αλλά και του ύψους τους.

Και για να κλείσω, τονίζω ότι για πρώτη φορά σήµερα υπάρχει
ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο, που φέρνει διαφάνεια σε όλους τους
οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης προς όφελος του δηµο-
σίου συµφέροντος. 

Τα τέσσερα έως πέντε άρθρα του ν.2121/1993 αντικαθίστανται
µε έναν ολόκληρο νόµο, δηλαδή σχεδόν πενήντα πέντε άρθρα.
Μπαίνουν για πρώτη φορά ρυθµίσεις για πάταξη της πειρατείας,
ενώ η υπόλοιπη Ευρώπη έχει ήδη κάνει σηµαντικά βήµατα στον
τοµέα αυτόν. Μπαίνουν διατάξεις που επιχειρούν για πρώτη
φορά να πετύχουν ισορροπίες στον τοµέα της δηµόσιας εκτέλε-
σης στη µουσική. Για πρώτη φορά ρυθµίζεται η λειτουργία της
«ΑΕΠΙ», η οποία πλέον λειτουργεί ως οργανισµός συλλογικής
διαχείρισης µε έλεγχο από τα µέλη της. 

Και τα τέσσερα αυτά σηµεία συνιστούν καινοτοµίες και τοµή
στα πνευµατικά δικαιώµατα, µαζί µε τη διαφάνεια, τη λογοδοσία
και τον έλεγχο εξασφαλίζουν στο νοµοσχέδιο αυτό µια νέα εποχή
στα πνευµατικά δικαιώµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, χορήγηση
πολυεδαφικών αδειών για επιγραµµικές χρήσεις µουσικών έργων
και άλλα θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Συλλογική δια-
χείριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών
δικαιωµάτων, χορήγηση πολυεδαφικών αδειών για επιγραµµικές
χρήσεις µουσικών έργων και άλλα θέµατα αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού» έγινε δεκτό επί της αρχής
κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
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ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
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19 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 45 αποσύρεται και αναριθµούνται τα επόµενα

άρθρα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 45, όπως τρο-

ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 45 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 46, όπως τρο-
ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 46 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 47 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 48, όπως τρο-

ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 48 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 49 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 49 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 50, όπως τρο-

ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 50 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 51, όπως τρο-
ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 51 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 52 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 52 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 53, όπως τρο-

ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 53 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 54, όπως τρο-
ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 54 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 55 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 55 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 56 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 56 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 57 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 57 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 58 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 58 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 59 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 59 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 60 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 60 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 61 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 61 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 62 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 62 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 63 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 63 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 64 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 64 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 65 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 65 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 66 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 66 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 67 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 67 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 68 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο
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άρθρο 68 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 69 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 69 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 70 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 70 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 71 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 71 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 72 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 72 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 73 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 73 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 74 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 74 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 75 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 75 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 76 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 76 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1096 και ειδικό 29 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1096 και ειδικό 29 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1097 και ειδικό 30 ως έχει;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1097 και ειδικό 30 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1098 και ειδικό 31 ως έχει;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1098 και ειδικό 31 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1100 και ειδικό 33 ως έχει;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρών. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1100 και ειδικό 33 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και

Αθλητισµού: «Συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, χορήγηση πολυεδαφι-
κών αδειών για επιγραµµικές χρήσεις µουσικών έργων και άλλα
θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού»
έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και

Αθλητισµού: «Συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, χορήγηση πολυεδαφι-
κών αδειών για επιγραµµικές χρήσεις µουσικών έργων και άλλα
θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας
και συγγενικών δικαιωµάτων, χορήγηση πολυεδαφικών αδειών
για επιγραµµικές χρήσεις µουσικών έργων και άλλα θέµατα αρ-
µοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ 
ΣΥΛΛΟΓΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Κύριος σκοπός του πρώτου µέρους του παρόντος είναι η προ-
σαρµογή της εθνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία 2014/26/ΕΕ
(«Οδηγία») «για τη συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατι-
κής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων καθώς και τη χορή-
γηση πολυεδαφικών αδειών για επιγραµµικές χρήσεις µουσικών
έργων στην εσωτερική αγορά» (EE L 84), η ρύθµιση της λειτουρ-
γίας των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης ή συλλογικής προ-
στασίας δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών
δικαιωµάτων και των ανεξαρτήτων οντοτήτων διαχείρισης,
καθώς και η τροποποίηση διατάξεων του     ν. 2121/1993 (Α’25). 

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 2 παράγραφοι 1, 2, 3 και 4 της Οδηγίας)

1. Τα άρθρα 1 έως 54 εφαρµόζονται στους οργανισµούς συλ-
λογικής διαχείρισης που είναι εγκατεστηµένοι στην ελληνική επι-
κράτεια, καθώς και, όπου ρητά ορίζεται στον νόµο, στους
οργανισµούς συλλογικής προστασίας, που είναι εγκατεστηµένοι
στην ελληνική επικράτεια.

2. Τα άρθρα 33 έως 41 και η παράγραφος 2 του άρθρου 44
εφαρµόζονται στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, που

είναι εγκατεστηµένοι στην ελληνική επικράτεια και διαχειρίζονται
δικαιώµατα δηµιουργών επί µουσικών έργων τα οποία προορί-
ζονται για επιγραµµική χρήση σε πολυεδαφική βάση.

3. Τα άρθρα 1 έως 54 εφαρµόζονται στη διαχείριση και προ-
στασία των συγγενικών δικαιωµάτων που ρυθµίζονται στο όγδοο
κεφάλαιο του ν. 2121/1993 (Α’25), εκτός εάν ορίζεται διαφορε-
τικά.

4. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 54, εφαρµόζονται στις ον-
τότητες που ανήκουν ή ελέγχονται, άµεσα ή έµµεσα, εξ ολοκλή-
ρου ή εν µέρει, από οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, εφόσον
οι οντότητες αυτές διεξάγουν δραστηριότητα που, εάν διεξαγό-
ταν από τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, θα υπόκειντο
στις διατάξεις του παρόντος νόµου.

5. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 54 εφαρµόζονται και στους
εντολοδόχους των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης (φυσικά
ή νοµικά πρόσωπα), στους οποίους έχουν ανατεθεί εν όλω ή εν
µέρει αρµοδιότητες ή δραστηριότητες που σχετίζονται µε τη
συλλογική διαχείριση που προβλέπονται στον παρόντα νόµο ή
στο  ν. 2121/1993.

6. Η παράγραφος 1 του άρθρου 22, τα άρθρα 25 και 27, οι πε-
ρίπώσεις α’, β’, γ’, στ’, ζ’ και η’ της παραγράφου 1 και η παρά-
γραφος 3 του άρθρου 28, το άρθρο 32, το άρθρο 43, τα άρθρα
46 και 47 και το άρθρο 49 εφαρµόζονται σε όλες τις ανεξάρτητες
οντότητες διαχείρισης που είναι εγκατεστηµένες στην ελληνική
επικράτεια.

7. Οι διατάξεις για τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης,
όπως προβλέπονται στα άρθρα 1 έως 54, πλην των παραγράφων
1 και 4 του άρθρου 32, εφαρµόζονται και στις ανεξάρτητες ον-
τότητες διαχείρισης του άρθρου 50, εκτός εάν ορίζεται στο
παρόν ειδικότερα για αυτές.

8. Τα άρθρα 1 έως 54 εφαρµόζονται επίσης στους οργανι-
σµούς συλλογικής διαχείρισης που είναι εγκατεστηµένοι εκτός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), αλλά δραστηριοποιούνται εντός
της ελληνικής επικράτειας.

9. Όπου γίνεται αναφορά στον παρόντα νόµο στην ΕΕ περι-
λαµβάνεται και ο Ευρωπαϊκός Οικονοµικός Χώρος.

Άρθρο 3
Ορισµοί

(άρθρα 3 περιπτώσεις α’, β’-ε’, στ’, η’-ιδ’ 
και 36 παράγραφος 1 της Οδηγίας)

Για τους σκοπούς των άρθρων 1 έως 54 εφαρµόζονται οι ακό-
λουθοι ορισµοί:

α. Ως «οργανισµός συλλογικής διαχείρισης» νοείται κάθε ορ-
γανισµός που εξουσιοδοτείται από το νόµο ή µέσω µεταβίβασης,
άδειας ή οποιασδήποτε άλλης συµβατικής συµφωνίας, για τη
διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών
δικαιωµάτων εξ ονόµατος περισσότερων του ενός δικαιούχων,
για το συλλογικό όφελος αυτών, ως αποκλειστικό ή κύριο σκοπό
του, και ο οποίος πληροί ένα από ή αµφότερα τα ακόλουθα κρι-
τήρια: 

αα) ανήκει στα µέλη του ή ελέγχεται από αυτά, 
ββ) έχει οργανωθεί σε µη κερδοσκοπική βάση.
β. Ως «οργανισµός συλλογικής προστασίας» νοείται κάθε ορ-

γανισµός που εξουσιοδοτείται µέσω µεταβίβασης, άδειας ή οποι-
ασδήποτε άλλης συµβατικής συµφωνίας για την προστασία
δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών δικαιωµάτων
για λογαριασµό περισσότερων του ενός δικαιούχων και για το
συλλογικό όφελος αυτών, ως αποκλειστικό ή κύριο σκοπό του.

γ. Ως «ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης» νοείται κάθε οργα-
νισµός που εξουσιοδοτείται από τον νόµο ή µέσω µεταβίβασης,
άδειας ή οποιασδήποτε άλλης συµβατικής συµφωνίας, για τη
διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών
δικαιωµάτων εξ ονόµατος περισσότερων του ενός δικαιούχων,
για το συλλογικό όφελος αυτών, ως αποκλειστικό ή κύριο σκοπό
του, και ο οποίος: αα) δεν ανήκει σε δικαιούχους ούτε ελέγχεται
από αυτούς, άµεσα ή έµµεσα, εξ ολοκλήρου ή εν µέρει, και ββ)
έχει οργανωθεί σε κερδοσκοπική βάση.

δ. Ως «δικαιούχος» νοείται οποιοδήποτε πρόσωπο ή οντότητα,
εκτός από οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, που κατέχει δι-
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καίωµα πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικό δικαίωµα ή το οποίο,
δυνάµει συµφωνίας για την εκµετάλλευση των δικαιωµάτων ή εκ
του νόµου, δικαιούται µερίδιο των εσόδων που προκύπτουν από
τα δικαιώµατα.

ε. Ως «µέλος» νοείται δικαιούχος ή οντότητα που εκπροσωπεί
τους δικαιούχους, συµπεριλαµβανοµένων άλλων οργανισµών συλ-
λογικής διαχείρισης και ενώσεων δικαιούχων, ο οποίος πληροί
τους όρους του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης για την εισ-
δοχή και εγγραφή µέλους και γίνεται δεκτός από αυτόν.

στ. Ως «καταστατικό» νοείται η ιδρυτική πράξη και το καταστα-
τικό, οι κανόνες ή το συστατικό έγγραφο ενός οργανισµού συλ-
λογικής διαχείρισης.

ζ. Ως «αντικείµενο προστασίας» νοούνται τα αντικείµενα εκείνα
που προστατεύονται µε συγγενικό δικαίωµα σύµφωνα µε το ν.
2121/1993.

η. Ως «άδεια λειτουργίας» νοείται η απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε την οποία επιτρέπεται η λειτουργία
οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή προστασίας και ανεξάρτη-
της οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50.

θ. Ως «γενική συνέλευση των µελών» νοείται το όργανο του ορ-
γανισµού συλλογικής διαχείρισης, στο οποίο συµµετέχουν τα µέλη
και ασκούν τα δικαιώµατα ψήφου τους, ανεξαρτήτως της νοµικής
µορφής του οργανισµού. 

ι. Ως «έσοδα από δικαιώµατα» νοούνται τα έσοδα που εισπράτ-
τονται από οργανισµό συλλογικής διαχείρισης για λογαριασµό
των δικαιούχων και προκύπτουν από αποκλειστικό δικαίωµα ή από
δικαίωµα αµοιβής ή από δικαίωµα αποζηµίωσης.

ια. Ως «έξοδα διαχείρισης» νοούνται τα ποσά που χρεώνονται,
κρατούνται ή συµψηφίζονται από έναν οργανισµό συλλογικής δια-
χείρισης στα έσοδα από δικαιώµατα ή στο εισόδηµα που προκύ-
πτει από την επένδυση των εσόδων από δικαιώµατα, προκειµένου
ο οργανισµός να καλύψει τα έξοδά του που προκύπτουν από τη
διαχείριση των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενι-
κών δικαιωµάτων. Για τους οργανισµούς συλλογικής προστασίας
ως «έξοδα διαχείρισης» νοούνται τα ποσά που χρεώνονται, κρα-
τούνται ή συµψηφίζονται στις εισφορές των µελών τους.

ιβ. Ως «σύµβαση εκπροσώπησης» νοείται κάθε συµφωνία µε-
ταξύ οργανισµών συλλογικής διαχείρισης δυνάµει της οποίας
ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης αναθέτει σε άλλον ορ-
γανισµό συλλογικής διαχείρισης τη διαχείριση των δικαιωµάτων
των δικαιούχων που εκπροσωπεί, συµπεριλαµβανοµένης της συµ-
φωνίας που έχει συναφθεί βάσει των άρθρων 38 και 39.

ιγ. Ως «χρήστης» νοείται κάθε πρόσωπο ή οντότητα που εκτελεί
πράξεις που υπόκεινται στην άδεια των δικαιούχων, στην αµοιβή
των δικαιούχων ή στην καταβολή αποζηµίωσης στους δικαιούχους
και το οποίο δεν ενεργεί υπό την ιδιότητα του καταναλωτή.

ιδ. Ως «ρεπερτόριο» νοούνται τα έργα ή αντικείµενα προστασίας
σε σχέση µε τα οποία ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης
διαχειρίζεται δικαιώµατα.

ιε. Ως «πολυεδαφική άδεια» νοείται η άδεια που καλύπτει την
επικράτεια περισσότερων του ενός κρατών - µελών της ΕΕ.

ιστ. Ως «επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων» νοείται
οποιοδήποτε από τα δικαιώµατα δηµιουργού σε ένα µουσικό έργο
που προβλέπονται στις περιπτώσεις  α’ και η’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 3 του ν. 2121/1993, τα οποία απαιτούνται για την παροχή
µιας επιγραµµικής (online) υπηρεσίας.

ιζ. Ως «ΟΠΙ» νοείται ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, ο
οποίος είναι ο αρµόδιος φορέας για ζητήµατα πνευµατικής ιδιο-
κτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων στην Ελλάδα. Επίσης, ο ΟΠΙ
αποτελεί την αρµόδια αρχή γνωστοποίησης των πληροφοριών των
άρθρων 36, 37, 38 και 41 της Οδηγίας, σύµφωνα µε τις ειδικότερες
διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 4
Άδεια λειτουργίας

1. Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, οργανισµός συλ-
λογικής προστασίας και ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του άρ-
θρου 50, που είναι εγκατεστηµένος στην ελληνική επικράτεια και
ο οποίος πρόκειται να αναλάβει τη συλλογική διαχείριση ή προ-
στασία των εξουσιών που απορρέουν από το περιουσιακό δι-

καίωµα των δηµιουργών ή των δικαιούχων συγγενικών δικαιωµά-
των απαιτείται να λάβει άδεια λειτουργίας από τον Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, σύµφωνα µε τη διαδικασία του παρόντος
άρθρου. 

2. Ο ενδιαφερόµενος οργανισµός ή ανεξάρτητη οντότητα του
άρθρου 50 υποχρεούται, πριν την έναρξη της λειτουργίας του, να
καταθέσει στον ΟΠΙ αίτηση, συνοδευόµενη υποχρεωτικώς από τα
ακόλουθα στοιχεία:

α) το καταστατικό του, στο οποίο περιλαµβάνεται και το ύψος
του κεφαλαίου του, εάν αυτό προβλέπεται από την αντίστοιχη νο-
µική µορφή,

β) τον νόµιµο εκπρόσωπο, τα µέλη του διοικητικού και του επο-
πτικού συµβουλίου και το γενικό διευθυντή, αν υπάρχει. Tα πρό-
σωπα αυτά πρέπει να µην έχουν παραπεµφθεί τελεσιδίκως για
κακούργηµα ή να µην έχουν καταδικαστεί για κακούργηµα ή πληµ-
µέληµα σε ποινή στερητική της ελευθερίας ανώτερη των δύο (2)
ετών ή, ανεξάρτητα από το ύψος της ποινής, για εγκλήµατα κατά
της ιδιοκτησίας ή των περιουσιακών δικαιωµάτων, για λαθρεµπο-
ρία, παραχάραξη ή πλαστογραφία, φοροδιαφυγή, δωροδοκία ή
δωροληψία. Για τη διαπίστωση της µη τελεσίδικης παραποµπής
και της µη καταδίκης του προηγούµενου εδαφίου τα άτοµα αυτά
υποβάλλουν στον ΟΠΙ πιστοποιητικό αρµόδιας δικαστικής αρχής
για µη παραποµπή και αντίγραφο ποινικού µητρώου από το οποίο
να προκύπτει η µη καταδίκη αντίστοιχα. Τα ως άνω πρόσωπα οφεί-
λουν να υποβάλουν και δήλωση µε τις πληροφορίες που αναφέ-
ρονται στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 31,

γ) τον αριθµό των δικαιούχων που έχουν αναθέσει ή πρόκειται
να αναθέσουν στον οργανισµό τη διαχείριση ή την προστασία
εξουσιών που απορρέουν από το περιουσιακό τους δικαίωµα,

δ) σχέδιο της σύµβασης ανάθεσης, από το οποίο προκύπτει η
νοµική µορφή και η διάρκεια ανάθεσης της διαχείρισης ή της προ-
στασίας,

ε) τον κανονισµό διανοµής δικαιωµάτων, από τον οποίον προ-
κύπτουν ο χρόνος, οι αρχές και ο τρόπος διανοµής των εσόδων
από δικαιώµατα ανά κατηγορία δικαιούχων,

στ) το ύψος των εξόδων διαχείρισης, όπως, επίσης, και κάθε
άλλο στοιχείο που ζητείται από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού ή τον ΟΠΙ σχετικά µε την εξασφάλιση της βιωσιµότητας και
της αποτελεσµατικότητας της λειτουργίας του οργανισµού συλ-
λογικής διαχείρισης ή προστασίας ή της ανεξάρτητης οντότητας
του άρθρου 50.

Οι οργανισµοί συλλογικής προστασίας δεν υποβάλλουν το υπό
ε’ στοιχείο, ούτε κατάσταση µελών εποπτικού συµβουλίου.

3. Εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις του παρόντος νόµου
και προκύπτει προδήλως ότι ο αιτών οργανισµός ή η αιτούσα ανε-
ξάρτητη οντότητα του άρθρου 50 είναι βιώσιµοι και µπορούν να
διαχειρίζονται αποτελεσµατικά τα δικαιώµατα των δικαιούχων που
τους έχουν αναθέσει τη διαχείριση ή την προστασία των δικαιω-
µάτων τους και κατόπιν σχετικής εισήγησης του ΟΠΙ, ο Υπουργός
Πολιτισµού και Αθλητισµού χορηγεί άδεια λειτουργίας µε αιτιολο-
γηµένη απόφασή του, η οποία κοινοποιείται στον ΟΠΙ και στον αι-
τούντα οργανισµό ή την ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του
άρθρου 50. Η απόφαση µε την οποία χορηγείται η άδεια λειτουρ-
γίας σε οργανισµό συλλογικής διαχείρισης ή σε οργανισµό συλ-
λογικής προστασίας ή σε ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του
άρθρου 50 δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
αναρτάται στην ιστοσελίδα του ΟΠΙ και του οργανισµού που αδει-
οδοτείται. 

4. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και η ανεξάρτητη ον-
τότητα διαχείρισης του άρθρου 50 υποχρεούνται το αργότερο σε
τρεις (3) µήνες από τη δηµοσίευση της άδειας λειτουργίας τους
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως να αποστείλουν στον ΟΠΙ το
αµοιβολόγιό τους για να αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του ΟΠΙ σύµ-
φωνα µε τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 2 του άρθρου 23.

5. Κάθε µεταβολή των στοιχείων της παραγράφου 2 γνωστοποι-
είται στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού και στον ΟΠΙ αµέ-
σως και το αργότερο µέσα σε πέντε (5) ηµέρες από τη µεταβολή.
Εάν ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού δεν προβάλλει αντιρ-
ρήσεις, κατόπιν αιτιολογηµένης εισήγησης του ΟΠΙ, εντός τριάντα
(30) ηµερών από την κοινοποίηση της σχετικής µεταβολής, αυτή
θεωρείται ως εγκριθείσα. Μέχρι την παρέλευση της ως άνω προ-
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θεσµίας, καθώς και σε περίπτωση µη γνωστοποίησης, εξακολου-
θούν να ισχύουν τα µέχρι τη µεταβολή στοιχεία της παραγράφου
2.

6. Αν οργανισµός συλλογικής διαχείρισης ή ο οργανισµός συλ-
λογικής προστασίας επιθυµεί επέκταση των αρµοδιοτήτων του,
απαιτείται προηγούµενη επέκταση της αντίστοιχης άδειας λει-
τουργίας, για τη χορήγηση της οποίας εφαρµόζονται οι διατάξεις
του παρόντος άρθρου.

7. Οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και ανεξάρτητη οντό-
τητα διαχείρισης που είναι εγκατεστηµένοι σε άλλο κράτος µέλος
της ΕΕ µπορούν να δραστηριοποιούνται στην ελληνική επικράτεια,
χωρίς να απαιτείται να λάβουν άδεια λειτουργίας από τον
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, αφού προηγουµένως γνω-
στοποιήσουν την πρόθεσή τους αυτή στον ΟΠΙ και προσκοµίσουν
πιστοποιητικά εγγραφής και αδειοδότησης, από τα οποία να προ-
κύπτει η εγκατάστασή τους στο κράτος - µέλος, εφόσον υπάρχει
σχετική πρόβλεψη στο εθνικό δίκαιο του κράτους αυτού. Επίσης,
γνωστοποιούν τα στοιχεία επικοινωνίας τους, στα οποία συµπερι-
λαµβάνονται η διεύθυνση, ο Α.Φ.Μ., η έδρα και ο νόµιµος εκπρό-
σωπός τους.

8. Με την επιφύλαξη τήρησης των προϋποθέσεων του άρθρου
32, ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης, που είναι εγκατεστηµένη
στην ελληνική επικράτεια, µπορεί να δραστηριοποιείται σε αυτήν,
αφού προηγουµένως γνωστοποιήσει την πρόθεσή της αυτή στον
ΟΠΙ, καθώς επίσης τα στοιχεία επικοινωνίας της, στα οποία περι-
λαµβάνονται η διεύθυνση, ο Α.Φ.Μ., η έδρα και ο νόµιµος εκπρό-
σωπός της. Επίσης, γνωστοποιεί στον ΟΠΙ κατάλογο των
δικαιούχων, τους οποίους εκπροσωπεί και των αντίστοιχων έργων
ή αντικειµένων προστασίας τους, καθώς και το είδος της διαχεί-
ρισης στην οποία προβαίνει. Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, κατόπιν εισήγησης του ΟΠΙ, συντάσσει πράξη µε την οποία
διαπιστώνεται η υποβολή των σχετικών στοιχείων, την οποία απο-
στέλλει στην ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης. Τα στοιχεία αυτά
µε την επιφύλαξη της παραγράφου 4 του άρθρου 32 επικαιροποι-
ούνται τουλάχιστον άπαξ ετησίως και το αργότερο έως τις 31 Ια-
νουαρίου κάθε έτους.

9. Οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης ή προστασίας που δεν
έχουν λάβει άδεια λειτουργίας σύµφωνα µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος άρθρου δεν µπορούν να προβαίνουν στη διαχείριση ή προ-
στασία των δικαιωµάτων που εκπροσωπούν και να ασκούν τις
αρµοδιότητες που προβλέπονται στο άρθρο 6. Το ίδιο ισχύει και
για τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης του άρθρου 50.

Άρθρο 5
Σύσταση ενιαίου οργανισµού συλλογικής διαχείρισης

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης που λειτουργούν µε
άδεια του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού µπορούν να συ-
νιστούν ενιαίο οργανισµό συλλογικής διαχείρισης στον οποίο
αναθέτουν κατ’ αποκλειστικότητα την εξουσία, ιδίως, να δια-
πραγµατεύεται, να χορηγεί άδειες, να συµφωνεί το ύψος των
αµοιβών, να προβάλλει τις σχετικές αξιώσεις για την καταβολή,
να προβαίνει σε κάθε δικαστική ή εξώδικη ενέργεια, να εισπράτ-
τει τη σχετική αµοιβή από τους χρήστες και να τη διανέµει στους
αντίστοιχους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης.

2. Για τη χορήγηση της άδειας λειτουργίας στον ενιαίο οργα-
νισµό συλλογικής διαχείρισης, καθώς και για κάθε άλλο θέµα
που αφορά τη συλλογική διαχείριση, εφαρµόζονται οι διατάξεις
του παρόντος νόµου για τη συλλογική διαχείριση. 

3. Εκκρεµείς δίκες κατά τη σύσταση ενιαίου οργανισµού συλ-
λογικής διαχείρισης συνεχίζονται από τους αρχικούς διαδίκους
έως την αµετάκλητη περάτωσή τους.

Άρθρο 6
Αρµοδιότητες

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης έχουν ενδεικτικά τις
παρακάτω αρµοδιότητες, καθώς και κάθε άλλη αρµοδιότητα που
συνάδει µε τη φύση και το σκοπό ενός οργανισµού συλλογικής
διαχείρισης της περίπτωσης α’ του άρθρου 3, εφόσον όµως πε-
ριλαµβάνονται στην άδεια λειτουργίας του Υπουργού Πολιτισµού

και Αθλητισµού και προβλέπονται στο καταστατικό τους:
α) διαχειρίζονται το περιουσιακό δικαίωµα, τις εξουσίες που

απορρέουν από αυτό, κατηγορίες εξουσιών ή είδη έργων ή αντι-
κείµενα προστασίας για τις επικράτειες της επιλογής των δι-
καιούχων, 

β) καταρτίζουν συµβάσεις µε τους χρήστες για τους  όρους
εκµετάλλευσης των έργων καθώς και για την οφειλόµενη, ποσο-
στιαία ή/και εύλογη, αµοιβή,

γ) εξασφαλίζουν στους δικαιούχους ποσοστιαία αµοιβή κατά
τα οριζόµενα στην παρ. 1 του άρθρου 32 του      ν. 2121/1993,

δ) εισπράττουν τις αµοιβές που προβλέπονται στον παρόντα
νόµο και στο ν. 2121/1993 και διανέµουν τα εισπραττόµενα ποσά
µεταξύ των δικαιούχων, 

ε) ασκούν το δικαίωµα του δικαιούχου να παρέχει       άδεια ή
να αρνείται την παροχή άδειας σε επιχείρηση εκµετάλλευσης κα-
λωδιακού δικτύου για την αναµετάδοση εκποµπής µέσω καλω-
δίου ή άλλων υλικών αγωγών σύµφωνα µε το άρθρο 35 του ν.
2121/1993,

στ) συνάπτουν συµβάσεις εκπροσώπησης και ενηµερώνουν
τους άλλους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης σχετικά µε τα
έσοδα, τις κρατήσεις, τις χορηγηθείσες άδειες καθώς και µε
κάθε άλλη πληροφορία που αφορά στη διαχείριση δικαιωµάτων
δυνάµει των συµβάσεων αυτών και η οποία προβλέπεται στον
παρόντα νόµο ή στο ν. 2121/1993,

ζ) παρέχουν σε δικαιούχους, σε άλλους οργανισµούς συλλο-
γικής διαχείρισης στο πλαίσιο συµβάσεων εκπροσώπησης και σε
χρήστες -ακόµη και δυνητικούς- τις πληροφορίες, οι οποίες προ-
βλέπονται στα άρθρα 25 έως 27,

η) δηµοσιοποιούν και αναρτούν στις ιστοσελίδες τους τις πλη-
ροφορίες που απαιτούνται σύµφωνα µε το άρθρο 28,

θ) καταρτίζουν και δηµοσιοποιούν την ετήσια έκθεση διαφά-
νειας του άρθρου 29,

ι) χορηγούν πολυεδαφικές άδειες για επιγραµµικά δικαιώµατα
επί µουσικών έργων, εφόσον πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις
και προβαίνουν σε όλες τις σχετικές ενέργειες που προβλέπονται
στον παρόντα νόµο,

ια) προβαίνουν σύµφωνα µε το τέταρτο εδάφιο της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 7 σε κάθε διοικητική ή δικαστική ή εξώδικη
ενέργεια για τη νόµιµη προστασία των δικαιωµάτων των δικαιού-
χων και, ιδίως, υποβάλλουν αιτήσεις ασφαλιστικών µέτρων, εγεί-
ρουν αγωγές, ασκούν ένδικα µέσα, υποβάλλουν µηνύσεις και
εγκλήσεις, παρίστανται ως πολιτικώς ενάγοντες, ζητούν την απα-
γόρευση         πράξεων που προσβάλλουν το δικαίωµα ως προς
τις εξουσίες που τους έχουν ανατεθεί και ζητούν την               κα-
τάσχεση παράνοµων αντιτύπων ή τη δικαστική µεσεγγύηση των
εµπορευµάτων σύµφωνα  µε το  άρθρο 64 του ν. 2121/1993,

ιβ) λαµβάνουν από τους χρήστες κάθε πληροφορία αναγκαία
για την εφαρµογή των αµοιβολογίων, τον υπολογισµό της αµοι-
βής και την είσπραξη και τη διανοµή των εισπραττόµενων εσό-
δων από τα δικαιώµατα, χρησιµοποιώντας τα σχετικά
αναγνωρισµένα βιοµηχανικά πρότυπα,

ιγ) ενεργούν µε σύµπραξη της δηµόσιας αρχής ή κατά τη δια-
δικασία του άρθρου 64 του ν. 2121/1993, τους αναγκαίους ελέγ-
χους σε καταστήµατα πώλησης ή ενοικίασης ή δανεισµού
αντιτύπων ή δηµόσιας εκτέλεσης των έργων που προστατεύουν
για να διαπιστώνουν αν οι πράξεις αυτές δεν προσβάλλουν τα
δικαιώµατα των δικαιούχων,

ιδ) παρέχουν κοινωνικές, πολιτιστικές ή εκπαιδευτικές υπηρε-
σίες προς όφελος των δικαιούχων,

ιε) διοργανώνουν συνέδρια που αφορούν σε θέµατα πνευµα-
τικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων και συµµετέχουν
σε αυτά.

2. Στους οργανισµούς συλλογικής προστασίας εφαρµόζονται
οι περιπτώσεις η’, ια’, ιγ’, ιδ’ και ιε’της προηγούµενης παραγρά-
φου, όπως επίσης και η παράγραφος 1 του άρθρου 27.

Άρθρο 7
Τεκµήρια

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι οργανισµοί
συλλογικής προστασίας τεκµαίρεται ότι έχουν την αρµοδιότητα
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διαχείρισης ή προστασίας των δικαιωµάτων επί όλων των έργων
ή των αντικειµένων προστασίας ή όλων των δικαιούχων για τα
οποία ή για τους οποίους δηλώνουν εγγράφως ότι έχουν µετα-
βιβαστεί σε αυτούς οι σχετικές εξουσίες ή τα δικαιώµατα εύλο-
γης αµοιβής ή ότι καλύπτονται από την πληρεξουσιότητα ή µέσω
οποιασδήποτε άλλης συµβατικής συµφωνίας. 

Εφόσον οργανισµός συλλογικής διαχείρισης που λειτουργεί
µε άδεια του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, ασκεί δι-
καιώµατα ή αξιώσεις στο πλαίσιο του         ν. 2121/1993, τα οποία
υπόκεινται σε υποχρεωτική συλλογική διαχείριση, τεκµαίρεται
ότι εκπροσωπεί όλους ανεξαιρέτως τους δικαιούχους, ηµεδα-
πούς και αλλοδαπούς και όλα ανεξαιρέτως τα έργα τους. Εάν
στην περίπτωση του προηγούµενου εδαφίου, υφίστανται περισ-
σότεροι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης για µία συγκεκρι-
µένη κατηγορία δικαιούχων, το τεκµήριο ισχύει, εφόσον τα
δικαιώµατα ασκούνται από κοινού από όλους τους αρµόδιους
οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης σύµφωνα µε τις ειδικότε-
ρες διατάξεις του ν. 2121/1993. 

Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι οργανισµοί συλ-
λογικής προστασίας µπορούν να ενεργούν, δικαστικώς ή εξωδί-
κως, στο δικό τους όνοµα, εάν η αρµοδιότητά τους στηρίζεται
σε µεταβίβαση της σχετικής εξουσίας, ή σε πληρεξουσιότητα, ή
σε οποιαδήποτε άλλη συµβατική συµφωνία. Επίσης νοµιµοποι-
ούνται να ασκούν όλα τα δικαιώµατα που έχουν µεταβιβαστεί σε
αυτούς από τον δικαιούχο ή που καλύπτονται από την πληρεξου-
σιότητα ή από οποιαδήποτε άλλη συµβατική συµφωνία.

2. Για τη δικαστική επιδίωξη της προστασίας των έργων και
των δικαιούχων που εκπροσωπούνται από τον οργανισµό συλλο-
γικής διαχείρισης ή από οργανισµό συλλογικής προστασίας,
αρκεί η δειγµατοληπτική αναφορά των έργων που έγιναν αντι-
κείµενο εκµετάλλευσης χωρίς την απαιτούµενη άδεια ή χωρίς
την καταβολή εύλογης αµοιβής και δεν απαιτείται η πλήρης απα-
ρίθµηση των έργων αυτών.

3. Τα τεκµήρια εφαρµόζονται κατά τέτοιον τρόπο από τους ορ-
γανισµούς, ώστε να µη θίγονται τα δικαιώµατα των δικαιούχων,
όπως αυτά προβλέπονται στον νόµο, και ιδίως η δυνατότητά
τους να διαθέτουν ή όχι σε διαφορετικούς οργανισµούς συλλο-
γικής διαχείρισης ολόκληρη ή εν µέρει τη διαχείριση ορισµένων
εξουσιών ή ορισµένων έργων τους ή αντικειµένων προστασίας
τους.

4. Αν ο δικαιούχος αµφισβητεί ότι ορισµένο έργο, που περιε-
χόταν στη δήλωση της παραγράφου 1 και στη σύµβαση που κα-
ταρτίστηκε µε τον χρήστη µε βάση τη δήλωση αυτή, ανήκε στην
αρµοδιότητα του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης, ο οργα-
νισµός οφείλει να συντρέξει µε κάθε τρόπο τον αντισυµβαλλό-
µενό του χρήστη και, ιδίως, να παρέµβει στη σχετική δίκη. Αν
αποδειχθεί ότι το έργο δεν εκπροσωπείτο από τον οργανισµό, ο
οργανισµός ενέχεται σε αποζηµίωση του αντισυµβαλλοµένου και
µπορεί να του επιβληθούν οι κυρώσεις του άρθρου 46. Η σχετική
αγωγή του δικαιούχου εκδικάζεται κατά την ειδική διαδικασία
των εργατικών διαφορών. Η παράγραφος αυτή δεν εφαρµόζεται
στις περιπτώσεις της υποχρεωτικής συλλογικής διαχείρισης.

Άρθρο 8
Γενικές διατάξεις- Λειτουργία και Οργάνωση 

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης λειτουργούν µε οποι-
αδήποτε νοµική µορφή υπό τους όρους της περίπτωσης α’ του
άρθρου 3.

2. Αν οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης λειτουργούν µε τη
µορφή ανώνυµης εταιρείας, οι µετοχές της εταιρείας αυτής είναι
υποχρεωτικώς ονοµαστικές στο σύνολό τους και εφαρµόζονται
κατά τα λοιπά οι διατάξεις των παραγράφων 2, 3, 5, 6, 7 και 9 του
άρθρου 24 του    ν. 1746/1988 (Α’2). Η κοινοποίηση που προβλέ-
πεται από τις παραγράφους 6 και 7 του άρθρου 24 του ν.
1746/1988 γίνεται προς το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού
και τον ΟΠΙ.

3. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης µπορεί, επίσης, να λει-
τουργούν ως αστικοί συνεταιρισµοί κατά το  ν. 1667/1986 (Α’196).
Στην περίπτωση αυτή: 

α) όπου στο ν. 1667/1986 αναφέρεται ως αρµόδιο το Υπουργείο

Εθνικής Οικονοµίας για την εφαρµογή του παρόντος νόµου αρ-
µόδιο είναι το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού,

β) οι συνεταιρισµοί αυτοί µπορεί να ιδρυθούν και να λειτουργή-
σουν σε πανελλήνια βάση κατ’ εξαίρεση της αρχής της τοπικότη-
τας,

γ) στους συνεταιρισµούς µπορούν επίσης να µετέχουν ως µέλη
και νοµικά πρόσωπα,

δ) το καταστατικό των συνεταιρισµών αυτών µπορεί να προβλέ-
πει:

αα) µε την επιφύλαξη του άρθρου 13, όρους, εσωτερικές δια-
δικασίες και όργανα που αποφασίζουν για την είσοδο, την αποχώ-
ρηση ή τον αποκλεισµό συνεταίρου, κατά παρέκκλιση από τους
όρους, τις διαδικασίες και τα όργανα που προβλέπονται στις πα-
ραγράφους 4, 5, 6, 7 και 8 του άρθρου 2 του ν. 1667/1986,

ββ) τη δυνατότητα απόκτησης απεριόριστου αριθµού προαιρε-
τικών µερίδων από τους συνεταίρους υπό τους όρους της παρα-
γράφου 5 του άρθρου 9,

γγ) το αµεταβίβαστο εν ζωή των συνεταιριστικών µερίδων,
δδ) µε την επιφύλαξη της παραγράφου 5 του άρθρου 9 κατη-

γορίες συνεταίρων είτε χωρίς δικαίωµα ψήφου είτε µε αριθµό
ψήφων ανά συνεταίρο ανεξάρτητο από τον αριθµό των υποχρεω-
τικών ή προαιρετικών µερίδων του κάθε συνεταίρου,

εε) όρους καθορισµού απαρτίας και συµµετοχής στη γενική συ-
νέλευση κατά παρέκκλιση από τους όρους που προβλέπονται στο
άρθρο 5 του ν. 1667/1986.

ε) οι συνεταιρισµοί αυτοί είναι πάντοτε περιορισµένης ευθύνης
και οι συνεταίροι δεν ευθύνονται προσωπικά για τα χρέη των συ-
νεταιρισµών.

Άρθρο 9
Γενική συνέλευση των µελών 

(άρθρα 8 παράγραφοι 2 έως 12 της Οδηγίας)

1. Η γενική συνέλευση των µελών οργανισµού συλλογικής δια-
χείρισης συγκαλείται τουλάχιστον µία φορά ετησίως.

2. Η γενική συνέλευση των µελών λαµβάνει αποφάσεις για τα
εξής ζητήµατα:

α) την τροποποίηση του καταστατικού,
β):
αα) την εκλογή ή την παύση των µελών του διοικητικού συµ-

βουλίου και των µελών του εποπτικού συµβουλίου, 
ββ) την έγκριση της αµοιβής ή την παροχή άλλου, χρηµατικού

ή µη, οφέλους στα µέλη του διοικητικού και του εποπτικού συµ-
βουλίου και τον γενικό διευθυντή, ύστερα από αξιολόγηση της γε-
νικής απόδοσής τους, καθώς επίσης και την καταβολή
αποζηµίωσης λόγω απόλυσης στα πρόσωπα αυτά, µε την επιφύ-
λαξη της παραγράφου 8,

γ) τον τρόπο διανοµής των ποσών που οφείλονται στους δι-
καιούχους και τον κανονισµό διανοµής δικαιωµάτων,

δ) τις βασικές αρχές για τη χρήση των ποσών που δεν είναι δυ-
νατόν να διανεµηθούν,

ε) την επενδυτική πολιτική για τα έσοδα από τα δικαιώµατα και
για τα έσοδα που προκύπτουν από την επένδυση εσόδων από τα
δικαιώµατα, λαµβάνοντας υπόψη την παράγραφο 4 του άρθρου
17 και την παράγραφο 7 του άρθρου 19,

στ) τις κρατήσεις επί των εσόδων από τα δικαιώµατα και επί
εσόδων που προκύπτουν από την επένδυση εσόδων από τα δι-
καιώµατα, λαµβάνοντας υπόψη το άρθρο 18,

ζ) τη χρήση των εσόδων από τα δικαιώµατα και των εσόδων που
προκύπτουν από την επένδυση εσόδων από τα δικαιώµατα ως
προς τον τρόπο, το χρόνο ή οποιαδήποτε άλλη λεπτοµέρεια,

η) τη χρήση ανά περίπτωση των ποσών που δεν είναι δυνατόν
να διανεµηθούν εντός των βασικών αρχών της περίπτωσης δ’ που
έχουν ήδη αποφασιστεί, 

θ) τον τρόπο διαχείρισης των πιθανών περιπτώσεων που µπορεί
να επηρεάσουν την εκπλήρωση των υποχρεώσεων και την επί-
τευξη των στόχων του οργανισµού (πολιτική για τη διαχείριση κιν-
δύνου),

ι) την έγκριση οποιασδήποτε κτήσης, πώλησης ή υποθήκευσης
ακινήτων,

ια) την έγκριση συγχωνεύσεων και συµµαχιών, σύστασης θυγα-
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τρικών και εξαγοράς άλλων οντοτήτων ή απόκτησης µετοχών ή
δικαιωµάτων σε άλλες οντότητες, 

ιβ) την έγκριση λήψης και χορήγησης δανείων ή της παροχής
ασφάλειας για δάνεια,

ιγ) την κατάρτιση των κατά το άρθρο 14 όρων σχετικά µε τη χο-
ρήγηση αδειών µη εµπορικής χρήσης των δικαιωµάτων τους,

ιδ) οποιοδήποτε επιπλέον ζήτηµα που προβλέπεται στον πα-
ρόντα νόµο ή στο καταστατικό.

3. Η γενική συνέλευση των µελών οργανισµού συλλογικής δια-
χείρισης µπορεί να αναθέτει στο εποπτικό συµβούλιο του άρθρου
10, µέσω απόφασής της ή πρόβλεψης στο καταστατικό, τις εξου-
σίες που αναφέρονται στις περιπτώσεις θ’, ι’, ια’ και ιβ’ της παρα-
γράφου 2.

4. Η γενική συνέλευση των µελών οργανισµού συλλογικής δια-
χείρισης ελέγχει τις δραστηριότητες του οργανισµού, λαµβάνον-
τας τουλάχιστον απόφαση για το διορισµό ή την αποµάκρυνση
των ορκωτών ελεγκτών - λογιστών και εγκρίνοντας την ετήσια έκ-
θεση διαφάνειας του άρθρου 29.

5. Όλα τα µέλη του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης έχουν
το δικαίωµα να συµµετέχουν και να ψηφίζουν στη γενική συνέ-
λευση των µελών. Τα µέλη του οργανισµού συλλογικής διαχείρι-
σης, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, δεν πρέπει να έχουν
συγκρουόµενα συµφέροντα µε τον οργανισµό συλλογικής διαχεί-
ρισης. Η γενική συνέλευση των µελών µπορεί να περιορίσει τα δι-
καιώµατα συµµετοχής και ψήφου στη γενική συνέλευση των
µελών µε βάση τα ποσά που έχουν εισπραχθεί ή οφείλονται σε
µέλος του ή/και µε βάση τη διάρκεια της ιδιότητας του µέλους,
υπό την προϋπόθεση ότι τα κριτήρια αυτά καθορίζονται και εφαρ-
µόζονται µε δίκαιο και αναλογικό τρόπο, περιλαµβάνονται στο κα-
ταστατικό του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης και
δηµοσιοποιούνται σύµφωνα µε τα άρθρα 26 και 28.

6. Κάθε µέλος οργανισµού συλλογικής διαχείρισης έχει το δι-
καίωµα να ορίζει οποιοδήποτε άλλο µέλος, που µπορεί να είναι
πρόσωπο ή οντότητα, ως πληρεξούσιο προκειµένου να συµµετέ-
χει και να ψηφίζει στη γενική συνέλευση των µελών για λογαρια-
σµό του, υπό την προϋπόθεση ότι ο ορισµός αυτός δεν οδηγεί σε
σύγκρουση συµφερόντων. Ο πληρεξούσιος µπορεί να εκπροσω-
πεί έως και δύο (2) µέλη του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης.
Κάθε πληρεξουσιότητα ισχύει για µία (1) µόνο γενική συνέλευση
των µελών. Ο πληρεξούσιος έχει τα ίδια δικαιώµατα στη γενική
συνέλευση των µελών µε εκείνα του µέλους που τον ορίζει. Ο πλη-
ρεξούσιος ψηφίζει σύµφωνα µε τις οδηγίες που δίνει το µέλος που
τον όρισε.

7. Οι εξουσίες της γενικής συνέλευσης των µελών οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης µπορεί να ασκούνται από συνέλευση αν-
τιπροσώπων, οι οποίοι εκλέγονται τουλάχιστον κάθε τέσσερα (4)
έτη από τα µέλη του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης υπό την
προϋπόθεση ότι:

α) διασφαλίζεται η ορθή και αποτελεσµατική συµµετοχή των
µελών στη διαδικασία λήψης αποφάσεων του οργανισµού συλλο-
γικής διαχείρισης και, 

β) η εκπροσώπηση των διαφόρων κατηγοριών µελών στη συνέ-
λευση αντιπροσώπων είναι δίκαιη και ισορροπηµένη. Οι κανόνες
που θεσπίζονται στις παραγράφους 1 έως 6 εφαρµόζονται κατ’
αναλογία στη συνέλευση των αντιπροσώπων.

8. Αν ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δεν διαθέτει γενική
συνέλευση των µελών λόγω της νοµικής του µορφής, οι εξουσίες
της γενικής συνέλευσης ασκούνται από το εποπτικό συµβούλιο,
εφαρµοζοµένων των διατάξεων του άρθρου 10. 

9. Οι ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης του άρθρου 50 υπο-
χρεούνται να προβλέπουν στο καταστατικό τους γενική συνέ-
λευση των µελών που έχουν αναθέσει τη διαχείριση των
δικαιωµάτων τους σε αυτές. Για τη συµµετοχή και εκπροσώπηση
µε πληρεξούσιο κάθε µέλους στη γενική συνέλευση εφαρµόζεται
η παράγραφος 6. 

Για τη γενική συνέλευση των µελών ισχύουν τα εξής:
α) Συνέρχεται σε τακτική συνεδρίαση µία (1) φορά ανά έτος και

µέσα σε έξι (6) µήνες από τη λήξη της διαχειριστικής χρήσης, µε
υποχρέωση σύγκλησής της από το διοικητικό συµβούλιο της ανε-
ξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50. Αν δεν συγκληθεί
µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την παρέλευση της προθε-

σµίας του προηγούµενου εδαφίου, η σύγκλησή της γίνεται από το
εποπτικό συµβούλιο. Αν και πάλι δεν συγκληθεί µέσα σε επτά (7)
ηµέρες από την εποµένη της λήξης της ανωτέρω δεκαπενθήµερης
προθεσµίας, τη σύγκλησή της διατάζει το Ειρηνοδικείο, ύστερα
από αίτηση τουλάχιστον δέκα (10) µελών. 

β) Συνέρχεται, επίσης, εκτάκτως όποτε υποβληθεί αίτηµα στο
διοικητικό συµβούλιο από το 1/25 των µελών ή από το εποπτικό
συµβούλιο, αλλά από όχι λιγότερα από πέντε (5) µέλη του, ορίζον-
τας συγχρόνως και το θέµα προς συζήτηση. Αν το όργανο διοίκη-
σης δεν συγκαλέσει τη γενική συνέλευση σε έκτακτη συνεδρίαση
µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την υποβολή αίτησης του
εποπτικού συµβουλίου ή του 1/25 των µελών, τη σύγκλησή της
διατάζει το Ειρηνοδικείο, ύστερα από αίτηση τουλάχιστον του 1/25
των µελών. 

γ) Η πρόσκληση αναγράφει τον τόπο, την ηµέρα και την ώρα,
που θα συνέλθει η συνέλευση και τα θέµατα προς συζήτηση. Η
πρόσκληση γνωστοποιείται στα µέλη επτά (7) τουλάχιστον ηµέρες
πριν από την ηµέρα της γενικής συνέλευσης, µέσω συστηµένης
επιστολής ή ηλεκτρονικού µηνύµατος (email) ή τηλεοµοιοτυπικού
µηνύµατος (fax). 

δ) Η γενική συνέλευση των µελών βρίσκεται σε απαρτία και συ-
νεδριάζει έγκυρα, όταν κατά την έναρξη της συνεδρίασης παρί-
στανται τα µισά τουλάχιστον µέλη. Αν δεν υπάρχει απαρτία, η
γενική συνέλευση των µελών συνέρχεται ύστερα από πέντε (5)
ηµέρες χωρίς άλλη πρόσκληση, στον ίδιο τόπο και ώρα και απο-
φασίζει για όλα τα θέµατα της αρχικής ηµερήσιας διάταξης, εφό-
σον κατά την έναρξη της συνεδρίασης παρίσταται το 1/5
τουλάχιστον των µελών. Αν δεν υπάρξει απαρτία και πάλι, η γενική
συνέλευση των µελών συνέρχεται ύστερα από τρεις (3) ηµέρες,
χωρίς άλλη πρόσκληση, στον ίδιο τόπο και ώρα και αποφασίζει για
όλα τα θέµατα της αρχικής ηµερήσιας διάταξης όσα µέλη και αν
παρίστανται ή εκπροσωπούνται.

ε) Στην αποκλειστική αρµοδιότητα της γενικής συνέλευσης των
µελών υπάγεται:

(αα) η εκλογή των µελών του εποπτικού συµβουλίου της παρα-
γράφου 8 του άρθρου 10, καθώς και ο καθορισµός της αµοιβής
τους,

(ββ) η λήψη απόφασης για τον τρόπο εκπροσώπησης των δια-
φορετικών κατηγοριών µελών της ανεξάρτητης οντότητας διαχεί-
ρισης του άρθρου 50 στο εποπτικό συµβούλιο, ώστε να
διασφαλίζεται η δίκαιη και ισόρροπη εκπροσώπησή τους. Ως κρι-
τήρια για τον αριθµό ψήφων κάθε µέλους στη γενική συνέλευση
λαµβάνονται υπόψη τα έσοδα που κάθε µέλος λαµβάνει από την
ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του άρθρου 50 ή/ και η διάρκεια
της ιδιότητας µέλους, υπό την προϋπόθεση ότι τα κριτήρια αυτά
καθορίζονται και εφαρµόζονται µε δίκαιο και αναλογικό τρόπο,

(γγ) η απαλλαγή των µελών του εποπτικού συµβουλίου από τις
ευθύνες τους, 

(δδ) η υποβολή εισήγησης προς το εποπτικό συµβούλιο επί του
αµοιβολογίου και της ακολουθητέας τιµολογιακής πολιτικής της
ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης και του καθορισµού των όρων
και αµοιβών αδειοδότησης,

(εε) η υποβολή εισηγήσεων για τον βέλτιστο τρόπο διανοµής
δικαιωµάτων που εισπράττονται, καθώς και η αρωγή του εποπτι-
κού συµβουλίου σε κάθε θέµα που άπτεται των αρµοδιοτήτων του
τελευταίου.

Τα µέλη του εποπτικού συµβουλίου δεν έχουν δικαίωµα να ψη-
φίζουν για το θέµα απαλλαγής από την ευθύνη τους. 

στ) Οι αποφάσεις της γενικής συνέλευσης των µελών λαµβά-
νονται µε απόλυτη πλειοψηφία των ψηφισάντων. 

10. Κατά τα λοιπά, για τις γενικές συνελεύσεις µελών εφαρµό-
ζονται αναλόγως οι διατάξεις περί γενικής συνέλευσης του ν.
1667/1986.

Άρθρο 10
Εποπτικό συµβούλιο

(άρθρο 9 της Οδηγίας) 

1. Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης οφείλει να διαθέ-
τει εποπτικό συµβούλιο, το οποίο παρακολουθεί τις δραστηριό-
τητες και τις ενέργειες των φυσικών ή νοµικών προσώπων που
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διαχειρίζονται τις επιχειρηµατικές δραστηριότητες του οργανι-
σµού. Τα µέλη του εποπτικού συµβουλίου µπορεί να είναι από τρία
(3) έως εννέα (9).

2. Η εκπροσώπηση των διαφορετικών κατηγοριών µελών του
οργανισµού συλλογικής διαχείρισης στο εποπτικό συµβούλιο πρέ-
πει να είναι δίκαιη και ισορροπηµένη.

3. Κάθε µέλος του εποπτικού συµβουλίου του οργανισµού συλ-
λογικής διαχείρισης υποβάλλει στη γενική συνέλευση των µελών,
ετήσια ατοµική δήλωση σχετικά µε συγκρούσεις συµφερόντων, η
οποία περιέχει τις πληροφορίες που αναφέρονται στο τρίτο εδά-
φιο της παραγράφου 2 του άρθρου 31.

4. Το εποπτικό συµβούλιο του οργανισµού συλλογικής διαχεί-
ρισης συνέρχεται τακτικά και σε κάθε περίπτωση τουλάχιστον τέσ-
σερις (4) φορές ετησίως και έχει τουλάχιστον τις ακόλουθες
εξουσίες: 

α) την άσκηση των εξουσιών που του έχουν εκχωρηθεί από τη
γενική συνέλευση των µελών δυνάµει της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 9, 

β) την παρακολούθηση των δραστηριοτήτων και της εκτέλεσης
των καθηκόντων των µελών του διοικητικού συµβουλίου, του γε-
νικού διευθυντή ή και των διευθυντών, εφόσον έχει διορισθεί γε-
νικός διευθυντής ή και διευθυντές, καθώς, επίσης, και των
προσώπων εκείνων στα οποία έχουν ανατεθεί σχετικά καθήκοντα
και αρµοδιότητες, 

γ) την παρακολούθηση της εφαρµογής των αποφάσεων της γε-
νικής συνέλευσης των µελών και ιδίως, των αρµοδιοτήτων που πα-
ρατίθενται στις περιπτώσεις γ’ έως στ’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 9, 

δ) την τήρηση των διατάξεων των άρθρων 1 έως 54 και του κα-
ταστατικού.

5. Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων του το εποπτικό συµβού-
λιο µπορεί να ζητά από τα πρόσωπα που προβλέπονται στην πε-
ρίπτώση β’ της παραγράφου 4 οποιεσδήποτε πληροφορίες,
στοιχεία, βιβλία ή έγγραφα του οργανισµού συλλογικής διαχείρι-
σης, που απαιτούνται για την εκπλήρωση των σκοπών της παρα-
γράφου 4.

6. Το εποπτικό συµβούλιο υποβάλλει τουλάχιστον άπαξ ετησίως
στη γενική συνέλευση των µελών έκθεση σχετικά µε την άσκηση
των εξουσιών του.

7. Μέλος του διοικητικού συµβουλίου ή γενικός διευθυντής ή
διευθυντής δεν µπορεί να µετέχει στο εποπτικό συµβούλιο. Απα-
γορεύεται να είναι σύζυγοι ή να έχουν µεταξύ τους οποιαδήποτε
συγγένεια µέχρι δεύτερου βαθµού τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου, ο γενικός διευθυντής ή διευθυντής µε τα µέλη του επο-
πτικού συµβουλίου. Τα µέλη του εποπτικού συµβουλίου
ευθύνονται για κάθε πταίσµα. Με απόφαση της γενικής συνέλευ-
σης των µελών µπορεί τα µέλη του εποπτικού συµβουλίου να
απαλλάσσονται της ευθύνης τους.

8. Στις ανεξάρτητες οντότητες του άρθρου 50 τα µέλη του επο-
πτικού συµβουλίου είναι εννέα (9) και εκλέγονται από τη γενική
συνέλευση σύµφωνα µε την περίπτωση ε’ της παραγράφου 9 του
άρθρου 9. Η διάρκεια της θητείας του εποπτικού συµβουλίου είναι
τρία (3) έτη, µε εξαίρεση τη θητεία του πρώτου εποπτικού συµ-
βουλίου η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δύο (2) έτη. Κατ’
εξαίρεση, τα µέλη του πρώτου εποπτικού συµβουλίου καθώς και
η διάρκεια της θητείας τους ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού. Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού µπορεί να λαµβάνει υπόψη έγγραφες εισηγήσεις προς
αυτόν, µελών της ανεξάρτητης οντότητας του άρθρου 50, εφόσον
αυτές υποβληθούν µέσα σε δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες από την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Όλα τα µέλη του πρώτου εποπτικού
συµβουλίου είναι υποχρεωτικά δηµιουργοί, που έχουν αναθέσει
τη διαχείριση των δικαιωµάτων τους στην ανεξάρτητη οντότητα
διαχείρισης του άρθρου 50. 

9. Στην αρµοδιότητα του εποπτικού συµβουλίου της ανεξάρτη-
της οντότητας του άρθρου 50 υπάγονται η λήψη αποφάσεων για
τα ζητήµατα που αφορούν τη διαχείριση του περιουσιακού δικαιώ-
µατος των δικαιούχων ή εξουσιών που απορρέουν από αυτό και η
παρακολούθηση για την εφαρµογή τους, ιδίως: 

α) ο κανονισµός διανοµής δικαιωµάτων και η διανοµή των
ποσών που οφείλονται στους δικαιούχους. Οι εν λόγω αποφάσεις

λαµβάνονται µε πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) των παρισταµέ-
νων µελών του εποπτικού συµβουλίου,

β) η επενδυτική πολιτική και η χρήση για τα έσοδα από τα δι-
καιώµατα και για τα έσοδα που προκύπτουν από την επένδυσή
τους, λαµβάνοντας αναλόγως υπόψη την παράγραφο 4 του άρ-
θρου 17 και την παράγραφο 7 του άρθρου 19,

γ) η χρήση των ποσών που δεν είναι δυνατόν να διανεµηθούν, 
δ) οι κρατήσεις επί των εσόδων από τα δικαιώµατα και επί εσό-

δων που προκύπτουν από την επένδυσή τους, λαµβάνοντας
υπόψη το άρθρο 18, συµπεριλαµβανόµενης της απόφασης για εύ-
λογη υπέρβαση ορίου εξόδων διαχείρισης που προβλέπεται στην
παράγραφο 3 του άρθρου 18,

ε) η παρακολούθηση, ο έλεγχος και η εποπτεία του στρατηγικού
επιχειρηµατικού σχεδιασµού διαχείρισης των δικαιωµάτων, 

στ) η υποβολή γνώµης προς το διοικητικό συµβούλιο πριν την
έγκριση της ετήσιας έκθεσης διαφάνειας του άρθρου 29,

ζ) η πρόταση προς το διοικητικό συµβούλιο, η οποία είναι δε-
σµευτική, για τον ακολουθητέο τρόπο τιµολόγησης και το αναλυ-
τικό αµοιβολόγιο της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης, 

η) η πρόταση προς το διοικητικό συµβούλιο, η οποία είναι δε-
σµευτική, για την τροποποίηση όρων του καταστατικού που αφο-
ρούν άµεσα ή έµµεσα στη συλλογική διαχείριση, 

θ) η ενηµέρωση του διοικητικού συµβουλίου, κατόπιν αιτήµατος
του προέδρου του ή από άλλο εντεταλµένο από αυτόν πρόσωπο
για θέµατα λειτουργίας της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης
του άρθρου 50,

ι) η υποβολή γνώµης πριν την απόφαση του τρόπου αντιµετώ-
πισης των χρηστών, οι οποίοι είτε αρνούνται να αδειοδοτηθούν
είτε να τηρήσουν τους όρους υπογεγραµµένης σύµβασης αδείας,

ια) η συµµετοχή µέσω του νόµιµου εκπροσώπου του στις δια-
πραγµατεύσεις καθορισµού των όρων και αµοιβών αδειοδότησης,
καθώς και στις διαδικασίες φιλικής ή συναινετικής επίλυσης δια-
φορών µε συµβεβληµένους ή µη χρήστες,

ιβ) η υποβολή γνώµης προς το διοικητικό συµβούλιο πριν την
απόφαση για εξεύρεση πηγών είσπραξης πέραν των ήδη υπαρ-
χουσών, καθώς και τη διεύρυνση και ανάπτυξη των υφισταµένων, 

ιγ) η υποβολή γνώµης προς το διοικητικό συµβούλιο πριν την
απόφαση για τον τρόπο διαχείρισης των πιθανών περιπτώσεων
που µπορεί να επηρεάσουν την εκπλήρωση των υποχρεώσεων και
την επίτευξη των στόχων της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης,

ιδ) η έγκριση της αµοιβής ή της παροχής άλλου, χρηµατικού ή
µη, οφέλους στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου και τον γενικό
διευθυντή, ύστερα από αξιολόγηση της γενικής απόδοσής τους,

ιε) η πρόταση προς το διοικητικό συµβούλιο, η οποία είναι δε-
σµευτική, σχετικά µε τη διάθεση ποσών για κοινωνικές, πολιτιστι-
κές και εκπαιδευτικές υπηρεσίες καθώς και για τους όρους µε
τους οποίους χορηγούνται οι άδειες του άρθρου 14,

ιστ) η υποβολή γνώµης για κάθε άλλο θέµα που εισάγεται σε
αυτό από το διοικητικό συµβούλιο.

10. Σε περίπτωση διαπίστωσης παραβάσεων εκ µέρους του δι-
οικητικού συµβουλίου, το εποπτικό συµβούλιο µπορεί να προ-
σφεύγει στη διαδικασία των άρθρων 43 και 46 έως 47 ή 51. 

11. Οι παράγραφοι 5,6,7 και 10 εφαρµόζονται και στις ανεξάρ-
τητες οντότητες διαχείρισης του άρθρου 50. 

12.Για την άσκηση του συνόλου των αρµοδιοτήτων του, το επο-
πτικό συµβούλιο µπορεί να εξουσιοδοτεί ανεξάρτητους ορκωτούς
ελεγκτές ή λογιστές ή νοµικούς, της διακριτικής του ευχέρειας και
επιλογής, µε δαπάνες που βαρύνουν, µέχρι ποσοστό 3% των ετή-
σιων διαχειριστικών εξόδων, κατά περίπτωση, τον οργανισµό συλ-
λογικής διαχείρισης ή την ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του
άρθρου 50, υπό την πρόσθετη προϋπόθεση τήρησης των αρχών
εχεµύθειας και µη ύπαρξης συγκρουόµενων συµφερόντων. 

Άρθρο 11
Σχέσεις Οργανισµών συλλογικής διαχείρισης 

µε δικαιούχους – Γενικές αρχές
(άρθρα 4 και 5 παράγραφος 1 της Οδηγίας)

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης οφείλουν να ενεργούν
µε γνώµονα το βέλτιστο συµφέρον των δικαιούχων, τα δικαιώµατα
των οποίων εκπροσωπούν και να µην τους επιβάλλουν υποχρεώ-
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σεις που δεν είναι αντικειµενικά αναγκαίες για την προστασία των
δικαιωµάτων και των συµφερόντων τους ή για την αποτελεσµατική
διαχείριση των δικαιωµάτων τους.

2. Tα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των δικαιούχων, όπως πε-
ριγράφονται στα άρθρα 12 έως 16, πρέπει να προβλέπονται στο
καταστατικό του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης.

Άρθρο 12
Ανάθεση διαχείρισης

(άρθρο 5 παράγραφοι 2, 4, 5, 6, 7 και 8
εδάφιο α’ της Οδηγίας)

1. Οι δικαιούχοι έχουν το δικαίωµα να αναθέτουν σε οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης της επιλογής τους να διαχειρίζεται το
περιουσιακό δικαίωµα ή τις εξουσίες (δικαιώµατα) που απορρέ-
ουν από αυτό ή κατηγορίες εξουσιών ή είδη έργων ή αντικείµενα
προστασίας της επιλογής τους, για τις επικράτειες της επιλογής
τους, ανεξάρτητα από το κράτος - µέλος ιθαγένειας, κατοικίας
ή εγκατάστασης είτε του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης,
είτε του δικαιούχου (σύµβαση ανάθεσης). Η ανάθεση µπορεί να
γίνεται µε µεταβίβαση του δικαιώµατος, ή των σχετικών εξουσιών
προς τον σκοπό της διαχείρισης, είτε µε παροχή σχετικής πλη-
ρεξουσιότητας, είτε µε οποιαδήποτε άλλη συµβατική συµφωνία.
Η ανάθεση γίνεται κάθε φορά εγγράφως και για ορισµένο χρο-
νικό διάστηµα που δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερο από τρία (3)
έτη. Σε περίπτωση αµφιβολίας τεκµαίρεται ότι η ανάθεση αφορά
σε όλα τα έργα, στα οποία συµπεριλαµβάνονται και τα µελλον-
τικά έργα, για χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να είναι µεγα-
λύτερο από τρία (3) έτη. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης
υποχρεούται να διαχειρίζεται το περιουσιακό δικαίωµα, τις εξου-
σίες ή κατηγορίες εξουσιών ή είδη έργων ή αντικείµενα προστα-
σίας, εφόσον η διαχείρισή τους εµπίπτει στο πεδίο
δραστηριοτήτων του, εκτός εάν έχει αντικειµενικά αιτιολογηµέ-
νους λόγους να αρνηθεί την ανάληψη της διαχείρισης.

2. Οι δικαιούχοι έχουν το δικαίωµα να καταγγέλλουν εν όλω ή
εν µέρει τη σύµβαση ανάθεσης αναφορικά µε το περιουσιακό δι-
καίωµα ή κατηγορίες εξουσιών, ή είδη έργων, ή αντικείµενα προ-
στασίας της επιλογής τους για τις επικράτειες της επιλογής
τους, ή να ανακαλούν οποιοδήποτε από τα δικαιώµατα, κατηγο-
ρίες εξουσιών ή ειδών έργων και αντικειµένων προστασίας από
τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, ύστερα από έγγραφη
προειδοποίηση τριών (3) µηνών. Η καταγγελία παράγει αποτελέ-
σµατα όταν παρέλθει τρίµηνο από την υποβολή της έγγραφης
προειδοποίησης, ενώ οι άδειες που έχουν χορηγηθεί πριν από
την καταγγελία συνεχίζουν να ισχύουν έως τη λήξη της διάρκειάς
τους.

3. Εάν υπάρχουν ποσά που οφείλονται σε δικαιούχο για πρά-
ξεις εκµετάλλευσης που έγιναν πριν από τη λήξη ισχύος της σύµ-
βασης ανάθεσης, ή την υποβολή καταγγελίας, ή την ανάκληση,
ή δυνάµει άδειας που χορηγήθηκε πριν από την έναρξη ισχύος
της λήξης, ή της καταγγελίας, ή της ανάκλησης, ο δικαιούχος
διατηρεί τα δικαιώµατά του µε βάση τα άρθρα 18, 19, 25, 27, 37
και 42.

4. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, δεν µπορεί να πε-
ριορίζει την άσκηση των δικαιωµάτων που προβλέπονται στις πα-
ραγράφους 2 και 3 µε το να επιβάλλει ως όρο άσκησής τους την
ανάθεση σε άλλον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης της δια-
χείρισης των δικαιωµάτων ή των κατηγοριών εξουσιών, ή ειδών
έργων, ή αντικειµένων προστασίας που υπόκεινται σε λήξη, ή
έχουν καταγγελθεί, ή ανακληθεί.

5. Όταν ο δικαιούχος αναθέτει σε οργανισµό συλλογικής δια-
χείρισης, να διαχειρίζεται το περιουσιακό δικαίωµα, ή εξουσίες,
ή κατηγορίες εξουσιών, ή είδη έργων, ή αντικείµενα προστασίας
παρέχει τη συναίνεσή του συγκεκριµένα για κάθε εξουσία ή κα-
τηγορία εξουσιών, ή είδος έργων ή αντικειµένων προστασίας. Η
συναίνεση πρέπει να αποδεικνύεται εγγράφως και τεκµηριωµένα.

6. Τα δικαιώµατα των δικαιούχων που απορρέουν από τις πα-
ραγράφους 1 έως 5 περιλαµβάνονται στη σύµβαση ανάθεσης.

7. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης , οφείλει, πριν ανα-
τεθεί σε αυτόν η κατά την παράγραφο 1 διαχείριση, να ενηµερώ-
νει τους δικαιούχους σχετικά µε τα δικαιώµατά τους κατά τις

παραγράφους1 έως 5, καθώς και για τους όρους άσκησης του
δικαιώµατος που προβλέπεται στο άρθρο 14. Η ενηµέρωση γί-
νεται, µεταξύ άλλων, τουλάχιστον µε ανάρτηση στην ιστοσελίδα
του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης και επικοινωνία µέσω
ηλεκτρονικής αλληλογραφίας µε τον δικαιούχο.

Άρθρο 13
Εισδοχή µέλους

(άρθρο 6 της Οδηγίας)

1. Ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δέχεται και εγ-
γράφει ως µέλη δικαιούχους και οντότητες που εκπροσωπούν
δικαιούχους, καθώς και άλλους οργανισµούς συλλογικής διαχεί-
ρισης και ενώσεις δικαιούχων, εφόσον πληρούνται οι όροι εισό-
δου, οι οποίοι βασίζονται σε αντικειµενικά και διαφανή κριτήρια
που δεν εισάγουν διακρίσεις. Οι όροι εισδοχής και εγγραφής πε-
ριλαµβάνονται στο καταστατικό και δηµοσιεύονται στην ιστοσε-
λίδα του οργανισµού. Αν ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης,
απορρίψει το αίτηµα εισδοχής, οφείλει να παρέχει στον αιτούντα,
σαφή αιτιολογία και εξήγηση των λόγων της απόφασής του.

2. Το καταστατικό του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης
οφείλει να προβλέπει κατάλληλους και αποτελεσµατικούς µηχα-
νισµούς για τη συµµετοχή όλων των µελών του στη διαδικασία
λήψης αποφάσεων του οργανισµού. Η εκπροσώπηση των διαφό-
ρων κατηγοριών µελών στη διαδικασία λήψης αποφάσεων πρέ-
πει να είναι δίκαιη και ισορροπηµένη.

3. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης υποχρεούται να δίνει
τη δυνατότητα στα µέλη του, ή στους αντίστοιχα εκπροσωπού-
µενους δικαιούχους να επικοινωνούν µε αυτόν µε ηλεκτρονικά
µέσα ακόµη και για την άσκηση των δικαιωµάτων τους.

4. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης τηρεί αρχεία των
µελών του ή των αντίστοιχα εκπροσωπούµενων δικαιούχων, τα
οποία επικαιροποιεί τακτικά και σε κάθε περίπτωση κάθε µήνα.
Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης οφείλει να υποβάλλει
στον ΟΠΙ ετησίως και έως την 20ή Ιανουαρίου πλήρη κατάλογο
µε τα µέλη του ή τους εκπροσωπούµενους αντίστοιχα δικαιού-
χους του, µαζί µε τις ηλεκτρονικές διευθύνσεις τους.

Άρθρο 14
Άδειες µη εµπορικής χρήσης

(άρθρο 5 παράγραφος 3 της Οδηγίας)

1. Οι δικαιούχοι έχουν το δικαίωµα να χορηγούν άδειες µη εµ-
πορικής χρήσης δικαιωµάτων, κατηγοριών εξουσιών ή ειδών
έργων και αντικειµένων προστασίας της επιλογής τους.

2. Με απόφαση της γενικής συνέλευσης, οι οργανισµοί συλ-
λογικής διαχείρισης καθορίζουν τους όρους µε βάση τους οποί-
ους οι δικαιούχοι χορηγούν άδειες µη εµπορικής χρήσης µε
υποχρέωση ενηµέρωσης των δικαιούχων για τις επιλογές τους
και παροχής της µεγαλύτερης δυνατής ευχέρειας στην άσκηση
των σχετικών δικαιωµάτων τους.

Άρθρο 15
Δικαιώµατα δικαιούχων που δεν είναι µέλη οργανισµού συλ-

λογικής διαχείρισης 
(άρθρο 7 παράγραφος 1 της Οδηγίας)

Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 13, το άρθρο 27, η παρά-
γραφος 2 του άρθρου 38 και το άρθρο 42 εφαρµόζονται και σε
δικαιούχους, που αν και δεν είναι εγγεγραµµένα µέλη των οργα-
νισµών συλλογικής διαχείρισης, έχουν, από τον νόµο ή µέσω µε-
ταβίβασης, άδειας ή οποιασδήποτε άλλης συµβατικής
συµφωνίας, το δικαίωµα είσπραξης µέρους των εσόδων από δι-
καιώµατα.

Άρθρο 16
Υποχρέωση ενηµέρωσης για τα έργα των δικαιούχων

Οι δικαιούχοι που έχουν αναθέσει σε οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης τη διαχείριση του συνόλου των έργων τους οφείλουν
να ενηµερώνουν εγγράφως για τα έργα που έχουν δηµοσιεύσει
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µε οποιονδήποτε τρόπο, καθώς και για οποιοδήποτε νέο έργο
που δηµοσιεύεται µετά την ανάθεση της διαχείρισης στον οργα-
νισµό. Στο πλαίσιο αυτό ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης
υπενθυµίζει ετησίως στους δικαιούχους την υποχρέωση αυτή και
ταυτόχρονα τους παρέχει τη δυνατότητα να τον ενηµερώνουν µε
ηλεκτρονικά µέσα. 

Άρθρο 17
Έσοδα από δικαιώµατα
(άρθρο 11 της Οδηγίας)

1. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης πρέπει να επιδεικνύει
επιµέλεια όσον αφορά στη συλλογή και στη διαχείριση των εσό-
δων από τα δικαιώµατα. Στα έσοδα από δικαιώµατα συµπεριλαµ-
βάνονται και οι τόκοι από την επένδυση των εσόδων από τα
δικαιώµατα αυτά. Για τον σκοπό του πρώτου εδαφίου οι οργανι-
σµοί συλλογικής διαχείρισης οφείλουν να διατηρούν κατάλληλα
µητρώα µελών, αδειών και χρήσεων των έργων και άλλων αντι-
κειµένων προστασίας. Τα σχετικά στοιχεία που απαιτούνται για
την αποτελεσµατική συλλογική διαχείριση των δικαιωµάτων πα-
ρέχονται, επίσης, από τους δικαιούχους και τους χρήστες και
ελέγχονται από τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης.

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης τηρεί ξεχωριστά
στους λογαριασµούς του: α) έσοδα από δικαιώµατα και κάθε
έσοδο που προκύπτει από την επένδυση εισπράξεων από δικαιώ-
µατα και β) ίδια περιουσιακά στοιχεία που διαθέτει και έσοδα που
προκύπτουν από τα εν λόγω περιουσιακά στοιχεία, από τα έξοδα
διαχείρισης ή από άλλες δραστηριότητες.

3. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δεν έχει το δικαίωµα
να χρησιµοποιεί τα έσοδα από τα δικαιώµατα ή έσοδα που προ-
κύπτουν από την επένδυση των εσόδων από τα δικαιώµατα για
σκοπούς άλλους πλην της διανοµής τους στους δικαιούχους.
Εξαιρούνται οι περιπτώσεις κράτησης ή συµψηφισµού των εξό-
δων διαχείρισης ή οι περιπτώσεις χρήσης εσόδων από δικαιώ-
µατα ή εσόδων που προκύπτουν από την επένδυση αυτών βάσει
αποφάσεων που λαµβάνονται δυνάµει της παραγράφου 2 του
άρθρου 9 ή της παραγράφου 8 του άρθρου 10.

4. Αν ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης επενδύει έσοδα
από τα δικαιώµατα ή έσοδα που προκύπτουν από την επένδυση
των εσόδων από τα δικαιώµατα, πράττει τούτο µε γνώµονα το
βέλτιστο συµφέρον των δικαιούχων, τα δικαιώµατα των οποίων
εκπροσωπεί, σύµφωνα µε την επενδυτική πολιτική και την πολι-
τική για τον τρόπο διαχείρισης των πιθανών περιπτώσεων που
µπορεί να επηρεάσουν την εκπλήρωση των υποχρεώσεων και
την επίτευξη των στόχων του οργανισµού που αναφέρονται στις
περιπτώσεις ε’ και θ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 9 και λαµ-
βάνοντας υπόψη τους εξής κανόνες: 

α) όπου υπάρχει πιθανή σύγκρουση συµφερόντων, ο οργανι-
σµός συλλογικής διαχείρισης διασφαλίζει ότι η επένδυση γίνεται
αποκλειστικά προς το συµφέρον των εν λόγω δικαιούχων, 

β) τα στοιχεία του ενεργητικού επενδύονται κατά τρόπο που
να εγγυάται την ασφάλεια, την ποιότητα, τη ρευστότητα και την
κερδοφορία του χαρτοφυλακίου στο σύνολό του, 

γ) τα στοιχεία του ενεργητικού είναι προσηκόντως διαφορο-
ποιηµένα, προκειµένου να αποφεύγεται η υπέρµετρη εξάρτηση
από κάποιο συγκεκριµένο στοιχείο αλλά και η συσσώρευση κιν-
δύνων στο χαρτοφυλάκιο στο σύνολό του.

Άρθρο 18
Κρατήσεις

(άρθρο 12 παράγραφοι 1, 2, 3 και 4 της Οδηγίας )

1. Οι κρατήσεις πρέπει να είναι εύλογες σε συνάρτηση µε τις
υπηρεσίες που παρέχει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης
στους δικαιούχους και καθορίζονται βάσει αντικειµενικών κριτη-
ρίων.

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης παρέχει στον δι-
καιούχο που του αναθέτει τη διαχείριση των δικαιωµάτων του,
και πριν ακόµη λάβει τη συναίνεση του δικαιούχου για τη διαχεί-
ριση αυτή, τεκµηριωµένες πληροφορίες για τα έξοδα διαχείρι-
σης και για τις λοιπές κρατήσεις επί των εσόδων από δικαιώµατα
και επί των εσόδων από την επένδυση των εσόδων από δικαιώ-

µατα.
3. Τα έξοδα διαχείρισης του οργανισµού συλλογικής διαχείρι-

σης δεν πρέπει να υπερβαίνουν τις δικαιολογηµένες και τεκµη-
ριωµένες δαπάνες για τη διαχείριση των δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας. Τα έξοδα διαχείρισης δεν πρέπει να
υπερβαίνουν συνολικά κατά µέσο όρο ποσοστό είκοσι τοις εκατό
(20%) των ακαθάριστων εσόδων του οργανισµού συλλογικής δια-
χείρισης από δικαιώµατα. Από το ποσοστό αυτό εξαιρούνται οι
δαπάνες δικαστικής διεκδίκησης των δικαιωµάτων των µελών του
οργανισµού. Στις δαπάνες δικαστικής διεκδίκησης συµπεριλαµ-
βάνεται αποκλειστικά το σύνολο του ποσού που καταβάλλεται
υποχρεωτικά και επί αποδείξει για την εισαγωγή της υπόθεσης
στο δικαστήριο και τη διεξαγωγή της δίκης και αφορά τα σχετικά
ιδίως δικαστικά ένσηµα, µεγαρόσηµα, παράβολα και γραµµάτια.
Το ποσοστό αυτό ισχύει και στις περιπτώσεις κατά τις οποίες ο
οργανισµός συλλογικής διαχείρισης αποτελεί µέλος ενιαίου ορ-
γανισµού συλλογικής διαχείρισης. Το ποσοστό του οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης-µέλους συνυπολογίζεται µε το ποσοστό
του ενιαίου οργανισµού συλλογικής διαχείρισης σε σχέση µε τη
διαχείριση που ασκεί ο τελευταίος για λογαριασµό του πρώτου.
Εύλογη υπέρβαση του ορίου επιτρέπεται ύστερα από σχετική οι-
κονοµοτεχνική µελέτη, την κατάρτιση της οποίας µπορεί να ζη-
τήσει το διοικητικό συµβούλιο του οργανισµού συλλογικής
διαχείρισης, ύστερα από πρόταση του εποπτικού συµβουλίου,
που είναι δεσµευτική και µόνο εάν τα αποτελέσµατα της µελέτης
γίνουν δεκτά από το εποπτικό συµβούλιο. Το ποσοστό αυτό εί-
κοσι τοις εκατό (20%) δεν ισχύει για νεοσυσταθέντες οργανι-
σµούς συλλογικής διαχείρισης και µέχρι και για τρία (3) έτη από
την έναρξη λειτουργίας τους, υπό τον όρο ότι στο τέλος κάθε
διαχειριστικής περιόδου εξετάζεται και διαπιστώνεται από τη γε-
νική συνέλευση ή το εποπτικό συµβούλιο για τις ανεξάρτητες ον-
τότητες διαχείρισης του άρθρου 50 η ανάγκη να διατηρηθεί η
υπέρβαση του ανωτέρω ποσοστού είκοσι τοις εκατό (20%). 

4. Όσα ισχύουν για τη χρήση και τη διαφάνεια στη χρήση των
ποσών που κρατούνται ή συµψηφίζονται µε τα έξοδα διαχείρισης
εφαρµόζονται και σε οποιεσδήποτε άλλες κρατήσεις πραγµατο-
ποιούνται για να καλυφθούν έξοδα που προκύπτουν από τη δια-
χείριση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών
δικαιωµάτων. 

5. Για τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης των οποίων
τα ετήσια ακαθάριστα έσοδά τους δεν υπερβαίνουν το ποσό των
πεντακοσίων χιλιάδων (500.000) ευρώ, τα έξοδα διαχείρισης δεν
πρέπει να υπερβαίνουν συνολικά κατά µέσο όρο ποσοστό είκοσι
πέντε τοις εκατό (25%) των ακαθάριστων εσόδων του οργανι-
σµού συλλογικής διαχείρισης.

Άρθρο 19
Διανοµή των ποσών που οφείλονται 

στους δικαιούχους
(άρθρο 13 παράγραφοι 1 έως 6 της Οδηγίας)

1. Η διανοµή στους δικαιούχους λαµβάνει χώρα κατ’ αναλογία,
όσο αυτό είναι δυνατόν, προς την πραγµατική χρήση των έργων
τους.

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 2 του άρθρου 21 και
του άρθρου 37, οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης, διανέµουν
και καταβάλλουν τα ποσά που οφείλονται στους δικαιούχους τα-
κτικά, επιµελώς, µε ακρίβεια και σύµφωνα µε τον κανονισµό δια-
νοµής. Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης ή τα µέλη του,
που είναι οντότητες που εκπροσωπούν δικαιούχους, διανέµουν
και καταβάλλουν τα ποσά αυτά στους δικαιούχους το συντοµό-
τερο δυνατόν και το αργότερο εννέα (9) µήνες από το τέλος του
φορολογικού έτους, εντός του οποίου εισπράχθηκαν τα έσοδα
από τα δικαιώµατα, εκτός εάν αντικειµενικοί λόγοι, που σχετίζον-
ται ιδίως µε την υποβολή αναφορών εκ µέρους των χρηστών, τον
προσδιορισµό των δικαιωµάτων, την ταυτοποίηση των δικαιού-
χων ή την αντιστοίχιση των πληροφοριών για έργα και άλλα αν-
τικείµενα προστασίας µε τους δικαιούχους, δεν επιτρέπουν στον
οργανισµό συλλογικής διαχείρισης - ή κατά περίπτωση στα µέλη
του -, να τηρήσουν την προθεσµία αυτή.

3. Αν τα ποσά που οφείλονται στους δικαιούχους δεν µπορεί
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να διανεµηθούν εντός της προθεσµίας που ορίζεται στην παρά-
γραφο 2, επειδή οι σχετικοί δικαιούχοι δεν µπορεί να ταυτοποι-
ηθούν ή να εντοπιστούν και η εξαίρεση από την προθεσµία δεν
έχει εφαρµογή, τα ποσά αυτά πρέπει να τηρούνται χωριστά
στους λογαριασµούς του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης.

4. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης λαµβάνει όλα τα ανα-
γκαία µέτρα σύµφωνα µε την παράγραφο 2 για την ταυτοποίηση
και τον εντοπισµό των δικαιούχων και επαληθεύει τα αρχεία που
αναφέρονται στην παράγραφο 4 του άρθρου 13, καθώς και άλλα
άµεσα διαθέσιµα αρχεία. Το αργότερο τρεις (3) µήνες µετά τη
λήξη της προθεσµίας που ορίζεται στην παράγραφο 2, ο οργα-
νισµός συλλογικής διαχείρισης παρέχει πληροφορίες σχετικά µε
τα έργα και άλλα αντικείµενα προστασίας για τα οποία ένας ή
περισσότεροι δικαιούχοι δεν έχουν ταυτοποιηθεί ή εντοπιστεί: 

α) στους δικαιούχους που εκπροσωπεί ή, αν ο οργανισµός
συλλογικής διαχείρισης έχει ως µέλη οντότητες που εκπροσω-
πούν τους δικαιούχους, σε αυτές τις οντότητες και 

β) σε όλους τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, µε
τους οποίους έχει συνάψει συµβάσεις εκπροσώπησης. 

Στις πληροφορίες του δεύτερου εδαφίου περιλαµβάνονται,
όπου υπάρχουν, τα εξής: 

αα) ο τίτλος του έργου ή άλλου αντικειµένου προστασίας, 
ββ) το όνοµα του δικαιούχου, 
γγ) το όνοµα του εκδότη ή παραγωγού, 
δδ) κάθε άλλη σχετική διαθέσιµη πληροφορία, η οποία µπορεί

να βοηθήσει στην ταυτοποίηση του δικαιούχου. 
Εάν τα προαναφερόµενα µέτρα δεν αποφέρουν αποτελέ-

σµατα, ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης θέτει τις πληροφο-
ρίες αυτές στη διάθεση του κοινού το αργότερο ένα (1) έτος
µετά τη λήξη της προθεσµίας των τριών (3) µηνών.

5. Αν τα ποσά που οφείλονται στους δικαιούχους δεν είναι δυ-
νατό να διανεµηθούν µετά την παρέλευση τριών (3) ετών από το
τέλος του φορολογικού έτους εντός του οποίου εισπράχθηκαν
τα έσοδα από τα δικαιώµατα και εφόσον ο οργανισµός συλλογι-
κής διαχείρισης έχει λάβει όλα τα αναγκαία µέτρα για την ταυ-
τοποίηση και τον εντοπισµό των δικαιούχων, όπως αναφέρονται
στην παράγραφο 4, τα ποσά αυτά θεωρούνται µη διανεµητέα. Η
διάταξη αυτή εφαρµόζεται και στα µη διανεµητέα ποσά από την
είσπραξη της εύλογης αµοιβής.

6. Η γενική συνέλευση των µελών του οργανισµού συλλογικής
διαχείρισης ή το εποπτικό συµβούλιο της ανεξάρτητης οντότη-
τας διαχείρισης του άρθρου 50 αντίστοιχα, αποφασίζει σχετικά
µε τη χρήση των µη διανεµητέων ποσών σύµφωνα µε την περί-
πτωση δ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 9 ή µε την παράγραφο
9 του άρθρου 10 αντίστοιχα, µε την επιφύλαξη του δικαιώµατος
των δικαιούχων να διεκδικήσουν τα ποσά αυτά από τον οργανι-
σµό συλλογικής διαχείρισης ή την ανεξάρτητη οντότητα διαχεί-
ρισης του άρθρου 51, εάν δεν έχουν παραγραφεί.

7. Μόνο το ήµισυ των µη διανεµητέων ποσών µπορεί να χρη-
σιµοποιηθεί από τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης ή την
ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του άρθρου 50, για επενδύ-
σεις, ενώ το υπόλοιπο ήµισυ µπορεί να χρησιµοποιηθεί, χωριστά
και κατά τρόπο ανεξάρτητο, για τη χρηµατοδότηση υπηρεσιών
κοινωνικού, πολιτιστικού και εκπαιδευτικού περιεχοµένου προς
όφελος των δικαιούχων. Με απόφαση της γενικής συνέλευσης
των µελών οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή του εποπτικού
συµβουλίου της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου
50, µπορεί να αυξηθεί το ύψος των µη διανεµητέων ποσών για
επενδύσεις. Επίσης, η γενική συνέλευση των µελών οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης ή το εποπτικό συµβούλιο της ανεξάρτη-
της οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50, αντίστοιχα, µπορεί να
αποφασίζει ότι ένα µέρος των µη διανεµητέων ποσών θα διανε-
µηθεί στους δικαιούχους, εφόσον αυτή η απόφαση δεν προ-
σκρούει στη δυνατότητα των δικαιούχων να διεκδικούν και να
λαµβάνουν τα ποσά που αντιστοιχούν σε αξιώσεις τους οι οποίες
δεν έχουν παραγραφεί.

8. Οι αξιώσεις των δικαιούχων για είσπραξη εσόδων από δι-
καιώµατα κατά των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης παρα-
γράφονται σε δέκα (10) έτη από το τέλος του φορολογικού έτους
εντός του οποίου εισπράχθηκαν. Αν δεν έχει γίνει ταυτοποίηση
ή εντοπισµός των δικαιούχων, τα ως άνω δέκα (10) έτη υπολογί-

ζονται από την ολοκλήρωση της διαδικασίας της παραγράφου
4.

Άρθρο 20
Διαχείριση δικαιωµάτων δυνάµει 

συµβάσεων εκπροσώπησης 
(άρθρο 14 της Οδηγίας)

Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης υποχρεούται να µην
κάνει διακρίσεις εις βάρος των δικαιούχων, τα δικαιώµατα των
οποίων διαχειρίζεται στο πλαίσιο συµβάσεων εκπροσώπησης,
ιδίως σε σχέση µε τις ισχύουσες χρεώσεις, τα έξοδα διαχείρισης
και τους όρους για την είσπραξη των εσόδων από τα δικαιώµατα
και τη διανοµή των ποσών που οφείλονται στους δικαιούχους.

Άρθρο 21
Κρατήσεις και πληρωµές που προβλέπονται 

στις συµβάσεις εκπροσώπησης 
(άρθρο15 παράγραφοι 1, 2 και 3 της Οδηγίας)

1. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δεν προβαίνει σε
άλλες κρατήσεις πέραν των εξόδων διαχείρισης επί των εσόδων
από τα δικαιώµατα που διαχειρίζεται βάσει της σύµβασης εκπρο-
σώπησης ή επί εσόδων που προκύπτουν από την επένδυση των
εν λόγω εσόδων από δικαιώµατα, εκτός εάν ο άλλος οργανισµός
συλλογικής διαχείρισης που είναι συµβαλλόµενο µέρος της σύµ-
βασης εκπροσώπησης συναινεί ρητά σε τέτοιες κρατήσεις.

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης διανέµει και κατα-
βάλλει τα ποσά που οφείλονται σε άλλους οργανισµούς συλλο-
γικής διαχείρισης τακτικά, επιµελώς και µε ακρίβεια και σε κάθε
περίπτωση το συντοµότερο δυνατόν και το αργότερο εννέα (9)
µήνες από το τέλος του φορολογικού έτους, εντός του οποίου
εισπράχθηκαν τα έσοδα από τα δικαιώµατα, εκτός εάν αντικει-
µενικοί λόγοι, που σχετίζονται, ιδίως, µε την υποβολή αναφορών
εκ µέρους των χρηστών, τον προσδιορισµό των δικαιωµάτων, την
ταυτοποίηση των δικαιούχων ή την αντιστοίχιση των πληροφο-
ριών για τα έργα και άλλα αντικείµενα προστασίας µε τους δι-
καιούχους, δεν επιτρέπουν στον οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης, να τηρήσει την προθεσµία αυτή.

3. Ο άλλος οργανισµός συλλογικής διαχείρισης ή, εφόσον
αυτός έχει ως µέλη οντότητες που εκπροσωπούν δικαιούχους,
τα µέλη αυτά διανέµουν και καταβάλλουν τα ποσά που οφείλον-
ται στους δικαιούχους το συντοµότερο δυνατόν και το αργότερο
έξι (6) µήνες από την είσπραξη των ποσών αυτών, εκτός εάν αν-
τικειµενικοί λόγοι, που σχετίζονται, ιδίως, µε την υποβολή ανα-
φορών εκ µέρους των χρηστών, τον προσδιορισµό των
δικαιωµάτων, την ταυτοποίηση των δικαιούχων ή την αντιστοί-
χιση των πληροφοριών για έργα και άλλα αντικείµενα προστα-
σίας µε τους δικαιούχους, δεν επιτρέπουν στον οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης ή, κατά περίπτωση, στα µέλη του να τη-
ρήσουν την προθεσµία αυτή.

Άρθρο 22
Άδειες χρήσης, καθορισµός ύψους αµοιβής 

και εύλογης αµοιβής
(άρθρα 16 παράγραφοι 1 έως 4 

και 35 παράγραφος 1 της Οδηγίας)

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι χρήστες διε-
ξάγουν διαπραγµατεύσεις για τη χορήγηση αδειών χρήσης των
δικαιωµάτων µε καλή πίστη και στο πλαίσιο αυτό ανταλλάσσουν
κάθε αναγκαία πληροφορία.

2. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης, προκειµένου οι χρή-
στες να έχουν την ευχέρεια της χρήσης των έργων του ρεπερ-
τορίου τους, αξιώνουν από αυτούς ποσοστιαία αµοιβή κατά τα
οριζόµενα στο άρθρο 32 του          ν. 2121/1993. 

3. Οι όροι χορήγησης αδειών χρήσης βασίζονται σε αντικειµε-
νικά κριτήρια που δεν εισάγουν διακρίσεις. Κατά τη χορήγηση
αδειών χρήσης δικαιωµάτων που αφορούν σε επιγραµµικές υπη-
ρεσίες οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης δεν υποχρεούνται
να χρησιµοποιούν ως προηγούµενο τους όρους χορήγησης
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αδειών χρήσης που έχουν συµφωνηθεί µε έναν χρήστη, όταν ο
χρήστης αυτός παρέχει ένα νέο είδος επιγραµµικής υπηρεσίας,
το οποίο είναι διαθέσιµο στο κοινό της ΕΕ για λιγότερο από τρία
(3) έτη. 

4. Για τη χορήγηση άδειας οι χρήστες υποβάλλουν σχετικό αί-
τηµα στον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, αναφέροντας µε-
ταξύ άλλων τις πληροφορίες που είναι απαραίτητες για τον
σκοπό αυτόν. Μετά τη λήψη όλων των σχετικών πληροφοριών ο
οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, χωρίς αδικαιολόγητη καθυ-
στέρηση, χορηγεί την άδεια, εκτός εάν συντρέχει λόγος άρνη-
σης, τον οποίο γνωστοποιεί µε ειδική αιτιολογία εγγράφως στον
χρήστη και κοινοποιεί στον ΟΠΙ.

5. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης παρέχουν τη δυνα-
τότητα στους χρήστες να επικοινωνούν µε αυτούς µε ηλεκτρο-
νικά µέσα, συµπεριλαµβανοµένης της δυνατότητας να
υποβάλλουν αναφορές σε σχέση µε τη χρήση άδειας.

6. Σε περίπτωση µη καταβολής αµοιβής για τη λήψη άδειας ή
διαφωνίας ως προς το ύψος της αµοιβής που αξιώνει ο οργανι-
σµός συλλογικής διαχείρισης, ο χρήστης οφείλει πριν από οποι-
αδήποτε χρήση να προκαταβάλει στον οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης το αιτούµενο ποσό αµοιβής ή εκείνο που θα έχει ορί-
σει και επιδικάσει προσωρινά το Μονοµελές Πρωτοδικείο, κατό-
πιν αίτησης είτε του χρήστη είτε του οργανισµού συλλογικής
διαχείρισης κατά τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων, ως
συνήθως καταβαλλόµενο σε παρόµοιες περιπτώσεις ή ως εύ-
λογο, αν δεν υπάρχουν παρόµοιες περιπτώσεις. Μετά από
αγωγή που ασκεί ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, ή ο χρή-
στης, το αρµόδιο Μονοµελές Πρωτοδικείο, που δικάζει κατά τη
διαδικασία των περιουσιακών διαφορών του ΚΠολΔ, προσδιορί-
ζει οριστικά την αµοιβή και το ύψος αυτής και την επιδικάζει. 

7. Σε περίπτωση διαφωνίας µεταξύ χρήστη και οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης ως προς το ύψος της εύλογης αµοιβής
του άρθρου 49 του ν. 2121/1993 και τους όρους πληρωµής της,
το Μονοµελές Πρωτοδικείο, που δικάζει κατά τη διαδικασία των
ασφαλιστικών µέτρων, καθορίζει αυτά προσωρινά, µετά από αί-
τηση του χρήστη ή του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης, και
επιδικάζει προσωρινά µέχρι το ήµισυ της εύλογης αµοιβής που
καθόρισε. Για τον οριστικό προσδιορισµό του ύψους της εύλο-
γης αµοιβής και των όρων πληρωµής της εφαρµόζεται το τελευ-
ταίο εδάφιο της παραγράφου 6. 

8. Όλες οι οικονοµικές συναλλαγές των χρηστών µε τους ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης και µε τις ανεξάρτητες οντό-
τητες διαχείρισης του άρθρου 50, όπως ιδίως η καταβολή της
οφειλόµενης αµοιβής, γίνονται µέσω τραπεζικού συστήµατος
είτε µε κατάθεση σε τραπεζικό λογαριασµό µε δικαιούχο τον ορ-
γανισµό συλλογικής διαχείρισης ή την ανεξάρτητη οντότητα δια-
χείρισης του άρθρου 50 και ρητή αναφορά στην περίοδο χρήσης
που αντιστοιχεί το καταβαλλόµενο ποσό είτε µε τη χρήση χρεω-
στικών ή πιστωτικών καρτών.

Άρθρο 23
Αµοιβολόγια

(άρθρο 16 παράγραφοι 2 εδάφιο γ’ και 3 της Οδηγίας)

1. Οι δικαιούχοι πρέπει να λαµβάνουν κατάλληλη αµοιβή για
τη χρήση των έργων τους. Οι χρεώσεις πρέπει να είναι εύλογες
σε σχέση, µεταξύ άλλων, µε την οικονοµική αξία της χρήσης των
δικαιωµάτων στο εµπόριο, αφού ληφθούν υπόψη η φύση και η
έκταση της χρήσης των έργων και άλλων αντικειµένων προστα-
σίας, καθώς και σε σχέση µε την οικονοµική αξία των υπηρεσιών
που παρέχει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης στον χρήστη.
Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης ενηµερώνουν τον ενδια-
φερόµενο χρήστη για τα κριτήρια που χρησιµοποιούνται για τον
καθορισµό των χρεώσεων αυτών.

2. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης µε απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, καταρτίζουν κατάλογο µε τις αµοιβές που
απαιτούν από τους χρήστες (αµοιβολόγιο), ο οποίος γνωστοποι-
είται στο κοινό µε ανάρτηση στην ιστοσελίδα τους, όπως και
κάθε µεταβολή αυτού και κοινοποιείται στον ΟΠΙ, αµέσως, προ-
κειµένου να αναρτηθεί και στην ιστοσελίδα του τελευταίου σε
µηχαναγνώσιµο µορφότυπο, σε σταθερό σηµείο απόθεσης και

εφόσον είναι δυνατό καθίσταται προσβάσιµο µέσω διασυνδέ-
σεων προγραµµατισµού εφαρµογών. Οι αναρτήσεις αυτές συνι-
στούν προϋπόθεση ισχύος του αµοιβολογίου. Κατά τη
διαµόρφωση και εφαρµογή των αµοιβολογίων τους, οι οργανι-
σµοί συλλογικής διαχείρισης οφείλουν να εφαρµόζουν αντικει-
µενικά κριτήρια, να ενεργούν χωρίς αυθαιρεσία και να µην
προβαίνουν σε καταχρηστικές διακρίσεις.

3. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι αντιπροσωπευ-
τικές ενώσεις χρηστών µπορούν να καταρτίζουν συµφωνίες που
ρυθµίζουν την αµοιβή, την οποία καταβάλλει ο χρήστης σε κάθε
κατηγορία δικαιούχων, καθώς και κάθε άλλο ζήτηµα που αφορά
τις σχέσεις των µερών στο πλαίσιο εφαρµογής του παρόντος
νόµου και του ν. 2121/1993. Οι συµφωνίες αυτές, όπως και κάθε
τροποποίηση αυτών, κοινοποιούνται αµέσως στον ΟΠΙ και αναρ-
τώνται στις ιστοσελίδες των µερών και του ΟΠΙ. 

4. Οι διαφορές µεταξύ των οργανισµών συλλογικής διαχείρι-
σης και των χρηστών ως προς το ύψος της αµοιβής που πρέπει
να καταβάλλει ο χρήστης είναι δυνατόν να υπαχθούν σε διαιτη-
σία µε συµφωνία. Οι διαιτητές ορίζονται από τον πίνακα που κα-
ταρτίζει κάθε δύο (2) έτη ο ΟΠΙ, για την κατάρτιση του οποίου
λαµβάνεται υποχρεωτικά υπόψη η γνώµη και των δύο µερών .
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται τα άρθρα 867 επ. ΚΠολΔ. 

5. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι αντιπροσωπευ-
τικές ενώσεις χρηστών µπορούν να συµφωνήσουν εγγράφως και
πριν ανακύψει διαφωνία, τον ορισµό ενός προσώπου ως διαιτητή
για τον καθορισµό της αµοιβής που πρέπει να καταβάλλει ο χρή-
στης. Ο διαιτητής ορίζεται από τον πίνακα που καταρτίζει κάθε
δύο (2) έτη ο ΟΠΙ, για την κατάρτιση του οποίου λαµβάνεται υπο-
χρεωτικά υπόψη η γνώµη και των δύο πλευρών. Ο διαιτητής µπο-
ρεί να διατάξει την προκαταβολή του ποσού µέχρις ότου ορίσει
το οριστικό ύψος της οφειλόµενης αµοιβής. Ο διαιτητής που έχει
έτσι οριστεί είναι αποκλειστικά αρµόδιος για την επίλυση της δια-
φωνίας και η απόφαση του είναι εκτελεστή. Διαιτητή µπορεί να
έχει ορίσει και ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού και η προ-
σφυγή σε αυτόν για την επίλυση της διαφοράς εξαρτάται από τη
βούληση των µερών. 

Άρθρο 24
Υποχρεώσεις χρηστών

(άρθρο 17 της Οδηγίας )

1. Οι χρήστες οφείλουν να παραδίδουν στον οργανισµό συλ-
λογικής διαχείρισης το πρώτο δεκαπενθήµερο κάθε εξαµήνου,
εκτός εάν άλλως έχει συµφωνηθεί, καταλόγους των έργων που
έχουν χρησιµοποιήσει ή παραγάγει ή πωλήσει ή εκµισθώσει ή
δανείσει ή εκτελέσει δηµόσια ή µεταδώσει ραδιοτηλεοπτικά ή
παρουσιάσει στο κοινό το αµέσως προηγούµενο εξάµηνο ή το
αντίστοιχα συµφωνηθέν χρονικό διάστηµα, µε µνεία του ακρι-
βούς αριθµού των αντιτύπων που είχαν παραχθεί ή διατεθεί,
καθώς και της συχνότητας των δηµόσιων εκτελέσεων, όπως και
όλες τις συναφείς πληροφορίες που διαθέτουν σχετικά µε τη
χρήση των δικαιωµάτων που εκπροσωπεί ο οργανισµός συλλο-
γικής διαχείρισης και που είναι αναγκαίες για την εφαρµογή των
αµοιβολογίων, την είσπραξη των εσόδων από δικαιώµατα και τη
διανοµή και καταβολή των ποσών που οφείλονται στους δικαιού-
χους. Όλες οι ως άνω πληροφορίες υποβάλλονται βάσει ορισµέ-
νου µορφότυπου που παρέχεται σε αυτούς από τον οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης, ο οποίος λαµβάνει υπόψη για τη δια-
µόρφωσή του υφιστάµενα βιοµηχανικά πρότυπα. Ο µορφότυπος
αυτός είναι ενιαίος για κάθε κατηγορία χρήσης για όλους τους
οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, που υποχρεούνται να απο-
στέλλουν σχετικό υπόδειγµα στον ΟΠΙ. Η υποχρέωση του χρή-
στη υποβολής αναφοράς βάσει του µορφότυπου περιλαµβάνεται
στην άδεια χρήσης που συνάπτει µε τον οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης.

2. Σε περίπτωση παράβασης από χρήστη της παραπάνω υπο-
χρέωσης, ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, µπορεί να επι-
βάλει σε αυτόν προσαύξηση δέκα τοις εκατό (10%) επί της
οφειλόµενης αµοιβής. Αν ο χρήστης παραβιάζει τη συγκεκριµένη
υποχρέωση πάνω από δύο (2) φορές, ο οργανισµός µπορεί να
επιβάλει προσαύξηση δεκαπέντε τοις εκατό (15%) επί της οφει-
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λόµενης αµοιβής ή να καταγγείλει τη σύµβαση. 

Άρθρο 25
Παροχή πληροφοριών προς τους δικαιούχους

σχετικά µε τη διαχείριση των δικαιωµάτων τους
(άρθρο 18 της Οδηγίας)

1. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 2 του παρόντος άρ-
θρου, του άρθρου 26 και της παραγράφου 2 του άρθρου 37,
κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, διαθέτει το αργότερο
εννέα (9) µήνες µετά το τέλος κάθε έτους χρήσης σε κάθε δι-
καιούχο, στον οποίο έχει αναγνωρίσει τα έσοδα που του αναλο-
γούν από δικαιώµατα για το συγκεκριµένο έτος χρήσης,
ανεξαρτήτως αν αυτά του έχουν καταβληθεί ή όχι, τουλάχιστον
τις ακόλουθες πληροφορίες: 

α) τα στοιχεία επικοινωνίας που ο δικαιούχος έχει εξουσιοδο-
τήσει τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης να χρησιµοποιεί για
την ταυτοποίηση και τον εντοπισµό του, 

β) τα έσοδα από τα δικαιώµατα που αναλογούν στον δι-
καιούχο,

γ) τα ποσά που καταβάλλονται από τον οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης στον δικαιούχο ανά κατηγορία εξουσιών που διαχει-
ρίζεται και ανά είδος χρήσης, 

δ) την περίοδο κατά την οποία πραγµατοποιήθηκε η χρήση,
στην οποία αντιστοιχούν τα αναλογούντα ποσά που αναγνωρί-
στηκαν και καταβλήθηκαν στον δικαιούχο, εκτός εάν αντικειµε-
νικοί λόγοι, που σχετίζονται µε την υποβολή αναφορών εκ
µέρους των χρηστών, δεν επιτρέπουν στον οργανισµό συλλογι-
κής διαχείρισης να παράσχει τις πληροφορίες αυτές, 

ε) τις κρατήσεις που γίνονται για τα έξοδα διαχείρισης, 
στ) τις κρατήσεις που γίνονται για κάθε σκοπό εκτός των εξό-

δων διαχείρισης, 
ζ) τα έσοδα από δικαιώµατα που αναλογούν στον δικαιούχο

και τα οποία δεν έχουν καταβληθεί για οποιαδήποτε χρονική πε-
ρίοδο.

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης που έχει ως µέλη ον-
τότητες που είναι αρµόδιες για την περαιτέρω διανοµή των εσό-
δων από τα δικαιώµατα σε δικαιούχους, παρέχει στις οντότητες
αυτές τις πληροφορίες που αναφέρονται στην παράγραφο 1, εάν
οι εν λόγω οντότητες δεν έχουν ήδη στην κατοχή τους τις πλη-
ροφορίες αυτές. Οι οντότητες αυτές οφείλουν να διαθέτουν τις
πιο πάνω πληροφορίες το αργότερο εννέα (9) µήνες µετά το
τέλος κάθε έτους χρήσης σε κάθε δικαιούχο, στον οποίον έχουν
αναγνωρίσει τα έσοδα που του αναλογούν από δικαιώµατα για
το συγκεκριµένο έτος χρήσης, ανεξαρτήτως εάν αυτά του έχουν
καταβληθεί ή όχι.

Άρθρο 26
Παροχή πληροφοριών προς άλλους οργανισµούς 
συλλογικής διαχείρισης σχετικά µε τη διαχείριση 

των δικαιωµάτων δυνάµει συµβάσεων εκπροσώπησης
(άρθρο 19 της Οδηγίας)

Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης διαθέτει το αργότερο
εννέα (9) µήνες µετά το τέλος κάθε έτους χρήσης και µε ηλε-
κτρονικά µέσα στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης για
λογαριασµό των οποίων αναλαµβάνει τη διαχείριση δικαιωµάτων
στο πλαίσιο σύµβασης εκπροσώπησης για το συγκεκριµένο έτος
χρήσης, τουλάχιστον τις ακόλουθες πληροφορίες:

α) τα έσοδα από τα δικαιώµατα που αναλογούν και τα ποσά
που καταβάλλονται από τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης
ανά κατηγορία εξουσιών που διαχειρίζεται και ανά είδος χρήσης
για τα δικαιώµατα που διαχειρίζεται σύµφωνα µε τη σύµβαση εκ-
προσώπησης, β) τα έσοδα από δικαιώµατα που τους αναλογούν
και τα οποία δεν έχουν καταβληθεί για οποιαδήποτε χρονική πε-
ρίοδο, γ) τις κρατήσεις που γίνονται για τα έξοδα διαχείρισης, δ)
τις κρατήσεις που γίνονται για κάθε σκοπό εκτός των εξόδων δια-
χείρισης που αναφέρονται στο άρθρο 18, ε) πληροφορίες για τη
χορήγηση ή µη αδειών σε σχέση µε τα έργα και άλλα ζητήµατα
που προβλέπονται στη σύµβαση εκπροσώπησης, στ) αποφάσεις
που εγκρίνονται από τη γενική συνέλευση των µελών του οργα-

νισµού συλλογικής διαχείρισης ή του εποπτικού συµβουλίου της
ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 51 αντίστοιχα,
εφόσον οι αποφάσεις αυτές αφορούν τη διαχείριση των δικαιω-
µάτων δυνάµει της σύµβασης εκπροσώπησης.

Άρθρο 27
Παροχή πληροφοριών προς δικαιούχους, άλλους 

οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης 
και χρήστες κατόπιν αιτήµατος

(άρθρο 20 της Οδηγίας)

1. Με την επιφύλαξη του άρθρου 34, ο οργανισµός συλλογικής
διαχείρισης, διαθέτει, κατόπιν αιτιολογηµένου αιτήµατος, σε
οποιονδήποτε οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, για λογαρια-
σµό του οποίου αναλαµβάνει τη διαχείριση δικαιωµάτων στο
πλαίσιο µιας σύµβασης εκπροσώπησης ή σε οποιονδήποτε δι-
καιούχο ή σε οποιονδήποτε χρήστη ακόµη και δυνητικό µε τη
χρήση ηλεκτρονικών µέσων και χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέ-
ρηση, τουλάχιστον τις ακόλουθες πληροφορίες: α) τα έργα ή
άλλα αντικείµενα προστασίας που εκπροσωπούν τα δικαιώµατα
που διαχειρίζονται, απευθείας ή στο πλαίσιο συµβάσεων εκπρο-
σώπησης και τις επικράτειες που καλύπτονται, ή β) αν λόγω του
πεδίου εφαρµογής της δραστηριότητας του οργανισµού συλλο-
γικής διαχείρισης τα έργα αυτά ή άλλα αντικείµενα προστασίας
δεν µπορούν να προσδιοριστούν, τους τύπους των έργων ή
άλλων αντικειµένων προστασίας που εκπροσωπούν, τα δικαιώ-
µατα που διαχειρίζονται, και τις επικράτειες που καλύπτονται.

2. Η κατά την παράγραφο 1 υποχρέωση των οργανισµών συλ-
λογικής διαχείρισης, υφίσταται και για τις ανάγκες διενέργειας
καλόπιστης επιµελούς αναζήτησης από τους φορείς χρήσης ορ-
φανών έργων για την ταυτοποίηση και τον εντοπισµό των δι-
καιούχων σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 6 του άρθρου 27Α
του ν. 2121/1993 που προστέθηκε µε το άρθρο 7 του ν.
4212/2013 (Α’ 257).

Άρθρο 28
Δηµοσιοποίηση πληροφοριών

(άρθρο 21 παράγραφοι 1 και 2 της Οδηγίας)

1. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, αναρτά στην ιστο-
σελίδα του τουλάχιστον τις ακόλουθες πληροφορίες:

α) το καταστατικό του, 
β) τους όρους εισόδου µέλους και λήξης της σύµβασης ανά-

θεσης για τη διαχείριση των δικαιωµάτων, εφόσον δεν περιλαµ-
βάνονται στο καταστατικό του,

γ) τις τυποποιηµένες συµβάσεις αδειών χρήσης και τα
ισχύοντα αµοιβολόγια, στα οποία περιλαµβάνονται και οι εκπτώ-
σεις, αν υπάρχουν,

δ) συµφωνίες µε αντιπροσωπευτικές ενώσεις χρηστών για τον
καθορισµό αµοιβών,

ε) τα κατά την παράγραφο 1 του άρθρου 31 πρόσωπα που δια-
χειρίζονται τις επιχειρηµατικές δραστηριότητες του οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης, τα µέλη του διοικητικού και του εποπτι-
κού συµβουλίου, τον γενικό διευθυντή,

στ) τον τρόπο διανοµής των ποσών που οφείλονται στους δι-
καιούχους και τον κανονισµό διανοµής δικαιωµάτων ανά κατη-
γορία δικαιούχων, στον οποίο αποτυπώνεται η ακριβής µέθοδος
διανοµής,

ζ) τα έξοδα διαχείρισης και τον τρόπο υπολογισµού τους,
η) τις κρατήσεις, πλην των εξόδων διαχείρισης, επί των εσό-

δων από τα δικαιώµατα και επί των εσόδων από την επένδυση
των εσόδων αυτών, 

θ) τον κατάλογο των συµβάσεων εκπροσώπησης, τις οποίες
έχει συνάψει και τα ονόµατα των αντισυµβαλλόµενων οργανι-
σµών συλλογικής διαχείρισης, 

ι) τη χρήση των µη διανεµητέων ποσών, συµπεριλαµβανοµένης
της διάθεσης ποσών για κοινωνικές, πολιτιστικές και εκπαιδευτι-
κές υπηρεσίες,

ια) τις διαδικασίες χειρισµού καταγγελιών και επίλυσης διαφο-
ρών που είναι διαθέσιµες σύµφωνα µε τα άρθρα 42 και 44 έως
45,
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ιβ) την κατά το άρθρο 29 ετήσια έκθεση διαφάνειας,
ιγ) τους κατά το άρθρο 14 όρους χορήγησης αδειών µη εµπο-

ρικής χρήσης,
ιδ) τον µορφότυπο βάσει του οποίου υποβάλλονται από τον

χρήστη στον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης οι απαραίτητες
πληροφορίες για τη χρήση του έργου βάσει του άρθρου 24,

ιε) τις διαδικασίες για τη διόρθωση των δεδοµένων της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 33 ή των πληροφοριών που παρέχονται
βάσει του άρθρου 34,

ιστ) την απόφαση επιβολής κύρωσης στον οργανισµό συλλο-
γικής διαχείρισης, αν υπάρχει,

ιζ) τα κριτήρια περιορισµού του δικαιώµατος ψήφου στη γε-
νική συνέλευση των µελών οργανισµού συλλογικής διαχείρισης
ή της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50 και

ιη) τα δικαιώµατα των δικαιούχων που περιλαµβάνονται στις
παραγράφους 1 έως 5 του άρθρου 12 και

ιθ) το ρεπερτόριό του, το οποίο οφείλει να επικαιροποιεί του-
λάχιστον ανά έξι (6) µήνες.

2. Ο οργανισµός συλλογικής προστασίας αναρτά στην ιστο-
σελίδα του τουλάχιστον τις πληροφορίες των περιπτώσεων α’,
ε’, ια’, ιστ’ και ιζ’. 

3. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι οργανισµοί
συλλογικής προστασίας αναρτούν τις ως άνω πληροφορίες σε
µηχαναγνώσιµο µορφότυπο και σε σταθερό σηµείο απόθεσης
και τις τηρούν επικαιροποιηµένες.

Άρθρο 29
Ετήσια έκθεση διαφάνειας

(άρθρο 22 παράγραφοι 1, 3 και 4 της Οδηγίας)

1. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, ανεξάρτητα από τη
νοµική µορφή του, οφείλει να καταρτίζει και να δηµοσιεύει ετήσια
έκθεση διαφάνειας, µαζί µε την ειδική έκθεση, που αναφέρεται
στην παράγραφο 2, για κάθε φορολογικό έτος το αργότερο µέσα
σε οκτώ (8) µήνες µετά το τέλος του έτους. Η ετήσια έκθεση δια-
φάνειας δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του οργανισµού συλλο-
γικής διαχείρισης, όπου και παραµένει διαθέσιµη στο κοινό για
πέντε (5) τουλάχιστον έτη.

2. Η ειδική έκθεση αφορά στη χρήση των ποσών που δαπα-
νώνται για τους σκοπούς των κοινωνικών, πολιτιστικών και εκπαι-
δευτικών υπηρεσιών και περιλαµβάνει τουλάχιστον τις
πληροφορίες που ορίζονται στην παράγραφο 3 του άρθρου 30. 

3. Οι οικονοµικές καταστάσεις που αναφέρονται στην περί-
πτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 30, καθώς και κάθε οι-
κονοµική πληροφορία που αναφέρεται στις περιπτώσεις ζ’ και η’
της παραγράφου 1 και στην παράγραφο 2 του άρθρου 30 ελέγ-
χονται από έναν ή περισσότερους ορκωτούς ελεγκτές – λογι-
στές, οι οποίοι συντάσσουν σχετική έκθεση. Η έκθεση αυτή
δηµοσιεύεται ολόκληρη στην ετήσια έκθεση διαφάνειας.

4. Διατάξεις άλλων νόµων αναφορικά µε την οικονοµική δια-
χείριση και τον έλεγχο των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης
εξακολουθούν να ισχύουν.

Άρθρο 30
Περιεχόµενο έκθεσης διαφάνειας

(παράρτηµα της Οδηγίας)

1. Πληροφορίες που πρέπει να παρέχονται στην ετήσια έκθεση
διαφάνειας είναι οι εξής: 

α) οικονοµικές καταστάσεις που περιλαµβάνουν ισολογισµό ή
δήλωση στοιχείων ενεργητικού και παθητικού, λογαριασµό των
εσόδων και των δαπανών του φορολογικού έτους και κατάσταση
ταµειακών ροών, 

β) έκθεση για τις δραστηριότητες του φορολογικού έτους, 
γ) πληροφορίες σχετικά µε την άρνηση χορήγησης άδειας

σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 22, 
δ) περιγραφή της νοµικής δοµής και της δοµής διακυβέρνη-

σης του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης,
ε) πληροφορίες για άλλες οντότητες που ανήκουν ή ελέγχον-

ται, άµεσα ή έµµεσα, εν όλω ή εν µέρει, από τον οργανισµό συλ-
λογικής διαχείρισης,

στ) πληροφορίες σχετικά µε το συνολικό ποσό των αµοιβών
που καταβλήθηκαν στα πρόσωπα που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 3 του άρθρου 10 και στην παράγραφο 1 του άρθρου 31
κατά το προηγούµενο έτος, και για άλλες παροχές που χορη-
γούνται σε αυτούς, 

ζ) οικονοµικές πληροφορίες που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 2, 

η) ειδική έκθεση σχετικά µε τη χρήση των ποσών που δαπα-
νώνται για τους σκοπούς των κοινωνικών, πολιτιστικών και εκπαι-
δευτικών υπηρεσιών. Η έκθεση περιέχει τις πληροφορίες της
παραγράφου 3.

2. Οικονοµικές πληροφορίες που πρέπει να παρέχονται στην
ετήσια έκθεση διαφάνειας είναι οι εξής: 

α) οικονοµικές πληροφορίες σχετικά µε τα έσοδα από τα δι-
καιώµατα, ανά κατηγορία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση
έχει αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και ανά
είδος χρήσης, στις οποίες συµπεριλαµβάνονται οι πληροφορίες
σχετικά µε τα έσοδα που προκύπτουν για την επένδυση των εσό-
δων, από τα δικαιώµατα και τη χρήση των εσόδων αυτών (είτε
αυτά διανέµονται σε δικαιούχους ή σε άλλους οργανισµούς συλ-
λογικής διαχείρισης είτε χρησιµοποιούνται µε άλλον τρόπο), 

β) οικονοµικές πληροφορίες σχετικά µε το κόστος της διαχεί-
ρισης δικαιωµάτων και άλλων υπηρεσιών που παρέχονται από
τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης στους δικαιούχους, µε
αναλυτική περιγραφή τουλάχιστον των ακόλουθων στοιχείων:

αα) όλων των λειτουργικών και χρηµατοδοτικών δαπανών, µε
κατανοµή ανά κατηγορία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση
έχει αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και, αν οι
δαπάνες είναι έµµεσες και δεν µπορεί να καταλογιστούν σε µία
ή περισσότερες κατηγορίες εξουσιών, επεξήγηση της µεθόδου
που χρησιµοποιήθηκε για την κατανοµή αυτών των έµµεσων δα-
πανών, 

ββ) των λειτουργικών και χρηµατοδοτικών δαπανών, µε κατα-
νοµή ανά κατηγορία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση έχει
αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και, αν οι δαπά-
νες είναι έµµεσες και δεν µπορεί να καταλογιστούν σε µία ή πε-
ρισσότερες κατηγορίες εξουσιών, επεξήγηση της µεθόδου που
χρησιµοποιήθηκε για την κατανοµή των έµµεσων δαπανών µόνο
όσον αφορά στη διαχείριση των δικαιωµάτων, στις οποίες συµ-
περιλαµβάνονται τα έξοδα διαχείρισης που κρατούνται ή συµψη-
φίζονται µε τα έσοδα από δικαιώµατα ή µε έσοδα που
προκύπτουν από την επένδυση εσόδων από δικαιώµατα σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 17 και του άρθρου 18, 

γγ) των λειτουργικών και χρηµατοδοτικών δαπανών σε σχέση
µε υπηρεσίες, εκτός από τη διαχείριση των δικαιωµάτων αλλά
συµπεριλαµβανοµένων των κοινωνικών, πολιτιστικών και εκπαι-
δευτικών υπηρεσιών, 

δδ) των πόρων που χρησιµοποιήθηκαν για την κάλυψη των δα-
πανών, 

εε) των κρατήσεων που πραγµατοποιήθηκαν επί των εσόδων
από τα δικαιώµατα, µε κατανοµή ανά κατηγορία εξουσιών, των
οποίων τη διαχείριση έχει αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής
διαχείρισης, ανά είδος χρήσης και σκοπό κράτησης, όπως δα-
πανών που σχετίζονται µε τη διαχείριση των δικαιωµάτων, 

στστ) των ποσοστών που αντιπροσωπεύουν το κόστος της δια-
χείρισης δικαιωµάτων και άλλων υπηρεσιών που παρασχέθηκαν
από τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης σε δικαιούχους σε
σύγκριση µε τα έσοδα από τα δικαιώµατα κατά το οικείο φορο-
λογικό έτος, ανά κατηγορία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση
έχει αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, και αν οι
δαπάνες είναι έµµεσες και δεν µπορεί να καταλογιστούν σε µία
ή περισσότερες κατηγορίες εξουσιών, επεξήγηση της µεθόδου
που χρησιµοποιήθηκε για την κατανοµή των έµµεσων δαπανών.

γ) Οικονοµικές πληροφορίες σχετικά µε τα ποσά που οφείλον-
ται στους δικαιούχους µε αναλυτική περιγραφή τουλάχιστον των
ακόλουθων στοιχείων:

αα) του συνολικού ποσού που αναλογεί σε δικαιούχους µε κα-
τανοµή ανά κατηγορία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση έχει
αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και ανά είδος
χρήσης, 

ββ) του συνολικού ποσού που καταβάλλεται σε δικαιούχους
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µε κατανοµή ανά κατηγορία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση
έχει αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και ανά
είδος χρήσης, 

γγ) της συχνότητας των πληρωµών, µε κατανοµή ανά κατηγο-
ρία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση έχει αναλάβει ο οργανι-
σµός συλλογικής διαχείρισης και είδος χρήσης, 

δδ) του συνολικού ποσού που έχει εισπραχθεί αλλά δεν έχει
ακόµη προσδιοριστεί το ποσό που αναλογεί στους δικαιούχους,
µε κατανοµή ανά κατηγορία εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση
έχει αναλάβει ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης και ανά
είδος χρήσης και µε υπόδειξη του φορολογικού έτους κατά το
οποίο εισπράχθηκαν τα ποσά αυτά, 

εε) του συνολικού ποσού που αναλογεί στους δικαιούχους και
δεν τους έχει ακόµη διανεµηθεί, µε κατανοµή ανά κατηγορία
εξουσιών, των οποίων τη διαχείριση έχει αναλάβει ο οργανισµός
συλλογικής διαχείρισης και είδος χρήσης και µε υπόδειξη του
φορολογικού έτους κατά το οποίο εισπράχθηκαν τα ποσά αυτά, 

στστ) αν ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δεν έχει πραγ-
µατοποιήσει την κατανοµή και τις πληρωµές εντός της προθε-
σµίας που ορίζεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 19, τους
λόγους της καθυστέρησης, 

ζζ) των συνολικών µη διανεµητέων ποσών µαζί µε επεξήγηση
της χρήσης των ποσών αυτών.

δ) Πληροφορίες για τις σχέσεις µε άλλους οργανισµούς συλ-
λογικής διαχείρισης, µε περιγραφή τουλάχιστον των ακόλουθων
στοιχείων:

αα) των ποσών που λαµβάνονται από άλλους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης και των ποσών που καταβάλλονται σε
άλλους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, µε κατανοµή ανά
κατηγορία εξουσιών και ανά είδος χρήσης και ανά οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης, 

ββ) των εξόδων διαχείρισης και άλλων κρατήσεων επί των εσό-
δων από δικαιώµατα που οφείλονται σε άλλους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης, µε κατανοµή ανά κατηγορία εξουσιών
και ανά είδος χρήσης και ανά οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, 

γγ) των εξόδων διαχείρισης και άλλων κρατήσεων επί των
ποσών που καταβλήθηκαν από άλλους οργανισµούς συλλογικής
διαχείρισης, µε κατανοµή ανά κατηγορία εξουσιών και ανά ορ-
γανισµό συλλογικής διαχείρισης, 

δδ) των ποσών που διανεµήθηκαν απευθείας σε δικαιούχους
που προέρχονται από άλλους οργανισµούς συλλογικής διαχεί-
ρισης, µε κατανοµή ανά κατηγορία εξουσιών και ανά οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρ-
θρου 37.

3. Στην ειδική έκθεση της παραγράφου 2 του άρθρου 29 πε-
ριέχονται:

α) τα ποσά που δαπανώνται για κοινωνικές, πολιτιστικές και
εκπαιδευτικές υπηρεσίες κατά τη διάρκεια του φορολογικού
έτους, µε κατανοµή των ποσών ανά υπηρεσία. Οι κατηγορίες
εξουσιών από τις οποίες προέρχεται το ποσό και το µερίδιο της
κάθε κατηγορίας, καθώς και ο τρόπος χρήσης του ποσού κατα-
γράφονται ανά υπηρεσία,

β) οι πληροφορίες και επεξηγήσεις για τη χρήση των εν λόγω
ποσών ανά είδος υπηρεσίας, οι αποδέκτες, τα έξοδα διαχείρισης
του οργανισµού για τη χρηµατοδότηση κοινωνικών, πολιτιστικών
και εκπαιδευτικών υπηρεσιών, καθώς και τα ποσά που πράγµατι
δαπανήθηκαν για τις υπηρεσίες αυτές. 

Άρθρο 31
Υποχρεώσεις των προσώπων που διαχειρίζονται

τις επιχειρηµατικές δραστηριότητες του οργανισµού συλλο-
γικής διαχείρισης 

(άρθρο 10 της Οδηγίας)

1. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, λαµβάνει όλα τα
αναγκαία µέτρα, ώστε τα πρόσωπα που διαχειρίζονται τις επιχει-
ρηµατικές δραστηριότητές του, όπως τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου, ο γενικός διευθυντής και οι διευθυντές, να ενεργούν
σωστά, συνετά και κατάλληλα, µε την εφαρµογή κατάλληλων δι-
οικητικών και λογιστικών διαδικασιών, καθώς και µηχανισµών
εσωτερικού ελέγχου.

2. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης θεσπίζουν και εφαρ-
µόζουν διαδικασίες, ώστε να αποφεύγονται οι συγκρούσεις συµ-
φερόντων και, αν τέτοιες συγκρούσεις δεν µπορεί να
αποφευχθούν, να µπορούν να εντοπίζουν, να διαχειρίζονται, να
παρακολουθούν και να γνωστοποιούν πραγµατικές ή δυνητικές
συγκρούσεις συµφερόντων, κατά τρόπο ώστε να αποτρέπεται η
αρνητική επίδρασή τους στα συλλογικά συµφέροντα των δι-
καιούχων που εκπροσωπεί ο οργανισµός. Οι διαδικασίες του
προηγούµενου εδαφίου περιλαµβάνουν τουλάχιστον την υπο-
βολή ατοµικής δήλωσης προς τη γενική συνέλευση των µελών
του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή προς το εποπτικό συµ-
βούλιο της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50
από τα πρόσωπα που αναφέρονται στην παράγραφο 1, πριν από
την ανάληψη των καθηκόντων τους και στη συνέχεια σε ετήσια
βάση. Η ως άνω δήλωση περιλαµβάνει τουλάχιστον τις ακόλου-
θες πληροφορίες:

α) οποιαδήποτε συµφέροντα έχει στον οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης,

β) κάθε αµοιβή, αποζηµίωση ή παροχή που έλαβε από τον ορ-
γανισµό συλλογικής διαχείρισης κατά το προηγούµενο φορολο-
γικό έτος, στις οποίες περιλαµβάνονται και οι συνταξιοδοτικές,
ασφαλιστικές παροχές, οι παροχές σε είδος και άλλα είδη παρο-
χών, 

γ) τα ποσά που έλαβε κατά το προηγούµενο φορολογικό έτος
ως δικαιούχος από τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης ή την
ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του άρθρου 50,

δ) δήλωση σχετικά µε οποιαδήποτε πραγµατική ή δυνητική
σύγκρουση µεταξύ προσωπικών συµφερόντων και συµφερόντων
του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή µεταξύ υποχρεώσεων
έναντι του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης, και υποχρεώ-
σεων έναντι οποιουδήποτε άλλου φυσικού ή νοµικού προσώπου.

Άρθρο 32 
Ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης

(άρθρο 36 παράγραφοι 1 και 2 παρ. 4 της Οδηγίας)

1. Οι ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης µε εξαίρεση αυτές
του άρθρου 50 δεν µπορούν να διαχειρίζονται δικαιώµατα πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας και συγγενικά δικαιώµατα που υπόκεινται σε
υποχρεωτική συλλογική διαχείριση. Το άρθρο 7 δεν εφαρµόζεται
στις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης µε εξαίρεση αυτές του
άρθρου 50. 

2. Εάν ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης λειτουργεί στην ελ-
ληνική επικράτεια µε τη µορφή ανώνυµης εταιρείας, οι µετοχές
της είναι υποχρεωτικά ονοµαστικές στο σύνολό τους. Εφόσον
µέτοχος τέτοιας ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης είναι άλλη
ανώνυµη εταιρεία, µε ποσοστό συµµετοχής στο µετοχικό κεφά-
λαιο της τουλάχιστον 1%, οι µετοχές της εταιρείας αυτής είναι,
επίσης, υποχρεωτικά ονοµαστικές στο σύνολό τους, µέχρι φυσι-
κού προσώπου. Σε περίπτωση συµµετοχής εταιρειών άλλης νο-
µικής µορφής, πλην των ανωνύµων εταιρειών, στις οποίες
συµµετέχουν ή κατέχουν εταιρικά µερίδια ανώνυµες εταιρείες µε
ποσοστό συµµετοχής στο εταιρικό κεφάλαιό της τουλάχιστον
1%, οι µετοχές τους είναι υποχρεωτικά ονοµαστικές στο σύνολό
τους, µέχρι και του τελευταίου φυσικού προσώπου. 

3. Οι υποχρεώσεις της παραγράφου 2 ισχύουν και για τις αλ-
λοδαπές ανώνυµες εταιρείες, που διατηρούν υποκατάστηµα
στην ελληνική επικράτεια ή δραστηριοποιούνται µέσω εγκατα-
στηµένων αντιπροσώπων, υπό την προϋπόθεση ότι το δίκαιο της
χώρας στην οποία έχουν την έδρα τους επιβάλλει για το σύνολο
της δραστηριότητάς τους ή για τη συγκεκριµένη δραστηριότητα
την ονοµαστικοποίηση των µετοχών τους στο σύνολό τους, µέχρι
φυσικού προσώπου. Εάν δεν επιβάλλεται υποχρέωση ονοµαστι-
κοποίησης των µετοχών κατά το δίκαιο της χώρας στην οποία
έχουν την έδρα τους, προσκοµίζεται σχετική βεβαίωση της αρ-
µόδιας αρχής της χώρας αυτής, εφόσον υπάρχει σχετική νοµο-
θετική πρόβλεψη, διαφορετικά προσκοµίζεται υπεύθυνη δήλωση
της αλλοδαπής εταιρείας µε αντίστοιχο περιεχόµενο και αναλυ-
τικός κατάλογος µετόχων µέχρι φυσικού προσώπου, σύµφωνα
µε τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 2, η οποία εφαρµόζεται
αναλόγως.
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4. Οι ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης, εντός τριµήνου από
τη δραστηριοποίησή τους, υποχρεούνται να υποβάλουν στον
ΟΠΙ τις πληροφορίες, που προβλέπονται στις περιπτώσεις α’, β’,
γ’, στ’, ζ’ και η’ της παραγράφου 1 του άρθρου 28, καθώς επίσης
πληροφορίες αναφορικά µε τις συµβάσεις εκπροσώπησης αν
δραστηριοποιούνται ως αποκλειστικοί αντιπρόσωποι. Αυτές οι
πληροφορίες πρέπει να επικαιροποιούνται αµέσως µετά από
κάθε µεταβολή τους και σε κάθε περίπτωση µία φορά κάθε έτος,
έως την 31η Ιανουαρίου, σύµφωνα και µε την παράγραφο 7 του
άρθρου 4. Επί των στοιχείων αυτών µπορεί να ζητηθεί συµπλή-
ρωση ή επεξήγηση. 

5. Για την είσοδο µίας ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης σε
οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, κατά τα προβλεπόµενα στην
παράγραφο 1 του άρθρου 13 απαιτούνται: α) η έλλειψη µε οποι-
ονδήποτε τρόπο σύγκρουσης συµφερόντων των µελών ή/και των
µετόχων ή/και εταίρων ή/και µελών διοίκησης της ανεξάρτητης
οντότητας διαχείρισης µε τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης
και τα µέλη ή τους δικαιούχους τους αντίστοιχα, β) η απαγό-
ρευση άσκησης ταυτοχρόνως ενδεχόµενων ανταγωνιστικών πρα-
κτικών εκ µέρους της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης και γ)
η έγκριση εισόδου της από αυξηµένη πλειοψηφία 75% των πα-
ρόντων µελών της γενικής συνέλευσης ή/και του εποπτικού συµ-
βουλίου του αντίστοιχου οργανισµού συλλογικής διαχείρισης. 

Άρθρο 33
Προϋποθέσεις χορήγησης πολυεδαφικών αδειών

για επιγραµµικά δικαιώµατα σε µουσικά έργα
(άρθρο 24 παράγραφοι 1 και 2 της Οδηγίας)

1. Οργανισµός συλλογικής διαχείρισης χορηγεί πολυεδαφικές
άδειες για επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων, µόνο εάν
διαθέτει αποδεδειγµένα επαρκή ικανότητα να επεξεργάζεται ηλε-
κτρονικά, κατά τρόπο αποτελεσµατικό και διαφανή, τα στοιχεία
που απαιτούνται για τη χορήγηση των αδειών αυτών, ιδίως, για
τον προσδιορισµό του ρεπερτορίου και την παρακολούθηση της
χρήσης του, την τιµολόγηση των χρηστών, την είσπραξη εσόδων
από τα δικαιώµατα και τη διανοµή των ποσών που οφείλονται
στους δικαιούχους.

2. Για να διαπιστωθεί αν ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης
διαθέτει την απαιτούµενη επαρκή ικανότητα, ο ΟΠΙ µπορεί ιδίως
να ζητά να προσκοµίζονται σε αυτόν όλα τα στοιχεία που κρίνει
απαραίτητα, στα οποία συµπεριλαµβάνονται και οι πληροφορίες
σχετικά µε τις τεχνολογικές υποδοµές του οργανισµού, και κατά
πόσον αυτές λαµβάνουν υπόψη, στο µέτρο του δυνατού, προαι-
ρετικά βιοµηχανικά πρότυπα και πρακτικές που ισχύουν σε διεθνές
ή σε ενωσιακό επίπεδο, ώστε να διασφαλίζεται η αποτελεσµατική
και µε διαφανή τρόπο ηλεκτρονική επεξεργασία χορήγησης πο-
λυεδαφικών άδειων.

3. Για τους σκοπούς της παραγράφου 1 ένας οργανισµός συλ-
λογικής διαχείρισης πρέπει, επίσης, να πληροί τουλάχιστον τις
εξής προϋποθέσεις: 

α) να έχει την ικανότητα να προσδιορίζει µε ακρίβεια τα µουσικά
έργα, εν όλω ή εν µέρει, τα οποία έχει δικαίωµα να εκπροσωπεί, 

β) να έχει την ικανότητα να προσδιορίζει µε ακρίβεια, εν όλω ή
εν µέρει, σε σχέση µε καθεµία σχετική επικράτεια τα δικαιώµατα
και τους αντίστοιχους δικαιούχους επί κάθε µουσικού έργου ή µέ-
ρους αυτού, το οποίο έχει δικαίωµα να εκπροσωπεί, 

γ) να κάνει χρήση των µοναδικών αναγνωριστικών κωδικών για
την ταυτοποίηση των δικαιούχων και τον προσδιορισµό των µου-
σικών έργων, λαµβάνοντας υπόψη, στο µέτρο του δυνατού, προ-
αιρετικά βιοµηχανικά πρότυπα και πρακτικές που αναπτύσσονται
σε διεθνές ή σε ενωσιακό επίπεδο, 

δ) να κάνει χρήση κατάλληλων µέσων εντοπισµού και εξάλειψης
κατά τρόπο έγκαιρο και αποτελεσµατικό των ασυνεπειών στα δε-
δοµένα που βρίσκονται στην κατοχή άλλων οργανισµών συλλογι-
κής διαχείρισης, οι οποίοι χορηγούν πολυεδαφικές άδειες για
επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων.

4. Στα µουσικά έργα συµπεριλαµβάνονται οι στίχοι και η µου-
σική σε οπτικοακουστικά έργα, αλλά δεν περιλαµβάνονται τα µου-
σικά έργα σε µορφή παρτιτούρας.

Άρθρο 34

Διαφάνεια των πληροφοριών σχετικά 
µε πολυεδαφικά ρεπερτόρια

(άρθρο 25 της Οδηγίας)

1. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης που χορηγεί πολυε-
δαφικές άδειες για επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων
παρέχει, βάσει δεόντως αιτιολογηµένου αιτήµατος στους παρό-
χους επιγραµµικών υπηρεσιών µουσικής, σε δικαιούχους των
οποίων τα δικαιώµατα εκπροσωπεί και σε άλλους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης, µε ηλεκτρονικά µέσα, επικαιροποιηµένες
πληροφορίες που καθιστούν δυνατό τον προσδιορισµό του επι-
γραµµικού µουσικού ρεπερτορίου που εκπροσωπεί. Στις πληρο-
φορίες αυτές πρέπει να περιλαµβάνονται: α) τα εκπροσωπούµενα
µουσικά έργα, β) τα εκπροσωπούµενα δικαιώµατα, εν όλω ή εν
µέρει, και γ) οι επικράτειες που καλύπτονται.

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης µπορεί να λάβει εύ-
λογα µέτρα, εφόσον είναι αναγκαίο, για την προστασία της ακρί-
βειας και της ακεραιότητας των δεδοµένων, τον έλεγχο της
επαναχρησιµοποίησής τους και την προστασία εµπορικά ευαίσθη-
των πληροφοριών.

Άρθρο 35
Ακρίβεια των πληροφοριών σχετικά 

µε τα πολυεδαφικά ρεπερτόρια
(άρθρο 26 της Οδηγίας)

1. Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης που χορηγεί πο-
λυεδαφικές άδειες για επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών
έργων οφείλει να διαθέτει µηχανισµούς για να µπορούν οι δικαιού-
χοι, άλλοι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι πάροχοι επι-
γραµµικών υπηρεσιών, να ζητούν διόρθωση των δεδοµένων που
αναφέρονται στις προβλεπόµενες στην παράγραφο 3 του άρθρου
33 προϋποθέσεις ή των πληροφοριών που παρέχονται δυνάµει
του άρθρου 34, όταν τέτοιοι δικαιούχοι, οργανισµοί συλλογικής
διαχείρισης και πάροχοι επιγραµµικών υπηρεσιών πιστεύουν,
βάσει επαρκών αποδεικτικών στοιχείων, ότι τα δεδοµένα ή οι πλη-
ροφορίες είναι ανακριβή όσον αφορά στα επιγραµµικά δικαιώµατά
τους επί µουσικών έργων. Οι µηχανισµοί αυτοί, οι οποίοι καθίσταν-
ται γνωστοί στους τρίτους µέσω της ιστοσελίδας του οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης, προβλέπουν τον αποδέκτη του σχετικού
αιτήµατος, τον τρόπο µε τον οποίο υποβάλλεται το αίτηµα, στον
οποίο συµπεριλαµβάνεται και η δυνατότητα αποστολής ηλεκτρο-
νικού ταχυδροµείου, καθώς και τον εκτιµώµενο χρόνο απάντησης.
Αν ένα αίτηµα είναι επαρκώς τεκµηριωµένο, ο οργανισµός συλλο-
γικής διαχείρισης διασφαλίζει ότι τα δεδοµένα ή οι πληροφορίες
διορθώνονται χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση.

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης παρέχει στους δι-
καιούχους τα µουσικά έργα των οποίων περιλαµβάνονται στο µου-
σικό τους ρεπερτόριο και στους δικαιούχους που τους ανέθεσαν
τη διαχείριση των επιγραµµικών τους δικαιωµάτων επί µουσικών
έργων, σύµφωνα µε το άρθρο 40, τα µέσα ηλεκτρονικής υποβολής
πληροφοριών σχετικά µε τα µουσικά έργα τους, τα δικαιώµατά
τους επί των έργων αυτών και τις επικράτειες για τις οποίες οι δι-
καιούχοι εξουσιοδοτούν τον οργανισµό. Κατά την ηλεκτρονική
υποβολή οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι δικαιούχοι
λαµβάνουν υπόψη, στο µέτρο του δυνατού, προαιρετικά βιοµηχα-
νικά πρότυπα ή πρακτικές που αφορούν στην ανταλλαγή δεδοµέ-
νων που αναπτύσσονται σε διεθνές ή ενωσιακό επίπεδο και
επιτρέπουν στους δικαιούχους να καθορίζουν το µουσικό έργο,
εν όλω ή εν µέρει, τα επιγραµµικά δικαιώµατα, εν όλω ή εν µέρει,
και τις επικράτειες για τις οποίες εξουσιοδοτούν τον οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης.

3. Όταν ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δίνει εντολή
σε άλλον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης να χορηγεί πολυε-
δαφικές άδειες για επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων,
σύµφωνα µε τα άρθρα 38 και 39, ο εξουσιοδοτούµενος οργανι-
σµός συλλογικής διαχείρισης εφαρµόζει, επίσης, την παράγραφο
2 σε σχέση µε τους δικαιούχους, των οποίων τα µουσικά έργα πε-
ριλαµβάνονται στο ρεπερτόριο του εξουσιοδοτούντος οργανι-
σµού συλλογικής διαχείρισης, εκτός εάν οι οργανισµοί συλλογικής
διαχείρισης συµφωνήσουν διαφορετικά.
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Άρθρο 36
Ακριβής και έγκαιρη υποβολή αναφορών 

και τιµολόγηση
(άρθρο 27 παράγραφοι 1 έως 5 της Οδηγίας)

1. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης παρακολουθεί τη
χρήση των επιγραµµικών δικαιωµάτων επί µουσικών έργων, τα
οποία εκπροσωπεί εν όλω ή εν µέρει, από τους παρόχους επιγραµ-
µικών υπηρεσιών στους οποίους έχει χορηγήσει πολυεδαφική
άδεια για τα δικαιώµατα αυτά.

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης προσφέρει στους πα-
ρόχους επιγραµµικών υπηρεσιών τη δυνατότητα να υποβάλουν µε
ηλεκτρονικά µέσα αναφορές σχετικά µε την πραγµατική χρήση
των επιγραµµικών δικαιωµάτων επί µουσικών έργων και οι πάροχοι
επιγραµµικών υπηρεσιών υποβάλλουν ακριβή αναφορά σχετικά
µε την πραγµατική χρήση των έργων αυτών. Ο οργανισµός συλ-
λογικής διαχείρισης προσφέρει τη χρήση µίας τουλάχιστον µεθό-
δου υποβολής αναφορών, η οποία λαµβάνει υπόψη τα
προαιρετικά βιοµηχανικά πρότυπα ή τις πρακτικές που έχουν ανα-
πτυχθεί σε διεθνές ή ενωσιακό επίπεδο για την ηλεκτρονική αν-
ταλλαγή των δεδοµένων αυτών. Ο οργανισµός συλλογικής
διαχείρισης µπορεί να αρνηθεί να αποδεχθεί την υποβολή αναφο-
ράς από τον πάροχο επιγραµµικών υπηρεσιών σε κλειστό µορφό-
τυπο, αν ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης παρέχει τη
δυνατότητα υποβολής αναφορών µέσω ενός βιοµηχανικού προ-
τύπου για την ηλεκτρονική ανταλλαγή δεδοµένων.

3. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης τιµολογεί τους παρό-
χους επιγραµµικών υπηρεσιών µε ηλεκτρονικά µέσα. Ο οργανι-
σµός συλλογικής διαχείρισης προσφέρει τη χρήση τουλάχιστον
ενός µορφότυπου, ο οποίος λαµβάνει υπόψη τα προαιρετικά βιο-
µηχανικά πρότυπα ή τις πρακτικές που έχουν αναπτυχθεί σε διε-
θνές ή ενωσιακό επίπεδο. Το τιµολόγιο ορίζει τα έργα και τα
δικαιώµατα για τα οποία έχει χορηγηθεί άδεια, εν όλω ή εν µέρει,
µε βάση τα στοιχεία της παραγράφου 3 του άρθρου 33, και τις αν-
τίστοιχες πραγµατικές χρήσεις, στο βαθµό που αυτό είναι δυνα-
τόν, µε βάση τις πληροφορίες που παρέχονται από τον πάροχο
επιγραµµικών υπηρεσιών και το µορφότυπο που χρησιµοποιείται
για την παροχή των πληροφοριών αυτών. Οι πάροχοι επιγραµµι-
κών υπηρεσιών δεν µπορούν να αρνηθούν να αποδεχθούν το τι-
µολόγιο εξαιτίας του µορφοτύπου του, εάν ο οργανισµός
συλλογικής διαχείρισης χρησιµοποιεί βιοµηχανικό πρότυπο.

4. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης τιµολογεί τους παρό-
χους επιγραµµικών υπηρεσιών µε ακρίβεια και χωρίς καθυστέ-
ρηση κατόπιν της υποβολής αναφοράς σχετικά µε την πραγµατική
χρήση των επιγραµµικών δικαιωµάτων επί µουσικών έργων, εκτός
εάν αυτό δεν είναι δυνατόν για λόγους που οφείλονται στον πά-
ροχο επιγραµµικής υπηρεσίας. Η συχνότητα υποβολής της ως
άνω αναφοράς καθορίζεται συµβατικά αλλά σε κάθε περίπτωση
πραγµατοποιείται τουλάχιστον δύο (2) φορές ετησίως.

5. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης διαθέτει στους παρό-
χους επιγραµµικών υπηρεσιών επαρκείς µηχανισµούς, προκειµέ-
νου αυτοί να µπορούν να αµφισβητήσουν την ορθότητα του
τιµολογίου, ακόµη και σε περιπτώσεις που ο πάροχος επιγραµµι-
κής υπηρεσίας λαµβάνει τιµολόγια από έναν ή περισσότερους ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης για τα ίδια επιγραµµικά
δικαιώµατα επί του ίδιου µουσικού έργου.

Άρθρο 37
Ακριβής και έγκαιρη πληρωµή των δικαιούχων

(άρθρο 28 της Οδηγίας)

1. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 3, κάθε οργανισµός συλ-
λογικής διαχείρισης που χορηγεί πολυεδαφικές άδειες για επι-
γραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων διανέµει στους
δικαιούχους τα οφειλόµενα βάσει των αδειών αυτών ποσά µε ακρί-
βεια και χωρίς καθυστέρηση, ύστερα από την υποβολή αναφοράς
σχετικά µε την πραγµατική χρήση του έργου, εκτός εάν αυτό δεν
είναι δυνατόν για λόγους που οφείλονται στον πάροχο της επι-
γραµµικής υπηρεσίας.

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 3, ο οργανισµός παρέχει

στους δικαιούχους κατά την πραγµατοποίηση κάθε πληρωµής δυ-
νάµει της παραγράφου 1 τουλάχιστον τις ακόλουθες πληροφο-
ρίες: α) την περίοδο κατά την οποία έλαβαν χώρα οι χρήσεις για
τις οποίες οφείλονται τα ποσά στους δικαιούχους και τις επικρά-
τειες στις οποίες πραγµατοποιήθηκαν αυτές οι χρήσεις, β) τα
ποσά που εισπράττονται, τις κρατήσεις που πραγµατοποιούνται
και τα ποσά που διανέµονται από τον οργανισµό συλλογικής δια-
χείρισης για κάθε επιγραµµικό δικαίωµα επί οποιουδήποτε µουσι-
κού έργου, για το οποίο οι δικαιούχοι έχουν εξουσιοδοτήσει τον
οργανισµό συλλογικής διαχείρισης να τους εκπροσωπεί, εν όλω
ή εν µέρει, γ) τα ποσά που εισπράττονται για τους δικαιούχους,
τις κρατήσεις που γίνονται και τα ποσά που διανέµονται από τον
οργανισµό συλλογικής διαχείρισης σε σχέση µε κάθε πάροχο επι-
γραµµικής υπηρεσίας.

3. Όταν ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δίνει εντολή
σε άλλον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης να χορηγεί πολυε-
δαφικές άδειες για επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων,
σύµφωνα µε τα άρθρα 38 και 39, ο εξουσιοδοτούµενος οργανι-
σµός συλλογικής διαχείρισης διανέµει τα ποσά που αναφέρονται
στην παράγραφο 1 µε ακρίβεια και χωρίς καθυστέρηση και παρέ-
χει τις πληροφορίες που αναφέρονται στην παράγραφο 2 στον
εξουσιοδοτούντα οργανισµό συλλογικής διαχείρισης. Ο εξουσιο-
δοτών οργανισµός συλλογικής διαχείρισης είναι αρµόδιος, για τη
µετέπειτα διανοµή των ποσών αυτών και την παροχή των σχετικών
πληροφοριών στους δικαιούχους, εκτός εάν οι οργανισµοί συλλο-
γικής διαχείρισης συµφωνήσουν διαφορετικά.

4. Οι παράγραφοι 5 έως 8 του άρθρου 19 σχετικά µε τον ορισµό
και τη χρήση των µη διανεµητέων ποσών εφαρµόζονται και στο
παρόν άρθρο.

Άρθρο 38
Συµφωνίες µεταξύ των οργανισµών συλλογικής 

διαχείρισης, για χορήγηση πολυεδαφικών αδειών
(άρθρο 29 της Οδηγίας)

1. Κάθε συµφωνία εκπροσώπησης µεταξύ οργανισµών συλλο-
γικής διαχείρισης, βάσει της οποίας ένας οργανισµός συλλογικής
διαχείρισης εξουσιοδοτεί άλλον οργανισµό συλλογικής διαχείρι-
σης να χορηγεί πολυεδαφικές άδειες για επιγραµµικά δικαιώµατα
επί µουσικών έργων του δικού του ρεπερτορίου, είναι µη αποκλει-
στικού χαρακτήρα. Ο εξουσιοδοτούµενος οργανισµός συλλογικής
διαχείρισης διαχειρίζεται τα επιγραµµικά δικαιώµατα κατά τρόπο
που δεν εισάγει διακρίσεις.

2. Ο εξουσιοδοτών οργανισµός συλλογικής διαχείρισης ενηµε-
ρώνει τα µέλη του για τους κύριους όρους της συµφωνίας, συµ-
περιλαµβανοµένης της διάρκειάς της και του κόστους των
παρεχόµενων υπηρεσιών από τον εξουσιοδοτούµενο οργανισµό. 

3. Ο εξουσιοδοτούµενος οργανισµός συλλογικής διαχείρισης
ενηµερώνει τον εξουσιοδοτούντα οργανισµό για τους κύριους
όρους, βάσει των οποίων χορηγείται άδεια για τα επιγραµµικά δι-
καιώµατα του τελευταίου, καθώς και για τη φύση της εκµετάλλευ-
σης, τους όρους ή τις διατάξεις που αφορούν ή επηρεάζουν την
αµοιβή για τη χορήγηση αδειών χρήσης, τη διάρκεια της άδειας,
τις λογιστικές περιόδους και τις επικράτειες που καλύπτονται.

Άρθρο 39
Υποχρέωση εκπροσώπησης άλλου οργανισµού 

συλλογικής διαχείρισης για χορήγηση 
πολυεδαφικών αδειών

(άρθρο 30 παράγραφοι 1 έως 6 της Οδηγίας) 

1. Όταν ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης που δεν χο-
ρηγεί ούτε προτίθεται να χορηγήσει πολυεδαφικές άδειες για
επιγραµµικά δικαιώµατα επί των µουσικών έργων που ανήκουν
στο δικό του ρεπερτόριο, ζητά από άλλον οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης να συνάψει σύµβαση εκπροσώπησης, προκειµένου
να εκπροσωπεί τα δικαιώµατα αυτά, ο οργανισµός συλλογικής
διαχείρισης, στον οποίο απευθύνεται το αίτηµα, υποχρεούται να
αποδεχθεί το αίτηµα αυτό, εάν χορηγεί ήδη ή προτίθεται να χο-
ρηγήσει πολυεδαφικές άδειες για την ίδια κατηγορία επιγραµµι-
κών δικαιωµάτων επί µουσικών έργων που ανήκουν στο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡNA’ - 13 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10249



ρεπερτόριο ενός ή περισσότερων άλλων οργανισµών συλλογι-
κής διαχείρισης. 

2. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, στον οποίο απευθύ-
νεται το αίτηµα, απαντά στον αιτούντα οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης εγγράφως και χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση.
Σε περίπτωση αρνητικής απάντησης, αυτή πρέπει να είναι επαρ-
κώς αιτιολογηµένη.

3. Με την επιφύλαξη των παραγράφων 5 και 6, ο οργανισµός
συλλογικής διαχείρισης, στον οποίο απευθύνεται το αίτηµα, δια-
χειρίζεται το εκπροσωπούµενο ρεπερτόριο του αιτούντος οργα-
νισµού συλλογικής διαχείρισης µε τους ίδιους όρους µε τους
οποίους διαχειρίζεται το δικό του ρεπερτόριο.

4. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, στον οποίο απευθύ-
νεται το αίτηµα, περιλαµβάνει το εκπροσωπούµενο ρεπερτόριο
του αιτούντος οργανισµού συλλογικής διαχείρισης σε όλες τις
προσφορές που απευθύνει στους παρόχους επιγραµµικών υπη-
ρεσιών.

5. Τα έξοδα διαχείρισης για την υπηρεσία που παρέχεται από
τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης στον οποίο απευθύνεται
το αίτηµα από τον αιτούντα οργανισµό συλλογικής διαχείρισης,
δεν πρέπει να υπερβαίνουν εκείνα τα οποία θεωρούνται εύλογα
στις περιστάσεις.

6. Ο αιτών οργανισµός συλλογικής διαχείρισης διαθέτει στον
οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, στον οποίο απευθύνεται το
αίτηµα, τις πληροφορίες που σχετίζονται µε το δικό του µουσικό
ρεπερτόριο και οι οποίες απαιτούνται για την παροχή πολυεδα-
φικών αδειών για επιγραµµικά δικαιώµατα επί των µουσικών
έργων. Αν οι πληροφορίες είναι ανεπαρκείς ή παρέχονται υπό
µορφή που δεν επιτρέπει στον οργανισµό συλλογικής διαχείρι-
σης, όπου απευθύνεται το αίτηµα, να συµµορφώνεται προς τις
απαιτήσεις των άρθρων 33 έως 41, ο οργανισµός αυτός δικαιού-
ται να χρεώνει τον αιτούντα οργανισµό για τα έξοδα που προκύ-
πτουν ευλόγως κατά την εκπλήρωση των απαιτήσεων αυτών ή
να αποκλείει τα έργα για τα οποία δεν υπάρχουν επαρκείς πλη-
ροφορίες ή τα οποία δεν είναι δυνατόν να χρησιµοποιηθούν. 

Άρθρο 40
Πρόσβαση σε πολυεδαφικές άδειες

(άρθρο 31 της Οδηγίας)

Αν ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης δεν χορηγεί ή δεν
προσφέρεται να χορηγήσει πολυεδαφικές άδειες για επιγραµ-
µικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων ή δεν επιτρέπει σε άλλον
οργανισµό συλλογικής διαχείρισης να εκπροσωπεί τα δικαιώ-
µατα αυτά για τέτοιο σκοπό έως τις 10 Οκτωβρίου 2017, οι δι-
καιούχοι που έχουν εξουσιοδοτήσει τον εν λόγω οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης να εκπροσωπεί τα επιγραµµικά δικαιώ-
µατά τους επί µουσικών έργων, µπορούν να ανακαλούν από τον
οργανισµό αυτόν τα επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών
έργων για το σκοπό της χορήγησης πολυεδαφικών αδειών για
όλες τις επικράτειες, χωρίς να χρειάζεται να ανακαλέσουν τα επι-
γραµµικά δικαιώµατα επί των µουσικών τους έργων για το σκοπό
της χορήγησης µονοεδαφικών αδειών, ούτως ώστε να χορηγούν
οι ίδιοι πολυεδαφικές άδειες για τα επιγραµµικά τους δικαιώµατα
είτε µέσω οποιουδήποτε τρίτου, τον οποίον εξουσιοδοτούν σχε-
τικά, είτε µέσω οποιουδήποτε άλλου οργανισµού συλλογικής
διαχείρισης . Η έγγραφη προειδοποίηση των τριών (3) µηνών που
προβλέπεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 12 εφαρµόζεται και
στην περίπτωση αυτή και η καταγγελία παράγει αποτελέσµατα,
όταν παρέλθει τρίµηνο από την υποβολή της έγγραφης προει-
δοποίησης.

Άρθρο 41
Ειδικές ρυθµίσεις

(άρθρο 32 της Οδηγίας)

Οι διατάξεις των άρθρων 33 έως 41 δεν εφαρµόζονται σε ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης, όταν χορηγούν µε βάση την
προαιρετική συγκέντρωση των απαιτούµενων δικαιωµάτων, σύµ-
φωνα µε τους κανόνες του ελεύθερου ανταγωνισµού, πολυεδα-
φική άδεια για επιγραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων, η

οποία απαιτείται από ραδιοτηλεοπτικό οργανισµό, προκειµένου
αυτός να κοινοποιεί ή να θέτει στη διάθεση του κοινού τα ραδιο-
φωνικά ή τηλεοπτικά προγράµµατά του, ταυτόχρονα µε την αρ-
χική εκποµπή τους ή µετά από αυτήν, καθώς και κάθε
επιγραµµικό υλικό, στο οποίο συµπεριλαµβάνονται οι προκαταρ-
κτικές προεπισκοπήσεις (previews) που παράγονται από ή για το
ραδιοτηλεοπτικό οργανισµό και το οποίο έχει επικουρικό χαρα-
κτήρα, σε σχέση µε την αρχική εκποµπή των ραδιοφωνικών ή τη-
λεοπτικών προγραµµάτων του.

Άρθρο 42
Διαδικασία καταγγελίας

(άρθρο 33 παράγραφοι 1 και 2 της Οδηγίας)

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης θέτουν στη διάθεση
των µελών τους και των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης, για
λογαριασµό των οποίων αναλαµβάνουν τη διαχείριση δικαιωµά-
των στο πλαίσιο συµβάσεων εκπροσώπησης, αποτελεσµατικές
και έγκαιρες διαδικασίες για τη διεκπεραίωση καταγγελιών, ιδίως
σε σχέση µε τη σύµβαση ανάθεσης για τη διαχείριση των δικαιω-
µάτων και τη λήξη αυτής ή την ανάκληση ή την καταγγελία των
δικαιωµάτων, τους όρους εισδοχής µέλους, την είσπραξη των
ποσών που οφείλονται στους δικαιούχους, τις κρατήσεις και τις
διανοµές.

2. Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, αναρτά µε ευδιά-
κριτο τρόπο στην ιστοσελίδα του τα στοιχεία εκείνα που απαι-
τούνται προκειµένου να είναι εφικτή η υποβολή καταγγελιών,
καθώς και το σχετικό πλαίσιο και τη διαδικασία που διέπουν την
υποβολή και διεκπεραίωση αυτών.

3. Αν υποβληθεί καταγγελία σε οργανισµό συλλογικής διαχεί-
ρισης, ο οργανισµός ενηµερώνει τον καταγγέλλοντα για τη λήψη
της αµέσως και σε κάθε περίπτωση το αργότερο µέσα σε τρεις
(3) εργάσιµες ηµέρες από την υποβολή της. Η καταγγελία κατα-
τίθεται εγγράφως µε οποιονδήποτε τρόπο κρίνει ο καταγγέλλων
σκόπιµο, στον οποίο συµπεριλαµβάνεται και το ηλεκτρονικό τα-
χυδροµείο.

4. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης οφείλει να απαντά
εγγράφως και αιτιολογηµένα το αργότερο µέσα σε δώδεκα (12)
εργάσιµες ηµέρες από τη λήψη της καταγγελίας. Εάν απαιτη-
θούν περαιτέρω στοιχεία από τον οργανισµό συλλογικής διαχεί-
ρισης, µπορεί να τα ζητήσει από τον καταγγέλλοντα εντός της
ως άνω προθεσµίας. Σε αυτή την περίπτωση ο οργανισµός συλ-
λογικής διαχείρισης οφείλει να απαντήσει εγγράφως και αιτιο-
λογηµένα το αργότερο µέσα σε επτά (7) εργάσιµες ηµέρες από
την ηµέρα λήψης των συµπληρωµατικών στοιχείων.

Άρθρο 43
Γνωστοποίηση ενδεχόµενων παραβιάσεων 

(άρθρο 36 παράγραφος 2 της Οδηγίας)

1. Τα µέλη ενός οργανισµού συλλογικής διαχείρισης, οι δι-
καιούχοι, οι χρήστες, οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και
άλλα ενδιαφερόµενα µέρη µπορούν να γνωστοποιούν στον ΟΠΙ
εγγράφως ή µε οποιονδήποτε τρόπο κρίνουν σκόπιµο, στον
οποίο συµπεριλαµβάνεται και το ηλεκτρονικό ταχυδροµείο, δρα-
στηριότητες ή καταστάσεις, οι οποίες κατά τη γνώµη τους συνι-
στούν παραβίαση των διατάξεων του παρόντος νόµου ή του
ν. 2121/1993.

2. Ο ΟΠΙ µέσα σε δύο (2) εργάσιµες ηµέρες από την παραλαβή
της γνωστοποίησης ενηµερώνει τον αποστολέα για τη λήψη της
και την κοινοποιεί σε αυτόν τον οποίον αφορά και στο Υπουργείο
Πολιτισµού και Αθλητισµού. Το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µέσω των αρµόδιων υπηρεσιών του ή/και του ΟΠΙ ή/και
άλλων συναρµόδιων Υπουργείων, οφείλει να διερευνά την εν
λόγω δραστηριότητα ή κατάσταση και προς το σκοπό αυτόν µπο-
ρεί να ζητά τόσο από αυτόν που προέβη στη γνωστοποίηση όσο
και από αυτόν τον οποίον αφορά, να προσκοµίσει οποιοδήποτε
έγγραφο ή άλλο στοιχείο κρίνει σκόπιµο. Επίσης, κατά τη διαδι-
κασία της έρευνας του άρθρου 46, καλείται αυτός, τον οποίον
αφορά η εν λόγω γνωστοποίηση, να δεχθεί απρόσκοπτα την
έρευνα και να υποβάλει σε όσους διενεργούν τον έλεγχο όλα τα
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αιτούµενα έγγραφα, στοιχεία και δεδοµένα, καθώς και οποιαδή-
ποτε άλλη αιτούµενη πληροφορία, στο πλαίσιο αυτής της έρευ-
νας, εντός της εύλογης προθεσµίας που τάσσεται από τον
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. Για την έρευνα που δια-
τάσσεται από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού έχουν
εφαρµογή οι διατάξεις του άρθρου 46. Το Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού, έπειτα από αιτιολογηµένη εισήγηση του ΟΠΙ,
ενηµερώνει τον αποστολέα της γνωστοποίησης για το αποτέλε-
σµα της έρευνας εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος. Αν δια-
πιστωθεί παράβαση, εφαρµόζονται οι διατάξεις των άρθρων 46
έως 47.

Άρθρο 44
Εναλλακτική επίλυση διαφορών

(άρθρο 34 Οδηγίας)

1. Οι διαφορές µεταξύ των οργανισµών συλλογικής διαχείρι-
σης, των οργανισµών συλλογικής προστασίας, των µελών των
οργανισµών συλλογικής διαχείρισης και των οργανισµών συλλο-
γικής προστασίας, των δικαιούχων ή των χρηστών, που γεννών-
ται από την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου και
του                       ν. 2121/1993, µπορεί, εάν το επιθυµούν όλα τα
εµπλεκόµενα µέρη, να υπάγονται σε διαµεσολάβηση, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του ν. 3898/2010 (Α’211). 

2. Σε διαµεσολάβηση µπορεί να υπάγονται, επίσης, διαφορές
που σχετίζονται µε οργανισµό συλλογικής διαχείρισης που χο-
ρηγεί ή προσφέρεται να χορηγήσει πολυεδαφικές άδειες για επι-
γραµµικά δικαιώµατα επί µουσικών έργων και, ιδίως: α) διαφορές
µε υφιστάµενο ή δυνητικό πάροχο επιγραµµικής υπηρεσίας σχε-
τικά µε την εφαρµογή των άρθρων 22, 34, 35 και 36, β) διαφορές
µε έναν ή περισσότερους δικαιούχους σχετικά µε την εφαρµογή
των άρθρων 34 έως 40 και γ) διαφορές µε άλλον οργανισµό συλ-
λογικής διαχείρισης σχετικά µε την εφαρµογή των άρθρων 34
έως 39.

3. Σε περίπτωση αποτυχίας της διαµεσολάβησης, συντάσσεται
πρακτικό, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 9 του ν.
3898/2010. Η διαδικασία διαµεσολάβησης δεν θίγει το δικαίωµα
προσφυγής των µερών στα δικαστήρια. Τα µέρη µπορεί να υπα-
γάγουν τη διαφορά στη διαµεσολάβηση είτε πριν είτε κατά τη
διάρκεια της εκκρεµοδικίας. Σε περίπτωση που η διαφορά υπαχ-
θεί στη διαµεσολάβηση, αποκλείεται η άσκηση αγωγής πριν από
την ολοκλήρωση της διαδικασίας διαµεσολάβησης. Αν υπαχθεί
κατά τη διάρκεια της εκκρεµοδικίας, το δικαστήριο σε κάθε
στάση της δίκης, αν τα µέρη συµφωνούν, αναβάλλει την εκδί-
καση της υπόθεσης σε σύντοµη δικάσιµο και πάντως όχι πέραν
του εξαµήνου.

Άρθρο 45
(άρθρο 35 παράγραφος 2 της Οδηγίας)

Το άρθρο 44 δεν θίγει το δικαίωµα των µερών να διεκδικούν
και να προασπίζονται τα δικαιώµατά τους προσφεύγοντας πα-
ράλληλα στα δικαστήρια.

Άρθρο 46
Επιβολή κυρώσεων

(άρθρο 36 παράγραφος 3 εδάφια πρώτο
και δεύτερο της Οδηγίας)

1. Κάθε παράβαση των διατάξεων του παρόντος νόµου ή του
ν. 2121/1993 από οργανισµό συλλογικής διαχείρισης ή προστα-
σίας ή ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης ή ανεξάρτητη οντότητα
διαχείρισης του άρθρου 50 επισύρει την επιβολή, σωρευτικώς ή
διαζευκτικώς, των παρακάτω κυρώσεων, µε βάση την κατωτέρω
διαδικασία:

α) διοικητικό πρόστιµο από δύο χιλιάδες (2.000) έως διακόσιες
χιλιάδες (200.000) ευρώ,

β) προσωρινή ή οριστική ανάκληση της άδειας λειτουργίας.
2. Επιβολή κυρώσεων επιφέρει και η µερική ή ολική άρνηση

συνεργασίας των οργανισµών ή των ανεξαρτήτων οντοτήτων της
παραγράφου 1 µε τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού και

τον ΟΠΙ στο πλαίσιο του παρόντος νόµου και του ν. 2121/1993,
στην οποία εµπίπτει και η µη προσκόµιση στοιχείων, η άρνηση
επίδειξης αιτούµενων βιβλίων και λοιπών εγγράφων και η µη χο-
ρήγηση αντιγράφων ή αποσπασµάτων τους. 

3. Για την επιλογή του είδους της κύρωσης και για την επιµέ-
τρηση του προστίµου λαµβάνονται υπόψη, ιδίως, η σοβαρότητα
και η βαρύτητα της παράβασης, η διάρκειά της, εάν έχει προ-
ηγηθεί από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού προειδο-
ποίηση για συµµόρφωση για την ίδια παράβαση, η επανάληψη
της παράβασης, η τέλεση άλλης παράβασης στο παρελθόν, το
ύψος των ακαθάριστων εσόδων και η εν γένει οικονοµική κατά-
σταση των οργανισµών ή των ανεξαρτήτων οντοτήτων διαχείρι-
σης της παραγράφου 1.

4. Εάν συγκεκριµένη παράβαση διαπιστωθεί για πρώτη φορά,
ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, ανάλογα µε τη βαρύ-
τητά της, µπορεί να απευθύνει σύσταση συµµόρφωσης και να
θέσει εύλογη προθεσµία συµµόρφωσης. Εάν ο οργανισµός ή η
ανεξάρτητη οντότητα δεν συµµορφωθεί πλήρως µέσα στην ανω-
τέρω προθεσµία, εφαρµόζεται η παράγραφος 1. Η συµµόρφωση
ή µη του οργανισµού διαπιστώνεται µε απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από αιτιολο-
γηµένη εισήγηση του ΟΠΙ. 

5. Για τον έλεγχο της τήρησης των διατάξεων του παρόντος
νόµου ή του ν. 2121/1993 από τους οργανισµούς συλλογικής δια-
χείρισης ή προστασίας ή τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης
της παραγράφου 1, διενεργείται έρευνα, αυτεπαγγέλτως ή
ύστερα από καταγγελία. Την έρευνα αυτή διενεργούν οι αρµό-
διες υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού ή/και
άλλα συναρµόδια Υπουργεία ή ο ΟΠΙ. 

6. Η απόφαση για την έρευνα µπορεί να περιλαµβάνει και
έλεγχο από ανεξάρτητους ορκωτούς ελεγκτές-λογιστές ή υπη-
ρεσίες ελέγχου άλλων συναρµόδιων Υπουργείων, µε εντολή που
δίνεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και του κατά περίπτωση τυχόν αρµόδιου Υπουργού. Αν δια-
πιστωθεί παράβαση, ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
µπορεί να καταλογίσει το συνολικό κόστος του ελέγχου στον
ελεγχόµενο οργανισµό ή ανεξάρτητη οντότητα της παραγράφου
1. Η καταβολή του κόστους αυτού, όπως και ενδεχόµενου διοι-
κητικού προστίµου, επιβαρύνει τα προβλεπόµενα από το νόµο
διαχειριστικά έξοδα του οργανισµού ή της ανεξάρτητης οντότη-
τας της παραγράφου 1. Κατά τη διάρκεια της έρευνας, ο οργα-
νισµός ή η ανεξάρτητη οντότητα της παραγράφου 1 που
ελέγχεται υποχρεούται να θέτει αµελλητί στη διάθεση όσων διε-
νεργούν την έρευνα οποιοδήποτε στοιχείο κρίνουν οι τελευταίοι
απαραίτητο. Σε περίπτωση άρνησης ή παρεµπόδισης όσων διε-
νεργούν την έρευνα στην άσκηση των καθηκόντων τους, αυτοί
µπορούν να ζητούν τη συνδροµή των εισαγγελικών αρχών και
κάθε άλλης αρµόδιας αρχής.

7. Τα αποτελέσµατα της έρευνας που έχει διεξαχθεί γνωστο-
ποιούνται στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού και στον
ΟΠΙ. Ο ΟΠΙ καλεί τον αντίστοιχο οργανισµό ή ανεξάρτητη οντό-
τητα σε ακρόαση, σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 6 του
Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999). Μετά την ακρό-
αση, ο ΟΠΙ διαβιβάζει στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού
τις απόψεις του ελεγχόµενου οργανισµού ή ανεξάρτητης οντό-
τητας, συντάσσει έκθεση και υποβάλλει αιτιολογηµένη εισήγηση
στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού για την έκδοση από-
φασης διαπίστωσης της παράβασης και επιβολής κυρώσεων της
παραγράφου 1. Ο Υπουργός, σε περίπτωση παράβασης, µε την
επιφύλαξη της  παραγράφου 4, εκδίδει απόφαση µε την οποία
διαπιστώνεται η παράβαση και επιβάλλεται κύρωση. Η απόφαση
επιδίδεται στον οργανισµό ή την ανεξάρτητη οντότητα της πα-
ραγράφου 1 και δηµοσιοποιείται µε ανάρτησή της στην ιστοσε-
λίδα του και στην ιστοσελίδα του ΟΠΙ.

8. Η προσωρινή ανάκληση της άδειας λειτουργίας των οργα-
νισµών ή των ανεξαρτήτων οντοτήτων της παραγράφου 1 επι-
βάλλεται για χρονικό διάστηµα έως έξι (6) µηνών, κατά το οποίο
αναστέλλεται η λειτουργία τους, εκτός από την ικανότητα παρά-
στασής του σε εκκρεµείς δίκες.

9. Η απόφαση προσωρινής ανάκλησης της άδειας λειτουργίας
των οργανισµών ή των ανεξαρτήτων οντοτήτων της παραγράφου
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1 τίθεται σε ισχύ ένα (1) µήνα µετά τη δηµοσίευσή της στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. Η απόφαση οριστικής ανάκλησης τί-
θεται σε ισχύ τρεις (3) µήνες µετά τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

10. Η απόφαση της προσωρινής ή της οριστικής ανάκλησης
της άδειας λειτουργίας των οργανισµών ή των ανεξαρτήτων ον-
τοτήτων της παραγράφου 1 δηµοσιεύεται και στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως.

11. Το ύψος του διοικητικού προστίµου αναπροσαρµόζεται µε
απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, που εκδί-
δεται ύστερα από εισήγηση του ΟΠΙ.

Άρθρο 47
Είσπραξη προστίµου

Η υπουργική απόφαση για επιβολή προστίµου αποτελεί εκτε-
λεστό τίτλο, βάσει του οποίου το πρόστιµο εισπράττεται κατά τις
διατάξεις του ν.δ. 356/1974 (Α’ 90) «Περί Κώδικος Εισπράξεως
Δηµοσίων Εσόδων». 

Άρθρο 48
Ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ των αρµόδιων αρχών

(άρθρο 37 της Οδηγίας)

1. Ο ΟΠΙ απαντά χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση σε αίτηση
που υποβάλλει αρµόδια αρχή άλλου κράτους- µέλους της ΕΕ για
πληροφορίες σε ζητήµατα σχετικά µε την εφαρµογή των άρθρων
1 έως 54, και ιδίως σχετικά µε τις δραστηριότητες οργανισµών
συλλογικής διαχείρισης και ανεξαρτήτων οντοτήτων διαχείρισης
που είναι εγκατεστηµένοι στην ελληνική επικράτεια, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι η αίτηση είναι δεόντως αιτιολογηµένη. 

2. Όταν ο ΟΠΙ θεωρεί ότι οργανισµός συλλογικής διαχείρισης,
που είναι εγκατεστηµένος σε άλλο κράτος-µέλος της ΕΕ και
ασκεί δραστηριότητα εντός της ελληνικής επικράτειας, ενδέχεται
να µην συµµορφώνεται µε τις διατάξεις του εθνικού δικαίου του
κράτους-µέλους στο οποίο είναι εγκατεστηµένος και οι οποίες
έχουν τεθεί για την προσαρµογή στην Οδηγία, διαβιβάζει, µε κοι-
νοποίηση στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, όλες τις
σχετικές πληροφορίες στην αρµόδια αρχή του κράτους-µέλους
στο οποίο είναι εγκατεστηµένος ο οργανισµός. Οι πληροφορίες
αυτές µπορεί να συνοδεύονται από αίτηση προς την αρχή να
λάβει κατάλληλα µέτρα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της. Εάν
ο ΟΠΙ λάβει αντίστοιχες πληροφορίες ή/και αίτηση από αρµόδια
αρχή άλλου κράτους-µέλους της ΕΕ για οργανισµό συλλογικής
διαχείρισης που είναι εγκατεστηµένος στην ελληνική επικράτεια
αλλά δραστηριοποιείται στο άλλο κράτος µέλος, διαβιβάζει την
αίτηση ή τις πληροφορίες στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού και εισηγείται τη λήψη κατάλληλων µέτρων. Ο ΟΠΙ παρέ-
χει αιτιολογηµένη απάντηση στην αρµόδια αρχή εντός τριών (3)
µηνών από τη λήψη της αίτησης.

3. Ο ΟΠΙ, κατόπιν κοινοποίησης στον Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µπορεί να υποβάλει τα αναφερόµενα στην παρά-
γραφο 2 ζητήµατα στην Οµάδα Εµπειρογνωµόνων.

Άρθρο 49 
Προστασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα

(άρθρο 42 της Οδηγίας)

Η επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που πραγ-
µατοποιείται στο πλαίσιο του παρόντος νόµου υπόκειται στις δια-
τάξεις του ν. 2472/1997 (Α’ 50).

Άρθρο 50 
Συλλογική διαχείριση από ανεξάρτητες 

οντότητες διαχείρισης 
µε δεσπόζουσα θέση

Ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης που είτε προϋπάρχουν
είτε συσταθούν µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου και
οι οποίες ασκούν συλλογική διαχείριση δικαιωµάτων πνευµατι-
κής ιδιοκτησίας ή συγγενικών δικαιωµάτων και έχουν δεσπό-

ζουσα θέση στην ελληνική αγορά στην κατηγορία που εκπροσω-
πούν, υποχρεούνται να προβλέψουν στο καταστατικό τους τη
λειτουργία γενικής συνέλευσης των µελών και εποπτικού συµ-
βουλίου, σύµφωνα µε την παράγραφο 9 του άρθρου 9 και την
παράγραφο 8 του άρθρου 10. Στις υφιστάµενες κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος ανεξάρτητες οντότητες εφαρµόζονται επί-
σης οι διατάξεις του παρόντος νόµου, που αφορούν στους ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης, συµπεριλαµβανοµένων των
σχετικών διατάξεων των άρθρων 7 και 28 και των διατάξεων για
την υποχρεωτική συλλογική διαχείριση, καθώς και οι διατάξεις
του ν. 2121/1993, συµπεριλαµβανοµένης της παρ. 2 του άρθρου
69 του ν. 2121/1993, όπως η παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε
µε την παρ. 13 του άρθρου 7 του ν. 2819/2000 (Α’ 84). 

Άρθρο 51
Επίτροπος Εξυγίανσης 

1. Σε περίπτωση που οργανισµός συλλογικής διαχείρισης ή
ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης του άρθρου 50 αδυνατεί να
εκπληρώνει τις ληξιπρόθεσµες χρηµατικές υποχρεώσεις του
έναντι των πιστωτών του, ως τέτοιων νοουµένων και των δικαιού-
χων που του/της έχουν αναθέσει τη διαχείριση των δικαιωµάτων
τους, κατά τρόπο γενικό και µόνιµο (παύση πληρωµών), το αρ-
µόδιο δικαστήριο, ύστερα από αίτηση της συνέλευσης των πι-
στωτών ή του εποπτικού συµβουλίου ή του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού, κατόπιν εισήγησης του ΟΠΙ, δύναται
να αναθέσει στον σύνδικο την αποκλειστική αρµοδιότητα εξυ-
γίανσης του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή της ανεξάρ-
τητης οντότητας διαχείρισης ή της ανεξάρτητης οντότητας του
άρθρου 50. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται οι διατάξεις της πτω-
χευτικής νοµοθεσίας.

2.α) Σε περίπτωση παρούσας ή επαπειλούµενης αδυναµίας εκ-
πλήρωσης των ληξιπρόθεσµων χρηµατικών υποχρεώσεων των
νοµικών προσώπων της παραγράφου 1 ή σε περίπτωση σοβαρού
οικονοµικού ή διαχειριστικού προβλήµατος, που θέτει σε διακιν-
δύνευση τα δικαιώµατα των δικαιούχων, ο Υπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού δύναται να υποβάλει αίτηση στο µονοµελές Πρω-
τοδικείο της περιφέρειας όπου έχει την έδρα του ο οργανισµός
ή η οντότητα, για τον ορισµό Επιτρόπου Εξυγίανσης και ενός
αναπληρωτή του προτείνοντας, πέντε (5) πρόσωπα εγνωσµένου
κύρους και επαγγελµατικής εµπειρίας σε ζητήµατα διοίκησης
επιχειρήσεων ή οικονοµικών ύστερα από κατάλογο προσώπων
που εισηγείται ο ΟΠΙ ή το εποπτικό συµβούλιο. Ο Επίτροπος Εξυ-
γίανσης έχει ιδίως την εξουσία της εξυγίανσης του οργανισµού
ή της οντότητας. 

β) Το δικαστήριο δικάζει κατά τη διαδικασία της εκούσιας δι-
καιοδοσίας. Για τη συζήτηση της αίτησης ορίζεται δικάσιµος
εντός πέντε (5) ηµερών από την υποβολή της. Το δικαστήριο επι-
λέγει το πρόσωπο που θα οριστεί Επίτροπος Εξυγίανσης και τον
αναπληρωτή του, εντός δεκαπέντε (15), ηµερών από τη συζή-
τηση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα προσόντα των προτεινόµενων
προσώπων. Το δικαστήριο καθορίζει επίσης τη διάρκεια του ορι-
σµού του, η οποία είναι τουλάχιστον ενός (1) έτους, και αποφα-
σίζει για τη δυνατότητα του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού να παρατείνει τη διάρκεια του ορισµού του Επιτρόπου
µέχρι δύο (2) έτη, καθώς και για την ευχέρεια του Υπουργού να
παύει τον Επίτροπο, εάν συντρέχουν σοβαροί λόγοι, µε ειδική αι-
τιολογία, πριν από τη λήξη του χρόνου για τον οποίο ορίστηκε.
Η απόφαση του δικαστηρίου δεν υπόκειται σε τακτικά ή έκτακτα
ένδικα µέσα και αναστολή της ισχύος της απόφασης δεν χωρεί.

γ) Από τη δηµοσίευση της απόφασης του δικαστηρίου ο Επί-
τροπος αναλαµβάνει τη διοίκηση του νοµικού προσώπου, υπο-
καθιστώντας τα καταστατικά όργανα διοίκησης και διαχείρισης
στην άσκηση των εξουσιών τους. Ο Επίτροπος αξιολογεί την οι-
κονοµική, διοικητική και οργανωτική κατάσταση του νοµικού προ-
σώπου της παραγράφου 1 και καταβάλλει κάθε δυνατή
προσπάθεια για την εξυγίανση του οργανισµού ή της οντότητας.
Ο Επίτροπος αναλαµβάνει την εκπροσώπηση του νοµικού προ-
σώπου της παραγράφου 1 έναντι τρίτων, δικαστικά και εξώδικα,
καθώς και τη διεκπεραίωση των καθηµερινών του συναλλαγών,
συµπεριλαµβανοµένης και της σύνταξης οικονοµικών καταστά-
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σεων και της υποβολής φορολογικών δηλώσεων, ενώ αναστέλ-
λεται για τη διάρκεια της εξυγίανσης η υποχρέωση έγκρισης των
οικονοµικών καταστάσεων από τη γενική συνέλευση των µετό-
χων. 

Ο Επίτροπος δύναται να ασκεί� στο όνοµα των νοµικών προσώ-
πων της παραγράφου 1 κάθε ένδικο βοήθηµα ή�  µέσο για την
προάσπιση των συµφερόντων τους και των µελών τους, συµπε-
ριλαµβανοµένων αγωγών αποζηµίωσης κατά�  προσώπων της δι-
οίκησης ή�  του προσωπικού� , εφόσον µε πράξεις η�  παραλείψεις
τους ζηµίωσαν τον οργανισµό�  συλλογικής διαχείρισης ή την ανε-
ξάρτητη οντότητα διαχείρισης. Οι εργαζόµενοι του οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης υποχρεούνται να παρέχουν στον Επί-
τροπο οποιοδήποτε στοιχείο ή πληροφορία τους ζητηθεί και να
διευκολύνουν την άσκηση των καθηκόντων του.

Ο διορισµός του Επιτρόπου δεν συνεπάγεται την ακύρωση,
καταγγελία ή τροποποίηση συµφωνιών, το ληξιπρόθεσµο οποι-
ουδήποτε χρέους του νοµικού προσώπου της παραγράφου 1
ούτε την αναστολή των ατοµικών διώξεων κατά των µελών της
διοίκησης. 

δ) Η αµοιβή του Επιτρόπου Εξυγίανσης προσδιορίζεται ελεύ-
θερα από το δικαστήριο, βάσει της εισήγησης του Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού στην αίτησή του, όπως αυτή έχει
διαµορφωθεί µετά από πρόταση του ΟΠΙ, λαµβάνοντας υπόψη
την αξία της περιουσίας των νοµικών προσώπων της παραγρά-
φου 1, το χρόνο της απασχόλησης του Επιτρόπου και το ωφέ-
λιµο αποτέλεσµα της δραστηριότητάς του για τα συµφέροντα
των µελών. 

Η αµοιβή του Επιτρόπου Εξυγίανσης καταβάλλεται µηνιαίως
και µαζί µε τα λοιπά έξοδα της Εξυγίανσης επιβαρύνουν καταρ-
χάς τον προϋπολογισµό του ΟΠΙ. Για την υποβοήθηση του έργου
του Επιτρόπου, ο ΟΠΙ δύναται, µετά από πρόταση του Επιτρό-
που, να συνάπτει συµβάσεις παροχής υπηρεσιών µε νοµικούς,
οικονοµικούς ή τεχνικούς συµβούλους, ύστερα από έγκριση των
προσώπων και της αµοιβής τους από τον Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού. Επιτρέπεται η απόσπαση στον ΟΠΙ τακτικών
υπαλλήλων Υπουργείων, Ανεξάρτητων Αρχών, καθώς και νοµι-
κών προσώπων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου εντός Γενικής Κυ-
βέρνησης, σύµφωνα µε το ν. 4440/2016 (Α’ 224), οι οποίοι
διατίθενται για την υποβοήθηση του έργου του Επιτρόπου. Οι
αποσπασµένοι υπάλληλοι λαµβάνουν το σύνολο των αποδοχών
της οργανικής τους θέσης και η καταβολή τους βαρύνει τον προ-
ϋπολογισµό του ΟΠΙ. 

Η διάρκεια των συµβάσεων παροχής υπηρεσιών δεν δύναται
να υπερβαίνει τη διάρκεια της θητείας του Επιτρόπου. 

Σχετικά µε την αποζηµίωση για εργασία καθ’ υπέρβαση του
υποχρεωτικού ωραρίου των προσώπων που υποβοηθούν τον Επί-
τροπο, εφαρµόζονται οι διατάξεις της περίπτωσης α’ της υπο-
παραγράφου 2 της παρ. Γ’ του άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’
176). Η αποζηµίωση για την ως άνω καθ’ υπέρβαση του υποχρε-
ωτικού ωραρίου απασχόληση βεβαιώνεται από τον Επίτροπο και
βαρύνει τον προϋπολογισµό του ΟΠΙ. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού
και Αθλητισµού καθορίζονται οι λεπτοµέρειες καταβολής-επι-
στροφής από τα νοµικά πρόσωπα της παραγράφου 1 στον ΟΠΙ
ποσού ίσου µε τις δαπάνες (ιδίως αµοιβή Επιτρόπου, λοιπά
έξοδα Εξυγίανσης, αποδοχές και συµβάσεις) που επιβαρύνουν
τον προϋπολογισµό του ΟΠΙ για την Εξυγίανση των νοµικών προ-
σώπων της παραγράφου 1. Το ποσό αυτό επιβαρύνει τα προβλε-
πόµενα στον παρόντα νόµο διαχειριστικά έξοδα των νοµικών
προσώπων της παραγράφου 1.

ε) Ο Επίτροπος Εξυγίανσης ευθύνεται µόνο για δόλο και βαριά
αµέλεια. Ο Επίτροπος Εξυγίανσης δεν προσωποκρατείται ούτε
υπέχει οποιαδήποτε αστική, ποινική ή άλλη ευθύνη για χρέη της
υπό εξυγίανση εταιρίας, ανεξάρτητα από το χρόνο βεβαίωσής
τους και το χρόνο στον οποίο ανάγονται.

Άρθρο 52
Προσβολή δικαιωµάτων στο διαδίκτυο

1. Στο ν. 2121/1993, µετά το άρθρο 66Δ, προστίθεται άρθρο
66Ε, µε τίτλο «Κυρώσεις για προσβολές δικαιωµάτων πνευµατι-

κής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων στο διαδίκτυο» ως
εξής:

«1. Αν προσβάλλεται στο διαδίκτυο δικαίωµα πνευµατικής ιδιο-
κτησίας ή συγγενικό δικαίωµα, ο δικαιούχος µπορεί να ακολου-
θήσει την περιγραφόµενη στις επόµενες παραγράφους
διαδικασία. Ως δικαιούχος για τις ανάγκες του παρόντος άρθρου
νοείται ο δικαιούχος του οποίου το δικαίωµα προσβάλλεται στο
διαδίκτυο, καθώς και οποιοσδήποτε οργανισµός συλλογικής δια-
χείρισης ή προστασίας, στον οποίο έχει ανατεθεί η διαχείριση ή
η προστασία δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών
δικαιωµάτων. Η παρούσα διαδικασία δεν εφαρµόζεται στις περι-
πτώσεις προσβολών που τελούνται από τελικούς χρήστες µε την
τηλεφόρτωση έργων (downloading) ή µε τη ρευµάτωση δεδοµέ-
νων συνεχούς ροής (streaming) ή σε περιπτώσεις ανταλλαγής
αρχείων µέσω οµότιµων δικτύων (peer to peer), οι οποίες επιτρέ-
πουν την απευθείας ανταλλαγή µεταξύ τελικών χρηστών έργων
σε ψηφιακή µορφή ή σε περιπτώσεις παροχής υπηρεσιών απο-
θήκευσης δεδοµένων µε την τεχνική υπολογιστικού νέφους
(cloud computing). Η παρούσα διαδικασία δεν θίγει τη διαδικασία
που προβλέπεται από τον Κανονισµό Διαχείρισης και Εκχώρησης
Ονοµάτων Χώρου (domain names) µε κατάληξη .gr της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (ΕΕΤΤ), ο οποίος
καταρτίζεται µε απόφαση της ΕΕΤΤ.

2. Για την εφαρµογή της διαδικασίας που προβλέπεται στο
παρόν άρθρο συνιστάται, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Επιτροπή για τη γνωστοποίηση διαδικτυακής
προσβολής δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενι-
κών δικαιωµάτων, η οποία συνεπικουρείται από το προσωπικό
του ΟΠΙ. Η Επιτροπή είναι τριµελής και αποτελείται από τον πρό-
εδρο του Διοικητικού Συµβουλίου του ΟΠΙ µε αναπληρωτή του
τον αντιπρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου του ΟΠΙ, έναν εκ-
πρόσωπο της ΕΕΤΤ και τον αναπληρωτή του, που τους ορίζει ο
πρόεδρος της ΕΕΤΤ, έναν εκπρόσωπο της Αρχής Προστασίας
Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα και τον αναπληρωτή του,
οριζόµενους από τον Πρόεδρο της Αρχής Προστασίας Δεδοµέ-
νων Προσωπικού Χαρακτήρα. Πρόεδρος της Επιτροπής είναι ο
πρόεδρος του ΟΠΙ και γραµµατέας είναι ο εκπρόσωπος της
ΕΕΤΤ. Η Επιτροπή έχει τριετή θητεία.

3. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κα-
θορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη συγκρότηση, τη λειτουργία
και τις αρµοδιότητες της Επιτροπής. Για τον καθορισµό της αµοι-
βής των συµµετεχόντων στην Επιτροπή ισχύουν οι διατάξεις του
άρθρου 21 του  ν. 4354/2015 (Α’ 176), όπως τροποποιήθηκαν µε
τις όµοιες του άρθρου 52 του ν. 4369/2016 (Α’ 33). Στην από-
φαση του πρώτου εδαφίου καθορίζεται και το τέλος που κατα-
βάλλει ο ενδιαφερόµενος υπέρ του ΟΠΙ µαζί µε την αίτησή του
στην Επιτροπή ως τέλος εξέτασης της υπόθεσής του. Το τέλος
αυτό προκαταβάλλεται και αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση
έναρξης της διαδικασίας.

4. Ο δικαιούχος υποβάλλει στην Επιτροπή αίτηση είτε αυτο-
προσώπως είτε ηλεκτρονικά για άρση της προσβολής. Συµπλη-
ρώνει την ειδικά προδιατυπωµένη και αναρτηµένη στην
ιστοσελίδα του ΟΠΙ αίτηση προς την Επιτροπή, στην οποία επι-
συνάπτει κάθε έγγραφο που αναφέρεται σε αυτήν ως υποχρεω-
τικό, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο πρόσφορο να αποδείξει το
δικαίωµά του. Προϋπόθεση του παραδεκτού υποβολής της αίτη-
σης είναι ο δικαιούχος να έχει κάνει χρήση της αντίστοιχης δια-
δικασίας που προβλέπεται από τον πάροχο και η διαδικασία
αυτή, ενώ έχει ολοκληρωθεί εντός εύλογου χρόνου, να µην έχει
τελεσφορήσει.

5. Η Επιτροπή εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τη λήψη
της αίτησης αποφασίζει είτε: α) να θέσει την υπόθεση στο αρχείο
είτε β) να συνεχίσει τη διαδικασία.

α) Η υπόθεση τίθεται στο αρχείο µε πράξη της Επιτροπής,
στην οποία αναφέρονται τουλάχιστον ένας από τους ακόλου-
θους λόγους:

αα) µη χρήση της προδιατυπωµένης αίτησης, 
ββ) έλλειψη επαρκούς πληροφόρησης,
γγ) ύπαρξη εκκρεµοδικίας µεταξύ των ίδιων µερών ή έκδοση

οριστικής απόφασης επί της εξεταζόµενης διαφοράς,
δδ) έλλειψη αρµοδιότητας,
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εε) έλλειψη λόγων και επαρκών αποδεικτικών στοιχείων (προ-
δήλως αβάσιµη),

στστ) απόσυρση της αίτησης πριν από την εξέτασή της,
ζζ) µη καταβολή του τέλους εξέτασης της υπόθεσης σύµφωνα

µε την παράγραφο 3 και,
ηη) λήψη άδειας χρήσης δικαιωµάτων.
β) Αν συνεχιστεί η διαδικασία, η Επιτροπή ενηµερώνει ταυτό-

χρονα εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τη λήψη της αί-
τησης τους παρόχους πρόσβασης στο διαδίκτυο και, όπου είναι
εφικτό, τον πάροχο υπηρεσίας φιλοξενίας και τους διαχειριστές
ή/και τους ιδιοκτήτες των αναφερόµενων στην αίτηση ιστοσελί-
δων. Η γνωστοποίηση αυτή περιλαµβάνει τουλάχιστον τον
ακριβή προσδιορισµό των δικαιωµάτων που υποστηρίζεται ότι
προσβάλλονται, τις διατάξεις του νόµου που κατά δήλωση του
δικαιούχου παραβιάζονται, περίληψη των γεγονότων και των
αποτελεσµάτων της αξιολόγησης των αποδεικτικών στοιχείων,
το αρµόδιο πρόσωπο προς το οποίο µπορεί να υποβληθούν αν-
τιρρήσεις, τους όρους τερµατισµού της διαδικασίας και ανα-
φορά της δυνατότητας εκούσιας συµµόρφωσης των
εµπλεκοµένων. Ο αποδέκτης της ως άνω γνωστοποίησης µπορεί
να συµµορφωθεί εκουσίως στο αίτηµα του αιτούντος ή να λάβει
από αυτόν τη σχετική άδεια εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών
από την ηµεροµηνία της λήψης της γνωστοποίησης. Εναλλακτικά
µπορεί να υποβάλει αντιρρήσεις στην Επιτροπή εντός πέντε (5)
εργάσιµων ηµερών από την ηµεροµηνία της λήψης της γνωστο-
ποίησης αποστέλλοντας ταυτόχρονα όλα τα αποδεικτικά στοι-
χεία, από τα οποία προκύπτει, ιδίως, ότι δεν υφίσταται
προσβολή. Οι προθεσµίες αυτές µπορούν να παραταθούν ως το
διπλάσιο µε απόφαση της Επιτροπής. Στην περίπτωση της εκού-
σιας συµµόρφωσης του αποδέκτη της γνωστοποίησης εκδίδεται
απόφαση της Επιτροπής στην οποία αναφέρεται ρητά η οικειο-
θελής συµµόρφωσή του. Στην περίπτωση της λήψης άδειας χρή-
σης δικαιωµάτων η υπόθεση τίθεται στο αρχείο. Μετά τη λήξη
της προθεσµίας για υποβολή αντιρρήσεων και όπου κρίνεται
απαραίτητο, η Επιτροπή αιτείται από οποιοδήποτε µέρος την
προσκόµιση επιπλέον στοιχείων εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµε-
ρών.

6. Η Επιτροπή εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από τη λήξη
των ανωτέρω προθεσµιών εξετάζει την υπόθεση και το αργότερο
εντός σαράντα (40) εργάσιµων ηµερών από την υποβολή της αί-
τησης κοινοποιεί στους αποδέκτες τής γνωστοποίησης και στον
αιτούντα απόφαση µε την οποία: 

α) είτε θέτει την υπόθεση στο αρχείο µε αιτιολογηµένη πράξη
της, αν δεν διαπιστωθεί προσβολή δικαιώµατος πνευµατικής ιδιο-
κτησίας ή/και συγγενικών δικαιωµάτων, 

β) είτε, αν διαπιστωθεί προσβολή, εκδίδει αιτιολογηµένη από-
φασή της, µε την οποία καλεί τους αποδέκτες αυτής να συµµορ-
φωθούν µε αυτήν εντός προθεσµίας όχι µεγαλύτερης των τριών
(3) εργάσιµων ηµερών από την επίδοσή της προς αυτούς. 

Σε περίπτωση που οι προθεσµίες της παραγράφου 5 παρατα-
θούν µε απόφαση της Επιτροπής βάσει του έβδοµου εδαφίου
της, η προθεσµία των σαράντα (40) εργασίµων ηµερών του πρώ-
του εδαφίου της παρούσας επεκτείνεται σε εξήντα (60) εργάσι-
µες ηµέρες. Εάν η Επιτροπή διαπιστώσει ότι το δικαίωµα
πνευµατικής ιδιοκτησίας ή το συγγενικό δικαίωµα προσβάλλεται,
καλεί τους αποδέκτες της γνωστοποίησης να αποµακρύνουν το
περιεχόµενο που προσβάλλει το δικαίωµα από την ιστοσελίδα
στην οποία αυτό έχει αναρτηθεί παράνοµα ή να διακόψουν την
πρόσβαση σε αυτό. Εάν η ιστοσελίδα στην οποία βρίσκεται το
περιεχόµενο φιλοξενείται σε διακοµιστή (server) που βρίσκεται
εντός της ελληνικής επικράτειας, η Επιτροπή καλεί τους αποδέ-
κτες της γνωστοποίησης να αποµακρύνουν το συγκεκριµένο πε-
ριεχόµενο. Σε περίπτωση προσβολών µεγάλης κλίµακας, η
Επιτροπή µπορεί να αποφασίσει αντί για την αποµάκρυνση του
περιεχοµένου διακοπή της πρόσβασης σε αυτό. Αν η ιστοσελίδα
φιλοξενείται σε διακοµιστή εκτός της ελληνικής επικράτειας, η
Επιτροπή καλεί τον πάροχο πρόσβασης στο διαδίκτυο να διακό-
ψει την πρόσβαση στο περιεχόµενο.

7. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης προς το διατακτικό της
απόφασης, η Επιτροπή επιβάλλει πρόστιµο ποσού πεντακοσίων
(500) έως χιλίων (1.000) ευρώ για κάθε ηµέρα µη συµµόρφωσης.

Μεταξύ των κριτηρίων που λαµβάνονται υπόψη είναι η βαρύτητα
της προσβολής και η επανάληψή της. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού καθορί-
ζονται η διαδικασία επιβολής και είσπραξης του προστίµου, οι
αρµόδιες υπηρεσίες είσπραξης, καθώς και κάθε άλλο σχετικό
θέµα. 

8. Η έναρξη της διαδικασίας ενώπιον της Επιτροπής δεν ανα-
στέλλει ούτε επηρεάζει την άσκηση αξιώσεων για την ίδια δια-
φορά ενώπιον των δικαστηρίων. Αν όµως έχει ασκηθεί προσφυγή
από τον ίδιο αιτούντα µε το ίδιο αίτηµα ενώπιον των δικαστηρίων,
η υπόθεση τίθεται στο αρχείο από την Επιτροπή. Επίσης, η έκ-
δοση απόφασης από την Επιτροπή δεν στερεί από τα εµπλεκό-
µενα µέρη το δικαίωµα να διεκδικήσουν την προστασία των
έννοµων συµφερόντων τους ενώπιον των δικαστηρίων.»

2. Στο άρθρο 4 του ν. 2225/1994 (Α’ 121), µετά την παράγραφο
1.γ, η οποία προστέθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 11 του ν.
4416/2016 (Α’160), προστίθεται παράγραφος δ’ ως εξής:

«δ. Επιτρέπεται, επίσης, η άρση του απορρήτου για τη διακρί-
βωση της προσβολής που τελείται στο διαδίκτυο σε βαθµό κα-
κουργήµατος δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και
συγγενικών δικαιωµάτων που προβλέπονται στο ν. 2121/1993 (Α’
25).»

Άρθρο 53
Μεταβατικές διατάξεις

(άρθρο 5 παράγραφος 8 εδάφιο δεύτερο της Οδηγίας)

1. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και οι ανεξάρτητες
οντότητες διαχείρισης του άρθρου 50, που λειτουργούν µε έγ-
κριση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου- µε την έννοια ότι είναι υφιστάµενοι
οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης του ν. 2121/1993, που εµπί-
πτουν µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος σε µία από τις ανω-
τέρω κατηγορίες- οφείλουν να προσκοµίσουν στον ΟΠΙ
τροποποιηµένο το καταστατικό τους εντός έξι (6) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Ειδικά, οι οργανισµοί συλ-
λογικής διαχείρισης που θα µετατραπούν σε ανεξάρτητες οντό-
τητες διαχείρισης µε τα χαρακτηριστικά του άρθρου 50, πρέπει
στο καταστατικό τους να προβλέψουν γενική συνέλευση και επο-
πτικό συµβούλιο, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.
Έως τότε τεκµαίρεται ότι οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης,
οι οργανισµοί συλλογικής προστασίας και οι ανεξάρτητες οντό-
τητες διαχείρισης του άρθρου 50 λειτουργούν νόµιµα, οι υφιστά-
µενες εγκρίσεις λειτουργίας τους συνεχίζουν να ισχύουν και
εφαρµόζονται σε αυτούς όλες οι διατάξεις του ν. 2121/1993 και
του παρόντος νόµου. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσής τους µετά
την παρέλευση της ως άνω προθεσµίας, εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις των άρθρων 46 και 47 περί επιβολής κυρώσεων.

2. Οι ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης που λειτουργούν
εντός της ελληνικής επικράτειας κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου οφείλουν εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου να προβούν στη γνωστοποίηση της
παραγράφου 7 του άρθρου 4. Η µη γνωστοποίηση εντός της ως
άνω προθεσµίας συνεπάγεται την επιβολή κυρώσεων σύµφωνα
µε τη διαδικασία των άρθρων 46 και 47.

3. Ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης οφείλει να ενηµερώ-
σει για τα δικαιώµατα των παραγράφων 1 έως 5 του άρθρου 12
και του άρθρου 14 όλους τους δικαιούχους που του έχουν ήδη
αναθέσει τη διαχείριση των δικαιωµάτων τους, σύµφωνα µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 12, µε µήνυµα ηλεκτρονικού ταχυδρο-
µείου ή µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο κρίνει πρόσφορο, το αρ-
γότερο εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου.

4. Οι υποχρεώσεις που αναφέρονται στην παράγραφο 3 και
στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 13 αντί-
στοιχα αρχίζουν να ισχύουν από τις 15 Νοεµβρίου 2017.

5. Οι υποχρεώσεις που αναφέρονται στο τρίτο εδάφιο της πα-
ραγράφου 1 και στην παράγραφο 2 του άρθρου 17, στην παρά-
γραφο 5 του άρθρου 22 και στο άρθρο 42 εκπληρώνονται από
τις 15 Νοεµβρίου 2017.

6. Η υποχρέωση του δευτέρου εδαφίου της παραγράφου 3

10254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



του άρθρου 18 ισχύει από την 1η Νοεµβρίου 2019. Από την 1η
Νοεµβρίου 2017, τα έξοδα διαχείρισης του οργανισµού συλλο-
γικής διαχείρισης δεν πρέπει να υπερβαίνουν συνολικά κατά
µέσο όρο ποσοστό 25% των ακαθάριστων εσόδων του από δι-
καιώµατα, εξαιρουµένων των δαπανών δικαστικής διεκδίκησης
των δικαιωµάτων των µελών του, όπως αυτά περιγράφονται στο
άρθρο 18, και από την 1η Νοεµβρίου 2018 τα έξοδα διαχείρισής
του δεν πρέπει να υπερβαίνουν συνολικά κατά µέσο όρο ποσο-
στό 22% των ακαθάριστων εσόδων του από δικαιώµατα. Η υπο-
χρέωση της παραγράφου 5 του άρθρου 18 ισχύει από την 1η
Νοεµβρίου 2019.

7. Οι ατοµικές δηλώσεις προς τη γενική συνέλευση των µελών
των προσώπων που διαχειρίζονται τις επιχειρηµατικές δραστη-
ριότητες του οργανισµού συλλογικής διαχείρισης και των µελών
του εποπτικού συµβουλίου που αναφέρονται αντιστοίχως στην
παράγραφο 2 του άρθρου 31 και στην παράγραφο 3 του άρθρου
10 υποβάλλονται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου.

8. Οι υποχρεώσεις των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης,
σύµφωνα µε τα άρθρα 19, 21, 25 και 26, πραγµατοποιούνται από
τις 30 Νοεµβρίου 2017.

9. Η υποχρέωση των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης, για
κατάρτιση και δηµοσίευση της ετήσιας έκθεσης διαφάνειας
πραγµατοποιείται το 2018 και αφορά το έτος χρήσης 2017.

10. Οι παράγραφοι 6 και 7 του άρθρου 22 δεν εφαρµόζονται
επί εκκρεµών δικών κατά το χρόνο έναρξης ισχύος του παρόντος
νόµου µέχρι και την έκδοση αµετάκλητης απόφασης επ’ αυτών. 

11. Για τις κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος εκκρεµείς
δίκες, που αφορούν την υποχρέωση συλλογικής διαχείρισης των
άρθρων 18, 49 και 56 του ν. 2121/1993 και έως την έκδοση αµε-
τάκλητης απόφασης επί των αντιστοίχων υποθέσεων, συνεχίζουν
να ισχύουν τα άρθρα 49, 54 έως 58 του ν. 2121/1993, όπως
ίσχυαν µέχρι την κατάργησή τους µε την παράγραφο 1 του άρ-
θρου 54 του παρόντος νόµου.

12. Σε όσες διατάξεις του ν. 2121/199, καθώς και σε οποιαδή-
ποτε άλλη διάταξη της κείµενης νοµοθεσίας γίνεται παραποµπή
στα άρθρα 54 έως 58 του ν. 2121/1993 νοείται, από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, παραποµπή στις διατάξεις των άρθρων 1
έως 54 του παρόντος.

Άρθρο 54
Καταργούµενες και τροποποιούµενες 

διατάξεις του ν. 2121/1993

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργείται
κάθε διάταξη που αντίκειται στο νόµο αυτόν, µε την επιφύλαξη
του ν. 988/1943, ο οποίος διατηρήθηκε σε ισχύ µε την παρ. 2 του
άρθρου 72 του ν. 2121/1993. Επίσης, µε την επιφύλαξη της πα-
ραγράφου 12 του άρθρου 53 και της παραγράφου 14 του πα-
ρόντος άρθρου, καταργούνται τα άρθρα 54 έως 58 του ν.
2121/1993 και η παρ. 3 του άρθρου 72 του ν. 2121/1993.

2. Στο άρθρο 18 του ν. 2121/1993 επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

Α. H παράγραφος 3, όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ.
1 του άρθρου 14 του ν. 3049/2002 (Α’ 212) και τροποποιήθηκε
µε την παρ. 8 του άρθρου 46 του ν. 3905/2010 (Α’ 219), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«3. Εάν για την ελεύθερη αναπαραγωγή του έργου για ιδιωτική
χρήση χρησιµοποιούνται τεχνικά µέσα, όπως συσκευές εγγρα-
φής ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικόνας, µαγνητικές ταινίες ή
άλλοι υλικοί φορείς πρόσφοροι για την αναπαραγωγή ήχου ή ει-
κόνας ή ήχου και εικόνας, στα οποία συµπεριλαµβάνονται οι υλι-
κοί φορείς ψηφιακής αντιγραφής -ιδίως CD-RW, CD-R, DVD και
άλλα αποθηκευτικά µέσα χωρητικότητας κάτω του ενός (1) TByte
ή ίσο και άνω του ενός (1) TByte-, ηλεκτρονικοί υπολογιστές
στους οποίους συµπεριλαµβάνονται και οι δικτυωµένες φορητές
συσκευές (tablets) και τα έξυπνα κινητά τηλέφωνα (smartphones)
µε µέγεθος εσωτερικής µνήµης τυχαίας προσπέλασης (RAM)
άνω των 4 GB, συσκευές ή εξαρτήµατα ανεξάρτητα εάν λειτουρ-
γούν σε συνάρτηση ή µη µε ηλεκτρονικούς υπολογιστές και χρη-
σιµοποιούνται για την ψηφιακή αντιγραφή, µετεγγραφή ή µε

άλλο τρόπο αναπαραγωγή, φωτοτυπικές συσκευές και χαρτί κα-
τάλληλο για φωτοτυπίες, σαρωτές και εκτυπωτές, οφείλεται εύ-
λογη αµοιβή στο δηµιουργό του έργου και στους κατά την
παρούσα διάταξη δικαιούχους συγγενικών δικαιωµάτων, µε εξαί-
ρεση τα προς εξαγωγή είδη. Η εύλογη αµοιβή καθορίζεται ως
εξής: 

α) Η αµοιβή για τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές στους οποί-
ους συµπεριλαµβάνονται και οι δικτυωµένες φορητές συσκευές
(tablets) µε µέγεθος εσωτερικής µνήµης τυχαίας προσπέλασης
(RAM) άνω των 4 GB ορίζεται σε 2% της αξίας τους. Η αµοιβή
κατανέµεται στους πνευµατικούς δηµιουργούς, στους ερµηνευ-
τές ή εκτελεστές καλλιτέχνες, στους παραγωγούς γραµµένων
µαγνητικών ταινιών ή άλλων γραµµένων υλικών φορέων ήχου ή
εικόνας ή ήχου και εικόνας και στους εκδότες εντύπων. Η κατα-
νοµή των ποσοστών της εύλογης αµοιβής επί των ηλεκτρονικών
υπολογιστών στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης της
κάθε κατηγορίας ή υποκατηγορίας δικαιούχων, ο τρόπος είσπρα-
ξης και καταβολής καθορίζονται µε τα προβλεπόµενα στην πα-
ράγραφο 11. 

β) Η αµοιβή για τις συσκευές εγγραφής ήχου ή εικόνας ή ήχου
και εικόνας, µαγνητικές ταινίες ή άλλους υλικούς φορείς πρό-
σφορους για την αναπαραγωγή ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικό-
νας, στα οποία συµπεριλαµβάνονται οι υλικοί φορείς ψηφιακής
αντιγραφής εκτός των αποθηκευτικών µέσων χωρητικότητας
κάτω του 1 TByte όπως επίσης και για συσκευές ή εξαρτήµατα
ανεξάρτητα εάν λειτουργούν σε συνάρτηση ή µη µε ηλεκτρονι-
κούς υπολογιστές και χρησιµοποιούνται για την ψηφιακή αντι-
γραφή, µετεγγραφή ή µε άλλο τρόπο αναπαραγωγή ορίζεται σε
6% της αξίας. Η αµοιβή κατανέµεται κατά 55% στους πνευµατι-
κούς δηµιουργούς, 25% στους ερµηνευτές ή εκτελεστές καλλι-
τέχνες και 20% στους παραγωγούς γραµµένων µαγνητικών
ταινιών ή άλλων γραµµένων υλικών φορέων ήχου ή εικόνας ή
ήχου και εικόνας. 

γ) Σε 4% της αξίας των φωτοτυπικών συσκευών, των σαρωτών,
των εκτυπωτών του χαρτιού κατάλληλου για φωτοτυπίες, καθώς
και των αποθηκευτικών µέσων χωρητικότητας κάτω του 1 TByte.
Η αµοιβή κατανέµεται εξ ηµισείας µεταξύ των πνευµατικών δη-
µιουργών και των εκδοτών εντύπων. 

Στην έννοια των φωτοτυπικών συσκευών συµπεριλαµβάνεται
και κάθε πολυµηχάνηµα το οποίο έχει τη δυνατότητα φωτοαντι-
γραφικής αναπαραγωγής. 

Σε κάθε περίπτωση από τις ανωτέρω ο υπολογισµός της αξίας
γίνεται κατά την εισαγωγή ή τη διάθεση από το εργοστάσιο. Η
αµοιβή καταβάλλεται από τους εισαγωγείς ή από τους παραγω-
γούς των αντικειµένων αυτών και σηµειώνεται στο τιµολόγιο, ει-
σπράττεται δε από οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης που
λειτουργούν µε έγκριση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και καλύπτουν εν όλω ή εν µέρει την ενδιαφερόµενη κατη-
γορία των δικαιούχων. 

Στο πλαίσιο του παρόντος άρθρου, ο ΟΠΙ, βάσει εξειδικευµέ-
νης µελέτης που διενεργεί και στην οποία λαµβάνει υπόψη την
εξέλιξη της τεχνολογίας, την ελληνική, την ενωσιακή και τη διε-
θνή αγορά, µπορεί να εισηγείται στον Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού ρυθµίσεις αναφορικά µε τα τεχνικά µέσα και τα χα-
ρακτηριστικά τους, το ποσοστό της αµοιβής επί της αξίας τους,
τις κατηγορίες δικαιούχων, καθώς και τα ποσοστά αµοιβής ανά
κατηγορία.»

Β. Η παράγραφος 4, η οποία προστέθηκε µε την παρ.1 του άρ-
θρου 3 του ν. 2435/1996 (Α’ 189) και τροποποιήθηκε µε την παρ.
2 του άρθρου 14 του ν. 3049/2002 (Α’ 212) αντικαθίσταται ως
εξής: 

«4.α) Όποιος εισάγει ή αποκτά ενδοκοινοτικά ή παράγει και
διαθέτει τεχνικά µέσα ή/ και χαρτί κατάλληλο για φωτοτυπίες που
σύµφωνα µε την παράγραφο 3 υπόκεινται στην καταβολή εύλο-
γης αµοιβής, υποχρεούται εντός τριάντα (30) ηµερών από τη
λήξη κάθε ηµερολογιακού τριµήνου να δηλώνει εγγράφως και
υπευθύνως κατά το ν. 1599/1986 προς τον ΟΠΙ:

αα) την ποσότητα και τη συνολική αξία των τεχνικών µέσων
ή/και χαρτιού κατάλληλου για φωτοτυπίες που κατά περίπτωση
εισήγαγε ή απόκτησε ενδοκοινοτικά ή παρήγαγε και διέθεσε
κατά το αµέσως προηγούµενο ηµερολογιακό τρίµηνο ανά κατη-
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γορία και τύπο τεχνικού µέσου και ββ) ότι αυτή είναι πράγµατι η
ποσότητα και συνολική αξία χωρίς καµία απόκρυψη. 

β) Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης έχει το δικαίωµα
να ζητήσει οποτεδήποτε από οποιονδήποτε οφειλέτη, κοινοποι-
ώντας του σχετική γραπτή πρόσκληση, να δηλώσει εγγράφως
και υπευθύνως κατά το                  ν. 1599/1986 προς τον ΟΠΙ: 

αα) την ποσότητα και συνολική αξία των τεχνικών µέσων ή/και
χαρτιού κατάλληλου για φωτοτυπία ανά κατηγορία και τύπο τε-
χνικού µέσου αναλυτικά, που σύµφωνα µε την παράγραφο 3 υπό-
κεινται στην καταβολή εύλογης αµοιβής και τα οποία κατά
περίπτωση εισήγαγε ή απόκτησε ενδοκοινοτικά ή παρήγαγε και
διέθεσε, 

ββ) ότι αυτή είναι πράγµατι η ποσότητα και συνολική αξία
χωρίς καµία απόκρυψη. 

Μέσα σε ένα (1) µήνα από την κοινοποίηση της σχετικής πρό-
σκλησης, ο οφειλέτης υποχρεούται να υποβάλει στον ΟΠΙ την
ως άνω υπεύθυνη δήλωση υπογραµµένη από τον ίδιο, όταν πρό-
κειται για ατοµική επιχείρηση, ή από τον κατά τo Καταστατικό εκ-
πρόσωπό του, όταν πρόκειται για εταιρεία. 

γ) Αν ο υπόχρεος παραλείπει να υποβάλει την παραπάνω δή-
λωση εντός της προθεσµίας των περιπτώσεων α’ και β’ της πα-
ρούσας παραγράφου ή εκπληρώνει την υποχρέωσή του αυτή
ελλιπώς ή εσφαλµένα, οφείλει να καταβάλει το διπλάσιο της εύ-
λογης αµοιβής που προβλέπεται στην παράγραφο 3 και στην πε-
ρίπτωση αυτή έχουν εφαρµογή και οι παραγράφοι 6, 7, 8, 9 του
παρόντος άρθρου.»

Γ. Η παράγραφος 6, όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 33α του
άρθρου 10 του ν. 3207/2003 (Α’ 302), αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Αν ο οφειλέτης δεν συµµορφωθεί µε την υποχρέωση υπο-
βολής της υπεύθυνης δήλωσης της παραγράφου 4, το Μονοµε-
λές Πρωτοδικείο, που δικάζει κατά τη διαδικασία των
ασφαλιστικών µέτρων, διατάσσει αυτόν που έχει κληθεί για
άµεση υποβολή της υπεύθυνης δήλωσης, µε την καταδίκη, σε
κάθε περίπτωση µη συµµόρφωσής του, χρηµατικής ποινής υπέρ
του αιτούντος οργανισµού συλλογικής διαχείρισης, τριών χιλιά-
δων (3.000) έως τριάντα χιλιάδων (30.000) ευρώ.»

3.α) Στο άρθρο 22 του ν. 2121/1993, ο τίτλος του οποίου τρο-
ποποιείται σε «Βιβλιοθήκες και αρχεία», προστίθεται δεύτερη πα-
ράγραφος, η οποία ισχύει από τις 4.3.1993, ήτοι από την έναρξη
ισχύος του ν. 2121/1993, ως εξής:

«2. Επιτρέπεται, χωρίς την άδεια του δηµιουργού και χωρίς
αµοιβή, ο δηµόσιος δανεισµός έργων από τις βιβλιοθήκες των
δηµοσίων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης (σχολικές βιβλιοθήκες) καθώς και από τις
ακαδηµαϊκές βιβλιοθήκες που είναι µέλη του Συνδέσµου Ελληνι-
κών Ακαδηµαϊκών Βιβλιοθηκών.»

β) Με προεδρικό διάταγµα το οποίο εκδίδεται µέσα σε ένα (1)
έτος από την έναρξη ισχύος του παρόντος ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Εσωτερικών, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των και Πολιτισµού και Αθλητισµού καθορίζονται η αµοιβή που
λαµβάνουν οι δικαιούχοι για το δηµόσιο δανεισµό, ο τρόπος και
το σύστηµα είσπραξης και διανοµής της, το σύνολο των βιβλιο-
θηκών και φορέων, που εµπίπτουν στη ρύθµιση, µε εξαίρεση τις
βιβλιοθήκες της παρ. 2 του άρθρου 22 του ν. 2121/1993, όπως
προστίθεται µε την περίπτωση α’ της προηγούµενης παραγρά-
φου, καθώς και κάθε σχετική λεπτοµέρεια. Μέχρι την έκδοση του
προεδρικού διατάγµατος του προηγούµενου εδαφίου, οι δηµό-
σιες βιβλιοθήκες, οι βιβλιοθήκες που ανήκουν σε Ν.Π.Δ.Δ. και σε
Ν.Π.Ι.Δ., που εποπτεύονται από το Κράτος, οι δηµοτικές βιβλιο-
θήκες, οι βιβλιοθήκες κοινωφελών ιδρυµάτων και οργανισµών,
µορφωτικών ιδρυµάτων και αποστολών στην Ελλάδα καθώς και
οι βιβλιοθήκες ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων δεν καταβάλλουν
αµοιβή για το δηµόσιο δανεισµό.

4. Το άρθρο 30 του ν. 2121/1993, όπως το άρθρο αυτό αντικα-
ταστάθηκε τελικώς µε το άρθρο 2 του ν. 4212/ 2013 (Α’ 257), αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«1. Για τα έργα συνεργασίας η πνευµατική ιδιοκτησία διαρκεί
όσο η ζωή του τελευταίου επιζώντος δηµιουργού και εβδοµήντα
(70) έτη µετά τον θάνατό του, που υπολογίζονται από την 1η Ια-
νουαρίου του έτους το οποίο έπεται του θανάτου του τελευταίου
επιζώντος δηµιουργού.

2. Η διάρκεια προστασίας για µουσικές συνθέσεις µε στίχους
είναι ίση µε την αναφερόµενη στην παράγραφο 1 διάρκεια, εφό-
σον και οι δύο συνεισφορές, του συνθέτη και του στιχουργού,
έχουν δηµιουργηθεί ειδικά για τη συγκεκριµένη µουσική σύνθεση
µε στίχους.»

5. Στο άρθρο 35 του ν. 2121/1993, όπως το άρθρο αυτό τρο-
ποποιήθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 8 του                  ν.
2557/1997 (Α’ 271), προστίθενται παράγραφοι 5, 6, 7 και 8 ως
εξής:

«5. Το δικαίωµα του δηµιουργού να παρέχει άδεια ή να αρνεί-
ται την παροχή αδείας σε επιχείρηση εκµετάλλευσης καλωδια-
κού δικτύου για την αναµετάδοση εκποµπής µέσω καλωδίου
ασκείται µόνο µέσω οργανισµών συλλογικής διαχείρισης. Όταν
ο δηµιουργός δεν έχει αναθέσει τη διαχείριση του δικαιώµατος
καλωδιακής αναµετάδοσης σε οργανισµό συλλογικής διαχείρι-
σης, ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης που έχει αναλάβει µε
έγκριση του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, τη διαχεί-
ριση των δικαιωµάτων της ίδιας κατηγορίας, µπορεί να διαχειρί-
ζεται το δικαίωµα καλωδιακής αναµετάδοσης. Όταν υπάρχουν
περισσότεροι από ένας οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης, για
τα δικαιώµατα της ίδιας κατηγορίας, ο δηµιουργός είναι ελεύθε-
ρος να επιλέξει µεταξύ τους τον οργανισµό συλλογικής διαχεί-
ρισης, τον οποίον εξουσιοδοτεί να διαχειρίζεται το δικαίωµα
καλωδιακής αναµετάδοσης. Ο δηµιουργός που αναφέρεται στην
παρούσα παράγραφο έχει τα ίδια δικαιώµατα και τις ίδιες υπο-
χρεώσεις µε τους δικαιούχους, που έχουν αναθέσει τη διαχεί-
ριση στον οργανισµό και µπορεί να αξιώσει τα δικαιώµατα αυτά
µέσα σε διάστηµα τριών (3) ετών από την ηµεροµηνία της καλω-
διακής αναµετάδοσης του έργου.

6. Οι διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου δεν εφαρµό-
ζονται στα δικαιώµατα που ασκούνται από ραδιοτηλεοπτικό ορ-
γανισµό, όσον αφορά στις δικές του µεταδόσεις, ανεξάρτητα
από το αν τα σχετικά δικαιώµατα είναι δικά του ή του έχουν µε-
ταβιβαστεί από άλλους δηµιουργούς ή άλλους δικαιούχους.

7. Προκειµένου για δευτερεύουσα σύγχρονη, ακέραιη και αµε-
τάβλητη µετάδοση ραδιοτηλεοπτικών προγραµµάτων µέσω κα-
λωδίων ή άλλων υλικών αγωγών, η συλλογική διαχείριση της
σχετικής εξουσίας των δηµιουργών είναι υποχρεωτική.

8. Οι διατάξεις των παραγράφων 5 έως 8 εφαρµόζονται ανα-
λόγως στη διαχείριση και την προστασία των συγγενικών δικαιω-
µάτων που ρυθµίζονται στις διατάξεις του όγδοου κεφαλαίου του
ν. 2121/1993.»

6. Στο άρθρο 49 του ν. 2121/1993 επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

α. Στην παράγραφο 1, όπως τροποποιήθηκε µε την παρά-
γραφο 6 του άρθρου 81 του ν. 3057/2002 και την παράγραφο 2
του άρθρου 46 του ν. 3905/2010 (Α’ 219), καταργούνται το τέ-
ταρτο και πέµπτο εδάφιο. 

β. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 5, όπως η παράγρα-
φος αυτή προστέθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 81 του   ν.
3057/2002 (Α’ 239), διαγράφεται η παραποµπή στο τέταρτο και
πέµπτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 49.

γ. Η παράγραφος 6, όπως αυτή προστέθηκε µε την παρά-
γραφο 1 του άρθρου 46 του ν. 3905/2010 (Α’ 219) καταργείται.

7. Στην παρ. 4 του άρθρου 65 του ν. 2121/1993 αντικαθίστανται
οι λέξεις  «τριακοσίων χιλιάδων έως ενός εκατοµµυρίου δραχ-
µών» µε τις λέξεις «οκτακοσίων ογδόντα (880) έως δύο χιλιάδων
εννιακοσίων (2.900) ευρώ».

8. Tο άρθρο 65Α του ν. 2121/1993, όπως το άρθρο αυτό προ-
στέθηκε µε την παρ. 9 του άρθρου 2 του                  ν. 3524/2007
(Α’ 15) και τροποποιήθηκε µε τις παραγράφους 6 και 7 του άρ-
θρου 46 του ν. 3905/2010 (Α’ 219), τροποποιείται ως εξής:

α. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 προστίθενται οι λέ-
ξεις «ή συγγενικών δικαιωµάτων» µετά τις λέξεις «αντικείµενο
πνευµατικής ιδιοκτησίας».

β. Προστίθεται παράγραφος 2Α ως εξής:
«2.Α. Όποιος χωρίς δικαίωµα και κατά παράβαση των διατά-

ξεων του παρόντος νόµου προβαίνει σε αναπαραγωγή φωνογρα-
φηµάτων αποθηκευµένων σε οποιοδήποτε τεχνικό µέσο
αποθήκευσης, στα οποία συµπεριλαµβάνονται οι σκληροί δίσκοι
ενσωµατωµένοι ή µη σε ηλεκτρονικό υπολογιστή, υπόκειται σε
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διοικητικό πρόστιµο ίσο µε χίλια (1.000) ευρώ.»
9. Στο άρθρο 66 του ν. 2121/1993 επέρχονται οι εξής τροπο-

ποιήσεις:
α. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3, αντί «2 έως 10 εκα-

τοµµυρίων δραχµών» τίθεται «έξι χιλιάδων (6.000) έως τριάντα
χιλιάδων (30.000) ευρώ» και στο δεύτερο εδάφιο της ίδιας πα-
ραγράφου, αντί «5 έως 20 ) εκατοµµυρίων δραχµών» τίθεται «δε-
καπέντε χιλιάδων (15.000) έως εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ».

β. Η παράγραφος 6 αντικαθίσταται ως εξής:
«Κατ’ εξαίρεση της διάταξης του άρθρου 82 παράγραφος 10

εδάφιο β’ του ΠΚ, σε περίπτωση µετατροπής της στερητικής της
ελευθερίας ποινής, το ποσό µετατροπής ορίζεται στο πενταπλά-
σιο των ορίων του ποσού µετατροπής που προβλέπεται κάθε
φορά στον Ποινικό Κώδικα».

γ. Στις παραγράφους 8 και 9, αντί «ενός έως πέντε εκατοµµυ-
ρίων δραχµών» τίθεται «τριών χιλιάδων (3.000) έως δεκαπέντε χι-
λιάδων (15.000) ευρώ».

δ. Στις παραγράφους 11 και 12, όπως προστέθηκαν µε την πα-
ράγραφο 10 του άρθρου 2 του ν. 3524/2007 (Α’ 15) αντικαθίστα-
ται η φράση «έχει ως αποτέλεσµα την άρση του αξιοποίνου» µε
τη φράση «συνεπάγεται τη µη άσκηση της ποινικής δίωξης και
την κατάργηση της τυχόν αρξαµένης».

ε. Προστίθεται παράγραφος 11.Α. ως εξής:
«11.Α. Όταν το αντικείµενο της προσβολής αφορά φωνογρα-

φήµατα (µουσικές συνθέσεις) αποθηκευµένα σε οποιοδήποτε τε-
χνικό µέσο αποθήκευσης ή ηλεκτρονικό υπολογιστή, η κατά την
παράγραφο 2 του άρθρου 65Α και υπό τους προβλεπόµενους
όρους ανεπιφύλακτη καταβολή του διοικητικού προστίµου από
το δράστη συνεπάγεται τη µη άσκηση της ποινικής δίωξης και
την κατάργηση της τυχόν αρξάµενης, όταν αντικείµενο προσβο-
λής είναι µέχρι 1.000 µουσικές συνθέσεις». 

στ. Στην παράγραφο 13, όπως προστέθηκε µε την παρ. 10 του
άρθρου 2 του ν. 3524/2007 (Α’15), και αναριθµείται µε την περί-
πτωση ζ’ της παρούσας, αντικαθίστανται οι λέξεις «καθώς και η
άρση του αξιοποίνου» µε τις λέξεις «καθώς και η µη άσκηση ή η
κατάργηση της ποινικής δίωξης».

ζ. Οι παράγραφοι 11, 12, 13 και 14, όπως προστέθηκαν µε την
παρ.10 του άρθρου 2 του ν. 3524/2007 (Α’15), αναριθµούνται σε
10, 11, 12 και 13.

10. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 68Α του ν. 2121/ 1993,
όπως το άρθρο αυτό προστέθηκε µε την παρ. 11 του άρθρου 8
του ν. 2557/ 1997 (Α’ 271) και τροποποιήθηκε µε την παρ. 1 του
άρθρου 5 του ν. 4212/2013 (Α’ 257), επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

α. Το πρώτο εδάφιό της αντικαθίσταται ως εξής:
«Η διάρκεια προστασίας που προβλέπεται στα άρθρα 29, 30

παρ. 1, 31 και 52 εφαρµόζεται σε όλα τα έργα και αντικείµενα
προστασίας µε συγγενικά δικαιώµατα, τα οποία προστατεύονταν
σε ένα τουλάχιστον κράτος-µέλος την 1.7.1995 κατ’ εφαρµογή
εθνικών νοµοθεσιών για την πνευµατική ιδιοκτησία και τα συγγε-
νικά δικαιώµατα.»

β. Το τρίτο εδάφιό της, όπως προστέθηκε µε την παράγραφο
1 του άρθρου 5 του ν. 4212/2013 (Α’ 257), αντικαθίσταται ως
εξής:

«Η διάρκεια προστασίας που προβλέπεται στο άρθρο 30 πα-
ράγραφος 2 εφαρµόζεται στις µουσικές συνθέσεις µε στίχους,
εφόσον είτε η µουσική σύνθεση είτε οι στίχοι προστατεύονταν
σε ένα τουλάχιστον κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης την
1η Νοεµβρίου 2013 και στις µουσικές συνθέσεις µε στίχους που
δηµιουργήθηκαν µετά την ηµεροµηνία αυτή, υπό την επιφύλαξη
οποιωνδήποτε πράξεων εκµετάλλευσης που έχουν διενεργηθεί
πριν από την 1η Νοεµβρίου 2013 και κεκτηµένων δικαιωµάτων
από τρίτους.»

11. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 69 του   ν.
2121/1993 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο ΟΠΙ µπορεί, επίσης, να διοργανώνει κάθε είδους σεµινάρια
µε σκοπό την επιµόρφωση και ενηµέρωση των δικαστών, δικη-
γόρων, διοικητικών υπαλλήλων, δηµιουργών, δικαιούχων συγγε-
νικών δικαιωµάτων, εκπαιδευτικών, φοιτητών και σπουδαστών,
για θέµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµά-
των, αλλά και να παρέχει υπηρεσίες διαµεσολάβησης, σε ζητή-

µατα πνευµατικής ιδιοκτησίας, συγγενικών δικαιωµάτων και συλ-
λογικής διαχείρισης, καθώς και υπηρεσίες χρονοσήµανσης, δη-
λαδή υπηρεσίες παροχής βεβαίας χρονολογίας σε σχέση µε
έργα ή αντικείµενα προστασίας, που ενδέχεται να προστατεύον-
ται µε δικαίωµα πνευµατικής ιδιοκτησίας ή/και συγγενικό δι-
καίωµα (υπηρεσίες χρονοσήµανσης)».

12. Στο άρθρο 71 του ν. 2121/1993, επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

α. Στην παράγραφο 3, η οποία προστέθηκε µε την παράγραφο
12 του άρθρου 8 του ν. 2557/1997 (Α’ 271), αντί για παραποµπή
στο άρθρο 57 παράγραφοι 8 και 9 να γίνει παραποµπή στο
άρθρο 35 παράγραφοι 5 έως 8.

β. Η παράγραφος 4, η οποία προστέθηκε µε την παράγραφο
12 του άρθρου 8 του ν. 2557/1997 αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα άρθρα 11, 29 παράγραφος 1, 30 παράγραφος 1, 31, 51Α,
52 γ, δ, ε, στ και ζ, καθώς και 68Α παράγραφος 1 του νόµου
αυτού αποτελούν εφαρµογή της Οδηγίας 93/98/Ε.Ο.Κ. του Συµ-
βουλίου της 29ης Οκτωβρίου 1993 περί εναρµονίσεως της διάρ-
κειας προστασίας του δικαιώµατος, καθώς και πνευµατικής
ιδιοκτησίας και ορισµένων συγγενικών δικαιωµάτων.»

γ. Η παράγραφος 9, η οποία προστέθηκε µε το άρθρο 9 του ν.
4212/2013 (Α’257) αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα άρθρα 30 παράγραφος 2, 52 περίπτωση γ’ δεύτερο εδά-
φιο, 52 περίπτωση δ’ δεύτερο και τρίτο εδάφιο, 52 περίπτωση δ’
υποπεριπτώσεις αα’ έως ζζ’, 68Α παράγραφος 1 τρίτο έως έκτο
εδάφιο και 68Α παράγραφος 1α αποτελούν εφαρµογή της Οδη-
γίας 2011/77/EE του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 27ης Σεπτεµβρίου 2011 για τροποποίηση της Οδηγίας
2006/116/ΕΚ για τη διάρκεια προστασίας του δικαιώµατος πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας και ορισµένων συγγενικών δικαιωµάτων.»

13. Η παράγραφος 9 του άρθρου 72 του ν. 2121/1993, η οποία
προστέθηκε µε την παράγραφο 14 του άρθρου 46, του ν.
3905/2010 (Α’ 219) αντικαθίσταται ως εξής:

«Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µπορεί να κωδικοποιείται
διοικητικά στο σύνολό της η νοµοθεσία για την πνευµατική ιδιο-
κτησία, τα συγγενικά δικαιώµατα και τη συλλογική διαχείριση, να
αλλάζει η σειρά και η αρίθµηση των διατάξεων και να συνενώ-
νονται οµοειδείς διατάξεις και γενικά να επέρχεται κάθε τροπο-
ποίηση αναγκαία για τη διοικητική κωδικοποίηση της νοµοθεσίας
αυτής.»

14. Το π.δ. 42/2015 (Α’ 71) καταργείται από την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου. Για τις εκκρεµείς ενώπιον της Διοίκησης
υποθέσεις εξακολουθεί να εφαρµόζεται το ως άνω προεδρικό
διάταγµα.

15.α. Η παρ. 10 του άρθρου 54 του ν. 2121/1993, που προστέ-
θηκε µε το άρθρο 15 του ν. 4463/2017 (Α’ 42) τροποποιείται µε
έναρξη ισχύος τις 30.3.2017, ως εξής:

«10. Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού δύναται, µετά
από γνώµη του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, και εφό-
σον συντρέχει σοβαρή πιθανολόγηση ότι ο οργανισµός συλλο-
γικής διαχείρισης δεν είναι σε θέση να εκπληρώσει τις
υποχρεώσεις του και ιδίως να εισπράξει και να διασφαλίσει την
απόδοση στους δικαιούχους των ποσών που εισπράττει για λο-
γαριασµό τους, λόγω ενδεικτικά αρνητικών ιδίων κεφαλαίων, να
λάβει ως προληπτικό διοικητικό µέτρο το διορισµό προσωρινού
επιτρόπου µε θητεία έξι (6) µηνών και δυνατότητα ανανέωσης
για µία (1) µόνο φορά µε διάρκεια έως τρεις (3) µήνες. 

Ο προσωρινός επίτροπος διασφαλίζει την είσπραξη από τους
χρήστες και την απόδοση προς τους δικαιούχους των ποσών που
οι τελευταίοι εισπράττουν. Συγχρόνως, ο προσωρινός επίτροπος
ασκεί στο όνοµα του οργανισµού κάθε ένδικο βοήθηµα ή µέσο
για την προάσπιση των συµφερόντων των δικαιούχων και εκπρο-
σωπεί τον οργανισµό δικαστικά και εξώδικα τόσο για τη διασφά-
λιση των δικαιωµάτων των δικαιούχων αλλά και για κάθε διαφορά
που προκύπτει από απόφαση ή ενέργεια του ιδίου. Για την επί-
τευξη των σκοπών αυτών, ο προσωρινός επίτροπος υποκαθιστά
τη διοίκηση από τη δηµοσίευση του διορισµού του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

Παράλληλα, ο προσωρινός επίτροπος επεµβαίνει αποφασιστι-
κώς, ακυρώνοντας άµεσα κάθε πράξη ή απόφαση που δεν λαµ-
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βάνεται από τον ίδιο τον επίτροπο, προκειµένου να µη διακοπεί
η λειτουργία του οργανισµού ή οδηγηθεί σε πτώχευση.

Για τα λοιπά θέµατα διοίκησης, το ΔΣ υποχρεούται να ενηµε-
ρώνει τον προσωρινό επίτροπο, ο οποίος, εάν διαφωνεί µε την
εν λόγω απόφαση ή ενέργεια που µπορεί να πλήξει τη βιωσιµό-
τητα του οργανισµού ή τα συµφέροντα των δικαιούχων, αποφα-
σίζει ο ίδιος.

Ο προσωρινός επίτροπος επιλέγεται από τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού µεταξύ προσώπων εγνωσµένου κύρους και
ανάλογης επαγγελµατικής εµπειρίας σε θέµατα διοίκησης επι-
χειρήσεων ή οργανισµών ή οικονοµικά ή νοµικά θέµατα. 

Ο διορισµός προσωρινού επιτρόπου δεν επιτρέπεται να προ-
βληθεί ως λόγος τροποποίησης ή καταγγελίας οποιασδήποτε
σύµβασης ή συµφωνίας στην οποία είναι συµβαλλόµενος ο ορ-
γανισµός.

Τα όργανα διοίκησης και οι εργαζόµενοι του οργανισµού συλ-
λογικής διαχείρισης υποχρεούνται να παρέχουν αµέσως στον
προσωρινό επίτροπο οποιοδήποτε στοιχείο ή πληροφορία τους
ζητηθεί και να διευκολύνουν την άσκηση των καθηκόντων του.

Η ευθύνη του προσωρινού επιτρόπου κατά την άσκηση των
καθηκόντων του περιορίζεται σε δόλο και βαριά αµέλεια.

Για την υποβοήθηση του έργου του προσωρινού επιτρόπου, ο
ΟΠΙ δύναται, µετά από πρόταση του προσωρινού επιτρόπου, να
συνάπτει συµβάσεις παροχής υπηρεσιών µε νοµικούς, οικονοµι-
κούς ή τεχνικούς συµβούλους, καθώς και µε προσωπικό διοικη-
τικής υποστήριξης, ύστερα από έγκριση των προσώπων και της
αµοιβής τους από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Επιτρέπεται η απόσπαση στον ΟΠΙ τακτικών υπαλλήλων
Υπουργείων, Ανεξάρτητων Αρχών, καθώς και νοµικών προσώπων
δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου εντός Γενικής Κυβέρνησης, οι
οποίοι διατίθενται για την υποβοήθηση του έργου του προσωρι-
νού επιτρόπου. Η απόσπαση διενεργείται κατά παρέκκλιση των
κειµένων διατάξεων µε κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γού. Οι αποσπασµένοι υπάλληλοι λαµβάνουν το σύνολο των
αποδοχών της οργανικής τους θέσης. Η καταβολή των ανωτέρω
αποδοχών βαρύνει τον προϋπολογισµό του ΟΠΙ. 

Η διάρκεια των συµβάσεων παροχής υπηρεσιών, καθώς και
των αποσπάσεων δεν δύναται να υπερβαίνει τη διάρκεια της θη-
τείας του προσωρινού επιτρόπου. 

Η αµοιβή του προσωρινού επιτρόπου καθορίζεται, ύστερα από
εισήγηση του ΟΠΙ, µε την απόφαση διορισµού του και βαρύνει,
µαζί µε τα έξοδα διαχείρισης και τις αµοιβές των προσώπων που
προσλαµβάνονται για την υποβοήθηση του έργου του, όπως
προβλέπεται ανωτέρω, τον προϋπολογισµό του ΟΠΙ. 

Σχετικά µε την αποζηµίωση για εργασία καθ’ υπέρβαση του
υποχρεωτικού ωραρίου των προσώπων που υποβοηθούν τον
προσωρινό επίτροπο, εφαρµόζονται οι διατάξεις της περίπτωσης
α’ της υποπαραγράφου 2 της παραγράφου Γ’ του άρθρου 20 του
ν. 4354/2015 (Α’ 176). Η αποζηµίωση για την ως άνω καθ’ υπέρ-
βαση του υποχρεωτικού ωραρίου απασχόληση βεβαιώνεται από
τον προσωρινό επίτροπο και βαρύνει τον προϋπολογισµό του
ΟΠΙ. 

Ο επίτροπος υποβάλλει στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού συνοπτική έκθεση πεπραγµένων στο τέλος κάθε µήνα,
προγραµµατισµό για τον επόµενο και συνολική έκθεση µε τη
λήξη της θητείας του.

Η θητεία του προσωρινού επιτρόπου λήγει µε την παρέλευση
του χρόνου για τον οποίο διορίστηκε. Άλλως, ο Υπουργός Πολι-
τισµού και Αθλητισµού δύναται µε αιτιολογηµένη απόφασή του
να ανακαλέσει το διορισµό του προσωρινού επιτρόπου για λό-
γους που ανάγονται στην άσκηση των καθηκόντων του ή στην
ανάγκη εξυγίανσης του οργανισµού.»

β. Η παρ. 10 του άρθρου 54 του ν. 2121/1993, όπως τροποποι-
είται µε τον παρόντα νόµο παύει να εφαρµόζεται: α) αν ανακλη-
θεί ο ορισµός του προσωρινού επιτρόπου ή παυθεί µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού για οποιονδήποτε από
τους προβλεπόµενους στην πιο πάνω διάταξη λόγους ή β) αν διο-
ριστεί Επίτροπος σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 52
του παρόντος. 

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΑΛΛΑ ΘΕΜΑΤΑ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 55
Κρατική Σχολή Ορχηστικής Τέχνης

1. Στο άρθρο 3 του ν. 342/1976 (Α’ 138) προστίθενται οι περι-
πτώσεις δ’, ε’, στ’, ζ’, η’, θ’ και ι’ ως εξής:

«δ) Προγράµµατα και ενισχύσεις της ΕΕ και άλλων διεθνών ορ-
γανισµών και φορέων,

ε) ιδιωτικές εισφορές, δωρεές, χορηγίες, κληρονοµίες, κατα-
πιστεύµατα,

στ) έσοδα από εκδόσεις, παραγωγές, δικαιώµατα πνευµατικής
ιδιοκτησίας, δικαιώµατα κάθε είδους και µορφής, επιµορφωτικά
σεµινάρια ή προγράµµατα και καλλιτεχνικές εκδηλώσεις,

ζ) επενδύσεις χρηµατικών κεφαλαίων,
η) εκµετάλλευση κινητών και ακινήτων περιουσιακών στοι-

χείων,
θ) έσοδα από προγραµµατικές συµβάσεις µε άλλους φορείς

(ιδιωτικούς και δηµόσιους, ελληνικούς και διεθνείς),
ι) έσοδα προερχόµενα από κάθε άλλη νόµιµη πηγή».
2. Στην παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 342/1976 προστίθεται πε-

ρίπτωση γ’ ως εξής:
«γ. Τµήµατος Οµάδας Χορού µε την ονοµασία «Ελληνική

Οµάδα Χορού» (Hellenic Dance Company)».
3. Το άρθρο 15 του ν. 342/1976 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 15

Οι κάτοχοι τίτλων σπουδών της Κρατικής Σχολής Ορχηστικής
Τέχνης, των αναγνωρισµένων Ανώτερων Σχολών Χορού της Ελ-
λάδας και των αντίστοιχων αναγνωρισµένων Σχολών Χορού του
εξωτερικού γίνονται δεκτοί σε ετήσιο κύκλο επιµόρφωσης στη
χορογραφία ή τη σκηνική εκτέλεση, κατόπιν εξετάσεων σε µα-
θήµατα που καθορίζονται από το διοικητικό συµβούλιο της σχο-
λής ύστερα από εισήγηση του διευθυντή της Σχολής. Με
απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, η οποία εκ-
δίδεται ύστερα από εισήγηση του διευθυντή της σχολής και έγ-
κριση του διοικητικού συµβουλίου της, ρυθµίζεται κάθε θέµα που
αφορά τη διάρθρωση, την οργάνωση και λειτουργία των ετήσιων
κύκλων επιµόρφωσης της σχολής, καθώς και κάθε αναγκαίο
θέµα για την υλοποίηση των προγραµµάτων αυτών. Από την πα-
ραπάνω απόφαση η προκαλούµενη δαπάνη θα αντιµετωπίζεται
από τον προϋπολογισµό της Σχολής, χωρίς αύξηση της επιχο-
ρήγησης από τον Κρατικό Προϋπολογισµό».

4. Στο άρθρο 17 του ν. 342/1976 προστίθεται παράγραφος 4
ως εξής:

«4. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
ύστερα από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου της Κρατικής
Σχολής Ορχηστικής Τέχνης καταρτίζεται ή τροποποιείται ο εσω-
τερικός κανονισµός λειτουργίας της Κ.Σ.Ο.Τ.. Με την ίδια από-
φαση καταργείται ο ισχύων εσωτερικός κανονισµός.»

Άρθρο 56
Ρύθµιση θεµάτων του Μουσείου Λαϊκών Μουσικών

Οργάνων «Φοίβος Ανωγειανάκης - 
Κέντρο Εθνοµουσικολογίας»

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητισµού
και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, η οποία εκδίδεται
µέσα σε έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος, κα-
θορίζονται ο τρόπος, οι όροι και εν γένει το περιεχόµενο συνερ-
γασίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και
του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών (ΕΚΠΑ),
µετά από πρόταση της Κοσµητείας της Φιλοσοφικής Σχολής, ως
προς την ανάδειξη των σκοπών του Μουσείου Ελληνικών Λαϊκών
Μουσικών Οργάνων «Φοίβος Ανωγειανάκης - Κέντρο Εθνοµου-
σικολογίας» που αποτελεί Τµήµα του Μουσείου Ελληνικής Λαϊ-
κής Τέχνης (ΜΕΛΤ), µέσω της υλοποίησης επιστηµονικών,
εκπαιδευτικών και καλλιτεχνικών δράσεων.

10258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 57

Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ε’ της παρ. 1 του άρθρου 2
του ν. 2557/1997 (Α’ 271), όπως η περίπτωση αυτή αντικαταστά-
θηκε µε το άρθρο 18 του ν. 3658/2008 (Α’ 70), αντικαθίσταται ως
εξής:

«Όργανα Διοίκησης του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης
και του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης είναι το Διοικητικό
Συµβούλιο και ο Διευθυντής.»

Άρθρο 58

Στο άρθρο 30 του ν. 4314/2014 (Α’ 265) προστίθεται παράγρα-
φος 6 ως εξής:

«6. Οι δαπάνες αρχαιολογικών ερευνών και εργασιών που προ-
καλούνται κατά την εκτέλεση συγχρηµατοδοτούµενων από την
Ευρωπαϊκή Ένωση δηµόσιων τεχνικών έργων βάσει του ν.
3669/2008 (Α’ 116), όπως ισχύει, και του ν. 4412/2016 (Α’147)
χρηµατοδοτούνται από τον κύριο του έργου και αφορούν: α) την
αρχαιολογική παρακολούθηση των εργασιών από την αρµόδια
αρχαιολογική υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, β) τη διενέργεια σωστικών ανασκαφών, κατά την έννοια
του άρθρου 37 του ν. 3028/2002 (A’ 153), γ) τη λήψη προληπτι-
κών µέτρων προστασίας των µνηµείων έναντι κινδύνων κατά τη
διάρκεια της υλοποίησης του έργου ή και κατά τη φάση λειτουρ-
γίας του και δ) τη µελέτη και δηµοσιοποίηση των ευρηµάτων. Αν
ο προϋπολογισµός των δαπανών αυτών υπερβαίνει το 5% επί του
συνολικού προϋπολογισµού του έργου, ο προϋπολογισµός εγ-
κρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
ύστερα από αιτιολογηµένη γνώµη των αρµόδιων κατά περίπτωση
Κεντρικών Συµβουλίων του ίδιου Υπουργείου.»

Άρθρο 59

Στην παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 1218/1981 (Α’ 289) προστίθε-
ται τέταρτο εδάφιο ως εξής:

«Η σύνθεση και συγκρότηση σε σώµα του Διοικητικού Συµβου-
λίου, όπως προκύπτει από τις ως άνω αρχαιρεσίες, δηµοσιεύεται
µε απόφαση του ιδίου του Διοικητικού Συµβουλίου στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 60

Το τρίτο, τέταρτο και πέµπτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 7
του ν. 4229/2014 (Α’ 8) αντικαθίστανται ως εξής:

«Η επιτροπή είναι δωδεκαµελής και αποτελείται από τρείς (3)
υπαλλήλους, έναν (1) ανά Υπουργείο, από τα Υπουργεία Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Εσωτε-
ρικών, που ορίζονται, µε τους αναπληρωτές τους, από τον
αρµόδιο Υπουργό, έναν (1) αξιωµατικό του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, που ορίζεται, µε τον αναπληρωτή του, από τον Αρχηγό
του Πυροσβεστικού Σώµατος, έναν (1) Σύµβουλο του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του,
από τον Πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, και από
επτά (7) εκπροσώπους, έναν (1) ανά φορέα, που υποδεικνύονται,
µε τους αναπληρωτές τους, από την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελ-
λάδος (ΚΕΔΕ), την Πανελλήνια Ένωση Ελεύθερου Θεάτρου, την
Ένωση Μη Κερδοσκοπικών Θιάσων, την Πανελλήνια Οµοσπονδία
Θεάµατος Ακροάµατος (Π.Ο.Θ.Α.), την Πανελλήνια Ένωση Αι-
θουσαρχών Κινηµατογράφων (Π.Ε.ΑΙ.Κ), την Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Εργαζοµένων Κινηµατογράφου- Τηλεόρασης και
Συναφών Κλάδων (Π.Ο.Ε.Κ.Τ.) και την Ένωση Τεχνικών Ελληνι-
κού Κινηµατογράφου και Τηλεόρασης (Ε.ΤΕ.Κ.Τ.). Αν οι ανωτέρω
φορείς δεν υποδείξουν τους εκπροσώπους τους εντός προθε-
σµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την παραλαβή της σχετικής
πρόσκλησης της αρµόδιας Διεύθυνσης του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, τα πρόσωπα αυτά ορίζονται από τον
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. Πρόεδρος της επιτροπής
ορίζεται το µέλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.»

Άρθρο 61

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 5 του π.δ. 457/1983
(Α’ 174), αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο Διευθυντής πρέπει να έχει δίπλωµα ή πτυχίο καθηγητή ανα-
γνωρισµένης επαγγελµατικής σχολής χορού της ηµεδαπής ή
αναγνωρισµένης ανώτερης ή ανώτατης Σχολής Χορού της αλ-
λοδαπής και πενταετή διδακτική εµπειρία σε αναγνωρισµένη
Σχολή Χορού της ηµεδαπής ή αλλοδαπής.»

Άρθρο 62

Η παρ. 4 του άρθρου 1 του ν. 645/1977 (Α’ 202), όπως αντικα-
ταστάθηκε µε την περίπτωση α’ της παρ. 6 του άρθρου 80 του ν.
3057/2002 (Α’ 239), αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Το Ε.Π.Κε.Δ. έχει έδρα την Αθήνα. Οι εγκαταστάσεις του
Ε.Π.Κε.Δ. στους Δελφούς αποτελούν παράρτηµά του.»

Άρθρο 63

Το κείµενο του άρθρου 26 του ν. 3028/2002 αριθµείται ως πα-
ράγραφος 1 και στο ίδιο άρθρο προστίθενται παράγραφοι 2, 3
και 4 ως εξής:

«2. Αν σκάφος ή όχηµα (όπως ιδίως σιδηροδροµικός συρµός,
αυτοκίνητο, άµαξα), το οποίο έχει χαρακτηριστεί µνηµείο, πα-
ρουσιάζει εκτεταµένες και µη αναστρέψιµες φθορές ή βλάβες,
συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού πενταµελής επιτροπή αποτελούµενη από ένα µηχανο-
λόγο, ένα λαογράφο ή εθνολόγο ή κοινωνικό ανθρωπολόγο, έναν
αρχιτέκτονα ή πολιτικό µηχανικό ή ναυπηγό ή αεροναυπηγό,
έναν ιστορικό τέχνης ή ιστορικό και ένα συντηρητή (µε σχετική
σε κάθε περίπτωση ειδίκευση), υπαλλήλους του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού ή, αν αυτό δεν καθίσταται εφικτό, από
εγνωσµένου κύρους εµπειρογνώµονες. Η επιτροπή ελέγχει την
κατάσταση του µνηµείου και προτείνει µέτρα υπό την προϋπό-
θεση ότι διαφυλάσσεται η αυθεντικότητά του.

3. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, όταν η επιτροπή κρίνει ότι η δια-
τήρηση του µνηµείου είναι, στο σύνολο ή σε τµήµα του, αδύνατη,
µπορεί να εισηγηθεί αιτιολογηµένα τη διάλυσή του, η οποία απο-
φασίζεται από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού µετά από
γνώµη του Συµβουλίου, αφού προηγηθεί λεπτοµερής περιγραφή
της µορφής και της κατασκευής του, πλήρης φωτογράφηση,
αποτύπωση και τεκµηρίωσή του.

4. Απαγορεύεται η απόσπαση από σκάφος ή όχηµα (όπως
ιδίως σιδηροδροµικό συρµό, αυτοκίνητο, άµαξα), που έχει χαρα-
κτηριστεί µνηµείο, στοιχείων που είναι αναπόσπαστα τµήµατά
του. Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται η απόσπαση και αποµάκρυνση
τέτοιων στοιχείων, όπως και η ενσωµάτωσή τους σε µια νέα κα-
τασκευή, όµοια µε την αρχική, µόνο εάν αυτό κριθεί, µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού ύστερα από γνώµη
του Συµβουλίου, ότι είναι απολύτως αναγκαίο για τη διάσωσή
τους. Οι παραπάνω εργασίες εκτελούνται σύµφωνα µε µελέτη
που εγκρίνεται µε την οικεία απόφαση.»

Άρθρο 64
Παροχή εγγύησης του Ελληνικού Δηµοσίου 

για την καταβολή αποζηµίωσης σε περίπτωση 
απώλειας ή φθορών κινητών µνηµείων 

και έργων τέχνης

Στο ν. 3028/2002 (Α’ 153) και µετά το άρθρο 45 προστίθεται
άρθρο 45Α ως εξής:

«Άρθρο 45Α

1. Επιτρέπεται η παροχή εγγύησης του ελληνικού Δηµοσίου,
µε την οποία αναλαµβάνεται η υποχρέωση να καταβληθεί χρη-
µατική αποζηµίωση για απώλειες ή φθορές που είναι δυνατόν να
προκληθούν σε αρχαιότητες, έργα τέχνης, έργα πολιτιστικής και
ιστορικής αξίας, κινητά µνηµεία, τα οποία:

α. εκτίθενται, µεµονωµένα ή ως µέρος συνόλου, δυνάµει συµ-
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βάσεων προσωρινού ή µακροχρόνιου δανεισµού από αλλοδαπά
µουσεία ή από φορείς της αλλοδαπής σε εκθέσεις περιοδικού
χαρακτήρα στην ηµεδαπή, οι οποίες διοργανώνονται ή συνδιορ-
γανώνονται από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή από
ηµεδαπά δηµόσια µουσεία ή από µουσεία που έχουν ιδρυθεί µε
νόµο.

β. εκτίθενται σε εκθέσεις περιοδικού χαρακτήρα στην αλλο-
δαπή, οι οποίες διοργανώνονται ή συνδιοργανώνονται από το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή/και από µουσεία της πε-
ρίπτωσης α’.

2. Οι εκθέσεις των περιπτώσεων α’ ή β’ της προηγούµενης πα-
ραγράφου πρέπει να έχουν ιδιαίτερη πολιτιστική ή ιστορική αξία
ή να αποσκοπούν στην προβολή του ελληνικού πολιτισµού ή να
αποβλέπουν στην εκπλήρωση σχετικών υποχρεώσεων, οι οποίες
απορρέουν από διεθνείς ή διακρατικές συµβάσεις πολιτιστικού
χαρακτήρα.

3. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, καταρ-
τίζεται ο Γενικός Κανονισµός Εγγύησης και Προδιαγραφών
Ασφαλείας Συλλογών και Εκθεµάτων για τα µουσειακά αντικεί-
µενα και τα εκθέµατα του παρόντος άρθρου. Με τον Κανονισµό
αυτόν καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις παρο-
χής της εγγύησης της παραγράφου 1, όπως ιδίως η διάρκεια της
παρεχόµενης εγγύησης, οι δικαιούχοι της αποζηµίωσης, οι κίν-
δυνοι και οι περιπτώσεις απώλειας ή φθοράς η επέλευση των
οποίων γεννά υποχρέωση αποζηµίωσης, οι λόγοι και περιπτώσεις
απαλλαγής από την ανωτέρω υποχρέωση, η διαδικασία καταβο-
λής της αποζηµίωσης και τα αρµόδια όργανα, η διαδικασία διοι-
κητικής επίλυσης διαφορών σε περίπτωση αµφισβήτησης του
ύψους της καταβλητέας αποζηµίωσης και οι κανόνες λειτουργίας
της Επιτροπής των παραγράφων 7, 8, καθώς και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα. Με το ίδιο προεδρικό διάταγµα καθορίζονται και οι
προδιαγραφές ασφαλείας, όπως ιδίως οι όροι συσκευασίας,
αποσυσκευασίας, µεταφοράς, εγκατάστασης, επιθεώρησης, δια-
µόρφωσης ειδικών περιβαλλοντικών συνθηκών, πυρασφάλειας
και συστηµάτων φύλαξης και συναγερµού, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα. Μεταξύ των µουσειολογικών προδιαγραφών προ-
στασίας και ασφάλειας, που πρέπει να πληρούν τα µουσεία της
περίπτωσης α’ της παραγράφου 1, προκειµένης της παροχής εγ-
γύησης για φθορές ή απώλειες µουσειακών αντικειµένων αυτών,
περιλαµβάνονται υποχρεωτικά κατάλληλες συνθήκες µέτρησης
υγρασίας, θερµοκρασίας και φωτισµού, πυρανίχνευση και πυρο-
προστασία, καθώς και ικανοποιητική λειτουργία συστηµάτων ει-
κοσιτετράωρης παρακολούθησης και συναγερµού. Για τη
πιστοποίηση της συνδροµής των εν λόγω προδιαγραφών τα εν-
διαφερόµενα για την υπαγωγή τους στις ρυθµίσεις του παρόντος
άρθρου µουσεία υποβάλλουν σχετική µουσειολογική αναφορά
στην επιτροπή της παραγράφου 8. 

4. Για την εγγύηση της παραγράφου 1 προβλέπεται στον ετή-
σιο Κρατικό Προϋπολογισµό αυτοτελής Κωδικός Αριθµός Εξό-
δων (Κ.Α.Ε.). Το ύψος της ετήσιας πίστωσης που εγγράφεται
στον ανωτέρω Κωδικό καθορίζεται ύστερα από γνώµη της γνω-
µοδοτικής επιτροπής της παραγράφου 8, η οποία διατυπώνεται
εντός του πρώτου τετραµήνου κάθε έτους, µε βάση την αποτί-
µηση της αξίας των µουσειακών αντικειµένων και των εκθεµάτων
των εκθέσεων που πρόκειται να διοργανωθούν το επόµενο έτος.

5. Η εγγύηση της παραγράφου 1 παρέχεται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού που
εκδίδεται ύστερα από γνώµη της επιτροπής της παραγράφου 8,
η οποία αποφαίνεται εάν πληρούνται οι προϋποθέσεις της παρα-
γράφου 1 και οι όροι του Κανονισµού της παραγράφου 3. Για τη
διαπίστωση της συνδροµή των όρων του Κανονισµού στη περί-
πτωση αντικειµένων, που εκτίθενται σε δηµοσίου χαρακτήρα
µουσεία ως τµήµατα συλλογών αυτών, η επιτροπή της παραγρά-
φου 8 µπορεί να διενεργεί αυτοψία. Με την κοινή υπουργική από-
φαση για την παροχή εγγύησης µπορεί να τίθενται και πρόσθετοι
όροι, πέραν εκείνων που περιλαµβάνονται στο Γενικό Κανονισµό
Προδιαγραφών Ασφαλείας, για την πληρέστερη προστασία των
εκθεµάτων ή µουσειακών αντικειµένων.

6. Για την καταβολή αποζηµίωσης στους δικαιούχους για απώ-
λειες ή φθορές που καλύπτονται από την εγγύηση της παραγρά-

φου 1, καθώς και για τον καθορισµό του ύψους αυτής εκδίδεται
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και
Αθλητισµού, ύστερα από γνωµοδότηση της επιτροπής της πα-
ραγράφου 8. Η επιτροπή αποφαίνεται για την έκταση της φθο-
ράς και το ύψος του ποσού της αποζηµίωσης που αναλογεί για
την αποκατάστασή της, καθώς και για το ύψος του ποσού της
αποζηµίωσης σε περίπτωση απώλειας ή καταστροφής εκθέµα-
τος.

7. Η καταβολή της αποζηµίωσης, η οποία δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το ποσό που έχει εγγραφεί στον αντίστοιχο αυτοτελή Κω-
δικό Αριθµό Εξόδων (ΚΑΕ) του Κρατικού Προϋπολογισµού,
συνεπάγεται απόσβεση της υποχρέωσης του Ελληνικού Δηµο-
σίου, η οποία έχει αναληφθεί, σύµφωνα µε την παράγραφο 1. 

8. Στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού συνιστάται γνω-
µοδοτική επιτροπή, η οποία αποτελείται από:

α. τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων και
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς,

β. τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Μουσείων,
γ. τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Νεότερου Πολιτιστικού

Αποθέµατος και Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς,
δ. τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Σύγχρονου Πολι-

τισµού,
ε. τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπη-

ρεσιών,
στ. τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Συντήρησης Αρχαίων και

Νεότερων Μνηµείων,
ζ. έναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Οικονοµικών, ο οποίος

προτείνεται από τον Υπουργό Οικονοµικών,
η. δύο (2) πρόσωπα µε εµπειρία στον τοµέα συντήρησης και

διοργάνωσης εκθέσεων, που ορίζονται µε διετή θητεία από τον
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Η Επιτροπή σύµφωνα µε τα ανωτέρω διατυπώνει γνώµη σχε-
τικά µε: α) το ύψος της ετήσιας πίστωσης που εγγράφεται στον
κρατικό προϋπολογισµό για την εγγύηση της παραγράφου 1, β)
την συνδροµή των προϋποθέσεων παροχής της εγγύησης αυτής,
γ) τη θέση τυχόν πρόσθετων όρων που απαιτούνται για την πα-
ροχή κρατικής εγγύησης, δ) την καταβολή αποζηµίωσης στους
δικαιούχους για απώλειες ή φθορές που καλύπτονται από την
εγγύηση αυτή καθώς και τον καθορισµό του ύψους της ε) κάθε
άλλο ζήτηµα για το οποίο ο Γενικός Κανονισµός Εγγύησης και
Προδιαγραφών Ασφαλείας Συλλογών και Εκθεµάτων της παρα-
γράφου 3 προβλέπει γνωµοδότηση της επιτροπής. 

Η επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού. Με την ίδια απόφαση ορίζεται ο πρόεδρός
της επιτροπής, καθώς και η υπηρεσία ή οι υπάλληλοι του υπουρ-
γείου που αναλαµβάνουν τη γραµµατειακή υποστήριξή της.

9. Κατά τους πρώτους δώδεκα (12) µήνες ισχύος της παρού-
σας διάταξης µετά την έκδοση του Γενικού Κανονισµού Εγγύη-
σης και Προδιαγραφών Ασφαλείας της παραγράφου 3, η
εγγύηση του Ελληνικού Δηµοσίου αφορά αποκλειστικά τις εκθέ-
σεις που οργανώνει ή συνδιοργανώνει το Ελληνικό Δηµόσιο στην
ηµεδαπή ή στην αλλοδαπή. Μετά την παρέλευση του ως άνω
χρονικού διαστήµατος, η εγγύηση θα αφορά και τις υπόλοιπες
εκθέσεις οι οποίες διοργανώνονται ή συνδιοργανώνονται από
ηµεδαπά δηµόσια µουσεία ή από µουσεία που έχουν ιδρυθεί µε
νόµο.

Άρθρο 65

Στο τέλος της παρ. 9 του άρθρου 1 του ν. 4038/2012 (Α’ 14)
όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οµοίως, για τις πράξεις πρόσληψης και ανανέωσης συµβά-
σεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, για το προ-
σωπικό που απασχολείται σε έργα που υλοποιούν οι υπηρεσίες
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, ενταγµένα σε Επι-
χειρησιακά Προγράµµατα του Ε.Σ.Π.Α., οι πράξεις αυτές ισχύουν
από την ηµεροµηνία πρόσληψης ή λήξης της ανανεούµενης σύµ-
βασης αντίστοιχα, έστω και αν η δηµοσίευση στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως γίνει µεταγενέστερα. 

Η ισχύς του προηγούµενου εδαφίου ανατρέχει στο χρόνο
έναρξης ισχύος του ν. 4024/2011 (Α’ 226)». 
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Άρθρο 66
Ασφάλιση καταδυόµενου προσωπικού του Υπουργείου Πολι-

τισµού και Αθλητισµού

1. Κατά παρέκκλιση όσων ορίζονται στην παρ. 5 του άρθρου
24 της υποπαραγράφου Δ.9. της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’ 94), η Εφορεία Εναλίων Αρχαιοτήτων και η Εφο-
ρεία Παλαιοανθρωπολογίας - Σπηλαιολογίας ασφαλίζουν το
κατά το άρθρο 7 της παρ. 7 περίπτωση β’ εδάφιο πέµπτο του ν.
2557/1997 (Α’ 271) καταδυόµενο προσωπικό του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, κατ’ έτος, για κίνδυνο ζωής και υγείας
σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία. Η δαπάνη βαρύνει το Ταµείο
Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων.

2. Για κάθε ηµέρα κατάδυσης καταβάλλεται στο κατ’ άρθρο 7
παρ. 7 περίπτωση β’ εδάφιο πέµπτο του              ν. 2557/1997 (Α’
271) καταδυόµενο προσωπικό του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού ειδική πρόσθετη αµοιβή. Η ειδική πρόσθετη αµοιβή
επιβαρύνει τις πιστώσεις του προϋπολογισµού του Ταµείου Αρ-
χαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων (Τ.Α.Π.) και υπόκειται
σε φορολογία εισοδήµατος και σε όλες τις νόµιµες κρατήσεις.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού
και Αθλητισµού καθορίζονται οι δικαιούχοι, οι προϋποθέσεις και
ο τρόπος καταβολής, καθώς και το ύψος της εν λόγω αµοιβής
και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Σε περίπτωση που αρχαιολογική έρευνα καθιστά αναγκαία
την απασχόληση καταδυόµενων υπαλλήλων, έχουν δε εξαντλη-
θεί τα ανώτατα όρια που προβλέπονται από τις κείµενες διατά-
ξεις για τις εκτός έδρας µετακινήσεις των δηµοσίων υπαλλήλων
ή/και για την ειδική πρόσθετη αµοιβή, η καθ’ υπέρβαση δαπάνη
(η ειδική πρόσθετη καταδυτική αµοιβή και η εκτός έδρας µετα-
κίνηση) καλύπτεται από τρίτο πρόσωπο, ηµεδαπό ή αλλοδαπό,
που είναι κύριος του έργου ή συνεργάζεται στην αρχαιολογική
έρευνα. Το ποσό καταβάλλεται στο Ταµείο Αρχαιολογικών
Πόρων και Απαλλοτριώσεων και αποδίδεται στους δικαιούχους
υπαλλήλους, µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση της υπηρεσίας
και απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του Τ.Α.Π.. 

Άρθρο 67

1. Θεσµοθετείται Βραβείο Εικαστικών Τεχνών «Γιάννης Μόρα-
λης», στη µνήµη του µεγάλου εικαστικού και δασκάλου που απο-
νέµεται κάθε χρόνο σε έναν εν ζωή δηµιουργό για το τρέχον
καλλιτεχνικό του έργο ή για τη συνεχή και αναγνωρισµένη πα-
ρουσία του στα εικαστικά πράγµατα της χώρας. Η απονοµή του
βραβείου συνοδεύεται από τη διοργάνωση έκθεσης έργων του
βραβευθέντος ή της βραβευθείσας από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού.

2. Για το σκοπό αυτό συγκροτείται κάθε χρόνο µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού άµισθη επταµελής
γνωµοδοτική επιτροπή, η οποία αποτελείται από έναν καθηγητή
οποιασδήποτε βαθµίδας της Ανωτάτης Σχολής Καλών Τεχνών ή
του Τµήµατος Εικαστικών και Εφαρµοσµένων Τεχνών Α.Π.Θ. ή
του Τµήµατος Εικαστικών και Εφαρµοσµένων Τεχνών του Πανε-
πιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας ή του Τµήµατος Πλαστικών Τε-
χνών και Επιστηµών Τέχνης του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων (εκ
περιτροπής), έναν εκπρόσωπο της Εταιρείας Ελλήνων Τεχνοκρι-
τών AICA Hellas, έναν εκπρόσωπο του Επιµελητηρίου Εικαστικών
Τεχνών Ελλάδος, έναν εκπρόσωπο της Εταιρείας Ελλήνων Ιστο-
ρικών Τέχνης, έναν εκπρόσωπο της Εθνικής Πινακοθήκης και
Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτζου, έναν εκπρόσωπο του Εθνικού
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης ή του Κρατικού Μουσείου Σύγχρο-
νης Τέχνης (εκ περιτροπής) και έναν υπάλληλο της Γενικής Δι-
εύθυνσης Σύγχρονου Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού. Τα µέλη της επιτροπής υποδεικνύονται από τους
ανωτέρω φορείς, πλην του υπαλλήλου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, ο οποίος ορίζεται από τον Υπουργό. Ο
πρόεδρος της επιτροπής εκλέγεται από τα µέλη της. Χρέη γραµ-
µατέα ασκεί υπάλληλος της αρµόδιας Διεύθυνσης του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, ο οποίος ορίζεται µε την
απόφαση συγκρότησης της επιτροπής.

3. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού δη-

µοσιεύεται ανοιχτή πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, κα-
θορίζονται η προθεσµία υποβολής αιτήσεων, ο χρόνος απονοµής
του βραβείου και κάθε άλλη λεπτοµέρεια σχετική µε τη διαδικα-
σία.

4. Το βραβείο απονέµεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού ύστερα από πρόταση της ανωτέρω Επιτρο-
πής.

Άρθρο 68

Για τη συµµετοχή της Ελλάδας στη Διεθνή Έκθεση της Μπιε-
νάλε της Βενετίας προβλέπονται τα εξής:

1. Η αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού απευθύνει ανοιχτή πρόσκληση, µέχρι το τέλος Μαρτίου
του προηγούµενου της διοργάνωσης έτους, προκειµένου να
υποβληθούν προτάσεις για την επιλογή της εθνικής εκπροσώπη-
σης. 

Προτάσεις µπορούν να υποβάλλουν: α) επιµελητές, ιστορικοί
τέχνης, τεχνοκριτικοί και θεωρητικοί τέχνης µε εµπειρία στην ορ-
γάνωση και επιµέλεια εκθέσεων από κοινού µε καλλιτέχνες, β)
καλλιτέχνες από κοινού µε τους ανωτέρω.

Οι προτάσεις υποβάλλονται µέχρι το τέλος Μαΐου του προ-
ηγούµενου της διοργάνωσης έτους, σύµφωνα µε τους όρους της
πρόσκλησης.

2. Μέχρι το τέλος Μαΐου του προηγούµενου της διοργάνωσης
έτους µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
συγκροτείται άµισθη επταµελής γνωµοδοτική επιτροπή, που
αποτελείται από έναν καθηγητή οποιασδήποτε βαθµίδας της
Ανωτάτης Σχολής Καλών Τεχνών ή του Τµήµατος Καλών και
Εφαρµοσµένων Τεχνών Α.Π.Θ. (εκ περιτροπής), έναν καθηγητή
οποιασδήποτε βαθµίδας του Τµήµατος Εικαστικών και Εφαρµο-
σµένων Τεχνών του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας ή του
Τµήµατος Πλαστικών Τεχνών και Επιστηµών Τέχνης του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων (εκ περιτροπής), έναν εκπρόσωπο του Εθνι-
κού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, έναν εκπρόσωπο του
Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, έναν εκπρόσωπο της
Εθνικής Πινακοθήκης και Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτζου, έναν
εκπρόσωπο του Επιµελητηρίου Εικαστικών Τεχνών Ελλάδας και
έναν εκπρόσωπο της Ένωσης Ελλήνων Κριτικών Τέχνης (AICA
HELLAS). Ο πρόεδρος της επιτροπής εκλέγεται από τα µέλη της.

Οι καθηγητές και οι εκπρόσωποι υποδεικνύονται από τους
ανωτέρω φορείς. Με την απόφαση συγκρότησης της επιτροπής
ορίζεται υπάλληλος της αρµόδιας Υπηρεσίας του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού που εκτελεί χρέη γραµµατέα της επι-
τροπής. 

3. Οι συντελεστές της εθνικής συµµετοχής (καλλιτέχνης/-ες
και επιµελητής/-ές) επιλέγονται, ύστερα από πρόταση της επι-
τροπής, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
που δηµοσιοποιείται µέχρι το τέλος Ιουλίου του προηγούµενου
της διοργάνωσης έτους. 

4. Ως φορείς υλοποίησης της εθνικής συµµετοχής (Εθνικός
Επίτροπος) ορίζονται εκ περιτροπής το Εθνικό Μουσείο Σύγχρο-
νης Τέχνης, το Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης και η Εθνική
Πινακοθήκη και Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτζου. Το κόστος της
συµµετοχής στη διοργάνωση καλύπτεται από τις πιστώσεις του
τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε επιχορήγηση του φορέα υλοποίησης. 

Άρθρο 69

Στο άρθρο 6 του άρθρου τέταρτου του ν. 4366/2016 (Α’ 18)
προστίθεται παράγραφος 5 ως εξής: 

«5. Οι θέσεις του καλλιτεχνικού διευθυντή και των µέχρι έξι (6)
προσώπων ειδικών προσόντων ή δεξιοτήτων, που προβλέπονται
στο άρθρο τρίτο της 40.414/26.1.2016 Σύµβασης Τροποποίησης
της 7431/1981 «Συµβάσεως Ιδρύσεως Οργανισµού Μεγάρου
Μουσικής Αθηνών και Προσυµφώνου Δωρεάς», όπως η τροπο-
ποίηση της σύµβασης κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του άρθρου τέ-
ταρτου του ν. 4366/2016, µπορεί να καλύπτονται και µε την
τοποθέτηση στον τον ΟΜΜΑ λειτουργών και υπαλλήλων του Δη-
µοσίου, των ΝΠΔΔ και των ΝΠΙΔ της Γενικής Κυβέρνησης. Η το-
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ποθέτηση γίνεται µε απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µετά από εισήγηση του ΔΣ του ΟΜΜΑ,
η οποία σχηµατίζεται µε τη συνήθη απαρτία και πλειοψηφία. Οι
αποδοχές τους καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού και καλύπτονται στο
σύνολό τους από το φορέα υποδοχής. Ο χρόνος υπηρεσίας που
διανύεται στις θέσεις αυτές λογίζεται, για όλες τις συνέπειες, ως
πραγµατική υπηρεσία στην οργανική τους θέση. Οι υπάλληλοι
και λειτουργοί που τοποθετούνται στις ανωτέρω θέσεις λαµβά-
νουν από τον ΟΜΜΑ µόνο τις αποδοχές της θέσης αυτής, ενώ η
καταβολή των αποδοχών της θέσης που κατείχαν πριν από την
τοποθέτησή τους διακόπτεται αυτοδικαίως. Σε περίπτωση απο-
χώρησής τους από τις παραπάνω θέσεις, επανέρχονται αυτοδι-
καίως στην οργανική τους θέση, η οποία µέχρι τότε παραµένει
κενή.»

Άρθρο 70

1. Στο τέλος του άρθρου 65 του ν. 4410/2016 (Α’ 141) προστί-
θεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Από 1.1.2017 και εφόσον τα αντίστοιχα έργα έχουν ενταχθεί
σε Επιχειρησιακά Προγράµµατα ΕΣΠΑ 2014-2020, οι ως άνω
συµβάσεις εργασίας µπορούν να παραταθούν µέχρι τη λήξη των
έργων ανάλογα µε τις απαιτήσεις και το σχεδιασµό τους, που
εξειδικεύονται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού.»

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 ισχύει από την έναρξη ισχύος
του άρθρου 65 του ν. 4410/2016.

Άρθρο 71
Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου

Στο άρθρο 14 του ν. 3905/2010 (Α’ 219) προστίθεται παράγρα-
φος 5 ως εξής:

«5. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο Γενικός Διευθυν-
τής αναπληρώνεται στο σύνολο των καθηκόντων του από Διευ-
θυντή του ΕΚΚ, κατόπιν αποφάσεως του διοικητικού
συµβουλίου.»

Άρθρο 72
Υπηρεσία Συντήρησης Μνηµείων Ακρόπολης

Στην παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016 (Α’ 224) προστί-
θεται και ισχύει από την έναρξη ισχύος του             ν. 4440/2016
νέα περίπτωση κγ’ ως εξής: 

«κγ) στην Υπηρεσία Συντήρησης Μνηµείων Ακρόπολης του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.»

Άρθρο 73
Οργανισµός Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης

1. Στο τέλος της περίπτωσης γ’ του άρθρου 2Α του άρθρου 76
του ν. 2121/1993 (Α’ 25) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Επιτρέπεται η κατάρτιση προγραµµατικών συµβάσεων τριε-
τούς διάρκειας µεταξύ του Ο.Μ.Μ.Θ. και του Ελληνικού Δηµο-
σίου, εκπροσωπουµένου από τους Υπουργούς Οικονοµικών και
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε σκοπό την εκατέρωθεν συµβολή,
δια της προσφοράς των αναγκαίων προς τούτο µέσων, στην ανά-
πτυξη του µορφωτικού, πνευµατικού και πολιτιστικού επιπέδου
της χώρας και δραστηριοτήτων που εντάσσονται στο σκοπό του
Ο.Μ.Μ.Θ. και εξυπηρετούν έργα και δράσεις αρµοδιότητας του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, καθώς και εκδηλώσεων
γενικότερου δηµοσίου ενδιαφέροντος, αρµοδιότητας άλλων
Υπουργείων. Με τις ίδιες ή άλλες συµβάσεις µπορεί να ορίζονται
οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις υπό τις οποίες Οργανισµοί
που υπάγονται στην εποπτεία του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µπορεί να συνεργάζονται µε τον Ο.Μ.Μ.Θ., να αξιο-
ποιούν για τις ανάγκες των δραστηριοτήτων τους τις εγκαταστά-
σεις του, την τεχνολογική του υποδοµή και την τεχνογνωσία του
προσωπικού του Ο.Μ.Μ.Θ. και να αναπτύσσουν εν γένει συνέρ-
γειες και δράσεις οι οποίες εντάσσονται στους σκοπούς του Ορ-

γανισµού. Με τις συµβάσεις αυτές µπορεί επίσης να ρυθµίζονται
θέµατα σχετικά µε δωρεάν επιµορφωτικά προγράµµατα του
Ο.Μ.Μ.Θ. για τους µαθητές των δηµόσιων σχολείων, καθώς και
µε τη δωρεάν παραχώρηση χρήσης αιθουσών και υπηρεσιών του
Ο.Μ.Μ.Θ. προς το Δηµόσιο και προς δηµόσιους φορείς για καλ-
λιτεχνικές δράσεις. Η παρακολούθηση της τήρησης των όρων
κάθε σύµβασης και ο έλεγχος της διαχείρισης των πόρων που
διατίθενται γίνεται από πενταµελή Επιτροπή αποτελούµενη από
δύο (2) υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού, δύο (2) υπαλ-
λήλους του Υπουργείου Οικονοµικών και έναν (1) υπάλληλο του
Ο.Μ.Μ.Θ.. Η επιτροπή συγκροτείται και τα µέλη της ορίζονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε την οποία ρυθµίζεται κάθε θέµα απαραίτητο για
τη λειτουργία της. Το µέλος της επιτροπής που είναι υπάλληλος
του Ο.Μ.Μ.Θ. ορίζεται ύστερα από πρόταση του διοικητικού συµ-
βουλίου του Ο.Μ.Μ.Θ..»

2. Στο τέλος του άρθρο 2Α του άρθρου 76 του  ν. 2121/1993
(Α’ 25),προστίθεται περίπτωση δ’ ως εξής:

«δ) Στους σκοπούς του Οργανισµού εντάσσονται επίσης δρα-
στηριότητες και δράσεις σχετικές µε την ενίσχυση της πρόσβα-
σης στην καλλιτεχνική γνώση και εκπαίδευση, την ανάδειξη της
πολιτιστικής κληρονοµιάς και του πνευµατικού πλούτου της Ελ-
λάδας, καθώς και την ενίσχυση της Κοινωνίας των Πολιτών µέσω
πολιτιστικών δράσεων. Για την εκπλήρωση του σκοπού αυτού ο
Ο.Μ.Μ.Θ. µπορεί να συνεργάζεται µε φορείς της ηµεδαπής και
αλλοδαπής, καθώς και να εκπονεί και υποβάλλει σχετικά προ-
γράµµατα προς εξασφάλιση των απαραίτητων πόρων µε την
αξιοποίηση κοινοτικών ενισχύσεων και διαπεριφερειακών και δια-
δηµοτικών κοινοτικών προγραµµάτων». 

3. Μετά το άρθρο 5Α του άρθρου 76 του ν. 2121/1993 (Α’ 25)
προστίθεται άρθρο 5Β, ως εξής:

«Άρθρο 5Β

1.Το διοικητικό συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ. προσλαµβάνει γενικό
διευθυντή µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας τριών (3)
ετών και καθορίζει τις αρµοδιότητές του κατά τα προβλεπόµενα
στους σχετικούς κανονισµούς του Οργανισµού. 

2. α) Το διοικητικό συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ. προσλαµβάνει
καλλιτεχνικό διευθυντή µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας
µέχρι τριών (3) ετών, η οποία µπορεί να ανανεώνεται χωρίς να
καθίσταται αορίστου χρόνου. Ο καλλιτεχνικός διευθυντής είναι
αρµόδιος για κάθε θέµα καλλιτεχνικής φύσεως, την κατάρτιση
του καλλιτεχνικού προγράµµατος του Ο.Μ.Μ.Θ. κάθε περιόδου,
το οποίο εγκρίνεται από το ΔΣ, την κατάρτιση αναλυτικού προ-
ϋπολογισµού σε συνεργασία µε το Γενικό Διευθυντή, στο πλαίσιο
του εγκεκριµένου από το διοικητικό συµβούλιο προϋπολογισµού,
και την υλοποίηση του καλλιτεχνικού προγραµµατισµού.

β) Το διοικητικό συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ. προσλαµβάνει, µετά
από εισήγηση του καλλιτεχνικού διευθυντή, έναν αναπληρωτή
καλλιτεχνικό διευθυντή µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας
τριών (3) ετών, η οποία µπορεί να ανανεωθεί χωρίς να καθίσταται
αορίστου χρόνου. Ο αναπληρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής επι-
κουρεί και αναπληρώνει τον καλλιτεχνικό διευθυντή στα καθή-
κοντά του και η σύµβασή του λήγει αυτοδικαίως και αζηµίως µε
τη σύµβαση του καλλιτεχνικού διευθυντή.

3. Για τη διαδικασία πρόσληψης του γενικού διευθυντή, του
καλλιτεχνικού διευθυντή και του αναπληρωτή του, ακολουθούν-
ται τα προβλεπόµενα στα εδάφια β’ και γ’ της παρ. 4 του άρθρου
8 του ν. 4369/2016 (Α’ 33). Οι κάθε είδους αποδοχές και λοιπές
αποζηµιώσεις τους καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού.

4. Το διοικητικό συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ. µπορεί να καταγγεί-
λει τη σύµβαση του γενικού διευθυντή ή του καλλιτεχνικού διευ-
θυντή πριν από τη λήξη της αζηµίως, αν ο ετήσιος απολογισµός
του έργου τους απορριφθεί από αυτό ή για σπουδαίο λόγο που
ανάγεται στην άσκηση των καθηκόντων τους. Η απόφαση του δι-
οικητικού συµβουλίου λαµβάνεται σε ειδική συνεδρίαση µε πλει-
οψηφία δύο τρίτων (2/3) επί του συνόλου των µελών του και είναι
πλήρως αιτιολογηµένη.

5. Για την υλοποίηση των σύµφωνα µε το εγκεκριµένο πρό-
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γραµµα καλλιτεχνικών εκδηλώσεων, το διοικητικό συµβούλιο
προσλαµβάνει, µετά από εισήγηση του καλλιτεχνικού διευθυντή,
καλλιτεχνικό προσωπικό µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρό-
νου, ορίζοντας την αµοιβή του, σύµφωνα µε το ν. 4354/2015
(Α’176) ή µε σύµβαση έργου, καθώς και τεχνικό προσωπικό και
προσωπικό ταξιθεσίας, εφόσον έχουν γίνει οι σχετικές προβλέ-
ψεις για το κόστος της µισθοδοσίας στον προϋπολογισµό του εν
λόγω φορέα και οι εν λόγω προσλήψεις έχουν ενταχθεί στο σχε-
διασµό προσλήψεων του φορέα.»

4. Στο άρθρο 6Α του άρθρου 76 του ν. 2121/1993 (Α’25) προ-
στίθεται περίπτωση ε’, ως εξής:

«ε) Έσοδα από διαπεριφερειακά και διαδηµοτικά κοινοτικά
προγράµµατα, ευρωπαϊκά και διεθνή προγράµµατα πολιτιστικής
συνεργασίας.»

Άρθρο 74
Αντικατάσταση της παραγράφου 12 του άρθρου 24 

του ν. 2725/1999 (Α’ 121)

Η παράγραφος 12 του άρθρου 24 του ν. 2725/1999    (Α’ 121)
αντικαθίσταται ως εξής: 

«12. Για τη σύγκληση, συγκρότηση και λειτουργία της Γενικής
Συνέλευσης της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας
(Ε.Π.Ο.), συµπεριλαµβανοµένης της περίπτωσης διεξαγωγής αρ-
χαιρεσιών, εφαρµόζονται κατ’ εξαίρεση οι διατάξεις του κατα-
στατικού της.»

Άρθρο 75

1. Στο άρθρο 1 παρ. 2 του ν. 2636/1998 (A’198) µετά τη λέξη
«λειτουργεί» και πριν από τις λέξεις «χάριν του δηµοσίου συµφέ-
ροντος» προστίθενται οι λέξεις «σε δωδεκάωρη βάση».

2. Μετά το τέλος του ενδέκατου εδαφίου της παρ. Α.1 του άρ-
θρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), όπως τροποποιήθηκε και
ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Συγκεκριµένα για το έτος 2017, η σχετική απόφαση καθιέρω-
σης της υπερωριακής απασχόλησης για το απασχολούµενο προ-
σωπικό στο «Ελληνικό Φεστιβάλ Α.Ε.» εκδίδεται από το διοικητικό
του συµβούλιο εντός τριάντα (30) ηµερών από τη δηµοσίευση
του παρόντος και ισχύει αναδροµικά από 1.1.2017.»

3. Στο άρθρο 3 του ν. 2636/1998 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:

«5. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της «Ελληνικό
Φεστιβάλ Α.Ε.» είναι δυνατή, µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας πρόσληψης τακτικού προσωπικού κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 13 του ν. 3429/2005 (Α’ 314) η ανανέωση των υφιστάµενων
εργασιακών συµβάσεων ορισµένου χρόνου, καθώς επίσης και
συµβάσεων έργου, µε στόχο την κάλυψη των λειτουργικών αναγ-
κών του φορέα, κατά παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας και
πάντως, όχι πέραν της 31ης.12.2018.»

Άρθρο 76

Στην παρ. 4 του άρθρου 6 του άρθρου τέταρτου του ν.
4366/2016 (Α’ 18) προστίθεται τέταρτο εδάφιο ως εξής:

«Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ή του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µπορεί να αποσπάται στον ΟΜΜΑ
προσωπικό του Υπουργείου Οικονοµικών ή του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού αντίστοιχα για την κάλυψη λειτουργικών
αναγκών του ΟΜΜΑ και για χρόνο που ορίζεται µε την απόφαση
της απόσπασης. Η διάρκεια της απόσπασης δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τα δύο (2) έτη συνολικά, µε δυνατότητα παράτασης για
ένα (1) ακόµη έτος. Η δαπάνη µισθοδοσίας του αποσπασµένου
προσωπικού βαρύνει, σε όλες τις περιπτώσεις, τον φορέα προ-
έλευσης του αποσπώµενου.»

Άρθρο 77

1. Συνιστάται νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επω-
νυµία «Εθνικό Μουσείο Αγροτικού Κινήµατος Κιλελέρ» (Ε.Μ.Α.Κ.
Κιλελέρ), το οποίο τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργείου Πολι-

τισµού και Αθλητισµού.
2. Το Ε.Μ.Α.Κ. Κιλελέρ διοικείται από πενταµελές όργανο (Δι-

οικητική Επιτροπή), στο οποίο µετέχουν πρόσωπα εγνωσµένου
κύρους µε κατάρτιση επί του αντικειµένου της ιστορίας του
αγροτικού κινήµατος ή συναφούς επιστηµονικού αντικειµένου.
Εξ αυτών τρία (3) µέλη διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού και δύο (2) µέλη µε απόφαση του
Δήµου Κιλελέρ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην προγραµµατική
σύµβαση που θα υπογράφει µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού και του Δήµου Κιλελέρ. Πρόεδρος της Διοικητι-
κής Επιτροπής ορίζεται ένα από τα υποδεικνυόµενα εκ µέρους
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού µέλη που πρέπει να
έχει εξειδικευµένη γνώση του αντικειµένου της ιστορίας του
αγροτικού κινήµατος. Ουδεµία οικονοµική αξίωση προκύπτει από
τη συµµετοχή προσώπου στη Διοικητική Επιτροπή του Ε.Μ.Α.Κ.
Κιλελέρ.

3. Η θητεία των µελών της Διοικητικής Επιτροπής είναι τριετής
και δύναται να παραταθεί µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
και Αθλητισµού, το ανώτερο, για ένα επιπλέον έτος πέραν της
θητείας του οργάνου.

4. Το Ε.Μ.Α.Κ. Κιλελέρ είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο. Πόροι
του Μουσείου είναι: (α) τα έσοδα που προέρχονται από την εκ-
µετάλλευση και αξιοποίηση της κινητής και ακίνητης περιουσίας
του, (β) τα έσοδα από την πώληση βιβλίων και εντύπων, από την
πώληση εισιτηρίων, καθώς και από την πάσης φύσεως δραστη-
ριότητα του Ε.Μ.Α.Κ. Κιλελέρ από την παροχή υπηρεσιών ή εκτέ-
λεση έργων, (γ) οι εισφορές και οι λοιπές παροχές των
συµµετεχόντων στις εκδηλώσεις, τα προγράµµατα, τα συνέδρια,
τα σεµινάρια ή τις ηµερίδες που οργανώνει το Ε.Μ.Α.Κ. Κιλελέρ,
καθώς και οι εισφορές αυτών που κάνουν χρήση των εν γένει εγ-
καταστάσεων και υπηρεσιών αυτού, (δ) οι υπέρ του Ε.Μ.Α.Κ. Κι-
λελέρ δωρεές, κληρονοµιές, κληροδοτήµατα και πάσης φύσεως
µεταβιβάσεις περιουσιακών στοιχείων από χαριστική αιτία οποι-
ουδήποτε ηµεδαπού ή αλλοδαπού φυσικού ή νοµικού προσώ-
που, (ε) οι τόκοι από τις καταθέσεις του Ε.Μ.Α.Κ. Κιλελέρ σε
τράπεζες ή άλλους πιστωτικούς οργανισµούς, (στ) οι τυχόν επι-
χορηγήσεις ή παροχές ή κονδύλια, όπως ενδεικτικά κονδύλια
από κρατικούς ή άλλους ηµεδαπούς ή αλλοδαπούς δηµόσιους
ή ιδιωτικούς φορείς, κονδύλια από ευρωπαϊκούς και διεθνείς ορ-
γανισµούς και προγράµµατα, περιλαµβανοµένων και κονδυλίων
εκ προγραµµατικών ή άλλων συναφών συµβάσεων, (ζ) οι επιχο-
ρηγήσεις ή και χρηµατοδοτήσεις από φορείς του δηµοσίου ή
ιδιωτικού τοµέα και σχετικές προσκλήσεις ενδιαφέροντος για τη
χρηµατοδότησή τους µέσω εισφορών, (η) οποιαδήποτε άλλη πε-
ριοδική ή εφάπαξ απόδοση οποιουδήποτε περιουσιακού στοι-
χείου ή επένδυσης που περιέρχεται στο Ε.Μ.Α.Κ. Κιλελέρ και δεν
κατονοµάζεται ειδικώς, καθώς και (θ) πρόσοδοι από κάθε άλλη
νόµιµη δραστηριότητα.

5. Με διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού θεσπίζεται ο Οργανισµός του Ε.Μ.Α.Κ.
Κιλελέρ και καθορίζονται οι ειδικότερες αρµοδιότητες των ορ-
γάνων διοίκησης αυτού, η οργανωτική διάρθρωση και η στελέ-
χωση των υπηρεσιών του, τα προσόντα και η διαδικασία
πλήρωσης των θέσεων του προσωπικού του, αλλά και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια που αφορά στην οργάνωση και στη λει-
τουργία του.

Άρθρο 78

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 13 του ν.
2433/1996 (Α’ 180) που προστέθηκε µε την παρ. 3α του άρθρου
7 του ν. 2557/1997 αντικαθίσταται ως εξής:

«στους υπαλλήλους των κλάδων ΠΕ7 Ζωγράφων συντηρητών,
ΠΕ10 γλυπτών, ΠΕ αρχαιοζωολόγων και ΠΕ12 φυσικών γεωλό-
γων, βιολόγων, γεωπόνων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, καθώς και στο µόνιµο και µε σύµβαση εργασίας
αορίστου χρόνου επιστηµονικό προσωπικό της Εθνικής Πινακο-
θήκης - Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου των ειδικοτήτων ΠΕ Ιστο-
ρικών Τέχνης, ΠΕ Συντηρητών Αρχαιοτήτων, ΠΕ Ζωγράφων, ΠΕ
Χηµικών, ΠΕ Φυσικών, ΠΕ Χηµικών Μηχανικών, ΠΕ Αρχειονό-
µων.»
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Άρθρο 79

Οι τίτλοι σπουδών που χορηγήθηκαν από Ανώτερες Δηµόσιες
και Ιδιωτικές Σχολές Καλλιτεχνικής Εκπαίδευσης, εφόσον οι τίτ-
λοι αυτοί αποκτήθηκαν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
1158/1981 (Α’ 127), έως την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του ν.
3149/2003 (Α’ 141), θεωρούνται ισότιµοι προς τους τίτλους σπου-
δών που χορηγούσαν έως τις 10.6.2003 τα Τεχνολογικά Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα, χωρίς αντιστοιχία προς υπάρχουσες κατά το
κρίσιµο χρονικό διάστηµα ειδικότητες των Τεχνολογικών Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων. Αρµόδιος για την αναγνώριση της ισοτιµίας
ορίζεται ο Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προσόντων και
Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.). Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
και Πολιτισµού και Αθλητισµού καθορίζονται οι Ανώτερες Σχολές
Καλλιτεχνικής Εκπαίδευσης που υπάγονται στο πεδίο εφαρµο-
γής του παρόντος άρθρου, καθώς και οι προϋποθέσεις και η δια-
δικασία αναγνώρισης της ισοτιµίας.

Άρθρο 80

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου του άρθρου 47 του
ν. 4440/2016 (Α’ 224) προστίθεται, από τότε που ίσχυσε, η φράση
«πλην των αποδοχών τους, περιλαµβανοµένων των ασφαλιστι-
κών εισφορών που αναλογούν σε αυτές.»

Άρθρο 81
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,....................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.51’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 14 Ιουλίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων. 

10264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

7. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

9. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

10. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


